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Αθήνα, σήµερα στις 13 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2025». 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Λιάνα Κανέλλη. 

ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα, κατ’ αρχάς. 
Αν και όταν συζητάει κανείς τον προϋπολογισµό, ψάχνεις να

βρεις την καληµέρα και δεν τη βρίσκεις. Για να είµαστε ρεαλι-
στές, και άµα ξέρουµε και λίγο την κουλτούρα µας, στην οποία
µπορούµε να πατήσουµε, ξεφυλλίζεις ένα βιβλίο, αφού έχεις δει
την ειδησεογραφία και έχεις τροµοκρατηθεί σε σχέση πάντα µε
τον προϋπολογισµό. 

Δεν θα µείνω εκτός προϋπολογισµού, γιατί τα πάντα προϋπο-
λογίζονται, όταν βρίσκεσαι και σε ταξική αντίθεση µε το κεφά-
λαιο. Σιγά µην ξυπνήσουν σήµερα το πρωί όλοι αυτοί που θέλουν
να βγάλουν κέρδος, και να έχουν βάλει στην µπάντα τη φιλοδοξία
να βγάλουν κέρδος και να λένε ότι θα είναι µια καλή µέρα χωρίς
κέρδος. Αυτό δεν υπάρχει. Φιλανθρωπία από την πλευρά του κε-
φαλαίου µην περιµένει κανείς µας. 

Τι είναι ο προϋπολογισµός; Θα σας πω ότι είναι τόσο µονόπα-
ντος και τόσο αντιλαϊκός που ξέρω πολύ καλά την τακτική που
έχετε αυτό τον καιρό επιστρατεύσει. Άκουγα και την κ. Κερα-
µέως. Είναι αυτή η αµερικάνικη αντίληψη να αποδεχόµαστε µε-
ρικές από τις κριτικές που ακούγονται από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης, ειδικά όταν η Αντιπολίτευση είναι συµπολιτευ-
τική, όπως συµβαίνει εδώ πλην ΚΚΕ, και µετά να λέµε ότι εµείς
κάναµε ό,τι µπορούµε µε µια προσκοπική διάθεση ότι «έχετε
δίκιο, δεν είναι όλα τέλεια, αλλά εµείς κάνουµε ό,τι µπορούµε». 

Έτσι, πουλάτε, όπως λέει στα «Μονόχορδά» του ο Ρίτσος -σας
τα συστήνω να τα διαβάσετε- ότι «µε την ελπίδα µιας στιγµής µας
χρέωσαν όλο το µέλλον». Ακριβώς αυτό συµβαίνει τούτη τη στι-
γµή. 

Θα ήθελα να σταθώ λίγο στα ζητήµατα -αυτή είναι και η δου-
λειά µου- της πρόνοιας, του τρόπου µε τον οποίο αντιµετωπίζο-
νται οι ασθενέστεροι από το κεφάλαιο. Είναι η µεγαλύτερη

υποκρισία, όταν έχεις ακούσει µία χώρα που παινεύεται και καυ-
χάται ότι είναι µέλος του ΝΑΤΟ και ότι είναι µέσα σε µια σωτήρια
συµµαχία, η οποία στους κρίσιµους καιρούς θα της σταθεί, η
οποία έχει δώσει τα πάντα στο ΝΑΤΟ, έδαφος, βάσεις, νιάτα,
κόσµο, περάσµατα, τρένα, στρατόπεδα, γη. Ακόµα και γη, πάρα
πολύ γη, από τη Σούδα µέχρι τον Άραξο και από την Αλεξανδρού-
πολη µέχρι τον καθηµαγµένο κάµπο! Σε αυτό το ΝΑΤΟ να µιλήσω
εγώ για πρόνοια; 

Πώς να µιλήσω για πρόνοια στην επικράτεια του ΝΑΤΟ; Πώς
να µιλήσω για στήριξη των ασθενέστερων, όταν έρχεται ο Γενικός
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ και µε έναν τρόπο που δεν θα συνέβαινε
ούτε στον Μεσαίωνα -ούτε στον Μεσαίωνα!- να λέει σήµερα: «Δεν
µπορείτε, κράτη–µέλη, να δίνετε 25% σε συντάξεις, σε νοσοκο-
µεία, υγεία και πρόνοια. Δεν µπορεί! Είναι πολύ! Πρέπει να πεί-
σετε τις τράπεζές σας, τις επιχειρήσεις, τους πάντες, αντί αυτών,
να επενδύσετε στις πολεµικές βιοµηχανίες, γιατί έχουµε πόλεµο
σε κάµποσα χρόνια µε τους αντιπάλους». 

Ποιους αντιπάλους; Για να δούµε, ποιοι είναι οι αντίπαλοι; Εν-
δοκαπιταλιστικά είναι τα συµφέροντα, οι Χι καπιταλιστές µε τους
Ψι καπιταλιστές, που θέλετε να σφαγείτε µεταξύ σας. 

Ανήκουµε στη Δύση! Πώς να µιλήσω εγώ για πρόνοια στη
Δύση, όταν έρχεται ένας υπέργηρος Πρόεδρος –και εγώ µεγάλη
γυναίκα είµαι, γιαγιά θα µπορούσα να είµαι- και λέει: «Θέλετε να
αντιµετωπίσετε τον πόλεµο καλά και να κερδίσουµε; Γιατί κερ-
δάµε» –µε ποδοσφαιρική αντίληψη και µε βάση τα κεφάλια των
ανθρώπων και το αίµα που χύνεται- «θα στείλετε τα παιδιά σας
από τα δεκαοκτώ στον Στρατό». 

Για ποια νέα παιδιά να µιλήσω, που είναι αδύναµα; Τι να πω
εγώ στον νεαρό που του ήρθε η µπασκέτα στο κεφάλι στη Ρόδο
χτες και πήγε στο νοσοκοµείο να κάνει µαγνητική, ο µαγνητικός
τοµογράφος δεν δούλευε και πήγε στον ιδιωτικό τοµέα, όπως
συµβαίνει σε ποσοστό πάνω από 70%-80% όταν τρέχουν οι ανά-
γκες; 

Να σας πω «µπράβο» γι’ αυτά που κάνατε στον προϋπολογι-
σµό; Για να δω τι κάνατε στον προϋπολογισµό από πλευράς πρό-
νοιας. Δεν θέλω να πω νούµερα, δεν θέλω να ζαλίσω κανέναν,
γιατί µόλις πεις νούµερα οι άνθρωποι αρχίζουν και αποκτούν τά-
σεις αυτοκτονίας στην Ελλάδα και σε όλη την Ευρώπη, από ό,τι
φαίνεται. 

Ο λαός την πληρώνει. Βλέπει µπροστά τους λογαριασµούς
του, βλέπει µπροστά του το κόστος κατοικίας του, βλέπει το κό-
στος του ηλεκτρικού του, βλέπει το κόστος του νερού του, βλέπει
το κόστος της συγκοινωνίας, άµα του πω νούµερα, θα θέλει να
φύγει από το παράθυρο! Δεν υπάρχει αισιοδοξία έξω. Βγείτε να
δείτε την αγωνία, το άγχος, τον φόβο!

Τώρα, άµα είσαι ΑΜΕΑ, ο προϋπολογισµός φέτος έχει τα επι-
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δόµατα σταθερά για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Σταθερά! «Τσι-
µεντωµένα»! Θα δώσουµε αύξηση; Σιγά µην δώσουµε αύξηση!
Να είσαι γέρος και ανασφάλιστος, υπερήλικας, να παίρνεις ένα
στοιχειώδες επίδοµα! Κι αυτό «τσιµέντο»! Φέτος στον προϋπο-
λογισµό καµµία αύξηση για τους ανασφάλιστους ενήλικες. 

Να πάω στα στεγαστικά επιδόµατα; Δεν αντέχουµε άλλο να
ακούµε για το πού πήγε το κόστος της στέγης. Σωστά; Ναι, αλλά
τα στεγαστικά επιδόµατα σταθερά και αυτά. «Τσιµεντωµένα»
φέτος! Η Ελλάδα πάει καλά, σε σταθερή πορεία! Άρα, πάει µε
µαθηµατική ακρίβεια στην καπιταλιστική καταστροφή, την κατά-
λυση του κοινωνικού ιστού, το ξέφτισµά του εντελώς. 

Μου αρέσει που έχουµε φτιάξει και Υπουργείο Οικογένειας και
Κοινωνικής Συνοχής, µία χώρα µε 1,3 γεννήσεις, ενώ χρειάζεται
2,1. Πολλαπλασιαζόµαστε, δηλαδή, πάνω σε αυτή τη σιγουριά,
σε αυτή την οµορφιά! 

Αυξήσατε τα οικογενειακά επιδόµατα κατά 12,3%, το ελάχιστο
εγγυηµένο κατά 7,8% και τα σχολικά γεύµατα κατά 7%. Μα, τι
υποκρισία είναι αυτή! Αφού έχει ανέβει το κόστος της διατροφής.
Ανεβάζετε κατά 7% τα σχολικά γεύµατα; Ακούω αυτό το νού-
µερο…

Το πολλαπλασιάσατε, την ίδια ώρα που λέει ο άλλος ότι «πολλά
δίνετε, δώστε τα για την άµυνα, για να φτιάξετε όπλα»; Φέτος ο
ευρωπαϊκός προϋπολογισµός είναι ένας εµπόλεµος προϋπολο-
γισµός, είναι πολεµικός. Θα παραχθούν όπλα. 

Είναι παρά κάτι ένα τρισεκατοµµύριο. Αν παραγάγαµε φρα-
ντζόλες, δεν έπρεπε να καταναλωθούν; Πρέπει να καταναλω-
θούν. Θα σας πω την πρόνοια για το µέλλον σε αυτόν τον τόπο.
Άµα δώσετε ένα τρισεκατοµµύριο για βόµβες και για ρουκέτες,
αυτές δε θα πέσουν, δεν θα καταναλωθούν; Με ποιον ρυθµό; Με
τον ρυθµό της φραντζόλας του ψωµιού; Με το 7% αύξηση στα
σχολικά γεύµατα, τα οποία αύριο το πρωί θα έρθετε και θα µας
τα…

Να µιλήσω για υπογεννητικότητα, για την πρόνοια; Δεν τολ-
µάω. Μειώσατε 9% το επίδοµα γέννησης. Γιατί µειώσατε το επί-
δοµα γέννησης 9%; Έχουν λιγοστέψει και τα παιδιά. Είναι δυ-
νατόν; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά, αναρωτιέµαι αν σε αυτό τον προϋπολογισµό έχετε

συνειδητοποιήσει γιατί µπορεί ένα κόµµα που είναι δίπλα στην
εργατική τάξη, µέσα στην εργατική τάξη και ξέρει το πρόβληµά
της, είναι δηλαδή µε τον αµυνόµενο απέναντι στην επίθεση του
κεφαλαίου…

Με Ρίτσο άνοιξα, µε Ρίτσο ας κλείσω, πάλι από τα «Μονό-
χορδα» -αρχίστε να τους διαβάζετε τους ποιητές µας, µπας και
ξεστραβωθείτε, µπας και µπορέσετε να αισθανθείτε το νόηµα της
έννοιας «ανθρωπιά»- όπου λέει ότι άλλα του πήραν, άλλα του
‘δώσαν, απ’ τις απώλειες θησαυρίζουν τώρα. 

Έρχεται ένας ποιητής και σας περιγράφει µέσα σε λιγότερες
από δέκα λέξεις τη θέση, το πνεύµα, την κατεύθυνση του προ-
ϋπολογισµού. Θησαυρίζετε κυριολεκτικά από αυτά που παίρνετε
και αυτά που δίνετε είναι ο τρόπος και η δικαιολογία για να πά-
ρετε τα πολλά και να µπορέσετε να θησαυρίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κανέλλη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Βουλευτή από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον

κ. Αλέξανδρο Μεϊκόπουλο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα «σπάσω το ρόδι» και θα ξε-

κινήσω µε µια σκέψη που εκτιµώ ότι µας βρίσκει όλες και όλους
σύµφωνους. Είναι αλήθεια πως έχουµε αφήσει πίσω µας την
εποχή των µνηµονίων και της καταστροφικής οικονοµικής κρίσης.
Είναι αλήθεια επίσης ότι έχουµε όντως πετύχει ρυθµούς ανάπτυ-
ξης, σε κάποιες περιπτώσεις καλύτερες και από µεγάλες ευρω-
παϊκές χώρες που βρίσκονται σε µια πρωτοφανή στασιµότητα. Κι
αυτό η χώρα, κατά τη γνώµη µας, το οφείλει σε µεγάλο βαθµό
στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που τόλµησε να πετύχει εκεί που
όλοι οι άλλοι είχαν αποτύχει, να ολοκληρώσουν δηλαδή, ένα δύ-
σκολο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής, κρατώντας
την κοινωνία όρθια, να ρυθµίσει µε βιώσιµο τρόπο το χρέος και
να δηµιουργήσει φυσικά ένα καθαρό δηµοσιονοµικό διάδροµο

για τα επόµενα χρόνια.
Όµως, την ίδια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξι χρό-

νια µετά είναι εµφανής µια τροµακτική δυστοκία στην πραγµατική
οικονοµία. Έχουµε τεράστια κρίση κόστους ζωής, η πραγµατική
αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων είναι από τις χειρότερες
στην Ευρώπη, η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία πιστεύει ότι τα
πράγµατα πάνε προς τη χειρότερη κατεύθυνση κι αυτό το βλέ-
πουν όσοι κοιτάζουν τα ποιοτικά στοιχεία των δηµοσκοπήσεων
και δεν µένουν µόνο στις διαφορές του πρώτου από τον δεύτερο
και του δεύτερου από τον τρίτο. Στηριζόµαστε σ’ ένα ξεπερα-
σµένο παραγωγικό µοντέλο που θεωρεί την ανάπτυξη συνώνυµη
της µονοκαλλιέργειας του τουρισµού και του real estate. 

Επιµένει µέχρι και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, εµµονικά θα
έλεγα, σε ένα άδικο φορολογικό σύστηµα που αντιµετωπίζει το
ίδιο έναν ελεύθερο επαγγελµατία που τα φέρνει δύσκολα βόλτα
µε µια µεγάλη επιχείρηση µε εκατοντάδες εκατοµµύρια κέρδη.
Γι’ αυτό και αντί να προσελκύουµε εξειδικευµένο δυναµικό, η Κυ-
βέρνηση παρακολουθεί νέους επιστήµονες αλλά και τεχνίτες
πλέον να εγκαταλείπουν τη χώρα οριστικά.

Και σαν αυτές οι παρενέργειες να µην είναι αρκετές, εντός της
Κυβέρνησης κυριαρχεί µια αντίληψη παλαιοκρατίας που κυρίως
διαπερνά τη διαχείριση κρίσιµων, αλλά όχι ανεξάντλητων, πόρων
για την υλοποίηση επενδύσεων. Με λίγα λόγια και απλά, πίσω
από την εικόνα της ανάπτυξης κρύβονται µεγάλες κοινωνικές ανι-
σότητες, θεσµικές δυσλειτουργίες και συσσωρευόµενη οργή
µιας κοινωνίας που βράζει.

Δεν θα σταθώ καθόλου στις εξωφρενικές τιµές της ενέργειας,
στα βασικά αγαθά, στα δυσθεώρητα ύψη των ενοικίων, στη δη-
µογραφική κατάρρευση, στις εναρµονισµένες πρακτικές στην
αγορά, στην απαράδεκτη συµπεριφορά των τραπεζών προς τον
φορολογούµενο και τις επιχειρήσεις. Όµως, ότι ο νέος επιστή-
µονας βλέπει µονόδροµο το εξωτερικό, το ότι ένα νέο ζευγάρι
δεν µπορεί να αποκτήσει δικό του σπίτι ή να κάνει οικογένεια, το
ότι ο µη προνοµιούχος δεν µπορεί να ονειρευτεί µια καλύτερη
ζωή µε αξιοπρέπεια στον µισθό και στην εργασία, γι’ αυτά σας
καθιστώ αποκλειστικά υπεύθυνους.

Έχετε την απόλυτη πολιτική ευθύνη για τη δυσφορία και την
έλλειψη προοπτικής που βιώνει καθηµερινά η πλειοψηφία των Ελ-
λήνων και των Ελληνίδων. Επιδεικνύετε τις τελευταίες ηµέρες αυ-
τάρεσκα άρθρα του «ECONOMIST» για τα επιτεύγµατα της
ελληνικής οικονοµίας όταν στους µισθούς µάς ευνοεί η σύγκριση
µόνο µε αυτούς της Βουλγαρίας κι αυτό όχι για πολύ ακόµα.

Ακούν οι πολίτες τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας να δηλώνει
ότι επιτέλεσε το εθνικό του καθήκον µε τον προϋπολογισµό του
2025, όταν πρέπει να πληρώνουν οι πολίτες σήµερα 700-800
ευρώ για εξήντα τετραγωνικά µέτρα σπίτι στο Παγκράτι.

Απορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς εννοεί τελικά το
εθνικό του καθήκον ο κ. Χατζηδάκης; Ποια είναι η εθνικά και δη-
µοσιονοµικά υπεύθυνη πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας; Να συ-
νεχίζουν ανενόχλητα τα καρτέλ να νοθεύουν τον ανταγωνισµό και
να ελέγχουν απόλυτα την ελληνική οικονοµία; Να επιµένει η Νέα
Δηµοκρατία στην παραγωγή πρωτογενών υπερπλεονασµάτων
παραπάνω από τις υποχρεώσεις και τη βιωσιµότητα ενός ήδη
ρυθµισµένου χρέους, στερώντας µ’ αυτόν τον τρόπο οριστικά αυ-
τούς τους πόρους από τη στήριξη της κοινωνίας; Να λέει η Νέα
Δηµοκρατία ότι πληρώνουµε λιγότερους φόρους, όταν στο µεί-
γµα της φορολογίας στην Ελλάδα το 47% είναι έµµεσοι φόροι
και σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη ο µέσος όρος είναι στο 34%;
Να ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία ότι αυξάνει τους µισθούς µε
σταθερές φορολογικές κλίµακες, ενώ στην πραγµατικότητα για
την αύξηση που θα πάρει ο µισθωτός ή ο συνταξιούχος θα πλη-
ρώσει και παραπάνω φόρο λόγω της µη τιµαριθµοποίησης της
φορολογικής κλίµακας; Να επιλέγει η Κυβέρνηση την τακτική της
υπερείσπραξης φόρων, κυρίως έµµεσων, και να µην λαµβάνει
µέχρι και σήµερα δραστικά µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρί-
βειας µε ένα τροµακτικό πρόσχηµα ότι εξακολουθεί να πιστεύει
ότι οι αγορές θα αυτορυθµιστούν;

Συνιστά, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, τη µεγαλύτερη πο-
λιτική ανοησία η Ελλάδα να σηµειώνει το τέταρτο µεγαλύτερο
πρωτογενές πλεόνασµα σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση όταν η
πραγµατική οικονοµία στεγνώνει από ρευστότητα και αυτό η Κυ-
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βέρνηση να το θεωρεί επίτευγµα και ο Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας να καυχιέται. Όλα καλά, όλα ανθηρά λοιπόν από τον κ.
Χατζηδάκη που υπογράφει το σηµαντικότερο οικονοµικό έγ-
γραφο της Κυβέρνησης.

Ευτυχώς όµως για την αλήθεια, δυστυχώς για εσάς, παράλ-
ληλα µε την κατάθεση του προϋπολογισµού, η Τράπεζα της Ελ-
λάδος τις προηγούµενες µέρες ανακοίνωσε τα στοιχεία για το
ισοζύγιο πληρωµών, τον λογαριασµό, µε απλά λόγια, τα χρήµατα
που µπαίνουν και βγαίνουν από τη χώρα τα οποία και αποκαλύ-
πτουν και την αχίλλειο πτέρνα της ελληνικής οικονοµίας, δηλαδή,
το µεγάλο έλλειµµα µε το εξωτερικό. Οι εξαγωγές µειώνονται, οι
εισαγωγές αυξάνονται και άρα το εµπορικό έλλειµµα της χώρας
διευρύνεται. Φέτος, η διαφορά µεταξύ εισαγωγών και εξαγωγών
είναι τεράστια µε το εµπορικό έλλειµµα να εκτοξεύεται στα 25 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό πολύ απλά σηµαίνει ότι η οικονοµική
δραστηριότητα στην Ελλάδα οδηγεί στο εξωτερικό πολύ περισ-
σότερα χρήµατα από αυτά που µπαίνουν στη χώρα και εποµένως
επί της ουσίας τροφοδοτούµε ξένες οικονοµίες.

Μας λέτε για επενδύσεις. Ποια είναι η αλήθεια για τις ξένες
άµεσες επενδύσεις; Είχαµε 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022,
3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, 3 δισεκατοµµύρια ευρώ για
το πρώτο εννεάµηνο του 2024. Άρα, βουτιά 13% σε σχέση µε
πέρσι και 90% σε σχέση µε το 2022.

Εάν τώρα λάβουµε υπ’ όψιν ότι το µεγαλύτερο ποσοστό ξένων
επενδύσεων κατευθύνεται σε ακίνητα και όχι σε νέες παραγωγι-
κές και καινοτοµικές επενδύσεις, αλλά και το ότι εγχώριες επεν-
δύσεις ευνοούνται σε µεγάλο βαθµό από τα δάνεια και τις
επιχορηγήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης, το οποίο βέβαια λήγει το
2027, τότε το επενδυτικό θαύµα της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο
είναι αµφίβολης υπόστασης, αλλά έχει και ηµεροµηνία λήξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση αυτών των ηµερών
θα ήταν πράγµατι µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία αν
ο φετινός προϋπολογισµός είχε καταρτιστεί µε την πρόθεση να
εκπληρώσει κατά την εκτέλεσή του δύο πολύ σηµαντικούς στρα-
τηγικούς στόχους:

Πρώτον, τη σύγκλιση µε τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους σε
όλα τα κρίσιµα πεδία, µισθούς, παιδεία, υγεία, ανταγωνιστικότητα
της οικονοµίας, επενδύσεις, καινοτοµία, εξαγωγές. Αυτό φαντά-
ζοµαι είναι το διαρκές εθνικό ζητούµενο, να θέλουµε να γίνουµε
ένα σύγχρονο ισχυρό ανταγωνιστικό ευρωπαϊκό κράτος, να απο-
δείξουµε ότι έχουµε αφήσει οριστικά πίσω µας τη δεκαετή κρίση.

Και δεύτερον, η οργανωµένη πολιτεία να έχει επισηµάνει τις
δοµικές αδυναµίες της πραγµατικής οικονοµίας αφ’ ενός, αλλά
και τις ρεαλιστικές δυνατότητες που έχει αυτή αφ’ ετέρου, να
λαµβάνει µέτρα ώστε να θεραπευτούν σταδιακά τα διαρθρωτικά
της προβλήµατα και να αξιοποιεί τα περιθώρια συστήνοντας στην
κοινωνία ένα νέο παραγωγικό πρότυπο που να µοιράζει δίκαια
και αναλογικά τους καρπούς που θα προκύψουν.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για έκτη συνεχόµενη
χρονιά µε τη Νέα Δηµοκρατία στην Κυβέρνηση δεν επιτυγχάνεται
τίποτε από τα δύο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Μεϊκόπουλε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Κωνσταντίνα Καραµπατσώλη

από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Καλή σας µέρα.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ο κρατικός προϋπολογισµός για το έτος 2025, για την ψή-
φιση του οποίου βρισκόµαστε σήµερα εδώ, αποτελεί µια άλλη
τρανή απόδειξη για τη βελτίωση της εθνικής οικονοµίας κατά την
περίοδο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Η Κυβέρνηση αυτή του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι που έθεσε
τις βάσεις της σταθεροποίησης και της ανάκαµψης της οικονο-
µίας της χώρας µας, όπως πιστοποίησε και η συνεδρίαση του Eu-
rogroup στις Βρυξέλλες. Η Ελλάδα είναι µια από τις µόλις οκτώ
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης των οποίων ο προϋπολογισµός
εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή δίχως καµµία επιφύ-
λαξη.

Και οι πλέον δύσπιστοι θα πρέπει πλέον να αναγνωρίσουν τη
σηµασία αυτής της επιτυχίας στο δηµοσιονοµικό και αναπτυξιακό
επίπεδο.

Θέλω επίσης να αναφέρω ότι στην πρόσφατη συνεδρίαση της
ECOFIN το µεσοπρόθεσµο σχέδιο που υπέβαλε η χώρα µας θε-
ωρήθηκε απόλυτα σεβαστό µε τις νέες δηµοσιονοµικές διατάξεις
και τα ανώτατα όρια δαπανών. Κι όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ενώ µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες δεν µπορούν να αντε-
πεξέλθουν στους νέους δηµοσιονοµικούς κανόνες και αυξάνουν
τη φορολογία. 

Ωστόσο, η χώρα µας δεν βρίσκεται σε τέτοια πορεία. Η πολι-
τική που χαράξαµε από το έτος 2019, ακόµη και εν µέσω πανδη-
µίας, απέδωσε καρπούς. Η δουλειά όµως προφανώς δεν
σταµατά εδώ. Τώρα είναι η ώρα να εργαστούµε ακόµη πιο στα-
θερά για την επίτευξη των στόχων που τέθηκαν. Κανένας στο
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας δεν υποτιµά τις δύσκολες οικονο-
µικές συνθήκες και πολιτικές. Αντίθετα, υπάρχει πολιτική βού-
ληση και προσήλωση στη βελτίωση της οικονοµίας και συνακό-
λουθα στη βελτίωση της οικονοµικής κατάστασης κάθε Έλληνα
πολίτη.

Δεν κρίνω σκόπιµο να αναλύσω σε βάθος τις διατάξεις του
προϋπολογισµού του έτους 2025, γιατί αυτό άλλωστε, έχει γίνει
από τους εισηγητές του νοµοσχεδίου. Θα αρκεστώ σε κάποια βα-
σικά σηµεία. Μέσα στο δυσµενές περιβάλλον των παγκόσµιων
εξελίξεων, η ελληνική οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική. Ο ρυθ-
µός ανάπτυξης αναµένεται να ανέλθει σε 2,2% το 2024 και 2,3%
το 2025 έναντι 0,8% και 1,4% αντίστοιχα που εκτιµάται για την
Ευρωζώνη. 

Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν κατά 6,7% το έτος
2024 και 8,4% το 2025 και το ποσοστό ανεργίας να µειωθεί από
10,3% το 2024 σε 9,7% το 2025. Το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν
σε ονοµαστικούς όρους το 2025, αναµένεται να αυξηθεί κατά πε-
ρίπου 10 δισεκατοµµύρια ευρώ και ο λόγος του χρέους της γενι-
κής κυβέρνησης προς το ΑΕΠ να µειωθεί κατά 4,6 ποσοστιαίες
µονάδες. 

Ο δείκτης τιµών καταναλωτή εκτιµάται σε 2,7% το 2024 και
αναµένεται να αποκλιµακωθεί περαιτέρω σε 2,1% το 2025. Τα νέα
µόνιµα δηµοσιονοµικά µέτρα που επηρεάζουν τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό, επιφέρουν επιπλέον δηµοσιονοµικό κόστος το 2025
σε σχέση µε το 2024, ύψους 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ, ενώ πλή-
θος άλλων παρεµβάσεων χρηµατοδοτείται από πόρους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης.
Σε αυτό το πλαίσιο οι επενδυτικές δαπάνες αναµένεται να αυξη-
θούν από 13 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024 σε 14,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2025, πλέον των πόρων του δανειακού σκέλους
του ΤΑΑ. 

Ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι, περιλαµβάνει δώδεκα
µειώσεις φόρων, ενώ υπάρχουν παρεµβάσεις για την αύξηση µι-
σθών και συντάξεων. Το πακέτο του 2025 περιλαµβάνει, µεταξύ
άλλων, κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος στους ελεύθερους
επαγγελµατίες, αύξηση συντάξεων 2,4%, µείωση κατά µία ποσο-
στιαία µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών και άλλες σηµαντικές
ελαφρύνσεις. 

Θα σταθώ και σε ένα άλλο πολύ σηµαντικό σηµείο, το οποίο
δεν είναι άλλο από την αύξηση των µισθών, τόσο στο δηµόσιο
όσο και στον ιδιωτικό τοµέα. Να σηµειωθεί εδώ πως µε βάση το
κυβερνητικό σχέδιο, ο κατώτατος µισθός θα φτάσει στο τέλος
της τετραετίας τα 950 ευρώ. Η δέσµευση της Κυβέρνησης για
την αύξηση των µισθών δεν αποτελεί λοιπόν κενό γράµµα, αλλά
κεντρικό σηµείο πολιτικής. 

Ο προϋπολογισµός του έτους 2025 πραγµατώνει λοιπόν, έναν
διττό στόχο, αφ’ ενός τη διατήρηση της δηµοσιονοµικής σταθε-
ρότητας αφ’ ετέρου την αύξηση των εισοδηµάτων του Έλληνα
πολίτη, ο οποίος και πρέπει να επιβραβευτεί για τη µεγάλη προ-
σπάθεια που υπέβαλε, πρώτος αυτός, για την ανάκαµψη της εθνι-
κής οικονοµίας. 

Αξιοσηµείωτο είναι επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
ο στόχος της αύξησης των εισοδηµάτων των πολιτών έχει συγκε-
ραστεί µε την αντιµετώπιση του δηµογραφικού και του στεγαστι-
κού προβλήµατος, της κλιµατικής κρίσης και τις δαπάνες για την
εθνική άµυνα. 
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Πρέπει λοιπόν, να αναγνωρίσουµε ότι τα µέτρα, οι πολιτικές
και οι µεταρρυθµίσεις που υιοθετήθηκαν το έτος 2019, επέτυχαν.
Με τους υψηλούς πλέον ρυθµούς ανάπτυξης της ελληνικής οι-
κονοµίας και την αύξηση των παραγωγικών επενδύσεων, η ανερ-
γία θα µειωθεί έτι περαιτέρω, ενώ από το 2019 και έπειτα το
επίπεδο των µισθών έχει αυξηθεί σηµαντικά, καθώς ο κατώτατος
µισθός έχει καταγράψει αύξηση της τάξεως του 27,7%. Σε αυτό
το πνεύµα πρέπει να συνεχίσουµε. Ο λαός απαιτεί από την Κυ-
βέρνηση σταθερότητα και πλάνο, όχι βραχυπρόθεσµα σχέδια και
µικροπολιτικές. 

Αποδείχθηκε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
πλάνο, σωστό πλάνο, γι’ αυτό µε την ψήφιση του προϋπολογι-
σµού του έτους 2025 ξεκινά η δουλειά για έναν καλύτερο προ-
ϋπολογισµό του έτους 2026. 

Σας καλώ λοιπόν, να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό αυτόν, ως
επιστέγασµα της εµφανούς προόδου της εθνικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Καραµπατσώλη και για την τήρηση του χρόνου. Να
δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Ιλχάν Αχµέτ από το ΠΑΣΟΚ. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Καληµέρα, αγαπητοί συνάδελφοι, καληµέρα

κύριοι Υπουργοί, καληµέρα κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περισσότερα από 5 δισεκατοµ-

µύρια ευρώ τον µήνα θα καταβάλλουν το 2025 οι φορολογούµε-
νοι µέσω των έµµεσων και άµεσων φόρων, προκειµένου βέβαια
να επιτευχθούν οι στόχοι του κρατικού προϋπολογισµού που συ-
ζητάµε αυτές τις µέρες στην Εθνική Αντιπροσωπεία και αναµένε-
ται να ψηφιστεί µετά πολλών επαίνων από την κυβερνητική
πλειοψηφία. 

Το σύνολο των εσόδων που υπολογίζει το Υπουργείο Οικονο-
µικών ότι θα εισπραχθούν το 2025 ανέρχεται περίπου στα 63 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ που αποτελεί νέο εισπρακτικό ρεκόρ για τον
προϋπολογισµό, αλλά συγχρόνως και φέρνει βέβαια νέα βάρη
για τους φορολογούµενους. 

Ο βασικός αιµοδότης του κρατικού προϋπολογισµού είναι ο
ΦΠΑ και αντίστροφα, είναι ο φόρος που σε συνδυασµό µε την
ακρίβεια, συντρίβει καθηµερινά τους οικογενειακούς προϋπολο-
γισµούς, ενώ η Κυβέρνηση για δικούς της λόγους αρνείται να τον
µειώσει, προσχωρώντας στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος
Αλλαγής. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε σε αυτό το σηµείο να επικεντρωθώ
σε ορισµένα σηµεία που αφορούν την εκλογική µου περιφέρεια,
τη Θράκη ως µεγάλο ασθενή της ανάπτυξης και ως προβληµα-
τικό κοµµάτι σε πολλά µείζονα ζητήµατα της θεσµικής της θωρά-
κισης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που καλούµαι να µι-
λήσω στη Βουλή για την ανάπτυξη της Θράκης, ιδίως στον προ-
ϋπολογισµό, δεν σας κρύβω ότι αισθάνοµαι και µια µικρή αµη-
χανία. Είναι τόσα πολλά αυτά που ειπώθηκαν για το συγκεκριµένο
ζήτηµα όλα τα προηγούµενα χρόνια, έως και σήµερα και τόσα
πενιχρά είναι συγχρόνως τα αποτελέσµατα που προέκυψαν, που
έχεις την αίσθηση ότι κάθε άλλη αναφορά περιττεύει πλέον από
τη στιγµή που το κεντρικό κράτος δεν ανταποκρίνεται θετικά στη
µείζονα ανάγκη για αλλαγή σελίδας σε αυτή την περιοχή της Ελ-
λάδας ιδιαιτέρως αν σκεφτούµε την απόφαση της διακοµµατικής
επιτροπής που τόσες ώρες και τόσους µήνες δαπανήσαµε, ασχο-
ληθήκαµε να βγάλουµε ένα πόρισµα, όλοι οι Βουλευτές από όλα
τα κόµµατα. 

Η Θράκη είναι ένα ενιαίο γεωγραφικό, ιστορικό και πολιτικό
σύνορο, κύριε Υπουργέ. Κάθε επιχείρηση κατάτµησης και διαχω-
ρισµού της αναπτυξιακής προοπτικής, είναι ανιστόρητη και θα
τολµούσα να πω αναποτελεσµατική. Όµως, στις µέρες µας βιώ-
νουµε την εικόνα της σηµερινής Κυβέρνησης να προσπαθεί να
αποδείξει το ακριβώς αντίθετο, ότι δηλαδή είναι άλλο πράγµα ο
Έβρος στις δικές σας προτεραιότητες και άλλο πράγµα η Ρο-
δόπη και η Ξάνθη. Το είδαµε πριν δύο χρόνια στην ψήφιση του
αναπτυξιακού νόµου στη Βουλή, όταν για πρώτη φορά διασπά-
στηκαν τα κίνητρα ανά νοµό και το βλέπουµε και στην καθηµερινή
πρακτική. 

Οι µεγάλες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην πε-
ριοχή, είτε εκτός είτε εντός του επιχειρηµατικού πάρκου της βιο-
µηχανικής περιοχής στην Κοµοτηνή, αντιµετωπίζουν µεγάλες
δυσκολίες στο µεταφορικό κοµµάτι, κάτι που αυξάνει σηµαντικά
τα κόστη τους. 

Εδώ και περίπου δεκαπέντε χρόνια, η Ροδόπη είναι αποκοµ-
µένη από το σιδηροδροµικό δίκτυο, µε αποτέλεσµα να µην εξυ-
πηρετούνται ούτε οι επιβατικές ούτε οι εµπορευµατικές ανάγκες
της περιοχής. Το σχέδιο ανασυγκρότησης του γειτονικού Νοµού
Έβρου, προβλέπει ότι η γραµµή διασύνδεσης του λιµανιού της
Αλεξανδρούπολης µε αυτό του Πειραιά αφορά -προσέξτε, κύριοι
συνάδελφοι- µόνο επιχειρήσεις µε ΑΦΜ Έβρου. Μόνο! Είναι πα-
ράλογο να µην εξυπηρετούνται επιχειρήσεις της Ροδόπης, όπως
αυτές που είναι εγκατεστηµένες στο επιχειρηµατικό πάρκο Κο-
µοτηνής. 

Όπως καταλαβαίνετε, η Ροδόπη είναι αποµονωµένη, όχι µόνο
από το κέντρο αλλά και από αυτό που ονοµάζουµε συνδυασµένες
µεταφορές. Στον πρωτογενή τοµέα ο ιός της ευλογιάς των προ-
βάτων καλπάζει στη Ροδόπη. Σε επίπεδο Περιφέρειας Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, έχουν σφαγιαστεί µέχρι τώρα τριάντα
δύο χιλιάδες αιγοπρόβατα έως τα µέσα Νοεµβρίου και ο αριθµός
είναι αµείωτος. Οι κτηνοτρόφοι που είναι αναγκασµένοι να κρα-
τούν σταβλισµένα τα κοπάδια τους, βλέπουν τα αποθέµατα των
τροφών τους να τελειώνουν, το γάλα τους να παραµένει απού-
λητο και τις ρυθµίσεις στον ΕΦΚΑ και την εφορία να χάνονται κα-
θηµερινά. 

Η εξάλειψη του επαγγέλµατός τους βρίσκεται προ των πυλών,
πέρα από κάποιες ασπιρίνες που δίνει η Κυβέρνηση, που όµως,
βέβαια, δεν λύνουν το πρόβληµα, που είναι πρόβληµα επιβίωσης
του κλάδου και των ίδιων των ανθρώπων που απασχολούνται
στην κτηνοτροφία στη Θράκη. 

Κατά τη φετινή χρονιά, κύριε Υπουργέ, οι ελάχιστες βροχοπτώ-
σεις στη φθινοπωρινή και χειµερινή περίοδο, µαζί βέβαια µε τους
παρατεταµένους καύσωνες, είχε ως αποτέλεσµα και την επικρά-
τηση µεγάλης ξηρασίας σε όλα τα αγροτικά προϊόντα. Ενδεικτικά
αναφέρω µόνο ότι από τα 22.000 στρέµµατα του καπνού στη
ΔΑΟΚ, σύµφωνα µε εκτίµηση της ΔΑΟΚ, κάνει λόγο για µείωση
απόδοσης 30%. 

Βέβαια έχουµε και ένα µεγάλο πρόβληµα στην αποστολή των
λογαριασµών της ΔΕΗ µέσα στο καλοκαίρι. Μάλιστα, είχα κάνει
και µια σχετική ερώτηση στη Βουλή και πήρα και απάντηση. Γί-
νονται ακόµα τα ποτίσµατα και το κόψιµο του ρεύµατος στα
αντλιοστάσια, χωρίς να υπάρχει ρευστότητα, οπότε αυτό απο-
στερεί τον αγρότη από τη δυνατότητα να επιµεληθεί. Δηλαδή,
στέλνετε τον λογαριασµό το καλοκαίρι, τη στιγµή που ο αγρότης
δεν έχει χρήµατα, ενώ σας ζητάµε να στείλετε τον λογαριασµό
µετά τον Οκτώβριο και να τα πληρώσει αφού θα πάρει και τις επι-
δοτήσεις, προκειµένου ο άνθρωπος να µην χάσει την καλλιεργη-
τική περίοδο. Αλλά, δυστυχώς, µε την απάντηση που δώσατε
γραπτή ούτε σε αυτό συµφωνήσατε, αν και αναγνωρίσατε ότι
υπάρχει το πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ λίγο και στα
θεσµικά της Ροδόπης, της Θράκης, όσον αφορά τη µειονότητα.
Η Θράκη σε θεσµικό επίπεδο έχει ανάγκη από την εφαρµογή ψη-
φισµένων νόµων που αφορούν, µεταξύ άλλων, και τη µειονότητα
και θα δώσουν πνοή σε µεταρρυθµίσεις που επιζητούν οι δυνά-
µεις της δηµοκρατίας και της προόδου µέσα στην κοινωνία. Είναι
πολύ ψηφισµένοι νόµοι που είτε δεν εφαρµόζονται στο σύνολό
τους είτε παρατηρείται µια δυσκολία στην Κυβέρνηση για να προ-
χωρήσει στην εφαρµογή τους. 

Να είστε βέβαιοι ότι κάθε µεταρρυθµιστική τοµή που θα φέρει
αέρα δηµοκρατικής λειτουργίας µέσα στη µειονότητα θα γίνει
αποδεκτή από την κοινωνία µας. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι
σήµερα είναι ώριµες οι συνθήκες για αλλαγές που συµβάλλουν
στη χειραφέτηση και την κοινωνική απελευθέρωση της µειονότη-
τας, για την οποία δίνω σκληρές µάχες, όπως ξέρετε, απέναντι
σε ένα αδυσώπητο σύστηµα παράλληλων κέντρων που είναι κα-
τεστηµένο στην Θράκη εδώ και χρόνια. 

Σε µια εποχή που η αστάθεια και οι ανατροπές στην Ανατολική
Μεσόγειο είναι καθηµερινό φαινόµενο, η Θράκη διαθέτει έναν
κοµβικό ρόλο ως γέφυρα φιλίας, ειρήνης και σταθερότητας, ανά-
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µεσα στη Δύση και την Ανατολή. Η αρµονική συµβίωση πλει-
ονότητας και µειονότητας, παρά τα προβλήµατα -που δεδοµένα
υπάρχουν- και για τα οποία παλεύουµε κάθε φορά για λύσεις
αποδεκτές από τον λαό στο πλαίσιο της ειρηνικής συνύπαρξης,
αποτελεί για όλους µας στην περιοχή ένα δηµοκρατικό κεκτη-
µένο. Αυτό το κεκτηµένο είµαστε εδώ για να το διαφυλάξουµε
ως ΠΑΣΟΚ, να το προασπίσουµε και να το διευρύνουµε µε τις κα-
λύτερες πρακτικές, για µία ευηµερία που θα αφορά όλους τους
πολίτες της Θράκης, εµπεδώνοντας το αίσθηµα της ασφάλειας
και την πεποίθηση για ένα καλύτερο µέλλον για τους κατοίκους
όλης της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ–Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Αχµέτ. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Βουλευτή από τη Νέα Δηµοκρα-

τία κ. Χαράλαµπο Αθανασίου. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σύντοµη

παρέµβασή µου θα περιοριστώ σε θεσµικά ζητήµατα, που κάθε
τόσο η Αντιπολίτευση τα επαναφέρει προς δηµιουργία εντυπώ-
σεων. 

Κατ’ αρχάς στο ζήτηµα των παρακολουθήσεων. Από την πρώτη
στιγµή που ανέκυψε το θέµα των παρακολουθήσεων, ο Πρωθυ-
πουργός ήταν ξεκάθαρος, ζητώντας τη σε βάθος διερεύνηση της
υπόθεσης και απόδοση ευθυνών όπου υπάρχουν. Και αυτό πρά-
ξαµε µε θεσµικές ενέργειες: Δικαστική έρευνα της υπόθεσης, σύ-
γκληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, ψήφιση νέου
αυστηρότερου νοµοθετικού πλαισίου. Και τώρα έρχοµαι στο πό-
ρισµα του αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, ο οποίος ύστερα
από προκαταρκτική εξέταση που διενήργησε για την υπόθεση
αυτή, µε το πόρισµά του έθεσε την υπόθεση, αναφορικά µε τα
µη πολιτικά πρόσωπα -το τονίζω µε τα µη πολιτικά πρόσωπα- που
φέρονται ότι εµπλέκονται, στο αρχείο. 

Ξεσηκωθήκατε όλοι τότε και κυρίως ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ και ζη-
τούσατε να έρθει το πόρισµα στη Βουλή. Και ερωτώ: Με ποια δια-
δικασία; Με ποια διάταξη του Κανονισµού της Βουλής έχει τη
δυνατότητα η Βουλή να ζητήσει το πόρισµα; Και σε κάθε περί-
πτωση, να κάνει τι η Βουλή; Πολύ περισσότερο την ώρα που η
προς τούτο συσταθείσα εξεταστική επιτροπή είχε ολοκληρώσει
το έργο της. Από πότε η Βουλή ελέγχει αποφάσεις της δικαιοσύ-
νης ή πορίσµατα των οργάνων της; Από πότε η Βουλή έγινε δευ-
τεροβάθµιο ή τριτοβάθµιο όργανο απονοµής δικαιοσύνης; 

Αν, βέβαια, είχαµε εµπλεκόµενο Βουλευτή, τότε µόνο, θα µπο-
ρούσε να έρθει η υπόθεση στη Βουλή, σύµφωνα µε τις διατάξεις
των άρθρου 62 του Συντάγµατος και 83 του Κανονισµού της Βου-
λής ή αν ήταν Υπουργός εµπλεκόµενος µε τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών και τις διατάξεις του άρθρου 86 του Συντάγµατος. 

Στη συνέχεια, στοχοποιήσατε την Εισαγγελία του Αρείου
Πάγου, η οποία µε ανακοίνωσή της ανέφερε ότι τα αδικήµατα
που φέρονται ότι τέλεσαν τα µη πολιτικά πρόσωπα φέρουν τον
χαρακτήρα πληµµελήµατος. Είναι κακό αυτό; Προφανώς και το
πόρισµα του αντεισαγγελέα χαρακτηρίζει την πράξη ως πληµµέ-
ληµα. Τι διαφορετικό είπε η εισαγγελέας; 

Αντίθετα, θα έλεγα ότι καλώς έπραξε λόγω του θορύβου που
δηµιουργήθηκε και έπρεπε να ενηµερωθούν οι πολίτες. Εξάλλου,
ας µην παραγνωρίζουµε ότι οι µεν δικαστικές ενέργειες πρέπει
να έχουν και παιδευτικό χαρακτήρα, οι δε σχετικές ανακοινώσεις
ενηµερωτικό χαρακτήρα. 

Ανεξάρτητα των όσων προανέφερα, να υπενθυµίσω ότι το πό-
ρισµα δεν αποτελεί αθωωτική απόφαση, αλλά απλά µε αυτό δη-
µιουργείται ένα οιονεί δεδικασµένο. Συνεπώς, αν κατά την
πρόοδο της ποινικής διαδικασίας για άλλους εµπλεκόµενους,
ακόµα και κατά την από ακροατηρίου συζήτηση, προκύψουν νέα
στοιχεία για παράνοµες ενέργειες για όσους αρχειοθετήθηκε η
υπόθεση, υπάρχει η δυνατότητα να ανασυρθεί η δικογραφία και
να επανεξεταστεί η υπόθεση. Αυτά είναι απλά νοµικά και ας στα-
µατήσει η παραφιλολογία για λόγους εντυπωσιασµού και µόνο.

Θα αναφερθώ τώρα στην υπόθεση της τραγωδίας των Τεµπών,
µια τραγωδία που συγκλόνισε και εξακολουθεί να συγκλονίζει

ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, της οποίας αποτελεί ανυποχώ-
ρητο αίτηµα η άµεση και σε βάθος διαλεύκανσή της. Λοιπόν, ας
ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Κοντεύουν δύο χρόνια από την
τραγωδία -28-2-2023- και εξακολουθείτε να ισχυρίζεστε ότι γίνε-
ται προσπάθεια συγκάλυψης της υπόθεσης από την Κυβέρνηση. 

Τα αναφέρω αυτά γιατί πιθανόν να νοµίζει κανείς ότι ο προ-
ϋπολογισµός είναι µόνο για οικονοµικά θέµατα. Ο προϋπολογι-
σµός δεν είναι µόνο για οικονοµικά θέµατα, είναι ο προϋπο-
λογισµός που κάνει η χώρα για το µέλλον, η κριτική η οποία έγινε
και αυτό αφορά και τον ισολογισµό και τον απολογισµό. Προκύ-
πτουν αυτά από τις συνδυασµένες διατάξεις των άρθρων 30 επό-
µενα, 122, 123, 124 του Κανονισµού της Βουλής, για να µην έχετε
απορία γι’ αυτά τα οποία λέω.

Αλήθεια, πώς γίνεται αυτό; Πώς προσπαθούµε, υποτίθεται, να
κλείσουµε την υπόθεση, αφού µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
ορίστηκε διοικητική επιτροπή, προκειµένου να διεξαχθεί πραγµα-
τογνωµοσύνη για τα αίτια, το πόρισµα της οποίας ήταν η αιτία
που κινήθηκε η ποινική διαδικασία από τη δικαιοσύνη. Συµφωνή-
σαµε αµέσως και στηρίξαµε το αίτηµα του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας για σύσταση εξεταστικής επιτροπής, µια δια-
δικασία που δεν είναι κυβερνητική -το τονίζω, δεν είναι κυβερνη-
τική- αλλά διαδικασία κοινοβουλευτική, µε προανακριτικές αρµο-
διότητες και κατέληξε ότι δεν υπάρχουν ενδείξεις ενοχής κατά
Υπουργών.

Επιπλέον, δεν έχουν σχηµατιστεί ποινικές δικογραφίες και
στοιχεία αυτών των δικογραφιών δεν απέστειλε η δικαστική αρχή
στη Βουλή; Δεν είναι ήδη σε εξέλιξη η ποινική διαδικασία; Και
από την άλλη, έρχεστε και ισχυρίζεστε ότι το γεγονός ότι ο Πρω-
θυπουργός δήλωσε ότι πρέπει να τελειώσει το ταχύτερο η προ-
δικασία, αποτελεί παρέµβαση στον ανακριτή για να κλείσει
όπως-όπως την υπόθεση. Αυτό ειπώθηκε κυρίως από πλευράς
Αρχηγού κόµµατος. 

Μα, είµαστε σοβαροί; Το να διατυπώσει ο Πρωθυπουργός
ευχή, προοπτική αν θέλετε, να ολοκληρώσει το ταχύτερο η προ-
δικασία σε ένα ζήτηµα που συγκλόνισε το πανελλήνιο, αυτό απο-
τελεί παρέµβαση; Ούτε το επιδιώκει ο Πρωθυπουργός να επη-
ρεάσει, αλλά ούτε έχει και τη δυνατότητα να επηρεάσει. Εξάλ-
λου, από την πρώτη στιγµή -και συγκεκριµένα στις 7 Μαρτίου του
2023- ο ίδιος δεν ζήτησε να ανατεθεί η υπόθεση στο υψηλότερο
δυνατό ανακριτικό επίπεδο; Το ίδιο δεν έπραξαν Πρόεδροι Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων και συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα για
παρόµοιες υποθέσεις, όπως για την υπόθεση στο Μάτι; 

Ειπώθηκε ακόµα και το εξής απίθανο ότι η Κυβέρνηση σχεδιά-
ζει να µην εκδικαστεί η υπόθεση στη Λάρισα, όπου διεξάγεται και
η ανάκριση, αλλά να έρθει προς εκδίκαση στην Αθήνα για να ατο-
νήσει και να ξεθυµάνει µακριά από τον τόπο της τέλεσης. Αλή-
θεια, τι φοβερή παραπληροφόρηση από κοινοβουλευτικά πρό-
σωπα, παίζοντας µε τον πόνο των συγγενών των θυµάτων!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση χαρακτηρίστηκε ως
κακούργηµα και διεξάγεται ανάκριση από εφέτη ανακριτή στη
Λάρισα για τα εµπλεκόµενα µη πολιτικά πρόσωπα. Συνεπώς, αρ-
µόδιο καθ’ ύλη δικαστήριο είναι το τριµελές εφετείο κακουργη-
µάτων και κατά τόπο αρµόδιο είναι το Τριµελές Εφετείο Λάρισας.
Ο κ. Φλωρίδης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, προσωπικά ο ίδιος µε-
ρίµνησε για να εξευρεθεί κατάλληλη αίθουσα στη Λάρισα για τη
διεξαγωγή της δίκης. 

Κι έρχεστε και λέτε τέτοιες ανακρίβειες και επιτίθεστε στην ελ-
ληνική δικαιοσύνη κατά τρόπο εξαχρειωµένο και επικίνδυνο για
τη δηµοκρατία, όταν η δικαιοσύνη επιτελεί µε αµεροληψία και νη-
φαλιότητα τη συνταγµατική της αποστολή. Να µας πείτε ευθαρ-
σώς και υπεύθυνα αν πιστεύετε ότι η Εισαγγελία του Αρείου
Πάγου υποκινείται και δεν λειτουργεί ανεξάρτητα, αν θεωρείτε
ότι η δικαστική εξουσία λειτουργεί κατόπιν πολιτικών εντολών και
εν τέλει, αν εµπιστεύεστε ή όχι την ανεξάρτητη δικαιοσύνη της
χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε
αρχές που διαχρονικά παραµένουν αναλλοίωτες εδώ και πενήντα
χρόνια από την ίδρυση της µεγάλης δηµοκρατικής παράταξης
µας από τον Εθνάρχη Κωνσταντίνο Καραµανλή. Έτσι, µε βάση
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τις αρχές αυτές ενισχύουµε τους θεσµούς του κράτους δικαίου,
είµαστε προσηλωµένοι στις αρχές του διαφωτισµού, ενδυναµώ-
νουµε το κοινωνικό κράτος και διοίκηση και δικαιοσύνη λειτουρ-
γούν συντεταγµένα και θεσµικά. Γι’ αυτές τις ιδέες και αξίες
µαχόµαστε κι αυτές υπερασπιζόµαστε, ιδέες και αξίες στις
οποίες στηρίχτηκε και εξακολουθεί να στηρίζεται ο δυτικός πο-
λιτισµός. 

Δεν είναι λίγες οι θεσµικές παρεµβάσεις µας. Με την ψήφο του
απόδηµου ελληνισµού και την επικείµενη ρύθµιση για την ψήφο
των αποδήµων στις εθνικές εκλογές λαµβάνει τέλος µια θεσµική
παράλειψη της πολιτείας. Με τις παρεµβάσεις του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας προστατεύουµε την οικογέ-
νεια και τις ευάλωτες οµάδες. Μεγάλη τοµή κάναµε στο κτηµα-
τολόγιο, ένα ακανθώδες θέµα που ταλαιπωρεί επί δεκαετίες τη
χώρα µας και ειδικά την ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Λέσβο. Οι πα-
ρεµβάσεις του Υπουργείου ήταν καίριες και αποτελεσµατικές. Με
τις επικείµενες οικονοµικές και δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις
ωφελούνται οικονοµικά ασθενέστεροι. Εξορθολογίσαµε την ποι-
νική µας νοµοθεσία. Οι παρεµβάσεις του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης και στην πολιτική δίκη -κι αναφέροµαι στο νέο δικαστικό
χάρτη µε την ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας- βοη-
θούν στην επιτάχυνση της απονοµής δικαιοσύνης. 

Αναφέρθηκα στην αρχή ότι ενισχύουµε τους θεσµούς του κρά-
τους δικαίου κι εσείς παραποιήσατε κι αυτή ακόµα την έκθεση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αναφορικά µε τη λειτουργία του κρά-
τους δικαίου στη χώρα µας. Ας δούµε, όµως, τι αναφέρει η έκ-
θεση για τη χώρα µας, ζητήµατα που έντεχνα µερικοί από τους
συναδέλφους αποσιωπάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δέχτηκε η Ελλάδα συστάσεις από την επιτροπή; Βεβαίως και

δέχτηκε. Προσέξτε όµως. Η χώρα µας, µαζί µε άλλες εννέα
χώρες από τις είκοσι επτά, δέχθηκε τις λιγότερες και βέβαια πολύ
λιγότερο ουσιαστικές σε σχέση µε προηγούµενα χρόνια. Χάρη
των πρωτοβουλιών του Υπουργείου Δικαιοσύνης και των νοµο-
θετηµάτων που ψηφίσαµε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θεωρεί εµβλη-
µατική τη µεταρρύθµιση αναφορικά µε την συµµετοχή των
ανώτατων δικαστικών λειτουργών στην επιλογή των ηγεσιών
τους. Χαιρετά την ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης. Δέχεται ότι ο
νέος δικαστικός χάρτης της χώρας και η νέα δικονοµία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας βελτιώνουν την αποτελεσµατικότητά
της. Αναγνωρίζει ότι η χώρα µας έκανε σηµαντική πρόοδο στον
τοµέα καταπολέµησης της διαφθοράς λόγω και της θεσµοθέτη-
σης ποινικής ευθύνης και των νοµικών προσώπων και των διατά-
ξεων για τη δωροδοκία. Δεν έµεινε απαρατήρητη από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή η τροποποίηση του άρθρου 35 του ν.5026/2023
αναφορικά µε το «πόθεν έσχες». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τέλος, αναφέρει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή την πρόοδο που επήλθε όσον αφορά την ενδυνάµωση
του νοµοθετικού, αλλά και του διοικητικού πλαισίου λειτουργίας
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και ειδικά την ενίσχυση της δια-
φάνειας όσον αφορά το ιδιοκτησιακό τους καθεστώς, αλλά και
της ελευθερίας του λόγου. 

Αυτά δέχεται µε την έκθεσή της η επιτροπή και όλα αυτά, κυ-
ρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης -µερικοί συνάδελφοι, βέβαια,
δεν γενικεύω το θέµα- σκόπιµα τα αποσιωπάτε µόνο και µόνο για
να µειώσετε τη χώρα µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Αθανασίου.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αναστάσιο Δηµοσχάκη από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός είναι πρω-
τοποριακός µε αναπτυξιακό και ελπιδοφόρο πρόσηµο. Η Κυβέρ-
νηση, παρά τις δυσµενείς γεωπολιτικές εξελίξεις και κρίσεις, µε

συγκρούσεις, καταφέρνει να ισορροπήσει αποτελεσµατικά τη δη-
µοσιονοµική υπευθυνότητα µε την οικονοµική ανάπτυξη. Το 2025
η Ελλάδα θα έχει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα
σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, καταγράφοντας τον ταχύ-
τερο ρυθµό µείωσης του δηµόσιου χρέους ανάµεσα στα είκοσι
επτά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η φιλοεπενδυτική πο-
λιτική συνεχίζεται ανοδικά µε επενδύσεις, εξαγωγές το 2025. 

Η µείωση των φόρων έφερε έσοδα τα τελευταία πέντε χρόνια
χάρη στη σηµαντική ανάπτυξη της οικονοµίας, µε την συνετή και
συνεπή πολιτική. Από το 2019 έχουµε µειώσει συνολικά εξήντα
δύο φορές και συνεχίζουµε επιθετικά. Ο προϋπολογισµός του
2025 προβλέπει µειώσεις φόρων που ξεπερνούν το 1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ. Περιλαµβάνονται παρεµβάσεις προς όφελος των πο-
λιτών, ενισχύοντας περαιτέρω το κοινωνικό κράτος. Αυξάνονται
οι συντάξεις κατά 2,4%, καθώς και των µισθών στον δηµόσιο
τοµέα. 

Επιπλέον, αυξάνεται η αποζηµίωση της νυκτερινής απασχόλη-
σης κατά 20% των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σω-
µάτων Ασφαλείας, στηρίζοντας µε σεβασµό τους υπερασπιστές
των συνόρων µας, καθώς και τους άγρυπνους φρουρούς της ευ-
νοµίας, της ευταξίας και της ειρήνης. 

Στηρίζεται η οικογένεια προβλέποντας την αύξηση του επιδό-
µατος γέννησης και επέκτασης του επιδόµατος µητρότητας
στους εννέα µήνες και για τις γυναίκες που είναι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες, όπως του πρωτογενούς τοµέα, συµβάλλοντας στην
αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος το οποίο ειδικά
για τα χωριά του Έβρου, της Θράκης και των νήσων είναι εµφα-
νέστατα. Ειδικότερα, στην περιοχή µου µετεξελίσσεται σε βόµβα,
το φυτίλι της οποίας άρχισε να καίγεται γρήγορα, µε εθνικές προ-
εκτάσεις.

Ο τοµέας της υγείας βρίσκεται σε προτεραιότητα, καθώς για
το 2025 προβλέπονται αυξηµένες δαπάνες κατά 74% σε σχέση
µε το 2019. Θεσπίζονται κίνητρα προσέλκυσης ιατρών και λοιπών
επιστηµόνων της υγείας που είναι απαραίτητοι σε προβληµατικές
και δυσπρόσιτες και άγονες περιοχές. Είναι µία πρόβλεψη που
θα δώσει ισχυρό πλεονέκτηµα στις ακριτικές περιοχές που χρή-
ζουν στήριξης και ενίσχυσης. Στον ακριτικό Νοµό Έβρου στην
κατηγορία τύπου Άγονο α’ υπάγονται τα Κέντρα Υγείας Δικαίων,
Σαµοθράκης και το Γενικό Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου, τονώνο-
ντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τις δοµές υγείας. 

Έµφαση δίνεται και στον τοµέα της άµυνας µε τις δαπάνες να
είναι αυξηµένες κατά 73% συγκριτικά µε το 2019, καλύπτοντας
τις εθνικές ανάγκες όπως η ενίσχυση εξοπλιστικών προγραµµά-
των. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
αποτυπώνει τη συνέπεια και τη σταθερότητα της κυβερνητικής,
µιας πολιτικής στην οποία ο ακριτικός Έβρος βρίσκεται σε θέση
προτεραιότητας. Αυτό επιβεβαιώνεται και από τα άµεσα αντανα-
κλαστικά που επέδειξε όταν η περιοχή δοκίµασε από τον περσινό
πύρινο εφιάλτη, διαφυλάσσοντας τα στρατηγικά πλεονεκτήµατα
του νοµού µας, αλλά και της χώρας µέσα από αποφασιστικές
πρωτοβουλίες, υιοθετώντας αναπτυξιακές πολιτικές σε µία προ-
σπάθεια αξιοποίησης της δυσµενούς συγκυρίας ως µοχλό για
την ολική επανεκκίνηση. 

Στο πλαίσιο αυτό συγκροτήθηκε ειδική επιτροπή για την ανα-
συγκρότηση του νοµού η οποία συνεχίζει να εργάζεται µε συνέ-
πεια, σχεδιασµό και αίσθηµα εθνικής ευθύνης, όπως είχαµε
πρόσφατα την ηχηρή επίσκεψη του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη µε το κυβερνητικό επιτελείο δεκαπέντε Υπουργών,
δίδοντας ισχυρό πλεονέκτηµα στον τόπο µας. 

Ανακοινώνοντας ένα πολυσχιδές πρόγραµµα υλοποίησης ση-
µαντικών πολιτικών ύψους σχεδόν 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, συµ-
βάλλοντας στην ανασυγκρότηση του ακριτικού νοµού και θερα-
πεύοντας εγγενείς αδυναµίες, οι ιδιαιτερότητες του Έβρου επι-
τάσσουν διαρκή φυσικά επαγρύπνηση και σχεδιασµό και ανασχε-
διασµό όταν αυτό απαιτείται.

Ειδικά, αναδεικνύω και διεκδικώ την αξιοποίηση και τον εκσυγ-
χρονισµό των διαθέσιµων κατοικιών και λοιπών οικηµάτων περι-
µετρικά σε κύκλους των Δήµων Σουφλίου, Διδυµοτείχου, Ορε-
στιάδος, καλύπτοντας στεγαστικές ανάγκες φοιτητών, σπουδα-
στών, στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφα-
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λείας, των δήµων, των δηµοσίων υπηρεσιών, µελών πολυτέκνων,
τρίτεκνων και ανήµπορων οικογενειών, καθώς και αυτοεξυπηρε-
τούµενων συµπολιτών µας της τρίτης ηλικίας. Δεν θέλουµε επεν-
δυτές στα χωριά µας που αποτελούν τον δούρειο ίππο απώλειας
εθνικής κυριαρχίας.

Θέλουµε, κύριοι Υπουργοί, να κρατήσουµε µε κάθε τρόπο τα
περιουσιακά στοιχεία σε ελληνικά χέρια. Θέλουµε, όµως, για να
επιβιώσουµε και ανάπτυξη, όπως προτείνω τη δηµιουργία ενός
χρηµατιστηρίου, ανταλλακτηρίου τιµών αγροτικών προϊόντων µε
έδρα κατ’ αρχήν τον Νοµό Έβρου και στη συνέχεια στη λοιπή
χώρα ένα χρήσιµο εργαλείο, κύριε Υπουργέ, που δεν το έχει η
πατρίδα µας και εξαρτόµαστε από τις γειτονικές χώρες. Αυτό νο-
µίζω επιτάσσει όσο το δυνατόν πιο γρήγορα να υλοποιήσουµε
αυτήν την πολιτική.

Η λειτουργία του εν λόγω φορέα δύναται και θα αποτελέσει
κρίσιµο εργαλείο στήριξης του πρωτογενούς τοµέα της ευαίσθη-
της περιοχής, ενώ παράλληλα προτείνω ο Έβρος να µετεξελιχθεί
σε ένα απέραντο κέντρο logistics. Προτείνω γιατί έχει µεγάλη
στρατηγική σηµασία, αποτελεί δηλαδή τον κόµβο διανοµής όλων
των αγροτικών -κυρίως- προϊόντων και του πρωτογενούς τοµέα
στον λιµένα Αλεξανδρούπολης -ή πλησίον αυτού- µε τη συµµε-
τοχή και τη στήριξη των εταίρων συµµάχων το οποίο αναµένεται
να προσδώσει ισχυρό πλεονέκτηµα στον τόπο και στη χώρα αλλά
και στην Ευρώπη. Είναι ένα µεγάλο όνειρο και πρέπει αυτό το
όραµα να υλοποιηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για έναν προϋπολο-
γισµό, κλείνοντας, ο οποίος αντικατοπτρίζει µια ισορροπηµένη
στρατηγική που ανταποκρίνεται στις εθνικές και κοινωνικές ανά-
γκες. Διορθώνει τις συνέπειες της κρίσης της προηγούµενης δε-
καετίας, της µνηµονιακής περιόδου -και µαύρης για όλους τους
Έλληνες- και ανεβάζει την Ελλάδα υψηλότερα. Σε ένα ασταθές
διεθνές περιβάλλον ας γίνει η πατρίδα µας πόλος σταθερότητας
και ανάπτυξης µε την προτεινόµενη θωράκιση των ευπαθών ανα-
τολικών συνόρων µας και µε την ευχή και πολύ περισσότερο µε
την ψήφο όλων των Βουλευτών της παρούσας Βουλής.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δηµοσχάκη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Δηµήτρη Καλογερόπουλο
από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο η
Υπουργός, η κ. Ζαχαράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δέκα µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το Εσπερινό Γενικό Λύκειο Νάξου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Καλογερόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η ετήσια συ-
ζήτηση για τον προϋπολογισµό προσφέρει στο Κοινοβούλιο µια
καλή ευκαιρία να ξαναγνωριστούµε, να µιλήσουµε συγκεκριµένα
µε στοιχεία και ονοµατεπώνυµα για το µέλλον του τόπου µας, την
πρόοδο της κοινωνίας και για την ευηµερία των πολιτών, να
δούµε που βρισκόµαστε, πώς φτάσαµε εδώ και πού θέλουµε να
πάµε, µε συνείδηση ευθύνης απέναντι στους πολίτες που µας
εµπιστεύτηκαν να τους εκπροσωπούµε στο Κοινοβούλιο, µε συ-
νείδηση ευθύνης απέναντι στην ιστορική διαδροµή του έθνους
µας που έρχεται από πολύ µακριά και πηγαίνει πολύ µακριά.

Κυρίες και κύριοι, οι πολίτες του δυτικού τοµέα µε εµπιστεύ-
τηκαν να εκφράσω τις αγωνίες και τις προσδοκίες τους, να διεκ-
δικήσω τα δίκαιά τους. Η πολυετής εµπειρία µου στον χώρο της
αυτοδιοίκησης, τον πιο ανθρωποκεντρικό και αδιαµεσολάβητο
θεσµό της δηµοκρατίας, µας έδειξε ότι είναι άνθρωποι ακέραιοι
και αυθεντικοί, που δεν βρήκαν ποτέ τίποτα έτοιµο στη ζωή τους
και παλεύουν για να δηµιουργήσουν ένα καλύτερο µέλλον για τα
παιδιά τους, για τις γενιές που έρχονται. 

Η δυτική Αθήνα αποτελεί στίβο µάχης για το πολιτικό σύστηµα
για όλους εµάς. Όσο πιο αποτελεσµατικοί είµαστε στην αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων της περιοχής τόσο περισσότερο απο-
τελεσµατικοί είµαστε συνολικά για την ελληνική κοινωνία, µια
κοινωνία που πέρασε πολλά και έχασε περισσότερα στην εποχή
της κρίσης των µνηµονίων και διεκδικεί να κερδίσει το χαµένο
έδαφος, µια κοινωνία που στις εκλογές του 2009 εµπιστεύθηκε
µια πλατιά πλειοψηφία, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, για να διορθώ-
σει τα λάθη των προηγούµενων ετών. Στις εκλογές του 2023 τον
επιβράβευσε γενναιόδωρα, ανανεώνοντας την εµπιστοσύνη της
στον Πρωθυπουργό και την παράταξή µας, τη Νέα Δηµοκρατία.

Μια συζήτηση για τον ετήσιο προϋπολογισµό συνηθίζει να πε-
ριστρέφεται και πολλές φορές να εξαντλείται γύρω από αριθ-
µούς. Εµείς δεν µένουµε στους αριθµούς. Βλέπουµε τους
ανθρώπους πίσω από τους αριθµούς και εργαζόµαστε για την
ευηµερία των πολιτών, για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής τους.
Οι κυβερνήσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 και τον
Κωστή Χατζηδάκη σήµερα στην πολιτική διεύθυνση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών αποδεικνύει ότι στο επίκεντρο των πολιτικών
µας βρίσκεται ο άνθρωπος, οι πολίτες, η διευκόλυνση της καθη-
µερινότητάς τους, η διόρθωση των µεγάλων απωλειών της µνη-
µονιακής περιόδου και η διασφάλιση ενός καλύτερου µέλλοντος
που θα στηρίζεται στον ρεαλισµό και την πραγµατικότητα, όχι σε
αυταπάτες και επικίνδυνες ονειρώξεις που θα µας οδηγήσουν και
πάλι σε συνθήκες κρίσης.

Κυρίες και κύριοι, ο φετινός προϋπολογισµός συνιστά τον
οδικό χάρτη της Κυβέρνησής µας για το 2025, µια δύσκολη χρο-
νιά γεµάτη προκλήσεις σε ένα διεθνές περιβάλλον που γεννά και-
νούργιες αβεβαιότητες. Η σταθερότητα αποτελεί το µεγαλύτερο
συγκριτικό πλεονέκτηµα που προσφέρει η προστιθέµενη αξία σε
µια χώρα, ώστε η οικονοµία της να είναι ελκυστική για επενδύσεις
και να µην απασχολεί αρνητικά τις διεθνείς αγορές.

Ο προϋπολογισµός του 2025 αποτυπώνει την ουσιαστική πρό-
οδο που έχει σηµειωθεί στη χώρα µας στα χρόνια της διακυβέρ-
νησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, µια πρόοδο που θα γίνει
αισθητή και ορατή από την πλειοψηφία της κοινωνίας. Φυσικά
δεν πανηγυρίζουµε και δεν φρενάρουµε τις προσπάθειές µας.
Έχουµε πολλά που πρέπει να κάνουµε ακόµα και να γίνουν
επειδή πολλά ήταν αυτά που χάσαµε τα χρόνια των µνηµονίων
και χωρίς να θέλω να κοιτάξω πίσω ή να δείχνω µε υψωµένο το
δάχτυλο πολιτικές πτέρυγες που σήµερα µας ασκούν κριτική, ξε-
χνώντας τις δικές τους ευθύνες για τα δεινά που προκάλεσε στην
ελληνική κοινωνία το δικό τους πέρασµα από την εξουσία.

Οι Έλληνες πολίτες δεν χρειάζονται τα δικά µου λόγια για να
θυµηθούν το τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο που µας έφερε στη δια-
πραγµάτευση µε εκείνον τον περίφηµο Υπουργό, τον κ. Βαρου-
φάκη, η εκχώρηση της δηµόσιας περιουσίας, η απώλεια της
εθνικής αυτονοµίας, τη φτωχοποίηση της µεσαίας τάξης, τη λη-
στρική υπερφορολόγηση που οδήγησε τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις σε ασφυξία. Η Αντιπολίτευση έµεινε αξέχαστη στην
κοινωνία. Γι’ αυτό και οι Έλληνες πολίτες την προτιµούν ως µό-
νιµη Αντιπολίτευση και δεν έχουν διάθεση να δουν τις θυσίες
τους να πηγαίνουν χαµένες µε το να της εµπιστευτούν και πάλι
τις τύχες της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός του 2025 τον οποίο υπερ-
ψηφίζουµε είναι προϋπολογισµός ευθύνης και ρεαλισµού και
αποτυπώνει µια σειρά από επιτυχίες που έχουν υπογραφεί από
τον Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή µας µε πρωταγωνι-
στές τους Έλληνες πολίτες. Αναφέρω ενδεικτικά: Τη µεγαλύτερη
µείωση της ανεργίας στο σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Μέσα σε πέντε χρόνια µισό εκατοµµύριο Ελληνίδες και Έλληνες
βρήκαν δουλειά και απέκτησαν έτσι δικαίωµα για µια καλύτερη
ζωή, τη µεγαλύτερη αύξηση επενδύσεων στην Ευρώπη, τη µεγα-
λύτερη αύξηση εξαγωγών και τη µεγαλύτερη µείωση δηµόσιου
χρέους στην ήπειρό µας, που είναι η δεύτερη µεγαλύτερη πα-
γκοσµίως, υπερδιπλάσια ανάπτυξη από τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης και πραγµατική µείωση φόρων του ΑΕΠ από 42,8% το 2023
σε 40,7% το 2024. Θα µπορούσα να αναφέρω µια σειρά από αριθ-
µητικά δεδοµένα, όµως εµείς στεκόµαστε στους ανθρώπους
πίσω από τους αριθµούς, γιατί αυτό έχει αξία, να θυµόµαστε ότι
η αύξηση των πραγµατικών αµοιβών και των εισοδηµάτων συνέ-
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βαλε στη µείωση του ποσοστού του πληθυσµού σε κίνδυνο φτώ-
χειας και κοινωνικού αποκλεισµού.

Και αυτή είναι η σηµαντικότερη επιτυχία µας, η ενίσχυση της
κοινωνικής συνοχής, ώστε να προχωρήσουµε όλοι µαζί χωρίς
αποκλεισµούς και διακρίσεις σε ένα κοινό, καλύτερο µέλλον και
περισσότερο αισιόδοξο. Για τη νέα χρονιά ο προϋπολογισµός
προβλέπει καίριες παρεµβάσεις στήριξης και ενίσχυσης των πε-
ρισσότερων ευάλωτων συµπολιτών µας, εκείνων που βρίσκονται
σε µεγαλύτερη ανάγκη, καθώς και σηµαντικά κονδύλια για τους
τοµείς της παιδείας και της υγείας. 

Ο ιδρυτής µας, ο Εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής συνή-
θιζε να λέει ότι η πρόοδος ενός έθνους κρίνεται από τα σχολεία
και τα νοσοκοµεία του. Και εµείς στρεφόµαστε προς τα εκεί, εκεί
είναι οι προσπάθειές µας. Ο προϋπολογισµός του 2025 προβλέ-
πει πρόσθετους πόρους για τη στήριξη του διαθέσιµου εισοδή-
µατος, για την αντιµετώπιση της µεγάλης εθνικής πρόκλησης του
δηµογραφικού, για την αντιµετώπιση του στεγαστικού ζητήµα-
τος, ειδικά για τα νέα παιδιά που δυσκολεύονται να εγκαταλεί-
ψουν το πατρικό τους, ώστε να ξεκινήσουν τη δική τους οικο-
γένεια. Προβλέπει µείωση φόρων, ενίσχυση της ανάπτυξης, κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής και µια νέα αύξηση συντάξεων,
χωρίς προσωπική διαφορά, για να στηρίξουµε τους συνταξιού-
χους, εκείνους που υπέστησαν τόσο επώδυνες απώλειες στα
χρόνια των µνηµονίων. 

Κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου να µιλήσω και για τη γειτονιά
µου, τη δυτική Αθήνα, εδώ που χτυπάει η καρδιά της κοινωνικής
συνοχής και της προόδου. Κάναµε πολλά, υπάρχουν περισσό-
τερα που πρέπει να γίνουν. Και αναφέρω ενδεικτικά τα εξής: 

Στον Ελαιώνα, το νέο ΚΥΤ του Ρουφ στο Αιγάλεω, µετά την
αποµάκρυνση εκεί ο ΑΔΜΗΕ πρέπει άµεσα να το κατασκευάσει.
Μετά από παρέµβαση του Πρωθυπουργού µπορεί να γίνει το ΚΥΤ
χωρίς άδεια οικοδοµική και να προχωρήσει στην κατασκευή του
προκειµένου να υπάρχει υπογειοποίηση των γραµµών υπερυψη-
λής τάσης, ώστε να αποµακρυνθούν οι πυλώνες από τους επτά
δήµους. Εξήντα πέντε χρόνια πάνω από το κεφάλι τους µε τερά-
στια προβλήµατα οικολογικά και θέµατα υγείας. 

Το πάρκο των 240 στρεµµάτων στον Ελαιώνα που θα αναδείξει
στην Αθήνα ένα καινούργιο πράσινο πνεύµονα και βεβαίως και
το γήπεδο του Παναθηναϊκού –βλέπετε, µας πήγαν δεκαέξι χρό-
νια πίσω οι κορµοράνοι- επιτέλους υλοποιείται. 

Το έργο του Κεντρικού Σταθµού Υπεραστικών Λεωφορείων
ΚΣΥΛ στον Ελαιώνα. Πρόκειται για ένα έργο υψίστης σηµασίας
και προτεραιότητας για την Αττική και τη µεταστέγαση των τρι-
τοκοσµικών πρακτορείων υπεραστικών λεωφορείων από τον Κη-
φισό, τα Λιόσια και τις τρεις γέφυρες. Και όχι µόνο. Είναι ένα
συγκοινωνιακό έργο το οποίο αποσυµφορεί κεντρικές αρτηρίες,
τη λεωφόρο Κηφισού –που σήµερα βλέπετε τι γίνεται- έως τη λε-
ωφόρο Αλεξάνδρας, τη Λιοσίων και θα εξυπηρετεί σαράντα χι-
λιάδες επιβάτες ηµερησίως καθιστώντας την τη σηµαντικότερη
πύλη µετά το «Ελευθέριος Βενιζέλος».

Θα γίνει αποµάκρυνση των πρακτορείων µεταφορών από πα-
ράνοµες εγκαταστάσεις και µεταφορά τους στις παρυφές του
Δήµου Φυλής, όπου εκεί χρηµατοδοτούνται και µε κίνητρο µάλι-
στα από το Ταµείο Ανάκαµψης, 

Τέλος, θα υπάρξει αντισεισµικός έλεγχος σε όλα τα δηµόσια
σχολεία.

Και καταθέτω στα Πρακτικά τα σχολεία –µετά από αίτηση που
έκανα στο Τεχνικό Επιµελητήριο-, όπου από τα εκατόν είκοσι ένα
έχουν ελεγχθεί τα σαράντα πέντε και τα εβδοµήντα έξι είναι υπό
διαδικασία ελέγχου. Για πρώτη φορά µετά από τόσα χρόνια ελέγ-
χονται όλα τα δηµόσια κτήρια συνάθροισης κοινού. Και το λέω
αυτό γιατί τα παιδιά µας δεν είναι αριθµοί. Μας αξίζουν και δι-
καιούνται ασφαλή λειτουργικά σχολεία και παιδεία µε αξιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καλογερόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα αξιοποιηθεί το Γενικό Νοσοκοµείο Δυτικής Αττικής, κάτι το
οποίο υποσχέθηκε ο κύριος Υπουργός ότι βεβαίως και θα γίνει
αυτό. Ήταν µε µελέτη έτοιµη από τη Γενική Γραµµατεία Υπηρε-
σιών Υγείας, όπου αφορά πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, εξωτε-

ρικά ιατρεία, διαγνωστικό κέντρο, Τµήµα Επειγόντων Περιστατι-
κών, Μονάδα Τεχνητού Νεφρού, Μονάδα Ανακουφιστικής Φρο-
ντίδας, ολοκληρωµένο Τµήµα Ψυχικής Υγείας Εφήβων, το οποίο
υπάρχει βέβαια, περίθαλψης, σύγχρονο κέντρο αποκατάστασης
θεραπείας και λειτουργία που θα ανακουφίσει τα όµορα νοσοκο-
µεία «Αττικό» και «Γενικό Κρατικό Νίκαιας», µειώνοντας την τα-
λαιπωρία στα ΤΕΠ των δύο νοσοκοµείων, ανακουφίζοντας τη
λύση των χειρουργείων και προσθέτοντας ιατρικές υπηρεσίες
αποκατάστασης και ανακουφιστικής φροντίδας που χρειάζονται
χιλιάδες ασθενείς των δύο νοσοκοµείων και πολλά ακόµη. 

Χρέος µας είναι να δίνουµε τη µάχη καθηµερινά για να δυνα-
µώσουµε τη φωνή των πολιτών της δυτικής Αθήνας και όχι µόνο.
Και γι’ αυτό θα συνεχίσουµε. 

Φίλες και φίλοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας υπερψηφίζει µε αίσθηµα ευθύνης τον προϋπολογισµό 2025.
Κοιτάζουµε τους πολίτες στα µάτια, γνωρίζοντας ότι κάνουµε το
καλύτερο για τη δική τους εφηµερία, για τη βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής τους. 

Ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, έχει αποδείξει ότι
αντιλαµβάνεται τις προκλήσεις της εποχής και ανταποκρίνεται
στις ανάγκες της κοινωνίας, όπως κάνει και αυτήν τη στιγµή µε
το µέτωπο των τραπεζών και περιµένουµε να ακούσουµε την Κυ-
ριακή όλες τις προτάσεις εκείνες που θα πρέπει να εξορθολογί-
σουν τη συµπεριφορά τους και να στηρίξουν την ελληνική
κοινωνία, όπως η ελληνική κοινωνία τους στήριξε στις τρεις ανα-
κεφαλαιώσεις τα δύσκολα χρόνια της µνηµονιακής κρίσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η Κυβέρνηση µε τις πα-
ρεµβάσεις της διαµορφώνει το πλαίσιο, ώστε ακόµη και αν δυ-
σκολευτούν να καταλάβουν, στο τέλος θα πρέπει να καταλάβουν
τι πρέπει να κάνουν. Η Ελλάδα είναι σήµερα και πάλι µια περή-
φανη χώρα, µε τις επιτυχίες του Πρωθυπουργού και της Κυβέρ-
νησής µας που αντανακλούν στις προσδοκίες και τα όνειρα των
συµπολιτών µας. Συνεχίζουµε τον δρόµο της εθνικής ευθύνης και
της κοινωνικής προσφοράς. Μαζί και δίπλα στους πολίτες για µια
Ελλάδα περήφανη και δηµιουργική. 

Καταθέτω και τα υπόλοιπα έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καλογερόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ πολύ. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής

και Οικογένειας, την κ. Σοφία Ζαχαράκη. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Καληµέρα σας.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να χαιρετίσω

και εγώ, καθώς βλέπω ότι αποχωρεί, το Εσπερινό Λύκειο Νάξου,
άνθρωποι οι οποίοι υπερβαίνουν πολλές φορές καταστάσεις, οι
οποίες αποστερούν τη δυνατότητα εκπαίδευσης και επιµένουν,
έτσι ώστε να αποκτήσουν ένα µέλλον το οποίο είναι πιο ελπιδο-
φόρο και φωτεινό. 

Επίσης, να χαιρετίσω και το επιτελείο του Υπουργείου Οικονο-
µικών και να ευχαριστήσω πολύ για τη συνεργασία που έχουµε
όλη αυτήν τη χρονιά και από τη σύσταση του Υπουργείου, καθώς
συνδράµουν πολλές φορές και µε υπέρβαση του προϋπολογι-
σµού για να µπορούν κάποια πράγµατα να επιτελούνται µε µεγα-
λύτερη επάρκεια. 

Η συζήτηση που διεξάγεται αυτές τις µέρες για τον προϋπο-
λογισµό της χώρας µας είναι ιδιαίτερα ωφέλιµη, ιδιαίτερα διότι
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες αποκτούν µια σαφέστερη εικόνα για
την κατανοµή των πόρων και στους τοµείς που θα δώσει έµφαση
η Κυβέρνησή µας και επιπλέον διότι γίνεται κατανοητή η πρόοδος
που έχει επιδείξει η χώρα στο αναπτυξιακό πεδίο. 

Εργαζόµαστε µε συνέπεια. Η Ελλάδα είναι ανάµεσα στις οκτώ
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις οποίες εγκρίθηκε ο προ-
ϋπολογισµός, χωρίς επιφυλάξεις από την Κοµισιόν. Εργαζόµαστε
αποτελεσµατικά στον δρόµο της ανάπτυξης. Η Ελλάδα είναι έκτη

4690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς την απορρόφηση των κονδυ-
λίων του Ταµείου Ανάκαµψης και έβδοµη στο ΕΣΠΑ. Και εδώ να
επισηµάνω και την πολύ σηµαντική δουλειά που γίνεται και από
τη Γενική Γραµµατεία ΕΥΣΤΑ ως προς αυτό, µε την ευθύνη του
κ. Παπαθανάση. Οι αποφάσεις µας έχουν µετρήσιµο αποτύπωµα,
τη µεγαλύτερη µείωση του δηµοσίου χρέους σε όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση και τη δεύτερη µεγαλύτερη παγκοσµίως, τη µεγα-
λύτερη µείωση της ανεργίας -επισηµάνθηκε και σε προηγούµενες
οµιλίες- σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Από το 2019 έως τώρα
έχουν µειωθεί ή καταργηθεί περισσότεροι από εξήντα φόροι. 

Για εµάς λοιπόν η κοινωνική πολιτική δεν έχει έναν συµπληρω-
µατικό χαρακτήρα, αλλά είναι κεντρική επιλογή. Με την καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής, µέρος των επιπλέον εσόδων επιστ-
ρέφουν στα σπίτια των πολιτών είτε µε περαιτέρω µειώσεις
φόρων ή και επιπλέον στήριξη. Το είδαµε και το 2024, όπου από
τα 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ από φορολογικά έσοδα επιστράφη-
καν εν τέλει στους πολίτες 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και αυτό δεν
είναι επιτυχία της Κυβέρνησης ούτε θα διατεινόµαστε ότι είναι
κάτι τέτοιο. Είναι επίτευγµα όλης της κοινωνίας. 

Αυτό µας αγγίζει άµεσα στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας, καθώς θέλουµε να είµαστε σίγουροι ότι κυρίως
τα προνοιακά επιδόµατα -το µεγαλύτερο µέρος ούτως ή άλλως
στον προϋπολογισµό µας πάει σε αυτά- πάνε σε αυτούς τους αν-
θρώπους που έχουν πραγµατική ανάγκη. Αυτό σηµαίνει νοικοκύ-
ρεµα. Δεν σηµαίνει ότι πετάω τα χρήµατα από το παράθυρο και
όποιος τα πιάσει. 

Οι πολίτες περιµένουν από εµάς να διαχειριστούµε την οικο-
νοµία µε σύνεση και αξιοπιστία. Η ενσυναίσθηση στις ανάγκες
της κοινωνίας δεν σηµαίνει ούτε λαϊκίστικες ούτε ανεδαφικές
συνθηµατολογίες. Σηµαίνει πιο ρεαλιστικές, στοχευµένες και
αποτελεσµατικές πολιτικές. 

Ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, ίδρυσε πριν από δε-
καοκτώ µήνες το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
γιατί η καρδιά της κοινωνίας είναι η στήριξη της οικογένειας και
η οικογένεια δεν είναι απλά ένα µέρος της κοινωνίας, είναι η ψυχή
της. Σήµερα, µε σεβασµό σε αυτήν την ισχυρή παράδοση, αλλά
και βλέποντας καθαρά τις ανάγκες του αύριο, το Υπουργείο µας
έχει ως αποστολή να σχεδιάσει πολιτικές που αγκαλιάζουν την
οικογένεια, στηρίζουν την κοινωνία και προετοιµάζουν το µέλλον
της νέας γενιάς. 

Εν µέσω αυτής της µεγάλης προσπάθειας, επιτρέψτε µου να
αποτυπώσω τον κοµβικό ρόλο που διαδραµατίζει το Υπουργείο,
ένα Υπουργείο που ενισχύεται µε 70 εκατοµµύρια σε σχέση µε την
προηγούµενη χρονιά. Ο φετινός προϋπολογισµός, 3.786.533.000
έναντι 3.718.039.000 ευρώ το 2024, προκειµένου να προχωρή-
σουµε σε µεταρρυθµίσεις τόσο στο πεδίο της έκφρασης της κοι-
νωνικής πολιτικής του κράτους όσο και στο πεδίο βελτίωσης του
βιοτικού επιπέδου των πολιτών. Ίσως µέχρι στιγµής να µην έχει
αναδειχθεί όσο θα έπρεπε, όµως δεν νοείται οικονοµική ευµάρεια
χωρίς µια συνεκτική, στοχευµένη δηµογραφική πολιτική. 

Με άλλα λόγια, αν ο πληθυσµός φθίνει, δεν επέρχεται οικονο-
µική ανάπτυξη. Από την άλλη, χωρίς στιβαρή οικονοµική πολιτική,
χωρίς επενδύσεις και κίνητρα, µοιραία ο ενεργός πληθυσµός θα
µειωθεί. 

Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για το δηµογραφικό, που παρουσιά-
σαµε τον Σεπτέµβριο και θα θέσουµε και σε δηµόσια διαβού-
λευση, έχει δεκαετή χρονικό ορίζοντα µε εφαρµογή περισσότε-
ρων των εκατό δράσεων και µε προϋπολογισµό 20 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Θα µπορέσει να βάλει ένα φρένο στο ισοζύγιο θανά-
των και γεννήσεων και παράλληλα να αναβαθµίσει την οικονοµία; 

Εµείς θέλουµε να µιλάµε πάντα µε ρεαλισµό -θα έλεγα- και µε
ρεαλιστικές προοπτικές στους πολίτες. Θέλουµε να κάνουµε µε-
γάλη προσπάθεια, να ενισχυθούν οι τοπικές κοινωνίες, να δοθούν
κίνητρα έτσι ώστε να παραµείνει ένας νέος άνθρωπος, µια νέα
γυναίκα, ένας νέος άνδρας στην περιοχή στην οποία γεννήθηκε
ή αν επιθυµεί να πάει σε ένα µέρος που θα του δοθούν ευκαιρίες,
έτσι ώστε να πιάσει µια καλά αµειβόµενη εργασία, συγχρόνως
όµως να ενεργοποιηθεί, να στηριχθεί και η τρίτη ηλικία, οι ηλι-
κιωµένοι, οι µεγαλύτεροι συµπολίτες µας, οι οποίοι µπορούν να
συνδράµουν στο κοµµάτι αυτό το αναπτυξιακό. 

Η έµφασή µας στη στήριξη της οικογένειας το 2025 συνεχίζε-

ται πιο εντατικά. Το επίδοµα γέννας από τις 2.000 ευρώ -έχει ήδη
εφαρµοστεί και προϋπολογιστεί περισσότερο το 2023 και τώρα
το 2024- αυξήθηκε 31,5 εκατοµµύρια παραπάνω γι’ αυτό το
µέτρο. Τα voucher για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς -µιλάµε
για εναρµόνιση επαγγελµατικής οικογενειακής ζωής- από τα 65
εκατοµµύρια ευρώ το 2024 ανεβαίνει στα 77 εκατοµµύρια ευρώ
το 2025, κάνοντας µάλιστα την πρόταση έτσι ώστε αυτή η επιχο-
ρήγηση να µην αφήνει κανέναν εκτός των πλήρων αιτήσεων,
όπως ούτως ή άλλως έγινε και πέρσι. Στην τρέχουσα σχολική
χρονιά ο συνολικός τελικός αριθµός ήταν 173.363. Πέρυσι το κα-
ταφέραµε και θα το καταφέρουµε και το 2025. 

Κατορθώσαµε και εξασφαλίσαµε επιπλέον 12 εκατοµµύρια, κα-
λύπτοντας όλα τα παιδιά µε αναπηρία και στα ΚΔΑΠ-ΑΜΕΑ σε
συνδυασµό µε τα 70 εκατοµµύρια που θα αξιοποιηθούν από το
Ταµείο Ανάκαµψης. Με την πρόσκληση η οποία θα βγει αρχές
της επόµενης εβδοµάδος για τους δήµους και τους ιδιωτικούς
σταθµούς δηµιουργούµε είκοσι χιλιάδες θέσεις σε υφιστάµενους
ή νέους βρεφονηπιακούς σταθµούς και θα καταφέρουµε να εξα-
σφαλιστούν θέσεις για περισσότερα παιδιά, παιδιά που µπορεί
να έχουν το voucher αυτή τη στιγµή, αλλά να µην µπορούν να το
ενεργοποιήσουν.

Όσο αφορά το πρόγραµµα «Νταντάδες της Γειτονιάς», τις
προσεχείς µέρες ολοκληρώνεται το πιλοτικό πρόγραµµα και µετά
από µια γέφυρα που κατορθώσαµε να εξασφαλίσουµε, από το
2025 και µετά -υπολογίζω από τον Μάιο και µετά- πλέον θα εφαρ-
µόζεται πανελλαδικά σε όλους τους δήµους µε προϋπολογισµό
100 εκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε αυτήν την στιγµή στο πιλοτικό
πρόγραµµα επιπλέον συµφωνητικά σε σχέση µε αυτό που ήταν
αρχικός στόχος, δηλαδή, τετρακόσια συµφωνητικά ήταν στόχος
και έχουµε ήδη εννιακόσια εβδοµήντα έξι συµφωνητικά. Δείχνει
και τη δυναµική του προγράµµατος. 

Αυξήσαµε τα σχολικά γεύµατα φέτος στους δήµους σε 153
από τους 133, µε έµφαση στις πληγείσες περιοχές της Θεσσα-
λίας. Εξασφαλίζεται λοιπόν καθηµερινά σε 217.267 µαθητές και
µαθήτριες, ενώ την καινούργια χρονιά είναι 231 χιλιάδες µαθητές
αυτοί που το λαµβάνουν. Από 115 εκατοµµύρια, το οποίο φτά-
σαµε, ήταν 102 εκατοµµύρια το 2023 και θα αυξηθεί κι άλλο το
2025 κατά 7 εκατοµµύρια ευρώ, έτσι ώστε να καλυφθούν περισ-
σότερα παιδιά. 

Δίνουµε έµφαση και στο κατασκηνωτικό µας πρόγραµµα. Ξέ-
ρετε ότι πάρα πολλοί άνθρωποι, ηλικιωµένοι, παιδιά µε αναπηρία,
παιδιά τυπικής ανάπτυξης, πηγαίνουν στις παιδικές εξοχές και
βέβαια 22% περισσότεροι το 2024 απ’ ότι το 2023. Διαθέτουµε
µεγαλύτερο κονδύλι, ενισχύουµε και ανοίγουµε ξανά παιδικές
εξοχές που είχαν να ανοίξουν είκοσι χρόνια. Υπολογίστε το
Θέρµο Αιτωλοακαρνανίας και άλλες πολλές. 

Απαντούµε λοιπόν στα πραγµατικά προβλήµατα της κοινωνίας,
σε µια Ελλάδα που δυστυχώς αντιµετωπίζει πρόβληµα επαρκούς
-και ξέρω ότι έχει αναδειχθεί πάρα πολύ και σε αυτή την κουβέ-
ντα- και οικονοµικής, προσιτής στέγης, κινούµενοι στο ρεύµα της
πλειονότητας των ευρωπαϊκών χωρών. Μετά όµως από µία δε-
καετία αδράνειας στη στεγαστική πολιτική είναι σηµαντικό το ότι
καταφέραµε ότι οι πόροι που διατίθενται για τη στεγαστική πολι-
τική ξεπερνούν τα 5 δισεκατοµµύρια µέχρι το 2027. Για εµάς λοι-
πόν η στέγαση έχει αναχθεί σε πρωταρχικό στόχο και του
Υπουργείου µας. 

Ξέρετε καλά στην προµετωπίδα των προγραµµάτων σε συνερ-
γασία και µε το Υπουργείο Οικονοµικών και τον κ. Παπαθανάση
ήταν το «Σπίτι µου ΙΙ». Επίκειται λοιπόν η έναρξη του προγράµ-
µατος τον Ιανουάριο του 2025 µε δυνατότητα επιδοτούµενων δα-
νείων σε είκοσι χιλιάδες νέα ζευγάρια και οικογένειες. Οι ενδια-
φερόµενοι µπορούν να αποκτήσουν ένα σπίτι µέχρι 250.000 ευρώ
και να πάρουν το δάνειο, το οποίο µπορεί να φτάνει τις 190.000
ευρώ από την τράπεζα. Ανεβάσαµε το ηλικιακό όριο απαντώντας
στις ανάγκες της κοινωνίας, φτάνοντας στην ηλικία των πενήντα
ετών και βέβαια δίνοντας δυνατότητα να διευρυνθεί αυτή η δε-
ξαµενή των δικαιούχων, καθώς µπορούµε να αυξήσουµε πλέον
το εισοδηµατικό κριτήριο -το ξέρετε καλά- όπως επίσης να διευ-
ρύνουµε και τη δυνατότητα του χρόνου για να µπορέσει κάποιος
να παρουσιάσει το σπίτι το οποίο επιθυµεί στην τράπεζα. 

Παράλληλα δεν αφήνουµε την οµπρέλα των πολιτικών µας και
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το κοµµάτι της κοινωνικής στέγασης. Το πρόγραµµα «Στέγαση
και Εργασία» αποτέλεσε και αποτελεί οµπρέλα αλλά και ασπίδα
προστασίας σε συµπολίτες οι οποίοι κατέφυγαν σε αυτό. Και
αυτοί οι συµπολίτες µας έχουν περισσότερες δυνατότητες στο
νέο πρόγραµµα, καθώς αυξήσαµε από τα 10 εκατοµµύρια τον
προϋπολογισµό στα 20 εκατοµµύρια το 2025. Περισσότεροι δι-
καιούχοι, άνθρωποι οι οποίοι είναι σε αστεγία ή σε επισφαλή στέ-
γαση και βέβαια µε πολλές διορθωτικές κινήσεις έτσι ώστε να
µπορούν να συγκαταλέγονται και νέοι δικαιούχοι από το Υπουρ-
γείο Υγείας, παιδιά τα οποία εξέρχονται από προγράµµατα απε-
ξάρτησης και ψάχνουν και αυτοί τις δυνατότητές τους. 

Ένα πολύ σηµαντικό πράγµα που θέλω να επισηµάνω είναι ότι
έχουµε βάλει σε τροχιά υλοποίησης το σύνολο των έργων που
έχουµε εντάξει στο Ταµείο Ανάκαµψης είναι ένα σύνολο έργων
400 εκατοµµυρίων ευρώ. Συγκρατήστε λίγο την πρόοδο. Από το
2% που ήταν η απορρόφηση στα µέσα του 2023, βρισκόµαστε
στο 40% και έχουµε προχωρήσει σε όλες τις πρόδροµες ενέρ-
γειες, έτσι ώστε να επισπεύσουµε και άλλο την υλοποίηση, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να πιάσουµε τον στόχο απορρόφησης τα
128 εκατοµµύρια στο τέλος του 2024. Και έχουµε εξειδικεύσει
ήδη στο ΕΣΠΑ 178 εκατοµµύρια ευρώ σε πολύ σηµαντικά έργα.

Η στήριξη των πραγµατικά ευάλωτων συµπολιτών µας συνεχί-
ζεται και µε την αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος
µέσα στο 2025, από τα 216 ευρώ στα 250 ευρώ και βέβαια το γε-
γονός ότι θα µπορούµε να έχουµε την αύξηση του επιδόµατος
στέγασης από 70 σε 125 ευρώ και 75 ευρώ αναλόγως εισοδηµα-
τικής κλίµακας. Ενοποιείται η δεύτερη και η τρίτη εισοδηµατική
κλίµακα στο επίδοµα παιδιού και αυξάνεται το επίδοµα παιδιού
της τρίτης εισοδηµατικής κλίµακας από τα 28 στα 45 ευρώ και
90 ευρώ. Διπλασιάζεται, δηλαδή, από το τρίτο παιδί και πάνω. 

Αυξάνουµε τον προϋπολογισµό στο επίδοµα αναπηρίας κατά
60 εκατοµµύρια, ένα επίδοµα το οποίο ήδη ξέρετε ότι είχε αυξη-
θεί κατά 130 εκατοµµύρια από την προηγούµενη χρονιά. Αυξά-
νουµε και το επίδοµα των ανασφάλιστων υπερηλίκων κατά 33
εκατοµµύρια σε σχέση µε πέρυσι. 

Μια ισχυρή κοινωνική πολιτική αρχίζει και από τις δοµές οι
οποίες εποπτεύουµε, αυτά τα δώδεκα Κέντρα Κοινωνικής Πρό-
νοιας σε όλη την Ελλάδα. Έχουµε και ξέρουµε ότι έχουν αυξα-
νόµενες ανάγκες. Αυξάνουµε λοιπόν, τις λειτουργικές δαπάνες
των δώδεκα κέντρων για το 2025 στα 18 εκατοµµύρια ευρώ από
τα 14 εκατοµµύρια που ήταν το 2024. Και βέβαια µε το σύνολο
που παίρνουµε και από το κρατικό λαχείο, θα µπορέσουµε να δώ-
σουµε 25 εκατοµµύρια συµπεριλαµβάνοντας και αυτή την πρό-
σθετη ούτως ή άλλως πολύ σηµαντική σηµείωση.

Οι παρατάσεις του προσωπικού µας, προσωπικό που είχε
προσληφθεί κατά τη διάρκεια του κορωνοϊού, έχουν ήδη επιτευ-
χθεί. Σε συνεργασία και ευχαριστώντας και το Υπουργείο Εσω-
τερικών τετρακόσιοι δεκατρείς εργαζόµενοι συνεχίζουν να
εργάζονται, ενώ έχουµε προϋπολογίσει τα έξοδα για αυτή τη συ-
νέχιση, πράγµα πολύ σηµαντικό µέχρι να µπορέσουµε να ολο-
κληρώσουµε τους διορισµούς από τον ΑΣΕΠ. 

Αγαπητές συνάδελφοι, αγαπητοί συνάδελφοι το 2024 θέσαµε
τις βάσεις. το 2025 θα χτίσουµε πάνω σε γερά θεµέλια ένα
ισχυρό κοινωνικό κράτος, που θα σέβεται τις πραγµατικές ανά-
γκες των πολιτών, θα στηρίζει στην πράξη και δεν θα λειτουργεί
ως σανίδα σωτηρίας, αλλά ως µοχλός εθνικής ευηµερίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κυρία Υπουργό.

Έχουν ζητήσει τον λόγο, ως δικαιούνται, η κ. Φωτίου και ο κ.
Καζαµίας. Θυµίζω ότι έχετε τρεις παρεµβάσεις ανά ηµέρα.

Παρακαλώ, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, µίλησα χτες για το µεγάλο πρόβληµα της φτώ-

χειας. Σήµερα κουβέντα! Το Υπουργείο σας είναι κατ’ εξοχήν
υπεύθυνο για τη φτώχεια και µάλιστα για την παιδική φτώχεια.

Τι µας είπατε σήµερα; Μας είπατε διάφορα πράγµατα τα οποία
θα κάνετε ή λέει ο προϋπολογισµός ότι κάνετε. Ξεχάσατε όµως
να πείτε ότι αυξήθηκε κατά 1% η φτώχεια από το 2019 µέχρι σή-
µερα, µέχρι το 2023. Με τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ -κατέ-

θεσα ένα πάκο στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, έξι πίνακες και θα σας πα-
ρακαλούσα να τα διαβάζετε- από τα 4,3 εκατοµµύρια νοικοκυριά
σε κίνδυνο φτώχειας βρίσκονται οχτακόσιες είκοσι έξι χιλιάδες
νοικοκυριά ή µε απλά λόγια δύο εκατοµµύρια άνθρωποι. Δύο εκα-
τοµµύρια άνθρωποι! Μεγαλύτερο ποσοστό έχουν οι γυναίκες στο
19,8%, τα παιδιά µε 21,8%, τα νοικοκυριά µε παιδιά -είναι αυτά
τα παιδιά τα οποία τα φροντίζετε και τις οικογένειες που φροντί-
ζετε εσείς και ο κ. Μητσοτάκης για να µην µπορεί στο τέλος κα-
νείς να σκεφτεί να κάνει ένα παιδί, µετά µιλάτε για το δηµογρα-
φικό- είναι στο 22% και οι µονογονεϊκές οικογένειες -αυτές πια
είναι αόρατες- στο 37%. 

Ποιος καρπώνεται εποµένως την ανάπτυξη που µόλις µας εί-
πατε; Οι επιχειρήσεις, που τα κέρδη τους έχουν διπλάσιο µερίδιο
από τους µισθούς, όπως ξέρετε, στο ΑΕΠ, 53% από 27%.

Όµως θα µείνω στο Υπουργείο σας ξανά χωρίς να ανακατευτώ
και µε το Υπουργείο Εργασίας, που έχει κάνει απίστευτες αντερ-
γατικές πολιτικές. Γιατί η φτώχεια αυξάνεται επί των ηµερών σας;
Γιατί επιχειρείτε τη µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου, τόσο εισο-
δηµάτων όσο και περιουσιών, η οποία έχει υπάρξει στο κράτος,
από καταβολής κόσµου δηλαδή. Και πώς το κάνετε αυτό; Με σκαν-
δαλώδεις φοροαπαλλαγές, µε εκποίηση της ακίνητης περιουσίας,
ιδιωτικοποίηση και συρρίκνωση υγείας, πρόνοιας και παιδείας. 

Και ειδικά, θα πω για τον ΟΠΕΚΑ τώρα, γιατί αναφερθήκατε
στον ΟΠΕΚΑ, στα προνοιακά επιδόµατα. Αυξήθηκε διότι η Κυ-
βέρνηση τα τελευταία χρόνια µειώνει τις προνοιακές δαπάνες
του ΟΠΕΚΑ ως ποσοστό του ΑΕΠ σε σχέση µε το 2019. Τις δα-
πάνες δηλαδή για παιδιά, ανάπηρους, ευάλωτους, στέγασης τις
µείωσε κατά 17% µέχρι το 2023 και κατά 22% µέχρι και φέτος.
Αυτά προκύπτουν από τις εκτελέσεις των προϋπολογισµών που
καταθέσατε -κάθε χρονιά τα έχετε καταθέσει- αλλά και για το
2024 µε βάση τις εκταµιεύσεις. 

Πώς καταφέρατε να κάνετε αυτές τις µειώσεις, κυρία Υπουργέ;
Ακούστε µε και θα σας τα εξηγήσει µετά ο κ. Πετραλιάς. Θέσατε
σε κίνηση δύο µηχανισµούς. Ο πρώτος είναι ότι κρατήσατε κα-
θηλωµένα τα βασικά επιδόµατα του ΟΠΕΚΑ στο ύψος του 2019,
παραδείγµατος χάριν Επίδοµα Στέγης και Επίδοµα Παιδιού.
Κάνω λάθος; Αφήστε τι θα κάνετε. Μέχρι σήµερα τι κάνατε; Αυ-
ξήσατε σε ποσοστό χαµηλότερο του πληθωρισµού τα αναπηρικά
επιδόµατα και το Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα. 

Ο δεύτερος µηχανισµός, µειώσατε ραγδαία τον αριθµό των δι-
καιούχων διότι αρνηθήκατε να αναπροσαρµόσετε τα εισοδηµα-
τικά και περιουσιακά κριτήρια µε βάση τον πληθωρισµό.
Αποτέλεσµα είναι ότι κόψατε εκατόν επτά χιλιάδες διακόσιες σα-
ράντα οικογένειες µέσα σε έναν χρόνο από το επίδοµα παιδιού,
σαράντα χιλιάδες πεντακόσιες ογδόντα τρεις οικογένειες από το
επίδοµα στέγης -είναι ντροπή σήµερα µε την κρίση στέγης!- εί-
κοσι πέντε χιλιάδες τετρακόσιες ενενήντα οικογένειες από το
Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα. Εκτός απ’ αυτό κάθε χρόνο φου-
σκώνετε τον προϋπολογισµό και στο τέλος του χρόνου υποεκτε-
λείται. Πόσο; Κατά µισό δισεκατοµµύριο. Με αυτό δίνετε τα
ευεργετικά ψίχουλα αριστερά-δεξιά. Εδώ όµως, εκεί που ντρέ-
πεται και η ντροπή, είναι ότι µειώνετε το επίδοµα στέγης -το επί-
δοµα στέγης εφέτος;- κατά 60 εκατοµµύρια από 400, που σας
αφήσαµε εµείς το 2019! Αυτό κάνετε; 

Ακόµη, τι λέει η ΕΛΣΤΑΤ; Το 47,3% του πληθυσµού από τα
29,1%, που ήταν, έχει δυσκολία να πληρώσει νοίκι, δόσεις δα-
νείων, λογαριασµούς, δηλαδή ο µισός πληθυσµός της Ελλάδας
βρίσκεται σε στεγαστική κρίση, τη µεγαλύτερη από την πρώτη
Μικρασιατική Καταστροφή. Έχετε καταλάβει τι µας είπατε πριν;
Ό,τι κάνουνε, µας λέτε, και οι άλλες κυβερνήσεις θα το κάνετε
και εσείς, να µην ανησυχούµε. Εδώ είµαστε ένας στους δύο που
είµαστε σε στεγαστική κρίση. Ξέρετε πόσο είναι η Ευρώπη; Είναι
ένας στους δέκα. Και τι κάνετε; Σπαταλάτε 1 δισεκατοµµύριο.
Αφήστε τα 5 δισεκατοµµύρια για τη στέγη, που λέτε. Αυτά είναι
θεωρίες οι οποίες σήµερα στον προϋπολογισµό πουθενά δεν
αποτυπώνονται. Έχετε 1 δισ. από το Ταµείο Ανάκαµψης και 750
εκατοµµύρια από τη ΔΥΠΑ για είκοσι πέντε χιλιάδες δάνεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαρι-
στώ. 
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Τι είναι αυτό; Αυτό είναι σταγόνα στον ωκεανό. Ξέρετε ποιο
είναι το πρόβληµα; Έχουµε 1,2 εκατοµµύριο νοικοκυριά χωρίς
ιδιόκτητη στέγη. Αυτό, κυρία Υπουργέ, δεν αντιµετωπίζεται µε
δάνεια, για να δίνουµε στις τράπεζες νέα τυράκια. 

Αυτό αντιµετωπίζεται µε το να λύσετε το πρόβληµα στο νοίκι,
να βάλετε πολλές κατοικίες στην αγορά όπου να ενοικιαστούν
και να βάλετε και πλαφόν στα ενοίκια και να µην αφήνετε να κά-
νετε τις βλακείες που κάνετε για το Airbnb. Το Airbnb πρέπει να
απαγορευτεί για τις νοµικές επιχειρήσεις. Και πρέπει µόνο ένα
έως δύο Airbnb να επιτρέπεται στους πολίτες, χωρίς αυτό το
µέτρο καήκαµε. Να απαγορευτεί η Golden Visa επίσης. Να µπει
πλαφόν στα ενοίκια επίσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε, παρακαλώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κλείνω, ναι.
Να διασφαλιστεί διπλασιασµός επιδότησης για τους νέους

µέχρι σαράντα πέντε χρόνων µε διασφάλιση ότι δεν θα αυξηθεί
το ενοίκιο και να βάλετε πλαφόν ενοικίου, όπως είπα, στις ιδιαί-
τερα επιβαρυµένες περιοχές του κέντρου. 

Κυρίως όµως, κυρία Ζαχαράκη, να δηµιουργήσετε ένα από-
θεµα κατοικιών προς ενοικίαση, διότι αυτή τη στιγµή είναι οι ιδιο-
κτήτες που έχουν καλά, έτοιµα σπίτια για ενοικίαση. Αν τα ρίξετε
αυτά στην αγορά, θα τα πάρει το κράτος για πέντε ή οκτώ χρό-
νια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, δεν έχε-
τε άλλο χρόνο οµιλίας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τι να κάνω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τρία λεπτά δικαιού-

στε. Μιλάτε διπλάσια ώρα.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αφήνω το δηµογραφικό που είναι γελοι-

ότητες τα όσα είπε για το δηµογραφικό, που είναι ένα τόσο σύν-
θετο θέµα, και κάνουν πάλι ασπιρίνες.

Λέω ότι η µόνη λύση, κύριε Πρόεδρε, είναι να δηµιουργηθεί
ένα απόθεµα από έτοιµες κατοικίες, τις οποίες έχουν οι ιδιοκτή-
τες στα χέρια τους, προς ενοικίαση. Θα δοθεί στην Κυβέρνηση
για πέντε έως οκτώ χρόνια και τότε εκείνη η Κυβέρνηση, η όποια
κυβέρνηση, ελπίζω όχι του Μητσοτάκη γιατί δεν θα το κάνει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Άλλος θα το κρίνει.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μπορεί η κ. Ζαχαράκη να το κάνει.
Να δώσει τη δυνατότητα για κοινωνική κατοικία µε µηδέν ενοί-

κιο στους ανθρώπους που έχουν ανάγκη και να δώσει κλιµακού-
µενο ενοίκιο σε όλους τους άλλους. Αυτή είναι η λύση και σας
λέµε να το κάνετε τώρα! 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Παρακαλώ, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µιλήσατε για δέκα λεπτά περίπου και χρησι-

µοποιήσατε πολύ χρόνο στην οµιλία σας για να αναφερθείτε σε
κάποια επιλεκτικά επιδόµατα ούτως ώστε να δώσετε την ψευδή
εντύπωση ότι υπάρχουν αυξήσεις στα επιδόµατα. Το Υπουργείο
σας, το Υπουργείου Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής, βρίσκε-
ται στο επίκεντρο του κοινωνικού κράτους. Ο συνολικός προϋπο-
λογισµός του Υπουργείου σας για το 2025 είναι µειωµένος σε
καθαρές τιµές, δηλαδή σε σχέση µε το πώς ήταν πέρσι, αν αφαι-
ρέσουµε τον πληθωρισµό, κατά 3%. Έχετε µειωµένο συνολικό
προϋπολογισµό. Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου σας κατά
90% πάει σε επιδόµατα. Γιατί δεν είπατε τίποτα για αυτό; Και γιατί
έχετε µειωµένο προϋπολογισµό τη στιγµή που η Κυβέρνηση δια-
τείνεται πως ασκεί κοινωνική πολιτική υπέρ των πολλών; Αυτό
είναι ψευδές. 

Όσον αφορά τα όσα είπατε για τη στέγαση πραγµατικά µέ-
νουµε έκπληκτοι. Στον τοµέα της στέγασης καταρχήν η οµιλία
σας δεν περιείχε απολύτως τίποτα για το πού έχουν πάει τα ενοί-
κια. Με ενοίκια για σπίτια των 50 και 60 τετραγωνικών στα 600
και 700 ευρώ ποια οικογένεια µε τους µισθούς που υπάρχουν
µπορεί να ανταπεξέλθει; 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η Ελλάδα, και εσείς κύριε Χατζηδάκη,
που µας διαβάζετε στατιστικά στοιχεία συνέχεια από την Euro-
stat, η Ελλάδα είναι ουραγός όσον αφορά το ποσοστό του δια-
θέσιµου εισοδήµατος που διαθέτουν οι Έλληνες για το ενοίκιο.

Ο µέσος Έλληνας δίνει 31% του διαθέσιµου εισοδήµατος στο
ενοίκιο τη στιγµή που ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
στο 19%. Έχουν πάει τα ενοίκια στον ουρανό και δεν κάνετε τί-
ποτα για να κατεβάσετε τις τιµές των ενοικίων. 

Επιπλέον έχετε µια πολιτική η οποία πηγάζει και από το Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονοµίας σχετικά µε τα κόκκινα δάνεια, η οποία
βασίζεται στις εξώσεις των ανθρώπων. Διώχνετε τους ανθρώ-
πους από τα σπίτια τους. Χθες η κ. Κωνσταντοπούλου υπερασπι-
ζόταν πάλι ανθρώπους που διώχθηκαν από τα σπίτια τους, επειδή
έχουν κόκκινα δάνεια, ακόµη και για περιπτώσεις ανθρώπων οι
οποίοι χρωστούν 800 ευρώ. Και µιλάτε για πολιτική που προστα-
τεύει τη στέγαση;

Έχετε εντελώς εσφαλµένη προσέγγιση στο θέµα των κόκκινων
δανείων, η οποία οδηγεί µεταξύ άλλων και στις εξώσεις ανθρώ-
πων και οικογενειών από τα σπίτια τους. 

Επιπλέον, όσον αφορά τη στέγαση, αν θυµάστε, κυρία Ζαχα-
ράκη -που συνεννοείστε τώρα µε τον κ. Πετραλιά µήπως και σας
δώσει κάποιο στοιχείο-, σας είχα κάνει ερώτηση -ήταν από τις
πρώτες ερωτήσεις που έκανε η Πλεύση Ελευθερίας στην Βουλή
όταν µπήκε- για τους αστέγους και σας είχα ρωτήσει γιατί µε
βάση τον νόµο δεν κάνετε απογραφή του αριθµού των αστέγων.
Και µου είπατε ότι έχουµε καθυστερήσει, αλλά θα γίνει. Αυτά
ήταν πριν από ενάµιση χρόνο. Κάνατε τίποτα γι’ αυτό. Απ’ όσο
γνωρίζουµε δεν κάνατε απολύτως τίποτα, διότι δεν σας ενδιαφέ-
ρει. 

Και έρχοµαι, τέλος, στο δηµογραφικό. Το δηµογραφικό έχει
φτάσει σε εκρηκτικές διαστάσεις. Μας αναφέρατε το δεκαετές
σχέδιο που παρουσιάσατε πριν από δύο µήνες για το δηµογρα-
φικό. Η εφηµερίδα «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στις 3 Οκτωβρίου, µια εφη-
µερίδα βεβαίως η οποία δεν είναι διόλου αντιπολιτευτική,
παρουσίασε ένα ρεπορτάζ για το εθνικό σχέδιο για το δηµογρα-
φικό µε απόψεις εµπειρογνωµόνων. Και ξέρετε τι λένε κάποιοι
εµπειρογνώµονες στο ρεπορτάζ αυτό; Ότι πρόκειται για σχέδια-
ασκήσεις επί χάρτου. Αυτά λένε για το δεκαετές σχέδιο που
έχετε. 

Επίσης, δεν κάνετε τίποτα και δεν είπατε τίποτα για την τερά-
στια ανεργία των νέων. Είστε εύγλωττοι όταν µιλάτε για την ανερ-
γία συνολικά, παρόλο που είµαστε στην προτελευταία θέση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ακόµη και εκεί, αλλά στο θέµα της ανεργίας
των νέων έχουµε ποσοστό 23%. Τι κίνητρα δίνετε στις επιχειρή-
σεις όταν τους µοιράζετε φοροαπαλλαγές για να προσλαµβά-
νουν νέους; Απολύτως τίποτα. 

Το δηµογραφικό αντανακλά το πώς η Κυβέρνησή σας αντιµε-
τωπίζει τους νέους ανθρώπους και τα νέα ζευγάρια. Τους αντι-
µετωπίζετε µε πολλή σκληρότητα αγνοείτε τα προβλήµατά τους
κι έρχεστε µετά και παρουσιάζετε σχέδια επί χάρτου, τα οποία
υποτίθεται ότι σε δέκα χρόνια θα αντιµετωπίσουν το δηµογρα-
φικό. 

Φοβόµαστε ότι αυτά είναι ανεπαρκέστατα, θα πρέπει να µας
εξηγήσετε γιατί δεν έχετε πιο άµεσα µέτρα και γιατί το Υπουργείο
σας έχει µείωση στον προϋπολογισµό του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Νιώθω ότι µένουµε σε διαφορετική χώρα, αλήθεια.
Νιώθω ότι είµαστε σε µια παράλληλη πραγµατικότητα, την οποία
κάποιος θέλει να φιλοτεχνήσει ίσως µε εξωραϊσµούς -δεν είµαι
εγώ και δεν θα το κάνω ποτέ- και κάποιοι άλλοι µε καταστροφο-
λογία. 

Λοιπόν, αν θέλουµε κάποια στιγµή να είµαστε σοβαροί στους
πολίτες θα δίνουµε στοιχεία και τα στοιχεία είναι εδώ. Αυξηµένος
προϋπολογισµός και όχι µειωµένος. Διαβάστε, µετρήστε, είναι
παραπάνω τα εκατοµµύρια, δεν ξέρω αν δεν µπορείτε αυτή τη
στιγµή να το αποτυπώσετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Με ρωτήσατε για την αστεγία. Ξέρετε, εγώ γενικά
είµαι άνθρωπος και ένθερµη υποστηρίκτρια ενός διαλόγου ο
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οποίος έχει πολύ χαµηλούς τόνους, αλλά δεν γίνεται επειδή µας
ακούνε πάρα πολύ προσεκτικά οι πολίτες να τους δίνουµε εσφαλ-
µένα στοιχεία. Εγώ δεν θα το κάνω. 

Ήρθατε και µε ρωτήσατε στη Βουλή και ήρθα µε πολύ µεγάλη
διάθεση, όπως πάντα παρίσταµαι στις επίκαιρες ερωτήσεις, να
µιλήσουµε για την αστεγία. Και σας παρουσίασα ένα πρόγραµµα
το οποίο δεν υπήρχε µέχρι τώρα, δεν υπήρχε µέχρι τώρα µάλιστα
τόσο αυξηµένο το θέµα της στέγασης και εργασίας. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν υπήρχε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ποτέ; Να απαντήσω;
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Σας είπα ότι από τα 10 εκατοµµύρια πήγε στα 20
εκατοµµύρια και αυτό είναι αποτυπωµένο στον προϋπολογισµό,
δεν είναι µια θεωρητική συζήτηση. Και οι οκτακόσιοι ενενήντα
τέσσερις συµπολίτες µας που αυτή τη στιγµή µένουν σε επιδο-
τούµενο ενοίκιο για τρία χρόνια αντί για δύο, απορούν µάλλον
γιατί είναι παράλληλη πραγµατικότητα αυτή την οποία παρουσιά-
ζετε. Και τα παιδιά τα οποία θα εξέλθουν από τα προγράµµατα
απεξάρτησης, καθώς φροντίσαµε να βάλουµε µέσα και τους φο-
ρείς του Υπουργείου Υγείας, θα απορούν κι αυτοί γιατί µάλλον
θα µένουν κάπου αλλού, σε µια παράλληλη πραγµατικότητα. 

Και επειδή ρωτήσατε επίσης για τη µελέτη, να σας πω ότι, ναι,
έχει ενταχθεί στο ΕΣΠΑ. Όµως, επειδή υπάρχει και εµπειρία δι-
οίκησης, να σας πω ότι αυτά δεν γίνονται άµεσα. Αν δεν υπάρχει
όµως πολιτική βούληση, δεν θα ενταχθούν και ποτέ.  

Άρα, όταν µιλάµε για την αστεγία, θα µιλάµε για τα στοιχεία
πληρότητας, πρώτα απ’ όλα, στους ξενώνες που υπάρχουν αυτή
τη στιγµή και είναι στο 55%, θα µιλάµε για τα προγράµµατα της
επιδοτούµενης στέγασης, τα οποία κανείς ούτως ή άλλως δεν
βάζει κάτω από το χαλί. Αντιθέτως, τα αναδεικνύει έτσι ώστε να
γίνεται δηµόσια κουβέντα για τον άστεγο ή για τον πολίτη που
είναι σε επισφαλή στέγαση. 

Και αυτό δεν γίνεται µόνο µε το να λέµε αόριστες κουβέντες,
αλλά γίνεται από µία κεντροδεξιά µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση,
η οποία δεν αφήνει τον πολίτη πίσω, δεν διακρίνει τον πολίτη µε-
ταξύ αυτού που έχει και αυτού που δεν έχει. Αντιθέτως, λέµε ότι
αναδεικνύει τον πολίτη ο οποίος έχει απόλυτη ανάγκη, παίρνει το
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα αυξηµένο, όχι στο σηµείο το οποίο
θα επιθυµούσαµε, αλλά αυξήθηκε επί της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και το 2025 θα αυξηθεί και θα πάει 250 ευρώ. Μην
τα υποτιµούµε όλα, γιατί εν τέλει δεν είµαστε ωφέλιµοι στους πο-
λίτες έτσι.

Και για την κ. Φωτίου η οποία, έτσι, µε έναν ιδιαίτερο τόνο κάθε
φορά, ανέφερε πριν -και το απευθύνω σε όλα τα κόµµατα της
Βουλής- ότι είναι αστειότητες ή γελοιότητες το θέµα του Εθνικού
Σχεδίου Δράσης για το δηµογραφικό, παρουσιάστε µου παρα-
καλώ τι κάνατε την προηγούµενη περίοδο που ήσασταν στην κυ-
βέρνηση. Πείτε µου λίγο το Εθνικό Σχέδιο Δράσης το οποίο
παρουσιάσατε! Διότι φτάσαµε το 2023 να µιλάµε για µείωση γεν-
νήσεων, αλλά µη µου πείτε ότι έγινε το 2023 ή το 2022! Μη µου
πείτε ότι δεν παρουσιάσαµε όλοι µια πληµµέλεια, θα έλεγα, τα
τελευταία χρόνια όταν βλέπαµε ότι µειωνόντουσαν οι γεννήσεις.
Τι κάνατε, λοιπόν, επί της δικής σας κυβέρνησης; Πείτε µου συ-
γκεκριµένα µέτρα! Ποιο ήταν το µέτρο το οποίο κάνατε έτσι ώστε
να µπορέσετε να αντιστρέψετε αυτό; 

Και επίσης…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα 750 εκατοµµύρια τα πήγαµε 3,5 δισ..

Αυτό κάναµε!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Όχι, όχι...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ!  

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Μισό λεπτάκι, µισό λεπτάκι, κύριε Πολάκη. Μιλάω
στην κ. Φωτίου. Να ξεκινήσουµε κουβέντα, αν θέλετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ! Δεν κα-

ταγράφεται τίποτα στα Πρακτικά. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Επίδοµα γέννας…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Μπορούµε να φωνάζουµε και ο ένας να φωνάζει πιο
δυνατά από τον άλλον. Μπορώ να το κάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να συνε-
χίσετε, κυρία Υπουργέ. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Επίδοµα γέννας: θεσπίστηκε το 2019, ξεκίνησε το
2020, αυξήθηκε το 2023. Δεν λέω ότι όλα αυτά επιλύουν το ζή-
τηµα του δηµογραφικού. Βοηθούν, όµως, σε διαθέσιµο εισόδηµα
πάρα πολύ ταλαιπωρηµένων ανθρώπων, οι οποίοι επιδιώκουν να
έχουν κάτι παραπάνω ώστε να µπορέσουν τον πρώτο καιρό του-
λάχιστον που έχουν ένα παιδί να βοηθηθούν. 

Επίδοµα µητρότητας, το επίδοµα γονεϊκότητας αυξήθηκε επί
Νέας Δηµοκρατίας, ο χρόνος που µπορεί να µείνει η µητέρα στον
ιδιωτικό τοµέα ή αυτοαπασχολούµενη, η αγρότισσα µαζί µε το
παιδί. Μπορεί ένα κοµµάτι να πάει στον πατέρα. 

Όλα αυτά είναι τίποτα; Όλα αυτά δεν µπορούν να προσµετρη-
θούν ως κάτι θετικό; Δεν µπορούµε να φτάσουµε σε ένα κοινό
συµπέρασµα όλοι µαζί τι µπορεί να βοηθήσει την ελληνική οικο-
γένεια; 

Η αύξηση του αφορολόγητου ως προς το να µπορέσει ανά
παιδί να έχει κάποιος µία ανάσα στο διαθέσιµο εισόδηµα, είναι
και αυτό τίποτα; Δεν είναι τίποτα; Είναι αστειότητα και γελοιότητα
και αυτό σε σχέση µε την κουβέντα µε το δηµογραφικό!

Εγώ, λοιπόν, λέω ότι δεν υπάρχουν απόλυτες λύσεις και δεν
θα λέµε και ψέµατα στον κόσµο ότι µπορούν να επιλυθούν αυτά
τα ζητήµατα µόνο επειδή µπορεί να υπάρξει ένα Εθνικό Σχέδιο
Δράσης, αλλά το έχουµε και δεν θυµάµαι να το είχαµε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. 

Όπως επίσης µπορείτε τώρα να απαξιώνετε την κουβέντα που
γίνεται για το στεγαστικό, αλλά δεν θυµάµαι να έχει δοθεί ποτέ
επιδοτούµενο επιτόκιο για δάνεια τα προηγούµενα χρόνια. Δεν
θυµάµαι ένα αντίστοιχο πρόγραµµα «Σπίτι µου» τα προηγούµενα
χρόνια. Δεν θυµάµαι ένα πρόγραµµα ευρύτερο ανακαινίσεων και
µάλιστα λειτουργικών ανακαινίσεων όπως είναι το «Ανακαινίζω-
Νοικιάζω», το οποίο µάλιστα αυξήσαµε και είναι µέσα στον προ-
ϋπολογισµό η αυξηµένη επιδότηση. Δεν τα θυµάµαι όλα αυτά.
Δεν ξέρω στην ίδια χώρα και εγώ µεγάλωσα και µάλιστα µέσα
στην κρίση και σε επάλληλες κρίσεις όπως ήταν η γενιά µας από
το 2010 και µετά. Αν, λοιπόν, θέλουµε να τα υποτιµήσουµε όλα
αυτά, απλά δεν θα φτάσουµε ποτέ σε ένα ασφαλές συµπέρασµα
για το πώς µπορούµε να πάµε όλες και όλοι µαζί συλλογικά κα-
λύτερα. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι δεν υπάρχουν απόλυτες λύσεις,
δεν υπάρχει πανάκεια ως προς το κοµµάτι της αντιµετώπισης κυ-
ρίως των αναγκών των ευάλωτων συµπολιτών, αλλά έχουµε κα-
ταγεγραµµένη πρόοδο και στο κοµµάτι της φτώχειας από το 30%
στο 28% και στην παιδική φτώχεια στην οποία συµπεριλαµβάνο-
νται µέτρα τα οποία ανέφερα και τα σχολικά γεύµατα -αυξηµένος
προϋπολογισµός, ο µεγαλύτερος που έχει δοθεί ποτέ- και τα
voucher και πολλά ακόµα. 

Αυτά, λοιπόν, θέλω να αφήσω και τα αξιολογούν οι Έλληνες
πολίτες και θα τα βιώσουν. Δεν µπορούµε ούτε να εξωραΐσουµε
µια κατάσταση -γιατί ο καθένας ξέρει τα προβλήµατά του και
ξέρει τι ζει-, αλλά ούτε και να οδηγούµαστε σε καταστροφολογία,
γιατί αυτό δεν είναι ωφέλιµο για τους Έλληνες πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Κατερίνα Νοτοπούλου, στη

συνέχεια στον κ. Μαρκογιαννάκη και µετά στον κ. Πολάκη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 2025

έχει όλα εκείνα τα χαρακτηριστικά που αποδεικνύουν ότι η Κυ-
βέρνηση είναι σε αποδροµή. Δεν έχει καµία επαφή µε τις ανάγκες
του ελληνικού λαού, δεν έχει καµία επαφή µε τις ανάγκες της
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χώρας. Ποια είναι τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν σήµερα οι πολίτες; Είναι η φτώχεια, είναι η ανεργία, είναι η
στεγαστική κρίση, είναι το αίσθηµα ανασφάλειας.

Ποιες είναι οι µεγαλύτερες ανάγκες; Παραγωγική ανασυγκρό-
τηση, αποκέντρωση, επίλυση του δηµογραφικού, στήριξη του
κράτους δικαίου, υποδοµές, αξιοπρέπεια για κάθε πολίτη. 

Τι εισηγείστε µε τον προϋπολογισµό; Να αυξηθούν οι ανισότη-
τες, να επιβαρύνετε την κοινωνική πλειοψηφία, να αφήσετε
ακόµα πιο απροστάτευτους τους πολίτες. 

Διαβάζοντας τον προϋπολογισµό, µου ήρθε στο µυαλό η «Κό-
λαση του Δάντη»: «Αφήστε κάθε ελπίδα εσείς που µπαίνετε»,
έλεγε. Το ίδιο λέτε κι εσείς: «Αφήστε κάθε ελπίδα για το 2025» -
λέτε απευθυνόµενοι στους πολίτες- «τα πράγµατα θα είναι τα ίδια
και χειρότερα». 

Ξεχνάτε, όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πως η ελ-
πίδα βρίσκεται πάντα στην πολιτική δράση, στους κοινωνικούς
και συλλογικούς αγώνες και κυρίως στην αστείρευτη επιθυµία και
ανάγκη του ελληνικού λαού για κοινωνική δικαιοσύνη. 

Σήµερα, λοιπόν, η πραγµατικότητα που αντιµετωπίζουν οι πο-
λίτες είναι οδυνηρή και η καθηµερινότητά τους, χάρη στις κυβερ-
νητικές πολιτικές, αφόρητη. Η µαγική εικόνα που προσπαθήσατε
να καλλιεργήσετε έχει καταρρεύσει. 

Απορώ πραγµατικά, κυρία Ζαχαράκη, και µε σας και µε όλους
τους Υπουργούς της Κυβέρνησης, που εξακολουθείτε όλες
αυτές τις µέρες να παρουσιάζετε το «µαύρο - άσπρο» και να προ-
σπαθείτε να µας πείσετε ότι πράγµατι ζούµε σε µια άλλη χώρα.
2,5 εκατοµµύρια συµπολιτών µας ζουν κάτω από τα όρια της
φτώχειας. Τετρακόσιες χιλιάδες και παραπάνω είναι τα παιδιά
που είναι φτωχά, που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας. 

Ας δούµε και τη µεγάλη εικόνα. Ο πραγµατικός µισθός, σύµ-
φωνα µε την Κοµισιόν, µειώθηκε το 2022 και το 2023. Μιλάτε για
ανάπτυξη, όµως η Ελλάδα είναι εικοστή πρώτη στην Ευρώπη σε
ανάπτυξη. Μιλάτε για ενίσχυση εισοδήµατος, αλλά η αγοραστική
δύναµη των Ελλήνων καταλαµβάνει την προτελευταία θέση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά. Μιλάτε για επενδύσεις, αλλά
είµαστε τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις επενδύσεις προς
ΑΕΠ. Μιλάτε για στροφή στην παραγωγική ανασυγκρότηση, αλλά
είµαστε πρώτοι σε ελλείµµατα ισοζυγίου τρεχουσών συναλλα-
γών, και τα επόµενα τρία χρόνια. 

Επιµένετε! Επιµένετε να µην στηρίζετε το κράτος δικαίου. Επι-
µένετε σε άδικη φορολόγηση. Οι φόροι το 2025 θα αυξηθούν
43,5% από το 2021, ο ΦΠΑ 54% από το 2021. 9,4 δισεκατοµµύρια
παραπάνω πληρώνουµε σε σχέση µε το 2021. Για το 2025 προ-
βλέπεται αύξηση εσόδων από ΦΠΑ 1,5 δισεκατοµµύριο. Είµαστε
δεύτεροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε άδικους έµµεσους φόρους.
Ο δείκτης ανισοτήτων αυξάνεται. Και έρχεται και η Κοµισιόν να
αποκαλύψει ότι πρόκειται τελικά τα πρωτογενή πλεονάσµατα έως
το 2026 να φτάσουν αθροιστικά στο 9% του ΑΕΠ. 

Πράγµατι, λοιπόν, κυρία Ζαχαράκη, εργάζεστε πάρα πολύ
εντατικά στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη για να συνεχιστεί το δράµα
της ελληνικής κοινωνίας αµείωτο. 

Ο κ. Μητσοτάκης πανηγυρίζει για την πορεία της οικονοµίας,
όµως οι Έλληνες ζουν στην καλύτερη περίπτωση στο µισό της
αγοραστικής δύναµης του µέσου Ευρωπαίου. Σε άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες οι πολίτες απολαµβάνουν ποιότητα ζωής, εµείς φτώ-
χεια και υποανάπτυξη. 

Δεν είναι ένα φυσικό φαινόµενο. Αυτό είναι οι πολιτικές Μη-
τσοτάκη. Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτό που ετοιµάζεστε
να ψηφίσετε σήµερα ανερυθρίαστα. 

Όλο το προηγούµενο διάστηµα έχουµε καταθέσει πολύ συγκε-
κριµένες προτάσεις για την αντιµετώπιση συνθηκών κοινωνικού
αποκλεισµού. Σας καλούµε διαρκώς να προχωρήσετε σε γενναία
αύξηση του Ελάχιστου Εγγυηµένου Εισοδήµατος. Σας καλούµε
µε τροπολογία να βάλετε τέλος στον µηχανισµό που αναπαράγει
την ακρίβεια. Σας καλούµε µε τροπολογία να βοηθήσετε στην
ανάσχεση του brain drain. Πού επιµένετε; Στο να είναι η Ελλάδα
η χώρα µε τις υψηλότερες ανισότητες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ιδρύσατε το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής. Μάλιστα! Δεκα-
πέντε µήνες µετά την ίδρυσή του το Υπουργείο εξακολουθεί να
είναι Υπουργείο σε περιπέτεια, να µην έχει οργανόγραµµα, να
µην µπορεί να αντιµετωπίσει τα πιο κρίσιµα κοινωνικά ζητήµατα.

Είναι τραγική η κατάσταση στα κέντρα κοινωνικής πρόνοιας, φο-
βερή η υποστελέχωση, διαµαρτύρονται διαρκώς οι εργαζόµενοι.
Το στεγαστικό και το δηµογραφικό, που είναι αρµοδιότητες και
ευθύνες του Υπουργείου σας, κυρία Ζαχαράκη, δεν αντιµετωπί-
ζονται µε µικροπολιτική. 

Στο δηµογραφικό φέρνετε αποσπασµατικές επιδοµατικές πο-
λιτικές, οι οποίες δεν οδηγούν σε λύση. Αναπαράγουν εκείνες τις
συνθήκες που στερούν από τους ανθρώπους που επιθυµούν να
κάνουν παιδιά τη δυνατότητα να προχωρήσουν στη δηµιουργία
οικογένειας. Και έχουµε καταθέσει πάρα πολύ συγκεκριµένες
προτάσεις, και εµείς και η επιστηµονική κοινότητα. Τις αγνοείτε.
Από το 2018 έχετε το πόρισµα της Διακοµµατικής Επιτροπής και
το είχατε στο συρτάρι και τώρα θυµηθήκατε να φέρετε ένα σχέ-
διο δράσης. Για ποια στρατηγική µιλάτε; 

Οι συνολικές δαπάνες του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής
είναι ονοµαστικά αυξηµένες κατά 10 εκατοµµύρια. Έχουµε όµως
µείωση των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης κατά 28 εκατοµ-
µύρια. Τι αποδεικνύεται; Ότι δεν είχατε σχέδιο, ούτε για τη στέγη
ούτε και για τα υπόλοιπα κοινωνικά προγράµµατα. 

Αν δούµε όµως αυτές τις δαπάνες, κυρία Υπουργέ, συγκριτικά
µε το ΑΕΠ και συγκριτικά µε τη δήθεν ανάπτυξη της οικονοµίας
την οποία ευαγγελίζεστε, χάνονται 148 εκατοµµύρια σε σχέση µε
την περσινή µοιρασιά. 

Πιστεύει κάποιος ότι µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη χωρίς κοι-
νωνική συνοχή, χωρίς κοινωνικές δαπάνες, χωρίς κοινωνική πο-
λιτική; Η αναδιανοµή που κάνετε γίνεται υπέρ των λίγων, υπέρ
των πλουσίων. Τέσσερις µονάδες του ΑΕΠ έχει µειωθεί η δαπάνη
κοινωνικής προστασίας από το 2020. Κάθε χρόνο έκτοτε τη µει-
ώνετε. Είµαστε πέντε µονάδες κάτω από τη Γαλλία, τρεις µονά-
δες κάτω από την Ιταλία και σε µεγάλη απόσταση από τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αρνείστε λοιπόν να δηµιουργήσετε κράτος πρόνοιας. Όλες οι
κοινωνικές παροχές όλων των Υπουργείων είναι στην πραγµατι-
κότητα µειωµένες. Κάτι αυξήσεις που φέρνετε είναι πλασµατικές,
µε µεταφορές κονδυλίων. Κρύβετε τη µείωση του κοινωνικού
προϋπολογισµού επιµελώς µέσα από ελλιπείς πίνακες προϋπο-
λογισµού. 

Θα καταθέσω όµως για τα Πρακτικά συγκρίσεις µεταξύ του
2022 και του 2025, διότι µειώνετε, κυρία Υπουργέ, τα οικογενει-
ακά επιδόµατα 335 εκατοµµύρια. Το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα από το 2022 µειώνεται 257 εκατοµµύρια. Το στεγαστικό
επίδοµα θα µειωθεί το 2025 κατά 70 εκατοµµύρια. Τα προγράµ-
µατα απασχόλησης του ΟΑΕΔ µειώνονται 20%. Η πολυδιαφηµι-
σµένη αύξηση του επιδόµατος ανεργίας ήταν «φούσκα», 31
εκατοµµύρια µόνο! Φέρνετε ετήσια µείωση του επιδόµατος γέν-
νησης κατά 18 εκατοµµύρια το 2025, παρά τις τυµπανοκρουσίες
της Κυβέρνησης για στήριξη της µητέρας. Ούτε τη µητέρα στη-
ρίζετε, ούτε το παιδί, ούτε τα νέα ζευγάρια. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαπιστώνουµε ότι όλες οι δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας,
του Υπουργείου Εργασίας, του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
του Υπουργείου Υγείας, που αφορούν την κοινωνική συνοχή,
είναι φανερά µειωµένες. Τα νοµικά πρόσωπα εποπτείας του
Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής αναµένεται να παρουσιάσουν
αρνητικό αποτέλεσµα ύψους 2,3 εκατοµµυρίων ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω, αλλά είναι ένα-δύο σηµαντικά
πράγµατα που πρέπει να ειπωθούν. 

Τροµερή η υποστελέχωση του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας!
Εντελώς αποτυχηµένο το πρόγραµµα προσωπικού βοηθού!
Έχετε αφήσει τη συντριπτική πλειοψηφία εκείνων που το έχουν
ανάγκη απ’ έξω. Έχετε κι άλλα προβλήµατα. 

Οι άνθρωποι που εργάζονται στα προγράµµατα δηµιουργικής
απασχόλησης µόλις αυτές τις µέρες πήραν κάποια χρήµατα, ενώ
λειτουργούν από τον Σεπτέµβρη, και δεν µπορούν να καλύψουν
τις τρέχουσες ανάγκες. Και σας καλώ να δεσµευτείτε ότι θα ολο-
κληρώσετε την πληρωµή µέχρι και τα Χριστούγεννα. 
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Οι συνάνθρωποί µας οι οποίοι βρίσκονται σε µακροχρόνια
ανεργία είναι στο 7,5% και δεν παίρνουν καν επίδοµα ανεργίας.
Η Ελλάδα είναι εικοστή πέµπτη στην Ευρώπη σε οικονοµικά ανε-
νεργούς πολίτες. Πρώτη είναι η Ελλάδα στην ανεργία των νέων. 

Να µιλήσουµε για τις γυναίκες; Το µεγαλύτερο χάσµα απασχό-
λησης µεταξύ των δύο φύλων στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ελ-
ληνικό φαινόµενο.

Όσον αφορά την στεγαστική κρίση -µε αυτό κλείνω-, δεν υπάρ-
χει στεγαστική πολιτική ουσιαστική καµία από την Κυβέρνησή
σας. Το 80% των νέων ηλικίας είκοσι έως είκοσι εννέα ζουν µε
τους γονείς τους στο παιδικό τους δωµάτιο. Το 31% των συµπο-
λιτών µας ξεπερνούν το 40% του διαθέσιµου εισοδήµατος για
στέγη. Είναι αποτυχηµένα τα προγράµµατά σας. Παραπέµπετε
µόνο και στηρίζετε funds, servicers και τράπεζες. 

Λογικό, θα µου πείτε, να νοµοθετείτε υπέρ των συµφερόντων
των τραπεζών όταν χρωστάτε 500 εκατοµµύρια. Καθόλου λογικό
όµως να αφήνετε απροστάτευτη την ελληνική κοινωνία και να µην
υπάρχει προστασία ούτε καν πρώτης κατοικίας. 

Κύριοι της Συµπολίτευσης, εµφανίζεστε σήµερα τραγικοί, µοι-
ραίοι και άβουλοι να χειροκροτείτε έναν προϋπολογισµό που αυ-
ξάνει τη φτώχεια και την κοινωνική αδικία. 

Σας καλώ την ώρα που θα ξαναχειροκροτήσετε κάποιον
Υπουργό σας να σκεφτείτε τον γονιό που δεν µπορεί να πληρώ-
σει το ενοίκιο του φοιτητή γιου του, τον συνταξιούχο που δεν
µπορεί να πάρει τα φάρµακά του, τον µισθωτό που δεν µπορεί
να πάει στο σούπερ µάρκετ µετά τις δεκαπέντε κάθε µήνα, τον
µικροµεσαίο που δεν µπορεί να πληρώσει ΦΠΑ, ΕΦΚΑ, εφορία.
Να σκεφτείτε πώς σας βλέπουν οι συµπολίτες σας µε το ότι ετοι-
µάζεστε να χειροκροτήσετε τα αδιέξοδα και τη συνέχιση των
προβληµάτων που εσείς δηµιουργείτε. 

Φυσικά, θα χειροκροτήσετε, όπως κάνετε τόσα χρόνια σε κάθε
πράξη ιδιωτικοποίησης του ΕΣΥ, στην παραβίαση του κράτους
δικαίου, στη συγκάλυψη του Predator, στη συγκάλυψη του εγκλή-
µατος των Τεµπών. 

Εµείς, πιστοί στο χρέος µας µπροστά στους πολίτες, πιστοί
στην ευθύνη µας µπροστά στην πατρίδα, καταψηφίζουµε αυτόν
τον προϋπολογισµό κοινωνικής αναλγησίας και συγκροτούµε
εκείνες τις κοινωνικές συµµαχίες και δυνάµεις που και θα ανα-
τρέψουν την πολιτική σας και θα ξαναφέρουν την ελπίδα και την
προοδευτική απάντηση στις ανάγκες των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Νοτοπούλου. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αλέξανδρο Μαρκογιαννάκη

από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο έκτος κατά σειρά προϋπολο-

γισµός που καταθέτει αυτή η Κυβέρνηση όλα αυτά τα χρόνια έχει
συγκεκριµένα πλέον χαρακτηριστικά βασισµένα στην εµπειρία
περασµένων ετών. 

Πρώτα απ’ όλα, είναι αξιόπιστος. Και είναι αξιόπιστος τόσο στις
αποδόσεις του, όσο και στην εκτέλεσή του, διότι όλοι οι τελευ-
ταίοι προϋπολογισµοί των τελευταίων ετών από αυτή την Κυβέρ-
νηση αποδείχθηκαν αξιόπιστοι εκ του αποτελέσµατος και στις
προβλέψεις τους και στην εκτέλεσή τους. Κι αυτό έχει τη σηµα-
σία του γιατί δείχνει τη σοβαρή δουλειά που γίνεται από το στε-
λεχιακό δυναµικό του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας, αλλά
βεβαίως και από την πολιτική ηγεσία. Διότι όχι µόνο οι προβλέ-
ψεις τους συνήθως αποδεικνύονται συγκρατηµένες, αν όχι συ-
ντηρητικές, αλλά και η εκτέλεση των προϋπολογισµών έχει συχνά
οδηγήσει σε υπεραποδόσεις εσόδων. Οι υπεραποδόσεις αυτές
µάλιστα µερικές φορές παρερµηνεύονται. Όµως, σε µια χώρα µε
τα δικά µας οικονοµικά χαρακτηριστικά αυτό έχει διπλό όφελος,
από τη µια βοηθάει στην πρόωρη αποπληρωµή του χρέους και
άρα πληρώνουµε λιγότερα σε τόκους και οι τόκοι αντιστοιχούν
περίπου στο 3% του ΑΕΠ, ποσοστό διόλου ευκαταφρόνητο. Από
την άλλη, η υπεραπόδοση εσόδων δίνει τη δυνατότητα να στηρι-
χθούν οι πιο ευάλωτοι, ειδικά απέναντι στην ακρίβεια. Αυτή η Κυ-

βέρνηση κάνει µε συνέπεια και τα δύο αυτά, και ξεπληρώνει το
χρέος και ενισχύει τα εισοδήµατα των πολιτών και ειδικά για τους
πιο ευάλωτους.

Δεν κάνει όµως µόνο αυτά ο προϋπολογισµός που συζητάµε,
πετυχαίνει και κάτι ακόµα το οποίο είναι το µεγάλο ζητούµενο για
τις µεγαλύτερες ευρωπαϊκές οικονοµίες. Πετυχαίνει ταυτόχρονα
και δηµοσιονοµική ασφάλεια και υψηλό ρυθµό ανάπτυξης. Δεν
είναι εύκολο αυτό στις συνθήκες που µας περιβάλλουν. Δείτε τι
γίνεται στη Γαλλία τώρα, στην Ιταλία, ακόµα και στη Γερµανία.
Στην Ελλάδα όµως τα τελευταία πέντε χρόνια σταθερά και παρά
τις αρνητικές διεθνείς εξελίξεις η Κυβέρνηση κράτησε σταθερό
το τιµόνι στην πορεία της ανάπτυξης.

Σήµερα η Ελλάδα έχει έναν από τους υψηλότερους ρυθµούς
ανάπτυξης σε ολόκληρη την Ευρωζώνη, από τα υψηλότερα πρω-
τογενή πλεονάσµατα και τον ταχύτερο ρυθµό αποµείωσης του
χρέους. Από 209,4% του ΑΕΠ που ήταν το 2020, προβλέπεται να
µειωθεί φέτος στο 154% και στο 147,5% το επόµενο έτος. Και
όλα αυτά τα πετυχαίνουµε µε αύξηση και όχι µε µείωση των δη-
µοσίων δαπανών, αυξάνοντας τις δαπάνες για την υγεία, δίνο-
ντας περισσότερα χρήµατα για την παιδεία, εξοπλίζονται την
πατρίδα µας στους δύσκολους καιρούς.

Λίγο πιο αναλυτικά, όσο µου το επιτρέπει ο χρόνος, θέλω να
πω τα εξής. Οι πιστώσεις για την υγεία για το έτος 2025 είναι αυ-
ξηµένες κατά 74% σε σχέση µε το 2019. Ειδικά για τα νοσοκο-
µεία, οι σχετικές πιστώσεις είναι αυξηµένες κατά 120%, πάντα σε
σχέση µε το 2019. Πρόκειται για τη µεγαλύτερη αύξηση σε σχέση
µε τους προϋπολογισµούς όλων των υπόλοιπων Υπουργείων και
δείχνει ακριβώς ότι όταν ο Πρωθυπουργός λέει ότι η δηµόσια
υγεία είναι προτεραιότητα, το εννοεί. Για την εθνική άµυνα το
2025 οι δαπάνες θα είναι και αυτές αυξηµένες κατά 73%, πάλι σε
σχέση µε το 2019. Είναι κι αυτό έµπρακτη απόδειξη ότι η Κυβέρ-
νηση στηρίζει τις Ένοπλες Δυνάµεις και θωρακίζει την Ελλάδα,
ειδικά µέσα στο νέο περιβάλλον απειλών που αναδύεται από τις
αναθεωρητικές δυνάµεις γύρω µας.

Την ίδια στιγµή που αυξάνουµε τις δηµόσιες δαπάνες, µει-
ώνουµε και τις επιβαρύνσεις για τους πολίτες συνολικά και πα-
ράλληλα ενισχύουµε τα εισοδήµατά τους µε δώδεκα νέες
µειώσεις φόρων.

Άλλωστε, έχουν ειπωθεί αναλυτικά, και δεν θα µπω στη διαδι-
κασία να τους αναφέρω ξανά. Θα επισηµάνω όµως σε αυτό το
σηµείο τη συνέπεια της Κυβέρνησης. Κάθε χρόνο σε κάθε προ-
ϋπολογισµό αυτή η Κυβέρνηση υλοποιεί το σχέδιο για τη µείωση
των φορολογικών επιβαρύνσεων στους πολίτες. Συνολικά πάνω
από εξήντα φόροι και τέλη έχουν µειωθεί από όταν ανέλαβε και
άλλοι δώδεκα να προσθέσω βέβαια τώρα. Αυτό καταγράφει και
η Eurostat µε το στοιχείο ότι η Ελλάδα το 2023 έχει τη µεγαλύ-
τερη µείωση στο ποσοστό των φόρων ως προς το ΑΕΠ κατά
42,8%, ενώ το 2022 ήταν 40,7%.

Αυτό το στοιχείο είναι χρήσιµο και στη συζήτηση περί µείωσης
του ΦΠΑ, καθώς η Ελλάδα πέτυχε τη µεγαλύτερη µείωση, ακόµα
και από χώρες όπως η Ισπανία και η Πορτογαλία που τόσο πολύ
έχουν αναφερθεί στη δηµόσια συζήτηση. Και ενώ λοιπόν το
µέτρο της µείωσης του ΦΠΑ δεν απέδωσε ή και ανακλήθηκε όπου
εφαρµόστηκε, η Κυβέρνηση στην Ελλάδα απέδειξε ότι µπορεί να
επιτευχθεί µε ουσιαστικότερο τρόπο η µείωση των ποσοστών
φόρων.

Εδώ πρέπει να σηµειωθεί ότι γενικά παρά τη µείωση συντελε-
στών και επιβαρύνσεων, η µείωση παράλληλα της φοροδιαφυγής
συντέλεσε στην αύξηση των εσόδων. Αυτά ακριβώς τα έσοδα,
την υπεραπόδοση των φόρων δηλαδή, η Κυβέρνηση τη µετατρέ-
πει σε κοινωνική επένδυση, όπως ακριβώς έκανε και το 2024 από
τα επιπλέον έσοδα που προέκυψαν. Η πολιτική αυτή εφαρµόζεται
και για το 2025. Από τα επιπλέον έσοδα 3,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ η Κυβέρνηση επέστρεψε στην κοινωνία τα τρία δισεκατοµ-
µύρια µε την αύξηση κατά 1,3 δισεκατοµµυρίου του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων, την έκτακτη ενίσχυση στους ευά-
λωτους συµπολίτες µας, τις αυξήσεις στις δαπάνες υγείας και
παιδείας, αντιλαµβανόµενη πλήρως τις δυσκολίες των συµπολι-
τών, έχοντας υιοθετήσει και συνεχίζοντας ακριβώς αυτή την πο-
λιτική στήριξης των εισοδηµάτων µέσα από την ανάπτυξη η οποία
αφού γίνει δηµόσιος πόρος καθίσταται τελικά κοινωνικός πόρος.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βήµα-βήµα, σταθερά και µε σι-
γουριά η Ελλάδα όχι απλώς βγήκε από την κρίση, αλλά διαµορ-
φώνει πλέον και µια νέα δυναµική οικονοµική ταυτότητα. Ο
Προϋπολογισµός του 2025 είναι ένα ακόµα τέτοιο βήµα. Η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εφαρµόζει µε αξιοπιστία την πο-
λιτική για την οποία την εµπιστεύτηκαν οι πολίτες. Φροντίζουµε
να µην λείψει τίποτα, να αναπληρώσουµε όσα χάθηκαν και να φέ-
ρουµε ακόµα περισσότερα.

Δεν γίνονται φυσικά όλα αυτά από τη µια µέρα στην άλλη γιατί
ταυτόχρονα φροντίζουµε όλα αυτά που θα πετύχουµε να έχουν
και αύριο, να έχουν ασφάλεια, να έχουν προοπτική. Θέλουµε το
αποτέλεσµα που θα πετύχουµε να είναι διατηρήσιµο και όχι ένα
πυροτέχνηµα ευηµερίας.

Ο προϋπολογισµός του 2025 έχει αυτά τα χαρακτηριστικά και
η υπερψήφισή του µας οδηγεί ακριβώς σ’ αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μαρκογιαννάκη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Παύλο Πολάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, επειδή πραγµατικά έχω

παρακολουθήσει τη συζήτηση και έχω βαρεθεί λίγο τους παράλ-
ληλους µονολόγους, έχω βαρεθεί µια θεωρητικολογία απογει-
ωµένη και έχω βαρεθεί και µια ηθικολογία της συµπεριφοράς,
πάµε λίγο συγκεκριµένα.

Ο προϋπολογισµός σας είναι η αποτύπωση της διάσπασης του
κοινωνικού συµβολαίου της Μεταπολίτευσης το οποίο επιχειρείτε
µε πολύ καθαρό τρόπο τη δεύτερη τετραετία της διακυβέρνησής
σας. Το µοντέλο ανάπτυξης που προτείνετε στον ελληνικό λαό
περιλαµβάνει ανάπτυξη του τουρισµού µε τεράστια τετράστερα
και πεντάστερα ξενοδοχεία και Βιοµηχανικές Ανανεώσιµες Πηγές
Ενέργειας, χάρισιµα σε δέκα οµίλους. Αυτές είναι οι δύο µεγάλες
κεντρικές ιδέες του σχεδίου σας για τη χώρα για τα επόµενα χρό-
νια.

Ταυτόχρονα, συνεχίζετε τη σχετική υποτίµηση της εργασίας,
που έφεραν την τεράστια υποτίµηση τα µνηµόνια, και δεύτερον
την καταστροφή των µικροµεσαίων που αποτελούσαν σε ένα µε-
γάλο βαθµό και την εκλογική σας βάση και εσάς και του ΠΑΣΟΚ
ένα κοµµάτι τους.

Αυτή τη στιγµή µέσα από την υπερφορολόγηση, µέσα από τον
αποκλεισµό τους από τη δανειοδότηση, µέσα από τον αποκλει-
σµό τους από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης ουσιαστικά
«κόβετε» µικροµεσαίους από την ύπαρξή τους, «κόβετε» ποσά
και κέρδη τα οποία µεταφέρονται σε µεγάλους οµίλους. Αυτό
είναι η κεντρική ιδέα του προϋπολογισµού σας. Αυτό το πράγµα
κάνετε και µπορεί να το δει ο καθένας αν πάει µε συγκεκριµένα
στοιχεία, τα οποία θα πω εγώ µετά.

Εσείς αυτή τη στιγµή, και γι’ αυτό πληρώνετε και δηµοσκοπικά
αυτό που πληρώνετε, κάντε τον τροχονόµο στο να φεύγουν 17
µε 18 δισεκατοµµύρια από τις τσέπες των απλών ανθρώπων και
των µικροµεσαίων και να καταλήγουν 4 δισεκατοµµύρια στις τρά-
πεζες, 3 δισεκατοµµύρια στις εταιρείας ενέργειας, µε τη ΔΕΗ να
σέρνει τον χορό της κερδοσκοπίας, 3 δισεκατοµµύρια περίπου
στα διυλιστήρια και άλλα 7-8 δισεκατοµµύρια στα σουπερµάρκετ
και στους χονδρεµπόρους. Αυτό κάνετε και δεν σας φταίνε οι απ’
έξω, γίνεται µε δικές σας συγκεκριµένες πολιτικές επιλογές.

Πάµε, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα. Εµείς διαφωνούµε, κάθετα
και οριζόντια, µε τον τρόπο που έχετε επιλέξει να µειώσετε το
δηµόσιο χρέος, το οποίο µειώνεται και λόγω του πληθωρισµού.
Είναι λόγος χρέους προς ΑΕΠ. Εσείς βάλατε στόχο, προσέξτε,
2,1% του ΑΕΠ πλεόνασµα. Πετάτε κάτι νούµερα και εσείς και
εµείς πολλές φορές και ο κόσµος δεν καταλαβαίνει πάρα πολύ
καλά αυτούς τους όρους, το πλεόνασµα κ.λπ.. Το πλεόνασµα του
προϋπολογισµού είναι ότι αν έχω έσοδα 100 πρέπει αν έχω έξοδα
98, για να έχω 2,1% πλεόνασµα. Δεν έχετε 2,1% όµως. Έχετε
2,9% µε βάση την έκθεση της Κοµισιόν. Το 2,9% σηµαίνει ότι
έχετε 1 δισεκατοµµύριο 840 εκατοµµύριο ευρώ παραπάνω,
φέτος το 2024. Τόσο θα έχετε, τουλάχιστον. Αυτό γιατί δεν το δί-
νετε, το 1,7%, για να επιστραφεί ο δέκατος τρίτος µισθός; Γιατί
δεν το δίνετε; Τόσο είναι 1,5% µε 1,7%, αναλόγως τον υπολογι-

σµό. Αν δώσετε από τα φετινά του 2024 το 1,7%, επιστρέφουµε
τον δέκατο τρίτο µισθό. 

Δεύτερον, γιατί δεν βάζετε στόχο για πρωτογενές πλεόνασµα
1% του ΑΕΠ; Με στόχο πρωτογενές πλεόνασµα 1% του ΑΕΠ και
στόχο ανάπτυξης 3% τον χρόνο για το 2025, 2026 κ.λπ., το χρέος
µας θα πέσει στο 145%. Εσείς προβλέπεται 142% µε τα πλεονά-
σµατα τα 2,5% κ.λπ., τα οποία στερούν 13,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ από την αγορά. 

Προσέξτε τώρα, στεγνώνετε την αγορά από 13,8 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ που αν είχαν πέσει στην αγορά ή αν δεν τα είχατε
µαζέψει, η ανάπτυξη σίγουρα θα ξεπερνούσε το 3%. Όµως, εσείς
τα παίρνετε αυτά, τα στεγνώνετε, στεγνώνετε την αγορά και ενι-
σχύετε µόνο τους ογδόντα, εκατό, διακόσιους, πεντακόσιους µε-
γάλους και τίποτα άλλο. Αυτό κάνετε. Έτσι διασπάτε το κοινωνικό
συµβόλαιο, έτσι υπερφορολογείτε τη µεσαία τάξη, γι’ αυτό σας
γυρνάει την πλάτη. 

Πάµε σε επόµενο στοιχείο. Πάµε µε τις τράπεζες. Νοµίζω έγινε
σαφές, αν βάλουµε 1% στόχο πλεόνασµα περισσεύουν τα επό-
µενα χρόνια 13,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για να κινηθεί η οικονο-
µία, για να στηριχθούν οι µικροµεσαίοι, για να στηριχθεί η
εργασία, για να παραχθεί νέος πλούτος που θα διαχυθεί σε πε-
ρισσότερους. 

Πάµε τώρα στις τράπεζες και να πάρουµε το παράδειγµα της
Εθνικής που ο ΣΥΡΙΖΑ λέει µε τον πλέον επίσηµο τρόπο, ότι πρέ-
πει να ξαναγίνει δηµόσια τράπεζα. Παραλάβατε 40% της Εθνικής
πουλήσατε το 32%. Πόσο το πουλήσατε; Στις 17-11-2023 πουλή-
σατε το 18% των µετοχών µε 1 δισεκατοµµύριο 66 εκατοµµύρια.
Στις 7-10-2024 πουλήσατε το 8,4% των µετοχών 690 εκατοµµύ-
ρια, δηλαδή πήρατε 1 δισεκατοµµύριο 756 εκατοµµύρια. Πόσο
µας κόστισε η ανακεφαλαιοποίηση της Εθνικής µόνο το 2014;
Μας κόστισε 9,75 δισεκατοµµύρια ευρώ. Χάνουµε και άλλα 530
εκατοµµύρια τώρα, από τη διαφορά της τιµής της µετοχής πριν
την πουλήσουµε µε τώρα. 

Άρα, έχετε ήδη απώλεια -για να µιλάµε µε νούµερα, κύριοι
Υπουργοί- καθαρή ζηµία του δηµοσίου 8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
τουλάχιστον, µόνο από την Εθνική. Γιατί να µην την πάρουµε
πίσω; Αυτή τη χασούρα µε τα 8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, γιατί να
µην την πάρουµε πίσω; Να σας πω εγώ τρεις τρόπους να την πά-
ρουµε πίσω τη χασούρα. Τρεις τρόπους! 

Πρώτον να χρησιµοποιήσετε ένα µέρος των πλεονασµάτων
των επόµενων χρόνων σαν τοποθέτηση για επαναγορά µετοχών,
µε σκοπό κατ’ αρχάς να πάρουµε το 34% της αποτρεπτικής µει-
οψηφίας και προοδευτικά µέσα σε µια πενταετία να πάρουµε το
50%. Γίνεται. 

Δεύτερον, εγγύηση στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
για έκδοση οµολογιακού δανείου 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε 5
δισεκατοµµυρίων ευρώ που να αγοράσουµε το πλειοψηφικό πο-
σοστό. Ποιος θα αρνηθεί να βάλει το δηµόσιο 4,5 µε 5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στην τράπεζα και να την πάρει ξανά πίσω; Γιατί
θέλουµε να την πάρουµε πίσω; Διότι θέλουµε να ενισχύσουµε
τους µικροµεσαίους, να λειτουργήσουµε ως εργαλείο της οικο-
νοµίας και όχι αυτό που κάνετε εσείς που σπρώχνετε τα λεφτά
σε δέκα µεγάλους. 

Τρίτος τρόπος, άλλος υπολογισµός του αναβαλλόµενου
φόρου, αντί για τριάντα χρόνια εξήντα χρόνια. Περισσεύουν 7,5
δισεκατοµµύρια, µε αυτά διαπραγµατευόµαστε την επαναγορά
της τράπεζας. Γιατί τα λέω αυτά; Διότι εγώ στεναχωριέµαι, βλέ-
ποντας τον προϋπολογισµό και τις χρηµατοδοτήσεις. 

Θα πω δυο παραδείγµατα -και ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή- και θα τελειώσω µε αυτά. Βέβαια θα πω και µια κου-
βέντα για το ΠΑΣΟΚ. Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να
πάρουµε φορολογώντας τις τράπεζες στο 90% των υπερκερδών
τους 2,1 δισεκατοµµύρια για το 2024 και αντίστοιχα 1,8 δισεκα-
τοµµύριο για το 2023. Δηλαδή µπορούµε να πάρει το Ελληνικό
Δηµόσιο 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα υπερκέρδη, όχι από
τα κέρδη, από τα υπερκέρδη. 

Διότι προσέξτε, τι έχουν καταφέρει οι τράπεζες εδώ στην Ελ-
λάδα, φέτος µόνο; Θα πω τα φετινά και κάντε το επί δύο για το
2023. Η διαφορά επιτοκίου καταθέσεων µε χορηγήσεων είναι η
µεγαλύτερη σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πού το βρήκατε
αυτό; Πού το λέει αυτό η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Πού το λέει ο
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Ντράγκι που θα µας απαγορεύσει να παρέµβουµε και καλά, ως
Ελληνική Κυβέρνηση στα επιτόκια; Πού το λέει ότι πρέπει οι ελ-
ληνικές τράπεζες να έχουν 0,53% επιτόκιο καταθέσεων και να
έχουν 5,41 µεσοσταθµισµένο επιτόκιο χορηγήσεων. Πού το εί-
δατε αυτό γραµµένο; Δηλαδή να έχουµε διαφορά 4,88%, όταν
στην Ευρώπη είναι 1,61%. Εγώ λέω να πάµε στο 1,61% που είναι
όλη η Ευρώπη και το υπόλοιπο είναι υπερκέρδος και αυτό µε 90%
φορολόγηση. 

Δηλαδή έχουµε 2,1 δισεκατοµµύρια φέτος στην τσέπη του
κρατικού προϋπολογισµού και άλλο 1,8 δισεκατοµµύριο από το
2023. Τι να τα κάνουµε αυτά; Για παράδειγµα, να διπλασιάσουµε
τις αµοιβές των γιατρών, να δώσουµε 50% αύξηση στο νοσηλευ-
τικό προσωπικό, γιατί µε αυτά τα ψιλολόγια που δίνετε δεν πάει
κανένας πουθενά. Να είστε σίγουροι. Να δώσουµε 500 ευρώ αύ-
ξηση στους εκατό χιλιάδες εκπαιδευτικούς. Εκεί να πάνε αυτά τα
χρήµατα. 

Και µε αυτό τελειώνω και υπερευχαριστώ. Παίρνοντας την
πλειοψηφία να κάνουµε τα εξής: Ταµείο Ανάκαµψης, το διαβάζει
κανείς και βάζει τα κλάµατα. Όχι, αν ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ
δεν θα έδινε 1.212.125,985 ευρώ σε τριάντα τρεις εταιρείες για
να βάλουν φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες. Τόσα δώσατε, 1
δισεκατοµµύριο. Έτσι γίνοµαι κι εγώ µέγας επιχειρηµατίας. Εγώ
έλεγα λοιπόν, αυτό το 1 δισεκατοµµύριο -που µπορεί να και λι-
γότερο- να δοθεί σε δήµους όπως στο Δήµο της Αγιάς Λαρίσης,
να φτιάξει το δικό του φωτοβολταϊκό, να παράγει 2 µεγαβάτ, να
καλύψει όλη του την εταιρεία ύδρευσης και αποχέτευσης και να
πληρώνει λογαριασµό ρεύµατος ο Δήµος Αγιάς Λαρίσης 144
ευρώ, τα µισά απ’ ό,τι πληρώνει µια γκαρσονιέρα στην Αθήνα.
Εκεί να τα πάµε τα λεφτά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μπορούσα να πω πάρα πολλά, αλλά
δυστυχώς δεν µε φτάνει ο χρόνος. 

Για το Υπουργείο Υγείας, θα πω µια κουβέντα µόνο. Εντός µνη-
µονίων ο υποφαινόµενος και η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τότε, υλοποι-
ήσαµε πρόγραµµα αναβάθµισης εξοπλισµού νοσοκοµείων 220
εκατοµµύρια ευρώ, βρίσκοντας λεφτά εκεί που δεν υπήρχαν, κό-
βοντας τα κλεφτόδεντρα και κάνοντας χρηστή διαχείριση. Εσείς
µέχρι πρότινος, δεν είχατε βάλει ούτε 1 ευρώ στο 1 δισεκατοµ-
µύριο περίπου που έχει το Ταµείο Ανάκαµψης για την υγεία. Τα
500 τα κάνατε Φιλιατρά, δηλαδή ενεργειακή αναβάθµιση υπερτι-
µηµένη επί 5 και τα άλλα τύπου έλεγχοι καρκίνου αιµοσφαιρίνης
στα κόπρανα, µε πενταπλάσιο κόστος. 

Τώρα επειδή σας το φωνάξαµε στη Βουλή προχθές και είπα
στον κ. Γεωργιάδη «µα καλά δεν ντρέπεστε στο 1 δισεκατοµµύριο
να µην έχετε βάλει ούτε 1 ευρώ για ανανέωση εξοπλισµού νοσο-
κοµείων που εµείς ψάχναµε να µας δανειοδοτήσει η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων µε 200 εκατοµµύρια, µε 300 να κάνουµε
όλα τα νοσοκοµεία να αντικαταστήσουµε εξοπλισµούς;», τελικά
τι κάνει; Πάει και κλείνει, σβήνει από κάποιους κωδικούς -εδώ θα
τα καταθέσω τα χαρτιά αυτά γιατί είναι χαρακτηριστικά- είχαν
βγει και έλεγαν για δηµιουργία συστήµατος νοσοκοµειακής φρο-
ντίδας στο σπίτι. Είχαν βάλει 5 εκατοµµύρια και τώρα το κάνουν
µηδέν. Πάει η φροντίδα στο σπίτι, «ταρατατζούµ». Και µαζεύουν
λεφτά από τέτοια προγράµµατα που καταργούν 50.000.000 για
εξοπλισµούς. 

Εµείς εντός µνηµονίων -κάνοντας, µην πω τι, παξιµάδι- βρή-
καµε 220. Και εσείς µε τους κρουνούς ανοιχτούς, βρίσκετε σκάρ-
τα 50, τώρα που σας το είπαµε και τα υπόλοιπα τα τρώτε εκεί. 

Αυτός είναι ο προϋπολογισµός σας. Αυτά κάνετε, γι’ αυτό και
όλα αποκαλύπτονται. Γιατί, µπορείτε να κοροϊδέψετε λίγους για
πολύ, αλλά όλους για πάντα, ποτέ. 

Εµείς ετοιµάζουµε ένα πολύ συγκεκριµένο πρόγραµµα, σαν
αυτά που είπα πριν, το οποίο θα ξαναθέσουµε στην κρίση του ελ-
ληνικού λαού, µαθαίνοντας από τα λάθη του παρελθόντος µας,
γιατί θέλουµε µια Ελλάδα η οποία θα ξαναγυρίσει τα παιδιά της
πίσω, θέλουµε µια Ελλάδα που θα ενισχύσει τη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα, θέλουµε µια Ελλάδα που να είναι δίκαιη κοινω-
νία, που να είναι έντιµη Ελλάδα και όχι αυτό το αλισβερίσι το
οποίο γίνεται τώρα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Πολάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δώδεκα µέλη του Συνδέσµου Αφυπηρετησάντων Ελλήνων Διπλω-
µατικών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Αφροδίτη Κτενά από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Παρακαλώ. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε σήµερα άλλον έναν προϋπολογισµό. Είναι άλλος

ένας ταξικός προϋπολογισµός; Είναι άλλος ένας προϋπολογι-
σµός λιτότητας; Είναι άλλη µια χρονιά υποχρηµατοδότησης; Όχι
ακριβώς. Ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο πρώτος που υπάγεται
στο νέο σύµφωνο σταθερότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις
ανάγκες και τα προτάγµατα της οποίας έχετε όλοι εδώ µέσα -και
ειδικά όσοι έχετε κυβερνήσει- ως πρώτη και ύψιστη προτεραι-
ότητα. Εξάλλου, δεν σταµατάτε να το διαλαλείτε και από αυτό
εδώ το Βήµα, µη τυχόν και γίνει παρανόηση. Αλλά η Ευρωπαϊκή
Ένωση ετοιµάζεται για πόλεµο. Βλέπετε, η πράσινη µετάβαση
έµεινε από καύσιµα και η ψηφιακή αγκοµαχά να φτάσει άλλα
ανταγωνιστικά κέντρα -βλέπε Κίνα, ΗΠΑ και άλλους. 

Τελευταία έξοδος, πολεµική οικονοµία. Σχεδόν ο µισός προ-
ϋπολογισµός του Υπουργείου Ανάπτυξης -για να έρθω στα των
ερευνητικών κέντρων και των πανεπιστηµίων- που είναι αυτό που
πολεµάει και την ακρίβεια, κατευθύνεται –το λέω ακριβώς όπως
αναφέρεται- σε έρευνα και ανάπτυξη, σε ερευνητικά κέντρα και
επιχειρήσεις. Αλλά, από αυτά, ούτε το ένα τέταρτο δεν είναι για
τα ερευνητικά κέντρα που, ούτως ή άλλως, ούτε τις λειτουργικές
τους ανάγκες δεν µπορούν να καλύψουν µε αυτά. Τα υπόλοιπα
είναι για τις επιχειρήσεις. 

Έτσι γενικά και αόριστα; Όχι. Όχι οποιεσδήποτε επιχειρήσεις.
Σε εποχές πολεµικής οικονοµίας προβάδισµα έχουν οι εταιρείες
οπλικών συστηµάτων και συστηµάτων διττής χρήσης. Παράδει-
γµα, ο «Δηµόκριτος» φιλοξενεί τον επιταχυντή DIANA του ΝΑΤΟ
για υποστήριξη τέτοιων εταιρειών. Το European Defense Fund,
το Ευρωπαϊκό Ταµείο Άµυνας, δηλαδή, έχει µαζέψει 8 δισεκατοµ-
µύρια για να προωθηθούν σε τέτοιες επιχειρήσεις. Πριν λίγους
µήνες στήσατε εδώ στη χώρα το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Και-
νοτοµίας, το ΕΛΚΑΚ. Χθες ας πούµε στο ΙΙΒΕΑΑ της Ακαδηµίας
Αθηνών έγινε και κοινό συµπόσιο µε το αντίστοιχο Γαλλικό Κέ-
ντρο Καινοτοµίας. Αλήθεια, γι’ αυτό σας πήρε ο πόνος να εκσυγ-
χρονίσετε µετά από έναν αιώνα το θεσµικό πλαίσιο της Ακαδη-
µίας Αθηνών; 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, που κρατάτε παγωµένους τους προ-
ϋπολογισµούς πείνας για ερευνητικά κέντρα και πανεπιστήµια,
πληθαίνουν οι προσκλήσεις για χρηµατοδότηση τέτοιων προ-
γραµµάτων -και µιλάµε για πολύ µεγάλα προγράµµατα πολλών
εκατοµµυρίων- πληθαίνουν οι εκδηλώσεις προβολής τους, αυξά-
νονται οι startups που αναπτύσσουν διττές τεχνολογίες, σπρώ-
χνετε όσο µπορείτε τους νέους ερευνητές να γίνουν η µαρίδα για
τους µεγάλους καρχαρίες της αγοράς. Τους λέτε «Ίδρυσε και
εσύ µια startup. Μπορείς. Άµα θες να έχεις δουλειά». Μόνο που
η γνώση -και αυτό είναι άλλο ζήτηµα, δεν θα το συζητήσουµε σή-
µερα- δεν αναπτύσσεται στις εταιρείες, αλλά στα εργαστήρια
ερευνητικών κέντρων και πανεπιστηµίων από οµάδες επιστηµό-
νων. Αυτούς τους επιστήµονες που, από τη µια τους κολακεύετε
σαν τα λαµπρά µυαλά που έχει ανάγκη η χώρα και από την άλλη,
τους εξευτελίζετε µε άθλιες σχέσεις εργασίας, µε άθλιους µι-
σθούς, τους κάνετε γυρολόγους, καταληστεύετε τις ιδέες τους
για λογαριασµό των µονοπωλίων. Και µετά µιλάτε για brain drain
και πλατφόρµες rebrain Greece και «τι έχουν τα έρµα και ψο-
φάνε». 

Πείτε µας εδώ και τώρα για παράδειγµα, θα εξαιρεθούν οι
ερευνητές µε µπλοκάκι από την υποχρέωση έκδοσης ηλεκτρονι-
κού τιµολογίου; Υπηρετείτε ένα αρρωστηµένο ιδεολόγηµα, µέσα
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και απ’ αυτόν τον προϋπολογισµό, αυτό που λέει ότι η εξαθλίωση
αποτελεί κίνητρο ανάπτυξης και εξέλιξης και ότι, όποιος δεν προ-
σαρµόζεται, πεθαίνει. Προσπαθείτε χρόνια τώρα -και εσείς και οι
προηγούµενοι- να βάλετε τα πανεπιστήµια στο χέρι. Τους κλέ-
ψατε τα αποθεµατικά, µε τα πρώτα µνηµόνια, τσακίσατε τους
προϋπολογισµούς τους, βαφτίσατε σπατάλες τις δαπάνες για τη
µόρφωση της νέας γενιάς, τα στραγγαλίσατε για να στραφούν
στην αναζήτηση ιδιωτικών πόρων -βλέπε δίδακτρα, οσονούπω και
ήδη- δηµιουργείτε, µε την ΕΒΕ (Ελάχιστη Βάση Εισαγωγής) και
την άθλια φοιτητική µέριµνα, πελατεία για τα ιδιωτικά µαγαζιά
που θα ανοίξουν και τώρα τους λέτε «Φέρτε πελατεία από το εξω-
τερικό. Βγείτε για κυνήγι στη διεθνή αγορά, αν θέλετε να επιβιώ-
σετε».

Προβλέπονται στον Προϋπολογισµό του 2025, 20 µε 30 εκα-
τοµµύρια παραπάνω για τα πανεπιστήµια. Αυτά, µε τον πληθωρι-
σµό να τρέχει στα επίπεδα που τρέχει, ισοδυναµούν µε µείωση
των δαπανών. Την ίδια στιγµή, έχουµε κτήρια ρηµαγµένα από τη
χρόνια υποχρηµατοδότηση, κτήρια που καταρρέουν -από τύχη
δεν έχουµε θρηνήσει νέα Τέµπη- συνθήκες φοίτησης -για να µην
τρώω τον χρόνο- προηγούµενων αιώνων. Και όλα αυτά γίνονται
στην «προηγµένη» Δύση. Και δεν µπορώ να µην πω ότι στην «κα-
θυστερηµένη» Σοβιετική Ένωση τον προηγούµενο αιώνα είχαν
κατακτηθεί υπηρεσίες φοιτητικής µέριµνας, πραγµατικά, υψηλού
επιπέδου, µε αθλητισµό, µε πολιτισµό, µε πρακτική άσκηση. Γιατί,
η δωρεάν σίτιση και στέγαση ήταν η βάση, ήταν δεδοµένη, δεν
ήταν το ζητούµενο. Είχαν δηλαδή υπηρεσίες που ούτε τα ακριβά
πανεπιστήµια στις ΗΠΑ δεν έχουν µέχρι σήµερα, ακόµα και επί
πληρωµή. 

Αλλά, βέβαια, δεν απευθύνεστε σε εµάς, όταν κατασκευάζετε
µια εικονική πραγµατικότητα για να καλύψετε την διαχρονικά
εγκληµατική πολιτική σας απέναντι στη νέα γενιά. Από τη µια
λέτε, πανεπιστήµια βίας και ανοµίας, τεµπέληδων φοιτητών,
άχρηστων καθηγητών και από την άλλη, πανεπιστήµια µε διεθνές
κύρος που, έτσι και εξοπλιστούν µε πανάκριβες φοιτητικές εστίες
ΣΔΙΤ, θα κάνουν τη χώρα προορισµού εκπαιδευτικού τουρισµού.
Η αντίληψή σας είναι, δηλαδή, σαν να λέµε: «Τι του λείπει του
ψωριάρη; Φούντα µε µαργαριτάρι». 

Με αυτές τις χοντράδες -γιατί χοντράδες είναι- απευθύνεστε
σε καθηγητές και φοιτητές. Μάλλον, δεν απευθύνεστε στους κα-
θηγητές και στους φοιτητές, αλλά στους φορολογούµενους
απευθύνεστε, που αναρωτιούνται γιατί πληρώνουν τόσα λεφτά
για να σπουδάσουν ένα παιδί στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Ποιος
φταίει; Και εσείς δείχνετε τους φοιτητές. Δείχνετε τους ερευνη-
τές και τους καθηγητές. Είναι ντροπή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Ξέρετε ότι περίπου 900 ευρώ τον µήνα χρειάζεται ένα παιδί σή-

µερα για να σπουδάσει µακριά από το σπίτι του και οι γονείς του
δεν βλέπουν την ώρα να τελειώσει για να βρει δουλειά, να µπαίνει
άλλο ένα µεροκάµατο στο σπίτι, γιατί µε τις δουλειές του ποδα-
ριού που κάνει δεν βγαίνει ούτε το πανεπιστήµιο ούτε το νοικο-
κυριό. Και µετά µιλάτε για αιώνιους φοιτητές και δεν ντρέπεστε. 

Το κατασκεύασµά σας τρίζει και µπάζει από παντού. Οι νέες
ιδέες -όσα καρότα και µαστίγια κι αν χρησιµοποιήσετε- θα τρυ-
πώσουν, γιατί πάντα τρυπώνουν, γιατί τις γεννά η ανάγκη. 

Και επιτρέψτε µου να κλείσω µε έναν προσωπικό τόνο. Όσες
και όσοι εργαζόµαστε στα πανεπιστήµια έχουµε το προνόµιο να
µετράµε τον χρόνο όπως η Λωξάντρα, που έλεγε: «δεν περνούν
τα χρόνια, οι άνθρωποι περνούν». Βλέπουµε χρόνο µπαίνει,
χρόνο βγαίνει, εικοσάχρονα παιδιά να περνούν µπροστά µας,
βλέπουµε στα µάτια τους τα όνειρα και τις προσδοκίες, διεκδι-
κούµε µερτικό από τη χαρά τους όταν καταφέρουν να σταθούν
στα πόδια τους και να βρουν το δρόµο τους. Βλέπουµε όµως και
την ανασφάλεια, τον φόβο, την απορία που γεννά η σηµαδεµένη
τράπουλα µε την οποία παίζουν οι περισσότεροι σε αυτό που
λέτε «αγορά». Και αυτά τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια έχουν
πληθύνει πολλοί οι τελευταίοι. 

Γι’ αυτό σας λέµε, ούτε οι ερευνητές µας θα βάψουν τα χέρια
τους στο αίµα για να βοηθήσουν στο µακέλεµα λαών ούτε οι φοι-
τητές µας θα γίνουν κρέας για τα κανόνια σας. Μαζί µε το εργα-

τικό λαϊκό κίνηµα θα φροντίσουµε εµείς γι’ αυτό.
Ευχαριστώ για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον

λόγο στον κ. Απόστολο Πάνα από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2025 προ-

βλέπεται να είναι ακόµα µια δύσκολη χρονιά για την πλειοψηφία
της κοινωνίας, αφού οι υψηλές τιµές ενέργειας, ο πληθωρισµός,
η υπερφορολόγηση των πολιτών, η γεωπολιτική αστάθεια, η µεί-
ωση της αγοραστικής δύναµης των καταναλωτών αναµένεται να
επιβραδύνουν την πραγµατική ανάπτυξη της οικονοµίας.

Για ακόµα µια φορά η Κυβέρνηση επικαλείται εξωγενείς παρά-
γοντες ως αιτία επιβάρυνσης των οικογενειακών προϋπολογι-
σµών, θεωρώντας και πάλι την ακρίβεια ως ένα εισαγόµενο
προϊόν, αρνούµενη να αποδεχθεί ότι η πραγµατική αιτία είναι η
απραξία και η απροθυµία για λύσεις ουσίας, πράγµα που επηρε-
άζει την πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, για το 2025 δίνει µια πλασµατική
εικόνα ευηµερίας στους αριθµούς, αλλά και επισφραγίζει µια πο-
ρεία λιτότητας, δίνοντας το στίγµα για τα επόµενα χρόνια. Με
άλλα λόγια, εξανεµίζονται οι προσδοκίες για τη µείωση των υψη-
λών φόρων και εισφορών. 

Πάµε τώρα, όµως, να δούµε κάποια βασικά σηµεία για τις πα-
ροχές που πανηγυρίζει η Κυβέρνηση κρύβοντας, όµως, τεχνηέ-
ντως ό,τι δεν βολεύει να ακούγεται και να αναλύεται. 

Μείωση ασφαλιστικών φόρων. Δεν γίνεται καµία αναφορά για
τους τρόπους ενίσχυσης της βιωσιµότητας των επιχειρήσεων.
Όταν, λοιπόν, οι µειώσεις δεν αντισταθµίζουν τις απώλειες από
τους βασικούς παράγοντες, όπως για παράδειγµα η διαρκής µεί-
ωση της αγοραστικής δύναµης των καταναλωτών, αλλά και το
τεράστιο ενεργειακό κόστος λειτουργίας των επιχειρήσεων.
Καµία συζήτηση για την κάλυψη των χρηµατοδοτικών αναγκών
των επιχειρήσεων από τις τράπεζες, οι οποίες φυσικά, το έχουµε
πει από εδώ, λειτουργούν ανελαστικά και ανεξέλεγκτα µε απα-
γορευτικά επιτόκια, αλλά και καµία ειλικρινής αιτιολόγηση για τον
αποκλεισµό των µικρών επιχειρήσεων από τη δράση δανειακή δι-
ευκόλυνση του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Εδώ υπάρχει µια τεχνική απόκρυψης δεδοµένων
που πρέπει να γνωρίζει το σύνολο της κοινωνίας. Δεν αναφέρεται
πουθενά πόσα χρήµατα εισέπραξε το δηµόσιο από την οριζόντια
τεκµαρτή, ενώ δεν γίνεται καµία αναφορά για το πόσες επιχειρή-
σεις έβαλαν λουκέτο εξαιτίας αυτής της επιτελικής φορολόγη-
σης. 

Αυξήσεις µισθών. Κάποιοι επίσηµοι φορείς µας επισηµαίνουν
άλλα, όµως εµείς ας δούµε τι λέει η EUROSTAT. Οι µισθοί στην
Ελλάδα, λοιπόν, είναι στα τάρταρα. Η EUROSTAT εµφανίζει τη
χώρα µας για άλλη µια χρονιά στην τρίτη θέση από το τέλος σε
απόσταση αναπνοής από την Ουγγαρία, ενώ αναφέρεται σε µι-
σθούς φτώχειας. Η EUROSTAT, επίσης, επισηµαίνει ότι το µισθο-
λογικό χάσµα της Ελλάδας µε την υπόλοιπη Ευρώπη µεγαλώνει,
καθώς ο µέσος ετήσιος µισθός πλήρους απασχόλησης στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση σηµείωσε αύξηση 6,5%, ενώ στην Ελλάδα αυ-
ξήθηκε κατά 3,6% σε σύγκριση µε το 2022. Ακόµα όµως κι έτσι,
ο µέσος µισθός πλήρους απασχόλησης στην Ελλάδα παραµένει
κάτω από το 45% του αντίστοιχου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά την υποκειµενική φτώχεια η Ελλάδα βρί-
σκεται στην πρώτη θέση µε ποσοστό 67% στη λίστα µε τις χώρες
που παρατηρούνται µε τα υψηλότερα ποσοστά υποκειµενικής
φτώχειας για το 2023. Στην κατάταξη αυτή ακολουθεί η Βουλγα-
ρία µε ποσοστό 33,2%. Τώρα το ότι Υπουργός της Κυβέρνησης
µας είπε ότι «οι Έλληνες δεν είναι φτωχοί, αλλά νιώθουν φτωχοί»
ας το κρίνει ο ελληνικός λαός και η κοινωνία. 

Άλλα σηµαντικά επιτεύγµατα της ελληνικής οικονοµίας, κατά
τα λεγόµενα της Κυβέρνησης, είναι µία ακόµη αρνητική πρωτιά
κατά τη EUROSTAT. Ελλάδα και Ρουµάνια είναι οι µοναδικές
χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε αρνητική αποταµίευση. 

Πάµε τώρα στη µονιµοποίηση επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Αν, λοιπόν, µε την κατά-
σταση που βιώνει αυτή τη στιγµή ο πρωτογενής τοµέας στη χώρα
µας η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται ότι του χρειάζονται 100 εκα-
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τοµµύρια ευρώ, τότε δεν χρειάζεται να συζητήσουµε κάτι άλλο.
Επιλύθηκαν όλα τα προβλήµατα. Παρεµβάσεις δεν έχουν γίνει
για τη µείωση του κόστους καλλιέργειας, την έλλειψη εργατών
γης, τη µείωση του ενεργειακού κόστους, την έλλειψη νερού-άρ-
δευσης, την κλιµατική αλλαγή, τις παράνοµες εισαγωγές αγρο-
διατροφικών προϊόντων, τη γενικότερη προστασία του αγροτικού
εισοδήµατος, την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των ελληνι-
κών προϊόντων. Είναι, λοιπόν, κάτι που φαίνεται να µην είναι στις
άµεσες προτεραιότητες της δικής σας Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Δύο πράγµατα τώρα για τον τοµέα που έχω την ευθύνη, για
τον τοµέα ψηφιακής διακυβέρνησης. Εδώ έχουµε µεγάλες καθυ-
στερήσεις στα ψηφιακά έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και κινδύ-
νους απώλειας χρηµατοδότησης. Υπάρχουν έντονες ανησυχίες
που έχουν εκφραστεί από τους εκπροσώπους του κλάδου. Εκεί,
λοιπόν, δεν έχουν ολοκληρωθεί τα χρονοδιαγράµµατα του Τα-
µείου Ανάκαµψης καθώς υπάρχουν ολοένα και πιο πιεστικά, δη-
µιουργώντας κινδύνους για την οµαλή απορρόφηση σχετικών
κονδυλίων. 

Πιο συγκεκριµένα, λόγω της µη εξασφαλισµένης ωριµότητας
των έργων αυτών πολλές εταιρείες κινδυνεύουν να µην καταφέ-
ρουν να ολοκληρώσουν τα έργα εντός των προθεσµιών, γεγονός
που θα οδηγήσει σε µη απόδοση των χρηµατοδοτήσεων και πι-
θανώς στην απώλεια σηµαντικών κονδυλίων. Σε σχετικά, µάλιστα,
δηµοσιεύµατα τελευταία αναφέρεται ότι περίπου το 25% των
έργων κινδυνεύουν να µείνουν εκτός, ενώ αναφέρεται ότι τριάντα
µε σαράντα ψηφιακά έργα δεν έχουν καν προκηρυχθεί.

Κτηµατολόγιο, τοµέας ψηφιακής διακυβέρνησης. Για ακόµη
µια φορά η Κυβέρνηση αγνοώντας τις προτάσεις, τις απόψεις,
τα επιχειρήµατα του συνόλου των επαγγελµατικών κλάδων που
ασχολείται στη χώρα µε την κτηµατογράφηση αποφάσισε την
ψήφιση ενός νόµου του ν.5142/2023, να µετονοµάσει ψευδεπί-
γραφα µια ηµιτελή διαδικασία ως σηµαντική και ολοκληρωµένη
µεταρρύθµιση, θέτοντας µάλιστα καταληκτική ηµεροµηνία, το ξέ-
ρετε καλά, τις 30-11- 2024. Εδώ υπάρχει αποτυχία στην επίλυση
ζητηµάτων εκατοµµυρίων ακινήτων που λέγεται στον άγνωστο
ιδιοκτήτη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επίσης, παραβλέψατε τις εκκρεµότητες για τους δασικούς
χάρτες. Εκεί υπάρχει µια εκκρεµότητα τουλάχιστον τετρακοσίων
χιλιάδων αντιρρήσεων για τους δασικούς χάρτες που παραµέ-
νουν ανεκδίκαστες για πάνω από έξι χρόνια, ενώ δεν προσφέρατε
ουσιαστική λύση στα προβλήµατα των δικαιωµάτων που έχουν
θεµελιωθεί σύµφωνα µε το θεσµό της χρησικτησίας. 

Σε ό,τι αφορά τελευταία την ονοµάζει την ενσωµάτωση της Ευ-
ρωπαϊκής Οδηγίας για την κυβερνοασφάλεια, η θεσµοθέτηση της
Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας ως ανεξάρτητη αρχή αποτε-
λεί µια σοβαρή εκκρεµότητα την οποία εµείς την έχουµε βάλει
από εδώ στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποκωδικοποιώντας τη γενικό-
τερη φιλοσοφία του σχεδίου του προϋπολογισµού δεν υπάρχει
καµία δέσµευση για νέες ουσιαστικές ελαφρύνσεις. Υπάρχει ένα
άδικο και οριζόντιο φορολογικό χωρίς δίκαιη άντληση πόρων. Η
βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους εξασφαλίζεται εις βάρος της
αγοραστικής δύναµης των νοικοκυριών, ενώ δεν υπάρχει και
καµία αναπτυξιακή προοπτική. 

Κι όταν αναφέρω αναπτυξιακή προοπτική, θα µου επιτρέψετε
να πω κάποια πράγµατα και για την έλλειψη περιφερειακού σχε-
διασµού, δηλαδή την απουσία ένταξης σοβαρών µεγάλων παρα-
γωγικών και αναπτυξιακών έργων από το Ταµείο Ανάκαµψης στην
ελληνική περιφέρεια, όπως αποτυπώνεται και στην περιφέρειά
µου τη Χαλκιδική. Το είδαµε πρόσφατα µε τις τελευταίες πληµ-
µύρες µε την κακοκαιρία Bora µε τεράστιες καταστροφές, έλ-
λειψη ανθεκτικών υποδοµών, έλλειψη βασικών έργων για την
αντιπληµµυρική θωράκιση ευπαθών οµάδων και το χειρότερο, έλ-
λειψη ουσιαστικού σχεδιασµού. 

Χαρακτηριστικό, βέβαια, όλων των παραπάνω θα µου επιτρέ-
ψετε να πω είναι ότι ενώ έχουν συναφθεί εννέα δανειακές συµ-

βάσεις συνολικού ύψους 353 εκατοµµυρίων ευρώ στη Χαλκιδική
από το Ταµείο Ανάκαµψης, καµία παρέµβαση δεν αφορά αντι-
πληµµυρικά, αποταµίευση νερού, βελτίωση υποδοµών και φυσικά
το πολυδιαφηµισµένο Φράγµα του Χαβρία που έχει γίνει το σύγ-
χρονο γιοφύρι της Άρτας στη Χαλκιδική που βρίσκεται εκεί και
δεν λέτε να το προχωρήσετε. 

Κυρίες και κύριοι, κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή
στη συζήτηση του προϋπολογισµού. Το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής
θα καταψηφίσει αυτόν τον προϋπολογισµό πλην των αµυντικών
δαπανών και των δαπανών για την Προεδρία της Δηµοκρατίας,
απορρίπτοντας ολοκληρωτικά τη βαθιά συντηρητική λογική της
κυβέρνησης αυτής. 

Εµείς, λοιπόν, αντιπροτείνουµε µία τελείως διαφορετική κατα-
νοµή των διαθέσιµων πόρων, µε σαφή και κοστολογηµένη κατα-
νοµή που αφορά τον περιφερειακό σχεδιασµό της ανάπτυξης. Η
χώρα µας χρειάζεται ένα σύγχρονο αναπτυξιακό σχέδιο, αξιόπι-
στο, µε έµφαση στο κοινωνικό κράτος, µετασχηµατίζοντας τις
κοινωνικές ανισότητες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 3ο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον κ. Φόρτωµα από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην περσινή

συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2024 συζητούσαµε, θεω-
ρώντας προφανώς δεδοµένο, ότι πορευόµαστε σε ένα ευµετά-
βλητο και καθαρά ρευστό διεθνές περιβάλλον, αλλά και το ότι η
χώρα µας καταφέρνει να έχει προφανώς µια σταθερότητα. Εί-
χαµε τότε µπροστά µας ένα περιβάλλον που χαρακτηριζόταν από
τους πολέµους στη γειτονιά µας και στην Ουκρανία και στη Μέση
Ανατολή, από τις συνεχείς διαρκείς πληθωριστικές τάσεις, πιέ-
σεις προφανώς, από την ενεργειακή κυρίως κρίση, αλλά και από
τις συνέπειες των συνολικών φυσικών καταστροφών. Όλα αυτά
τα οποία τότε συζητούσαµε, ένα έτος πριν, προφανώς ήταν ένας
ευσεβής πόθος που είχαµε για την αισιοδοξία του ότι το περιβάλ-
λον δεν θα µπορούσε να ήταν χειρότερο.

Μέσα από τη συνολική αυτή διαδροµή, από πέρσι µέχρι φέτος,
απέδειξε ότι ήδη το τότε ρευστό περιβάλλον αντί να βελτιωθεί
προφανώς και να µείνει κυρίως σταθερό, έχει γίνει ακόµα πιο ζο-
φερό αλλά και πιο απρόβλεπτο. Έτσι, λοιπόν, µέσα στο 2024
προστέθηκαν και νέοι παράγοντες αστάθειας που εγείρουν πα-
γκόσµια ανησυχία. Εντάθηκε η κρίση µεταξύ Παλαιστίνης και Ισ-
ραήλ µε προφανώς κανονική σύρραξη και µε την εµπλοκή και
άλλων δυνάµεων, όπως του Λιβάνου και του Ιράν. Παράλληλα,
είχαµε και τις και τις πρόσφατες εξελίξεις στη Συρία που απαι-
τούν προσοχή, αλλά προφανώς και συνολική εγρήγορση από τον
πολιτικό µας κόσµο. Όλα, όµως, αυτά πέρα από την εγρήγορση,
απαιτούν και τον ρόλο των κρατών και απαιτούν κυρίως προφα-
νώς προσοχή και στην Τουρκία και στη Ρωσία.

Παράλληλα µε όλα αυτά, κράτη ισχυρά αλλά και πολύ δυνατά
τόσο οικονοµικά όσο και κυρίως γεωπολιτικά, αντιµετωπίζουν
εσωτερικές αναταράξεις, όπως λόγου χάρη και η Γαλλία αλλά
και η Γερµανία, οφειλόµενες προφανώς στην αδυναµία κυβερνη-
τικών συνασπισµών για να λειτουργήσουν. Όλα αυτά γύρω µας
δείχνουν ότι τίποτα δεν είναι δεδοµένο, καθώς και ότι η χώρα µας
εν µέσω αυτής της πολυπαραγοντικής κυρίως ρευστότητας -που
έχει αγγίξει ακόµα και τους κραταιούς συµµάχους µας- απολαµ-
βάνει µια εξαιρετικά ευτυχή συνθήκη κυβερνητικής σταθερότη-
τας, η οποία σε συνολικό συνδυασµό µε τις καθηµερινές
προσπάθειες του λαού έχει επιτρέψει να µιλάµε σήµερα για έναν
προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο οποίος κατα-
φέρνει να ισορροπήσει τη δηµοσιονοµική υπευθυνότητα µε την
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οικονοµική ανάπτυξη.
Παρ’ όλα αυτά, πώς έχουµε επιτύχει αυτό, ενώ παράλληλα µει-

ώνουµε τους φόρους µας; Η απάντηση είναι πολύ απλή, αλλά και
είναι κυρίως ιδεολογική στον γενικό πυρήνα της. Η φιλοεπενδυ-
τική πολιτική µας εφαρµόζεται από την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και έχει µια συνειδητή ιδεολογική επιλογή που µας
διαφοροποιεί προφανώς από τις ιδεοληψίες κοµµάτων µιας και
αντιµετωπίζουν τις όποιες επενδύσεις ως προαιώνιο εχθρό. Είναι
επιλογή που µας έχει οδηγήσει στην εισροή κυρίως χρήµατος
στη χώρα µας, αλλά και στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας
και όχι λόγω επιδοµάτων, αλλά λόγω προφανώς αληθινής ανά-
πτυξης και πραγµατικής δηµιουργίας νέων θέσεων εργασίας. Στο
πλαίσιο αυτό, επενδύσεις, εξαγωγές προφανώς αναµένεται να
έχουν κυρίως σηµαντική αύξηση για το 2025.

Παράλληλα, η µεγάλη πληγή της εθνικής µας οικονοµίας, δη-
µόσιο χρέος, έχει βελτιωθεί αισθητά. Η χώρα µας πέτυχε προφα-
νώς γρήγορη µείωση δηµοσίου χρέους που έχει καταγραφεί ποτέ
στην Ευρωζώνη. Το 2020 ο λόγος δηµοσίου χρέους προς το ΑΕΠ
ήταν 209,4% και φέτος το 2024 προβλέπεται να µειωθεί στο 154%
και το 2025 στο 147,5%. Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η βελτίωση είναι προφανώς σηµαντική, αλλά και προφανώς εµ-
φανής και το 2025 θα είναι εκ νέου ένα έτος κατά το οποίο το δη-
µόσιο συνολικό χρέος θα συνεχίσει την πορεία ταχείας
αποκλιµάκωσής του. Η δε ιδεολογική µας διαφορά παραµένει σε
πλήρη διάσταση.

Εµείς όταν λέµε ότι έχουµε κυρίως σοβαρή κοινωνική πολιτική,
δεν το εννοούµε, αλλά το κάνουµε πράξη. Δεν το κάνουµε µε
λόγια, ούτε µε θεωρία, αλλά το εφαρµόζουµε και στην πράξη. Γι’
αυτό και στον Προϋπολογισµό του 2025 έχουµε µια σειρά αυξή-
σεων και προφανώς ενδεικτικά αναφέρω µερικές από αυτές.
Πρώτον, αύξηση συντάξεων κατά 2,4%, οριζόντια αύξηση µισθών
και στον δηµόσιο τοµέα, ώστε ο εισαγωγικός να µην υπολείπεται
επιπέδου από τον κατώτατο µισθό, κίνητρο προσέλκυσης ιατρών
σε κάποιες προβληµατικές αλλά και άγονες περιοχές, αύξηση
κατά 20% αποζηµιώσεων των νυχτερινών των ενστόλων µας, κυ-
ρίως Πυροσβεστική, Αστυνοµία, Λιµενικό αλλά και στις Ένοπλες
Δυνάµεις και αύξηση του φοιτητικού επιδόµατος για τα περιφε-
ρειακά πανεπιστήµια. Παράλληλα, προβλέπονται δώδεκα µει-
ώσεις φόρων. Αυτό δεν είναι µόνο η κοινωνική πολιτική, γιατί
εµείς δεν προφανώς φροντίζουµε ένα κράτος το οποίο µειώνει
διαρκώς την ανεργία του. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον Προϋπολογι-
σµό του 2025, η συνολική ανεργία προβλέπεται σε ετήσια βάση
µείωσης 9,7% για πρώτη φορά από το 2009. Αυτή είναι και η δική
µας ιδεολογική διαφορά, εφαρµογή πολιτικών οι οποίες βελτιώ-
νουν την καθηµερινότητα του πολίτη στην πράξη και όχι στα
λόγια.

Όµως είναι όλα αυτά αρκετά; Η παρούσα Κυβέρνηση έχει απο-
δείξει ότι θεωρεί αυτονόητο ότι ο συνεχής αγώνας βελτίωσης της
ζωής των πολιτών είναι διαρκής και συνεχής, αλλά και καθηµερι-
νός και αυτό το κάνουµε πράξη. Γιατί ζούµε σε ένα περιβάλλον
αβεβαιότητας και κινδύνων, όπως προανέφερα και στο οποίο
προστίθενται συνεχώς µια σειρά σύγχρονων προκλήσεων, όπως
στεγαστικό, δηµογραφικό κλιµατική αλλαγή, κλιµατική κρίση,
αλλά και οι ανάγκες αυξηµένων δαπανών για την εθνική µας
άµυνα.

Όµως έχουµε την τύχη να έχουµε µερικές βεβαιότητες.
Έχουµε µια σταθερή Κυβέρνηση, η οποία οδηγεί το καράβι ατα-
λάντευτα προς την κατεύθυνση και της ευηµερίας και της ανά-
πτυξης και της ειρήνης και της θωράκισης της χώρας από κάθε
κίνδυνο. Η Κυβέρνηση και µε τον προϋπολογισµό αυτόν αποδει-
κνύει για µια ακόµη φορά ότι παραµένει συνεπής στην τήρηση
των προεκλογικών της δεσµεύσεων, τις οποίες και κάνει πράξη,
οδηγώντας τη χώρα στην επόµενη µέρα της ιστορίας, ισορροπώ-
ντας µε την επιτυχία ανάµεσα στη δηµοσιονοµική υπευθυνότητα
αλλά και την ανάπτυξη και όλα αυτά σε ένα πολύ σκληρό και
απρόβλεπτο διεθνές περιβάλλον.

Για τον λόγο αυτό σας καλώ και να τον υπερψηφίσετε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε µπροστά σε έναν

καινούργιο προϋπολογισµό. Αντικειµενικά πρέπει να ξεκινήσουµε
από τη µεγάλη εικόνα. Αν έπρεπε να διαλέξω δύο µεγέθη που
αποτυπώνουν τη µεγάλη εικόνα είναι ότι το γεγονός ότι στη χώρα
τα κέρδη αντιστοιχούν στο 53% του ΑΕΠ, ενώ οι µισθοί στο 27%
του ΑΕΠ. Αυτό είναι το αποτύπωµα της οικονοµικής σας πολιτι-
κής, µιας πολιτικής η οποία παράγει υπερκέρδη για τους λίγους
και λεηλασία για την κοινωνία.

Εισηγµένοι στο Χρηµατιστήριο από το 2019 µέχρι σήµερα
έχουν 550% αύξηση κερδών. Οι τράπεζες 12 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέσα σε µια τριετία. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε οι εταιρείες
ενέργειας εργάζονται µε περιθώριο κέρδους που ακουµπάει και
το 600%. Όταν έχεις αφήσει έναν τόσο κρίσιµο κλάδο για την οι-
κονοµία να εργάζεται µε περιθώριο κέρδους 600% δεν µιλάµε
ούτε για ακρίβεια ούτε για εξωγενή κρίση. Μιλάµε για κανονική
ληστεία µε κυβερνητική υπογραφή.

Ποια είναι η κατάσταση στους µισθούς; Μέσος µισθός τρίτος
από το τέλος στον ΟΟΣΑ, πραγµατικό ωροµίσθιο στον πάτο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και ποιο είναι το χειρότερο εδώ; Όταν βγήκαν τα στοιχεία του
ΚΕΠΕ για το πραγµατικό ωροµίσθιο, βγήκε ο κ. Σκέρτσος να αµ-
φισβητήσει τα στοιχεία, να αµφισβητήσει το ΚΕΠΕ. Δεν θυµάµαι
ποτέ κανένα άλλο κυβερνητικό στέλεχος να έχει αµφισβητήσει
στοιχεία του ΚΕΠΕ. Αυτό για το ποια είναι και η επιστηµονική σας
και πολιτική σας αξιοπιστία. Λεηλασία, καταστροφή, αναδιανοµή.
Αυτό υλοποιείτε. 

Πάµε στη φορολογία. Τι λέω ο ΟΟΣΑ; Η καλύτερη χώρα στην
ευνοϊκή µεταχείριση του πλούτου, µια πάρα πολύ καλή χώρα, αν
είσαι πλούσιος, η Ελλάδα –παρένθεση, πάρα πολύ καλή αν παίρ-
νεις και απευθείας αναθέσεις από την Κυβέρνηση, αυτό δεν µπο-
ρεί να αποτυπωθεί στον ΟΟΣΑ- και η χειρότερη χώρα στην
αναλογία έµµεσων φόρων ως ποσοστό του ΑΕΠ. Δηλαδή, µία
βαθιά άδικη χώρα και ως προς τη φορολογία. Η άρνησή σας να
τιµαριθµοποιήσετε τις φορολογικές κλίµακες έχει οδηγήσει από
τα 880 εκατοµµύρια που περιµένουµε παραπάνω να εισπράξει το
κράτος από τη φορολογία φυσικών προσώπων, το 40% να αντλεί-
ται από εισοδήµατα ανθρώπων, που βγάζουν µέχρι 22 χιλιάρικα
τον χρόνο. Αυτοί στηρίζουν τα φορολογικά σας έσοδα, οι µισθω-
τοί, ο κόσµος της εργασίας, τα χαµηλότερα στρώµατα σε µια
χώρα που πληρώνουν περισσότερους φόρους απ’ ότι πληρώνουν
µαζί τράπεζες, εισηγµένες και όλες οι µεγάλες κερδοφόρες επι-
χειρήσεις.

Έρχεστε και πανηγυρίζετε για τις επενδύσεις. Τι είναι οι επεν-
δύσεις; Real Estate, χρηµατοπιστωτικές δραστηριότητες, ιδιωτι-
κοποιήσεις και την ίδια στιγµή υγεία και παιδεία ως δαπάνες, ως
ποσοστό του ΑΕΠ µειώνονται. Αυτή είναι η µεγάλη εικόνα. 

Πάµε τώρα, όµως -γιατί όταν µιλάµε για προϋπολογισµό, εσείς
βλέπετε µόνο αριθµούς, εµείς βλέπουµε κοινωνικές ανάγκες- να
µιλήσουµε για τους πραγµατικούς ανθρώπους αυτής της χώρας,
πέρα από τα νούµερα του προϋπολογισµού. 

Πρώτο παράδειγµα: τουρισµός, ένας κλάδος που διαρκώς
σπάει ρεκόρ ως προς τις επισκέψεις. Την ίδια στιγµή φέτος ογδό-
ντα χιλιάδες κενές θέσεις εργασίας στον τουρισµό. Γιατί έχουµε
ογδόντα χιλιάδες κενές θέσεις εργασίας στον τουρισµό; Γιατί
έχετε εγκαταστήσει συνθήκες γαλέρας. Γιατί ο κόσµος που θα
πάει σεζόν ξέρει ότι δεν θα έχει ωράριο, γιατί ξέρει ότι κινδυνεύει
να µην πληρωθεί τα δώρα του, γιατί ξέρει ότι έχει διαλυθεί η Επι-
θεώρηση Εργασίας και έχουµε φτάσει να βλέπουµε σερβιτόρους
µέσα στη θάλασσα ή εργατικά ατυχήµατα να τα κρύβουν στο ψυ-
γείο για να µην τους βρει η Επιθεώρηση Εργασίας. Αυτό είναι
δικό σας έργο. 

Δεύτερο στοιχείο του τουρισµού: Το 40% των Ελλήνων πολι-
τών αδυνατούν να πληρώσουν µια βδοµάδα διακοπές µακριά από
το σπίτι τους. Σε µία χώρα που έχει ένα τόσο σηµαντικό αγαθό,
το να µην έχουν οι πολίτες της πρόσβαση σε αυτό το αγαθό, ξέ-
ρετε πώς λέγεται η χώρα; Μπανανία λέγεται και αυτό είναι δικό
σας αποτέλεσµα. 

Τρίτο αποτέλεσµα του τουρισµού: η λεηλασία των φυσικών
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πόρων. Δείτε τι γίνεται στις Κυκλάδες, δείτε τι γίνεται σε µια
σειρά από περιοχές στη χώρα που υπάρχει πρόβληµα µε το νερό,
γιατί παντού στρατηγικές επενδύσεις για τον τουρισµό, γιατί χτί-
ζουµε χωρίς σχέδιο, τσιµέντο να γίνουν όλα σε περίοδο κλιµατι-
κής κρίσης. Γιατί πέρα από τη λεηλασία είστε και η παράταξη του
τσιµέντου µε ό,τι σηµαίνει αυτό. 

Πάµε να δούµε τώρα µία πραγµατική ιστορία. Σε εργαζόµενο
µε 12 χιλιάρικα ετήσιο εισόδηµα που έχει δάνειο που διαχειρίζε-
ται η DoValue, του αλλάζει η DoValue το ύψος της δόσης του δα-
νείου χωρίς να ενηµερώσει. Το αλλάζει, 50 ευρώ. Αφού περνάνε
δέκα µήνες όπου ο άνθρωπος πληρώνει κανονικά το δάνειό του
µε βάση την παλιά δόση που δεν έχει ενηµερωθεί, όταν φτάνει
στα 500 ευρώ το χρέος το βγάζει κόκκινο και του ζητάει 6 χιλιά-
ρικα για να µπει σε συζήτηση να το ρυθµίσει. Του ζητάει το 50%
του ετήσιου εισοδήµατός του για να µπει σε συζήτηση να τον
ρυθµίσει. Τι είναι αυτό το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα του δικού
σας πτωχευτικού που έφερε ο κ. Χατζηδάκης, που πανηγυρίζατε
ότι αυτές είναι οι επενδύσεις που φέρνετε, αυτές είναι οι επεν-
δύσεις που µας ζητάτε να ψηφίσουµε και να πούµε τι καλά που
πάει η χώρα, γιατί έχει επενδύσεις. 

Τι λέει ο προϋπολογισµός σας για έναν πρωτοδιόριστο εκπαι-
δευτικό που καλείται να εργαστεί µε 770 ευρώ και δεν µπορεί να
πληρώσει το ενοίκιο του; Ότι θα του τα κάνετε 790; Σοβαρά
τώρα; Ξέρετε κανέναν άνθρωπο που µένει στο ενοίκιο; Έχετε µι-
λήσει ποτέ µε κανέναν ή έχετε όλοι από τριάντα ακίνητα και θε-
ωρείτε ότι τα ενοίκια είναι σε µία άλλη χώρα, σε έναν άλλο
φανταστικό κόσµο; Τι λέει ο προϋπολογισµός σας για έναν φοι-
τητή που ζει στο ενοίκιο στα Χανιά και το µισό χρόνο τον διώ-
χνουν για να το κάνουν Airbnb; Τι λέει ο προϋπολογισµός σας για
ένα νέο ζευγάρι που δεν µπορεί να πληρώσει το ενοίκιο στην
Αθήνα; Τίποτα. Γιατί δεν κάνετε τίποτα για την Golden Visa, γιατί
δεν κάνετε τίποτα για τη βραχυχρόνια µίσθωση, να απαγορεύ-
σετε την Golden Visa, να την καταργήσετε για στέγη και κατοικία
και γη και να βάλετε πολύ αυστηρούς περιορισµούς στη βραχυ-
χρόνια µίσθωση και να φτιάξετε επιτέλους ένα δηµόσιο οργανι-
σµό κατοικίας. 

Πριν λίγες µέρες βρισκόµουν στο συνέδριο της ΟΤΟΕ και στον
χαιρετισµό του ο κ. Χαρδούβελης εκ µέρους της Ένωσης Ελλή-
νων Τραπεζών είπε: «Στις τράπεζες δεν υπάρχουν εργαζόµενοι,
στις τράπεζες υπάρχουν στελέχη». Αυτή είναι η αντίληψή σας.
Στην αντίληψή σας περηφάνεια υπάρχει µόνο στον πλούτο, υπάρ-
χει µόνο στα στελέχη. Για την εργασία θέλουµε απλά ένα δίχτυ
προστασίας. 

Εµείς λέµε ότι η περηφάνεια υπάρχει στην εργασία, η περη-
φάνια υπάρχει στους εργαζόµενους, υπάρχει σε αυτούς που χτί-
ζουν τη χώρα και κρατάνε όρθια τη χώρα, σε αυτούς που
φτύνουν αίµα για να σπουδάσουν τα παιδιά τους και να πληρώ-
σουν τους λογαριασµούς, σε αυτούς που τους έχετε βάλει να
δουλεύουν χωρίς ωράριο και χωρίς συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας. 

Γι’ αυτό εµείς δεν λέµε δίχτυ προστασίας στην εργασία. Εµείς
λέµε δύναµη στην εργασία. Και δύναµη στην εργασία είναι τα
1.000 ευρώ ο κατώτατος µισθός, δύναµη στην εργασία είναι οι
συλλογικές συµβάσεις εργασίας που εσείς αρνείστε και πηγαί-
νετε και κάνετε Rebrain Greece στην Ολλανδία και πηγαίνει η κ.
Κεραµέως και χαρίζει άφθονο γέλιο, όταν λέει ότι στην Ελλάδα
έχουµε τετραήµερη εργασία. Απλά µε δεκάωρο. Και γελάει ο κό-
σµος από κάτω. Και πηγαίνουν οι εκπρόσωποι των επιχειρήσεων
και λένε επί λέξει: «Αν επιστρέψετε στην Ελλάδα ετοιµαστείτε για
αποστολή στο Αφγανιστάν. Δεν υπάρχει Σαββατοκύριακο.
Έχουµε, όµως, όραµα. Ελάτε σε εµάς για το όραµα. Μη ζητάτε
άδειες, µη ρωτάτε για τα εργασιακά, µη ρωτάτε για τα ωράρια.
Ελάτε για το όραµα». Αυτό λέτε σε αυτούς που εσείς αυτοαπο-
καλείτε στελέχη.

Και τελευταία φράση. Ο προϋπολογισµός είναι πάντα και ζή-
τηµα επιλογών. Είναι εύκολο να πούµε όλοι ότι είµαστε µε τη δη-
µόσια δωρεάν υγεία. Αυτή που εσείς έχετε κυριολεκτικά διαλύσει
και όχι µόνο έχετε διαλύσει, αλλά µε θράσος βάζετε τον Υπουργό
σας και τον κοµµατικό στρατό να τραµπουκίζει ανθρώπους που
καταγγέλλουν τις ελλείψεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αν είσαι,
όµως, µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας πρέπει να πεις από πού θα

βρεις τα χρήµατα.
Κι εµείς λέµε ότι πρέπει να µειωθούν οι στρατιωτικές δαπάνες,

δεν δίνουµε λευκή επιταγή σε µία πολιτική επικίνδυνη που ακο-
λουθείτε, που έχετε κάνει την Ελλάδα τον καλύτερο πελάτη των
εµπόρων όπλων, γιατί πελάτη έχετε κάνει τη χώρα για τους εµπό-
ρους όπλων και λέµε ότι πρέπει να αυξηθεί η φορολογία στα
κέρδη και στον πλούτο. Αν δεν µειώσεις στρατιωτικές δαπάνες,
αν δεν αυξήσεις φορολογία σε αυτούς που πρέπει να συνεισφέ-
ρουν περισσότερο, δηµόσιο σύστηµα υγείας, δηµόσια εκπαί-
δευση, πραγµατική κοινωνική πολιτική δεν µπορεί να υπάρξει.

Γι’ αυτές τις συγκρούσεις και για όλες αυτές τις συγκρούσεις
που έχουµε µπροστά µας, όχι απλά καταψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό, αλλά εργαζόµαστε µαζί µε τον κόσµο της εργασίας και
τη νεολαία για την ανατροπή της πολιτικής σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η Υπουργός Τουρισµού, κ. Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή που το πολιτικό

σκηνικό σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες γίνεται ολοένα και πιο πε-
ρίπλοκο, σε µια παρατεταµένη περίοδο διεθνούς αποσταθερο-
ποίησης, η Ελλάδα είναι σήµερα µια χώρα µε ισχυρή δηµοκρατία
και σταθερή Κυβέρνηση. Κυβέρνηση που εφαρµόζει συνετή δη-
µοσιονοµική πολιτική, ενώ ταυτόχρονα ενισχύει τη βιώσιµη ανά-
πτυξη σε όλα τα πεδία της οικονοµικής δραστηριότητας, µια
ανάπτυξη που έχει οδηγήσει στη δηµιουργία πεντακοσίων χιλιά-
δων νέων θέσεων εργασίας από το 2019, ενώ στο δηµοσιονοµικό
µέτωπο η Ελλάδα έχει επιστρέψει σε πρωτογενή πλεονάσµατα,
ενώ ο λόγος χρέους προς το ΑΕΠ µειώνεται µε πολύ γρήγορους
ρυθµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η νέα πραγµατικό-
τητα των Κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη, αυτή που απο-
τυπώνει ο προϋπολογισµός για το 2025, όπου η Ελλάδα το 2025
θα έχει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα σε ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε το συνολικό έλλειµµα να αγγίζει
το µηδέν, ενώ οι ρυθµοί µείωσης του δηµοσίου χρέους είναι η
ταχύτερη στο σύνολο των είκοσι επτά κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Παράλληλα, συνεχίζεται η φιλοεπενδυτική πο-
λιτική, καθώς οι επενδύσεις και οι εξαγωγές αναµένεται να
αυξηθούν το 2025, ενώ η ανεργία θα πέσει στα επίπεδα προ της
κρίσης.

Όλα αυτά είναι αποτέλεσµα µιας κοινής πορείας, σκληρής
προσπάθειας, κράτους, ιδιωτικού τοµέα και εργαζοµένων, που
αυξάνει βέβαια την ευθύνη µας και το χρέος µας απέναντι σε
όλους τους Έλληνες πολίτες. Χρέος να απαντήσουµε στα µε-
γάλα προβλήµατα που ταλανίζουν την ελληνική κοινωνία: την
ακρίβεια, τις εργασιακές αµοιβές, την πρόσβαση όλων των πολι-
τών στα δηµόσια αγαθά, µε ποιοτικότερες υπηρεσίες σε αυτά
όπως την υγεία και την εκπαίδευση. 

Αυτό είναι και το στοίχηµα σήµερα, η οικονοµική σταθερότητα
και η ανάπτυξη να περάσει και να φανεί ακόµα περισσότερο στην
καθηµερινότητα του Έλληνα πολίτη, στο κόστος της ζωής του,
το οποίο πρέπει να µειωθεί αναλογικά, δηλαδή δίκαια. Για να
έχουµε το τελικό αποτέλεσµα που επιδιώκουµε, που είναι η ου-
σιαστική βελτίωση του βιοτικού επιπέδου όλων των Ελλήνων και
η πραγµατική σύγκλισή του µε τις πλέον αναπτυγµένες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σε αυτό ακριβώς το όραµά µας ο ελληνικός τουρισµός είναι
καταλύτης. Επιδιώκουµε η τεράστια δυναµική που έχει αναπτύ-
ξει, να συµβάλει δίκαια στην άνοδο του βιοτικού επιπέδου του
συνόλου της ελληνικής κοινωνίας και των τοπικών κοινωνιών, η
αρχιτεκτονική διοχέτευσης των πόρων να συνάδει µε τις ανάγκες
και τις ευκαιρίες για ανάπτυξη µε επενδύσεις, υποδοµές και στο-
χευµένη προβολή, πάντοτε µε γνώµονα τη διατήρηση της αυθε-
ντικότητας του κάθε προορισµού αλλά και την προστασία του
φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος.

Αυτή είναι η στρατηγική που εφαρµόζουµε στο Υπουργείο Του-
ρισµού µε στόχο την ποιοτική ανάπτυξη του ελληνικού τουρι-
σµού, τη βιωσιµότητα και την ενίσχυση της ανθεκτικότητας των
προορισµών, µία στρατηγική που υλοποιείται µέσα από ένα µεί-
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γµα έργων τουριστικής υποδοµής µε βάση τις ειδικές µορφές
τουρισµού, ψηφιοποίησης της τουριστικής προβολής, αναβάθµι-
σης και ενίσχυσης της τουριστικής εκπαίδευσης και κατάρτισης,
βελτίωσης της ποιότητας των τουριστικών υπηρεσιών και βε-
βαίως νοµοθετικών παρεµβάσεων που υπηρετούν τους στρατη-
γικούς αυτούς στόχους.

Με άλλα λόγια, υλοποιούµε µια στρατηγική που µεγιστοποιεί
την ποιότητα της ταξιδιωτικής εµπειρίας και κάνει το ελληνικό
τουριστικό προϊόν ισχυρά ανταγωνιστικό, ενώ ταυτόχρονα απα-
ντάει στις σύγχρονες, πιεστικές προκλήσεις που είναι οι εντεινό-
µενες επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης, το αποτύπωµα της
αύξησης της τουριστικής δραστηριότητας για τους προορισ-
µούς, οι νέες τάσεις στην ταξιδιωτική προσφορά και ζήτηση και
ασφαλώς οι εξελίξεις στην ψηφιακή τεχνολογία. Αυτή η στρατη-
γική αποφέρει απτά αποτελέσµατα.

Τα πιο πρόσφατα στοιχεία προµηνύουν µία ακόµα σηµαντική
επιτυχία. Η αύξηση στη φετινή ταξιδιωτική κίνηση κατά το διά-
στηµα των πρώτων πέντε µηνών του έτους, αλλά και τον Σεπτέµ-
βριο τον Οκτώβριο µαζί µε τα αντίστοιχα έσοδα, είναι µία ακόµη
εξέλιξη που µας ικανοποιεί ιδιαίτερα. Έχουµε, λοιπόν, τα πρώτα
αποτελέσµατα της βασικής µας επιδίωξης, να απλώσουµε την
επισκεψιµότητα στον χώρο και στον χρόνο σε όλες τις περιφέ-
ρειες της επικράτειας και τους δώδεκα µήνες του έτους.

Όσον αφορά τα ετήσια έσοδα από τον κλάδο, εκτιµάται πως
οδεύουµε σε µια νέα χρονιά ρεκόρ µε 22 δισεκατοµµύρια ευρώ
έναντι των 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ του 2024, που µέχρι σή-
µερα είναι και το υψηλότερο νούµερο που έχει καταγραφεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επιδόσεις αυτές µας δίνουν
ώθηση να συνεχίσουµε ακόµα πιο δυναµικά. Νοµοθετικά διαµορ-
φώνουµε ένα ευνοϊκότερο πλαίσιο για τις επενδύσεις µε την
απλοποίηση διαδικασιών που αφορούν στην αδειοδότηση τουρι-
στικών υποδοµών, πάντα υπό αυστηρό έλεγχο του περιβαλλοντι-
κού αποτυπώµατος. Ειδικά ως προς το σκέλος των υποδοµών,
θα µου επιτρέψετε µια παρένθεση.

Θέλω ενδεικτικά να αναφέρω ότι από το 2012 που θέσαµε τις
πρώτες βάσεις για την προσέλκυση τουριστικών επενδύσεων
µέχρι και σήµερα, µόνο τα πεντάστερα ξενοδοχεία έχουν υπερ-
διπλασιαστεί στην επικράτεια και έφτασαν το 2023 στα επτακόσια
ενενήντα δύο. Σήµερα µε ιδιαίτερη ικανοποίηση βλέπουµε, επί-
σης, όχι µόνο τους µεγάλους σταθερούς Έλληνες επενδυτές,
αλλά και τους µεγαλύτερους διεθνείς ξενοδοχειακού οµίλους να
επενδύουν στη χώρα µας και µάλιστα σε προορισµούς που δεν
ανήκουν σε ζώνες υψηλής τουριστικής ζήτησης, διευρύνοντας
έτσι τον κύκλο της οικονοµικής ανάπτυξης σε αυτές τις περιοχές,
που βεβαίως αντανακλάται και στις ευρύτερες κοντινές περιοχές
και προορισµούς.

Περαιτέρω νοµοθετικά θεσπίσαµε νέα τουριστικά προϊόντα µε
βάση τις σύγχρονες τάσεις στην ταξιδιωτική εµπειρία και δώσαµε
τη δυνατότητα να µπορούν να κατασκευάζονται κτήρια για τη
στέγαση των εργαζοµένων στα ξενοδοχειακά καταλύµατα. Με ει-
δικότερες ρυθµίσεις αναβαθµίζουµε την τουριστική εκπαίδευση
στην Ελλάδα, όπου για πρώτη φορά θεσπίστηκε η δυνατότητα
να εισέρχονται χωρίς κατατακτήριες εξετάσεις οι απόφοιτοι των
ανώτερων σχολών τουριστικής εκπαίδευσης στο τελευταίο έτος
τµήµατος ΑΕΙ συναφούς αντικειµένου.

Επιπλέον, µετά τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για τη ρύθ-
µιση της οικονοµίας των βραχυχρόνιων µισθώσεων ακινήτων,
προχωράµε σε ένα ακόµα βήµα. Σε λίγες µέρες ολοκληρώνεται
η διαβούλευση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Τουρισµού που
αφορά και τα ακίνητα βραχυχρόνιας µίσθωσης, ρυθµίσεις για τη
διασφάλιση της ποιότητας της φιλοξενίας και της τουριστικής
προσφοράς της χώρας µας.

Θεσπίζονται, λοιπόν, για πρώτη φορά λειτουργικές προδιαγρα-
φές και προδιαγραφές ασφαλείας των εν λόγω ακινήτων, καθώς
και έλεγχος τήρησης αυτών. Παράλληλα στο νέο νοµοσχέδιο ει-
σάγονται ρυθµίσεις που συµβάλλουν στην ποιοτική και βιώσιµη
ανάπτυξη του τουρισµού στη χώρα µας. Θεσπίζεται ένα καινο-
τόµο σε παγκόσµιο επίπεδο σύστηµα κατάταξης των ξενοδο-
χείων και προαιρετικά των µη κύριων τουριστικών καταλυµάτων
µε βάση την περιβαλλοντική τους απόδοση.

Στο πεδίο των έργων τώρα, εργαζόµαστε για την πλέον απο-

δοτική αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων και ιδίως των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Έχει, λοιπόν,
ήδη δροµολογηθεί η χρηµατοδότηση έργων που υποστηρίζουν
τις ειδικές µορφές τουρισµού. Συγκεκριµένα για την προώθηση
του ορεινού τουρισµού υλοποιούµε έργο για την αναβάθµιση των
υποδοµών σε χιονοδροµικά κέντρα και ορειβατικά καταφύγια,
ενώ δηµιουργείται ψηφιακή πλατφόρµα για τον ορεινό τουρισµό,
ένα ισχυρό εργαλείο για την ανάδειξη των ορεινών προορισµών
της Ελλάδας. Ταυτόχρονα, για την προώθηση του θαλάσσιου
τουρισµού έχουν δροµολογηθεί έργα αναβάθµισης υποδοµών σε
τουριστικούς λιµένες, καθώς και έργα αναβάθµισης των υπηρε-
σιών κατάδυσης αναψυχής. Επιπλέον, δηµιουργείται ψηφιακή
πλατφόρµα για τον θαλάσσιο τουρισµό, στην οποία θα παρου-
σιάζεται το σύνολο των υποδοµών θαλάσσιου τουρισµού της
χώρας.

Με στόχο την προώθηση του τουρισµού υγείας και ευεξίας
υλοποιούµε έργο για την αναβάθµιση υφιστάµενων και δηµιουρ-
γία νέων υποδοµών ιαµατικού τουρισµού και δηµιουργείται εφαρ-
µογή, που θα πληροφορεί τους ταξιδιώτες σε θέµατα ευεξίας και
θα αναδεικνύει τις περιοχές µε τα σηµεία ενδιαφέροντος.

Τέλος, για την προώθηση του αγροτουρισµού και της γαστρο-
νοµίας προωθείται η ανάπτυξη ενός εθνικού δικτύου διασύνδε-
σης αγροδιατροφής, γαστρονοµίας και τουρισµού, µια ακόµα
ψηφιακή πλατφόρµα που περιλαµβάνει διαδραστικό χάρτη για
την αποτύπωση αγροτουριστικών και γαστρονοµικών πόρων σε
όλη τη χώρα. Παράλληλα, αναβαθµίζουµε συνολικά και µε τα
πλέον σύγχρονα µέσα το τουριστικό brand της χώρας. Δηµιουρ-
γούµε νέα ψηφιακά εργαλεία που θα αναδείξουν την ποικιλοµορ-
φία του φυσικού περιβάλλοντος, αλλά και το τεράστιο πολιτιστικό
κεφάλαιο της χώρας.

Με τη δράση που αφορά στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του
Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού έχει δροµολογηθεί η ανά-
πτυξη ενός καινοτόµου συστήµατος, το οποίο θα αποτελέσει την
εξέλιξη της πλατφόρµας του Visit Greece, ένα σύστηµα το οποίο
θα αξιοποιεί και τεχνολογία τεχνητής νοηµοσύνης και θα παρέχει
εξατοµικευµένες ταξιδιωτικές πληροφορίες και υπηρεσίες µε
τρόπο γρήγορο και φιλικό για τον χρήστη.

Υπάρχουν πολλά ακόµα, αλλά θέλω να σταθώ σε ένα τελευ-
ταίο. Επειδή µας ενδιαφέρει και η ενίσχυση του εσωτερικού του-
ρισµού -µας ενδιαφέρει ο Έλληνας να ταξιδεύει τη χώρα-
συνεχίζουµε και τρέχουµε και για τη νέα περίοδο το πρόγραµµα
«Τουρισµός για όλους» µε ενισχυµένο ποσό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025
απαντά µε ρεαλισµό σε εθνικές και κοινωνικές προτεραιότητες
και ο ελληνικός τουρισµός έχει ρόλο ισχυρό στην προοπτική
αυτή. Οικοδοµούµε την επόµενη µέρα όπου ο ελληνικός τουρι-
σµός είναι ο καταλύτης για τη δίκαιη ανάπτυξη των τοπικών κοι-
νωνιών και του συνόλου των πολιτών µε µέτρο, ισορροπία,
προστασία του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος και σε-
βασµό στον άνθρωπο.

Στοχεύουµε στην ποιότητα του ελληνικού τουρισµού και εστιά-
ζουµε στην αύξηση των εσόδων χωρίς θριαµβολογίες. Μας εν-
διαφέρει να εφαρµόσουµε πιστά µια πολιτική που είναι και η
πεµπτουσία των ιδεών της κεντροδεξιάς παράταξης που εκφρά-
ζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, να δηµιουργήσουµε
ανάπτυξη προς όφελος των πολιτών. Όλοι µαζί κράτος, εργαζό-
µενοι, ιδιωτικός τοµέας όπως συνεργαστήκαµε στα δύσκολα και
το πετύχαµε, το ίδιο θα κάνουµε και τώρα, για να αυξήσουµε το
όφελος από τον ελληνικό τουρισµό και να το επιστρέψουµε δί-
καια στους Έλληνες πολίτες. Όλοι µαζί, λοιπόν, υπηρετούµε έναν
κοινό στόχο. Η χώρα µας να πρωτοπορεί και να προοδεύει ακόµα
και στις πιο δύσκολες και αβέβαιες συνθήκες.

Για όλους αυτούς τους λόγους σας καλώ να υπερψηφίσετε τον
προϋπολογισµό του 2025, έναν προϋπολογισµό που αποτυπώνει
ρεαλιστικά τη σταθερότητα και την πρόοδο της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
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«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κτιστάκης και αµέσως µετά ο κ. Μιχαηλίδης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, θα επικεντρώσω σε ορισµένα στοιχεία του

προϋπολογισµού, τα οποία θεωρώ ότι αποτυπώνουν τη συνολική
κυβερνητική πολιτική για την οικονοµία.

Μείωση δηµοσίου χρέους µε πρόωρη αποπληρωµή δανείων, η
χώρα µας πέτυχε τη γρηγορότερη µείωση δηµοσίου χρέους που
έχει καταγραφεί ποτέ στην ιστορία της Ευρωζώνης. Ο λόγος του
δηµοσίου χρέους προς το ΑΕΠ ήταν 209,4% το 2020 και προβλέ-
πεται το 2025 στο 147,5%. Αυτή είναι µία µείωση της τάξης του
61,9% σε διάστηµα πέντε ετών. Το υψηλό δηµόσιο χρέος είναι
γνωστό ότι ήταν διαχρονικά δοµικό πρόβληµα για τη χώρα µας
και ασφαλώς το χρέος παραµένει υψηλό συγκριτικά και µε βάση
τα ευρωπαϊκά δεδοµένα.

Η πρόωρη αποπληρωµή έχει διττό στόχο, αφ’ ενός να υπάρξει
µια ελάφρυνση στο κόστος εξυπηρέτησης των τόκων, η οποία
ωστόσο είναι σχετικά µικρή και ανέρχεται στο επίπεδο των δεκά-
δων εκατοµµυρίων σε βάθος τριετίας, αφ’ ετέρου, όµως, να στεί-
λει διεθνώς το µήνυµα της εξυγίανσης των δηµοσίων οικονοµικών
σε µια περίοδο που πολλές και µεγάλες χώρες και ισχυρές οικο-
νοµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης αντιµετωπίζουν υπερβολικά ελ-
λείµµατα και ενισχύει την εµπιστοσύνη των αγορών και των
επενδυτών. Αυτό µε τη σειρά του έχει θετικά αποτελέσµατα στο
κόστος δανεισµού του ελληνικού δηµοσίου. Χαρακτηριστικά ανα-
φέρω ότι θα πληρώσουµε 800 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα σε
βάθος δεκαετίας µόνο για όσα δανείστηκε η χώρα µας πρό-
σφατα.

Τα διοικητικά συµβούλια του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθε-
ρότητας και του Ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας σε ανακοίνωσή τους αναφέρουν αυτολεξεί µεταξύ
άλλων: «Η χώρα συνεχίζει να κάνει σηµαντικά βήµατα στην οικο-
νοµική της ανάπτυξη. Είναι µία από τις ταχύτερα αναπτυσσόµε-
νες οικονοµίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει επιστρέψει στην
επενδυτική βαθµίδα».

Όσον αφορά την εργασία η ανεργία το 2025 προβλέπεται σε
ετήσια βάση να µειωθεί σε µονοψήφιο ποσοστό για πρώτη φορά
από το 2009. Ήδη, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, τον Ιού-
νιο του 2024 έχει πέσει κάτω από το διψήφιο 10% και τον Σεπτέµ-
βρη του 2024 ήταν 9,3%, ενώ το 2019 ήταν 17,9%. Είναι η
µεγαλύτερη µείωση ανεργίας σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Στο διάστηµα αυτό δηµιουργήθηκαν και πεντακόσιες χι-
λιάδες νέες θέσεις εργασίας.

Στην πρόοδο αυτή συνέβαλαν τόσο οι επιχειρήσεις δια των
επενδύσεών τους όσο και το δηµόσιο µε τη µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών, τα προγράµµατα κατάρτισης και τις πολιτικές
απασχόλησης µέσω κυρίως της ΔΥΠΑ. Για παράδειγµα, αναφέ-
ροντας µερικούς αριθµούς, ο κατώτατος µισθός από 650 ευρώ
το 2019 και σήµερα στα 830 µε στόχο το 2027 να είναι στα 950
ευρώ. Αυτή θα είναι µια συνολική αύξηση του 46,20%. Η µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών, είναι ήδη µείον -4,4 ποσοστιαίες µο-
νάδες, από 1-1-2025 θα γίνει µία ποσοστιαία µονάδα, που είναι
διπλάσια από την αρχική πρόβλεψη, και το 2027 αναµένεται να
είναι µειωµένη κατά έξι ποσοστιαίες µονάδες. 

Τέλος, αναφορικά µε συγκεκριµένα στοιχεία του προϋπολογι-
σµού, επιγραµµατικά θέλω να σηµειώσω τη µείωση ή κατάργηση
δεκάδων φόρων συνεχώς και συστηµατικά, τους οποίους παρέλ-
κει να αναφέρω ονοµαστικά. Να επισηµάνω την αύξηση ή τη θε-
σµοθέτηση δεκάδων παροχών, ειδικά για προφανείς λόγους
αναφέρω όσες έχουν να κάνουν µε τη µητρότητα, την οικογένεια
και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, τα οποία άλλωστε η κυρία
Υπουργός προ ολίγου ανέφερε και ανέλυσε διεξοδικά. 

Κυρίες και κύριοι, όσα ανέφερα µέχρι τώρα πέρα από τη ση-
µασία τους ως οικονοµικών δεικτών καταδεικνύουν ότι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη έχει ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα, έχει ένα συγκε-

κριµένο σχέδιο, το οποίο ακολουθεί και τηρεί µε προσήλωση, µε
σύνεση και υπευθυνότητα. Το σχέδιο αυτό φαίνεται να ανταπο-
κρίνεται στις προσδοκίες και δείχνει και δίνει αποτελέσµατα.
Αυτό δεν αναιρείται από αλλαγές και παρεκκλίσεις που γίνονται
στην πορεία είτε διορθωτικές είτε λόγω έκτακτων συνθηκών,
όπως είναι ο COVID-19 και φυσικές καταστροφές τύπου «Ντά-
νιελ». Ούτε, όµως, σκεπάζει και τα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουµε τόσο µε την ακρίβεια όσο και µε την ακριβή στέγαση ή την
έλλειψη στέγης.

Κυρίες και κύριοι, θέλω να αναφερθώ σε έναν καινοτόµο θα
έλεγα σχεδιασµό της Κυβέρνησης που, ήδη, υλοποιείται και έχει
να κάνει και µε την αύξηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων κατά 150%, αν δεν απατώµαι, τα τελευταία χρόνια. Εδώ
και δεκαετίες υφίστανται ανισορροπίες µεταξύ των µεγάλων
αστικών κέντρων και ιδίως της Αθήνας και της περιφέρειας. Οι
ανισορροπίες αυτές, εκκινώντας από την κατανοµή πόρων και
συνακόλουθα έργων, διεύρυναν το χάσµα ακόµα και µεταξύ πε-
ριοχών της ίδιας περιφέρειας και πέραν του προφανούς ουσια-
στικού προβλήµατος που επιφέρουν ενίσχυσαν στους πολίτες
των περιοχών αυτών το αίσθηµα της αδικίας και ιδίως σε συγκε-
κριµένες περιπτώσεις ακόµα και το αίσθηµα της εγκατάλειψης.
Αυτό, βέβαια, ίσως να οφειλόταν εν µέρει και στο σχεδιασµό και
την απόδοση των περιφερειών και των δήµων, πλην όµως ελάχι-
στη σηµασία είχαν οι αιτίες για τους πολίτες, οι οποίοι έβλεπαν
µόνο το αποτέλεσµα και ορθώς.

Εν προκειµένω σε ολόκληρη τη Βοιωτία εδώ και δεκαετίες δεν
είχε εκτελεστεί κανένα σηµαντικό, σοβαρό έργο υποδοµής. Τα
τοπικά σχέδια ανάπτυξης που προωθεί η Κυβέρνηση υπό τον συ-
ντονισµό του Υφυπουργού κ. Θανάση Κοντογεώργη είναι σχέδια
προσαρµοσµένα στις ανάγκες, αλλά και τις δυνατότητες της το-
πικής κοινωνίας και της οικονοµίας τους. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τις συγκεκριµένες πραγµατικές συνθήκες µιας περιοχής, προτεί-
νεται και αποφασίζεται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που συµπερι-
λαµβάνει την επίλυση προβληµάτων, την κάλυψη των αναγκών
και πολύ σηµαντικότερα την προοπτική της ανάπτυξης και αυτό
γιατί δεν περιορίζεται µόνο σε τεχνικά κατασκευαστικά έργα.

Στην περίπτωση της Βοιωτίας τέθηκε ευθύς εξαρχής στον
κύριο Υφυπουργό το ζήτηµα της σύνδεσης της Βοιωτίας µε τον
προαστιακό σιδηρόδροµο µε καθορισµό δροµολογίων που θα δι-
ευκολύνουν όσους εργάζονται στην Αττική, αλλά και αντίστροφα,
µια ρύθµιση που θα ευνοήσει ακόµη και τη µετεγκατάσταση από
την Αττική προς τη Βοιωτία όχι µόνο όσων κατάγονται, αλλά και
όσους εργάζονται σε αυτή.

Κυρίες και κύριοι, οι αριθµοί και οι δείκτες της οικονοµίας συ-
νεχίζουν να δείχνουν ότι ο ορίζοντας είναι πραγµατικά ευοίωνος
για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά και µάλιστα εν συγκρίσει και µε
την Ευρωζώνη. Ο στόχος αυτός, πλέον, πρέπει να όχι µόνο η συ-
νέχιση της πορείας αυτής, αλλά κυρίως πώς θα απολαύσουν οι
πολίτες την ευηµερία που αποτυπώνεται στους δείκτες και τα οι-
κονοµικά στοιχεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Θα µιλήσει ο κ. Μιχαηλίδης από το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Χουρδάκης
από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ο Υπουργός κ. Παπα-
θανάσης.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, επειδή ο χρόνος είναι αµείλικτος και ελάχι-

στος για τους Βουλευτές, θα απασχολήσω το Σώµα µόνο µε κά-
ποια από τα πολλά δυσµενή, δυστυχώς, που αφορούν έναν
τεράστιο και κρίσιµο τοµέα για την οικονοµία της χώρας, τη ναυ-
τιλία. Τη ναυτιλία για την οποία, αν και συνεισφέρει µε 8% περί-
που στο ΑΕΠ της χώρας, ελάχιστος λόγος γίνεται σε αυτή την
Αίθουσα. Και όχι µόνο, αλλά αποφάσισε και η Κυβέρνηση ότι δεν
χρειάζεται καν να αναφέρεται και στον οργανισµό της Ακαδηµίας
Αθηνών, που αναφέρονταν µέχρι προχθές που αλλάξαµε τον ορ-
γανισµό, ως πυλώνας που χρειάζεται τη στήριξη αυτού του ιδρύ-
µατος, και έπρεπε να διαγραφεί και από εκεί.

Κυρίες και κυρίες συνάδελφοι, η ελληνική εµπορική ναυτιλία
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κατεστραµµένη εντελώς µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο µέσα σε
εβδοµήντα χρόνια, µε εφόδιο την ιδιοφυία και τις θυσίες των Ελ-
λήνων εν γένει ναυτικών µας, είναι σήµερα η πρώτη ναυτιλιακή
δύναµη στον κόσµο µε πρωταγωνιστικό ρόλο στη διεξαγωγή του
παγκόσµιου εµπορίου. Ξεπερνά σήµερα τα 400 εκατοµµύρια τό-
νους φορτίου.

Την τελευταία δεκαετία, από το 2012 µέχρι σήµερα, µέχρι το
2022, στην Ελλάδα εισέρρευσαν 149 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τις θαλάσσιες µεταφορές, από την ελληνική ναυτιλία, από το εξω-
τερικό, ποσό που αντιστοιχεί περίπου στο 42% του ακαθάριστου
χρέους της γενικής κυβέρνησης, που αντιστοιχεί, όπως είπα, στο
8% περίπου του ΑΕΠ της χώρας.

Οι, δε, Έλληνες που απασχολούνται σε καλά αµειβόµενες θέ-
σεις εργασίας στη ναυτιλία ξεπερνούν τις εκατό χιλιάδες θέσεις.
Θα περίµενε κανείς ότι αυτή η τεράστια ελληνική δύναµη θα απο-
λάµβανε ιδιαίτερης φροντίδας από την Κυβέρνηση, δυστυχώς,
κάτι τέτοιο δεν προκύπτει. Αντιθέτως, είναι εµφανής η αδιαφορία
ακόµα και τώρα που όλα τα στοιχεία δείχνουν συρρίκνωση της
ελληνικής ναυτιλίας, εννοώ του εθνικού µας νηολογίου. Η ελλη-
νική σηµαία µε τόσο βαριές, βραχυχρόνιες και µακροπρόθεσµες
συνέπειες παραµένει αδιάφορη.

Το ελληνικό νηολόγιο στα χρόνια της διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας έχει συρρικνωθεί εξαιρετικά. Μόλις το 11,5% του
ελληνόκτητου στόλου είναι εγγεγραµµένο στο ελληνικό νηολόγιο
και συνεχώς χρονιά µε τη χρονιά φθίνει, σε µια περίοδο όπου η
δύναµη της ελληνόκτητης ναυτιλίας ανεβαίνει σταθερά και πα-
ραµένει στην κορυφή. Απαιτείται πράγµατι µεγάλη προσπάθεια
για να ωθήσει κανείς το ελληνικό πλοίο και τους Έλληνες ναυτι-
κούς, τους δηµιουργούς αυτής της µεγάλης δύναµης, σε ξένα
νηολόγια.

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση δεν µπορεί να αντεπεξέλθει στις
απαιτήσεις µιας σύγχρονης και τόσο ανταγωνιστικής βιοµηχα-
νίας, όπως εκείνη που δραστηριοποιείται η ελληνική ναυτιλία. Η
αδικαιολόγητη γραφειοκρατία, η υστέρηση στον εκσυγχρονισµό
της ναυτικής εκπαίδευσης, η αδιαφορία στην ικανοποίηση των
ελάχιστων δίκαιων αιτηµάτων των Ελλήνων ναυτικών καθιστούν
επικίνδυνα µη ελκυστική την ελληνική σηµαία.

Η ναυτική, εκπαίδευση πυλώνας στήριξης της ναυτιλιακής βιο-
µηχανίας µας, έχει αφεθεί στην απαξίωση. Ο Υπουργός Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε πολύ βερµπαλισµό ανακήρυξε
το έτος 2024 ως έτος ναυτικής εκπαίδευσης. Αυτό που πράγµατι
πέτυχε είναι το 2024 να είναι η πιο αποτυχηµένη χρονιά για τη
ναυτική εκπαίδευση. Οι ακαδηµίες αποδυναµώνονται, τα εκπαι-
δευτικά προγράµµατα δεν µπορούν να ολοκληρωθούν λόγω έλ-
λειψης εκπαιδευτικού προσωπικού και εκατοντάδες Ελληνόπου-
λα επιλέγουν άλλες χώρες, ξένες χώρες, για να σπουδάσουν τη
ναυτιλία.

Κύριοι της Κυβέρνησης, σας έχουν ξεπεράσει τα γεγονότα.
Δεν ασχολείται πια κανένας µε το Υπουργείο Ναυτιλίας από τη
βιοµηχανία είτε είναι πλοιοκτησία είτε είναι ναυτικοί. Οι, µεν, πλοι-
οκτήτες τραβούν τους δρόµους τους σε άλλες σηµαίες οι, δε,
Έλληνες ναυτικοί δεν θέλουν καν να ακούσουν για πλοία µε ελ-
ληνική σηµαία. Απίστευτες ταλαιπωρίες, αδιανόητη η σηµερινή
κατάσταση σε σχέση µε το παρελθόν. Απίστευτη γραφειοκρατία
για την έκδοση έστω και µίας απλής βεβαίωσης που απαιτούνται
εικοσιτετράωρα για να την παραλάβουν, όταν σε ανταγωνιστικά
νηολόγια αυτά γίνονται σε δευτερόλεπτα.

Υποσχεθήκατε «e-Nautilia», υποσχεθήκατε «e-niologio». Πού
είναι; Περπατάτε στα έξι χρόνια, πόσα χρόνια χρειάζεστε; Θα πε-
ριµένει το πλοίο τους δικούς σας χρόνους; Δεν σας προβληµατί-
ζει η κατάρρευση της σηµαίας; Δεν σας προβληµατίζει ότι ο
Έλληνας δεν θέλει δουλειά σε πλοίο µε ελληνική σηµαία; Δεν σας
απασχολεί ότι ο Έλληνας πλοιοκτήτης δεν επιλέγει το ελληνικό
νηολόγιο, την ελληνική σηµαία όχι για σηµαίες ευκαιρίας όπως
γινόταν παλιά, αλλά για ευρωπαϊκές χώρες, για ευρωπαϊκές ση-
µαίες όπως είναι της Μάλτας, της Κύπρου, τελευταία της Πορ-
τογαλίας; Συναισθάνεσθε τις ευθύνες σας;

Λέµε: «Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής», ανέκ-
δοτο καταντήσατε και αυτό το «Νησιωτικής Πολιτικής». Μία πρω-
τοβουλία αναλάβατε τα τελευταία χρόνια, το µεταφορικό
ισοδύναµο, στο οποίο εδώ και δύο, τρία χρόνια έχετε κάνει στάση

πληρωµών. Αυτό που έχετε πληρώσει είναι µόνο µέχρι το 2023
για τα φυσικά πρόσωπα, για, δε, τις επιχειρήσεις πληρώσατε πάλι
µέχρι το 2022 και για ποσά µόνο µέχρι 2.000 ευρώ. Για ποια νη-
σιωτική πολιτική µιλάτε;

Να πω και για την επάρκεια την ενεργειακή, το ηλεκτρικό; Προ-
χτές ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε από τη Νάξο, ξεχνώντας να πει
ότι αυτά που εξαγγέλλει ήταν επιτυχία τού τότε Ευρωβουλευτή,
Προέδρου µας, Νίκου Ανδρουλάκη, µαζί µε άλλους Ευρωβουλευ-
τές, να εξοικονοµηθούν πάρα πολλά δισεκατοµµύρια για τη δια-
σύνδεση των νησιών µας. Και πού βρισκόµαστε; Θα ολοκλη-
ρωθεί, λέει, ο σχεδιασµός το 2030. Και πότε θα γίνει η διασύν-
δεση; Και αν θα γίνει διασύνδεση που δεν υπάρχει, κοστίζει για
τις 600.000 περίπου µεγαβατώρες που έχουν τα τρία, τέσσερα
µεγάλα νησιά του Βορειοανατολικού Αιγαίου πολλές δεκάδες
εκατοµµύρια για αγορά δικαιωµάτων ρύπων, να εκπέµπουµε
καπνό.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, σήµερα, εγκαθίσταται στη Χίο
χωρίς να το ζητήσει κανείς -ούτε ΔΕΔΔΗΕ ούτε το εργοστάσιο-
αεροστρόβιλοι στη Χίο, στη Λέσβο, στη Σάµο, ισχύος ο καθένας
35 µεγαβάτ και 75, για παράδειγµα, εγκατεστηµένη ισχύ στη Χίο,
πάµε 100. Σε τρία χρόνια λέτε θα µας διασυνδέσετε. Γιατί πετάτε
αυτά τα εκατοµµύρια; Ποιους εξυπηρετείτε; Ποια συµφέροντα
εξυπηρετείτε;

Τέλος, να µιλήσουµε για λιµενική πολιτική. Ο ν.4150 από το
2013 προβλέπει ότι υποχρέωση του Υπουργού Ναυτιλίας είναι να
συντάσσει πενταετές πρόγραµµα στρατηγικής ανάπτυξης για τα
λιµάνια. Έξι χρόνια έκλεισε. Πού είναι το πρόγραµµα που έχετε
υποχρέωση σύµφωνα µε τον νόµο να το υποβάλει ο Υπουργός
Ναυτιλίας στον Πρωθυπουργό, να το φέρνει στη Βουλή για συ-
ζήτηση. Πού είναι; Δεν υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Να πω αυτό που συνέβη χθες. Είχαµε πει στον Υπουργό Ναυ-
τιλίας, από αυτό το Βήµα στις 31 Οκτωβρίου τρέχοντος έτους,
για το διαγωνισµό που κάνει για τις άγονες γραµµές ότι τα στοι-
χεία, οι πρόνοιες του διαγωνισµού, είναι απαράδεκτες και θα κα-
ταπέσουν. Καταστρέφετε τα νησιά, αποκλείετε εταιρείες λαϊκής
βάσης, δήµοι όπως είναι της Καλύµνου. Πέταξε έξω τα πλοία
αυτά, όλα µε µία φωτογραφική διάταξη. Και έρχεται τώρα η Ανε-
ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων και παγώνει τον διαγωνισµό
και άντε πάµε από την αρχή. Και πότε θα έχουν τα νησιά διασύν-
δεση; Και γιατί να γίνεται ο διαγωνισµός κάθε χρόνο, κάθε φορά
και να µη γίνεται κάθε τρία ή τέσσερα χρόνια; Τι λογική είναι
αυτή;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας –γιατί ο χρόνος πέρασε-
ότι το Υπουργείο Ναυτιλίας ήταν υπόδειγµα στον κόσµο. Δεν
υπήρχε άλλος τέτοιος δοµηµένα καλός οργανισµός και έχει κα-
ταντήσει ανυπόληπτη διοικητική δοµή. Είπα στον κ. Στυλιανίδη
ότι όπως πάει η πολιτική της Κυβέρνησης, σε τρία χρόνια δεν
χρειάζεται, θα φτάσετε στο σηµείο αυτό το εργαλείο να το κα-
ταργήσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μιχαηλίδη.
Μια ανακοίνωση στο Σώµα:
Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 16-12-2024 έως 17-12-
2024, όπου θα παρευρεθεί σε συνέδριο στη Σαουδική Αραβία.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Μιχαήλ Χουρδάκης, Ανεξάρτητος Βου-

λευτής, και θα ακολουθήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών.

Ορίστε, κύριε Χουρδάκη.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε έναν προϋπο-

λογισµό για το 2025 που αποτυγχάνει να ανταποκριθεί στις ανά-
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γκες της ελληνικής κοινωνίας, αντίθετα ενισχύει τις ανισότητες,
αγνοεί τις ανάγκες των πιο ευάλωτων πολιτών και επιδεινώνει τη
δηµοσιονοµική αστάθεια της χώρας.

Παρ’ όλα αυτά ο προϋπολογισµός αυτός από την Κυβέρνηση
και τους κυβερνητικούς Βουλευτές παρουσιάζεται ως προϋπο-
λογισµός ανάπτυξης και σταθερότητας και το ίδιο παπαγαλίζουν
και αρκετοί δηµοσιογράφοι. Ωστόσο πίσω από τους αριθµούς και
τις διακηρύξεις αποκαλύπτεται µια πολιτική που στηρίζεται στη
διαιώνιση των ανισοτήτων, στη σπατάλη δηµοσίου χρήµατος
χωρίς να προσφέρονται συγκεκριµένες λύσεις στα προβλήµατα
που απασχολούν την ελληνική κοινωνία.

Θα ξεκινήσω µε βασικά δηµοσιονοµικά µεγέθη.
Ο προϋπολογισµός που είναι υπό συζήτηση για το 2025 προ-

βλέπει έλλειµµα 3,08 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή 3,1 σχεδόν
δισεκατοµµύρια έλλειµµα, παρά το γεγονός ότι οι φόροι είναι 62
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Πώς δικαιολογείται λοιπόν το έλλειµµα, παρ’ όλη αυτή την
υπερφορολόγηση; Πού πηγαίνουν αυτά τα χρήµατα;

Η Κυβέρνηση αναφέρει ότι επενδύει, αλλά οι αριθµοί δείχνουν
το αντίθετο, καθότι 7,7 δισεκατοµµύρια ευρώ πηγαίνουν σε δα-
πάνες τόκων, κάτι που προφανώς δείχνει και τη µη βιώσιµη πο-
ρεία του χρέους. Και αντί να επενδύουµε στο µέλλον, πληρώνου-
µε ακόµα για το παρελθόν.

Τα πιο εξοργιστικά σηµεία του προϋπολογισµού είναι, µεταξύ
άλλων, τα κόστη για τις κοινωνικές παροχές, καθότι για το 2025
διατίθενται µόνο 425 εκατοµµύρια ευρώ, την ίδια στιγµή που οι
πολίτες επιβαρύνονται µε άνω των 33,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
σε έµµεσους φόρους, όπως είναι ο φόρος προστιθέµενης αξίας,
που, όπως ξέρουµε όλοι, πλήττουν δυσανάλογα τα χαµηλά εισο-
δήµατα.

Η υπερβολική έµφαση που υπάρχει στην έµµεση φορολογία,
όπως άλλωστε και ο ΦΠΑ, δηµιουργεί αυτή την έντονη ανισορ-
ροπία, δεδοµένου ότι τα βασικά αγαθά και οι υπηρεσίες αποτε-
λούν µεγαλύτερο ποσοστό των δαπανών στους οικονοµικά
ασθενέστερους και τους κάνει αυτό να επιβαρύνονται δυσανά-
λογα.

Παράλληλα, δε, υπάρχει και η µη τιµαριθµοποίηση των φορο-
λογικών κλιµάκων. Αυτό µειώνει την αποτελεσµατικότητα των
όποιων αυξήσεων σε µισθούς και συντάξεις, αφού τελικώς η πρα-
γµατική τους αξία συρρικνώνεται από την αυξανόµενη φορολο-
γική επιβάρυνση.

Η αγοραστική δύναµη λοιπόν, όχι µόνο δεν ενισχύεται, αλλά
παραµένει σταθερή ή και µειούµενη, παρ’ όλες και εδώ τις υπερ-
φίαλες δηλώσεις κυβερνητικών στελεχών και λοιπών «παπαγά-
λων» ή «παπαγαλίσκων» για σηµαντικά βήµατα επιτυχιών στον
τοµέα της οικονοµίας.

Θέλω να θυµίσω ότι το 2019 η Κυβέρνηση παρέλαβε τη χώρα
στην προτελευταία θέση από άποψη αγοραστικής δύναµης µέσα
στην Ευρωζώνη και σήµερα, έξι χρόνια µετά, την παραδίδει στην
ίδια ακριβώς θέση, προτελευταία. Ποια ακριβώς είναι, λοιπόν, η
επιτυχία; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επίσης, σε ό,τι αφορά την εφαρµογή µέτρων επαναπατρισµού
ανθρώπων που βρέθηκαν στο εξωτερικό την περίοδο της κρίσης
ή και αργότερα, µέσω µερικών φοροαπαλλαγών, θέλω να υπο-
γραµµίσω ότι παραµένει αποτρεπτικός ο παράγοντας των πολύ
υψηλών φορολογικών συντελεστών, µε αποτέλεσµα λίγοι τελικά
να επιλέγουν την επιστροφή. Και η Ελλάδα έχει µια παγκόσµια
πρωτιά ανάµεσα στις χώρες του δυτικού κόσµου µεταξύ ενός χα-
οτικού ποσοστού διαφοράς της πολύ µεγάλης φορολόγησης φυ-
σικών προσώπων και αντίστοιχα δυσανάλογα χαµηλής φορο-
λόγησης εταιρειών.

Θέλω επίσης να αναφερθώ σε µια κατάφωρη αδικία που
αφορά στους συµπολίτες µας µε αναπηρία. Οι δικαιούχοι αναπη-
ρικών κρατικών συντάξεων λαµβάνουν δεκατέσσερις συντάξεις
ετησίως, ενώ οι δικαιούχοι του ΕΦΚΑ µόνο δώδεκα. Αυτή η άνιση
µεταχείριση θα πρέπει να διορθωθεί, γιατί µάλλον εκ παραδρο-
µής ξεκίνησε την περίοδο της κρίσης. Και παρ’ όλο που έχουν
γίνει πολλές σχετικές επικοινωνίες προς το Υπουργείο από τον
Πανελλήνιο Σύλλογο Παραπληγικών Ατόµων, αυτό δεν το έχετε

ακόµα διορθώσει για να υπάρχει ίση µεταχείριση.
Συνεχίζω αναφερόµενος και πάλι σε αριθµούς, διότι αυτοί είναι

αµείλικτοι. Δεν χωρά καµµία κοµµατική αµφιβολία ή κοµµατική
παρωπίδα, όταν συζητάµε για αριθµούς.

Αναφέρεται στον προϋπολογισµό ότι οι δηµόσιες επενδύσεις
θα λάβουν το ύψος των 14,1 δισεκατοµµυρίων σε σχέση µε τα
13,5 περίπου του προηγούµενου έτους.

Πώς, όµως, γίνεται η κατανοµή πραγµατικά αυτών των «επεν-
δύσεων»; Και εγώ θα βάλω τη λέξη σε εισαγωγικά, γιατί δεν είναι
αληθινές επενδύσεις. Ένα πολύ µικρό µόνο ποσοστό, κατά τη
γνώµη µου, εξοργιστικά ανεπαρκές, κατευθύνεται στην υγεία και
την παιδεία, µε τις συνολικές δαπάνες για την υγεία να ανέρχο-
νται στα 7 δισεκατοµµύρια και την παιδεία οριακά στα 6,6 δισε-
κατοµµύρια.

Ξέρουµε όλοι ότι παρ’ όλα τα έκτακτα µέτρα για την ενίσχυση
του συστήµατος υγείας που ανακοινώθηκαν κατά την περίοδο
της πανδηµίας και διαρκώς επικαιροποιούνται µε νοµοσχέδια εµ-
βαλωµατικού χαρακτήρα, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας –αν και το
ορθότερο θα ήταν να το θεωρούµε «εθνικό σύστηµα θεραπείας»-
είναι αποδυναµωµένο.

Δεν θα µπω για την οικονοµία του χρόνου σε λεπτοµέρειες,
αλλά ειδικά στην περιοχή της Θεσσαλονίκης όλα τα νοσοκοµεία
βρίσκονται σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης.

Στο «Παπαγεωργίου» η ΜΕΘ λειτουργεί και υπολειτουργεί µε
πάρα πολύ µεγάλη δυσκολία σε ό,τι αφορά τον αριθµό των ια-
τρών και των νοσηλευτών, που δίνουν µάχη κάθε µέρα. Στο «Πα-
πανικολάου» η κατάσταση δεν είναι καλύτερη. Και εκεί υπάρχει
υποστελέχωση. Στο «Θεαγένειο», που είναι το «κάστρο» ή θα
έπρεπε να είναι το «κάστρο» της µάχης κατά του καρκίνου, το
30% των θέσεων του προσωπικού είναι κενές. Στο «Ιπποκράτειο»
επίσης έχουµε εξάντληση του προσωπικού από την υποστελέ-
χωση. Και ο κατάλογος δεν έχει τελειωµό.

Στην παιδεία επίσης τα 6,6 δισεκατοµµύρια, όπως αναφέρ-
θηκα, είναι πάρα πολύ λίγα. Οι επενδύσεις σε υποδοµές και η ψη-
φιακή αναβάθµιση είναι ελάχιστες. Η διασύνδεση της αγοράς
εργασίας µε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα είναι ελάχιστη.
Και το ίδιο ισχύει και για την αύξηση της καινοτοµίας µέσα από
τη χρηµατοδότηση νέων ερευνητικών προγραµµάτων.

Ενώ, όπως ανέφερα νωρίτερα, είναι πολύ υψηλός ο ΦΠΑ και
πάρα πολύ υψηλοί οι έµµεσοι φόροι, οι φορολογικές δαπάνες,
το οποίο ουσιαστικά είναι ο τεχνικός όρος για τις απαλλαγές,
ανέρχονται σε πάνω από χίλιες εκατό δεκαπέντε περιπτώσεις, µε
αποτέλεσµα τεράστιες απώλειες φορολογικών εσόδων και, άρα,
οι φτωχοί ή ο κανονικός κόσµος, όπως είµαστε οι περισσότεροι,
πληρώνει αυξηµένο ΦΠΑ, αλλά οι εταιρείες, που ξέρουν τα
«κόλπα», µέσα από χίλιες εκατό δεκαέξι διαφορετικές στρατηγι-
κές και σταυροδρόµια, µπορούν να φοροαποφύγουν.

Ο προϋπολογισµός, τέλος, δεν παρουσιάζει επαρκώς πώς θα
αντιµετωπιστούν οι γεωπολιτικές αβεβαιότητες και οι εξωτερικοί
κίνδυνοι, τόσο σε επίπεδο της εξάρτησής µας από την ενέργεια
όσο και σε επίπεδο στρατηγικής εξάρτησής µας.

Θα υπερψηφίσω το κοµµάτι που αφορά στον αµυντικό προ-
ϋπολογισµό, υπογραµµίζοντας, όµως, ότι τα τελευταία χρόνια
δεν έχουµε ζητήσει βιοµηχανικές επιστροφές ύψους άνω του
ενός δισεκατοµµυρίου, το οποίο θα µπορούσε να είναι κόστη που
έρχονται ξανά µέσα στη χώρα και προς τις εταιρείες παραγωγής
πολεµικού υλικού είτε σε χαµηλής στάθµης προϊόντα, όπως κα-
λώδια, υαλοπίνακες είτε και σε υψηλότερης στάθµης τεχνολογικό
εξοπλισµό, και το οποίο θα µας καθιστούσε, πέρα από την οικο-
νοµική ανάπτυξη που αυτό θα έφερνε, σιγά - σιγά και περισσό-
τερο επαρκείς σε αυτή την βιοµηχανία.

Τελειώνοντας, θέλω πολύ σύντοµα να αναφερθώ στην έκθεση
του Κέντρου Προγραµµατισµού Οικονοµικών Ερευνών.

Αυτά δεν τα λέω εγώ, δεν τα λέει η Αντιπολίτευση, τα λέει το
κέντρο, το οποίο έχει χρηµατοδότηση από το κράτος και άρα θε-
ωρούµε, δεδοµένου ότι υπάρχουν εκεί καθηγητές και λοιποί επι-
στήµονες, ότι είναι αντικειµενικό.

Σταχυολογώ πολύ σύντοµα. Η κατανάλωση πρωτοστατεί ένα-
ντι των εξαγωγών, συνεισφέροντας σχεδόν στο 90% του ΑΕΠ.
Άρα, στις εξαγωγές δεν τα πάµε καλά. Η ιδιωτική κατανάλωση
είναι στο 70%. Η ετήσια διαµόρφωση του ΑΕΠ εξαρτάται από τα
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νοικοκυριά. Πάλι, λοιπόν, δεν έχουµε βιοµηχάνιση και παραγωγι-
κότητα µε άλλους τρόπους. 37% των επενδυτικών κεφαλαίων
είναι στις κατασκευές. Πάλι δεν υπάρχει καλός καταµερισµός.

Τελειώνω λέγοντας ότι το οικονοµικό µείγµα του 2024 - 2025
είναι το ίδιο µε αυτό που ήταν το 2009. Άρα αυτά που µας έφεραν
εδώ εξακολουθούµε και τα έχουµε και τα επιλέγετε εσείς να τα
έχουµε ως πολίτες ως κυρίαρχη παραγωγική δύναµη και άρα δεν
υπάρχει κανένας λόγος να θεωρήσουµε ότι µε έναν τέτοιο προ-
ϋπολογισµό η χώρα θα ανακάµψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Υπουργός κ. Παπαθανάσης. Μετά έχουν ζητήσει οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Γερουλάνος και ο κ. Παππάς. Θα
υπάρξουν δύο οµιλητές και θα προχωρήσουµε στον επόµενο
Υπουργό.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό
του 2025. Καλούµαστε να υπερψηφίσουµε ή µη αυτόν που θα
έλεγα ότι είναι ο πλέον αναπτυξιακός προϋπολογισµός από το
2010 έως σήµερα. Και το λέω αυτό, διότι δεν θα µπορούσαµε να
φανταστούµε ποτέ, από το 2019 και πριν, ότι θα µπορούσε η Ελ-
λάδα αυτή τη στιγµή, µερικά χρόνια µετά, να καταθέτει και να συ-
ζητά έναν τέτοιο προϋπολογισµό.

Το λέω αυτό, γιατί θα πρέπει να θυµόµαστε ότι ζούµε στην Ευ-
ρώπη, ότι δεν ζούµε στην Ασία, δεν ζούµε σε µια άλλη περιοχή,
σε µια άλλη ήπειρο. Και επειδή ζούµε στην Ευρώπη και επειδή
έχουµε περάσει πολλά ως χώρα και επειδή έχουµε χάσει µέσα
από οικονοµικές κρίσεις, µνηµόνια, το 25% του ΑΕΠ µας, θα πρέ-
πει να είµαστε προσεκτικοί και στις εισηγήσεις και προτάσεις που
ακούγονται εδώ στη Βουλή.

Γιατί, κυρίες και κύριοι, δεν µπορεί σήµερα, το 2024, να ακού-
γονται στη Βουλή ζητήµατα όπως κρατικοποιήσεις τραπεζών ή
κρατικοποιήσεις εταιρειών, διότι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αν
ελέγξουµε την εξυπηρέτηση του χρέους, πόσα λεφτά απαιτού-
νται για να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε το χρέος ετησίως,
θα δούµε ότι αυτή τη στιγµή τα χρήµατα, τα οποία απαιτούνται
για να εξυπηρετήσουµε το χρέος είναι ιδιαίτερα χαµηλά, ακριβώς
διότι η Ελλάδα παρουσιάζει αυτή τη δηµοσιονοµική εικόνα. Και
οποιαδήποτε παρέκκλιση από αυτή τη δηµοσιονοµική εικόνα θα
µπορούσε να µας επιβαρύνει µε δισεκατοµµύρια και κατ’ ουσίαν
θα έπρεπε να έρθουµε να κάνουµε διορθώσεις, γεγονός που ση-
µαίνει ότι δεν θα µπορούσαµε να τρέξουµε όλα αυτά τα προ-
γράµµατα κοινωνικής συνοχής, τα προγράµµατα στήριξης στους
ευάλωτους συµπολίτες µας που έχουν καταθέσει εδώ οι συνά-
δελφοί µου.

Θα πρέπει, επίσης, να συγχαρώ τον κ. Μηταράκη –ο οποίος
δεν είναι εδώ- που ως εισηγητής ανέλυσε τον προϋπολογισµό
πολύ εµπεριστατωµένα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα χαρακτήριζα αυτόν τον προϋπολογισµό ως
προϋπολογισµό συνέπειας λόγων και πράξεων, δηµοσιονοµικής
σύνεσης, ανάπτυξης, αναπτυξιακού προσανατολισµού και ανα-
πτυξιακού προσήµου και κοινωνικής συνοχής.

Θα δούµε, λοιπόν, µέσα από τα άρθρα και µέσα από τα οικο-
νοµικά στοιχεία του προϋπολογισµού αυτού ότι εξυπηρετεί και
υπηρετεί αυτούς τους σκοπούς. Μετατρέπει, λοιπόν, τα λόγια σε
πράξη. Και µην ξεχνάµε επίσης ότι πριν από ενάµιση µήνα ένα
βασικό εργαλείο της Ευρώπης, που λέγεται Μεσοπρόθεσµο Δη-
µοσιονοµικό Διαρθρωτικό Σχέδιο, ήρθε εδώ και συζητήθηκε και
θέτει τους κανόνες όχι µόνο για εµάς, αλλά για όλη την Ευρώπη.
Όποια χώρα δεν µπορέσει να ικανοποιήσει αυτά τα όρια, τα tra-
jectories όπως λέγονται, και τη στοχοθεσία που θέτουν, τότε
µπαίνει σε µία διαδικασία αυξηµένου ελλείµµατος.

Και τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Πρακτικά σηµαίνει ότι είναι στον
προθάλαµο, αν δεν κάνει διορθωτικές κινήσεις, ενισχυµένης επο-
πτείας. Και η Ελλάδα ούτε θα µπορούσε ποτέ να διανοηθεί ότι
θα έµπαινε σε µια τέτοια διαδικασία, γιατί ξαφνικά το χρέος µας
και η εξυπηρέτηση του χρέους µας θα ανέβαινε σηµαντικά, κάτι
το οποίο θα µας δυσκόλευε στην εξυπηρέτησή του και βεβαίως
θα µας µείωνε τα διαθέσιµα που έχουµε για να εξυπηρετήσουµε

το κοινωνικό σύνολο.
Δεν τα λέµε εµείς αυτά, τα λένε άλλοι και δεν νοµίζω ότι συνω-

µοτεί όλος ο κόσµος για να παρουσιάσει µια διαφορετική εικόνα
της πατρίδας µας. Είναι µόλις µερικές µέρες µετά που η εταιρεία
«Scope Ratings» αναβάθµισε την Ελλάδα, γεγονός που είναι πολύ
σηµαντικό.

Πρόκειται, κύριε Παππά, για µια αναβάθµιση που έγινε ενώ εί-
µαστε σε επενδυτική βαθµίδα. Και δεν αναβαθµίζουν έτσι εύκολα
οι εταιρείες, ειδικά όταν µία χώρα µπαίνει στην επενδυτική βαθ-
µίδα. Παρακολουθούµε πολύ στενά και αναµένουµε και τις υπό-
λοιπες εταιρείες και τα αποτελέσµατά τους. Μάλιστα, είµαστε σε
µία εποχή που είναι πολύ περίεργη, όπου άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης δεν µπορούν καν να περάσουν τον προϋπολογισµό τους
µέσα από τη διαδικασία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Κι εµείς εί-
µαστε µία από τις οκτώ χώρες που ενεκρίθη ο προϋπολογισµός
µας χωρίς παρατηρήσεις και σήµερα το συζητάµε, κάτι το οποίο
είναι σηµαντικό.

Δεν το λέµε, λοιπόν, εµείς, το λένε οι διεθνείς οργανισµοί, το
λέει η Ευρώπη, ότι αυτή η χώρα βρίσκεται σ’ έναν σωστό δρόµο.
Κι αυτός ο δρόµος ακούει στο όνοµα Κυριάκος Μητσοτάκης και
στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Η Ελλάδα, λοιπόν, αναπτύσσεται πολύ γρηγορότερα από την
Ευρωπαϊκή Ένωση στον µέσο όρο. Εποµένως θα δούµε ότι το
2024, που εµείς αναµένουµε 2,2 ανάπτυξη, ο µέσος όρος της Ευ-
ρώπης θα είναι στο 0,9 και το 2025, σύµφωνα µε τον προϋπολο-
γισµό µας, θα έχουµε ανάπτυξη 2,3, ενώ η Ευρώπη θα είναι στο
1,5.

Τι σηµαίνει ανάπτυξη; Ανάπτυξη σηµαίνει ότι δηµιουργούνται
νέες θέσεις εργασίας. Κι επειδή µιλάµε µε όρους και στοιχεία
που έχουν σχέση µε το κοινωνικό σύνολο, αυτό σηµαίνει κατ’ ου-
σίαν ότι οι νέοι, τα νέα παιδιά, αυτοί που τελειώνουν από τα ακα-
δηµαϊκά ιδρύµατα την εκπαίδευσή τους στην τριτοβάθµια ή την
τεχνική µπορούν να βρουν δουλειά, αυτό σηµαίνει. Και γι’ αυτό
είχαµε τα τελευταία πέντε χρόνια τη δηµιουργία πεντακοσίων χι-
λιάδων νέων θέσεων εργασίας.

Και µε τις επενδύσεις που έχουν έρθει, παρατηρούµε ότι αρ-
κετοί Έλληνες, που βρίσκουν το επίπεδο της δουλειάς που θέ-
λουν, επιστρέφουν στην πατρίδα µας.

Έτσι, λοιπόν, συνεχίζουµε να είµαστε µια χώρα που έχει τη µε-
γαλύτερη µείωση φόρων ως προς το ΑΕΠ στην Ευρώπη. Αυτό
απεικονίζεται µε δώδεκα νέες µειώσεις φόρων του 2025 µε κό-
στος 900 εκατοµµύρια ευρώ, κατάργηση του τέλους επιτηδεύ-
µατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, απαλλαγή φόρου
εισοδήµατος για κενά ακίνητα. Είναι οι δώδεκα µειώσεις φόρων
που έχουν κατατεθεί εδώ στη Βουλή και βεβαίως οι δώδεκα νέες
αυξήσεις αποδοχών. Είναι σηµαντικό, διότι η αύξηση του διαθέ-
σιµου εισοδήµατος περνάει µέσα από τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας που προϋποθέτει την ανάπτυξη και βεβαίως όσο
µειώνονται οι φόροι, τόσο αυξάνει και το διαθέσιµο εισόδηµα και
όσο αυξάνονται οι αποδοχές, δηµιουργούνται και καλύτερες συν-
θήκες, κάτι το οποίο πράγµατι πρέπει να διορθωθεί, διότι θεω-
ρούµε ότι πρέπει να αναβαθµίσουµε κατά πολύ τα εισοδηµατικά
στοιχεία των συµπολιτών µας. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο αγώνας είναι να
συνεχίσουµε και τη µείωση αλλά και την αύξηση των αποδοχών.

Η µείωση της ανεργίας είναι στο 9,7% από το 17,9% που πα-
ραλάβαµε το 2019 και µια δραστική αποκλιµάκωση του δηµοσίου
χρέους. Όσον αφορά την αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους,
θα ήθελα να πω, επειδή γίνεται συζήτηση για το ονοµαστικό
χρέος, ότι ποτέ δεν καταγράφεται ή δεν ελέγχεται το ονοµαστικό
χρέος. Αυτό που καταγράφεται και ελέγχεται είναι η µείωση του
ποσοστού του χρέους ως προς το ΑΕΠ. Αυτό είναι το στοιχείο το
οποίο ελέγχεται. Και σήµερα, το 2025 δηλαδή, θα έχουµε µείωση
στο 147%,. Αναµένουµε ότι το 2028 η Ελλάδα δεν θα είναι η χώρα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε το υψηλότερο χρέος ως προς το
ΑΕΠ. Αυτή είναι µια µεγάλη επιτυχία και είναι µια επιτυχία της Ελ-
ληνικής Πολιτείας, όλων των Ελλήνων, είναι µια συλλογική επιτυ-
χία και είναι µια προσπάθεια που δεν θα σταµατήσουµε.

Επειδή γίνεται συζήτηση για το πρωτογενές πλεόνασµα και µε-
ρικές φορές στον δηµόσιο διάλογο λέµε: «Να πούµε για το πρω-
τογενές πλεόνασµα; Να το συζητήσουµε;» θέλω να πω τα εξής.
Κοιτάξτε, το πρωτογενές πλεόνασµα σχετίζεται µε αυτό το οποίο
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σας ανέλυσα νωρίτερα, ότι όσο πιο καλά είναι τα στοιχεία, τόσο
πιο χαµηλά είναι τα οµόλογα. Δηλαδή κερδίζουµε λεφτά, µετου-
σιώνεται σε χρήµατα, σε πόρους τα οποία γλιτώνει η ελληνική οι-
κονοµία και κατ’ ουσίαν αυτά διατίθενται στο κοινωνικό σύνολο.
Η εικόνα, λοιπόν, ότι έχουµε ένα πρωτογενές πλεόνασµα σηµαί-
νει κατ’ ουσίαν ότι δεν συνεχίζουµε να δηµιουργούµε χρέος,
έχουµε φτάσει στο µείον 0,6. Αυτό χτίζει την εµπιστοσύνη των
επενδυτών και τα οµόλογά µας πλέον διαπραγµατεύονται χαµη-
λότερα από τα οµόλογα µεγάλων κρατών στην Ευρώπη. Αυτό,
όπως σας είπα, µετουσιώνεται σε οικονοµικά οφέλη τα οποία µε-
ταφέρονται σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες.
Δεν πανηγυρίζουµε για τίποτε. Εµείς ξέρουµε µπροστά µας ότι
έχουµε πολλή δουλειά. Τα στοιχεία του προϋπολογισµού παρου-
σιάζουν µία Ελλάδα, η οποία προφανώς είναι παράδειγµα για µί-
µηση στην Ευρώπη. Ξεκινήσαµε το 2023, υποσχεθήκαµε
συγκεκριµένες εξαγγελίες στον ελληνικό λαό, υλοποιήσαµε το
50% άµεσα και συνεχίζουµε στην υλοποίηση όλων αυτών των
εξαγγελιών. Να σας θυµίσω ότι τότε είπαµε ότι το πρόγραµµα
µας ήταν 9,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 50% µέσα στον πρώτο
µήνα του 2023 και συνεχίζουµε έτσι ώστε το 2027, που θα γίνουν
οι εκλογές, να πετύχουµε τους στόχους για τον κατώτατο µισθό
στα 950 ευρώ, να πετύχουµε τους στόχους για τον µέσο µισθό
των 1.000 ευρώ. Να είστε σίγουροι ότι όλα αυτά θα τα πετύ-
χουµε.

Έτσι, λοιπόν, οι επενδύσεις µας, ένα µεγάλο κενό που δηµι-
ουργήθηκε µέσα από την οικονοµική κρίση, έχει αρχίσει και µει-
ώνεται. Το κενό αυτό µειώνεται.

Από το 11% που ήταν το 2019, σήµερα βρίσκεται στο 16,5%
και το 2025 θα πάει στο 17,5%. Αυτό σηµαίνει 59% αύξηση στις
επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ. Όταν λοιπόν, το 2019 οι επεν-
δύσεις στην Ελλάδα ήταν 11%, οι επενδύσεις στην Ευρωζώνη
ήταν 22%. Σήµερα στην Ελλάδα είµαστε 17,5%, στην Ευρωζώνη
είναι 20,7%. Δεν τα λέµε εµείς, αυτά, είναι στοιχεία που µπορείτε
να τα δείτε, θα τα καταθέσω και στην Βουλή. Είναι 20,7%, δηλαδή
απέχουµε τρεις ποσοστιαίες µονάδες, εκεί που ήµασταν στο
µισό. Έτσι, λοιπόν, οι επενδύσεις τρέχουν µε ρυθµούς που κα-
λύπτουν αυτό το επενδυτικό κενό.

Και ένα ακόµα ρεκόρ. Το µεγαλύτερο πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων που είχε ποτέ τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια η Ελ-
λάδα, 14,1 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2019. Το 2019
ήταν 5,6%. Αύξηση 151%. Αυτά δεν είναι αποτελέσµατα που προ-
κύπτουν από µια πολιτική που δεν δηµιουργεί τις συνθήκες για
να µπορούµε να έχουµε την αύξηση αυτή. Είναι αποτελέσµατα,
τα οποία προέρχονται από τη µεταρρυθµιστική πολιτική, από την
σωστή δηµοσιονοµική πολιτική και κυρίως, από τη συνέπεια των
λόγων µας και των πράξεων. Αύξηση 151%, 9,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέσω του εθνικού συγχρηµατοδοτούµενου Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων και 4,9 δισεκατοµµύρια µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Να σηµειώσω -επειδή έγινε µια αναφορά στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης- το 2023 η απορρόφηση ήταν 2 δισεκατοµµύρια. Το 2024
κλείνοντας, 31 Δεκεµβρίου, η απορρόφηση θα είναι 3,3 δισεκα-
τοµµύρια και το 2025 η απορρόφηση θα είναι 4,9 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Είµαστε στις πρώτες χώρες και αυτό θα το αναφέρω και
αργότερα. Εδώ όµως, δεν συµπεριλαµβάνεται και η εκταµίευση
του δανειακού σκέλους από το σκέλος του Ταµείου Ανάκαµψης.
Είναι άλλα 2 δισεκατοµµύρια φέτος το δανειακό σκέλος που δεν
παρουσιάζεται εδώ και άλλα 3,5 δισεκατοµµύρια του χρόνου από
το δανειακό σκέλος που δεν παρουσιάζεται στα νούµερα αυτά.

Μιλάµε για πράσινη ανάπτυξη, έχουµε στρέψει την προσοχή
µας στην πράσινη ανάπτυξη. Εδώ έχουµε, λοιπόν, αύξηση 25,5%
των δαπανών για πράσινες δράσεις µεταξύ 2023 και 2025. 

Τι κάναµε για να µπορέσουµε να έχουµε µια σωστή, γρήγορη
και αποτελεσµατική εισροή των πόρων µέσα στην οικονοµία και
στην κοινωνία; Αναθεωρήσαµε όλο τον σχεδιασµό του Αναπτυ-
ξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Δηµιουργήσαµε
ένα νέο πλαίσιο για να µπορούν πιο γρήγορα, πιο αποτελεσµα-
τικά να µπαίνουν οι πόροι µέσα στην οικονοµία, τον καλύτερο,
λοιπόν, συντονισµό για να µπορούν οι δηµόσιες επενδύσεις να
τρέχουν. Εδώ έχει γίνει µια µεγάλη προσπάθεια.

Ορισµένα πράγµατα είναι µετρήσιµα και βρισκόµαστε σε µία

χώρα που ναι, η απόδοση της δικαιοσύνης καθυστερεί ακόµα.
Ήταν µεσοσταθµικά χίλιες πεντακόσιες ηµέρες. Με τον νόµο που
φέραµε, αυτό θα µειωθεί στις χίλιες ηµέρες. Στην Ευρώπη είναι
εξακόσιες ηµέρες. Προφανώς, έχουµε δρόµο ακόµα, αλλά παρ’
όλα αυτά είµαστε µία χώρα που πετυχαίνει τις µεταρρυθµίσεις
πολύ πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά από τις άλλες χώρες
της Ευρώπης. Γι’ αυτό και η Ελλάδα βρίσκεται στις πρώτες θέ-
σεις στην απορρόφηση και δεν είναι τυχαίο αυτό.

Παρά τις δυσκολίες αυτές που ανέφερα, είµαστε στην έκτη
θέση στην απορρόφηση του Ταµείου Ανάκαµψης και µάλιστα
τώρα, στις 20 του µηνός, θα υποβάλουµε και το πέµπτο αίτηµα
για εκταµίευση του Ταµείου Ανάκαµψης, το οποίο θα φέρει στη
χώρα µας 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ στο σκέλος των επιδοτήσεων
και 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ στο δανειακό σκέλος. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, και εκεί είµαστε σε εξαιρετική θέση.

Βρισκόµαστε στην πέµπτη θέση, στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ
2021 - 2027. Αυτά είναι στοιχεία, τα οποία βρίσκονται επίσηµα
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα τα καταθέσω και στη Βουλή. 

Όµως, η πορεία µας δεν σταµατά εδώ. Το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων είναι µια οµπρέλα που περιλαµβάνει τα πάντα,
τους ευρωπαϊκούς και τους εθνικούς πόρους, όλα τα συγχρηµα-
τοδοτούµενα έργα και το εθνικό πρόγραµµα ανάπτυξης, το οποίο
ολοκληρώνεται 31 Δεκεµβρίου του 2025. Και θα ξεκινήσουµε
µέσα στο 2025 τη συζήτηση για το νέο εθνικό πρόγραµµα ανά-
πτυξης.

Από το Ταµείο Ανάκαµψης, στους πόρους είµαστε στην πρώτη
θέση των είκοσι επτά κρατών-µελών ως ποσοστό ως προς το
ΑΕΠ. Στην εκταµίευση -που έχουν εκταµιευθεί δηλαδή πόροι ως
ποσοστό του ΑΕΠ- είµαστε επίσης στην πρώτη θέση. Και βε-
βαίως, όπως σας παρουσίασα, είµαστε στην έκτη θέση στην επί-
σηµη εκταµίευση των πόρων. Τώρα µε το νέο αίτηµα που θα
κάνουµε, θα ανέβουµε σε ακόµα ψηλότερη θέση.

Να θυµίσω ότι το Ταµείο Ανάκαµψης φέρνει στην πατρίδα µας
36 δισεκατοµµύρια ευρώ µετά τη διαπραγµάτευση του Πρωθυ-
πουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη. Τα 18 δισεκατοµµύρια πάνε
σε επιδοτήσεις, χρήµατα, δηλαδή, τα οποία δεν επιστρέφονται
πίσω και 18 δισεκατοµµύρια είναι το δανειακό σκέλος. Λυπάµαι
που ακούστηκε νωρίτερα από έναν συνάδελφό εδώ του ΣΥΡΙΖΑ
ότι έρχονται τα sms και πηγαίνουν οι γυναίκες για να κάνουν εξε-
τάσεις για καρκίνο του µαστού, όπου πάνω από τετρακόσιες γυ-
ναίκες έλαβαν και έκαναν τις εξετάσεις και πάνω από τριάντα
χιλιάδες γυναίκες βρέθηκαν σε προκαταρκτικό στάδιο. Σύντοµα
θα έρθει ένα νέο sms που πάνω από πεντέµισι εκατοµµύρια Έλ-
ληνες θα το λάβουν για καρδιαγγειακούς ελέγχους. Ταυτόχρονα,
τρέχει κι ένα πρόγραµµα για τον καρκίνο του παχέος εντέρου και
τον καρκίνο του προστάτη. Έχουµε, λοιπόν, στο σκέλος των επι-
χορηγήσεων του Ταµείου Ανάκαµψης οκτακόσια ενταγµένα έργα
µε συνολικό προϋπολογισµό 22,1 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Να θυµίσω ότι τρέχουµε αυτή τη στιγµή το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα πολιτικής προστασίας, πάνω από 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ένα σηµαντικό έργο. Ταυτόχρονα τρέχουν η αναβάθµιση
των νοσοκοµείων, η αναβάθµιση των κέντρων υγείας, διαδραστι-
κοί πίνακες, προληπτικές εξετάσεις, έργα υποδοµών, «AntiNero»
έργα, τα οποία έχουν σχέση µε την προστασία του δασικού οικο-
συστήµατος.

Όµως, δεν σταµατάµε εδώ. Συνεχίζουµε µε τη στήριξη των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων. Πάνω από τριακόσιες πενήντα εννέα
χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις, έλαβαν στήριξη µέσα από
το Ταµείο Ανάκαµψης µε πάνω από 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Έχουµε έναν συνολικό προϋπολογισµό και ταυτόχρονα οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις συµµετέχουν όχι µόνο στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης αλλά και µέσα από τα προγράµµατα της Ελληνικής Αναπτυ-
ξιακής Τράπεζας.

Πολύ σύντοµα -και όταν λέω πολύ σύντοµα τελειώνουµε όλα
τα τεχνικά απαιτούµενα στοιχεία για να βγει το πρόγραµµα στον
αέρα- έρχεται το πρόγραµµα «Σπίτι µου 2», το οποίο θα ξεκινήσει
µέσα στις πρώτες δεκαπέντε µέρες του Ιανουαρίου. Θα απευθύ-
νεται σε συµπολίτες µας µε διευρυµένα ηλικιακά κριτήρια, πλέον
έως πενήντα ετών, µε διευρυµένα εισοδηµατικά κριτήρια και επί-
σης, µε αυξηµένο ποσό δανείου. Από 150.000 ευρώ που ήταν «Το
σπίτι µου» το ποσό θα πάει στις 190.000 ευρώ. Συνολικοί πόροι 2
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δισεκατοµµύρια ευρώ. Μείωση του επιτοκίου 50% για όλους τους
συµπολίτες µας. Αυξηµένο εισόδηµα για να µπορούν περισσότε-
ροι να ενταχθούν. Αναµένουµε ότι πάνω από είκοσι χιλιάδες θα
ενταχθούν. Και βεβαίως για τρίτεκνους ή πολύτεκνους και κά-
ποιες ειδικές περιοχές, η µείωση του επιτοκίου θα είναι κατά 75%
µειωµένο.

Και ένα νέο πρόγραµµα επίσης συµπληρωµατικό, «Αναβαθ-
µίζω», µε πολύ µε πολύ πιο χαλαρούς όρους µε την έννοια ότι θα
είναι χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια, χωρίς ηλικιακά κριτήρια και
χωρίς περιορισµό αν είναι η πρώτη ή η δεύτερη κατοικία, 400
εκατοµµύρια ευρώ, άτοκο δάνειο για να µπορέσουν οι συµπολί-
τες µας να τρέξουν την αναβάθµιση µε πολύ εύκολους όρους απ’
ό,τι είναι το «Εξοικονοµώ», ενώ ταυτόχρονα τρέχει και το «Εξοι-
κονοµώ». 

Σας ανέφερα δράσεις που έχουν σχέση µε τις προληπτικές
εξετάσεις και µε άλλα προγράµµατα του Ταµείου Ανάκαµψης,
αλλά, ξέρετε, έχει µεγάλη σηµασία γιατί µέσα σε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό, και εντός του προγράµµατος δηµοσίων επενδύ-
σεων, βρίσκονται και τα τοµεακά προγράµµατα του ΕΣΠΑ
2021-2027 -26 δισεκατοµµύρια ευρώ- που τρέχουν µε πολύ γρή-
γορους ρυθµούς. 

Στο ανθρώπινο δυναµικό, έχουµε -ενδεικτικά σας αναφέρω-
υποστήριξη λειτουργίας ολοήµερου σχολείου και συµπερίληψη
στην εκπαίδευση µαθητών µε αναπηρία. Αυτό το λέω και απευ-
θύνοµαι, κυρίως, στην Αντιπολίτευση που απ’ ότι φαίνεται δεν
θέλει να ψηφίσει τον προϋπολογισµό αυτό, για να δούµε και τι
καταψηφίζετε, κύριοι συνάδελφοι.

Στην ανταγωνιστικότητα για πολύ µικρές επιχειρήσεις, το Τα-
µείο Επιχειρηµατικότητας για µικρές και πολύ µικρές επιχειρή-
σεις, όπου εκεί µία µικρή - πολύ µικρή επιχείρηση µπορεί και
ανοίγει την πόρτα των τραπεζών και παίρνει ένα δάνειο, όπου το
40% είναι άτοκο και το 60% επιδοτείται µε τρεις ποσοστιαίες µο-
νάδες. Και ταυτόχρονα τρέχει και το πρόγραµµα «Ερευνώ - Και-
νοτοµώ». 

Στο περιβάλλον και στην κλιµατική αλλαγή, ένα πρόγραµµα -
είναι πάρα πολλά τα προγράµµατα, αναφέρω µόνο ενδεικτικά κά-
ποια- Ολιστικής Διαχείρισης Υδάτων και Αστικών Λυµάτων, έργα
αντιπληµµυρικής προστασίας. Όταν απεντάχθηκαν από το Τα-
µείο Ανάκαµψης είπαµε ότι δεν θα αφήσουµε τα έργα αυτά και
τελικά εντάχθηκαν στο ΕΣΠΑ, τα έργα αντιπληµµυρικής προστα-
σίας.

Στις µεταφορές, η κατασκευή του τµήµατος Πάτρα-Πύργος, η
δεύτερη φάση. Η ανάπτυξη νησιωτικών λιµενικών υποδοµών.

Στην πολιτική προστασία όλη η προµήθεια του πτητικού υλι-
κού, πυροσβεστικά οχήµατα κ.λπ., µέσα πυρόσβεσης. Αλλά δεν
σταµατάµε εκεί.

Μέσα σε αυτόν τον προϋπολογισµό είναι και η στήριξη για τις
περιοχές που αδιαφόρησε η πολιτεία πριν από την προσοχή που
έστρεψε ο Κυριάκος Μητσοτάκης το 2019. Μιλάµε για τις λιγνιτι-
κές περιοχές όπου η απολιγνιτοποίηση είχε ξεκινήσει εδώ και
πάρα πολλά χρόνια και κανείς δεν είχε κάνει τίποτα. Να θυµίσω
ότι επί ΣΥΡΙΖΑ βγήκε µια υπουργική απόφαση, δύο µήνες πριν
από τις εκλογές, χωρίς να εφαρµοστεί τίποτε. Το πρόγραµµα
τρέχει, είναι σε εξέλιξη, ανακοινώνουµε πολλές επιχειρήσεις που
εγκαθίστανται στις περιοχές αυτές. Μάλιστα, τη Δευτέρα θα ανα-
κοινώσουµε επιχειρήσεις στην Κοζάνη και στη Φλώρινα –κάτι που
ήδη κάναµε στα Γρεβενά και στην Καστοριά- σηµαντικές, µάλι-
στα, επιχειρήσεις, τεχνολογίας αιχµής, που δηµιουργούν νέες
συνθήκες και που σε συνεργασία µε το πανεπιστήµιο θα δώσουν
θέσεις εργασίας για νέες και νέους, αλλά και για άλλους συµπο-
λίτες µας που, λόγω της ποιότητας της δουλειάς, θα αποφασί-
σουν να πάνε στις περιοχές αυτές.

Σχετικά µε το Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και την Ελληνική
Αναπτυξιακή Τράπεζα, θέλω να σας πω ότι το 88% των δανείων
που έχουν δοθεί, αφορά µικρές - πολύ µικρές επιχειρήσεις, µε
κύκλο εργασιών και κάτω από τα δύο εκατοµµύρια. Το 56% βρί-
σκεται κάτω από τα 2 εκατοµµύρια. Αυτές είναι οι επιχειρήσεις
που έχουν πρόσβαση στην Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα, που
αφορά τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα και που ανοίγει την
πόρτα µέσω του µηχανισµού «Know your customer» στον τραπε-
ζικό τοµέα. Το 56% είναι πολύ µικρές επιχειρήσεις έως δέκα ερ-

γαζόµενους και το 36,5% µικρές από δέκα ως πενήντα εργαζό-
µενους. Μάλιστα, µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον και σε ιδιαίτερα ευαί-
σθητες περιοχές, όπως είναι η Θεσσαλία.

Κυρίες και κύριοι, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων αντι-
στοιχεί περίπου στο 15% των µη χρηµατοοικονοµικών δαπανών
του κρατικού προϋπολογισµού και εκτελείται έως 100%. Ο στό-
χος µας είναι να µη µείνει κανένα ευρώ και βεβαίως ο στόχος µας
είναι όλοι οι ευρωπαϊκοί πόροι να µπορέσουν να περάσουν στην
οικονοµία και να δηµιουργήσουν αυτές τις συνθήκες, τις νέες θέ-
σεις εργασίας. Ο προϋπολογισµός για το 2024 είχε προβλεφθεί
στα 12,2 δισεκατοµµύρια, πάει στα 13,1 δισεκατοµµύρια. Ρεκόρ
το 2024, ρεκόρ το 2025, στα 14,1 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κλείνοντας, επαναλαµβάνω ότι πρόκειται να ψηφίσουµε την
Κυριακή τον πλέον αναπτυξιακό προϋπολογισµό του κράτους για
τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, έναν προϋπολογισµό που δηµι-
ουργεί τις συνθήκες ανάπτυξης, έναν προϋπολογισµό που πα-
ρουσιάζει τη σοβαρότητα του κράτους, τη συνέπεια των λόγων
και πράξεων, τη δηµοσιονοµική σύνεση, την αναπτυξιακή προ-
οπτική και βεβαίως τη µετουσίωσή του στην κοινωνική συνοχή. 

Αυτόν τον προϋπολογισµό λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 16 Δεκεµβρίου 2024.

Α. Επίκαιρες Ερωτήσεις πρώτου κύκλου (Άρθρα 130 παράγρα-
φοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 301/5-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» κ. Χαράλαµπου Αθανασίου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Προβλήµατα στην ελαιοπαραγωγή λόγω ανοµβρίας και υψηλών
θερµοκρασιών στη νήσο Λέσβο».

2. Η µε αριθµό 288/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Αναστασίου
Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα:
«Έντονος προβληµατισµός στην τοπική κοινωνία της Δράµας
από τα σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα και από τη µη πλήρη
λειτουργία του Καταστήµατος Κράτησης Νικηφόρου».

3. Η µε αριθµό 291/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κορινθίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Γε-
ωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Επικρατείας, κ. Μαυρουδή
(Μάκη) Βορίδη, µε θέµα: «Η κυβέρνηση πρέπει άµεσα να αποζη-
µιώσει τους πληγέντες και να θωρακίσει την περιοχή µετά την κα-
ταστροφική πυρκαγιά στη δυτική Κορινθία».

4. Η µε αριθµό 305/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ
ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών µε θέµα: «Για τη λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων για
την αντιπληµµυρική θωράκιση της Αττικής».

5. Η µε αριθµό 289/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κ.Ο. «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ» κ. Παράσχου Παπαδάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Επι-
τακτική η ανάγκη µακροπρόθεσµης διακρατικής συµφωνίας µε
την Βουλγαρία, ως προς το ζήτηµα της παροχής ύδατος µέσω
του ποταµού Άρδα στον Νοµό Έβρου για αρδευτικούς και λοι-
πούς σκοπούς».

6. Η µε αριθµό 309/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ξάνθης της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Κτηριακό και ανάγκη ανέγερσης νέου σχολικού κτηρίου για τη
στέγαση του Μειονοτικού Γυµνασίου Λυκείου Ξάνθης».

7. Η µε αριθµό 312/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κ.Ο. «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Ο θάνατος του Ιάσωνα Λαλα-
ούνη µετά από τροχαίο που έλαβε χώρα στις 12-3-2021 έξω από
την Βουλή και οι ενέργειες του Υπουργείου σας για τη διαλεύ-
κανση του».

8. Η µε αριθµό 299/3-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Φθιώτιδος κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον
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Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Προβληµατική η
αστυνόµευση στην Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Φθιώτιδας - Συ-
νεχίζεται η υποστελέχωση της Διεύθυνσης Αστυνοµίας (Δ.Α.)
Νοµού Φθιώτιδας».

Β. Επίκαιρες Ερωτήσεις δεύτερου κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 308/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Στέφανου Παρα-
στατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Ερωτήµατα σχετικά µε την υλοποίηση του
θεσµού των Κέντρων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Κ.Ε.Ε.Κ.)».

2. Η µε αριθµό 300/3-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑ-
ΧΙΑ» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε
θέµα: «Εκτός Αναπτυξιακού Νόµου η Περιφέρεια Δυτικής Ελλά-
δος».

3. Η µε αριθµό 306/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κ.Ο. «ΚΟΜ-
ΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε
θέµα: «Για τα προβλήµατα αποκατάστασης των σεισµόπληκτων
κατοίκων του Δήµου Τυρνάβου».

4. Η µε αριθµό 290/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηµαθίας της Κ.Ο. «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ» κ. Βασιλείου Κοτίδη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Εγκαθίδρυση
Αστυνοµικού Τµήµατος στη Βεργίνα Ηµαθίας».

5. Η µε αριθµό 310/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Θεοπίστης Πέρκα
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Γιατί αποσύρουν το επενδυτικό τους ενδιαφέρον τους οι εται-
ρείες στο πλαίσιο της απολιγνιτοποίησης;»

6. Η µε αριθµό 316/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κ.Ο. «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η εγκληµατική δράση του συλ-
ληφθέντος αστυνοµικού της Βουλής και οι παραλείψεις των
αρχών προς προστασία θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας».

7. Η µε αριθµό 320/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Κερκύρας κ. Αλεξάνδρου Αυλωνίτη προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ναυάγιο
της Πύλου. Αδιαφανείς οι πρακτικές διερεύνησης και απόδοσης
ευθυνών από τις ελληνικές αρχές».

8. Η µε αριθµό 313/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Ευαγγε-
λίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Σοβαρά ερωτηµατικά γεννά η νέα ανάθεση στην ολλαν-
δική HVA µελετών για αντιπληµµυρικά έργα στη Θεσσαλία».

9. Η µε αριθµό 302/5-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας µε θέµα: «Αντιπληµµυρική θωράκιση Θεσσα-
λίας».

10. Η µε αριθµό 307/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ
ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να προσδιορι-
στούν και να αποδοθούν άµεσα τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
των πτυχιούχων Μηχανικών ΤΕΙ δεκαέξι ειδικοτήτων που βρίσκο-
νται στον «αέρα» δύο δεκαετίες».

11. Η µε αριθµό 311/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αθανασίου Ηλιό-
πουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη επαναφοράς της αναστολής µεί-
ωσης της προσωπικής διαφοράς».

12. Η µε αριθµό 303/6-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Με παραιτήσεις της διοίκησης δεν δια-
σφαλίζονται οι έγκαιρες, έγκυρες και µε διαφάνεια πληρωµές
από τον Οργανισµό Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύ-

σεων Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (ΟΠΕΚΕΠΕ)».
13. Η µε αριθµό 315/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Β’ Πειραιώς της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ»
κ. Διαµάντως Μανωλάκου, προς τον Υπουργό Μετανάστευσης
και Ασύλου µε θέµα: «Για την κατάσταση που επικρατεί στις υπη-
ρεσίες ασύλου».

14. Η µε αριθµό 314/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αθανασίου Ηλιό-
πουλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η
συγκάλυψη και η ατιµωρησία των αστυνοµικών που διώκονται για
τη δολοφονία του Κώστα Μανιουδάκη, λαµβάνει προκλητικές δια-
στάσεις».

15. Η µε αριθµό 304/6-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Εκτόξευση πλειστηριασµών
στην Αιτωλοακαρνανία και ανάγκη προστασίας των πολιτών».

16. Η µε αριθµό 318/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ.
Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Λήψη αµέσων µέτρων για την
αντιµετώπιση των καταστροφικών πληµµυρών στη Ρόδο και στη
Λήµνο».

17. Η µε αριθµό 317/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Θεοπίστης Πέρκα
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Επα-
νασυνδέσεις και µέτρα για την ενεργειακή φτώχεια».

18. Η µε αριθµό 321/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και
Ασύλου µε θέµα: «Άµεση ανανέωση των συµβάσεων και εύρυθµη
λειτουργία της Υπηρεσίας Ασύλου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για µία παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουν ζη-
τήσει τον λόγο ο κ. Γερουλάνος και ο κ. Παππάς. Μόλις µιλήσουν
οι δύο αυτοί συνάδελφοι, παρακαλώ, να πάρετε τον λόγο.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Γερουλάνος, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος από το ΠΑΣΟΚ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να καλωσορίσω το σχολείο της Ναυπάκτου.
Κύθηρα, Πάσχα 2024: Η κ. Άννα κάθεται πίσω από το τραπε-

ζάκι της, σε ένα πανηγύρι, µπροστά σε τρία βαζάκια καπαρό-
φυλλα και τρία βαζάκια µέλι. Κρατάει στα χέρια της ένα POS.
Μου λέει: «Κύριε Παύλο, πείτε κάτι στον κ. Χατζηδάκη. Μου έχουν
δώσει αυτό το µαραφέτι και µου ζητάνε να αλλάζω κάθε µέρα
τους κωδικούς, αλλά δεν ξέρω πώς να το κάνω. Και αν δεν το
κάνω, θα µε κυνηγάνε». Αλλά όταν είπα στον κ. Χατζηδάκη ότι
του φεύγουν πολλά λεφτά από το παράνοµο εµπόριο καυσίµων,
εκείνος άσπρισε. «Θα το βρείτε µπροστά σας» µου είπε. Και µετά
το µετρίασε, λέγοντας «οικονοµικά».

Κανόνες για την κ. Άννα, αλλά τρόµος για τους µεγάλους. Ανά-
ποδα το έχετε πάρει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης: Κανόνες
για τους µεγάλους, τρόµος για την κ. Άννα και αυτό το οποίο βιώ-
νει.

Επιτρέψτε µου να σας µεταφέρω σε έναν διαφορετικό κόσµο,
σε µία Ελλάδα όπου οι σχέσεις του πολίτη µε το κράτος χαρα-
κτηρίζονται από αλληλοσεβασµό, όπου νιώθεις ασφάλεια να δη-
µιουργείς και χαίρεσαι ό,τι δηµιουργείς, µέσα σε µία κοινωνία µε
ξεκάθαρους κανόνες που ισχύουν για όλους. Μια Ελλάδα που
αξιοποιεί πλουτοπαραγωγικές πηγές και µοιράζει αυτόν τον
πλούτο δίκαια, διασφαλίζοντας την κοινωνική συνοχή. Και µια Ελ-
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λάδα στην οποία το κοινωνικό κράτος λειτουργεί, όχι µόνο για
τους αδύναµους, αλλά για να απελευθερώνει καθηµερινά τις δη-
µιουργικές δυνάµεις του τόπου από τον φόβο, συµπεριλαµβανο-
µένης και της κ. Άννας.

Σε ένα τέτοιο κράτος, η Κυβέρνηση σχεδιάζει και οι θεσµοί,
που βρίσκονται κοντά στον πολίτη, υλοποιούν. Η εξουσία εκπο-
ρεύεται από µία πηγή, αλλά ασκείται από πολλές, ώστε να υπάρ-
χει ανταγωνισµός εξουσίας και λογοδοσίας του πολίτη.
Απαραίτητα χαρακτηριστικά αν θέλουµε η κοινωνία να αντιδράει
γρήγορα και αποτελεσµατικά στις σύγχρονες προκλήσεις.

Αυτό δεν θέλει λεφτόδεντρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης. Θέλει µεταρρυθµίσεις.

Όνειρο θερινής νυκτός; Όχι πια, είναι πρωτόκολλο επιβίωσης.
Πρωτόκολλο επιβίωσης µιας κοινωνίας σε έναν κόσµο που αλλά-
ζει δραµατικά και µιας οικονοµίας που θα συµπιεστεί αφόρητα
από προβλέψιµες -και µη- εγχώριους και εξωτερικούς παράγο-
ντες την επόµενη χρονιά. Πρωτόκολλο επιβίωσης σε έναν κόσµο
που κατακερµατίζεται, ταµπουρώνεται και χτίζει κοινωνικές, οι-
κονοµικές και στρατιωτικές εντάσεις µε θύµατα ανθρώπους,
χώρες και κλάδους της οικονοµίας.

Ειλικρινά, δεν µου αρέσει να κινδυνολογώ. Η επίκληση στον
πολιτικό φόβο είναι ποταπό εργαλείο λαϊκισµού, όµως ο στρου-
θοκαµηλισµός αυτού του προϋπολογισµού, µας υπαγορεύει ως
Αντιπολίτευση να σας κρούσουµε τον κώδωνα του κινδύνου. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σκέφτεστε λάθος, σχεδιά-
ζετε λάθος, πορεύεστε λάθος. Σκέφτεστε λάθος, διότι δεν είµα-
στε πια στην εποχή των µνηµονίων. Εσείς ζείτε ακόµα στην εποχή
που έξω σχεδίαζαν κι εσείς υλοποιούσατε. Σήµερα οι πολιτικές
προτεραιότητες της πατρίδας µας πρέπει να τεθούν σε νέα βάση,
από εµάς, για εµάς, για την κ. Άννα. 

Σχεδιάζετε λάθος γιατί δεν είµαστε πια στην εποχή του αντα-
γωνισµού. Εσείς ακόµα πιστεύετε ότι αν µειώσετε αρκετά τους
µισθούς, θα έρθει το κεφάλαιο για να καθορίσει το µέλλον της
ελληνικής οικονοµίας. Σήµερα οι εθνικές οικονοµίες ζουν και πε-
θαίνουν γεωπολιτικά, όπως πρόσφατα ανακάλυψε η Γερµανία. Σε
ανθεκτικές οικονοµίες συνεργάζονται και δυναµώνουν όλοι µαζί
και το κράτος και οι µικρές και µεγάλες επιχειρήσεις και οι εργα-
ζόµενοι, ακόµα και οι τράπεζες. Δεν θα έλεγα ότι αυτό είναι το
σκηνικό εδώ πέρα. Ούτε αυτό θέλει «λεφτόδεντρα». Θέλει µεταρ-
ρυθµίσεις.

Πορεύεστε σε λάθος, διότι δεν είµαστε πια στην εποχή της ευ-
ρωπαϊκής κυριαρχίας. Εσείς ακόµα πιστεύετε ότι η Δύση θα µας
σώσει πολιτικά, αµυντικά, οικονοµικά. Ακόµα και πολιτισµικά θα
µας έσωζε η Δύση, έλεγε τότε ο κ. Καραµανλής. Η πραγµατικό-
τητα είναι ότι σε µία Δύση κατακερµατισµένη η Ευρώπη δεν µπο-
ρεί να αντεπεξέλθει πια στις σε νέες προκλήσεις και κανείς δεν
θα σώσει την Ελλάδα, αν δεν αρχίσουµε να το κάνουµε εµείς
τώρα, µαζί µε και για την κ. Άννα.

Όσο πιο γρήγορα το αντιληφθούµε αυτό τόσο πιο γρήγορα θα
αρχίσουµε να σκεφτόµαστε, να σχεδιάζουµε και να πορευόµα-
στε, ώστε να στέκουµε στις δικές µας δυνάµεις, να αντιδρούµε
γρήγορα και συλλογικά στις προκλήσεις των καιρών, να κόψουµε
το άχρηστο λίπος και τη σπατάλη και να επενδύσουµε στα συ-
γκριτικά µας πλεονεκτήµατα, να επικεντρωθούµε επιτέλους στην
προώθηση ελληνικών προϊόντων στο εξωτερικό και νέων υπηρε-
σιών εντός Ελλάδας και να χτίσουµε δυνατές τοπικές οικονοµίες
που να στηρίξουν επιχειρήσεις όλων των µεγεθών που ενισχύουν
την εθνική µας οικονοµία.

Με λίγα λόγια, αυτό που πρέπει να κάνουµε άµεσα είναι να αλ-
λάξουµε το παραγωγικό µας µοντέλο, ώστε να χτίσουµε επιτέ-
λους µια πραγµατικά πατριωτική οικονοµία που σκέφτεται,
σχεδιάζει και υλοποιεί µε µόνο γνώµονα την Ελληνίδα και τον Έλ-
ληνα. Για να το πετύχουµε αυτό, επαναλαµβάνω, δεν χρειάζονται
«λεφτόδεντρα». Χρειάζονται µεταρρυθµίσεις, ξεκινώντας από τον
τρόπο που λειτουργεί το πολιτικό σύστηµα. Διότι αν δεν αλλά-
ξουµε την πηγή του κακού, δεν πρόκειται να αλλάξει απολύτως
τίποτα άλλο.

Για να αλλάξουµε παραγωγικό µοντέλο και να χτίσουµε µια πα-
τριωτική οικονοµία θα χρειαστεί να συντονίσουµε προς την ίδια
κατεύθυνση πέντε εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή µας: τις
πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώρας, τη δηµόσια περιουσία

µας, τα χρήµατα που έρχονται από το εξωτερικό, το φορολογικό
σύστηµα και το πιστωτικό σύστηµα.

Οι βασικές πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώρας είναι τρεις:
η φύση, ο πολιτισµός και οι άνθρωποί µας. Και οι τρεις σήµερα
υποαξιοποιούνται, αξιοποιούνται από λίγους ή φεύγουν στο εξω-
τερικό. Πόσο δύσκολο θα ήταν, για παράδειγµα, αν η ενέργεια
που παράγεται στην Ελλάδα από τον ήλιο και τον αέρα, κύριε
Σκυλακάκη, βοηθούσε για να γίνει πιο ανταγωνιστική η δική µας
γεωργία και οι δικές µας µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Πόσο δύ-
σκολο θα ήταν αν αυτά τα πιο ανταγωνιστικά προϊόντα τα προ-
ωθούσαµε στα ίδια ράφια και τα ίδια εστιατόρια που έχουν
κατακτήσει το ελληνικό λάδι, οι ελιές, η φέτα, το γιαούρτι, το
ψάρι, το κρασί, κύριε Δένδια; Και πόσο δύσκολο θα ήταν να δη-
µιουργούσαµε συνεταιρισµούς γύρω από αυτά τα πιο ανταγωνι-
στικά προϊόντα που θα προστάτευαν τους γεωργούς από τα
ολιγοπώλια των µεσαζόντων, ώστε να µην ερηµώνει η περιφέρειά
µας, κύριε Τσιάρα;

Αυτό που θέλω να αναδείξω µε αυτά τα ερωτήµατα είναι το
πόσο αλληλένδετα είναι τα εργαλεία που οδηγούν στην αλλαγή
του παραγωγικού µοντέλου. Θα µπορούσα να συνεχίσω για πολύ
ακόµα. Πόσο δύσκολο θα ήταν γύρω από τέτοιες δραστηριότη-
τες να χτίζαµε έρευνα και να ενισχύαµε την καινοτοµία για να κά-
νουµε την Ελλάδα κέντρο µεσογειακής διατροφής και να τη
συνδέαµε µε τον τουρισµό, κυρία Κεφαλογιάννη, και τον τουρι-
σµό να τον συνδέαµε µε την υγεία, την ευεξία, την αποκατάσταση
και την αποτοξίνωση για να κρατήσουµε τους γιατρούς που εκ-
παιδεύουµε στην Ελλάδα, κύριε Γεωργιάδη; Πόσο δύσκολο θα
ήταν µια νέα κουλτούρα έρευνας και καινοτοµίας να αναπτυχθεί
περαιτέρω γύρω από κλάδους υψηλής προστιθέµενης αξίας,
όπως είναι η υγεία, η φαρµακοβιοµηχανία και από ό,τι φαίνεται
από τις επενδύσεις που συζητάει η Ευρώπη, η άµυνα;

Μιλούµε για δραστηριότητες που θα κρατούσαν τα παιδιά στην
Ελλάδα, κυρία Ζαχαράκη. Θα µοίραζαν την ανάπτυξη σε κάθε
γωνιά της χώρας, βάζοντας φρένο στην ερήµωση της περιφέ-
ρειας και θα δηµιουργούσαν πλούτο τόσο για τις µεγάλες επιχει-
ρήσεις, όσο και για τις µικρές, ακόµα και για τις πολύ µικρές,
όπως η κ. Άννα.

Για να γίνει, όµως, αυτό είναι απαραίτητο να προσθέσουµε
στην υπηρεσία τέτοιων δραστηριοτήτων και τη δηµόσια περιου-
σία και τα χρήµατα που έρχονται από το εξωτερικό, το ταµείο, τα
ΕΣΠΑ και ούτω καθεξής. Σήµερα η δηµόσια περιουσία των Ελλή-
νων σαπίζει κάτω από την κεντρική διαχείριση ενός ταµείου που
δεν ξέρει τι έχει, πόσω µάλλον τι να το κάνει. Τα χρήµατα που
έχουν έρθει από το εξωτερικό έχουν, µεν, συµβάλει στην ενερ-
γειακή µετάβαση και την ψηφιοποίηση, αλλά δεν έχουν συµβάλει
καθόλου στην ενεργειακή δηµοκρατία και την πάταξη της γρα-
φειοκρατίας αντίστοιχα, κρατώντας πολλές οικονοµικές δραστη-
ριότητες στην Ελλάδα µη ανταγωνιστικές. Γι’ αυτό έχουµε πει,
κύριε Χατζηδάκη, κλείστε το Υπερταµείο υπό τη σηµερινή του
µορφή και µοιράστε περιουσία και χρήµατα τοπικά, απαιτώντας
τον ανταγωνισµό και τη λογοδοσία των εξουσιών. Δεν χρειάζεται
«λεφτόδεντρα», κύριε Λιβάνιε. Μεταρρυθµίσεις θέλει και αλλαγή
νοοτροπίας του παραγωγικού µοντέλου.

Στην υπηρεσία της πατριωτικής οικονοµίας οφείλουµε, επίσης,
να προσθέσουµε το φορολογικό σύστηµα και τις τράπεζες. Πόσο
δύσκολο είναι πια να διασταυρώνετε στοιχεία, ώστε να φορολο-
γούµε το εισόδηµα και όχι το επάγγελµα και να δίνουµε κίνητρα
για να ανοίξουν αγορές εκεί που σήµερα δεν υπάρχουν; Έχουµε,
πλέον, κάθε εργαλείο που χρειαζόµαστε για να πατάξουµε το
µαύρο χρήµα στην οικοδοµή, στο λαθρεµπόριο τσιγάρων, στα
καύσιµα, αλλά προτιµάτε να χτυπάτε αδιακρίτως αντί να τα βά-
ζετε µε τους µεγάλους. Ούτε αυτό θέλει «λεφτόδεντρα». Μεταρ-
ρυθµίσεις θέλει και πολιτικό θάρρος. Θάρρος να σκεφτόσαστε,
να διαλέγεστε και να συµπεριφέρεστε πολιτικά, µεταξύ άλλων,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης.

Σε µια τέτοια προσπάθεια σηµαντικό ρόλο µπορούν να παίξουν
οι τράπεζες, οι οποίες σήµερα έχουν αυτοαποκλειστεί από τη δια-
δικασία ανάπτυξης της χώρας. Πόσο δύσκολο είναι πια να ακού-
σετε τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος που ζητάει ενίσ-
χυση του ανταγωνισµού των τραπεζών, ειδικά από τράπεζες που
µπορούν να εξυπηρετήσουν µικρότερους παίκτες της οικονο-
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µίας; Όχι, όλα για τους µεγάλους.
Η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και το χτίσιµο µιας πρα-

γµατικά πατριωτικής οικονοµίας θα έβαζε περισσότερες Ελληνί-
δες και περισσότερους Έλληνες στο παιχνίδι, θα διεύρυνε την
παραγωγική βάση, θα οδηγούσε την επένδυση στην καινοτοµία,
θα κρατούσε ζωντανή την περιφέρεια και θα έδινε κίνητρα για
δραστηριότητες που σήµερα ασθµαίνουν. Αν, παράλληλα, δου-
λεύαµε µε τον ΣΕΒ για την επαναβιοµηχανοποίηση της οικονο-
µίας, ιδέες που βρίσκονται ήδη στο τραπέζι, θα µπορούσαµε να
βάλουµε επιτέλους το λιθαράκι µας στην αλλαγή του παραγωγι-
κού µοντέλου. 

Τι µας κρατάει, όµως, για να λειτουργήσουµε έτσι; Αυτό που
µας κρατάει πίσω είναι ένα απελπιστικά αυτοαναφορικό πολιτικό
σύστηµα που δεν µπορεί να αλλάξει ακόµη κι αν κυβερνούσε ο
τέλειος κυβερνήτης για δέκα χρόνια. Διότι έξι µήνες µετά, αν το
αφήναµε ίδιο, θα επανερχόταν στις προηγούµενες παθογένειες. 

Το µόνο εργαλείο που θα µπορούσαµε να αναπτύξουµε για να
χτίσουµε µια πραγµατικά πατριωτική οικονοµία σε βάθος χρόνου
θα ήταν ο ανταγωνισµός των εξουσιών, ο ανταγωνισµός των
εξουσιών µε λογοδοσία. Γι’ αυτό, όµως, θα χρειαστεί ριζική απο-
κέντρωση της εξουσίας και τη διάλυση του αποστήµατος που λέ-
γεται Μέγαρο Μαξίµου µε τη σηµερινή του µορφή, κύριε
Μητσοτάκη. 

Με άλλα λόγια, για να είναι αποτελεσµατικό το πρωτόκολλο
επιβίωσης, το οποίο περιγράφω, θα πρέπει να ανατρέψουµε τη
λογική µε την οποία µας έχουν ποτίσει όλοι αυτοί που καταρρέ-
ουν σήµερα γύρω µας. Αντί για υπερσυγκεντρωτική εξουσία και
ανταγωνισµό µεταξύ φορέων και επιχειρήσεων για την εύνοια της
συγκεντρωµένης εξουσίας, θα χρειαστεί να πάµε σε ένα µοντέλο
όπου οι εξουσίες ανταγωνίζονται και αλληλοελέγχονται και οι το-
πικοί θεσµοί και οι τοπικές επιχειρήσεις συνεργάζονται για να δη-
µιουργήσουν νέες αγορές. Μόνο έτσι µπορεί µια µικρή χώρα µε
ευάλωτη οικονοµία να χτίσει πάνω στις δικές της δυνάµεις µια
ανθεκτική οικονοµία. 

Ο λόγος, λοιπόν, που θα καταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό
δεν είναι ότι διαφωνούµε µόνο στα επιµέρους ζητήµατα τα οποία
έχουµε συζητήσει πολλές φορές. Ο λόγος είναι ότι διαφωνούµε
ριζικά στο αρχιτεκτόνηµα. Αυτή την ώρα που γύρω µας καταρ-
ρέουν οικονοµίες, συµµαχίες και σύνορα, η Κυβέρνηση επιµένει
να κοιτάζει µε τα µοντέλα του χθες. Επειδή, όµως, η Ελληνίδα και
ο Έλληνας ζουν τα προβλήµατα του σήµερα, η Κυβέρνηση το
µόνο που έχει να τους προσφέρει είναι επιδόµατα αµνησίας. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν αναζητούµε µια κυβέρ-
νηση η οποία θα µας βοηθήσει να ξεχάσουµε. Αναζητούµε µια
κυβέρνηση που θα µας ενώσει για να προχωρήσουµε µπροστά
όλοι µαζί, που θα κάνει µεταρρυθµίσεις για να λειτουργήσουν
διαφορετικά το πολιτικό σύστηµα και η οικονοµία και για να λει-
τουργήσουν διαφορετικά και για και µε την κυρία Άννα. 

Η απάντηση σε αυτήν την αναζήτηση είναι µόνο προοδευτική,
µε ηγέτη ένα ισχυρό Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα που πι-
στεύει ότι τώρα είναι η ώρα να σταθούµε στα πόδια µας και όσο
δεν το κάνουµε, κινδυνεύουµε να µείνουµε απελπιστικά απρο-
ετοίµαστοι γι’ αυτά που θα έχουµε να αντιµετωπίσουµε µπροστά
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω από το εξής και να υπογραµµίσω ότι ο

Καβάφης δεν θα σας κατέτασσε στους σοφούς, διότι οι σοφοί
ακούν τη βοή των πλησιαζόντων γεγονότων.

Έχει τα τελευταία χρόνια η χώρα µας ζήσει κρίσεις αλλεπάλ-
ληλες και η πολιτεία σε διεθνές επίπεδο έκανε πάρα πολύ κρίσι-
µες επιλογές. Ποιες ήταν αυτές; Μεγάλες δηµόσιες δαπάνες,
εθνικοποιήσεις όπου χρειάστηκε, µείωση έµµεσων φόρων και
πλαφόν στα κέρδη. Τίποτα από αυτά δεν φαίνεται εσείς να έχετε
υιοθετήσει και βεβαίως, όπως είπαµε και σε προηγούµενες το-
ποθετήσεις µας, το ενδεχόµενο νέων διεθνών αναταραχών περ-

νάει ξώφαλτσα στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού και
δεν µας εξηγείτε τι προτίθεστε να κάνετε, εάν προτίθεστε να κά-
νετε τίποτα διαφορετικό σε περίπτωση πρόκλησης µιας νέας διε-
θνούς αναταραχής µε βάση τις εξελίξεις τόσο στη Συρία, αλλά
και τα σκαµπανεβάσµατα τα πολιτικά και τα οικονοµικά σε µεγά-
λες χώρες της Ευρώπης. Εάν ο σκοπός σας είναι να προχωρή-
σετε στην πεπατηµένη, ο λαός µας πρέπει να προετοιµάζεται για
τη συσσώρευση νέων προβληµάτων, όπως αυτά που βίωσε στα
πρώτα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης.

Ανεβαίνουν οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας σε αυτό το Βήµα
και αναπαράγουν τα ενηµερωτικά σηµειώµατα του κ. Χατζηδάκη.
«Κάθε θαύµα τρεις ηµέρες» έλεγαν και το αναπτυξιακό θαύµα
της Κυβέρνησης ακόµα µία, ξεκίνησε την Τετάρτη και θα τελει-
ώσει την Κυριακή.

Απαντά η πολιτική σας στις µεγάλες προκλήσεις; Απαντά στα
µεγάλα ζητήµατα που βιώνουν τα νοικοκυριά, οι µικρές και οι µε-
σαίες επιχειρήσεις; Απαντά στο µεγάλο πρόβληµα της ακρίβειας
και στη συσσώρευση του ιδιωτικού χρέους; Συσσωρεύτηκε κατά
16 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερο ιδιωτικό χρέος, κύριε Πα-
παθανάση. Ποια είναι η απάντησή σας; Εσείς κάνατε αυτές τις
επιλογές. Είχατε 120 δισεκατοµµύρια ευρώ διαθέσιµα, 50 δισε-
κατοµµύρια ευρώ παραπάνω φορτώσατε το δηµόσιο χρέος. Βε-
βαίως καλώς να γίνουν οι δηµόσιες δαπάνες και τα υπόλοιπα από
το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. Απαντά η πολιτική σας στη
στεγαστική κρίση, τη στιγµή που τα µισά νοικοκυριά χρειάζονται
το µισό τους εισόδηµα για να καλύπτουν τα έξοδα στέγης; Απα-
ντά µήπως η πολιτική σας στη δηµογραφική κατάρρευση; Μήπως
δεν συµβαίνει δηµογραφική κατάρρευση; Έχετε καταλάβει ότι
έχουµε τις µισές γεννήσεις από θανάτους τα δύο τελευταία χρό-
νια; Δεν είναι αιτία γενικευµένου συναγερµού; Στην πεπατηµένη
απάνω; Μέχρι πότε; Είναι ένα φυσικό φαινόµενο; Δεν έχετε να
κάνετε κάτι γι’ αυτό; Προφανώς και όχι και γι’ αυτό είστε και ακα-
τάλληλοι για να απαντήσετε στις µεγάλες προκλήσεις που αντι-
µετωπίζει ο λαός µας, διότι φάνηκε ότι τις αναταραχές η δική σας
πολιτική τις πολλαπλασιάζει εντός της χώρας.

Το 2019 παραλάβατε µια χώρα εκτός µνηµονίων, µε οικονοµία
µε οχτώ συνεχόµενα τρίµηνα ανάπτυξης, µια αγορά που είχε δη-
µιουργήσει -χωρίς τα εργαλεία που είχατε εσείς στη διάθεσή
σας, επαναλαµβάνω- τετρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας από
το 2015 ως το 2019, παρ’ όλο που κυβερνήσαµε σε συνθήκες
εξωτερικού καταναγκασµού για να βγάλουµε τα κάστανα από τη
φωτιά που είχατε εσείς ανάψει στην ελληνική οικονοµία. Παρα-
λάβατε χρέος ρυθµισµένο, δοµές υγείας και παιδείας όρθιες και
ανοικτές για όλους.

Και µετά το 2019 τι συνέβη; Παρ’ ότι είχατε τη δυνατότητα µε-
γάλων δαπανών, δεν έγινε κανένα αναπτυξιακό άλµα. Επαίρεστε
για µια στοιχειώδη αύξηση των επενδύσεων ως ποσοστό του
ΑΕΠ. Δηλαδή είχατε στη διάθεσή σας 120 δισεκατοµµύρια ευρώ
και δεν καταφέραµε ούτε να συγκλίνουµε ως προς τις επενδύ-
σεις. Δεν είναι και άξιο συγχαρητηρίων αυτό, κύριε Παπαθανάση,
µε συγχωρείτε. Με διαθέσιµα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία
ήταν η δηµόσια δαπάνη, διότι χαλάρωσαν οι κανόνες του Συµ-
φώνου Σταθερότητας, το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. Είµα-
στε οι τελευταίοι µακράν στον ακαθάριστο σχηµατισµό παγίου
κεφαλαίου, 15% η Ελλάδα 22% στην Ευρώπη, µε ανοιχτούς τους
κρουνούς του χρήµατος.

Ιδιωτικό χρέος, λοιπόν, στα χρόνια τα δικά σας 16 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ παραπάνω, οφειλές του δηµοσίου προς τους ιδιώτες,
διπλασιασµός στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, ένας στους τέσσερις,
δυόµισι εκατοµµύρια πολίτες στο φάσµα ή στον κίνδυνο φτώ-
χειας, 50% των θέσεων εργασίας, είτε επισφαλείς, είτε εκ περι-
τροπής, είτε µερικής απασχόλησης, συλλογικές συµβάσεις
εργασίας µόνο στο 25% των εργαζόµενων, επτά στους δέκα κα-
ταθέτες -γι’ αυτό προσοχή όταν µιλάτε για τα στατιστικά των τρα-
πεζών- έχουν καταθέσεις µέχρι 1.000 ευρώ. Αυτό πρακτικά
σηµαίνει µηδέν. Είναι «µήνας µπαίνει, µήνας βγαίνει». Δεν υπάρ-
χουν αποταµιεύσεις για το 70% των καταθετών. Το 1% των κατα-
θετών -προσέξτε- στην Ελλάδα έχει το 40% των καταθέσεων.
Είναι 0,8% για την ακρίβεια, ας το πούµε 1% για να συνεχιστεί η
συζήτηση. Αυτό είναι νοµίζω µια επίσης δική σας κατάκτηση.

Κατέκτησε το ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα µε όλες αυτές τις
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δυνατότητες που είχατε η χώρα; Όχι. Εµπορικό έλλειµµα 26 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Άλλαξε το παραγωγικό µοντέλο; Προφανώς
και όχι. Το 96% των επιχειρήσεων είναι εκτός τραπεζικού δανει-
σµού. Σχέδιο Πισσαρίδη: Σε απόλυτη εφαρµογή. Και εδώ θα
ήθελα να πω το εξής, επειδή άκουσα και την κ. Διαµαντοπούλου
από το ΠΑΣΟΚ να έχει ανησυχία για το αν εφαρµόζεται το σχέδιο
Πισσαρίδη. Θα ήθελα να την καθησυχάσω, είστε πιστοί εφαρµο-
στές του, δεν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι έχουν µπει όλες οι
ατµοµηχανές µπροστά για να εφαρµοστεί αυτό το σχέδιο, το σχέ-
διο που θεωρεί τη µικρή και µεσαία επιχείρηση την κακοδαιµονία
της ελληνικής οικονοµίας. Είναι ένα ζήτηµα στο οποίο το ΠΑΣΟΚ
θα µπορούσε να διευκολύνει παίρνοντας ξεκάθαρη θέση.

Μιλάτε για µειώσεις φόρων. Το 2025 προβλέπετε 69 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ φόρους, το 2021 48 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σας
το είπαµε αυτό. Σας είπαµε επίσης ότι έχετε από πέρυσι έως εφέ-
τος 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερους φόρους, 1,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ΦΠΑ, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ φόρο εισο-
δήµατος. Όταν στριµώξαµε τον κ. Χατζηδάκη, δάγκωσε τη
γλώσσα του και είπε: «Δεν εννοούσαµε φόρους, εννοούσαµε φο-
ρολογικούς συντελεστές». Ε, µα, ευχαριστούµε πολύ, όταν το
κύµα της ακρίβειας πέφτει πάνω στην οικονοµία και µένουν στα-
θεροί οι φορολογικοί συντελεστές των έµµεσων φόρων, όπως ο
ΦΠΑ, µαζεύετε περισσότερα έσοδα, από 14 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2021, 22 δισεκατοµµύρια ευρώ ο ΦΠΑ µόνο το 2023. Λι-
γότεροι φόροι είναι αυτό; Πώς προκύπτει; Τώρα το αλλάξατε το
ποίηµα και λέτε ότι είναι χαµηλότεροι οι φορολογικοί συντελε-
στές. Να τους δούµε κι αυτούς και να µην το πιστέψουµε. Αυτή -
ξέρετε- η συζήτηση δεν έχει και πάρα πολλή ουσία, όταν το λάδι
έχει αυξηθεί κατά 120% και τα τρόφιµα -είτε κρέατα, είτε γαλα-
κτοκοµικά- κοντά στο 50%.

Μιλήσατε αναλυτικά, κύριε Παπαθανάση, για την αξιοποίηση
του Ταµείου Ανάκαµψης. Έχουµε αντιπαρατεθεί πάρα πολλές
φορές για τη διαχείριση αυτών των πόρων. Σας ζητήσαµε µε ερώ-
τησή µας τεκµήρια για το πόσες µικρές επιχειρήσεις έχουν λάβει
δάνεια από το Ταµείο Ανάκαµψης. Η απάντησή σας ήταν µηδέν.
Επτά επιχειρήσεις µόνο οι οποίες έχουν λιγότερες από δέκα ερ-
γαζόµενους. Αυτή είναι η απάντηση που λάβαµε επίσηµα από το
Υπουργείο. Έχουµε κλείσιµο δοµών στην υγεία και στην παιδεία.
Αλλά τι δεν έχουµε; Πού δεν καταρρέουν τα πράγµατα; Δεν κα-
ταρρέουν τα πράγµατα στο πεδίο της σπατάλης χρηµάτων. Είστε
µηχανικός, ένας άξιος µηχανικός, κ. Παπαθανάση. Γνωρίζετε. Τι
θα χτίζατε µε 6.000 ευρώ το τετραγωνικό; Πείτε µου. Έπαυλη θα
χτίζατε, όχι ενεργειακή αναβάθµιση του Κέντρου Υγείας Φιλια-
τρών.

Ρωτώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία να απαντήσουν όσοι είναι
µηχανικοί ή όσοι έχουν αποπειραθεί να χτίσουν το δικό τους
σπίτι, 6.000 ευρώ το τετραγωνικό. Ή µήπως διεκδικείτε δάφνες
καλής διαχείρισης για την έρευνα της Ευρωπαίας Εισαγγελέως
που σχετίζεται µε τα 2,5 δισεκατοµµύρια τα οποία διατέθηκαν
αδιαφανώς σχεδόν µε απευθείας αναθέσεις στον τοµέα της ψη-
φιακής οικονοµίας; Γι’ αυτά τα αποτελέσµατα επαίρεστε ή για τις
απεντάξεις αντιπληµµυρικών έργων από το Ταµείο Ανάκαµψης
µε τη δικαιολογία ότι δεν προλαβαίνατε; Αλλά τα χρονοδιαγράµ-
µατα νοµίζω τα ξέρατε και από πολύ νωρίς.

Η πολιτική σας συσσωρεύει υπερκέρδη. Αυτό νοµίζω δεν µπο-
ρεί να το αµφισβητήσει κανείς. Θέλετε να συζητήσουµε ένα βα-
σικό αξίωµα της δικής σας οικονοµικής προσέγγισης; Υποτίθεται
ότι η υπερσυγκέντρωση κερδών θα βελτιώσει τις επενδύσεις.
Έχουµε εκτίναξη επενδύσεων ανάλογη της υπερσυσσώρευσης
κερδών στην Ελλάδα; Δεν έχουµε. Καταρρέει λοιπόν ο θεµέλιος
λίθος της δικής σας οικονοµικής προσέγγισης, κύριοι. Δεν απο-
δίδει. Από τα 10 δισεκατοµµύρια χρηµατιστηριακά κέρδη πέρσι
τα 7 ήταν στις τράπεζες, στο λιανικό εµπόριο και την ενέργεια. 

Όταν ξέσπασε λοιπόν η ενεργειακή κρίση, εσείς κλείσατε τα
µάτια, κλείσατε τα αυτιά. Γιατί λέτε και διατείνεστε ότι εµείς ζη-
τάµε κάτι παράλογο; Δηλαδή να µειώσετε τους έµµεσους φό-
ρους, να έχει το δηµόσιο παρέµβαση στους κρίσιµους τοµείς της
οικονοµίας και συµµετοχή, να µπει πλαφόν στα κέρδη. Και βε-
βαίως έρχεται και επανέρχεται και επανήλθε και ευλόγως και το
ζήτηµα των τραπεζών. Και εδώ θα σας παρακαλούσαµε να έχετε
ένα µέτρο όταν επιτίθεστε στην Αριστερά για ζητήµατα δηµοσιο-

νοµικά, διότι δεν έχει υπάρξει πιο ανεύθυνη δηµοσιονοµικά επι-
λογή από την πώληση των µετοχών των τραπεζών, την οποία επι-
λέξατε εσείς και εν κρυπτώ και προσπαθώντας να την απο-
σιωπήσετε από την Εθνική Αντιπροσωπεία. Ιδιωτικοποιήσατε τις
τράπεζες και το δηµόσιο έχασε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πό-
σους προϋπολογισµούς χρειαζόµαστε λοιπόν για να καλύψετε
αυτήν την τρύπα; Πόσα πλεονάσµατα χρειάζεται να χτιστούν για
να µπαλωθούν αυτά τα κενά που αφήνει αυτή σας η επιλογή;

Και θα έλθει ο κ. Μητσοτάκης να µας πει ότι κάτι θα κάνει µε
τα κέρδη των τραπεζών. Οι τράπεζες εισέπραξαν 6,5 δισεκατοµ-
µύρια τα τελευταία χρόνια από το 2021 και µετά µόνο από τις
χρεώσεις, µόνο από τις προµήθειες, 6,5 δισεκατοµµύρια. Και
αναµένουµε εδώ εσάς να χειροκροτήσετε τον κ. Μητσοτάκη που
θα ανέβει σε αυτό το Βήµα να µας πει ότι θα πάρει κάποια µέτρα
για να χρεώσει 100 εκατοµµύρια, θα τον καλωσορίσουµε, να είναι
και 200. Στα σοβαρά αυτό θα συµβαίνει; Με εσάς δηλαδή στην
Κυβέρνηση οι τράπεζες θα έχουν 4 µε 5 δισεκατοµµύρια κέρδη
το χρόνο, θα έρχεστε εκ των υστέρων να τους βάζετε 100 εκα-
τοµµύρια φόρο και ούτε γάτα ούτε ζηµιά; Συγγνώµη, αλλά αυτό
είναι κατώτερο των περιστάσεων και εδώ θα πρέπει όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις να πάρουν θέση. 

Παρακολουθούµε µε ενδιαφέρον και τη θέση που παίρνει το
ΠΑΣΟΚ. Και λυπούµαστε που το λέµε αλλά έχει µετατοπιστεί και
διαρκώς χαµηλώνει τον πήχη των προσδοκιών για τη φορολό-
γηση των τραπεζών. Ξεκίνησε ο κ. Ανδρουλάκης στις 28 του µήνα
και είπε ότι έχει µια πρόταση η οποία µπορεί να φέρει 800 εκα-
τοµµύρια κατά έτος. Αυτό στις 5 του Δεκέµβρη έγινε 250 εκατοµ-
µύρια κατά έτος. Και έρχεται και καινούργια πρόταση η οποία
δεν ξέρουµε πόσο υπολογίζεται ότι θα φέρει στα δηµόσια ταµεία. 

Η λύση λοιπόν είναι αυτό που προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ορισµός
των υπερκερδών µε βάση τους ορισµούς της Κοµισιόν, υπολογι-
σµός των κερδών µε βάση τους ορισµούς της Κοµισιόν και φο-
ρολόγηση 90%. Γιατί σας φαίνεται εκτός των δυνατοτήτων; Είναι
εντός των δυνατοτήτων και λογικό να γράφουν 5 δισεκατοµµύρια
κέρδη οι τράπεζες και είναι παράλογο να φορολογούµε τα υπερ-
κέρδη; Σε ποιο σύµπαν µπορεί να αντέξει αυτού του τύπου η λο-
γική; 

Και βεβαίως, είδα ότι ερεθίστηκαν και πολλά µιντιακά κέντρα,
επειδή είπαµε ότι πρέπει να υπάρξει δηµόσια τράπεζα. Και αυτό
µας κάνει εντύπωση. Είναι µήπως λόγω των ενοχών για το ξεπού-
ληµα των µετοχών των τραπεζών; Ή είναι µήπως επειδή θέλετε
να αποστειρώσετε τη δηµόσια συζήτηση γύρω από την αναγκαία
συµµετοχή του δηµοσίου σε µία τράπεζα για να πιεστεί ο αντα-
γωνισµός προς τα κάτω; 

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι –και ολοκληρώνω και ευ-
χαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε- στη φθορά της αναζητά
παρτενέρ για ταγκό. Δεν θα τον βρει στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα αγωνιστεί για
να χτιστεί η συµµαχία που θα διώξει αυτή την Κυβέρνηση και τα
διλήµµατα είναι πάρα πολύ απλά και πεντακάθαρα: ή προοδευ-
τική αλλαγή ή ταγκό µε τον κ. Μητσοτάκη. Αναζητά παρτενέρ για
ταγκό και για τα ζητήµατα της συνταγµατικής αναθεώρησης. Δεν
ξέρουµε τι θέλει να προκρίνει. Οι θέσεις του το 2019 δεν αφήνουν
περιθώριο συγκλίσεων σε ό,τι µας αφορά. Αναζητά συνολικά
παρτενέρ και κυβερνητικό εταίρο λοιπόν και για την µελλοντική
αδυναµία του να σχηµατίσει αυτοδύναµη Κυβέρνηση. 

Δεν έχει ανάγκη λοιπόν έναν συνασπισµό εξουσίας που θα
ιδιωτικοποιήσει το νερό η χώρα. Δεν έχει ανάγκη έναν συνασπι-
σµό εξουσίας που θα ιδιωτικοποιήσει την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Δεν έχει ανάγκη έναν συνασπισµό εξουσίας που θα
αφήσει τις δηµόσιες δοµές υγείας και της παιδείας να καταρρεύ-
σουν. 

Έχει ανάγκη από µία προοδευτική αλλαγή που θα υπερασπι-
στεί την κοινωνία και σε αυτή την προοδευτική αλλαγή, σε αυτή
τη διαφορετική στρατηγική το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι η
απάντηση. Αυτή η προοδευτική αλλαγή θα επέλθει µε µία νέα
ενότητα δυνάµεων και πολιτών, µε τον ΣΥΡΙΖΑ στη θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όπως η λαϊκή εντολή όρισε, παρά
την υποκινούµενη νόθευση της, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία θα είναι ο καταλύτης της προοδευτικής αλλαγής και ο
λαός ο ίδιος ο φυσικός αυτουργός της. 
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Φιλιππιάδας Πρεβέζης, καθώς και
δέκα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Γενικό Λύκειο Θεσπρωτικού Πρεβέζης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση ο κ. Φωτόπουλος και
θα ακολουθήσει ο κ. Καζαµίας.

Ορίστε, κύριε Φωτόπουλε.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ σας άκουσα µε προσοχή να µιλάτε για την πρό-

οδο την οποία έχει επιδείξει η Κυβέρνηση στον ρυθµό απορρό-
φησης των κοινοτικών κονδυλίων είτε αυτά αφορούν το ΕΣΠΑ
είτε αυτό αφορά το ταµείο ανάκαµψης. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει
κάποιος σε αυτήν την Αίθουσα ο οποίος να αµφιβάλλει ότι αυτό
είναι ένα θετικό γεγονός. Φυσικά και η πρόοδος και σε ρυθµούς,
αλλά και σε κόστος χρήµατος, η εµπροσθοβαρής καταβολή των
ενισχύσεων είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Το πρόβληµα δεν
είναι αυτό. Το πρόβληµα το οποίο εντοπίζουµε από το 1981 µέχρι
σήµερα είναι το πού κατευθύνονται αυτά τα χρήµατα. Δεν είναι
µόνο να τα πάρεις εµπροσθοβαρώς. Το ίδιο πρόβληµα λοιπόν,
το οποίο έχουµε από το 1981 και το οποίο συνετέλεσε στο να
χρεοκοπήσει η Ελλάδα. βλέπουµε και σήµερα.

Μας µιλήσατε εσείς για έναν προϋπολογισµό του 2025 ως έναν
προϋπολογισµό ανάπτυξης. Ας δούµε λοιπόν, τι εννοείτε ως Κυ-
βέρνηση, όταν µιλάτε για προϋπολογισµό ανάπτυξης. Να ανα-
φέρω πως στο τρίτο τρίµηνο του 2024 και σύµφωνα µε την
ΕΛΣΤΑΤ, η αύξηση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος ήταν
κατά 2,4% η οποία προήλθε: 1,3% από την κατανάλωση και µόλις
0,3% από τις επενδύσεις. Για να µη µιλήσουµε για το εµπορικό
ισοζύγιο του οποίου το έλλειµµα έχει φτάσει σχεδόν στο 2011.
Σας το έχουµε ξαναπεί ότι αυτή είναι ολοφάνερη συνταγή χρεο-
κοπίας. Στηρίξατε µε τις πολιτικές σας τη µεταποίηση; Δεν νο-
µίζω. Θα έπρεπε; 

Θα σας αναφέρω κάτι το οποίο είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε.
Η µεταποίηση σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ για το 2022 αποτελούσε
το 6,2% επί του συνόλου της επιχειρηµατικότητας. Η δε συνολική
προστιθέµενη αξία της µεταποίησης στην ελληνική οικονοµία
ήταν 16,6 δισεκατοµµύρια ευρώ ή αλλιώς το 18,2% του ακαθάρι-
στου προϊόντος. Αυτό από µόνο του είναι ένα δείγµα του πόσο
σηµαντική είναι η αξία της µεταποίησης σε µια χώρα, ειδικά σε
µια χώρα η οποία έχει ως µονοκαλλιέργεια τον τουρισµό και τις
επιχειρήσεις και είναι κάτι για το οποίο δεν έχουµε δει να δίνετε
σαφή δείγµατα αλλαγής πορείας και αλλαγής του παραγωγικού
µοντέλου. 

Ακούσαµε για τον ίδιο λόγο και τον κ. Θεοδωρικάκο, αλλά το
θέµα δεν είναι τι λέµε. Το θέµα είναι τι κάνουµε. Χρησιµοποιήσατε
και «ξοδέψατε» ένα εργαλείο το οποίο έχετε στη διάθεσή σας,
όπως ήταν το Ταµείο Ανάκαµψης και µε λύπη µου διαπιστώνω -
παίρνοντας τον πίνακα από το Υπουργείο µε τις εκατό πρώτες
εταιρείες όχι συνολικά και καταγράφοντας κάποιες από τις εται-
ρείες οι οποίες χρηµατοδοτήθηκαν- ότι βλέπουµε εταιρείες ενοι-
κίασης αυτοκινήτων. Βλέπουµε µία τουρκικών συµφερόντων η
οποία έχει πάρει 269.316.000 ευρώ, µία εταιρεία ελληνικών συµ-
φερόντων πάλι ενοικίασης αυτοκινήτων η οποία έχει πάρει
150.048.000. 

Βλέπουµε εταιρείες –αυτό είναι ένα άλλο φαινόµενο- οι οποίες
ασχολούνται µε φωτοβολταϊκά. Και προφανώς από τη στιγµή που
έχουν την ίδια επωνυµία, παρόµοια -αλλαγή του αριθµού δηλαδή,
Φωτοβολταϊκό Πάρκο 9, Φωτοβολταϊκό Πάρκο 8, Φωτοβολταϊκό
Πάρκο 7- µιλάµε για την ίδια εταιρεία µε διαφορετικό ΑΦΜ, η
οποία συνολικά έχει πάρει 241 εκατοµµύρια. Φαινόµενα τέτοια

τα έχετε ελέγξει;
Η ρευστότητα την οποία έχουν οι εταιρείες σούπερ µάρκετ -οι

οποίες εν πάση περιπτώσει δεν είναι και από τους κλάδους που
θίχτηκε από την πανδηµία, θα έλεγα το αντίθετο- ειδικότερα µετά
την πανδηµία, είναι τεράστια. Υπήρχε λόγος να µεταφερθούν
κονδύλια για δανειακή στήριξη σε τέτοιου είδους επιχειρήσεις;
Δεν νοµίζω. 

Άρα λοιπόν δεν έχετε αλλάξει. Δεν έχετε δώσει δείγµατα ότι
θα αλλάξετε το παραγωγικό µοντέλο της οικονοµίας. Και βλέπο-
ντας και τις εταιρίες -όπως σας είπα νωρίτερα- οι οποίες έχουν
χρηµατοδοτηθεί, είναι δύο εταιρείες πάλι µε την επωνυµία «ΤΕΡ-
ΝΑ» οι οποίες έχουν πάρει συνολικά 379 εκατοµµύρια. Και ενώ
την ίδια στιγµή -και αυτό αν θέλετε απαντήστε το µου στην δευ-
τερολογία σας- η «ΤΕΡΝΑ» θα έπρεπε να καταβάλει 1,35 δισεκα-
τοµµύρια για την Εγνατία το 2023, εσείς τα µεταφέρατε για το
2024 και τώρα τα µεταφέρετε για το 2025. Θέλουµε να µας πείτε
αν έχετε σαφή εικόνα για το πότε αυτά τα χρήµατα θα καταβλη-
θούν στο δηµόσιο ταµείο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Καζαµίας για µια παρέµβαση.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε νωρίτερα τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικο-

νοµίας κ. Παπαθανάση, να µας λέει ότι ο προϋπολογισµός που
υπέβαλε η Κυβέρνηση στην Βουλή είναι όχι αναπτυξιακός, αλλά
ο πλέον αναπτυξιακός. Επίσης τον ακούσαµε να υπερασπίζεται
την πολιτική των πρωτογενών πλεονασµάτων ύψους 2,5% και την
φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Κύριε Παπαθανάση, θυµάστε ποιος είπε το 2016 ότι η δέ-
σµευση για πρωτογενή πλεονάσµατα της τάξης του 3,5% για τα
επόµενα δεκαπέντε χρόνια -που δεν είναι επιτεύξιµα- θα καταδι-
κάσει τη χώρα σε ένα αέναο µνηµόνιο και ότι ο περιορισµός των
στόχων του πρωτογενούς πλεονάσµατος από το 2018 και µετά
στο 2% για να δηµιουργηθεί δηµοσιονοµικός χώρος που µε τη
σειρά του θα στηρίξει την ανάπτυξη, είναι απαραίτητος; Θυµάστε
ποιος τα είπε αυτά;

Χθες ακούσαµε και τον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας να µας
λέει ότι είναι στάση ευθύνης να έχετε πρωτογενή πλεονάσµατα
στο 2,5%. Τώρα εσείς λέτε ότι είναι ο πλέον αναπτυξιακός προ-
ϋπολογισµός αυτός που έχει πρωτογενή πλεονάσµατα του 2,5%.
Ο κ. Μητσοτάκης έχει πει αυτά που σας διάβασα. Και βεβαίως
τώρα έρχεστε εσείς και υποστηρίζετε εντελώς άλλα. 

Τα πρωτογενή πλεονάσµατα, κύριε Παπαθανάση, δηµιουργούν
µια αέναη πολιτική λιτότητας. Μιλήσατε για σηµαντικές επιδόσεις
στη µείωση του χρέους. Το χρέος είναι ακόµη το υψηλότερο
µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα είναι για τα επόµενα αρκετά
χρόνια. Το 2027 θα κλείσουµε εικοσαετία κατά την οποία η Ελ-
λάδα θα είναι η τελευταία χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο
ύψος του χρέους. Αν µειωθεί, µε τις φιλόδοξες προβλέψεις που
παρουσιάζετε εσείς στο µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό πρό-
γραµµα που υποβάλλατε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και το 2038
θα είναι υψηλότερο το δηµόσιο χρέος απ’ ότι ήταν όταν χρεοκο-
πήσαµε. 

Εποµένως, θέλω να σας πω ότι αυτά που κάνετε είναι εντελώς
αντιαναπτυξιακά και όχι µόνο αυτό, αλλά γίνονται στη βάση µιας
στυγνής φορολογίας, η οποία έρχεται στις πλάτες των πολιτών
κυρίως των µεσαίων και ασθενέστερων στρωµάτων, διότι βασί-
ζεται σε έµµεσους φόρους, στο ΦΠΑ και στο φόρο κατανάλωσης
που το πληρώνουν όλοι µε τον ίδιο τρόπο. Και θα ήθελα να µας
υποστηρίξετε πώς είναι δυνατόν να λέτε στους πολίτες ότι µει-
ώνετε τους φόρους, τη στιγµή που εισπράττετε πολύ περισσό-
τερο;

Είπε ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας χθες και ρώτησε εµάς
στην Πλεύση Ελευθερίας αν πιστεύουµε ή όχι στην πάταξη της
φοροδιαφυγής. Βεβαίως πιστεύουµε στην πάταξη της φοροδια-
φυγής. Του το έχουµε πει πολλές φορές. Αλλά µια Κυβέρνηση η
οποία είναι υπεύθυνη, η οποία έχει την παραµικρή προσήλωση
στο φιλελευθερισµό τον οποίο πρεσβεύετε, θα πρέπει τα χρή-
µατα, τα φορολογικά έσοδα που εισπράττει µε την πάταξη της
φοροδιαφυγής, να τα επιστρέφει όλα στους πολίτες. Εσείς ξέ-
ρετε τι κάνετε; Επιστρέψατε την περασµένη εβδοµάδα µε το φο-
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ρολογικό νοµοσχέδιο µε δώδεκα φοροαπαλλαγές 1,1 δισεκατοµ-
µύρια και στον προϋπολογισµό που καταθέτετε τώρα στην
Βουλή, προβλέπετε εισπράξεις το 2025 κατά 6,2 δισεκατοµµύρια
περισσότερα σε φόρους. Παίρνετε έξι από τους πολίτες και τους
δίνετε ένα και κάνετε και τους γαλαντόµους. Πώς τα υποστηρί-
ζετε αυτά, κύριε Παπαθανάση; 

Τι το αναπτυξιακό υπάρχει σε µία πολιτική µε πρωτογενή πλε-
ονάσµατα περισσότερα απ’ αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός ότι
χρειάζεται η οικονοµία για να έχει κάποια προοπτική ανάπτυξης
–τα έλεγε το 2016- και τι αναπτυξιακή προοπτική έχει ένας προ-
ϋπολογισµός, ο οποίος βασίζεται σε καθαρή αύξηση των φόρων
για την επόµενη χρονιά πάνω από τον πληθωρισµό 7%; Καµία
απολύτως. 

Τα επιχειρήµατά σας δεν πείθουν κανέναν και οι πολίτες βε-
βαίως το νιώθουν αυτό στο πετσί τους, διότι ζουν την πολιτική
σας εν µέσω µιας οξύτατης κρίσης κόστους διαβίωσης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Σας είπα στην οµιλία µου ότι συζητάµε τον πλέον αναπτυξιακό
προϋπολογισµό του κράτους από το 2010. Νοµίζω ότι αυτό δεν
µπορεί να αµφισβητηθεί, διότι αποδεικνύεται µέσα από τα στοι-
χεία του προϋπολογισµού. Σας µίλησα για το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, για την απορρόφηση του Ταµείου Ανάκαµψης,
για την απορρόφηση του ΕΣΠΑ, για αυτά τα οποία δεν τα λέµε
εµείς. Τα λένε οι διεθνείς οίκοι, τα λένε οι οργανισµοί οι οποίοι
µελετούν, ο ΟΟΣΑ, που µας παρουσίασε και πάλι τρίτη χώρα στις
τριάντα επτά που εξετάζει. Το λένε τα στοιχεία και οι επενδύσεις
και η εµπιστοσύνη των επενδυτών στην πατρίδα µας. 

Πώς φαντάζεστε, κύριε Φωτόπουλε, ότι αυξήθηκαν οι εξαγω-
γές στο µεγαλύτερο επίπεδο που έχουν βρεθεί ποτέ, αν η µεταρ-
ρυθµιστική πολιτική αυτή και οι επενδύσεις δεν έφερναν αυτό το
αποτέλεσµα; Πώς φαντάζεστε ότι θα είχαν δηµιουργηθεί πεντα-
κόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας και σε πολλούς κλάδους σή-
µερα; Και θέλουµε να µειώσουµε περαιτέρω την ανεργία, διότι
το µεσοσταθµικό της Ευρώπης είναι στο 6% και εµείς είµαστε
στο 9,2% και η προσπάθειά µας είναι και µέσα από τον προϋπο-
λογισµό να αυξήσουµε τις θέσεις εργασίας. 

Πώς φαντάζεστε ότι θα µπορούσε να αποδώσει ο προϋπολο-
γισµός, έτσι ώστε να στρέψουµε και να ανακατευθύνουµε πό-
ρους προς την υγεία, στην παιδεία; Πώς φαντάζεστε ότι θα
µπορούσαµε να µειώσουµε τους φόρους περαιτέρω για να αυ-
ξήσουµε το διαθέσιµο εισόδηµα; Εποµένως αντιλαµβάνεστε ότι
όλα αυτά γίνονται σε ένα πλαίσιο.

Και για να το συνδυάσω και µε την ερώτηση του κ. Καζαµία,
σας είπα νωρίτερα, επίσης, ότι ξεχνάτε όταν µιλάτε -κάνετε τις
δηλώσεις σας αλλά ξεχνάτε- ότι ζείτε στην Ευρώπη. Ξεχνάτε. 

Φαντάζεστε ίσως κάποιον έξω ιδανικό κόσµο, όπου εσείς δεν
έχετε να συνεννοηθείτε µε τους Ευρωπαίους και δεν έχετε να τη-
ρήσετε κάποιους κανόνες. Δεν έχετε να παρουσιάσετε, όπως οι
είκοσι επτά χώρες της Ευρώπης, το Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιονο-
µικό Διαρθρωτικό Σχέδιο, έτσι ώστε να παρουσιαστεί η βιωσιµό-
τητα του χρέους και να εξυπηρετήσετε το χρέος. Ή δεν έχετε
υποχρέωση να βγείτε στις αγορές, για να βγάλετε οµόλογα, για
να µπορέσετε να αποπληρώσετε πολύ νωρίτερα το χρέος. 

Ξεχνάτε λοιπόν όταν µιλάτε ότι είµαστε µία χώρα που αυτή τη
στιγµή ναι, έχουµε το µεγαλύτερο χρέος και µετράτε, κύριε
Παππά, ονοµαστικό χρέος. Μην αναφέρεστε σε ονοµαστικό
χρέος, σας το έχω πει. Είναι σαν να λέτε τη σχέση που έχει το χι-
λιάρικο µε εσάς, µε το χιλιάρικο µε έναν εφοπλιστή. Είναι το ίδιο
πράγµα, κύριε Παππά; Είναι το ίδιο πράγµα τα 1.000 ευρώ στο
δικό σας εισόδηµα µε τα 1.000 ευρώ ενός εφοπλιστή; Αυτό ανα-
φέρετε και µπερδεύετε ακριβώς όλες αυτές τις ερµηνείες. Πά-
ντοτε συγκρίνουµε τη µείωση του χρέους ως προς το ΑΕΠ. Εκεί
µπορούµε να συσχετίζουµε αν µία χώρα µπορεί να εξυπηρετήσει
το χρέος και είναι βιώσιµο το χρέος. Πρέπει να µιλάµε για τα ίδια
πράγµατα. Τι είδους econometrics είναι αυτά τα οποία αναφέρετε
στον ΣΥΡΙΖΑ; 

Επίσης, στην Πλεύση Ελευθερίας θέλω να σας πω ότι η από-
δοση του προϋπολογισµού δεν πήγε µόνο στις µειώσεις των
φόρων και στην επιστροφή των 1,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που
είπατε. Πήγε και στις συντάξεις, πήγε και στην υγεία, πήγε και
στη στήριξη των συνταξιούχων τώρα τα Χριστούγεννα. Εποµένως
τα χρήµατα που προκύπτουν µέσα από την ανάπτυξη, µέσα από
τη διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές, το γεγονός
ότι υπάρχει µία φορολογική συνείδηση, τα χρήµατα αυτά επι-
στρέφουν, ούτε είναι τυχαίο το γεγονός, διότι µιλήσατε για το Τα-
µείο Ανάκαµψης. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης έχει δύο σκέλη, σας τα εξήγησα, νοµίζω
τα γνωρίζετε. Το δανειακό σκέλος αφορά τα δάνεια τα οποία
παίρνουν επιχειρήσεις και µάλιστα αριθµητικά τα δάνεια είναι 50-
50 περίπου µικροµεσαίες επιχειρήσεις και µεγάλες. Λογικό είναι,
οι µεγάλες επιχειρήσεις έχουν µεγαλύτερα επιχειρηµατικά σχέ-
δια. Αλλά υπάρχει η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα, η οποία
απευθύνεται µόνο στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και το ΕΣΠΑ,
που αφορά µόνο τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Το δε µέρος της
επιδότησης, δηλαδή αυτά τα χρήµατα των δανείων, τα επιστρέ-
φουµε πίσω. Δεν είναι χρήµατα που µένουν στη χώρα. Υπάρχει η
επιδότηση όµως, όπως είναι τα προγράµµατα, οι διαδραστικοί πί-
νακες, οι προληπτικές εξετάσεις, το πρόγραµµα ΑΙΓΙΣ, το µεγα-
λύτερο πρόγραµµα πολιτικής προστασίας που έχει τρέξει ποτέ
στην Ελλάδα, όλα αυτά τα προγράµµατα τα οποία τρέχουν και
τα οποία αφορούν την καθηµερινότητα και τους πολλούς ή δεν
αφορούν τους πολλούς, το γεγονός ότι τόσες χιλιάδες συµπολί-
τες µας θα κάνουν αυτούς τους προληπτικούς ελέγχους ή από
την πέµπτη δηµοτικού υπάρχουν διαδραστικοί πίνακες ή µιλάµε
για τα έργα και τα αντιπληµµυρικά έργα. Σας απάντησα, δεν
έµεινε κανένα αντιπληµµυρικό έργο. Όλα τα αντιπληµµυρικά
έργα που βγήκαν από το Ταµείο Ανάκαµψης εντάχθηκαν στο
ΕΣΠΑ 2021-2027. Γιατί δεν εντάχθηκαν στο Ταµείο Ανάκαµψης;
Διότι ακριβώς έχει έναν περιορισµένο χρόνο. Τα λεφτά αυτά ανα-
κατευθύνονται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν τον ξέρατε τον χρόνο του Ταµείου
Ανάκαµψης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Να σας θυµίσω ότι
είχαµε την καταστροφή της Θεσσαλίας και ανακατευθύναµε 600
εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης, 1,1 δισεκατοµµύρια από
το ΕΣΠΑ 2021-2027 και τα υπόλοιπα από το δηµόσιο ταµείο. Αυτή
είναι η έννοια της συνέπειας απέναντι στις υποχρεώσεις που
έχουµε, στα έργα και στα λόγια που έχουµε πει ή εν πάση περι-
πτώσει της δηµοσιονοµικής µας σωστής και ορθής πορείας. 

Αυτό το οποίο λέτε δεν έχει σχέση µε την Ευρώπη του σήµερα,
έχει σχέση µε µια άλλη εποχή. Εµείς ζούµε στο σήµερα και κοι-
τάµε το µέλλον. Αυτός ο προϋπολογισµός ανοίγει αυτό το παρά-
θυρο της ελπίδας για την επόµενη µέρα, διότι δηµιουργεί τις
συνθήκες του χρόνου να έχουµε περισσότερες θέσεις εργασίας,
για να τρέξουν όλα αυτά τα προγράµµατα στήριξης της κοινω-
νίας κυρίως προς την κατεύθυνση της κοινωνικής συνοχής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µε βάση αυτά που είπε
ο Υπουργός που θέλει να πάρει τον λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ο πιο

αναπτυξιακός προϋπολογισµός, αλλά του τελειώνουν τα καύσιµα
γρήγορα. Διότι µε βάση το δικό σας Μεσοπρόθεσµο το 2027
πάµε για 1,3% και το 2028 για 1% ανάπτυξη. Ποια είναι η αναπτυ-
ξιακή δυναµική λοιπόν που θα συσσωρεύσει και θα διατηρήσει η
δική σας πολιτική; Πουθενά και το αναγνωρίζετε και οι ίδιοι, ένα
αυτό.

Δεύτερον, µιλήσατε για τις εξαγωγές. Θα σταµατήσετε να κά-
νετε αυτή τη λαθροχειρία; Οι εξαγωγές σκέτες δεν έχουν νόηµα,
εάν εκτινάσσονται οι εισαγωγές. Σας είπαµε, το εµπορικό έλ-
λειµµα είναι στα 26 δισεκατοµµύρια στο ενιάµηνο. Καµία κουβέ-
ντα για αυτό δεν είπατε. 
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Τρίτον, για τις θέσεις εργασίας είπατε ότι έχουν αυξηθεί. Μά-
λιστα, οι µισές είναι εκ περιτροπής και επισφαλείς θέσεις εργα-
σίας. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν είναι έτσι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν είναι έτσι;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Το 67% είναι θέσεις πλήρους απασχόλη-

σης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, δεν ισχύει αυτό, δεν ισχύει, κυρία

Ευθυµίου.
Θέλουµε να µας εξηγήσετε πού νοµίζετε εσείς ότι οφείλεται

ότι παρ’ όλη την αύξηση της απασχόλησης το µερίδιο των µισθών
στο ΑΕΠ πέφτει. Για πάµε να δούµε λοιπόν ποιες πολιτικές δικές
σας είναι αυτές που αφήνουν τους µισθωτούς έξω από το µεγά-
λωµα της πίτας. 

Τρίτον, όχι µαθήµατα για Ευρώπη, κύριε Παπαθανάση. Όχι µα-
θήµατα για Ευρώπη, διότι τη θυµάστε όποτε θέλετε. Όταν η Ευ-
ρώπη µε ανακοίνωση της Κοµισιόν στην έναρξη της ενεργειακής
κρίσης σάς είπε «µειώστε τους έµµεσους φόρους» τη γράψατε
στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας. Όταν η Ευρώπη σάς είπε
«κρατικοποιήστε εταιρείες ενέργειας, για να µην υπάρχει το φαι-
νόµενο των καρτέλ» τη γράψατε στα παλαιότερα των υποδηµά-
των σας. Όταν η Ευρώπη σάς είπε «βάλτε πλαφόν στα κέρδη» τη
γράψατε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας. Πότε τη θυµά-
στε; Τη θυµάστε όταν να πρόκειται να συζητήσουµε για τους δη-
µοσιονοµικούς κανόνες, για τους οποίους προφανώς υπόχρεοι
να υποστούν τα βάρη, ώστε να πιάσουµε τους στόχους, είναι οι
µη έχοντες µέσα στην Ελλάδα. Δεν σας ακούσαµε να πείτε «έγινε
ότι έγινε, θα φορολογήσουµε τα υπερκέρδη για να πιάσουµε
τους στόχους», τίποτα τέτοιο. 

Τελειώνω µε το γνωστό θέµα, το οποίο γνωρίζατε και εσείς ότι
έχει απασχολήσει και µεταξύ µας αντιπαραθέσεις εντός του Κοι-
νοβουλίου, για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κύριε Παπαθα-
νάση, ή οι ενώσεις των µικροµεσαίων επιχειρήσεων δεν ξέρουν
τι τους γίνεται ή εσείς λέτε ανακρίβειες ή λέει ανακρίβειες και ο
διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, που µας έχει εξηγήσει ότι
µόνο το 4% των ελληνικών επιχειρήσεων έχουν πρόσβαση στον
τραπεζικό δανεισµό και της Αναπτυξιακής Τράπεζας, διότι και
αυτή την έχετε βάλει να υπόκειται στις αποφάσεις των συστηµι-
κών τραπεζών. 

Τέλος και σε απολύτως προσωπικό τόνο, διότι θέλω να επανα-
λάβω ειλικρινώς την εκτίµηση που τρέφω προς το πρόσωπό σας,
θέλω µία τοποθέτηση για τα φαινόµενα σκανδαλώδους σπατάλης
ευρωπαϊκών πόρων. Σας είπα δύο παραδείγµατα. Το ένα αφορά
τον κλάδο και την αγορά των ψηφιακών έργων. Για 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ ελέγχεται η χώρα µας από την Ευρωπαία Εισαγ-
γελέα. Και το άλλο, το οποίο εντέχνως τοποθετείτε και στις
δαπάνες του Ταµείου Ανάκαµψης για την υγεία, αφορά τις ενερ-
γειακές αναβαθµίσεις κέντρων υγείας µε κόστος 6.000 ευρώ το
τετραγωνικό. Είστε άξιος µηχανικός. Με 6.000 ευρώ το τετραγω-
νικό, κύριε Παπαθανάση, θα φτιάχνατε παλάτια, όχι ενεργειακές
αναβαθµίσεις. Πάρτε µια θέση τουλάχιστον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Φωτόπουλος. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Παπαθανάση, εµένα προ-
σωπικά δεν µου απαντήσατε σε τίποτα αυτά που σας ρώτησα, σε
τίποτα όπως.

Μας αναφέρατε για το θέµα των εξαγωγών ότι έχουν αυξηθεί
οι εξαγωγές. Θα σας επιστρέψω την απάντηση λέγοντας το εξής:
Μας λέτε τα τελευταία χρόνια να µην µετράµε το ονοµαστικό
χρέος, αλλά να κοιτάµε το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ. Αλήθεια,
οι εξαγωγές ως ποσοστό του ΑΕΠ έχουν µεταβληθεί, έχουν αυ-
ξηθεί; Όχι, παραµένουν ίδιες. Είµαστε και τρίτοι από το τέλος
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το εµπορικό έλλειµµα είναι περίπου όσο ήταν και το 2010, δη-
λαδή 28,3 δισεκατοµµύρια. Ούτε για αυτό είπατε τίποτα. Και κλεί-
νοντας να σας πω, γιατί δεν µε ακούσατε, να το επαναλάβω, η
«ΤΕΡΝΑ» έπρεπε να καταβάλει 1,35 δισεκατοµµύρια το 2023, µε-
ταφέρθηκε για το 2024, µεταφέρεται τώρα για το 2025. Θα τα
καταβάλει αυτά τα χρήµατα; Έχετε ένα πλάνο αποπληρωµής

αυτού του ποσού, αυτών των 1,35 δισεκατοµµυρίων ευρώ;
Και η τελευταία ερώτηση στην οποία θέλω να µου απαντήσετε,

θα την κάνουµε για δεύτερη φορά, είναι η εξής: Μας µιλήσατε
για πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, οι οποίες δηµι-
ουργήθηκαν τα τελευταία χρόνια. Μπράβο και καλά κάνετε. Εµείς
ως Ελληνική Λύση δεν δαιµονοποιούµε τις επενδύσεις ακόµα και
αυτές για τις οποίες δεν έχουν αυτό που λέµε µόνιµη και σταθερή
εργασία. Πόσες από αυτές αφορούσαν τον δευτερογενή τοµέα;
Πόσες από αυτές αφορούσαν τη µεταποίηση; Έχετε να µας δώ-
σετε µια εικόνα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, θέλετε να απαντήσετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Λοιπόν, κατ’ αρχάς σας απάντησα για το Ταµείο Ανάκαµψης,

για τους δύο άξονες που έχει: το δανειακό σκέλος και το σκέλος
των επιδοτήσεων. Σας εξήγησα ότι το δανειακό σκέλος είναι
πόροι οι οποίοι θα επιστραφούν. Δίδονται τα δάνεια µε χαµηλό
επιτόκιο. Ακολουθείται µια διαδικασία όπου το κράτος δεν  συµ-
µετέχει κατ’ ουσίαν, διότι πρέπει να ελέγχεται από έναν ανεξάρ-
τητο ελεγκτή  κάθε εταιρεία η οποία αιτείται για να πάρει ένα
τέτοιο δάνειο. Στη συνέχεια η απαίτηση είναι να χορηγηθεί το δά-
νειο µε την ευθύνη που θα αναλάβει κατ’ ουσίαν και η εµπορική
τράπεζα. Εποµένως κάθε δάνειο το οποίο περνάει µέσα από τη
διαδικασία αυτή, ελέγχεται ακριβώς εάν η εταιρεία είναι αξιόπι-
στη και έχει τη δυνατότητα αποπληρωµής του δανείου αυτού. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, από τα 18 δισεκατοµµύρια σε δάνεια –
αν αφαιρέσουµε αυτά που έχουν ανακατευθυνθεί σε προγράµ-
µατα όπως το «Σπίτι µου 2» ή σε προγράµµατα που έχουν σχέση
µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων- έχουµε εκταµιεύσει ή
θα εκταµιεύσουµε µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2024 συνολικά σε συµ-
βάσεις, σε νοµικές δεσµεύσεις δηλαδή, 7 δισεκατοµµύρια ευρώ,
που σηµαίνει κατ’ ουσίαν ότι έχουµε άλλα 7 δισεκατοµµύρια για
να µπορούν να δοθούν σε δάνεια. 

Και να θυµίσω ότι εδώ υπάρχει µία υποχρέωση, ένα tagging
όπως λέγεται, έτσι ώστε από τα δάνεια το 20% να είναι ψηφιακές
επενδύσεις, το 37% να είναι πράσινες επενδύσεις και οι υπόλοι-
πες αναπτυξιακές επενδύσεις. Αυτός είναι ο βασικός κανόνας µε
τον οποίον κινούµαστε και µας έδωσε τα λεφτά η Ευρώπη: 20%
σε ψηφιακές επενδύσεις. 

Έχουµε συζητήσει εδώ στη Βουλή ότι στην Ελλάδα δεν υπάρ-
χουν τόσες πολλές ψηφιακές επενδύσεις κι αυτό, αν θέλετε, κα-
θυστερεί και την εξέλιξη των δανείων. Αν είχαµε ψηφιακές
επενδύσεις, τότε τα δάνεια θα έτρεχαν σε πολύ πιο γρήγορους
ρυθµούς. Εποµένως, η απάντηση είναι ότι τα δάνεια έχουν µία
διαδικασία η οποία έχει και κανονισµούς και ακολουθείται µια συ-
γκεκριµένη, εγκεκριµένη διαδικασία από την Ευρώπη.

Επίσης, η ανάπτυξη έχει σχέση και µε τη δυνατότητα να αυξά-
νονται οι µισθοί. Σας είπαµε ότι ο στόχος µας είναι το 2027 που
θα γίνουν οι εκλογές κάποια στιγµή την άνοιξη, ο κατώτατος µι-
σθός θα φτάσει στα 950 ευρώ και ο µέσος µισθός θα φτάσει τα
1.500 ευρώ. Έχουµε, λοιπόν, τον δείκτη κατ’ ουσίαν του κατώτα-
του µισθού και βλέπουµε πως σε ό,τι έχει σχέση µε τον κατώτατο
µισθό η Ελλάδα βρίσκεται στην εντέκατη θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αυτό είναι µία συζήτηση που γίνεται συνεχώς σχετικά µε
τη δυνατότητα να απεικονίσουµε µε τον καλύτερο τρόπο την αγο-
ραστική δύναµη σε επίπεδο µισθού. 

Ως προς τις ερωτήσεις που έκανε ο κ. Παππάς, πρώτον, κύριε
Παππά, γνωρίζετε πολύ καλά ότι εµείς εδώ, εφόσον µας ζητηθεί
κάτι –για τον έλεγχο που λέτε- είµαστε εδώ να παρέχουµε όλες
τις πληροφορίες. Σας απαντάµε, λοιπόν, γιατί εσείς δεν ξέρω από
πού τις έχετε αυτές τις πληροφορίες; Φαίνεται ότι έχετε µια δια-
φορετική σχέση. Σε εµάς, λοιπόν, δεν έχει έρθει ερώτηµα κανένα
γι’ αυτό. 

Δεύτερον, να σας θυµίσω ότι υπάρχει και έννοµη τάξη στην Ελ-
λάδα. Υπάρχει το Ελεγκτικό Συνέδριο, υπάρχει το Συµβούλιο Επι-
κρατείας, υπάρχει ένα σχέδιο διαχείρισης πολύ αυστηρό. Υ-
πάρχει ο µηχανισµός, ο ελεγκτικός µηχανισµός του Ελεγκτικού
Συνεδρίου της Ευρώπης, του Ελεγκτικού Συνεδρίου της Ελλά-
δας. 
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Εµείς, λοιπόν, ακολουθούµε διαδικασίες που είναι εγκεκριµέ-
νες και οι οποίες πιστά πρέπει να ακολουθήσουν όλα αυτά τα
οποία γνωρίζετε κι εσείς.  Ως µηχανικός σας λέω ότι προφανώς
η διαδικασία αυτή είναι µια διαγωνιστική διαδικασία που περνάει
µέσα από όλες τις φάσεις του διαγωνισµού. 

Εποµένως, δεν µπορώ να σας απαντήσω εγώ γι’ αυτό το οποίο
µε ρωτάτε τώρα. Μπορώ να σας δώσω όλα τα έγγραφα, αυτά τα
οποία ζητάτε, της διαγωνιστικής διαδικασίας και εσείς να πάτε,
εφόσον έχετε τις όποιες αµφιβολίες, να ελέγξετε. Εµείς είµαστε
ανοικτοί σε οποιονδήποτε έλεγχο. Πιστεύουµε και στη δικαστική
εξουσία. Δεν µπαίνουµε µέσα στον έλεγχο που γίνεται. Αναµέ-
νουµε τα όποια αιτήµατα και είµαστε έτοιµοι να δώσουµε τα
όποια στοιχεία. Δεν έχει υπάρξει κάτι αυτή τη στιγµή. Όταν θα
υπάρξει, όταν θα µας ζητήσουν, θα δώσουµε τα πάντα. 

Εποµένως, η απάντηση είναι ότι το Ταµείο Ανάκαµψης και στο
κοµµάτι το διαγωνιστικό έχει πάρα πολλές διαδικασίες και, µάλι-
στα, οι διαδικασίες αυτές δεν είναι µόνο από την ελληνική
πλευρά, είναι και από την ευρωπαϊκή πλευρά, γιατί το Ελεγκτικό
Συνέδριο, το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο και το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο εδώ κάνει συνεχώς ελέγχους και, βεβαίως, τα πορίσµατα
αυτά έρχονται και στη Βουλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ακο-

λουθήσουν δύο συνάδελφοι οµιλητές, οι οποίοι είναι η κ. Μάλαµα
και ο κ. Μαντάς. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο Υπουργός κ. Στυλια-
νίδης. Αµέσως µετά θα µιλήσουν δύο συνάδελφοι, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, τρεις συνάδελφοι
και ο κ. Σταϊκούρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και έξι συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 5ο και 11ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας Μα-
γνησίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κοινοβουλευτική συζήτηση για

τον προϋπολογισµό δεν είναι συζήτηση αριθµών, δεν είναι µια
συζήτηση έξω από τις κοινωνικές ανάγκες, δεν είναι καν µια συ-
ζήτηση δεικτών. Είναι µια συζήτηση που αν δεν έχει στο επίκε-
ντρό της τις πραγµατικές αγωνίες και δυσκολίες, που αν δεν
αποτυπώνει µε σαφήνεια ένα κοινωνικό πρόσηµο, τότε δεν έχει
πραγµατικό περιεχόµενο, είναι άχρηστη. 

Είναι σαφές ότι η Κυβέρνηση έχει επενδύσει πολιτικά στη δη-
µιουργική λογιστική των αριθµών. Όπως κάθε χρόνο, υπόσχεται
ταχείς ρυθµούς ανάπτυξης, υπόσχεται µείωση της ανεργίας και
υπεραπόδοση της οικονοµίας. Με άλλα λόγια, αντιλαµβάνεται
τον προϋπολογισµό η Κυβέρνηση ως µια άσκηση και όχι ως µια
πραγµατική κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Σε έναν πραγµατικό, ουσιαστικό προϋπολογισµό το βασικό
ερώτηµα για την κοινωνία είναι ένα και µόνο πράγµα: Θα ζήσει
καλύτερα ή θα ζήσει χειρότερα. Και αυτό ακριβώς αποτυπώνεται
στις κοινωνικές δαπάνες. Το ερώτηµα είναι αυτό. Μέσα από αυτό
απαντά, από τις κοινωνικές δαπάνες, στις δαπάνες που αφορούν
την πρόσβαση στην υγεία, στην παιδεία, στις δαπάνες για το πλέ-
γµα κοινωνικής προστασίας, στις δαπάνες για τη θωράκιση των
κοινωνικών αγαθών, στο πλέγµα πολιτικών για την αντιµετώπιση
της ακρίβειας, για την ενίσχυση της αγοραστικής δύναµης. 

Τι λέει, όµως, η αλήθεια των αριθµών; Ότι η Κυβέρνηση δε-
σµεύεται σε υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα σε όλους τους κρί-
σιµους τοµείς, προϋπολογίζει 1 δισεκατοµµύριο περισσότερους
φόρους στο εισόδηµα φυσικών προσώπων, 1,5 δισεκατοµµύριο
περισσότερο στους έµµεσους φόρους και πάνω από 1 δισεκα-
τοµµύριο περισσότερο από τις ασφαλιστικές εισφορές. 

Από πού θα βγουν αυτά τα χρήµατα; Μας λέει η Κυβέρνηση

ότι θα προκύψουν από την ανάπτυξη και από την αύξηση της
απασχόλησης. Αυτό είναι εξαιρετικά αβέβαιο, βέβαια, διότι η
ιδιωτική κατανάλωση το 2025 θα µειωθεί, ο πληθωρισµός θα τρέ-
χει µε ρυθµούς ανώτερους, θα τρέχει µε ρυθµούς ανώτερους της
ανάπτυξης και ο πληθωρισµός στα τρόφιµα θα στερήσει από
πάρα πολλούς πολίτες την πρόσβαση στα βασικά αγαθά.

Άρα, δεσµεύεται η Κυβέρνηση σε πρωτογενή πλεονάσµατα
που θα προκύψουν από την πραγµατική οικονοµία µέσα σε ένα
περιβάλλον εξαιρετικής δηµοσιονοµικής αβεβαιότητας. 

Λέει η Κυβέρνηση ότι αυξάνει τη στήριξή της στην κοινωνία.
Είναι, όµως, έτσι; Ο κοινωνικός προϋπολογισµός, έτσι όπως κα-
ταγράφεται στον προϋπολογισµό, δεν σας προκαλεί προβληµα-
τισµό; Αυξάνεται το πρωτογενές πλεόνασµα στα νοσοκοµεία και
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αυξάνεται ο στόχος των
εσόδων στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, διατηρού-
νται υψηλότατα πρωτογενή πλεονάσµατα στην κοινωνική ασφά-
λιση, καταγράφεται µια ακραία υποβάθµιση στα κονδύλια για τη
στήριξη των ανέργων, παρατηρείται µια αποεπένδυση από την
παιδεία µε πολύ σοβαρή µείωση των αναπτυξιακών κονδυλίων
στην εκπαίδευση, βλέπουµε µια µείωση σηµαντική στους τακτι-
κούς πόρους του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ότι στη
σχέση του πολίτη µε τις υπηρεσίες της καθηµερινότητας, µε τις
δοµές υγείας, µε την παιδεία, µε τις ανταποδοτικές υπηρεσίες
της τοπικής αυτοδιοίκησης, µε την προστασία του κοινωνικού
αγαθού του πολιτισµού το κόστος θα συνεχίσει να αυξάνεται. 

Και στο θέµα της ανάπτυξης, όµως, υπάρχουν πάρα-πάρα
πολύ σοβαρά ερωτήµατα: Από πού θα προκύψει ανάπτυξη από
τη στιγµή που θα υποστεί η επιχειρηµατικότητα όλη αυτή τη φο-
ρολόγηση; Μια επιχείρηση που δυσκολεύεται σήµερα να τα βγά-
λει πέρα πώς θα επενδύσει στην ανάπτυξή της σηκώνοντας όλο
αυτό το βάρος του κόστους, του κόστους των φόρων και παράλ-
ληλα έρχεται αντιµέτωπη και µε την αδυναµία της κοινωνίας να
αντεπεξέλθει στην ακρίβεια;

Εµείς, λοιπόν, ως κίνηµα δηµοκρατίας πιστεύουµε ότι η πρα-
γµατική ανάπτυξη θα έρθει µέσα από τη δυνατότητα της κοινω-
νίας να αναπτύσσεται και µόνο της κοινωνίας. Πιστεύουµε ότι η
επιχειρηµατικότητα θα πρέπει να µπορεί να ξεδιπλώνει και να ξε-
περνάει χωρίς εµπόδια όλα αυτά. Πιστεύουµε ότι χωρίς κοινω-
νικά αγαθά, χωρίς πλέγµα κοινωνικής προστασίας, δεν υπάρχει
υγιής οικονοµία. Δεν αποδεχόµαστε την εικόνα της κοινωνίας που
δεν παρέχει σύγχρονη εκπαίδευση στα παιδιά µας. Δεν αντιλαµ-
βανόµαστε την οικονοµία ως ευκαιρία για λίγους και ως µηχανι-
σµό αποκλεισµού για τους πολλούς. 

Αυτός είναι και ο λόγος που καταθέσαµε την πρόταση νόµου
για την κλιµακωτή φορολόγηση των υπερκερδών των τραπεζών.
Γι’ αυτό καταθέσαµε τις τροπολογίες µας για τη στήριξη των δα-
νειοληπτών και την προστασία στους πλειστηριασµούς. Αυτές τις
παρεµβάσεις εµείς δεσµευόµαστε ότι θα τις συνεχίσουµε, γιατί
η δική µας αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση είναι και θα είναι αντι-
πολίτευση µε προτάσεις και µε συγκεκριµένα µέτρα, όχι επειδή
έχουµε την ψευδαίσθηση, βέβαια, ότι η Κυβέρνηση θα τα υιοθε-
τήσει. Δεν λέµε κάτι τέτοιο. Εµείς οφείλουµε να το κάνουµε. Γιατί;
Για να γνωρίζει η κοινωνία ότι αυτός ο οικονοµικός δρόµος, ο άδι-
κος, που διαγράφεται µπροστά µας µε αυτόν τον προϋπολογισµό
δεν είναι µονόδροµος. Υπάρχουν και άλλες λύσεις. Και καλά θα
κάνετε να τις πάρετε υπ’ όψιν σας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Μάλαµα και για την οικονοµία του χρόνου και να καλέσω στο
Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Περικλή Μαντά για
τη δική του τοποθέτηση. 

Ορίστε, κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ για να συζητήσουµε τον προϋπολογισµό του 2025,
έναν προϋπολογισµό που σηµατοδοτεί µια νέα εποχή για την Ελ-
λάδα. Με αποφασιστικότητα και σκληρή δουλειά η χώρα µας κα-
ταφέρνει να βάζει σε τάξη την οικονοµία της, να επιτυγχάνει
ισχυρή ανάπτυξη και να ενισχύει την κοινωνική συνοχή. 

Ας δούµε, λοιπόν, τις βασικές πτυχές αυτού του σχεδίου που
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διαµορφώνει το µέλλον της χώρας µας. 
Πρώτη πτυχή: Η Ελλάδα βάζει σε τάξη τα δηµόσια οικονοµικά

της. Το 2025 θα είναι µια χρονιά ορόσηµο για τη δηµοσιονοµική
σταθερότητα της χώρας µας. Θα έχουµε το τέταρτο υψηλότερο
πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γεγονός που
επιβεβαιώνει τη συνετή διαχείριση των οικονοµικών µας.

Η Ελλάδα θα καταγράψει έναν από τους ταχύτερους ρυθµούς
µείωσης του δηµοσίου χρέους σε ολόκληρη Ευρωπαϊκή Ένωση.
Το χρέος, ως προς το ποσοστό του ΑΕΠ, αναµένεται να µειωθεί
στα 147% και ταυτόχρονα, η χώρα µας θα καταγράψει πολλα-
πλάσια ανάπτυξη από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης, ενισχύοντας
µε αυτόν τον τρόπο την ανταγωνιστικότητά της.

Αυτά τα επιτεύγµατα, βεβαίως και δεν είναι τυχαία. Είναι απο-
τέλεσµα µιας συνεπούς πολυδιάστατης πολιτικής, που εστιάζει
στην ανάπτυξη, τη διαφάνεια και την κοινωνική δικαιοσύνη.

Δεύτερη πτυχή, πετυχαίνουµε συνολική βελτίωση των οικονο-
µικών µεγεθών. Οι οικονοµικές προοπτικές για το 2025 είναι ιδι-
αίτερα θετικές. Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές θα συνεχίσουν να
αυξάνονται, στηρίζοντας την ανάπτυξη. Οι δηµόσιες επενδύσεις,
που έχουν ήδη υπερδιπλασιαστεί από το 2019, θα αυξηθούν
ακόµα περισσότερο. Το ΑΕΠ της χώρας θα έχει αυξηθεί αθροι-
στικά κατά 62 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2019, κατα-
γράφοντας έτσι µια αύξηση περίπου στο 34%. Ο ρυθµός
ανάπτυξης θα φτάσει τα 2,3%, ενώ ο πληθωρισµός θα πέσει στα
2,1%. Η ανεργία θα συνεχίσει την πτωτική της πορεία, υποχωρώ-
ντας κάτω από το 10%, στα χαµηλότερα επίπεδα από την οικο-
νοµική κρίση. Αυτά τα στοιχεία δεν δείχνουν µόνο οικονοµική
ανάπτυξη. Δείχνουν κοινωνική πρόοδο, ευκαιρίες για όλους και
ένα µέλλον που εµπνέει εµπιστοσύνη, επίσης, σε όλους.

Τρίτη πτυχή, είναι οι αυξήσεις αποδοχών και οι κοινωνικές πα-
ροχές. Ο προϋπολογισµός του 2025 φέρνει σηµαντικές αυξήσεις
αποδοχών και κοινωνικές παροχές µε έµφαση στην υποστήριξη
των πιο ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. Οι συντάξεις αυξάνονται
κατά 2,4%, ενώ οι µισθοί στο δηµόσιο προσαρµόζονται, ώστε ο
εισαγωγικός να µην υπολείπεται του κατώτατου µισθού.

Ιδιαίτερη µέριµνα λαµβάνεται δε, για τους γιατρούς που υπη-
ρετούν σε άγονες περιοχές καθώς και για τους ένστολους. Το
φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα και οι αποδοχές των σπουδαστών
στρατιωτικών σχολών αυξάνεται, στηρίζοντας έτσι την κατεύ-
θυνση αυτή στους νέους µας. Επιπλέον, σε λίγες µέρες δίνονται
έκτακτες ενισχύσεις σε ανασφάλιστους υπερήλικες και τους δι-
καιούχους επιδοµάτων αναπηρίας, µία επιπλέον δόση στους δι-
καιούχους επιδόµατος παιδιού και ένα 50% επιπλέον επίδοµα για
τους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Αυτές
οι παρεµβάσεις µαζί µε όλα τα υπόλοιπα δείχνουν, βεβαίως,
έµπρακτα ότι η ανάπτυξη θα πρέπει -και σωστά- να αφορά όλους
τους πολίτες.

Η τέταρτη πτυχή αφορά τις µειώσεις φόρων για όλους. Το
2025 προβλέπονται ακόµα δώδεκα σηµαντικές µειώσεις φόρων,
συνολικού κόστους 900 εκατοµµυρίων ευρώ. Μεταξύ άλλων, µεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1%, κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, απαλ-
λαγή φόρου εισοδήµατος για ακίνητα που θα ενοικιαστούν, µεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ στα ασφαλισµένα ακίνητα, κατάργηση του τέ-
λους σταθερής τηλεφωνίας και συνδέσεις οπτικής ίνας,
παρεµβάσεις που µειώνουν τη φορολογική επιβάρυνση για νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις, δηµιουργώντας ταυτόχρονα κίνητρα
για περαιτέρω ανάπτυξη.

Πέµπτη πτυχή, επενδύσεις σε υγεία και παιδεία. Οι δαπάνες
για την υγεία και την παιδεία καταγράφουν τη µεγαλύτερη αύ-
ξηση στον προϋπολογισµό του 2025. Οι δαπάνες για την υγεία
κατά 74% σε σχέση µε το 2019, µε έµφαση στα νοσοκοµεία όπου
θα αυξηθούν οι δαπάνες κατά 120%. Για την παιδεία προβλέπεται
αύξηση του τακτικού προϋπολογισµού κατά 140 εκατοµµύρια και
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων κατά 115 εκατοµµύ-
ρια. Αυτές οι επενδύσεις διασφαλίζουν υψηλής ποιότητας υπη-
ρεσίες για όλους τους πολίτες.

Έκτη πτυχή, η ενίσχυση της άµυνας. Η δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση επιτρέπει την ενίσχυση της εθνικής µας άµυνας. Οι δαπά-
νες για την άµυνα αυξάνονται κατά 73% σε σχέση µε το 2019,
ενώ το 2025 θα παραληφθούν σηµαντικά εξοπλιστικά συστήµατα,

όπως φρεγάτες Belharra. Αυτό δείχνει την προσήλωση της Κυ-
βέρνησης στη θωράκιση της χώρας µας από κάθε πιθανή απειλή.

Έβδοµη πτυχή, αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. Η αποτελε-
σµατική µάχη κατά της φοροδιαφυγής συνεχίζεται. Το 2024 τα
επιπλέον έσοδα έφτασαν τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά δια-
τέθηκαν σε κρίσιµους τοµείς, όπως τα εξοπλιστικά προγράµµατα,
η αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης και η ενίσχυση των ευάλω-
των οµάδων. Η δικαιοσύνη στο φορολογικό σύστηµα είναι θεµέ-
λιος λίθος για την ανάπτυξη.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, ο προϋπολογισµός του 2025 δεν
είναι απλώς αριθµοί. Είναι το όραµά µας για µια Ελλάδα που προ-
οδεύει, µια Ελλάδα που συνδυάζει τη δηµοσιονοµική υπευθυνό-
τητα µε την κοινωνική ευαισθησία. Με λιγότερους φόρους, περισ-
σότερες επενδύσεις και στήριξη στους πολίτες, οικοδοµούµε ένα
µέλλον αντάξιο των προσδοκιών µας. Ο προϋπολογισµός του
2025 αποτελεί το επιστέγασµα µιας στρατηγικής που παντρεύει
τις αρχές της φιλελεύθερης πολιτικής µε τη σύγχρονη ανάγκη
για κοινωνική συνοχή και ανάπτυξη για όλους.

Η φιλοσοφία της Κυβέρνησης βασίζεται στην πεποίθηση ότι η
οικονοµική ανάπτυξη δεν µπορεί να ανθίσει χωρίς δηµοσιονοµική
πειθαρχία, ελευθερία της αγοράς και στοχευµένες κοινωνικές πα-
ρεµβάσεις.

Μειώνουµε τους φόρους, αυξάνουµε τα έσοδα. Η µείωση της
φορολογίας δεν είναι απλώς µια οικονοµική επιλογή. Είναι µια
ιδεολογική τοποθέτηση. Οι φορολογικές ελαφρύνσεις δηµιουρ-
γούν κίνητρα για επενδύσεις, εργασία και παραγωγή, ενισχύο-
ντας τελικά τα δηµόσια έσοδα, µέσω της ανάπτυξης.

Απελευθερώνουµε τους δυναµικούς τοµείς της ελληνικής οι-
κονοµίας. Η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, οι φορολο-
γικές απαλλαγές για την αξιοποίηση ακινήτων και τα κίνητρα για
συγχωνεύσεις και εξαγορές δείχνουν ξεκάθαρα την προσήλωση
στη δηµιουργία ενός ευέλικτου, φιλικού προς την επιχειρηµατι-
κότητα, περιβάλλοντος. Επιτυγχάνουµε δηµοσιονοµική υπευθυ-
νότητα µε κοινωνική διάσταση.

Ο πρωτογενής πλεονασµατικός σχεδιασµός συνδυάζεται µε
µέτρα που αγγίζουν την καθηµερινότητα του κάθε πολίτη, όπως
οι αυξήσεις, µισθών συντάξεων, οι ενισχύσεις σε ευάλωτες οµά-
δες. Αυτή είναι η απόδειξη ότι η φιλελεύθερη πολιτική δεν απο-
κλείει την κοινωνική αλληλεγγύη. Αντίθετα, τη χρησιµοποιεί ως
µέσο για τη συνολική πρόοδο.

Επενδύουµε στη διαρκή ανάπτυξη. Ο προϋπολογισµός αναδει-
κνύει ότι η βιώσιµη ανάπτυξη προϋποθέτει µακροχρόνιο σχεδια-
σµό για αυξηµένες δαπάνες για την υγεία, την παιδεία, την
άµυνα. Δεν είναι δαπάνες πολυτελείας. Είναι δαπάνες οι οποίες
φέρνουν επενδύσεις, έναν πιο ανθεκτικό και ανταγωνιστικό κρα-
τικό µηχανισµό, έναν πιο µορφωµένο πληθυσµό και µια ασφαλή
χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό δώστε µου, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω.
Αυτός ο προϋπολογισµός αποδεικνύει ότι η φιλελεύθερη πο-

λιτική δεν είναι απλώς µείωση του κράτους, αλλά η αναδιάρ-
θρωσή του για να γίνει πιο αποτελεσµατικό, δίκαιο και φιλικό
προς τους ιδιώτες, ένα σύγχρονο, ανοιχτό και δηµιουργικό κρά-
τος που βάζει τον πολίτη στο επίκεντρο της ανάπτυξης.

Η Μεσσηνία τα τελευταία πέντε χρόνια έχει µπει στο επίκεντρο
της ανάπτυξης της Πελοποννήσου και ολόκληρης της χώρας µε
τεράστια έργα υποδοµής, τα οποία έχουν δροµολογηθεί και πα-
ρόλες τις καθυστερήσεις, είναι σε εξέλιξη έργα εκατοµµυρίων
ευρώ, όπως ο δρόµος Καλαµάτα – Πύλος – Μεθώνη. Είναι έργο
άνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ, στο οποίο έχουν ξεκινήσει οι
πρόδροµες εργασίες.

Τα δίκτυα του Φιλιατρινού Φράγµατος, τα οποία δηµοπρατού-
νται τον Φεβρουάριο, που θα αρδεύει τριάντα πέντε χιλιάδες
στρέµµατα γης. Επίσης, το Μιναγιώτικο Φράγµα από το Ταµείο
Ανάκαµψης, άλλα τριάντα πέντε στρέµµατα γης. Η παράκαµψη
της Γιάλοβας, το αεροδρόµιο της Καλαµάτας, το µοναδικό αε-
ροδρόµιο που παραχωρείται µόνο του. Σε λίγους µήνες θα ψη-
φίσουµε εδώ όλοι µαζί τη σύµβαση παραχώρησης, γιατί έχει
ολοκληρωθεί ο διαγωνισµός.

Όµως, θέλω, επειδή βρίσκεται εδώ ο Υπουργός Υποδοµών -
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νοµίζω έχει βγει για λίγο έξω- να θέσω ένα τεράστιο ζήτηµα στην
Ολοµέλεια της Βουλής. Το σηµαντικότερο και σπουδαιότερο
έργο για την Περιφέρεια Πελοποννήσου, για το οποίο όλοι θα
πρέπει να δουλέψουµε είναι ένα, κυρίες και κύριοι. Είναι η ολο-
κλήρωση του οδικού άξονα Πάτρα – Πύργος – Καλό Νερό – Τσα-
κώνα. Είναι  ένας δρόµος που πρέπει να δουλέψουµε όλοι και να
τον εντάξουµε στο σχεδιασµό µας. Το απαιτεί η τοπική κοινωνία.
Είναι ένα αναπτυξιακό, εθνικό έργο. Συνδέει τη δυτική Ελλάδα
µε την κεντρική Ελλάδα, την Πελοπόννησο ολόκληρη. Θα πρέπει
σταδιακά να βρούµε λύσεις για να το ολοκληρώσουµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
ιδιωτικό Γυµνάσιο Τρικάλων «Σύγχρονα Εκπαιδευτήρια Αθηνά».

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
Σας χειροκροτεί και η τοπική σας Βουλευτής, η Βουλευτής Τρι-
κάλων κ. Κοντοτόλη.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να καλέσω στο Βήµα τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής τον κ. Στυλιανίδη για τη δική του παρέµβαση.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα αρχίσω τη δική µου παρέµβαση ενη-

µερώνοντας για όλα τα σχετικά µε το δικό µου Υπουργείο, γιατί
πιστεύω ότι αυτή είναι η βασική µου ευθύνη. Άλλωστε, η εξαιρε-
τική οµιλία του Υπουργού κ. Παπαθανάση µε τη σεµνότητα που
τον διακρίνει νοµίζω έδωσε µια ολιστική απάντηση σε όλα τα κρί-
σιµα ερωτήµατα, όπως και η ωραία οµιλία του συναδέλφου κ.
Μαντά νοµίζω πως αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δίνει απαντήσεις σε όλα αυτά τα ερωτήµατα που θέτει ο
ελληνικός λαός µε µια σεµνότητα και µια αποτελεσµατικότητα και
µακριά από βαρύγδουπες διατυπώσεις και τοξικό κλίµα.

Ξεκινώντας και επειδή έχω ακούσει και κριτική που αφορά στο
δικό µου Υπουργείο, θα πω ότι αν και είµαι χρόνια στην πολιτική
ποτέ ως πολιτικός δεν συνεισέφερα στο τοξικό κλίµα. Η εποικο-
δοµητική κριτική είναι περισσότερο ευπρόσδεκτη, όταν βασίζεται
σε στοιχεία και όταν έχει περιεχόµενο και πρόταση. Αυτά που
άκουσα, δυστυχώς, αποδεικνύουν ότι κυρίως δεν έχουν καν δια-
βαστεί οι ανακοινώσεις του Υπουργείου, κάτι που είναι κρίµα. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν θέλω να συνεισφέρω σε ένα τοξικό
κλίµα που άλλωστε δεν ενδιαφέρει τον πολίτη και δεν συνεισφέ-
ρει στην ουσία της πολιτικής. Είναι προσωπική µου ισχυρή άποψη
και γι’ αυτό οι απαντήσεις υπάρχουν ακόµα και στο site του
Υπουργείου.

Ξεκινώ λέγοντας ότι στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, σε ένα δύσκολο Υπουργείο µε «εσωστρέφεια» και
«εξωστρέφεια» -και το λέω έτσι σε εισαγωγικά για να δώσω έµ-
φαση στο ότι χρειάζεται πολλή δουλειά και προς τα µέσα και
προς τα έξω όχι από µένα, αλλά και από τους προηγούµενους-
πραγµατοποιείται ένα έργο σε πολλαπλά πεδία, αλλά µε βάση
έναν στρατηγικό σχεδιασµό ετών και όχι µε βάση το εδώ και
τώρα. Δεν πιστεύω στις πολιτικές που εξαντλούνται είτε σε έξι
µήνες είτε σε έναν χρόνο. Ο καθένας χτίζει µε το λιθαράκι του
για να βρει ο επόµενος και να συνεχίσει. Αυτή είναι η δηµοκρατία,
αυτή είναι η ουσία της πολιτικής. Εγώ θα βάλω δέκα συγκεκρι-
µένα πράγµατα που θα τα αφήσω στον διάδοχό µου και αυτός
θα συνεχίσει είτε είναι στο κόµµα µου είτε σε άλλο κόµµα. Αυτή
είναι η προσωπική µου φιλοσοφία σε ό,τι αφορά την πολιτική.

Διανύουµε µια κρίσιµη περίοδο για τη διεθνή οικονοµία -δεν θα
επαναλάβω τις γεωπολιτικές αλλαγές- και βέβαια για τη ναυτιλία
που αποτελεί κεντρικό της πυλώνα, λόγω των γεωπολιτικών ανα-
κατατάξεων και αβεβαιοτήτων -βλέπε Ερυθρά Θάλασσα-, αλλά
και λόγω των µεγάλων νέων αναγκών λόγω της κλιµατικής αλλα-
γής.

Η παγκόσµια όσο και η εγχώρια ναυτιλία καλείται να ανταπο-
κριθεί σε νέες ανάγκες και απαιτήσεις, οι οποίες είναι πολλές
φορές πρωτόγνωρες, γιατί έχουν σχέση µε το πρασίνισµα, το λε-
γόµενο «green transition», αλλά την ίδια στιγµή τη µεγάλη τεχνο-
λογική εξέλιξη των πραγµάτων ακόµη και στη ναυτιλία.

Πρόσφατα στη Βουλή και µε την ευκαιρία µιας άλλης νοµοθε-
σίας παρουσιάσαµε τις έξι στρατηγικές πρωτοβουλίες σχετικά
µε την αναβάθµιση της ασφάλειας και τον εκσυγχρονισµό της
ακτοπλοΐας που βασίζονται στο τρίπτυχο: ασφάλεια, εκσυγχρο-
νισµός, αναδιάρθρωση. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται σήµερα να επε-
κταθώ περισσότερο, απλώς θα αναφέρω ότι χάρη σε αυτές τις
συντονισµένες προσπάθειες και χάρη στην ίδια την αξιοπιστία και
το κύρος της χώρας που ανακτάται συνεχώς διεθνώς, έχουµε πε-
τύχει να φέρουµε πολύ σηµαντικές ενισχύσεις από την Ευρώπη
που θα µας βοηθήσουν σηµαντικά.

Θα έλεγα πως σε ό,τι αφορά το project των άγονων γραµµών,
το «maritime cluster», άλλα και άλλα θέµατα που αφορούν στις
πολιτικές του Υπουργείου, µπορεί οι ενισχύσεις από την Ευρώπη,
που είναι επιδοτήσεις που συνδέονται µε χρηµατοδότηση ακόµα
και από ιδιωτικά κεφάλαια, µπορεί να ξεπεράσουν για πρώτη
φορά τα 2 δισεκατοµµύρια. Ελπίζω να υπάρχει η δυνατότητα και
µετά από εµένα να αξιοποιηθούν αυτά τα λεφτά που είναι συνδε-
όµενα µε ιδιωτικά κεφάλαια, γιατί θα είναι το σηµείο καµπής για
την ακτοπλοΐα µας, αλλά και γενικότερα για τις λιµενικές υποδο-
µές και το «πρασίνισµα» των λιµανιών µας και των πλοίων. 

Θέλω να τονίσω ότι όποιος υποτιµά ένα παρόµοιο επίτευγµα
και το θεωρεί αυτονόητο, νοµίζω ότι δεν ξέρει τι σηµαίνει ευρω-
παϊκές χρηµατοδοτήσεις, δεν ξέρει τι σηµαίνει ανταγωνισµός των
χρηµατοδοτήσεων. Μάλιστα, επικαλούµαι και κάποιον συνά-
δελφο από την Αντιπολίτευση, τον κ. Τσακαλώτο, ο οποίος έζησε
πολύ δύσκολα χρόνια προσπαθώντας κάποιες φορές να διεκδι-
κήσει τέτοια πράγµατα. Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτή η Κυβέρνηση
µε την αξιοπιστία του Πρωθυπουργού και µε την αξιοπιστία της
κερδίζει πράγµατα. Διότι, όπως πολύ καλά τα είπε πριν ο κ. Πα-
παθανάσης, δεν κερδίζεις εάν οι αγορές σε αντιµετωπίζουν µε
επιφύλαξη, όπως δεν κερδίζεις ούτε στα ευρωπαϊκά σαλόνια
όταν είσαι ο τελευταίος της τάξης. Κερδίζεις όταν η χώρα είναι
στις µοναδικές οκτώ χώρες για τις οποίες δεν είχε επιφύλαξη η
Κοµισιόν για να περάσει τον προϋπολογισµό, κάτι που δεν είναι
λίγο. Επίσης, κερδίζεις αν τα ιδιωτικά funds του εξωτερικού που
θα έρθουν να αξιοποιήσουν τις ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις θα
είναι έτοιµα να µπουν σε µια τέτοια επένδυση που δεν θα πάει
στράφι, λόγω των πολιτικών εξελίξεων στη χώρα ή λόγω των αδυ-
ναµιών µιας κυβέρνησης να είναι εσωτερικά και εξωτερικά αξιό-
πιστη.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στους αριθµούς, γιατί νοµίζω πως δεν
έχει νόηµα συζήτηση προϋπολογισµού χωρίς αριθµούς. Νοµίζω,
λοιπόν, ότι αυτοί οι στόχοι και οι στρατηγικές µας επιλογές και
πρωτοβουλίες αποτυπώνονται στον παρόντα προϋπολογισµό
τόσο στο επίπεδο του τακτικού προϋπολογισµού όσο και στο επί-
πεδο του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Σταχυολογώ, λοιπόν: Πρώτον, οι πιστώσεις του τακτικού προ-
ϋπολογισµού για το Υπουργείο αυξάνονται φέτος πάνω από 25
εκατοµµύρια ευρώ και διαµορφώνονται συνολικά στα
336.864.000 ευρώ. Το κύριο µέρος αυτών αφορά τις παροχές
στους εργαζόµενους, 277 εκατοµµύρια, ευρώ που είναι αυξηµέ-
νες κατά 4,5 εκατοµµύρια σε σχέση µε πέρυσι. Καταλαβαίνετε
ότι αυτό αναφέρεται στη µισθοδοσία του προσωπικού και σε ό,τι
έχει σχέση µε αυτό.

Η ανωτέρω αύξηση σχετίζεται κυρίως µε τη θέση σε ισχύ της
αύξησης της νυχτερινής αποζηµίωσης, αλλά και µε σειρά άλλων
αυξήσεων επιδοµάτων και µισθολογικών ωριµάνσεων. Ιδιαίτερα
αυξηµένο παρουσιάζεται φέτος το ποσό για τις κοινωνικές πα-
ροχές µε ποσοστό αύξησης 34,4%, αύξηση άνω των 2 εκατοµµυ-
ρίων, λόγω των αυξηµένων δαπανών για την υγειονοµική
περίθαλψη του προσωπικού, αλλά και την καταβολή του στεγα-
στικού επιδόµατος στους φοιτητές των ακαδηµιών Εµπορικού
Ναυτικού.

Μιας και ειπώθηκε πριν ότι έχουµε εξαγγείλει κάτι για τη ναυ-
τική εκπαίδευση, εν πάση περιπτώσει θα προσπαθήσουµε, κάτι
που είναι ένα δύσκολο έργο, να πάρει µπρος και να γίνει ελκυ-
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στική η ναυτική εκπαίδευση στη χώρα, για να έχουµε Ελληνό-
πουλα στα καράβια είτε ως µηχανικούς είτε ως καπετάνιους είτε
ακόµη και στα ναυτιλιακά γραφεία και σε όλα αυτά. Χρειάζεται
µεγάλη και συνολική προσπάθεια της κοινωνίας. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε πόσο έχουν αλ-
λάξει οι καιροί. Οι σηµερινοί νέοι µας που µπαίνουν στις ακαδη-
µίες Εµπορικού Ναυτικού δεν είναι κατά κύριο λόγο από τα νησιά
µας, αλλά είναι από τα Γρεβενά, από τη Δυτική Μακεδονία, από
τη Θράκη, από την Ήπειρο, κάτι που είναι αυτονόητο το πώς εξη-
γείται, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι απαιτείται µια νέα προσπάθεια
για να δηµιουργήσουµε ξανά συνθήκες ελκυστικότητας στο ναυ-
τικό επάγγελµα. Εν πάση περιπτώσει, σας δίνω ένα απλό παρά-
δειγµα. Όλα τα training courses των παιδιών αυτών θα πληρώ-
νονται πλέον από ευρωπαϊκά λεφτά, τα οποία δεν είναι λίγα. 

Ακόµα, στην κατηγορία «Αγορές Αγαθών και Υπηρεσιών»
υπάρχει σηµαντική αύξηση του ποσοστού κατά περίπου 95,5%
που οφείλεται στις αυξηµένες ανάγκες που δηµιουργεί η επικεί-
µενη έναρξη λειτουργίας της Σχολής Μηχανικών στην ΑΕΝ Κα-
λύµνου και της Σχολής Πλοιάρχων στην ΑΕΝ Λακωνίας, αλλά και
δαπάνες µισθωµάτων για υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας
Υποδοµών και της αντίστοιχης Γραµµατείας Τουριστικής Πολιτι-
κής.

Οι πιστώσεις που εγκρίθηκαν για το Υπουργείο ανέρχονται σε
315 εκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένες κατά 18,86 σε σχέση µε πέ-
ρυσι και αφορούν 221 εκατοµµύρια το εθνικό σκέλος και 30 για
δαπάνες του Υπουργείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και 64
εκατοµµύρια στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος.

Για να τελειώσω µε τις άγονες γραµµές, γιατί δεν θέλω να κα-
ταχραστώ τον χρόνο έστω και για δευτερόλεπτα, θα ήθελα να πω
ότι αυτές τις µέρες δεν γίνεται συζήτηση. Το 2019 οι άγονες
γραµµές είχαν κόστος περίπου 90 εκατοµµύρια. Φέτος θα πάµε
στα 161 εκατοµµύρια. Η λύση είναι να αυξάνουµε αυτό το ποσό
δίχως να έχουµε πράσινα πλοία στην ακτοπλοΐα; Η απάντηση
είναι πως όχι. Όµως, για να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε τα ευ-
ρωπαϊκά λεφτά, που ενδεχοµένως για τις άγονες γραµµές να
φτάσουν και τα 500 εκατοµµύρια, το µισό δισεκατοµµύριο, και να
έχουµε πλέον δεκαετείς συµβάσεις µε προβλεψιµότητα για τις
επιχειρήσεις, για να µπορέσουµε πλέον ως κράτος σε µια δια-
πραγµάτευση µε τον ιδιωτικό τοµέα να έχουµε αξιόπιστη ακτο-
πλοΐα, µε ασφάλεια, αλλά και «πράσινα» πλοία, χρειάζεται ακρι-
βώς να αξιοποιηθεί αυτό το µεγάλο κονδύλι.

Αυτή τη µεταβατική περίοδο των δύο-τριών χρόνων µέχρι να
δροµολογηθεί αυτό το ΣΔΙΤ, το «Private-Public Partnership», χρει-
άζεται να δείξουµε µία σύνεση στη διαχείριση των λεφτών και να
κρατήσουµε πάνω απ’ όλα, όλα τα νησιά σε διασυνδεσιµότητα
µε την ηπειρωτική χώρα και µεταξύ τους. Αυτός είναι ο στόχος.

Επειδή γίνεται συζήτηση και για την απόφαση της CREC, ας
διαβάσει κάποιος την απάντηση του Υπουργείου που δώσαµε και
µε νοµικά επιχειρήµατα που είναι αποστοµωτικά και είµαι σίγου-
ρος, όπως έγινε και πέρυσι, ότι στο Συµβούλιο της Επικρατείας
θα φανεί ότι είχαµε δίκιο, διότι στόχος δεν ήταν άλλος από το να
κρατηθούν τα νησιά σε σύνδεση µε την ηπειρωτική χώρα και σε
σύνδεση µεταξύ τους, για να µπορέσουν οι νησιώτες ακριβώς να
απολαµβάνουν αυτό το µεγάλο προνόµιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ.

Έχει ζητήσει τον λόγο για µία παρέµβαση ο κ. Κόντης, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος Σπαρτιάτες.

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα ερωτήµατά µου είναι περίπου σχετικά µε

αυτά στα οποία αναφερθήκατε. Θα αρχίσω από τη ναυτική εκπαί-
δευση και θα ήθελα τις απαντήσεις σας. 

Κατ’ αρχάς θέλω να σας πω ότι και εγώ έχω τελειώσει την Ακα-
δηµία Εµπορικού Ναυτικού του Ασπρόπυργου του 1980. Είµαι
πλοίαρχος. Το κράτος τελευταία –µε έχουν ενηµερώσει µαθητές
και έχω δει τι γίνεται- προσπαθεί να εντάξει τα πτυχία των πλοι-
άρχων πλέον, εκτός του Α’ Πλοιάρχου, στο «Επίπεδο 5» της εκ-
παίδευσής µας. Αυτό θα είναι µια τεράστια υποβάθµιση, γιατί

όπως έχουµε πει, Έλληνας Πλοίαρχος Β’ σήµερα έχει στα χέρια
του µια περιουσία εκατοντάδων εκατοµµυρίων δολαρίων, έχει δε-
ξιότητες, έχει πράγµατα τα οποία είναι σε καθηµερινό ρίσκο. Δεν
µπορεί να είναι κάτω από το «Επίπεδο 6» που είµαστε εµείς όταν
παίρνουµε το δίπλωµα Α’ Πλοιάρχου. Ελπίζω, λοιπόν, το Υπουρ-
γείο να µην το κάνει αυτό. 

Σήµερα, για τη ναυτική µας εκπαίδευση κοστίζουµε περίπου
25 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, αν δεν κάνω λάθος, τα οποία
επιµερίζονται σε 12 εκατοµµύρια από τα ΕΣΠΑ και 12-13 εκατοµ-
µύρια από τους πλοιοκτήτες. Είχε πει το κράτος σε συζήτηση
µαζί τους ότι σκοπεύει να υπάρξει µια ανακατανοµή, µία πλήρης
ανάληψη από το ΕΣΠΑ. Το αναφέρατε τώρα και απλά θέλω να
µου πείτε αν όντως συµβαίνει αυτό και για πόσο χρονικό διά-
στηµα. Δηλαδή, το να γίνει µέχρι το 2027 δεν µας λέει κάτι. Θα
πρέπει να δοθεί µια συγκεκριµένη λύση στην πάσχουσα ναυτική
µας εκπαίδευση που δεν έχει καµία σχέση από πλευράς υλικών
υποδοµών, κ.λπ., µε την εποχή εκείνη. Μέχρι στολές µου λένε τα
παιδιά σήµερα ότι αγοράζουν, που εµάς µας έδινε το κράτος τότε
πέντε χειµερινές στολές και πέντε καλοκαιρινές και παλτό και τα
πάντα. Και κοιµόµασταν και τρώγαµε. Πληρώνουν τη σίτισή τους
τα παιδιά σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, ένα άλλο θέµα είναι αυτό που είπατε για τις
άγονες γραµµές. Ξέρω από πληροφορίες ότι έχει βγει η επιδό-
τηση για τις άγονες γραµµές και είναι περίπου 150 εκατοµµύρια
για φέτος, αν δεν κάνω λάθος. Οι άγονες γραµµές µας δεν είναι
µόνο οι άγονες γραµµές στα νησιά. Είναι και οι πλατφόρµες, τα
πλοία που µεταφέρουν οχήµατα σε µικρά νησάκια, οι «παντό-
φλες» που λέµε. Γι’ αυτό θα ήθελα να ξέρω κάτι.

Επίσης, ένα µεγάλο θέµα είναι οι εισηγήσεις της πράσινης ανά-
πτυξης, των πράσινων πλοίων. Μην ξεχνάµε ότι φέτος µπαίνουµε
στην κατάσταση SECA στη Μεσόγειο και δεν έχει καταλάβει ο
κόσµος ότι θα τους κάνει να πηγαίνει το εισιτήριο 1.000 ευρώ για
να πάνε στην Τήνο, διότι θα καίνε gas oil τα πλοία. Φεύγουν από
το fuel και τους πάνε στο gas oil. Και αργότερα θα πάµε αλλού,
τέλος πάντων.

Έχετε πει ότι σε συνεργασία µε τους εφοπλιστές ψάχνετε 11
δισεκατοµµύρια και υπάρχει και µια µελέτη της «Ernst and
Young» αυτή τη στιγµή, σε συνεργασία Ναυτικού Επιµελητηρίου
και κράτους, αν δεν κάνω λάθος. Βρίσκεται σε εξέλιξη και είπατε
ότι θα βρεθούν πόροι απ’ έξω, τα 11 δισεκατοµµύρια, για αλλαγή
του στόλου της ακτοπλοΐας, γιατί τους έχουν πιέσει οι Ευρωπαίοι
να αλλάξουν τα πλοία τους και υποσχέθηκαν χρήµατα. Αυτή τη
στιγµή θα τους αναγκάσουν να αλλάξουν τα πλοία και δεν θα
υπάρχουν τα χρήµατα και τα περισσότερα πλοία θα κλείσουν
τους καταπέλτες και θα ρίξουν άγκυρα. Τι γίνεται µε αυτά τα 11
δισεκατοµµύρια που έχουν προϋπολογιστεί; Τόσα δεν είναι, αν
δεν κάνω λάθος; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Να ξεκινήσω από το τελευταίο που αφορά το κό-
στος της πράσινης µετάβασης. Τα 11 δισεκατοµµύρια δεν ανα-
φέρονται στην ακτοπλοΐα, αλλά έχουν σχέση και µε την ποντο-
πόρο.

Εν πάση περίπτωση, αυτό που ξεκινήσαµε από την αρχή στο
Υπουργείο είναι όντως να βρούµε ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση για
να βοηθήσουµε την ακτοπλοΐα µας που έχει πολύ γερασµένα
πλοία και που κάποιες στιγµές µπορεί να τεθεί και θέµα ασφά-
λειας. Υπάρχει και µια µεγάλη έλλειψη στις λιµενικές υποδοµές.
Η χώρα πέρασε µια δεκαετία, όπου δυστυχώς δεν διατέθηκαν κα-
θόλου λεφτά για λιµενικές υποδοµές σε µια δύσκολη θάλασσα
όπως είναι το Αιγαίο και έχουµε βρει και εκεί άλλα 300 εκατοµ-
µύρια και ξεκινάµε για να αναπτύξουµε λιµενικές υποδοµές, µα-
κριά βέβαια από µια παλιά αντίληψη φαραωνικών έργων, αλλά
έργων µικρών και αποτελεσµατικών που αφορούν την ελληνική
ακτοπλοΐα κυρίως στο Αιγαίο. 

Σας είπα και πριν ότι θεωρώ µε βάση τα ευρωπαϊκά δεδοµένα
ότι τα λεφτά έχουν βρεθεί για πρασίνισµα των πλοίων στην ακτο-
πλοΐα που είναι το µείζον πρόβληµα, διότι στην ποντοπόρο, ας
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είναι καλά οι Έλληνες εφοπλιστές που έχουν τη δυνατότητα να
κάνουν το πρασίνισµα των πλοίων τους και χτίζονται πάρα πολλά
πλοία υβριδικά ή πράσινα στην Κορέα, στην Κίνα και στην Ιαπωνία
και θεωρείται σήµερα ο ελληνικός εφοπλισµός ο καλύτερος πε-
λάτης στην πράσινη µετάβαση. Αυτό µας δίνει πολλά πολιτικά
πλεονεκτήµατα όταν κάνουµε τη διαπραγµάτευση στα πλαίσια
του ΙΜΟ σε ό,τι αφορά τους παγκόσµιους κανόνες της πράσινης
µετάβασης. Το ποια θα είναι τα τελικά πράσινα καύσιµα θα φανεί.
Ακόµη η επιστήµη ψάχνεται. 

Όλα αυτά οδηγούν σε ένα µεγάλο πολιτικό πλεονέκτηµα στη
διαπραγµάτευση εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και εντός ΙΜΟ. Σας
λέω µόνο ότι η τελική ευρωπαϊκή θέση που καταλήξαµε τελευταία
για να πάµε στον ΙΜΟ ήταν βασικά η ελληνική θέση. Αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και έχει σχέση και µε τις δυνατότητες δια-
πραγµάτευσης της χώρας, αλλά και µε τη δυνατότητα του ελλη-
νικού εφοπλισµού να είναι πρωτοπορία σε όλον τον κόσµο. Αυτά
δεν είναι λίγα πράγµατα. Πρέπει να ξέρει ο κόσµος ότι η χώρα
έχει αυτήν την πολύ µεγάλη δύναµη στο επίπεδο της παγκόσµιας
και ευρωπαϊκής ναυτιλίας. Βοηθά πάρα πολύ και η έκθεση Ντρά-
γκι η οποία θέτει για πρώτη φορά το θέµα της ανταγωνιστικότη-
τας γενικά, αλλά και της ναυτιλίας. Τις γνωστές παραδοσιακές
ελληνικές θέσεις τις αξιοποιούµε. Αξιοποιούµε την έκθεση Ντρά-
γκι στις εσωτερικές µας συζητήσεις και διαπραγµατεύσεις µε
τους άλλους εταίρους. Αυτό είναι το κοµµάτι του πρασινίσµατος.

Σε ό,τι αφορά τα θέµατα της εκπαίδευσης, είµαι σίγουρος ότι
δεν θα σταµατήσει µέχρι το 2027. Με µια πολύ πιο εύκολη δια-
πραγµάτευση το ΕΣΠΑ θα κρατήσει το ποσό που χρειάζεται η
ναυτική εκπαίδευση για να συνεχίσει τις εκπαιδεύσεις των σπου-
δαστών µας στα πλοία. Νοµίζω ότι η δύσκολη διαπραγµάτευση
ήταν να γίνει την πρώτη φορά. Το πετύχαµε αυτό. Από δω και
πέρα είναι εύκολο. Είναι θέµα και του ίδιου του ελληνικού κρά-
τους να το αποφασίσει.

Το τελευταίο που θα έλεγα είναι το θέµα των λιµενικών υπο-
δοµών που θίξατε εµµέσως. Έχετε απόλυτο δίκιο ότι υπάρχουν
µεγάλα προβλήµατα στις λιµενικές υποδοµές. Κατ’ αρχάς υπάρ-
χει ένα θέµα. Ακόµα και να καταλήξουµε ποια πράσινα καύσιµα
θα έχουµε για τα πράσινα πλοία, θα πρέπει να υπάρχουν και ανά-
λογες υποδοµές στα λιµάνια για να κινούνται µαζί. Αλλιώς θα
έχουµε πράσινα πλοία δίχως υποδοµές. Αυτό είναι κρίσιµο θέµα.
Θεωρούµε ότι θα µπορέσουµε να το επιτύχουµε. Αυτό έχει σχέση
µε την αύξηση των τιµών στα εισιτήρια που είπατε. Προχθές εί-
µαστε ακόµη στην Επιτροπή Ανταγωνισµού σε ένα πολύ καλό
«brainstorming» µαζί τους για το πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτό
το πρόβληµα που θέτετε και ευχαριστώ που το θέτετε. 

Εδώ έχουµε δυνατότητα σε διαπραγµάτευση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που εξελίσσεται και για άλλους τοµείς, να δούµε πώς το
ETS που βγαίνει από τη ναυτιλία να επιστρέφεται στη ναυτιλία,
είτε στην ακτοπλοΐα, είτε στην ποντοπόρο. Είναι δύσκολη Η δια-
πραγµάτευση. Δεν µπορώ να προκαθορίσω την τελική κατάληξη.
Έχω ελπίδες ότι θα κερδίσουµε πολλά.

Το δεύτερο είναι πώς από το «decarbonisation fund» θα µπο-
ρέσουµε να περάσουµε ένα µεγάλο ποσό στο «modernisation
fund» για να µπορέσουµε ακριβώς να κάνουµε αυτές τις υποδο-
µές και στα νησιά, αλλά και στα λιµάνια ή στην ηπειρωτική χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στυλια-
νίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 8ο Γυµνάσιο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και Καλά Χριστούγεννα και καλές

γιορτές.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να καλέσω στο Βήµα τον επόµενο οµιλητή που είναι

ο Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Σπύρος Μπιµπίλας.
Να του ευχηθούµε χρόνια πολλά και ευχές, αλλά δεν είδα να

φέρνει γλυκά.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Κέρασα τους Βουλευτές του δικού
µας κόµµατος που είναι λίγοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ξένοι είµαστε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Εµείς είµαστε προς το παρόν λίγοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχει διάκριση, δη-

λαδή, ιδεολογική και στο κέρασµα;
Ορίστε, λοιπόν, κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Γνωρίζετε καλά πως εδώ µέσα βρισκόµαστε για όλους εκεί-

νους που βρίσκονται έξω, για όλους τους Έλληνες που ζουν στη
χώρα µας, αλλά και για όλους που αναγκάστηκαν, λόγω οικονο-
µικών συγκυριών, να µεταναστεύσουν και πολλοί από αυτούς νιώ-
θουν βαθιά πίκρα και νοσταλγία. Δεν έχουν καµµία ευθύνη που
έφυγαν από την Ελλάδα. Απλά, τους έδιωξε η πολιτική όλων των
προηγούµενων κυβερνήσεων και γι’ αυτό πρέπει να είστε όλοι
υπεύθυνοι. 

Θα µιλήσω σήµερα για δύο τοµείς, της παιδείας και του πολι-
τισµού, που θα έπρεπε να έχουν µεγάλο ειδικό βάρος στον προ-
ϋπολογισµό. «Αν έχεις γνώσεις δώσε από το φως τους στους
συνανθρώπους σου, για ν’ ανάψουν τις δάδες τους», έχει πει ο
Άγγλος ιερωµένος και ιστορικός Τόµας Φούλερ.

Ας φροντίσουµε να µην ξεκινήσει ξανά στην πατρίδα µας και
άλλη σχολική χρονιά µε ελλείψεις εκπαιδευτικών. Σύµφωνα µε τις
εκτιµήσεις της ΟΛΜΕ, η φετινή σχολική χρονιά ξεκίνησε µε δε-
καοκτώ χιλιάδες κενά. Μετά έγινε και άλλη φάση προσλήψεων
αναπληρωτών, όµως, και πάλι δεν καλύφθηκαν όλα τα κενά. Βε-
βαίως, από τις παραιτήσεις κάποιων εκπαιδευτικών κατά τη διάρ-
κεια του σχολικού έτους θα προκύψουν περισσότερα. 

Όµως, γιατί παραιτούνται οι εκπαιδευτικοί; Γιατί δεν βγαίνουν.
Διότι, όταν καλείσαι να πας να διδάξεις µακριά, για παράδειγµα
σε ένα νησί, και πρέπει να νοικιάσεις και τα ενοίκια είναι υψηλά,
πώς θα τα βγάλει πέρα ένας εκπαιδευτικός που παίρνει µόνο
1.000 ευρώ και πρέπει να δίνει τα 500 ευρώ για ενοίκιο; Πρέπει
να υπάρξει µέριµνα άµεσα για τη στέγαση, τη σίτιση αυτών των
ανθρώπων, που έχουν χαρακτηριστεί εκπαιδευτικοί νοµάδες,
γιατί όλη αυτή η κατάσταση καταλήγει και στην αστάθεια της εκ-
παιδευτικής παροχής και στην ανασφάλεια των γονιών και των
µαθητών και, φυσικά, των δασκάλων και καθηγητών που αγωνί-
ζονται να φέρουν εις πέρας το εβδοµαδιαίο σχολικό πρόγραµµα. 

Η παραίτηση δεν γίνεται ελαφρά τη καρδία. Οι αναπληρωτές
τιµωρούνται µε απαγόρευση αίτησης για τη διδασκαλία στα δη-
µόσια σχολεία για δύο χρόνια. Είναι πολύ µεγάλη τιµωρία -δεδο-
µένων των συνθηκών- που λαµβάνεται µε την απόφαση της
παραίτησης. Η ποινή, τουλάχιστον, θα πρέπει να περιοριστεί ή
να πάψει να υπάρχει. Να µη θίξουµε τον µισθό του πρωτοδιόρι-
στου δασκάλου που είναι γύρω στα 770 ευρώ. Πώς να ζήσει, όταν
εδώ υπάρχουν αυτοί οι υψηλοί µισθοί, και το ξέρει ο κόσµος και
εξανίσταται;

Παροµοίως και στον ιδιωτικό τοµέα, σε πολλά επαγγέλµατα,
ισχύει η δωρεάν πρακτική για τους νέους ανθρώπους και για τον
λόγο αυτό σηκώνονται και φεύγουν. 

Ας θίξουµε, όµως, ένα σοβαρό ζήτηµα για τους αναπληρωτές.
Προσφάτως συζητήθηκε το να έχουν τα ίδια δικαιώµατα οι εργα-
ζόµενες µωροµάνες είτε εργάζονται στον δηµόσιο τοµέα, είτε
στον ιδιωτικό, είτε είναι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Έτσι, οι έξι
µήνες άδειας για ανατροφή έγιναν εννέα. Οι τρεισήµισι πάλι έγι-
ναν εννέα. Μπράβο και πολύ σωστά έγινε αυτό. Στις µητέρες,
όµως, που είναι αναπληρώτριες –έχουν, δηλαδή, σύµβαση ιδιω-
τικού δικαίου, ορισµένου χρόνου- δίνονται µόνο τρεισήµισι µήνες.
Η Υφυπουργός Παιδείας κ. Μακρή απάντησε πως δεν µπορούν
να έχουν την ίδια άδεια µε τις µόνιµες, γιατί οι αναπληρώτριες
προσλαµβάνονται για να καλυφθούν έκτακτες εκπαιδευτικές ανά-
γκες.

Ε, λοιπόν, έκτακτη ανάγκη, σε υπερθετικό βαθµό, είναι το να
αφήνει µια µάνα το τρεισήµισι µηνών βρέφος της, για να εργα-
στεί. Οι αναπληρώτριες µητέρες δεν είναι κατώτερες σε σύ-
γκριση µε τις υπόλοιπες µητέρες και ως πολιτεία οφείλουµε να
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τις στηρίξουµε. Πρέπει να βρεθεί φόρµουλα, για να πληρούνται
και οι προδιαγραφές των προγραµµάτων ΕΣΠΑ, αλλά και να
υπάρχει αντίστοιχη µέριµνα για τις αναπληρώτριες µητέρες που
εργάζονται σε προγράµµατα ΕΣΠΑ. Πόσο θα διαρκέσει αυτή η
πολιτική της λιτότητας;

Ας περάσουµε τώρα στους Έλληνες του εξωτερικού. Γιατί η
Ελλάδα δεν είναι µόνο εκεί που ορίζουν τα γεωγραφικά όρια.
Είναι εκεί που υπάρχουν Έλληνες και ελληνική ψυχή. Πρόσφατα
βρέθηκα σε ταξίδι στη Στουτγάρδη µε τον Πόντιο ηθοποιό Τάκη
Βαµβακίδη, που χωρίς καµµία επιδότηση περιοδεύει συχνά, προ-
σπαθώντας να διασώσει τον ποντιακό Ελληνισµό, όπου και αν
βρίσκεται. Ήταν, πραγµατικά, πολύ συγκινητικά όσα έζησα, µε
την ολοφάνερη αγάπη των Ελλήνων για την πατρίδα. Δέθηκα µε
την αγωνία τους και τα προβλήµατά τους και θέλω να τα µετα-
φέρω εδώ. 

Τι γίνεται, λοιπόν, µε όλα εκείνα τα ελληνόπουλα που όχι µόνο
έχουν να προσαρµοστούν σε µια άλλη χώρα, αλλά αντιµετωπί-
ζουν και το µέγιστο ζήτηµα της γλώσσας µας. Πώς θα µάθουν;
Πόσο πιο εύκολα θα ήταν τα πράγµατα εάν µετέφεραν τη ζωή
τους ναι µεν σε µια ξένη χώρα, αλλά, τουλάχιστον, σε ένα ελλη-
νικό σχολείο; Υπάρχουν, όµως, τέτοια σχολεία στο εξωτερικό;

Ας αναφερθούµε στη Γερµανία. Για το σχολικό έτος 2024-2025
λειτουργούν είκοσι πέντε σχολεία συνολικά πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Λειτουργούν µε σηµαντικές ελλεί-
ψεις εκπαιδευτικών, ώστε να ελλοχεύει ο κίνδυνος µη µελλοντι-
κής λειτουργίας τους. Υπάρχουν στη Γερµανία περίπου εξήντα
χιλιάδες Έλληνες µαθητές και από αυτούς φοιτούν σε ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση περίπου δυόµισι χιλιάδες. Εύλογα, λοιπόν,
οι γονείς διαµαρτύρονται. 

Πώς η ελληνική πολιτεία αδιαφορεί για τους Έλληνες του εξω-
τερικού και τη µόρφωση αυτών των παιδιών και πώς να µην υπάρ-
χουν ελλείψεις, όταν το επιµίσθιο έχει καθηλωθεί στα 1.300 ευρώ
και ο µόνιµος εκπαιδευτικός στην Ελλάδα όχι απλά δεν έχει κίνη-
τρο να υπηρετήσει τη θέση του στο εξωτερικό, αλλά θεωρεί πως
το όλο εγχείρηµα είναι µια ανέφικτη κίνηση. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, πολλοί από αυτούς φεύγουν
από τη δηµόσια εκπαίδευση που πληρώνεται από την Ελλάδα,
πηγαίνουν στην ιδιωτική της Γερµανίας και παίρνουν τρεισήµισι
χιλιάδες ευρώ ή ιδρύονται εκεί ιδιωτικά σχολεία, από Έλληνες
που πληρώνουν από την τσέπη τους για να µπορέσουν τα παιδιά
τους να µάθουν ελληνικά. 

Είναι αυτό κοινωνική πολιτική; Γνωρίζουµε ότι όσο πιο πολλά
χρήµατα δοθούν στην εκπαίδευση, τόσο το καλύτερο για τους
µαθητές και τους εκπαιδευτικούς. Φτάνουν όσα χρήµατα δόθη-
καν στην αξιολόγηση εκπαιδευτικών, στην εκπαίδευση συµβού-
λων που αξιολογούν άλλους. Ας δοθούν περισσότερα χρήµατα
στους ίδιους τους δασκάλους.

Όταν βελτιώσουµε τους µισθούς των εκπαιδευτικών, όταν επα-
ναφέρουµε τρία χρόνια εργασίας που αφαιρούνται από το µισθο-
λογικό τους κλιµάκιο, όταν επανέλθει ο δέκατος τρίτος και ο
δέκατος τέταρτος µισθός, χωρίς να φορολογείται, όµως, υπέρ
το δέον, ας ξαναµιλήσουµε για αξιολόγηση.

Περνάω τώρα ταχύτατα στον πολιτισµό. Ο πολιτισµός δεν είναι
πολυτέλεια. Είναι ανάγκη όλων. Θέλουµε να µπει ακόµα µεγαλύ-
τερο µέρος του πληθυσµού µας σε δηµιουργική πορεία. Δεν µπο-
ρεί να µένουν σε δηµιουργική καταστολή τόσοι καλλιτέχνες,
λόγω του κωλύµατος των οικονοµικών παραγόντων και των χα-
µηλών επιδοτήσεων. Η τέχνη είναι απαραίτητη, τόσο σε αυτούς
που τη φτιάχνουν όσο και σε εκείνους που την παρακολουθούν.
Δεν σηκώνει άλλη κατάθλιψη η χώρα µας. Θέλει γερή αύξηση για
τον πολιτισµό στον προϋπολογισµό.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής. Ας µην αναπαρά-
γουµε συµπεράσµατα εταιρειών δηµοσκοπήσεων που προσβάλ-
λουν τον Έλληνα πολίτη. Έχει ταλαιπωρηθεί πολύ τα τελευταία
χρόνια και έχει δυσφηµισθεί. Μήπως θεωρείτε ότι είναι υπερβο-
λικά αξιοπρεπής για να δείξει πόσο πολύ δυσκολεύεται να τα
βγάλει πέρα και το δείχνει µόνο όταν δεν αντέχει;

Στη δεκαετία του 1960 ο πατέρας µου ήταν δηµόσιος υπάλλη-
λος και µπορούσε να συντηρεί πενταµελή οικογένεια µε ενοίκιο
και δίµηνες διακοπές το καλοκαίρι. Τώρα δεν υπάρχει τίποτε από
όλα αυτά. Μην ξεχνάµε ότι υπάρχουν νέοι και νέες που αποφεύ-

γουν να βγουν έξω και να κινητοποιηθούν, γιατί δεν έχουν χρή-
µατα να πληρώσουν έναν καφέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε για δύο λεπτά ακόµη να συµπληρώσω τι γί-
νεται ακριβώς µε τις γερµανικές αποζηµιώσεις. Τα ξεχάσαµε
αυτά τα χρήµατα; Γιατί δεν είναι πρώτα στην ατζέντα; 

Τι γίνεται µε τον έλεγχο των παραβάσεων των εργοδοτών;
Πρότεινα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων η Επιθεώρηση
Εργασίας να ψάχνει αυτεπάγγελτα τα όσα γίνονται σε παραγω-
γές θεατρικές, τηλεοπτικές και όπου αλλού, και να βρίσκει τις
ατασθαλίες για την αδήλωτη εργασία. Αυτό έγινε σποραδικά και
σταµάτησε. 

Τι θα γίνει µε το τέλος επιτηδεύµατος, από το οποίο προσπα-
θείτε να βγάλετε χρήµατα από όλους τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες; Ξέρουµε ότι κάποιοι φοροδιαφεύγουν. Οι καλλιτέχνες
είναι πάρα πολύ δύσκολο να φοροδιαφύγουν. Γιατί δεν τους εξαι-
ρείτε; Από αυτούς περιµένετε να βγάλετε αυτά τα ελάχιστα χρή-
µατα;

Τι γίνεται µε τις κατασχέσεις που έχουν γίνει σε οργανισµούς
πνευµατικής ιδιοκτησίας από την εφορία, η οποία δεν πάει να
πάρει τίποτα από όλα αυτά τα χρήµατα; Δεν τα χρειάζεται; Πού
είναι η κοινωνική ευαισθησία; 

Κυνηγούν οι τράπεζες τους δανειολήπτες της εικονικής ευδαι-
µονίας των περασµένων ετών, οι οποίοι αγωνιούν και καταστρέ-
φονται, ιδιαίτερα οι δανειολήπτες του ελβετικού φράγκου; Γιατί
οι τράπεζες να κυνηγούν τόσο πολύ τον πολίτη, να του παίρνουν
ακόµα και για την παραµικρή συναλλαγή ποσοστό, όταν οι τρά-
πεζες βοηθιούνται τόσο πολύ από το κράτος;

Τι θα γίνει µε τα σπίτια που έχουν κατάσχει οι τράπεζες και οι
δύσµοιροι πολίτες, ιδιοκτήτες των υπόλοιπων διαµερισµάτων,
αναγκάζονται να πληρώνουν τα κοινόχρηστα που θα έπρεπε να
τα πληρώνουν οι τράπεζες.

Και γενικά, τι γίνεται µε τα κέρδη από τα µεταλλεία, τα χρυσω-
ρυχεία, τις ανεµογεννήτριες; Μιλάµε για τον χρυσό που έχουν
κάτω από τα πόδια τους, στις Σκουριές. Τα µεροκάµατα που θα
δώσει η εταιρεία στους εργαζόµενους θα εξανεµιστούν, ενώ ο
χρυσός θα µείνει στα υπόγεια τραπεζών άλλων χωρών. Γι’ αυτό
αγωνιούµε, γι’ αυτό δεν µπορούµε να σας πιστέψουµε και δεν
µπορούµε να σας εµπιστευθούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπιµπίλα.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δια-

µαντής Γκολιδάκης. Αµέσως µετά θα λάβει τον λόγο ο Υπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

Ορίστε, κύριε Γκολιδάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνοντας στο

τέλος της χρονιάς αυτής συνειδητοποιούµε ότι η Ελλάδα εξακο-
λουθεί να αλλάζει προς το καλύτερο. Είναι κάτι το οποίο ακού-
γεται, το βλέπουµε, σίγουρα, όµως, δεν είναι µια µαγική εικόνα,
αλλά µια εφαρµοσµένη πραγµατικότητα, κατά οµολογία των πο-
λιτών, µε τελευταίο παράδειγµα το µετρό στην πόλη µου, στην
ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Θεσσαλονίκη, το οποίο ήδη έχει αλλά-
ξει -από τις πρώτες ηµέρες της λειτουργίας του- την καθηµερι-
νότητα των πολιτών. Αυτό είναι ένας ακρογωνιαίος λίθος στην
προαγωγή της καθηµερινότητας των πολιτών, της πολιτικής της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία είναι εστιασµένη
σε αυτό, εφαρµόζοντας, όµως, ένα κατάλληλο µείγµα πολιτικής
που συνδυάζει τη δηµοσιονοµική σύνεση µε την ανάπτυξη, στα-
διακά ενισχύοντας τα εισοδήµατα των πολιτών, σταδιακά παίρ-
νοντας µέτρα µείωσης των φόρων και βελτίωσης των αποδοχών,
µε αύξηση των επενδύσεων η οποία µεγαλώνει την «πίτα» της οι-
κονοµίας και µε παρεµβάσεις ενίσχυσης του ανταγωνισµού. 

Μαγικές λύσεις σίγουρα δεν υπάρχουν ούτε γίνονται θαύµατα,
αλλά σαφώς υπάρχει πρόοδος. Δεν θα ακούσετε να λέµε εµείς
ότι η ελληνική οικονοµία και η κοινωνία δεν αντιµετωπίζουν προ-
κλήσεις και προβλήµατα. Σαφώς. Εξάλλου, οι πληγές της περα-
σµένης δεκαετίας επουλώνονται, αλλά εξακολουθούν να υφί-
στανται σε ένα βαθµό και υπάρχει διεθνής πληθωριστική κρίση
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και συσσωρευµένος πληθωρισµός που πιέζουν τη µέση οικογέ-
νεια. 

Αυτά επιχειρούµε να αντιµετωπίσουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όχι βέβαια, µε πολιτικές φαντασιώσεις, αλλά µε πολιτικές
κοινής λογικής. Αυτή την κοινή λογική καλωσορίζουµε και προ-
σπαθούµε να εφαρµόσουµε ώστε να επιστρέψει στην πολιτική
και αυτήν επιθυµούν οι πολίτες, κατά την άποψή µας. 

Όπως εµείς αναγνωρίζουµε τις προκλήσεις και τα προβλή-
µατα, θα περιµένουµε τώρα και από την Αντιπολίτευση να ανα-
γνωρίσει την πρόοδο που έχει σηµειωθεί από το 2019 και έπειτα.
Η απάντηση σε όσους προτείνουν ανεφάρµοστες ιδέες είτε για
να πουν απλά κάτι, χωρίς να το κοστολογήσουν επαρκώς είτε
χωρίς να έχουν µελετήσει το τι προκάλεσε η εφαρµογή του σε
άλλα κράτη, είναι ότι δεν πρόκειται να γυρίσουµε σε εποχές που
ο Έλληνας θέλει, οπωσδήποτε, να ξεχάσει. Οι εποχές αυτές
έχουν τελειώσει και δεν θα ξαναγυρίσουν µε Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη, η
οποία καταφέρνει να ισορροπήσει αποτελεσµατικά τη δηµοσιο-
νοµική σταθερότητα µε την οικονοµική ανάπτυξη, επιδεικνύοντας
τη δέουσα κοινωνική ευαισθησία στις ανάγκες των πολιτών, βά-
ζοντας επιτέλους µια τάξη στα οικονοµικά, χωρίς να υποθηκεύει
το µέλλον των επόµενων γενεών.

Στον κρατικό προϋπολογισµό καταγράφεται ότι η Ελλάδα το
2025 θα έχει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, 0,7% επί του ΑΕΠ το έλλειµµα, δηλαδή ένα
συνολικό έλλειµµα που θα αγγίξει σχεδόν το µηδέν και τους τα-
χύτερους ρυθµούς µείωσης του δηµοσίου χρέους στο σύνολο
των είκοσι επτά κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ελ-
λάδα έχει πολλαπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης από τον µέσο όρο της
Ευρωζώνης και σε συνδυασµό µε τις πρωτοβουλίες περιορισµού
της φοροδιαφυγής, που έχουν πλέον χειροπιαστά αποτελέ-
σµατα, αυξάνει τα έσοδα του κράτους, χωρίς να αυξάνεται κά-
ποιος φορολογικός συντελεστής για να συµβεί αυτό. 

Αυτό συµβαίνει επειδή η οικονοµία αναπτύσσεται και η φορο-
διαφυγή περιορίζεται µε παρεµβάσεις όπως η διασύνδεση των
ταµειακών µηχανών µε τα POS και η εφαρµογή του myDATA που
υιοθέτησε το Υπουργείο Οικονοµικών. Αυτός είναι και ο ενδεδει-
γµένος τρόπος ούτως ώστε να αυξάνονται τα δηµόσια έσοδα,
ούτως ώστε να µπορούν να µειωθούν οι φόροι και να αυξηθούν
στοχευµένα οι δηµόσιες δαπάνες, χωρίς τις αρνητικές επιπτώ-
σεις που επιφέρει στην ανάπτυξη η αύξηση των φορολογικών συ-
ντελεστών.

Εδώ και πεντέµισι χρόνια αυτή είναι η πολιτική της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη, καταργώντας δεκάδες φόρους από
την προηγούµενη τετραετία. Αρκετοί καταργήθηκαν στο πρώτο
έτος αυτής της τετραετίας και δώδεκα νέοι φόροι καταργούνται
από την 1η Ιανουαρίου 2025 µε τον προϋπολογισµό τον οποίο συ-
ζητάµε. Αυτό δεν είναι θέµα ανάλυσης, αλλά είναι µια πραγµατι-
κότητα. 

Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές θα αυξηθούν το 2025, ενώ το
ίδιο ισχύει και για τις δηµόσιες επενδύσεις, οι οποίες έχουν υπερ-
διπλασιαστεί το 2024 σε σχέση µε το 2019 και θα αυξηθούν
ακόµα περισσότερο την επόµενη χρονιά.

Για την υγεία έχουµε ακούσει τόσα σ’ αυτή την Αίθουσα και
καλώς γίνεται τόση συζήτηση, αφού εννοείται ότι η δηµόσια
υγεία είναι το ύψιστο αγαθό. Αυξάνουµε το 2025 κατά 74% τις
δαπάνες για την υγεία σε σχέση µε το 2019.

Όσο για τις δαπάνες για την άµυνα, είναι ένα θέµα που απα-
σχολεί τους πολίτες. Ο πατριωτισµός είναι πάρα πολύ ψηλά για
τον κάθε πολίτη, για τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελληνίδα. Οι
δαπάνες αυτές, λοιπόν, αυξάνονται κατά 73%, υπογραµµίζοντας
σαφώς και τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης, ενώ παράλληλα
οι δαπάνες για την προστασία του περιβάλλοντος σε σχέση µε
τα προηγούµενα χρόνια αυξάνονται σηµαντικά.

Με τον προϋπολογισµό αυτόν η Κυβέρνηση συνεχίζει και στη-
ρίζει την αύξηση των εισοδηµάτων των πολιτών µε δώδεκα νέες
µειώσεις φόρων, όπως προανέφερα, µε την κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος, µε τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
κατά µία µονάδα, µε την απαλλαγή από τον φόρο ασφαλίστρων
υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ ετών. Δεν θα αναφερθώ αναλυ-
τικά σε όλα. Έχουν ακουστεί από συναδέλφους, έχουν ειπωθεί

στη Βουλή. 
Θα σταθώ στα κίνητρα προσέλκυσης των γιατρών σε προβλη-

µατικές και άγονες περιοχές και οπωσδήποτε στην ενίσχυση των
δικαιούχων επιδόµατος παιδιού και αναπηρίας, του e-ΕΦΚΑ, των
επιδοµάτων του ΟΠΕΚΑ, στους ανασφάλιστους υπερήλικες,
στους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος.

Τα νέα µόνιµα δηµοσιονοµικά µέτρα επιφέρουν επιπλέον δη-
µοσιονοµικό κόστος σε σχέση µε το 2024, αλλά εστιάζουν στη
στήριξη του διαθέσιµου εισοδήµατος, στην ενίσχυση των επεν-
δύσεων και της καινοτοµίας, στην αντιµετώπιση του δηµογραφι-
κού και του στεγαστικού ζητήµατος -το δηµογραφικό είναι το
µεγάλο εθνικό ζήτηµα της Ελλάδας-, καθώς και στην αντιµετώ-
πιση των προκλήσεων της κλιµατικής αλλαγής. 

Είναι δεδοµένο ότι όσο συνεχίζει να υπεραποδίδει η πολιτική
µας και να έχουµε περισσότερα έσοδα, η έµφαση της Κυβέρνη-
σης θα είναι και πρέπει να είναι η στήριξη της µεσαίας τάξης
µέσω περαιτέρω φοροαπαλλαγών. Αναγνωρίζουµε ότι ακόµη δεν
έχει περάσει όπως θα θέλαµε εν συνόλω αυτή η αλλαγή σελίδας
της ελληνικής οικονοµίας στα ελληνικά νοικοκυριά. Χρειάζονται
ακόµα περισσότερα, το ξέρουµε, γι’ αυτό και προσπαθούµε να
προχωρήσουµε ακόµα πιο γρήγορα, ακόµα πιο αποτελεσµατικά. 

Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι Κυβέρνηση
εδώ και πεντέµισι χρόνια. Επανεξελέγη µε ισχυρή εντολή για να
συνεχίσει την πορεία των µεταρρυθµίσεων. Αυτό σίγουρα της
αποδίδει ένα πολύ υψηλό αίσθηµα ευθύνης. Με σεµνότητα προ-
σπαθεί να σταθεί δίπλα στα προβλήµατα των πολιτών. Επικε-
ντρωθήκαµε εκεί που άλλοι απέτυχαν. Οι πολίτες επιβράβευσαν
τη συνεπή αυτή πολιτική. Επικεντρωθήκαµε στο να είµαστε πολύ
συνεπείς και να τηρούµε τις δεσµεύσεις µας, δηµιουργώντας
οπωσδήποτε νέες θέσεις εργασίας -που ήταν η πρώτη µας προ-
τεραιότητα- κυρίως για τους νέους. Έχουµε δηµιουργήσει περισ-
σότερες από µισό εκατοµµύριο θέσεις εργασίας. Η ανεργία που
ήταν στο 17,5% έχει υποχωρήσει στο 10,4% και το 2025 θα πέσει
κάτω από το 10%. Φέραµε πίσω στη χώρα πολλούς Έλληνες,
τριακόσιες χιλιάδες Έλληνες, κυρίως νέους του εξωτερικού, επι-
στήµονες που έφυγαν τα χρόνια της κρίσης και προσελκύσαµε
νέες επενδύσεις. Καταφέραµε να το κάνουµε αυτό διατηρώντας
τα δηµόσια οικονοµικά µας σε τάξη. Αυτή η ευθύνη µάς κάνει να
αντιµετωπίσουµε µε υπευθυνότητα τις πολυάριθµες προκλήσεις
που είναι ταυτόχρονα εγχώριες, αλλά και ευρωπαϊκές. Αυτή η Κυ-
βέρνηση συνεχίζει µε πολλή δουλειά τη βελτίωση της καθηµερι-
νότητας του πολίτη. 

Συνοπτικά, λοιπόν, ο προϋπολογισµός του 2025 αντικατοπτρί-
ζει µια ισορροπηµένη στρατηγική που ανταποκρίνεται στις εθνι-
κές κοινωνικές ανάγκες, διορθώνει τις συνέπειες της κρίσης της
προηγούµενης δεκαετίας και ανεβάζει την Ελλάδα ψηλότερα.
Είναι ένας προϋπολογισµός µε έντονα κοινωνικό πρόσηµο, ανα-
πτυξιακός και δηµοσιονοµικά υπεύθυνος και γι’ αυτό και σας
καλώ, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, να τον ψηφίσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκολιδάκη.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σταϊ-
κούρας, τον οποίον και καλώ στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα, συνεχώς και ολό-
πλευρα ισχυροποιούµενη σε ένα ρευστό και ασταθές διεθνές
περιβάλλον, αποτελεί σταθεροποιητικό παράγοντα στην ευρύ-
τερη περιοχή. 

Η οικονοµία, τα τελευταία χρόνια, µε σχέδιο και συνεκτικές
προσπάθειες µεγεθύνεται, αναβαθµίζεται, ισχυροποιείται, καθί-
σταται, όλο και περισσότερο, ανθεκτική, δυναµική, εξωστρεφής
και κοινωνικά δίκαιη. Τα δηµόσια οικονοµικά έχουν ουσιωδώς
βελτιωθεί. Η ανεργία συρρικνώνεται. Το διαθέσιµο εισόδηµα των
νοικοκυριών βελτιώνεται, αν και σηµαντικό µέρος αυτού ροκανί-
ζεται από την ακρίβεια των τελευταίων ετών. 

Συµπερασµατικά, η χώρα συγκλίνει στον µέσο ευρωπαϊκό όρο.
Πρόκειται για ένα επίτευγµα που οφείλεται πρωτίστως στις πο-
λύχρονες θυσίες της ελληνικής κοινωνίας σε συνδυασµό µε την
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άσκηση, κατά τα τελευταία έτη, συνετής δηµοσιονοµικής πολιτι-
κής, την υλοποίηση διαρθρωτικών αλλαγών, την επιτυχηµένη
αντιµετώπιση αλλεπάλληλων εξωγενών κρίσεων και την πολιτική
σταθερότητα. 

Με αυτά τα δεδοµένα, οι βασικοί στόχοι του προϋπολογισµού
είναι η διασφάλιση της ισχυρής ανάπτυξης της οικονοµίας και η
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών, για την επίτευξη,
όµως, των οποίων, απαιτείται η αξιοποίηση των πεπερασµένων
δηµοσιονοµικών πόρων µε τη µέγιστη δυνατή οικονοµική και κοι-
νωνική αποτελεσµατικότητα. Σε αυτήν τη συλλογική προσπάθεια
και στόχευση καίριας σηµασίας είναι ο ρόλος του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, Υπουργείο το οποίο συµβάλλει µε τον
σχεδιασµό, τη δροµολόγηση και την υλοποίηση συγκεκριµένων
πολιτικών και αναφέρω συνοπτικά. 

Πρώτη δέσµη πολιτικών, η υλοποίηση σηµαντικών δηµόσιων
έργων. Όπως είχαµε δεσµευτεί πριν από έναν χρόνο, από το ίδιο
Βήµα, µέσα στο 2024 το µετρό Θεσσαλονίκης, ένα από τα πιο εµ-
βληµατικά έργα της τελευταίας δεκαετίας, παραδόθηκε. Ήδη, σε
έντεκα ηµέρες, περισσότερες από εξακόσιες χιλιάδες µετακινή-
σεις έχουν πραγµατοποιηθεί µε αυτό το µέσο, µε έκδοση περισ-
σότερων από εκατόν πενήντα χιλιάδων εισιτηρίων και καρτών. 

Ο οδικός άξονας Άκτιο - Αµβρακία παραδόθηκε. Σηµαντικό
τµήµα του Ε65 µέχρι την Καλαµπάκα παραδόθηκε. Ο οδικός άξο-
νας Καλλονής - Σίγρι στη Λέσβο παραδόθηκε. Η µεταβίβαση της
Αττικής Οδού ολοκληρώθηκε. Η κατασκευή του οδικού άξονα
Μπράλος - Άµφισσα ξεκίνησε. Η σύµβαση του οδικού άξονα
Ιωάννινα - Κακαβιά υπογράφεται την επόµενη Τετάρτη. Η σύµ-
βαση κατασκευής δεκαεπτά σχολικών µονάδων στην κεντρική
Μακεδονία υπεγράφη. 

Το 2025 η επέκταση του µετρό Θεσσαλονίκης προς την Καλα-
µαριά θα ολοκληρωθεί. Ο αυτοκινητόδροµος Πάτρα - Πύργος θα
ολοκληρωθεί. Ο οδικός άξονας Βόνιτσα - Λευκάδα θα ολοκληρω-
θεί. Και επίσης, η γραµµή 4 του µετρό της Αθήνας συνεχίζει την
κατασκευή της µε τους µετροπόντικες να ολοκληρώνουν το έργο
τους µέσα στο 2026. Η σύνδεση του Ε65 µε την Εγνατία Οδό θα
ολοκληρωθεί στο τέλος του πρώτου τριµήνου του 2026. Η κατα-
σκευή της ανατολικής εσωτερικής περιφερειακής Θεσσαλονίκης
προχωρά µε γοργούς ρυθµούς. Ο Βόρειος Οδικός Άξονας της
Κρήτης προχωρά, γίνονται έργα, άνοιξαν µέτωπα. Η συµβασιο-
ποίηση του τµήµατος Χανιά - Ηράκλειο αναµένεται τους πρώτους
µήνες του 2025, ενώ το νέο αεροδρόµιο, στο Καστέλι, έχει ολο-
κληρωθεί σε ποσοστό άνω του 40%. 

Δεύτερη δέσµη πολιτικών, η υλοποίηση µεγάλων, αρδευτικών
και αντιπληµµυρικών, έργων και η βελτίωση των υποδοµών
ύδρευσης και αποχέτευσης. Όπως είχαµε δεσµευτεί πριν από
έναν χρόνο, από αυτό το Βήµα, µέσα στο 2024 ολοκληρώθηκαν
συστήµατα εξοικονόµησης νερού και ενέργειας δικτύων άρδευ-
σης σε ΤΟΕΒ Ηµαθίας, Σερρών, Ηλείας.

Παραδόθηκε το αρδευτικό δίκτυο στην Ηράκλεια Φθιώτιδας.
Υπογράφθηκαν οι συµβάσεις: εγγειοβελτιωτικών έργων Αµβρα-
κίας - Αµφιλοχίας και Βάλτου Αιτωλοακαρνανίας, κατασκευής
φράγµατος Τσικνιά στη Λέσβο, κατασκευής έργων ύδρευσης
Πρέβεζας, Άρτας, Λευκάδας, µεταφοράς και διανοµής νερού άρ-
δευσης στην Αργολίδα και τη Χαλκιδική, αξιοποίησης ταµιευτήρα
φράγµατος στο Αµάρι Ρεθύµνου, µόλις εχθές 27 εκατοµµυρίων
ευρώ, δηµιουργίας αρδευτικού δικτύου στην Καστοριά, ταµιευ-
τήρα στη Λάρισα, αγωγού µεταφοράς νερού στη Μαγνησία, δι-
κτύων άρδευσης σε όλα τα Τρίκαλα. Προκηρύχθηκε ο διαγω-
νισµός του αρδευτικού δικτύου φράγµατος Φιλιατρινού-Μεσση-
νίας και καταρτίζονται µελέτες αρδευτικών έργων στην Ηλεία και
στην Κορινθία. Το είπαµε, το κάναµε.

Μέσα στο 2025 θα ολοκληρωθεί η διευθέτηση του ρέµατος
Εσχατιάς και του Αγίου Γεωργίου Αττικής, το αρδευτικό δίκτυο
Ανατολικής Βίστριζας Φθιώτιδας, φράγµα και αγωγός µεταφοράς
στη Σκύρο, λιµνοδεξαµενή στη Σαµοθράκη, αρδευτικό δίκτυο στο
Λασίθι, φράγµα στο Ηράκλειο. 

Θα προκηρυχθεί ο διαγωνισµός για την κατασκευή του φρά-
γµατος Πλατύ στο Ρέθυµνο. Θα υπογραφούν συµβάσεις κατα-
σκευής συµπληρωµατικών έργων ταµιευτήρα στο Μπραµιανό
Λασιθίου, αντιπληµµυρικής προστασίας στη Νέα Μάκρη Αττικής,
φράγµατος Κελεφίνα στη Λακωνία και Νεστορίου στην Καστοριά

και θα επεκταθεί το αρδευτικό δίκτυο της Κοζάνης. Μιλάµε συ-
νεπώς, από τις περιφερειακές ενότητες που ακούσατε, για ισόρ-
ροπη περιφερειακή ανάπτυξη. 

Τρίτη δέσµη πολιτικών, η υλοποίηση µικρότερων σε προϋπο-
λογισµό κτηριακών υποδοµών µε την αναβάθµιση πρωτίστως
σχολείων, νοσοκοµείων, δικαστικών µεγάρων. Είπαµε πριν από
έναν χρόνο από αυτό το Βήµα και υλοποιήσαµε το 2024, ολοκλη-
ρώθηκε η ανακαίνιση του Δικαστικού Μεγάρου Άρτας, η αναβάθ-
µιση του Δικαστικού Μεγάρου Τρίπολης, η αποκατάσταση ζηµιών
στο Δικαστικό Μέγαρο Καβάλας. Θεµελιώθηκε η ανέγερση του
νέου Ειρηνοδικείου στην Πύλο. Υπογράφηκαν οι συµβάσεις για
την αποκατάσταση και την ενεργειακή αναβάθµιση των κτηρίων
του Συµβουλίου της Επικρατείας και του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Παραδόθηκαν σύγχρονες σχολικές εγκαταστάσεις σε Λυκό-
βρυση, Περιστέρι, Νέα Μάκρη, Κηφισιά, Νέα Φιλαδέλφεια και το
ελληνικό σχολείο στις Βρυξέλλες. Θεµελιώθηκαν νέα σχολεία
στο Άστρος και στο Κάτω Νευροκόπι. Υπογράφηκαν οι συµβά-
σεις ενεργειακής αναβάθµισης του Γενικού Νοσοκοµείου Θεσ-
σαλονίκης «Άγιος Παύλος». Αποκαταστάθηκε η γέφυρα των
Φύλλων Εύβοιας. Δόθηκε στην κυκλοφορία η οδική γέφυρα του
Ευήνου Αιτωλοακαρνανίας. Παραδόθηκε η πεζογέφυρα στο Πα-
λατάκι Χαϊδαρίου. 

Τέταρτη δέσµη πολιτικών, η συντήρηση υφιστάµενων έργων
υποδοµής. Στο Υπουργείο τηρούνται οι κανονισµοί ασφάλειας
φραγµάτων, σηράγγων, γεφυρών.

Επιπλέον, µέσω του Τεχνικού Επιµελητηρίου της Ελλάδας υλο-
ποιείται η προληπτική συντήρηση διακοσίων πενήντα γεφυρών
για παρακολούθηση της δοµικής επάρκειας, αποτροπή ατυχηµά-
των και αντιµετώπιση κινδύνων από την κλιµατική αλλαγή. 

Πέµπτη δέσµη πολιτικών, µεταρρύθµιση του ελληνικού σιδη-
ροδρόµου. Μεταξύ άλλων αναβαθµίζονται οι σιδηροδροµικές
υποδοµές µε σηµαντικούς, για πρώτη φορά τα τελευταία είκοσι
χρόνια, ευρωπαϊκούς πόρους. Ενσωµατώνονται στο δίκτυο τε-
χνολογικά συστήµατα που ενισχύουν το επίπεδο ασφάλειας και
δεν υπήρχαν παρά µόνο τα τελευταία δύο µε τρία έτη. Ενισχύεται
ο προϋπολογισµός του ΟΣΕ. Ταυτόχρονα, η οργανωτική µεταρ-
ρύθµιση του σιδηροδροµικού φορέα έχει εισέλθει από σήµερα
που ξεκίνησε η συζήτηση στο στάδιο της νοµοθέτησης. Ο νέος
ενιαίος φορέας θα περιλαµβάνει τον ΟΣΕ, την «ΕΡΓΟΣΕ» και το
σκέλος της «ΓΑΙΑΟΣΕ», που αφορά στο τροχαίο υλικό θα αντικα-
ταστήσει το σχήµα που σήµερα υπάρχει.

Παράλληλα, µέσα από το σχέδιο δράσης για την εφαρµογή
της ασφάλειας και της διαλειτουργικότητας του σιδηροδρόµου
υπάρχουν συγκεκριµένες προβλέψεις και χρονοδιαγράµµατα για
την εφαρµογή συστηµικής προσέγγισης στη σιδηροδροµική
ασφάλεια µε βάση το ευρωπαϊκό νοµικό πλαίσιο, τη βελτίωση των
διαδικασιών διαπίστευσης παρακολούθησης και κοινοποίησης,
την ενίσχυση του εθνικού φορέα διερεύνησης, την προώθηση
γνώσης και κουλτούρας, αλλά και την κατάρτιση στρατηγικού
σχεδίου για τα συστήµατα ERTMS.

Σε κάθε περίπτωση, τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο ελλη-
νικός σιδηρόδροµος έχουν σωρευτεί εδώ και δεκαετίες και για
την επίλυσή τους απαιτείται συστηµατική, επίµονη, πολύχρονη
προσπάθεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Έκτη δέσµη πολιτικών, η ενίσχυση της ηλεκτροκίνησης. 
Η ενίσχυση της ελκυστικότητας των υφιστάµενων προγραµµά-

των επιδότησης, η ανακατανοµή των πιστώσεων και η παράταση
υποβολής νέων αιτήσεων έχουν οδηγήσει την ηλεκτροκίνηση σε
υψηλότερες ταχύτητες. Έτσι τα τελευταία δύο χρόνια έχει επι-
δοτηθεί, µε το ποσό των 60 εκατοµµυρίων ευρώ, η αγορά είκοσι
χιλιάδων ηλεκτρικών οχηµάτων. 

Επίσης, ενώ το 2019 υπήρχαν πενήντα οκτώ δηµόσια σηµεία
φόρτισης, σήµερα ο αριθµός τους ξεπερνά τα έξι χιλιάδες εξα-
κόσια. Και τέλος, έχουν δηµοσιευθεί τριάντα έξι υπουργικές απο-
φάσεις για τα σχέδια βιώσιµης αστικής κινητικότητας των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Έβδοµη δέσµη πολιτικών, η αναβάθµιση του στόλου των
µέσων µαζικής µεταφοράς, µε στόχο τη µείωση του ενεργειακού
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αποτυπώµατος, τη βελτίωση της ποιότητας των παρεχόµενων
υπηρεσιών στους πολίτες και την προσβασιµότητα των ατόµων
µε αναπηρία. 

Ήδη στην Αθήνα κυκλοφορούν διακόσια εβδοµήντα νέα λεω-
φορεία αντιρρυπαντικής τεχνολογίας, µε στόχο τα τετρακόσια
µέχρι το τέλος του έτους και τα εννιακόσια πενήντα µέχρι το κα-
λοκαίρι του 2025. Επίσης, στη γραµµή 1 γίνεται ανάταξη δεκα-
τεσσάρων και αναβάθµιση εννέα συρµών µε ένα ποσοστό αυτών
να είναι έτοιµο µέσα στο 2025. 

Στη Θεσσαλονίκη κυκλοφορούν εκατόν δέκα νέα ηλεκτρικά λε-
ωφορεία και υφίσταται προµήθεια άλλων εκατόν πενήντα εννέα
λεωφορείων µέσω leasing, µε αποτέλεσµα το 50% του στόλου
του ΟΑΣΘ να είναι καινούργια οχήµατα από τις αρχές του έτους.
Επιπρόσθετα, σύµφωνα µε τα πρώτα στοιχεία, του Ινστιτούτο
Βιώσιµης Κινητικότητας και Δικτύων Μεταφορών, δηλαδή του
ΙΜΕΤ, η έναρξη λειτουργίας του µετρό Θεσσαλονίκης είχε ως
αποτέλεσµα να µειωθεί ο αριθµός των οχηµάτων που εισέρχονται
στο κέντρο της πόλης κατά 10%.

Και τέλος, όγδοη δέσµη πολιτικών, η βελτίωση της οδικής
ασφάλειας.

Σε αυτή την κατεύθυνση συνεχίζουµε την κατασκευή σύγχρο-
νων αυτοκινητόδροµων και σε περιοχές µε βαρύ ιστορικό δυστυ-
χηµάτων. Επικαιροποιήσαµε το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Οδικής
Ασφάλειας, εκσυγχρονίζουµε το κυρωτικό πλαίσιο του Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας, ιδρύουµε το Εθνικό Παρατηρητήριο Οδι-
κής Ασφάλειας και δροµολογούµε την ψηφιακή καταγραφή των
παραβάσεων και την αποτελεσµατική είσπραξη των προστίµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις πρωτοβουλίες τρέ-
χουµε µε διαρκώς βελτιούµενους ρυθµούς, µε αποδοτικότητα και
ποιότητα. Έτσι, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών συµ-
βάλλει στην προσπάθεια για την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής
όλων των πολιτών, τη διεύρυνση της παραγωγικής βάσης και τη
συνεχή και ολόπλευρη ισχυροποίηση της πατρίδας µας. 

Ευχαριστώ πολύ .
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κύριο Υπουργό.

Έχουν ζητηθεί κάποιες παρεµβάσεις. Θα ξεκινήσω πρώτα µε
την παρέµβαση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νίκης, του κ. Νατσιού, ο οποίος έχει και τον λόγο για πέντε
λεπτά .

Θα συνεχίσουµε όπως µου έχουν ζητηθεί µέχρι στιγµής, µε τον
κ. Καραθανασόπουλο, την κ. Αχτσιόγλου και τον κ. Φωτόπουλο,
µέχρι στιγµής.

Κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε συνολικά. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τον κ. Σταϊκούρα - θα το πω

αυτό το κοινότοπο- έχεις την εντύπωση ότι αναφέρεται σε άλλη
χώρα, ότι η πατρίδα µας είναι ένα απέραντο εργοτάξιο, ότι γίνο-
νται έργα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Αλήθεια είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Απορούµε, κύριε Μηταράκη, γιατί
φεύγουν, λοιπόν, τα παιδιά µας και εκπατρίζονται συνεχώς, αφού
γίνονται τόσα πολλά έργα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Απαντήσαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Δεκαπέντε φορές, κύριε Υπουργέ,
χρησιµοποιήσατε το ρήµα «θα ολοκληρωθεί», βάλατε το «θα»
µπροστά: «θα υπογραφούν», «θα ολοκληρωθεί». Υποσχέσεις,
υποσχέσεις, υποσχέσεις. 

«Ό µέλλεις πράττειν µη πρόλεγε, αποτυχών γαρ γελασθήση»,
αρχαίοι Έλληνες. Μην υπόσχεστε γιατί, αν δεν γίνει, θα γίνετε
ρεζίλι. Θυµάστε και τον Θουκυδίδη εκείνη την ωραία φράση: «Κα-
ταντήσαµε θεαταί των λόγων και γίναµε ακροαταί των έργων».
Βλέπουµε, δηλαδή, λόγια και ακούµε έργα. 

Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, να καταγγείλω κάτι, παρ’ όλη τη
συζήτηση που γίνεται για την οικονοµία και τον προϋπολογισµό. 

Υπέπεσε στην αντίληψή µας -και έχουµε ευαισθησίες σε αυτά
τα θέµατα- αυτή η αφίσα η οποία κυκλοφορεί, εξοργιστική βέβαια
και προκλητική. Διοργανώνεται στο Πανεπιστήµιο Μακεδονίας
ένα συνέδριο για τη λεγόµενη «µακεδονική» γλώσσα. Επαναλαµ-
βάνω, διοργανώνεται αυτό στο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης,
στο Πανεπιστήµιο Μακεδονίας. Αυτά είναι τα επίχειρα της προ-
δοσίας των Πρεσπών. 

Μεταξύ των εισηγητών είναι και µια κ. Αλεξάνδρα Ιωαννίδου,
καθηγήτρια στο ΠΑΜΑΚ, η οποία είχε υποστηρίξει το φιλοσκο-
πιανό σωµατείο και είχε πει παλαιότερα πως είναι φαντασίωση
ότι Μακεδονία είναι ελληνική. Μεταξύ των συµµετεχόντων διαβά-
ζουµε και τα ονόµατα δύο Εδεσσαίων, κάποιου δόκτορος Ευάγ-
γελου Κυριάκου, κάποιου Σιώνη, ύποπτες παρουσίες. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Επιτρέπει µέσα στην καρδιά της Μακε-
δονίας µας να διοργανώνονται συνέδρια που µιλάνε για µακεδο-
νική γλώσσα; Υπάρχει µακεδονική γλώσσα; Ο ελληνικός λαός
Σκόπια τα αποκαλεί, έτσι θα το αποκαλεί. Είναι µία και µοναδική
η Μακεδονία και ελληνική και ας το χωνέψετε όλοι αυτό. 

Να πάω λίγο σε κάποια θέµατα για τον προϋπολογισµό.
Ισχυρίζεται ο Υπουργός Οικονοµικών ότι έχουµε πετύχει την

ταχύτερη αποκλιµάκωση δηµοσίου χρέους που έχει καταγραφεί
ποτέ στην ιστορία της ευρωζώνης. Συγκεκριµένα λέτε πως ο
λόγος του δηµοσίου χρέους προς το ΑΕΠ το 2020 ήταν στο 209%
περίπου, ενώ φέτος προβλέπεται να µειωθεί στο 154% και το
2025 στο 147%. Μας σώζετε δηλαδή! Το ισχυρίστηκε στην επι-
τροπή ο κ. Δήµας. 

Η αλήθεια είναι ότι ο λόγος της αποκλιµάκωσης του δηµοσίου
χρέους σε σχέση µε το ΑΕΠ είναι λόγω της πληθωριστικής διό-
γκωσης του ΑΕΠ και όχι της πραγµατικής αύξησης του ΑΕΠ. Πα-
ράλληλα, σε απόλυτους αριθµούς το δηµόσιο χρέος αυξήθηκε
από το 2019 που ήταν 356 δισ. στα 404 δισ. το 2024. Το ποσοστό
µειώνεται λόγω της αύξησης του παρονοµαστή, ενώ το χρέος
στον αριθµητή καλπάζει. 

Παράλληλα, το δηµόσιο χρέος της Ελλάδας παραµένει ένα
από τα µεγαλύτερα παγκοσµίως. Η Ελλάδα βρίσκεται ανάµεσα
στις πέντε χώρες µε το µεγαλύτερο δηµόσιο χρέος ως ποσοστό
του ΑΕΠ. 

Αναλύοντας τώρα τη σύνδεση του δηµοσίου χρέους, παρατη-
ρούµε ότι µειώθηκαν έναντι του 2020 τα διακρατικά, κυρίως, δά-
νεια από 259 δισ. ευρώ το 2020 σε 242 δισ. ευρώ το 2024,
αυξήθηκε, όµως, ο βραχυπρόθεσµος δανεισµός µέσω των repos,
µε το ανεξόφλητο υπόλοιπο να έχει διαµορφωθεί από 41 δισ.
ευρώ το 2019 σε 63 δισ. ευρώ το 2024. 

Η άντληση δανείων µέσω του κοινού κεφαλαίου νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου και των ασφαλιστικών ταµείων προβλη-
µατίζει ιδιαίτερα. Τα repos αποτελούν σύνθετο χρηµατοοικο-
νοµικό εργαλείο στα σκιώδη νερά της σύγχρονης χρηµατιστη-
ριακής οικονοµίας και είναι να απορεί κανείς γιατί επελέγησαν
από τις µνηµονιακές κυβερνήσεις ως µέσο άντλησης χρηµατο-
δότησης του κρατικού προϋπολογισµού. 

Ο χρονικός ορίζοντας λήξης του χρέους της κεντρικής διοίκη-
σης εκτείνεται µέχρι το 2070. Κατά τα άλλα, έχουµε βγει από τα
µνηµόνια!

Σηµειώνουµε ότι το 2028 ξεκινά η αποπληρωµή και των δα-
νείων και επιχορηγήσεων από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας και λίγο αργότερα, το 2032, η αποπληρωµή των 25 δισ.
ευρώ συσσωρευµένων τόκων των 95 δισ. ευρώ, µέρος των δα-
νείων του EFSF, των οποίων η αποπληρωµή πάγωσε το 2018. Το
Υπουργείο Οικονοµικών δεν έχει ανακοινώσει το πρόγραµµα λο-
γιστικής αποτύπωσης των πληρωµών οι οποίες δεν µπορούν να
γίνουν εφάπαξ το 2032. 

Σε ένα άλλο αφήγηµα -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- της Κυ-
βέρνησης τώρα, αυξήθηκαν λέτε οι µισθοί και οι αποδοχές των
Ελλήνων πολιτών µετά από τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησης.
Σύµφωνα µε στοιχεία της Eurostat ο µέσος -ας προσεχθεί αυτό!-
ετήσιος µισθός στην Ελλάδα το 2009 ανερχόταν στα 21.595
ευρώ, το 2004 ανερχόταν σε 17.237 ευρώ, ενώ το 2023 ήταν
17.013 ευρώ, µικρότερος δηλαδή, ακόµα και από αυτόν του 2004. 

Η Ελλάδα ξεπερνά µόνο τη Βουλγαρία και την Ουγγαρία όσον
αφορά τον µέσο ετήσιο µισθό. Ο µέσος ετήσιος µισθός στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση διαµορφώθηκε το 2023 σε 37.000 ευρώ. Παράλ-
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ληλα, η αγοραστική δύναµη των αποδοχών έχει καταρρεύσει. Το
ξέρουµε αυτό, έχουµε ακούσει η Ελλάδα να είναι προτελευταία
και νοµίζω και το 2019 πάλι ήµασταν προτελευταίοι. Οι Βούλγα-
ροι ήταν πρώτοι σε αυτόν τον κατάλογο. 

Ενδεικτικώς, ο µέσος ετήσιος µισθός στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και σε απόλυτους αριθµούς αυξήθηκε για τη Βουλγαρία από
3.600 ευρώ το 2008 σε 13.500 ευρώ το 2023, στη Ρουµανία από
6.600 ευρώ σε 17.700 ευρώ το 2023, στην Πορτογαλία από
10.000 ευρώ το 2008 σε 22.900 ευρώ το 2023, ενώ στην Ελλάδα
µειώθηκε από 20.200 ευρώ το 2008 σε 17.000 ευρώ το 2023.
Κατά τα άλλα προοδεύουµε, πάµε καλά! Εξωραΐζετε αριθµούς,
αλλά όλες οι δηµοσκοπήσεις και οι έρευνες που γίνονται στον
λαό αποτυπώνουν τη µεγάλη απογοήτευσή του εξαιτίας της απο-
τυχηµένης οικονοµικής πολιτικής σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Να δώσω τον λόγο τώρα για τη δική του παρέµβαση
στον κ. Καραθανασόπουλο. Και µιλάµε για παρέµβαση. 

Εδώ θα εξηγήσω ότι οι παρεµβάσεις στον προϋπολογισµό
έχουν ένα νόηµα. Παρεµβαίνουµε στον Υπουργό ο οποίος µίλησε
λίγο πριν, γιατί όλοι έχετε τη δυνατότητα και την ευχέρεια να µι-
λάτε, γιατί λέγονται πολλά τα οποία δεν απαντώνται. Τώρα, αν
είναι να λέµε για να λέµε, δικαίωµά σας. Όµως, εγώ το υπενθυ-
µίζω και όποιος θέλει το δέχεται. Παρέµβαση, λοιπόν, πάνω στην
οµιλία του Υπουργού γίνεται.

Δίνω τον λόγο τώρα στον κ. Καραθανασόπουλο εκ µέρους του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πάνω στην οµιλία του
Υπουργού θα κάνουµε παρέµβαση, αλλά πριν από αυτό και ως
Βουλευτής Αχαΐας επιτρέψτε µου να µιλήσω σήµερα για τα ογδό-
ντα ένα χρόνια που συµπληρώνονται από τη σφαγή των Καλα-
βρύτων, ένα έγκληµα το οποίο η ιστορική λήθη δεν µπορεί να το
ξεγράψει. 

Και το λέµε αυτό γιατί χρειάζεται να είναι πάντα επίκαιρο και
πολύ περισσότερο για τον χαρακτήρα του φασισµού, που πρέπει
βαθιά να τον καταλάβουµε, γιατί µόνος του δεν θα πεθάνει αν
δεν τον τσακίσουµε. Και, βεβαίως, να επανέλθουν τα βασικά αι-
τήµατα -τα οποία είναι διαχρονικά- για τη διεκδίκηση των γερµα-
νικών αποζηµιώσεων και την επιστροφή του κατοχικού δανείου. 

Κύριε Υπουργέ, είπατε στην τοποθέτησή σας ότι υπάρχουν πε-
ριορισµένοι δηµοσιονοµικοί πόροι. Αν, όµως, δούµε ότι 20,4 δι-
σεκατοµµύρια δίνονται για την εξυπηρέτηση του κρατικού
χρέους, 14,1 δισεκατοµµύρια για υποδοµές και χρηµατοδότηση
των επιχειρηµατικών οµίλων και 7,5 δισεκατοµµύρια για εξοπλι-
στικά νατοϊκά προγράµµατα, φτάνουµε σε ένα ύψος 42 δισεκα-
τοµµυρίων. Δεν τους λες και λίγους αυτούς τους πόρους! 

Ας πάµε, όµως, στα συγκεκριµένα. Αναφερθήκατε σε µια σειρά
έργα τα οποία προωθεί το Υπουργείο σας. Δεν λέµε ότι δεν προ-
ωθούνται, αλλά για ποιον σκοπό προωθούνται; Για παράδειγµα,
στην ύδρευση στην οποία αναφερθήκατε και στην αντιµετώπιση
των προβληµάτων τα οποία παρουσιάζονται το καλοκαίρι, δη-
λαδή για την έλλειψη υδάτινων πόρων. 

Ποια ήταν η πρώτη σας κουβέντα; Εξοικονόµηση πόρων εί-
πατε, δηλαδή υλοποίηση της ευρωπαϊκής οδηγίας. Εξοικονό-
µηση υδάτινων πόρων. Υλοποίηση της ευρωπαϊκής οδηγίας για
ακριβό και ιδιωτικοποιηµένο νερό. Και αυτό το κάνετε µε πολλούς
τρόπους. Αντί να αναφερθείτε σε µία περιοχή όπως είναι η Ελ-
λάδα όπου υπάρχει σπατάλη νερού, γιατί χάνεται στη θάλασσα
το 80%, µιλάτε για εξοικονόµηση και αυτό φαίνεται και από τις
προτεραιότητες. 

Είπατε ότι θα πάει αγωγός στην Αργολίδα. Κατασκευάζεται ένα
δίκτυο. Πού θα πάει; Στην Ερµιόνη για τα γκολφ των µεγάλων ξε-
νοδοχειακών µονάδων εκεί. Δεν λέτε κουβέντα, για παράδειγµα,
για την Κεφαλονιά, όπου το νερό εκεί πέρα είναι πλούσιο και θέ-
λετε να φτιάξετε πέντε εργοστάσια αφαλάτωσης. Πού, στην Κε-
φαλονιά; 

Ή δεν µιλάτε για τον σιδηρόδροµο, µε όλα αυτά τα συχνά ατυ-
χήµατα τα οποία συµβαίνουν. Τα µέτρα ασφάλειας και προστα-
σίας; Από το 2007 είναι δροµολογηµένες οι συµβάσεις. Μέχρι
τώρα δεν υπάρχουν συστήµατα, δεν λειτουργούν συστήµατα και

το ανθρώπινο δυναµικό δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τις έκτακτες
αυτές ανάγκες. 

Δεν είπατε τίποτα για την επέκταση, γιατί συγκαλύψατε το γε-
γονός ότι τα σχέδιά σας είναι αυτά που εξυπηρετούν την µετα-
τροπή της οικονοµίας σε πολεµική οικονοµία και τη σύνδεση της
Αλεξανδρούπολης µε το σιδηρόδροµο και την ανατολική Ευρώπη
για τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. 

Επίσης, αυτή την εικόνα παρουσιάζουν και οι αστικές συγκοι-
νωνίες µε την έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού, µε τα δροµολόγια
να γίνονται όλο και πιο αραιά. Μάλιστα, φτάνει σήµερα το µετρό
να έχει δροµολόγια όπως ο προαστιακός, για να στοιβάζεται ο
κόσµος σαν τις σαρδέλες και να µην µπορεί να εξυπηρετεί τις
ανάγκες του. 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα δείχνουν ότι έχετε διαφορετι-
κές προτεραιότητες και οι προτεραιότητες είναι να ικανοποι-
ηθούν τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων πρώτα και
κύρια, να ιδιωτικοποιηθεί ακόµα περισσότερο το νερό και ταυτό-
χρονα να ενταχθεί, να ενσωµατωθεί ακόµα περισσότερο η ελλη-
νική οικονοµία, αλλά και η στρατηγική της Ελλάδας στα
αµερικανονατοϊκά ιµπεριαλιστικά σχέδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Τον λόγο τώρα έχει, εκ µέρους της Νέας Αριστεράς η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος, η κ. Αχτσιόγλου για µια παρέµβαση. 

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα συµπληρώ-
σουµε σε λίγο καιρό δύο χρόνια από το τροµακτικό έγκληµα που
συνέβη στα Τέµπη, όπου έχασαν τη ζωή τους πενήντα επτά συ-
νάνθρωποί µας και παρακολουθούµε και αυτή τη χρονιά ένα γαϊ-
τανάκι πράξεων ακραίας συγκάλυψης σε ό,τι αφορά σε αυτό το
τροµερό δυστύχηµα. 

Ξεκινήσαµε µε το µπάζωµα, τη µεταφορά υλικού και το µπά-
ζωµα µετά της περιοχής, συνεχίσαµε µε το µοντάζ και την κοπτο-
ραπτική των συνοµιλιών του σταθµάρχη, µε τα βαγόνια που
αγνοούνται και έχουµε καταλήξει τώρα να συζητάµε για τα βί-
ντεο, ο ΟΣΕ να διαγράφει το βίντεο από τον σιδηροδροµικό
σταθµό Θεσσαλονίκης και να µην µπορούµε να δούµε τελικά τι
ήταν αυτό το υλικό που µετέφερε η άλλη αµαξοστοιχία, που συ-
γκρούστηκε µε την επιβατική και έχασαν τη ζωή τους οι άνθρω-
ποι. 

Και καταλήξαµε στον διευθύνοντα σύµβουλο του ΟΣΕ να στέλ-
νει λάθος βίντεο τελικά, από άλλο σιδηροδροµικό σταθµό, από
τον επιβατικό σταθµό και όχι από τον εµπορικό σταθµό, για να
µην µπορεί να γίνει και πάλι ο έλεγχος του επικίνδυνου φορτίου
που µετέφερε το όχηµα που συγκρούστηκε µε εκείνο που έχασαν
τη ζωή τους πενήντα επτά άνθρωποι. Γίνεται και ποινική δίωξη
στον διευθύνοντα σύµβουλο του ΟΣΕ. 

Η Κυβέρνηση, στην καλύτερη περίπτωση, φαίνεται να είναι πα-
ρατηρητής αυτής της κατάστασης. Αυτό επιβεβαιώσατε και σή-
µερα µε την τροµακτική µη αναφορά σε οποιοδήποτε ζήτηµα
συνδέεται µε αυτό ως υπεύθυνος και αρµόδιος Υπουργός. Στη
χειρότερη περίπτωση φαίνεται να είναι ο συντονιστής αυτής της
συγκάλυψης. 

Οι πρώτοι που θα έπρεπε να έχετε κάνει τα πάντα για να πα-
γώσει ο χρόνος, τη στιγµή που έχουµε ένα τέτοιο τραγικό δυστύ-
χηµα, θα έπρεπε να ήσασταν εσείς. Ένας Υπουργός που σέβεται
τον εαυτό του σε µια Κυβέρνηση που σέβεται τον εαυτό της θα
έπρεπε να έχει διαλευκάνει το έγκληµα αυτό, τουλάχιστον, εκατό
φορές µέχρι σήµερα. 

Και αναρωτιέµαι διοικητικά τι πράξατε. Αφήστε τη δικαιοσύνη.
Ξέρω τι θα πείτε. Η δικαιοσύνη ερευνά κ.λπ.. Διοικητικά τι πρά-
ξατε; Τι πράξατε στον ΟΣΕ; Τι κάνατε στον διευθύνοντα σύµ-
βουλο; Τι είπατε εκείνο το βράδυ στον διευθύνοντα σύµβουλο
του ΟΣΕ; Μπορεί να κάνει ο καθένας ό,τι θέλει, να µπαζώσει, να
ξεµπαζώσει; Πάρτε τα βίντεο, κόψτε, ράψτε; Τι είπατε; Τι ενέρ-
γειες κάνατε; Τι διοικητικές πράξεις κάνατε; 

Τι λέει η Κυβέρνηση για όλα αυτά; Στήσατε στη Βουλή µια εξε-
ταστική παρωδία για να µην κληθούν οι κρίσιµοι µάρτυρες και να
µην υπάρχει κανένας έλεγχος και καµµία ευθύνη κανενός πολιτι-
κού προσώπου. Η εξαφάνιση κρίσιµων στοιχείων είναι τόσο σο-
βαρή όσο το ίδιο το έγκληµα. 

Και ποια είναι η εξέλιξη της κατάστασης για την ασφάλεια
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στους σιδηροδρόµους; Μάρτιος του 2024, στο παρά πέντε απο-
φεύχθηκε σύγκρουση µετωπική δύο επιβατικών στον σταθµό
Αχαρνών. Σεπτέµβριος του 2024, τελευταία στιγµή αποφεύχθηκε
σύγκρουση δύο αµαξοστοιχιών του προαστιακού που κινούνταν
στην ίδια γραµµή µε αντίθετη κατεύθυνση. Σεπτέµβριος του
2024, δροµολόγιο Χαλκίδα - Αθήνα συγκρούστηκε µε πεσµένα
δέντρα. Οκτώβριος του 2024, συρµός του προαστιακού µπήκε
στη γραµµή µετρό Δουκίσσης Πλακεντίας. Πού είναι η ασφάλεια;
Τι ακριβώς γίνεται; Ή πάλι θα πείτε, όπως είχε πει ο κ. Καραµαν-
λής, «ντροπή µας που αναφερόµαστε στα ζητήµατα της ασφά-
λειας στον σιδηρόδροµο»;

Κύριε Υπουργέ, τον µισό ζήλο και το µισό ταλέντο που επιδεί-
ξατε όταν παρουσιάζατε µε καλλιτεχνικό οίστρο το σήµα του
µετρό Θεσσαλονίκης της απευθείας ανάθεσης των 30.000 ευρώ,
τον µισό από αυτό αν είχατε επιδείξει για τη διαλεύκανση αυτού
του εγκλήµατος και για τη διασφάλιση της ασφάλειας των συ-
γκοινωνιών και των µεταφορών στον σιδηρόδροµο, µπορεί τα
πράγµατα να ήταν λίγο καλύτερα στη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αχτσιόγλου. 
Τον λόγο τώρα έχει, για την τελευταία για σήµερα -υπενθυ-

µίζω- παρέµβαση, από πλευράς της Ελληνικής Λύσης ο κ. Φωτό-
πουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.
Συµπληρώνετε την τρίτη παρέµβαση, γι’ αυτό.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεύτερη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι. Εξηγούµεθα, για

να µην παρεξηγούµεθα. Εγώ βρήκα γραµµένο εδώ ότι έχετε
κάνει δύο παρεµβάσεις. Έχω και τη µαρτυρία του Αντιπροέδρου
του κόµµατός σας!

Κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κατέθεσε προ-

χθές ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Καραµέρος µία επιστολή,
την οποία σίγουρα την έχετε λάβει και εσείς, από την Ένωση Ερ-
γοληπτών Δηµοσίων Έργων, η οποία τι λέει επί της ουσίας; Λέει
ότι καλέσατε εσείς, ως Υπουργείο, τέσσερις τεχνικές εταιρείες
να αναλάβουν τα έργα αποκατάστασης της Θεσσαλίας ύψους
1,4 δισ. ευρώ. Όπως µας πληροφορεί το συγκεκριµένο έγγραφο,
είναι εταιρείες οι οποίες -αυτή τη στιγµή που µιλάµε- έχουν ένα
ανεκτέλεστο έργο 18 δισ. ευρώ, όταν ο µέσος όρος του τζίρου
τους την τελευταία τριετία είναι περί τα 2,5 δισ. ευρώ, που ση-
µαίνει -µε πρόχειρους, µπακαλίστικους υπολογισµούς- ότι αυτές
οι εταιρείες δεν µπορούν να αναλάβουν το έργο της αποκατά-
στασης στη Θεσσαλία σε λιγότερο από ενάµιση µε δύο χρόνια,
αν όλα πάνε καλά. 

Επίσης, όπως επισηµαίνεται στο τέλος αυτής της επιστολής
που κατέθεσε ο συνάδελφος, το συµβατικό αντικείµενο αυτών
των έργων προέκυψε από τη συνένωση προϋπολογισµών των επι-
µέρους έργων της Περιφέρειας Θεσσαλίας, που σηµαίνει ότι µα-
ζεύτηκαν όλα τα έργα για να µεγαλώσει το συγκεκριµένο έργο,
µε αποτέλεσµα να µένουν εταιρείες οι οποίες έχουν πτυχίο ΣΤ’
τάξης εκτός διαγωνισµού, κάτι το οποίο δεν είναι καλό ούτε για
τον ανταγωνισµό ούτε για την ωφέλεια στο συγκεκριµένο έργο. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να σας κάνω άλλες δύο ερωτήσεις
στον λίγο χρόνο που έχω. Η µία αφορά στο µετρό Θεσσαλονίκης,
σχετικά µε αυτό το οποίο έφτασε στα αυτιά µας ότι τα µηχανή-
µατα τα οποία έχουν τοποθετηθεί το 2024 δεν µπορούν να λει-
τουργήσουν µε POS. Δηλαδή, όταν έχετε κάνει προµετωπίδα τη
µάχη της φοροδιαφυγής και όταν έχετε προσπαθήσει να εµπε-
δώσετε το αίσθηµα στους Έλληνες ότι θα πρέπει να χρησιµοποι-
ούν POS και χρεωστικές και πιστωτικές κάρτες, δεν είναι δυνατόν
στο µετρό Θεσσαλονίκης να έχουν µπει µηχανήµατα τα οποία δεν
λειτουργούν µε POS, δεν µπορούν, δηλαδή, οι πολίτες να αγο-
ράσουν εισιτήρια πληρώνοντας µε τη χρεωστική ή µε την πιστω-
τική τους κάρτα.

Κλείνοντας, µια ειλικρινής απορία. Έχω µπροστά µου από τη
«Διαύγεια» µία σύµβαση για παροχή υπηρεσιών αποκοµιδής πα-
λαιού άλατος. Το αλάτι που χρησιµοποιείται στη ΣΤΑΣΥ για τον
αποχιονισµό χαλάει; Υπάρχει µία σύµβαση 18.500 ευρώ από τη
ΣΤΑΣΥ, η οποία έχει αριθµό πρωτοκόλλου 18.2.35/9-12-2024, η
οποία λέει ότι θα µαζέψει κάποιος το παλιό αλάτι, προφανώς γιατί

χαλάει, για να πάρει η ΣΤΑΣΥ καινούργιο αλάτι για να χρησιµο-
ποιήσει για τον αποχιονισµό. Αν το ξέρετε, µας απαντάτε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Φωτόπουλο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στις ερω-

τήσεις και τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και
του Προέδρου της Νίκης. Ορίστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω από τον Πρόεδρο της Νίκης. Είπατε ότι έβαλα
πολλά «θα». Έβαλα και σαράντα τρία «ολοκληρώθηκαν», «παρα-
δόθηκαν, «υπεγράφησαν». Όταν χρησιµοποιούµε αόριστο, πάει
να πει ότι ολοκληρώθηκαν. Θέλω άλλα πέντε λεπτά για να σας
πω τι ολοκληρώθηκε. Κρατήστε τα πιο σηµαντικά. Το µετρό, ο
Ε65, ένα έργο στη Λέσβο. Και αν θέλετε, µπορούµε να συζητή-
σουµε και για άλλα.

Πράγµατι, χρησιµοποίησα τη λέξη «θα», γιατί ένας προϋπολο-
γισµός είναι απολογισµός και προγραµµατισµός. Στον απολογι-
σµό είπα σαράντα τρία πράγµατα που υλοποιήσαµε. Μάλιστα,
ενοχλήθηκαν και κάποιοι συνάδελφοί µου της κοινοβουλευτικής
πλειοψηφίας, όπως ο κ. Μηταράκης, γιατί δεν έβαλα µέσα και
έργα της Χίου που υλοποιούµε. Έδωσα µια ενδεικτική λίστα. Γί-
νονται πολύ περισσότερα έργα, που τα ξέρει ο καθένας στον
νοµό του και την περιφέρειά του. Άρα, όταν λέτε «θα», να είστε
πολύ προσεκτικός, διότι χρησιµοποίησα: «ολοκληρώθηκε», «πα-
ραδόθηκε», «υπεγράφη». Αυτά τελείωσαν. Αυτό είναι θέµα αξιο-
πιστίας, κοινωνικής λογοδοσίας και συνέπειας.

Ο κ. Καραθανασόπουλος µίλησε για διάφορα. Είπα «πεπερα-
σµένους πόρους». Οι πόροι παγκοσµίως είναι πεπερασµένοι. Πα-
γκοσµίως. Δεν ξέρω αν ξέρετε µία χώρα που δεν έχει πεπερασ-
µένους πόρους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα πεπερασµένα είναι
στη ζωή!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και αυτό που είπα είναι ότι οι πεπερασµένοι πάντα πόροι,
αυξηµένοι σε σχέση µε το παρελθόν, αλλά πεπερασµένοι, πρέπει
να αξιοποιούνται κατά τον βέλτιστο οικονοµικό και κοινωνικό
τρόπο, µε υψηλή κοινωνική ανταποδοτικότητα. 

Δεύτερον, µιλήσατε για την Αργολίδα και τον Ανάβαλο.
Έπρεπε να ήσασταν στην εκδήλωση, πριν από έναν µήνα κάτω
στην Αργολίδα, που όλοι οι δήµαρχοι είπαν ότι αυτό το έργο µετά
από σαράντα χρόνια ολοκληρώνεται. Ο Ανάβαλος είναι το µεγα-
λύτερο έργο στην Αργολίδα των τελευταίων δεκαετιών. Και το
είπαν όλοι οι δήµαρχοι της περιοχής. Ήµασταν εκεί µε την τοπική
αυτοδιοίκηση και παρουσιάσαµε το έργο και υπεγράφησαν οι
συµβάσεις. Ναι, πρέπει να γίνουν πολύ περισσότερα, άλλα όχι
και να µιλάτε για τον Ανάβαλο, που όλη η τοπική αυτοδιοίκηση
και η κοινωνία είπε ότι για πρώτη φορά αυτό έγινε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Υφάλµυρο νερό βγάζει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μιλήσατε για σιδηροδροµικά έργα που έχουν ιµπεριαλιστι-
κούς σκοπούς και στόχους. Υποθέτω ότι ο προαστιακός Δυτικής
Αττικής και ο προαστιακός Δυτικής Θεσσαλονίκης είναι ιµπερια-
λιστικοί στόχοι!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφερθήκαµε συγκε-
κριµένα. Τώρα, εντάξει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Καθέ-
νας τοποθετείται και αυτοί που ακούνε κρίνουν και συγκρίνουν.
Μη διακόπτετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Καραθανασόπουλε, γνωριζόµαστε. Θέλω να απα-
ντήσω και σε αυτό που θεωρείτε ότι δεν θα απαντήσω. 

Άρα, να ξεκαθαρίσουµε ότι συµφωνείτε -γιατί αυτό είναι µια
µετατόπιση τώρα- ότι δεν µιλούσατε για όλα τα έργα, αλλά τα
µισά τα ξεχωρίζετε ότι δεν είναι για ιµπεριαλιστικούς σκοπούς
και τα άλλα µισά ότι είναι για ιµπεριαλιστικούς. Πάµε στα άλλα
µισά. Συγγνώµη, θέλετε η χώρα δηλαδή, να είναι αποκοµµένη
από την Ευρώπη; Η χώρα έχει κάνει µια επιλογή ορθή και είναι
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και υπάρχουν δύο νέοι ευρωπαϊ-
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κοί διάδροµοι. Ο ένας είναι οι τρεις θάλασσες, που ξεκινούν από
την Αλεξανδρούπολη και πηγαίνουν µέχρι την Ουκρανία. Ο άλλος
είναι τα Δυτικά Βαλκάνια - Ανατολική Μεσόγειος, που ξεκινά από
τη Θεσσαλονίκη και περνάει από τα Σκόπια, πάει Βελιγράδι, Βου-
δαπέστη και συνεχίζει. Έχουµε τα λιµάνια. Δεν θα πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε πόρους για να συνδέσουµε τους ελληνικούς λιµένες
µε τον σιδηρόδροµο για να µπορέσει να είναι κερδοφόρος ο ελ-
ληνικός σιδηρόδροµος και στα εµπορεύµατα; Συµµετέχουµε
στους ευρωπαϊκούς διαδρόµους. Άρα ναι, η απάντηση είναι ότι
στους πόρους που για πρώτη φορά εξασφαλίσαµε φέτος, έχουµε
212 εκατοµµύρια για να συνδέσουµε το λιµάνι της Καβάλας µε
τον σιδηρόδροµο. Έχουµε 520 εκατοµµύρια για να κάνουµε το
Πύθιο - Ορµένιο. Έχετε δίκιο. Μας λείπει το άλλο µισό. Θα υπο-
βάλουµε πρόταση τώρα τον Ιανουάριο του 2025 για να συνδέ-
σουµε την Αλεξανδρούπολη µε το Ορµένιο. Έχουµε αναβάθµιση
και ανάταξη της σηµατοδότησης-τηλεδιοίκησης στο Άνω Λιόσια
- Κιάτο. Ποτέ δεν είχε η χώρα σηµατοδότηση εκεί και το ξέρετε
πολύ καλά. Έχουµε ανακαίνιση και αναβάθµιση υποδοµών Αχαρ-
νές - Οινόη. Ιµπεριαλιστικά κατά τα άλλα! Έχουµε αναβάθµιση
υποδοµών Θεσσαλονίκη - Προµαχώνας 520…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σιδηροδροµικό δίκτυο
δεν έχουµε! Σιδηροδροµικό άξονα έχουµε, όχι δίκτυο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Καραθανασόπουλε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): ...και 110 εκατοµµύρια έχουµε για τον προαστιακό της δυ-
τικής Αττικής. 

Πράγµατι, σιδηροδροµικό δίκτυο δεν έχουµε, όπως είχαµε,
εξαιτίας και των καταστροφών του «Ντάνιελ». Απαντάω και στο
ερώτηµά σας: Βγήκαν, όπως λέει το θεσµικό πλαίσιο στην Ελ-
λάδα και όπως προβλέψαµε ως ελληνικό Κοινοβούλιο,  ταυτό-
χρονα οι διαγωνισµοί και οι προσκλήσεις και για οδικά έργα και
για σιδηροδροµικά έργα. 

Είναι ταυτόχρονα. Το επιβεβαιώνουµε. Ο σκοπός είναι να τε-
λειώσουµε τη διαδικασία και να ξεκινήσει η υλοποίηση των έργων
περίπου τον Φεβρουάριο - Μάρτιο του 2025. Γιατί; Γιατί αυτά όλα
αθροίζουν σε 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Και γιατί δεν τα κάναµε σπαστά; Διότι πολύ απλά πρώτα απ’
όλα έπρεπε να βρούµε τους πόρους. Δεν υπήρχαν τα χρήµατα.
Ακούσατε προηγουµένως τον κ. Παπαθανάση να λέει ότι για κά-
ποια έργα που δεν µπήκαν στο Ταµείο Ανάκαµψης βρήκαµε δη-
µόσιους πόρους ή ΕΣΠΑ -και µιλάµε για τα έργα ύδρευσης, για
παράδειγµα- και βρήκαµε 600 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανά-
καµψης, που τα προσθέσαµε µε άλλα 800 εκατοµµύρια για να
βγάλουµε αυτά τα έργα. Σε πόσους νοµούς; Σε έξι περιφερειακές
ενότητες, τέσσερις στη Θεσσαλία και δύο στη Στερεά Ελλάδα.
Πόσες παρεµβάσεις; Χίλια έξι σηµεία, δυόµισι χιλιάδες χιλιόµε-
τρα πρέπει να κάνουµε. Και αυτά είναι παρεµβάσεις που πρέπει
να γίνουν προφανώς από αυτούς που µπορούν να τα εκτελέσουν.

Και, ναι, θα τρέξουµε τις διαδικασίες µαζί µε τον σιδηρόδροµο
που είναι 480 εκατοµµύρια ευρώ και είναι ο βασικός σιδηροδρο-
µικός άξονας Αθήνα - Θεσσαλονίκη περίπου από τον Δοµοκό
µέχρι τη Λάρισα και οι δύο κάθετοι: Από τον Παλαιοφάρσαλο και
άλλος είναι Λάρισα - Βόλος, Παλαιοφάρσαλος-Καλαµπάκα.

Άρα, έχουµε 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ έργα, τα οποία θα τρέ-
ξουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θεσσαλονίκη - Αθήνα µπορούµε να
πάµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Γιαννούλη, σας παρακαλώ. Έγιναν ερωτήσεις, τοποθετήσεις και
τώρα απαντά ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. Ολοκληρώστε, όµως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας απάντησα, συνεπώς, και για το ότι µαζεύτηκαν όλα τα
έργα και γιατί µαζεύτηκαν. Όλα έγιναν σε συνεννόηση µε τους
περιφερειάρχες και των δύο περιοχών και το σύνολο των δηµάρ-
χων των έξι περιφερειακών ενοτήτων, πέρα και πάνω από κόµ-
µατα, πέρα και πάνω από ιδεολογίες.

Κλείνω µε την κ. Αχτσιόγλου.
Κυρία Αχτσιόγλου, η υπευθυνότητα ξέρετε κρίνεται από τις

πράξεις και όχι από το τι κάποιος λέει για να ακούγεται ευχάρι-

στος ή για πολιτικούς λόγους. Το θέµα της ασφάλειας του σιδη-
ροδρόµου είναι εξαιρετικά ευαίσθητο θέµα και πάρα πολύ δύ-
σκολο. Η αντιµετώπιση του προβλήµατος, όπως είπα και στην
επιτροπή πριν από λίγη ώρα και η συνάδελφός σας από το ίδιο
κόµµα συµφώνησε στις βασικές αρχές, απαιτεί χρόνο, απαιτεί
υποµονή και επιµονή. Υπάρχουν προβλήµατα δεκαετιών, τα
οποία έχουν συσσωρευθεί και χρειάζονται ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τα κοµµένα βίντεο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα µου επιτρέψετε, συνεπώς, να σας πω ποιο είναι αυτό
το σχέδιο σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτα από όλα, όπως κατέθεσα και στην επιτροπή…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Για τα κοµµένα βίντεο

σας ρώτησα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Απαντάω εκεί που θέλω να απαντήσω και εκεί που µου
ετέθη ερώτηµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ηλιόπουλε, µη

διακόπτετε. Ξέρετε ο διάλογος σηµαίνει αφήνω να µιλάει κά-
ποιος, απαντώ κ.λπ.. Οι πολίτες µας ακούν. Είναι σε δηµόσια θέα
το κανάλι της Βουλής και ο καθένας κρίνει, συγκρίνει και καθέναν
τον βαθµολογεί και έρχεται η ώρα που βαθµολογείται ο καθένας
µας. 

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε σας παρακαλώ, γιατί
έχει µείνει πάρα πολύ πίσω ο κατάλογος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Οι παρεµβάσεις αυτές να ξέρετε πάντα είναι θέσεις άµυ-
νας. 

Όπως είπα και στη Βουλή, το πρώτο βασικό κοµµάτι είναι ότι
καταθέσαµε και καταθέτουµε κάθε δίµηνο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν ακούσαµε τι είπατε πριν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν αφορά σε εσάς. 
Το πρώτο κοµµάτι συνεπώς, αν µου επιτρέπετε για το θέµα

είναι πάρα πολύ σοβαρό…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Το πρώτο θέµα έχει να κάνει µε ένα σχέδιο δράσης για την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων. Αυτό το σχέδιο δράσης για πρώτη
φορά υπάρχει στη χώρα. Είναι  συµφωνηµένο µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και µε τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων. Αυτό
πρέπει να υποβάλλεται κάθε δύο µήνες στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Εδράζεται σε πέντε πυλώνες που καλύπτει όλα τα θέµατα
ασφάλειας και µάλιστα, συνάδελφοι από όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης που έθεσαν ερωτήµατα στην επιτροπή, τους είπα
ότι είναι στοιχεία αυτής της έκθεσης, της δικής µας έκθεσης, της
χώρας που υλοποιούνται και θα υλοποιηθούν το επόµενο ενάµιση
έτος. Δεν επιλύονται τα προβλήµατα ούτε αποκαθίσταται η εµπι-
στοσύνη των πολιτών στον σιδηρόδροµο ξαφνικά σε µια βδο-
µάδα ή σε ένα µήνα.

Δεύτερη παρατήρηση: Απαιτείται οργανωτική αναδιάρθρωση
των σιδηροδρόµων. Αυτή ξεκινήσαµε να συζητάµε στην επι-
τροπή. Είναι τµήµα αυτού του σχεδίου που σας ανέφερα προ-
ηγουµένως και σε αυτό περιλαµβάνεται το νοµοσχέδιο και η ενίσ-
χυση µε ανθρώπινο κεφάλαιο των ανεξάρτητων αρχών, όπως
είναι η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων και ο ΕΔΟΣΑΑΜ.

Γιατί πράγµατι, κυρία Αχτσιόγλου, η ευθύνη που έχει η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών είναι να τρέξει
γρήγορα µε τον ΕΔΟΣΑΑΜ, έτσι ώστε αυτός να βγάλει πόρισµα
στο τέλος του Φεβρουαρίου του 2025. 

Και δεσµεύοµαι δηµόσια ότι ο ΕΔΟΣΑΑΜ, µε τη συµµετοχή
εµπειρογνωµόνων από τον ΕΡΑ –άρα, θα είναι κοινό το πόρισµα-
, θα βγάλει πόρισµα για τα Τέµπη τέλος Φεβρουαρίου -το αργό-
τερο- του 2025. Αυτό σηµαίνει ευθύνη και υπευθυνότητα. 

Τρίτη πρωτοβουλία είναι η αναβάθµιση των υποδοµών. Δεν το
επαναλαµβάνω. Είναι όλα τα έργα που µίλησα προηγουµένως,
γιατί πράγµατι επί είκοσι χρόνια δεν είχαµε επενδύσεις για υπο-
δοµές στον σιδηρόδροµο µε καµµία από τις κυβερνήσεις που
είναι εδώ µέσα. 

Τέταρτον, ενίσχυση του προϋπολογισµού του ΟΣΕ, όπως
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έχουµε κάνει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ. Σας παρακαλώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σε ένα λεπτό.
Πράγµατι, ενενήντα ισόπεδες διαβάσεις είναι αφύλακτες στη

χώρα επί είκοσι χρόνια, ιδιαίτερα στη βόρεια Ελλάδα, και για
πρώτη φορά φέραµε...

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ:… (δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Επί είκοσι χρόνια επαναλαµβάνω, κυρία Αχτσιόγλου.
Κάπου πρέπει να βλέπετε και τον εαυτό σας εκεί µέσα.

Άρα, ερχόµαστε και φέρνουµε διάταξη, φέραµε διάταξη 25
εκατοµµυρίων ευρώ γι’ αυτό.

Τέλος, αυτά είναι που κάνουµε εµείς. Χρειάζεται και κάτι
ακόµα, γιατί µιλήσατε για κάποια περιστατικά. 

Χρειάζεται από όλους µας και πρώτα απ’ όλα ξεκινώ από τον
εαυτό µου, κυρία Αχτσιόγλου. Δεν βγάζω την ουρά µου απ’ έξω,
όπως εσείς στο παρελθόν. Και λέω ότι χρειάζεται από όλους µας
περισσότερη συλλογική και ατοµική ευθύνη από όλους µας, από
όλη την αλυσίδα του συγκοινωνιακού έργου, από τον Υπουργό
µέχρι τον τελευταίο εργαζόµενο, γιατί όταν έχεις πορίσµατα των
εργαζοµένων, που οι εργαζόµενοι κάνουν παραβιάσεις, ενώ τα
συστήµατα υπάρχουν, τότε θέλει προσοχή από όλους µας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Άρα, σας µίλησα για µια συνολική προσέγγιση ενός σχε-
δίου γι’ αυτόν τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Ηλιόπουλε. Δεν ακούγεστε. Δεν γράφεται τίποτα από τις διακο-
πές του κ. Ηλιόπουλου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εξάλλου, ακούστε, κύριε Ηλιόπουλε, εγώ θα δώσω τώρα τον

λόγο για λόγους που µου εξηγήθηκαν -και έπρεπε να το γνωρί-
ζετε- στην Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπο, την κ. Αχτσιόγλου,
που µπορεί να απαντήσει µε κόσµιο τρόπο και όχι µε τον τρόπο
µε τον οποίον εσείς διακόπτετε τη συνεδρίαση. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ.

Για να προδιαγράψω τα επόµενα βήµατα, γιατί πράγµατι το
βουλευτήριο το λέω πάντα είναι για τους Βουλευτές και οι Βου-
λευτές είναι παραγκωνισµένοι και πρέπει να πάρουν σειρά και
δεν παίρνουν σειρά. Εγώ θα περίµενα από όλους να βοηθήσουν
σε αυτό το θέµα και να µην είναι µόνο Κοινοβούλιο Υπουργών,
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και Προέδρων κοµµάτων. Λοι-
πόν, αυτή είναι η δική µου πεποίθηση. Όποιος θέλει την αξιολο-
γεί, την κρίνει ή την επαινεί.

Θα δώσω τον λόγο, για λόγους που µου εξηγήθηκαν, στην κ.
Αχτσιόγλου ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Αριστε-
ράς. Πιστεύω ότι συµφωνείτε. Δεύτερον, θα ακολουθήσουν δύο
Βουλευτές. 

(Θόρυβος στη Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να µιλήσουν οι δυο

Βουλευτές και µετά η κ. Αχτσιόγλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν διαφωνείτε, υπάρ-

χει κατά πλειοψηφία, λοιπόν, κύριε. 
Θα ακολουθήσουν, λοιπόν, δύο Βουλευτές και αµέσως µετά ο

κ. Τσιάρας ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 
(Θόρυβος στη Αίθουσα)

Κοιτάξτε κάτι. Το Προεδρείο κάθε φορά…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατσανιώτη,

δεν είναι τρόπος αυτός. Με συγχωρείτε που σας ονοµατίζω κιό-
λας.

Μου εξηγήθηκαν εµένα οι λόγοι και εγώ κρίνω ότι είναι βασικοί
και ζητώ την έγκριση από την Ολοµέλεια και κατά πλειοψηφία η
Ολοµέλεια το δίνει. 

Κυρία Αχτσιόγλου, έχετε τον λόγο.

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαι Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος. Έχω ζητήσει να κάνω την
οµιλία µου από τις δώδεκα η ώρα. Ο λόγος µου δίνεται στις τέσ-
σερις παρά τέταρτο και ζήτησα, αν γίνεται, να µην πάω µετά τις
τέσσερις, γιατί υπάρχει ένα ειδικό προσωπικό κώλυµα. Ευχαρι-
στώ πολύ για την κατανόηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν χρειαζόταν να το
πείτε, γιατί πήρα εγώ την ευθύνη. 

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο κ. Ηλιόπουλος σηµείωσε πριν το εξής κι εγώ θέλω να το πω
γιατί έχει σηµασία να καταγραφεί στα Πρακτικά.

Το δεύτερο έγκληµα της συγκάλυψης, δηλαδή ότι κόβονται βί-
ντεο ότι χάνονται βίντεο από τον ΟΣΕ κ.λπ. µέσα στην απάντησή
του είπε ότι η ευθύνη είναι συλλογική και ότι αφορά και στους
εργαζόµενους του ΟΣΕ. Αυτό, προφανώς, είναι εντελώς προ-
σβλητικό και προκλητικό για τους εργαζόµενους, οι οποίοι είναι
οι ίδιοι άνθρωποι που κατήγγειλαν, πριν συµβεί το έγκληµα, πολ-
λαπλώς µε υποµνήµατά τους, µε τις διαµαρτυρίες τους, ότι υπάρ-
χει κίνδυνος σιδηροδρόµου.

Η Κυβέρνηση του κ. Σταϊκούρα, που ήταν στην κυβέρνηση και
ο ίδιος τότε, απαντούσε ότι είναι προσβολή να φέρνετε στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο το θέµα της ασφάλειας των σιδηροδρόµων
και ντροπή σας που το κάνετε, πριν χαθούν οι πενήντα επτά άν-
θρωποι. Η ντροπή, λοιπόν, γυρνάει πίσω, αλλάζει πλευρά και πη-
γαίνει από εκεί. Αυτό του είπε ο Ηλιόπουλος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025 πα-
ρουσιάζεται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως ένας
προϋπολογισµός σταθερότητας. Εγώ θα συµφωνήσω απολύτως
µαζί της, ότι είναι ένας προϋπολογισµός µε τον οποίο η Κυβέρ-
νηση σταθερά και αταλάντευτα, όπως ακούµε συνέχεια τους
Βουλευτές της να λένε, συνεχίζει την πολιτική της. Ένας προϋπο-
λογισµός, θα έλεγα, όπως και ο περσινός.

Κατά συνέπεια, τι σηµαίνει αυτό για τον πολίτη; Σηµαίνει ότι
όσοι είναι ευχαριστηµένοι από τον τρόπο που πέρασε η χρονιά
τους φέτος, δηλαδή ευχαριστηµένοι µε τον µισθό τους, ευχαρι-
στηµένοι µε το επίπεδο του ενοικίου τους, ευχαριστηµένοι µε τη
δυνατότητά τους να ανταπεξέρχονται στις βασικές ανάγκες του
σουπερµάρκετ, ευχαριστηµένοι µε το πόσα ξοδεύουν ιδιωτικά
για να έχουν αξιοπρεπή περίθαλψη, αυτοί, λοιπόν, που είναι ευ-
χαριστηµένοι, θα συνεχίσουν να είναι ευχαριστηµένοι και του
χρόνου και θα χαιρετήσουν τον προϋπολογισµό.

Όσοι είδαν φέτος τον µισθό τους να εξανεµίζεται πριν τελει-
ώσει ο µήνας ή ξόδεψαν από αυτά που δεν έχουν, γιατί αναγκά-
στηκαν να πρέπει να έχουν µια ιατρική φροντίδα, την οποία δεν
µπορούσε να την καλύψει το δηµόσιο σύστηµα υγείας, γιατί τους
έδινε για παράδειγµα το ραντεβού έναν χρόνο µετά, όσοι δεν
µπόρεσαν να πάνε διακοπές φέτος και δεν µπόρεσαν ούτε να κα-
λύψουν τα βασικά για το σουπερµάρκετ µε τον µισθό τους, ενώ
εργάζονται, αυτοί θα συνεχίσουν, µάλλον, να είναι ιδιαίτερα δυ-
σαρεστηµένοι και να βιώνουν ακριβώς τα ίδια και του χρόνου, αν
υπερψηφιστεί αυτός ο προϋπολογισµός.

Πόσοι είναι αυτοί, οι δεύτεροι, οι δυσαρεστηµένοι, αυτοί που
δεν τα βγάζουν πέρα; Η συντριπτική πλειονότητα της ελληνικής
κοινωνίας, οι τρεις στους τέσσερις Έλληνες και Ελληνίδες που
δηλώνουν φτωχοί. Και δηλώνουν φτωχοί, όχι γιατί έχουν κάποιο
ψυχολογικό πρόβληµα, όπως είπε ο κ. Γεωργιάδης, όχι γιατί
έχουν κάποιου είδους µιζέρια ή καρµιριά και δεν ξέρουν να χαί-
ρονται, αλλά γιατί στην Ελλάδα του 2024 ο µέσος εργαζόµενος
είναι φτωχός. Είναι φτωχός, διότι η ελληνική οικονοµία και αυτές
οι πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας παράγουν, µαζικά, εργαζό-
µενους φτωχούς και σε αυτούς ο προϋπολογισµός του 2025 δεν
δίνει απολύτως καµµία προοπτική. Και εξηγούµαι.

Μισθός: Η ουσία του προβλήµατος σήµερα -και όποιος θέλει
να δει την πραγµατικότητα, τη βλέπει- είναι ότι οι µισθοί στην Ελ-
λάδα είναι συµπιεσµένοι προς τα κάτω, προς το κάτω άκρο της
µισθολογικής κλίµακας. Η Ελλάδα έχει τον τρίτο χειρότερο µισθό
στον ΟΟΣΑ, πραγµατικό µέσο µισθό -για µέσο µισθό µιλάω- τον
τρίτο χειρότερο -κάτω από µας είναι µόνο Κολοµβία και το Με-
ξικό- και έχει και το πραγµατικό ωροµίσθιο το χειρότερο στην Ευ-
ρωζώνη και στην Ευρώπη των είκοσι επτά. Θα καταθέσω για τα
Πρακτικά όλα τα στοιχεία.
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Και επειδή ακούω τον κ. Χατζηδάκη να έχει το βασικό επιχεί-
ρηµα, ότι όλα τα µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας και όλα τα δε-
δοµένα βελτιώνονται από το 2019 και µετά, να σας πω ότι αυτές
οι θέσεις, ο πάτος δηλαδή, σε ό,τι αφορά τον µισθό στην Ελλάδα,
έχουν χειροτερέψει τα τελευταία πέντε χρόνια της διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν ξέρω, βέβαια, αν θεωρεί τον
µισθό σηµαντικό στοιχείο ή δεδοµένο της ελληνικής κοινωνικής
και οικονοµικής πραγµατικότητας. Ίσως δεν το θεωρεί και πολύ
βασικό.

Αυτό γιατί συµβαίνει και πώς συνδέεται µε την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας; Συµβαίνει γιατί οι µισθοί αυξάνονται πάρα
πολύ αργά και κατατρώγεται η αγοραστική τους δύναµη από τον
πληθωρισµό. Γιατί; Διότι δεν υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις
εργασίας. Δεν υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις εργασίας, γιατί
η Νέα Δηµοκρατία έχει πολιτική να µην υπάρχουν συλλογικές
συµβάσεις εργασίας. Το απέδειξε και την προηγούµενη εβδο-
µάδα µε τον νόµο του Υπουργείου Εργασίας, που κατ’ ουσίαν
είπε σταθερά και αταλάντευτα «συλλογικές συµβάσεις εργασίας
όχι». Αυτό νοµοθέτησε.

Ο κατώτατος µισθός στην Ελλάδα δεν καλύπτει τις βασικές
ανάγκες, τις στοιχειώδεις του εργαζοµένου. Θα αρκούσε η εµπει-
ρική πραγµατικότητα για να το επιβεβαιώσει αυτό. Καταθέτω και
για τα Πρακτικά -θα τα καταθέσω όλα µετά, για να µην σας τα-
λαιπωρώ- τα στοιχεία και του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ, που δείχνουν ότι ο
κατώτατος µισθός στην Ελλάδα βρίσκεται κάτω από το όριο της
φτώχειας.

Την ίδια ώρα, βέβαια, που συµβαίνει αυτό µε τους µισθούς, τα
κέρδη των εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατιστήριο έχουν υπερ-
πενταπλασιαστεί την τελευταία πενταετία -550% πάνω- και έτσι
το αποτέλεσµα είναι από αυτόν τον πλούτο που παράγεται στη
χώρα, αυτή την όποια µεγέθυνση του ΑΕΠ βλέπουµε, το διπλάσιο
να το παίρνουν τα κέρδη των λίγων -µικρό στο Χρηµατιστήριο της
Ελλάδας- και το µισό να το παίρνουν οι µισθοί. Διπλάσιο το µερί-
διο των κερδών από το µερίδιο των µισθών στο ΑΕΠ.

Αυτή η σχέση -να ενηµερώσω τον κ. Χατζηδάκη επίσης, που τα
βλέπει όλα να βελτιώνονται- επιδεινώθηκε τα τελευταία χρόνια.
Βέβαια, όταν λέω «επιδεινώθηκε», εννοώ για τον εργαζόµενο.
Τώρα, για τον κ. Χατζηδάκη προφανώς είναι µια αντιπαραθετική
έννοια για το τι είναι επιδείνωση για τον εργαζόµενο.

Για το 2025 τι προβλέπεται και λέει ότι αυτή η πολιτική συνεχί-
ζεται σταθερά και αταλάντευτα; Προβλέπεται για τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους αύξηση 13 ευρώ καθαρά. Αυτό. Αυτή είναι η
µεγάλη ανάσα που θα δουν µισθολογικά οι εργαζόµενοι και µια
νοµοθετηµένη ήδη από το 2017, επί της δικής µας Υπουργίας αύ-
ξηση των συντάξεων, η οποία είναι νόµος -εκτός αν περιµένατε
να τον καταργήσετε αυτόν τον νόµο και πρέπει να πούµε µπράβο
που δεν τον καταργείτε-, η οποία δίνει µια αύξηση στις συντάξεις
2,5%. Αυτό είναι. Αυτό, στην πραγµατικότητα, είναι µια καθήλωση
στη φτώχεια.

Για δε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, επειδή ακούω να προ-
παγανδίζετε την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, να πούµε
ότι η επιβάρυνση που υφίστανται οι ελεύθεροι επαγγελµατίες µε
τον τεκµαρτό τρόπο φορολόγησης που νοµοθετήσατε πριν από
έναν χρόνο -ειρήσθω εν παρόδω, ο τεκµαρτός τρόπος φορολό-
γησης µια χαρά βοηθάει τη µεγάλη φοροδιαφυγή, περαιώνουν
οι µεγάλοι εισοδηµατίες ελεύθεροι επαγγελµατίες, δίνοντας ένα
µικρό ποσό, πιέζεται το µπλοκάκι και ο ελεύθερος επαγγελµατίας
των χαµηλών εισοδηµάτων, εντελώς άδικο σύστηµα-, αυτοί, λοι-
πόν, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, που εσείς λέτε πόσο θα ελα-
φρυνθούν µε την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, στην
πραγµατικότητα, επιβαρύνονται πολλαπλάσια από τον τεκµαρτό
τρόπο φορολόγησης. Να το πω και µε νούµερα. Περίπου 600 µε
700 εκατοµµύρια παραπάνω θα δώσουν σε φόρο οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες, ενώ η ελάφρυνση από το τέλος επιτηδεύµατος
είναι 125 εκατοµµύρια. Άρα έχουµε, στην πραγµατικότητα, να
τους τα παίρνετε από τη µία µεριά, να τους επιστρέφετε το 1/6
και να περιµένετε να σας πουν και ευχαριστώ. Αυτή είναι η εικόνα
µε το τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα µε τους µισθούς και το
εισόδηµα στην Ελλάδα.

Δεύτερος λόγος που ένας Έλληνας εργαζόµενος στην Ελλάδα
-και εδώ εννοώ µισθωτός, δηµόσιος υπάλληλος, µπλοκάκι, ελεύ-

θερος επαγγελµατίας που στηρίζεται στη δική του δουλειά-, δεν
µπορεί να τα βγάλει πέρα σήµερα και δεν θα µπορεί να συνεχίσει
να τα βγάζει πέρα το 2025, είναι το πετσόκοµµα του εισοδήµατός
του από τη φορολογία.

Από το 2021 µέχρι το 2025 -προσέξτε- συνολικά οι πολίτες θα
έχουν πληρώσει περίπου 20 δισεκατοµµύρια περισσότερα σε φό-
ρους από ό,τι πλήρωναν προηγούµενα. Τα µισά από αυτά είναι
από τον ΦΠΑ. Αυτή η πολιτική είναι µια πολιτική που την ακολου-
θείτε σταθερά και αταλάντευτα τα τελευταία τέσσερα χρόνια.
Πώς; Στην πραγµατικότητα, οι τιµές ανεβαίνουν, ο ΦΠΑ είναι ένας
φόρος επί της τιµής, κρατάτε τον συντελεστή αµείωτο, άρα οι
πολίτες πληρώνουν περισσότερα στον ΦΠΑ, την ώρα που αγο-
ράζουν ακόµα και τα στοιχειώδη, όταν αγοράζουν το γάλα για τα
παιδιά τους, για παράδειγµα.

Ταυτόχρονα, πληρώνουν και τον πλέον άδικο φόρο, διότι εδώ
µιλάµε για έναν φόρο που επιβαρύνει µε τον ίδιο τρόπο και τον
πλέον πλούσιο και τον πλέον φτωχό. Αυτή τη µεθοδολογία ακο-
λουθεί το κράτος εδώ και τέσσερα χρόνια, για να σωρεύει έσοδα,
να επιτυγχάνει τα πρωτογενή πλεονάσµατα και να κάνει πολιτικές
ελαφρύνσεων, κυρίως του µεγάλου κεφαλαίου.

Άρα δεν έχει απολύτως κανένα νόηµα να λέτε «µειώσαµε δε-
καεπτά, σαράντα επτά, πενήντα επτά φόρους». Το ερώτηµα είναι,
τελικά, οι πολίτες φορολογικά επιβαρύνονται ή όχι και ποιοι; Η
απάντηση είναι ότι οι πολίτες χαµηλών και µεσαίων εισοδηµάτων
επιβαρύνθηκαν, τελικώς, φορολογικά όλη αυτή την περίοδο,
πρώτον λόγω του ΦΠΑ, δεύτερον επειδή δεν τιµαριθµοποιήθηκε
η φορολογική κλίµακα και υπολογίζεται ότι ένας µέσος µισθωτός
επιβαρύνθηκε φορολογικά κατά περίπου 10% επιπλέον αυτή την
τριετία.

Έχει πολύ ενδιαφέρον ότι για το 2025 προβλέπετε επιπλέον
αύξηση στα φορολογικά έσοδα 2,5 δισεκατοµµύρια. Πάλι τα µισά
από αυτά είναι από ΦΠΑ και όλα τα υπόλοιπα είναι από τον φόρο
εισοδήµατος φυσικών προσώπων. Μόνο 100 εκατοµµύρια είναι
από τα νοµικά πρόσωπα. Δηλαδή, τα φυσικά πρόσωπα καλούνται
από το εισόδηµά τους να πληρώσουν επτάµισι φορές περισσό-
τερο φόρο από ό,τι οι επιχειρήσεις, τις οποίες είδαµε πριν ότι
έχουν συσσωρεύσει αµύθητα, δυσθεώρητα κέρδη όλη αυτή την
περίοδο, ασύδοτη κερδοφορία. 

Έτσι, βλέπουµε στην Ελλάδα τα έσοδα των έµµεσων φόρων
να είναι µακράν τα µεγαλύτερα ως ποσοστό του ΑΕΠ σε όλο τον
ΟΟΣΑ. Θα καταθέσω τον πίνακα στα Πρακτικά. Επαναλαµβάνω,
στην Ελλάδα τα έσοδα των έµµεσων φόρων ως ποσοστό του
ΑΕΠ είναι µακράν τα µεγαλύτερα σε όλο τον ΟΟΣΑ. 

Την ίδια ώρα η Ελλάδα, είναι πρώτη στην ευνοϊκή µεταχείριση
του πλούτου, Άρα, οι έµµεσοι φόροι και ο ρόλος τους στο ΑΕΠ
και η ευνοϊκή µεταχείριση του πλούτου είναι τα δύο στοιχεία που
ορίζουν την κοινωνική αδικία του φορολογικού συστήµατος που
υπηρετείτε.

Το τρίτο στοιχείο που δείχνει ότι ο µέσος εργαζόµενος στην
Ελλάδα δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα είναι ο λεγόµενος «κοινω-
νικός µισθός», δηλαδή οι παροχές του κοινωνικού κράτους. Στην
Ελλάδα του 2024 για να µπορέσεις να έχεις στοιχειώδη ιατρική
περίθαλψη πρέπει να πληρώνεις ιδιωτικά. Το κράτος αποτραβιέ-
ται από τις ευθύνες του και πριµοδοτεί τις ιδιωτικοποιήσεις πα-
ντού. Στην υγεία είµαστε µακράν οι πρώτοι στην Ευρώπη σε
ιδιωτικές δαπάνες, δηλαδή σε αυτά που πληρώνουµε από την
τσέπη µας για να έχουµε κάλυψη και, ταυτόχρονα, οι πρώτοι που
είµαστε οι πλέον ακάλυπτοι στις ανάγκες υγείας.

Για το 2025 ο προϋπολογισµός προβλέπει, όπως ακούω από
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αύξηση των δαπανών
για την υγεία. Ποια είναι η αλήθεια; Το ποσό των 550 εκατοµµυ-
ρίων που προβλέπει το προϋπολογισµός ότι θα δώσει επιπλέον
στην υγεία δεν είναι για να ενισχυθούν τα δηµόσια νοσοκοµεία,
η δηµόσια υγεία, όπως την ξέρουµε, αλλά για να καλύψει τη µεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφορών που γίνεται και σε εργοδότες.
Άρα, πρακτικά ένας πολίτης που έζησε τα δηµόσια νοσοκοµεία
µας αυτή τη χρονιά κατακερµατισµένα χωρίς αναισθησιολόγους,
χωρίς να µπορεί να βρει ραντεβού για να κάνει µια επέµβαση,
χωρίς να έχει νοσηλευτικό προσωπικό, χωρίς τη στοιχειώδη κά-
λυψη, έτσι θα συνεχίσει να τα ζει και του χρόνου. Καµµιά διαφορά
δε θα υπάρξει σε αυτό, γιατί στην πραγµατικότητα δεν υπάρχει
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οικονοµική ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας.
Και πάµε στην παιδεία. Η Ελλάδα είναι τελευταία στον ΟΟΣΑ

στις δαπάνες για την παιδεία. Καταργούνται και συγχωνεύονται
τα τµήµατα και ταπεινώνουµε τον νεοεισερχόµενο εκπαιδευτικό
µε έναν µισθό των 760 ευρώ τον µήνα, ενώ για το 2025 µει-
ώνονται οι δαπάνες για την παιδεία ως ποσοστό του ΑΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ειρήσθω εν παρόδω, για όλα αυτά επικαλείστε το πεπερα-
σµένο του δηµοσιονοµικού χώρου. Ωστόσο, ξεχνάτε τον δηµο-
σιονοµικό χώρο, όταν πρόκειται για τις εξοπλιστικές δαπάνες
στις οποίες δίνετε 750 εκατοµµύρια επιπλέον για την επόµενη
χρονιά. Εκεί δεν υπάρχει ζήτηµα δηµοσιονοµικού χώρου και πε-
περασµένο αυτού. 

Φυσικά, υπάρχει και το τεράστιο πρόβληµα της στέγης, στο
οποίο δεν υπάρχει καµµία ουσιώδης πολιτική. Η Ελλάδα είναι µα-
κράν η πρώτη στο πρόβληµα της στέγης σε όλη την Ευρώπη,
όπου τα ενοίκια είναι 40% πάνω την περίοδο της διακυβέρνησής
σας. Όποιος ζοριζόταν φέτος για το νοίκι, το ίδιο ή και παραπάνω
θα ζορίζεται και του χρόνου, γιατί δεν υπάρχει απολύτως καµµία
πολιτική, κανένα πλαφόν, κανένα όριο, καµµία κατάργησή της
Golden Visa, τίποτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να υπάρξει µια ριζική αλλαγή
στην καθηµερινότητα του πολίτη που δεν τα βγάζει πέρα, λόγω
του αδύναµου µισθού, της άδικης φορολογίας και του ανύπαρ-
κτου κοινωνικού κράτους χρειάζεται στρατηγική πολιτική αλλαγή,
χρειάζεται µια ριζική στροφή στην εργασία µε συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας παντού, κατώτατο µισθό τουλάχιστον στα 1.000
ευρώ, µεθοδολογία για να µπορούν να περιοριστούν και τελικά,
να εξαλειφθούν οι ευέλικτες µορφές εργασίας και στη φορολο-
γία, σταθερή φορολόγηση του πλούτου και των κερδών των επι-
χειρήσεων.

Την ίδια στιγµή, πρέπει να αντιµετωπίσουµε το πραγµατικό
πρόβληµα της φορολογικής βάσης στην Ελλάδα που δεν είναι τα
φιλοδωρήµατα των µισθωτών ούτε ο κατώτατος µισθός, αλλά οι
τεχνικές φοροδιαφυγής των υψηλών εισοδηµάτων, οι τριγωνικές
συναλλαγές, οι ενδοοµιλικές συναλλαγές και οι τεχνικές από-
κρυψη εισοδήµατος του µεγάλου πλούτου. 

Ακόµα, όσον αφορά στο κοινωνικό κράτος, πρέπει να µεταφερ-
θούν πόροι ουσιωδώς στο δηµόσιο σύστηµα και όχι ιδιωτικοποι-
ήσεις και µετά να προσπαθούµε επικοινωνιακά να το συγκαλύ-
ψουµε. Αυτό, δυστυχώς ή ευτυχώς, προϋποθέτει και µείωση των
εξοπλιστικών δαπανών. Ωστόσο, δεν βλέπω από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης -στρατηγικά τα δύο µεγάλα κόµµατα- να επιλέ-
γουν µια άλλη πορεία. Το ΠΑΣΟΚ φαίνεται ότι στα µεγάλα ζητή-
µατα κινείται σε µια συναινετική λογική, ενώ βλέπουµε ότι και το
µιντιακό σύστηµα προσπαθεί να αναστήσει αυτό το συναινετικό
σύστηµα του δικοµµατισµού µε φράσεις «τι ωραία που συζητάνε
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και τα βρίσκουν», χωρίς να κάνει
ουσιαστική σύγκρουση µε τον πυρήνα της πολιτικής. Δεν είναι
σύγκρουση µε τον πυρήνα της πολιτικής η έκτακτη φορολόγηση
5% στις τράπεζες. Από το τίποτα, προφανώς και είναι, αλλά δεν
είναι σύγκρουση µε τον πυρήνα της πολιτικής. Και ξέρετε, στους
νεοφιλελεύθερους µια χαρά αρέσει η έκτακτη φορολόγηση,
αφού δεν αλλάζει κάτι στο σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αχτσιόγλου,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Από την άλλη, ο ΣΥΡΙΖΑ επιµένει στη γραµµή τού να φτιαχτεί

ένα µέτωπο χωρίς πολιτικό πρόγραµµα, χωρίς πλευρές, χωρίς
στρατηγική. Για παράδειγµα, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τι θα κά-
νετε µε τις εξοπλιστικές δαπάνες; Θα τις ψηφίσετε; Θα τις υπερ-
ψηφίσετε, θα τις καταψηφίσετε; Τι θα κάνετε; Ήδη η σιωπή σας
υποδηλώνει µια αµφιταλάντευση που είναι ενδεικτική και της
στρατηγικής σας αµηχανίας. Δεν µπορείτε να είστε και µε τον
αστυφύλακα και µε τον χωροφύλακα και µε τις εξοπλιστικές δα-
πάνες και µε την πολεµική οικονοµία και µε την ειρήνη και µε τον
Μητσοτάκη και µε την Αριστερά. Πρέπει να πάρετε µια απόφαση,
πρέπει να διαλέξετε επιτέλους µια πλευρά.

Και για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να διαλέξετε µία
πλευρά κι εσείς, γιατί, ξέρετε, αυτή η δηµοκρατία που ζούµε, που

έχει πολλά αυταρχικά και ολιγαρχικά στοιχεία, είναι τελικά µια
δηµοκρατία συγκρουσιακή. Και η σύγκρουση, όπως έλεγε και ο
Ηράκλειτος, είναι και πηγή δηµιουργίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευτυχία (Έφη) Αχτσιόγλου

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κ. Αχτσιόγλου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και 3 συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 23ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή, σας ευχόµαστε καλή πρόοδο
και καλές γιορτές!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ζητήσει για ένα λεπτό ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας

για κάτι που θέλει να συµπληρώσει όσον αφορά την προηγού-
µενη κουβέντα, φαντάζοµαι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν θα συµπληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή η κ. Αχτσιόγλου επανήλθε στην τοποθέτησή της στην
αρχή, θα επαναλάβω, άρα δεν θα συµπληρώσω, ότι η ασφάλεια
των µεταφορών είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Στην επι-
τροπή σήµερα είχαµε την ευκαιρία µε τους εισηγητές όλων των
κοµµάτων να κάνουµε έναν εξαιρετικό διάλογο που εκφράζει και
την αγωνία και αυτών, ώστε να ενισχύσουµε την εµπιστοσύνη των
πολιτών στον ελληνικό σιδηρόδροµο προφανώς όχι µε λόγια,
αλλά µε πράξεις. Συνεπώς, η ασφάλεια δεν επιδέχεται ούτε ωραι-
οποιήσεων ούτε ανευθυνότητας ούτε λαϊκισµού ούτε διαστρε-
βλώσεων ούτε αποσπασµατικών αναφορών για δηµιουργία
εντυπώσεων. 

Μίλησα για πέντε συγκεκριµένους άξονες ενός ολιστικού σχε-
δίου συµφωνηµένου µε τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρό-
µων, ώστε να ενισχύσουµε την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. Και
µην το αποµονώνετε, διότι πρόκειται για ένα ολοκληρωµένο σχέ-
διο. Επίσης, σας µίλησα και για το πόρισµα του ΕΔΟΣΑΑΜ τον
Φεβρουάριο του 2025. Για όλα τα άλλα έχει επιληφθεί η ελληνική
δικαιοσύνη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δώσω µια απά-
ντηση σε ένα σηµείο το οποίο έθιξε η κ. Αχτσιόγλου. 

Κατ’ αρχάς παρακολουθώ εδώ και τρεις µέρες τη συζήτηση
και παρατήρησα ότι λέτε πως είµαστε χαµηλά στην Ευρώπη.
Εµείς σας εξηγούµε ότι συγκλίνουµε και ότι βελτιωνόµαστε πιο
πολύ από την Ευρώπη µε µεγαλύτερους ρυθµούς ανάπτυξης.
Άρα, είναι µια συζήτηση επιπέδου stocks versus ροών. Αυτή είναι
η συζήτηση στη Βουλή, για να ξέρουµε πού είµαστε. 

Όµως, θέλω να πω κάτι που αναφέρατε, ότι δεν αυξάνουµε τις
δαπάνες για την υγεία. Φέτος ο προϋπολογισµός έχει τη µεγα-
λύτερη αύξηση δαπανών που έχει καταγραφεί ποτέ σε οποιονδή-
ποτε προϋπολογισµό στην υγεία και λέτε ότι είναι µόνο τα 578
για τον ΕΟΠΥΥ, µε τα οποία καλύπτουµε τη µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών. Μόνο που η αύξηση είναι 1,15 δισ. Δεν είναι
578, γιατί είναι άλλα 212 για τα νοσοκοµεία, άλλα 247 το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, για να γίνουν οι ανακατασκευές
στα νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας και αύξηση λοιπών δαπα-
νών και των ΥΠΕ άλλα 113 εκατοµµύρια. Έχουµε 19% αύξηση
προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας και αν βγάλω τα 578,
πάµε σε αύξηση 10%.

Έχουµε αύξηση 74% των δαπανών του Υπουργείου Υγείας.
Από τα 4,1 δισ. πάµε στα 7,2 δισ. φέτος. Από τα 6 δισ. που ήταν
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πέρυσι οι δαπάνες υγείας, πάµε φέτος στα 7,2 δισ. Άρα, 19% αύ-
ξηση στις δαπάνες υγείας. Και πρώτη φορά οι δαπάνες υγείας
ξεπερνούν το 6% του ΑΕΠ. Θα έπρεπε όλοι εκτός από τις δαπά-
νες άµυνας να υπερψηφίσετε και τις δαπάνες του Υπουργείου
Υγείας φέτος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Και τώρα καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ιωάννη Παππά. Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει η Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Νάντια Γιαννακοπούλου και
θα ακολουθήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κ. Τσιάρας. 

Στη συνέχεια θα µιλήσουν δύο Βουλευτές, ο κ. Κωνσταντίνος
Κεφαλογιάννης και ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός. Θα ακολουθή-
σει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκυλακάκης,
µετά Βουλευτές, κ.λπ.. Προφανώς θα υπάρξουν και ενδιάµεσες
παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων που τυχόν επι-
θυµούν να µιλήσουν, όταν µιλάει κάποιος Υπουργός. Τονίζω ότι
πρέπει να οµιλούν επί του περιεχοµένου της τοποθέτησης του
αρµόδιου Υπουργού, για να µπορούµε να ελέγχουµε και την κα-
τάσταση.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επι-

τρέψτε µου να ξεκινήσω διαβάζοντάς σας ένα µικρό απόσπασµα
από ένα ενδιαφέρον άρθρο. Επί σειρά ετών το να είσαι Υπουργός
Οικονοµικών της Ελλάδος φαινόταν να είναι η χειρότερη κυβερ-
νητική θέση σε ολόκληρη την Ευρώπη. Έπρεπε να διαχειριστείς
δισεκατοµµύρια χρέους. Ενδιάµεσα έπρεπε να γίνεσαι και επαί-
της για λίγα χρήµατα από τις τράπεζες και από τους ξένους εταί-
ρους, ώστε τα νοσοκοµεία και τα σχολεία να µπορούν µε κάποιον
τρόπο να συνεχίσουν να λειτουργούν, ενώ οι υπάλληλοί τους συ-
νέχιζαν να απεργούν για περισσότερους µισθούς. Στο ίδιο άρθρο
σηµειώνεται ότι η οικονοµική κατάσταση της Ελλάδας είναι αυτό
που δεν περίµενε κανείς. 

Ξέρετε πού δηµοσιεύτηκε αυτό; Στη γερµανική «DIE ZEIT».
Είναι ο γερµανικός Τύπος που κάποτε ασκούσε κριτική –τις πε-
ρισσότερες φορές, βέβαια, άδικη- για τη χώρα µας και τους πο-
λίτες της. Κάποτε µας έδειχναν ως τα απροσάρµοστα παιδιά, ως
παράδειγµα προς αποφυγή. Τώρα µας κοιτάνε καλά-καλά ως πα-
ράδειγµα προς µίµηση. 

Γιατί τα λέω αυτά; Τα λέω γιατί καταφέραµε µέσα σε λίγα µόλις
χρόνια να κερδίσουµε ξανά το χαµένο έδαφος, να εφαρµόσουµε
πολιτικές για το συµφέρον όλων, να ενώσουµε και όχι να διχά-
σουµε, να δηµιουργήσουµε και όχι να καταστρέψουµε, να εµπ-
νεύσουµε και όχι να συκοφαντήσουµε. Και υπάρχουν φορές που
οφείλουµε να βλέπουµε πιο πέρα από τα µικροκοµµατικά γυαλιά
µας όλοι µας, γιατί ένας καλός προϋπολογισµός για την κοινωνία
και την οικονοµία της πατρίδας µας, όπως αυτός που συζητάµε,
είναι ο έκτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας.

Η ψήφιση του προϋπολογισµού θα ήταν µια παραδοχή της σο-
βαρής και υπεύθυνης δουλειάς που γίνεται από την Κυβέρνηση.
Κυρίες και κύριοι, διαβάζετε καθηµερινά στις εφηµερίδες, στις
ιστοσελίδες και βλέπετε όλοι σας ειδήσεις. Η περιοχή γύρω µας
συνεχίζει να βρίσκεται σε εµπόλεµη κατάσταση και, δυστυχώς,
τα πράγµατα χειροτερεύουν. Προβληµατισµός, αστάθεια και
ανασφάλεια. Αυτά, όµως, ισχύουν για όλους τους άλλους, όχι για
εµάς, όχι για την Ελλάδα που είναι πυλώνας σταθερότητας στην
περιοχή και σε ολόκληρη την Ευρώπη. Είµαστε χώρα µε σταθερή
Κυβέρνηση, ισχυρούς θεσµούς, την ώρα που η αβεβαιότητα κυ-
ριαρχεί σε άλλα κοινοβούλια. 

Να σας υπενθυµίσω, επίσης, ότι η Ελλάδα δανείζεται µε καλύ-
τερους όρους από τη Γαλλία και αναπτύσσεται ταχύτερα από τη
Γερµανία. Η εικόνα αυτή αποτυπώνεται και στον προϋπολογισµό
που συζητάµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό δεν είναι απλώς µια καταγραφή αριθµών και προβλέψεων.
Είναι µια βαθιά πολιτική διαδικασία που αποτυπώνει τη φιλοσοφία

κάθε κόµµατος για την κοινωνία και την οικονοµία. Ο προϋπολο-
γισµός του 2025 φέρει ξεκάθαρα το αποτύπωµα µιας Κυβέρνη-
σης που στοχεύει στην ανάπτυξη µε κοινωνικό πρόσηµο. Με 1,1
δισεκατοµµύριο ευρώ επιπλέον πόρους ενισχύει το διαθέσιµο ει-
σόδηµα των πολιτών, αντιµετωπίζει κρίσιµα ζητήµατα όπως το
δηµογραφικό και το στεγαστικό και υλοποιεί µέτρα που ανταπο-
κρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας. Η
τρίτη διαδοχική αύξηση των συντάξεων κατά 2,4%, οι νέες µει-
ώσεις φόρων –δώδεκα που προστίθενται στις εξήντα- και οι δρά-
σεις ενίσχυσης της υγείας, της παιδείας και της εθνικής άµυνας
δεν είναι απλώς νούµερα. Είναι η απόδειξη της προσήλωσής µας
σε µία πολιτική που προάγει τη δικαιοσύνη και τη βιώσιµη ανά-
πτυξη. 

Δεν θέλω να πω άλλα περαιτέρω για τον προϋπολογισµό, γιατί
έχει µιλήσει ο εισηγητής µας κ. Μηταράκης και έχει αναπτύξει
πολύ δυναµικά όλον τον προϋπολογισµό. Τον ευχαριστούµε
πάρα πολύ πραγµατικά για την εισήγησή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να σταθώ
στη νησιωτική πολιτική, έναν τοµέα όπου η Κυβέρνηση δεν πε-
ριορίζεται σε υποσχέσεις. Πρώτα ως νησιώτης, αλλά και ως Βου-
λευτής Δωδεκανήσου και ως πρώην Υφυπουργός Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι έχουµε
κάνει πράξη –κι έτσι θα συνεχίσουµε- την ενίσχυση των νησιών
µας. Ο προϋπολογισµός του 2025 ενσωµατώνει κατευθύνσεις και
πρωτοβουλίες που είχαν σχεδιαστεί, νέες λιµενικές υποδοµές και
εκσυγχρονισµό στις περισσότερες, έργα που αντιµετωπίζουν τις
επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής και δράσεις για τη βιώσιµη
διαχείριση υδάτινων πόρων όπως οι µονάδες αφαλάτωσης σε
νησιά που αντιµετωπίζουν λειψυδρία, αναβάθµιση και βελτίωση
όλων των υποδοµών στα νησιά µας. 

Ακόµη, στο µείζον ζήτηµα του στεγαστικού αυξήσαµε για τους
φοιτητές που µένουν στα νησιά το επίδοµα στέγασης. Παραχω-
ρήσαµε, όπως γνωρίζετε –και ευχαριστώ πάρα πολύ για µία
ακόµη φορά την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειες
κ. Ζαχαράκη- µεγάλη έκταση στο νησί του Καστελόριζου για να
δηµιουργηθούν κατοικίες που θα τις δώσουµε στα στελέχη του
Λιµενικού Σώµατος, δίνοντας έτσι λύσεις που ενισχύουν και την
κοινωνική συνοχή. 

Το πρόγραµµα οικονοµικής ενίσχυσης των σπουδαστών των
Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού συνολικού ύψους 11,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ είναι µία άλλη απόδειξη ότι επενδύουµε στο ανθρώ-
πινο κεφάλαιο της χώρας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρατηρώ πως η Αντιπολίτευση
ακόµα και τώρα επιµένει να µιλάει για µόνιµες, γενικές και αόρι-
στες, µειώσεις ΦΠΑ, να υπόσχεται λαγούς µε πετραχήλια και να
παίζει τον ρόλο του δηµαγωγό. Ξεχνούν όµως κάτι. Δεν είµαστε
στο 2009 ούτε στην εποχή των ανέξοδων υποσχέσεων. Οι Έλλη-
νες πολίτες δεν πέφτουν πια στην παγίδα του λαϊκισµού, ειδικά
αυτοί που παλεύουν καθηµερινά µε τις δυσκολίες της νησιωτικό-
τητας. Γνωρίζουν πολύ καλά τι σηµαίνει υπευθυνότητα και τι
κενός λαϊκισµός. 

Ποιο είναι το σχέδιο της Αντιπολίτευσης; Να µειώσουµε τον
ΦΠΑ παντού, χωρίς σχέδιο για τα δηµόσια έσοδα. Δηλαδή, να ρι-
σκάρουµε το βραχυπρόθεσµο, για να αποτύχουµε στο µακρο-
πρόθεσµο, να δηµιουργήσουµε νέα ελλείµµατα στην οικονοµία
µας. 

Εµείς, όµως, δεν ακολουθούµε αυτόν τον δρόµο. Λέµε «ναι»
στη µείωση του ΦΠΑ στα νησιά µας, αλλά στοχευµένα και µε σχέ-
διο. Στόχος και διαρκές αίτηµά µας είναι να µειωθεί το κόστος
ζωής των νησιωτών µας και να ενισχυθούν οι τοπικές κοινωνίες,
πάντα όµως µε µέτρα που δεν υπονοµεύουν τη σταθερότητα που
κατακτήσαµε µε κόπο, που κατάκτησε ο ελληνικός λαός και η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ
πολύ.

Γνωρίζουµε πολύ καλά πως οι νησιώτες µας δεν ζητούν υπο-
σχέσεις, αλλά πράξεις που ανταποκρίνονται στην πραγµατικό-
τητα και στις ανάγκες τους. Εµείς έχουµε αποδείξει ότι µπορούµε
να στηρίζουµε τη νησιωτικότητα µε σχέδιο και µε έργα, από τις
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λιµενικές υποδοµές µέχρι τις µονάδες αφαλάτωσης, την ενεργει-
ακή αυτονοµία των νησιών µας και από την αύξηση του στεγα-
στικού επιδόµατος µέχρι τη διασφάλιση της σταθερότητας στις
ακτοπλοϊκές συνδέσεις, διότι η πολιτική δεν κρίνεται στα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης, αλλά στις ακτές, στα λιµάνια και στα σπί-
τια των ακριτών µας. 

Εδώ δεν είναι πεδίο για φτηνούς εντυπωσιασµούς. Εδώ είναι
η ώρα της αλήθειας. Και η ώρα είναι πως µόνο η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µε υπευθυνότητα και τόλµη στηρίζει τα νησιά µας και
διασφαλίζει την πρόοδο για όλους τους Έλληνες. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό, έχοντας
στο µυαλό σας τη φράση του εθνοµάρτυρα Οικουµενικού Πα-
τριάρχου Γρηγορίου Ε’ που λέει «Εάν ο καθένας µας έκανε όπως
µπορούσε το καλό, δεν θα υπήρχαν στον κόσµο δυστυχισµένοι». 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Παππά.

Θα καλέσω στο Βήµα τώρα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Νάντια Γιαννακόπουλου.

Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Κώστας Τσιάρας. 

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η συζήτηση

για τον προϋπολογισµό πάντα παρουσιάζει πολύ σηµαντικό εν-
διαφέρον και  φέτος, θα µου επιτρέψετε να σας πω, ότι αυτό
ισχύει ακόµα πιο έντονα, γιατί συµπληρώνουµε πάνω από τρία
χρόνια αµείωτης ακρίβειας. Ακρίβεια στο ράφι, ακρίβεια στη στέ-
γαση, ακρίβεια στις βασικές υπηρεσίες για τους Έλληνες πολί-
τες. Και αυτή ακριβώς η κατάσταση έχει πρώτα απ’ όλα ένα βαρύ
οικονοµικό αποτέλεσµα, το οποίο νιώθει ο Έλληνας πολίτης
στους λογαριασµούς του, έχει όµως και ένα πολύ σηµαντικό κοι-
νωνικό αποτύπωµα και αντίκτυπο, καθώς υποχρεώνει πολύ µε-
γάλα τµήµατα του πληθυσµού σε αλλαγή της καθηµερινότητάς
τους, σε υποβάθµιση του επιπέδου ζωής τους και πολύ φοβάµαι
και των προοπτικών τους για το µέλλον. Γιατί, εν τέλει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πώς ακριβώς µπορείς να χαρακτηρίσεις και
να περιγράψεις τον περιορισµό του δικαιώµατος στη στέγαση,
στις υπηρεσίες υγείας, στη θέρµανση ή ακόµα και στα βασικά
είδη διατροφής; 

Είναι, συνεπώς, αυτός ακριβώς ο λόγος που µε βάση τις πρό-
σφατες έρευνες οι Έλληνες πολίτες έχουν αρχίσει ξανά να αι-
σθάνονται πολύ µεγάλη ανασφάλεια και απαισιοδοξία για το
µέλλον. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο η Κυβέρνηση επιλέγει να παρου-
σιάσει έναν προϋπολογισµό ο οποίος αποτυπώνει τα χαρακτηρι-
στικά ενός αυτάρεσκου κράτους που εκµεταλλεύεται την ακρί-
βεια προκειµένου να µπορέσει να αυξήσει τα έσοδά του και να
βελτιώσει τους µακροοικονοµικούς του δείκτες. Αδιαφορεί,
όµως, για το γεγονός ότι αυτή η εικόνα ευµάρειας έχει ελάχιστη
αντιστοίχιση µε την πραγµατικότητα την οποία ζουν τα ελληνικά
νοικοκυριά, οι επαγγελµατίες, οι εργαζόµενοι, οι µισθωτοί, οι
υπάλληλοι, οι αγρότες, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Όλοι αυτοί
είναι οι οποίοι θα κληθούν το 2024 να πληρώσουν 29% περισσό-
τερους φόρους απ’ ότι το 2019, έναντι µιας αύξησης του πρα-
γµατικού ΑΕΠ που ανέρχεται µόλις στο 10%. 

Στο σκέλος των εσόδων, κύριοι Υπουργοί, ο προϋπολογισµός
επιµένει σε µία ξεκάθαρα λάθος φορολογική αρχιτεκτονική,
καθώς αντλεί τα έσοδά του κυρίως από έµµεσους φόρους οι
οποίοι σε αναλογία µε τους άµεσους είναι εξήντα δύο προς τριά-
ντα οκτώ , όταν σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη είναι πενήντα - πε-
νήντα. Πρόκειται για µία απαράδεκτη, κυριολεκτικά, κατάσταση,
η οποία συντηρείται από τη δική σας αποδοχή ως κανονικότητας
όλων των στρεβλώσεων που επέφεραν τα προηγούµενα χρόνια
τα µνηµόνια, όπως οι υψηλοί συντελεστές ΦΠΑ, οι ειδικοί φόροι
κατανάλωσης, οι κεφαλικοί φόροι, η δέσµευση εθνικών πόρων
για την αποπληρωµή του χρέους και άλλα. 

Ενισχύεται όµως και από την έλλειψη ικανότητας η βούληση

της Κυβέρνησης να προχωρήσει στην οριστική πάταξη της φο-
ροδιαφυγής και της φοροαποφυγής, παρά το γεγονός ότι σή-
µερα η τεχνολογία είναι σε θέση να αντιµετωπίσει ολοκληρωµένα
και στη «ρίζα» αυτή τη χρόνια παθογένεια της εθνικής οικονοµίας.
Είναι, άλλωστε, µία αποτυχία που εσείς οι ίδιοι οµολογήσατε µε
κυνικό τρόπο µε την εισαγωγή της τεκµαρτής φορολόγησης
στους ελεύθερους επαγγελµατίες, όπου στην ουσία λέτε: Εγώ
δεν µπορώ να πιάσω τη φοροδιαφυγή, εποµένως δώστε όλοι κάτι
για να βγουν τα νούµερα. 

Πέρα, όµως, από αυτό το ανισόρροπο και άδικο φορολογικό
µείγµα ο προϋπολογισµός δεν ανταποκρίνεται στους δύο βασι-
κούς στόχους που πρέπει να υπηρετεί ο κάθε προϋπολογισµός.
Ποιοι είναι αυτοί; Είναι η αναδιανοµή των πόρων υπέρ των ασθε-
νέστερων και είναι η προώθηση πολιτικών οι οποίες ενισχύουν
την ανάπτυξη. Η συνεχιζόµενη υποχρηµατοδότηση βασικών πυ-
λώνων του κοινωνικού κράτους, όπως είναι η παιδεία, η υγεία, η
κοινωνική ασφάλιση, όχι απλά επιβαρύνει τα νοικοκυριά µε ιδιω-
τικές δαπάνες στις οποίες η χώρα µας είναι πρωταθλήτρια -και
αυτό το λέει ο ΟΟΣΑ, το λένε όλοι- αλλά και στο εµπόδιο, στην
αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος, που είναι το νού-
µερο ένα πρόβληµα της χώρας, όπως επίσης και για τις ίδιες τις
προοπτικές της της εθνικής µας οικονοµίας. Ο πληθωρισµός που
αντιµετωπίζεται από την Κυβέρνηση περίπου ως ένα φυσικό φαι-
νόµενο το οποίο θα εξαφανιστεί κάποια στιγµή, θα εξασθενίσει,
τροφοδοτείται στην ουσία από ένα σύνολο συστηµικών ζητηµά-
των τα οποία δεν αντιµετωπίζονται, γιατί ασχολείστε µε τα συ-
µπτώµατα και όχι µε τη ρίζα, δηλαδή, τις αιτίες των προβλη-
µάτων. 

Και αναρωτιέµαι, παραδείγµατος χάριν: Είναι οι περιστασιακές
επιδοτήσεις των τιµών της ενέργειας η απάντηση στο πρόβληµα
των αυξανόµενων τιµών και των τεράστιων αποκλίσεων από τις
τιµές οι οποίες υπάρχουν στην κεντρική Ευρώπη; Μήπως, όµως,
τελικά χρειάζεται να δούµε ξανά το θέµα του Χρηµατιστηρίου
Ενέργειας, τη διασύνδεση της χώρας ή τις υποδοµές αποθήκευ-
σης; Είναι η λύση για το οξύ στεγαστικό πρόβληµα απλά και µόνο
η επιδότηση του επιτοκίου που ενισχύει τη ζήτηση ή µήπως τε-
λικά πρέπει να ασχοληθούµε περισσότερο µε την προσφορά; 

Εδώ, λοιπόν, είναι το πρόβληµα, στην προσφορά των ακινήτων.
Αντιµετωπίζονται οι καταχρηστικές αυξήσεις των τιµών µε παραι-
νέσεις ή µε «µπινελίκια» -όπως έλεγαν ή διέρρεαν κάποιοι Υπουρ-
γοί σας- ή χρειάζεται, εν τέλει, επιβολή κανόνων και προστασία
των καταναλωτών, όπως έχει προτείνει το ΠΑΣΟΚ, µε µια σειρά
από προτάσεις και τροπολογίες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή, λοιπόν, η απουσία ολοκληρωµένων λύσεων έχει και έναν

ακόµα πιο σοβαρό και ισχυρό αντίκτυπο. Ναρκοθετεί τις αναπτυ-
ξιακές δυνατότητες της οικονοµίας, µιας οικονοµίας η οποία ανα-
κάµπτει -βεβαίως και ανακάµπτει µετά από τόσα χρόνια βαθιάς
ύφεσης- όµως ακόµη απέχει πάρα πολύ από το να µπορέσει και
να χαρακτηριστεί µία δυναµικά αναπτυσσόµενη και ανταγωνι-
στική οικονοµία. Η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών,
που παραµένει στην προτελευταία θέση των είκοσι επτά χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το αποδεικνύει περίτρανα. 

Η ακρίβεια στην ενέργεια, στις πρώτες ύλες, στο κόστος πα-
ραγωγής, ανατροφοδοτεί τις ανατιµήσεις, µειώνει την ανταγωνι-
στικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων, πολύ περισσότερο όταν
οι ανταγωνιστές έµµεσα επιδοτούνται µε πολύ φθηνότερες τιµές
ενέργειας στις χώρες τους, όπως, επίσης, όταν υπάρχει έλλειψη
ρευστότητας -το νούµερο 1 θέµα-, η περιορισµένη πρόσβαση σε
προγράµµατα ενίσχυσης, αλλά και η αδυναµία, από τη µεριά του
κράτους, να εξασφαλίσει όρους υγιούς ανταγωνισµού. 

Είναι σαφές, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυ-
βέρνηση έχει χάσει πλέον τον προσανατολισµό της, έχει προσχω-
ρήσει σε µια διαχειριστική και επικοινωνιακή αντίληψη, επανα-
λαµβάνει τον εαυτό της, επαναλαµβάνει τις πολιτικές του 2019
εν έτει 2024, και αδυνατεί να καταλάβει ότι βρισκόµαστε σε ένα
τελείως διαφορετικό περιβάλλον. 

Επιχαίρετε για οικονοµικούς δείκτες συγκρίνοντάς τους µε µια
περίοδο οικονοµικής καταστροφής και όχι µε τον σηµερινό ευ-
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ρωπαϊκό - οικονοµικό χάρτη. Αντιµετωπίζετε τα προβλήµατα της
οικονοµίας µε ευκαιριακό και αποσπασµατικό τρόπο, χωρίς σχέ-
διο και στρατηγική. Αντιδράτε σε προβλήµατα µόνο µε επιδοµα-
τικές πολιτικές. 

Οι προτάσεις που δέχεστε από το ΠΑΣΟΚ περισσότερο σας
φέρνουν σε µια πολιτική αµηχανία τελικά, καθώς αντί να γίνουν
αντικείµενο γόνιµης συζήτησης, ουσιαστικά χρησιµοποιούνται
από εσάς σαν µέσο πολιτικής απαξίωσής µας και µετά από λίγον
καιρό σπεύδετε να τις υιοθετήσετε µε στρεβλό και λειψό τρόπο
και πολύ αργά, καθυστερηµένα. Δεν µπαίνετε σε λογική µείωσης
των έµµεσων φόρων και ενίσχυσης της αγοραστικής δύναµης
των πολιτών και αρνείστε να αντιµετωπίσετε στη ρίζα τις ολιγο-
πωλιακές στρεβλώσεις που υπάρχουν. Προφανώς, έχετε αρχίσει,
λοιπόν, και εσείς -γιατί µας λέτε ότι όλα βαίνουν καλά- να έχετε
και εσείς τις δικές σας αυταπάτες. 

Μία κουβέντα να πω µόνο, όσον αφορά το Υπουργείο Μετανά-
στευσης και Ασύλου. Επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι έχει δηµι-
ουργηθεί µία πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση, µετά την υιοθέτη-
ση του ηλεκτρονικού συστήµατος αιτήσεων και τις εκκρεµότητες
οι οποίες ανέρχονται στις διακόσιες εβδοµήντα εννιά χιλιάδες εκ-
κρεµείς αιτήσεις, στο µέγεθος µιας µεγάλης πόλης! Αυτή είναι η
επιτυχία που έχετε να επιδείξετε, όσον αφορά το µεταναστευ-
τικό; Και πόσο µάλλον, όταν µε βάση το Σύµφωνο Μετανάστευ-
σης και Ασύλου -που πρόσφατα δηµιουργήθηκε- και τους
κανόνες υποχρεωτικής εφαρµογής του, έχουµε µέχρι το τέλος
του 2024 την υποχρέωση να υποβάλουµε ένα εθνικό σχέδιο και
µέχρι στιγµής δεν το έχετε δηµοσιοποιήσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: …πόσω µάλ-
λον όταν έχουµε τις πρόσφατες εξελίξεις στη Συρία και τον κώ-
δωνα του κινδύνου τον οποίο κρούουν.

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι για εµάς στο
ΠΑΣΟΚ η ευηµερία των αριθµών –ας γνωρίζετε κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ειδικά της Συµπολίτευσης- πρέπει υποχρεωτικά να
συµβαδίζει µε την ευηµερία των πολιτών. Αλλιώς πολύ απλά, δεν
έχει κανένα απολύτως νόηµα. Εάν δεν συµβαίνει αυτό, δεν είναι
λάθος τα νούµερα, αλλά είναι λάθος οι πολιτικές που επιλέγετε
και που αποφασίζετε, αυτές που δείχνουν ποιες είναι οι προτε-
ραιότητές σας. Άρα, δεν µπορείτε ούτε να αγνοείτε τον τρόπο
των φορολογικών βαρών ούτε τη διάχυση της ανάπτυξης στην
κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Το ΠΑΣΟΚ θα είναι εδώ κατά τη διάρκεια της εφαρµογής
αυτού του προϋπολογισµού για να συµβάλει στη βελτίωση των
επιπτώσεων της µυωπικής στρατηγικής της Νέας Δηµοκρατίας
µε ρεαλιστικές και κοστολογηµένες προτάσεις, αναλαµβάνοντας
το ιστορικό χρέος να υπηρετήσει τις ανάγκες του ελληνικού
λαού.

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γιαννακοπούλου. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

κ. Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός πως η κορυφαία

κοινοβουλευτική διαδικασία κάθε χρόνο είναι η συζήτηση για τον
προϋπολογισµό και είναι επίσης γεγονός ότι η Κυβέρνηση καλεί-
ται µέσω των αρµόδιων Υπουργών αφ’ ενός µεν να καταγράψει
και να παρουσιάσει στο Σώµα και στην κοινωνία όλα αυτά τα
οποία έγιναν τον προηγούµενο χρόνο, αλλά βεβαίως να περιγρά-
ψει και το σχέδιό της για την επόµενη χρονιά και αυτό πάντα πρέ-
πει να γίνεται µέσα από µια προσαρµογή σε ένα συγκεκριµένο
δηµοσιονοµικό πλαίσιο που κάθε φορά τίθεται από την ηγεσία
του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Νοµίζω ότι αν δει κανείς τη µεγάλη εικόνα, είναι βέβαιο πως
θα συµφωνήσει ότι τα βήµατα τα οποία έχουν γίνει το τελευταίο

χρονικό διάστηµα όχι µόνο στην ίδια την ελληνική οικονοµία,
αλλά και στην ίδια την ελληνική κοινωνία, είναι βήµατα που µας
αποµακρύνουν πολύ σταθερά, πολύ συγκεκριµένα από ένα σχε-
τικά πρόσφατο παρελθόν, το οποίο είχε δηµιουργήσει τεράστια
ζητήµατα σε όλους τους Έλληνες πολίτες και σε όλη την ελλη-
νική κοινωνία και αυτή είναι µια αδιαµφισβήτητη πραγµατικότητα. 

Βεβαίως εκεί θα µπορούσε να γίνει µια πραγµατικά µεγάλη συ-
ζήτηση, αλλά επειδή είµαι υποχρεωµένος να µείνω στα θέµατα
και στα ζητήµατα τα οποία αφορούν στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, θα σας πω πως ο ρόλος του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σε αυτό που τελικά πα-
ράγεται ως αποτέλεσµα στην ίδια την ελληνική κοινωνία είναι
πραγµατικά πολυεπίπεδος και είναι πραγµατικά πολυδιάστατος,
κυρίως γιατί δεν βρίσκεται απλά και µόνο στην εκδοχή µιας προ-
ηγούµενης πραγµατικότητας που απλά και µόνο µε πολιτικές ή
µε απλή διαχείριση κοινοτικών πόρων που αφορούσαν στις απευ-
θείας επιδοτήσεις µπορούσε να δίνει τη συγκεκριµένη κατεύ-
θυνση του ρόλου του, αλλά γιατί αφ’ ενός ο πρωτογενής τοµέας
είναι ένας πολύ σηµαντικός τοµέας που ξεκινάει από την επισιτι-
στική επάρκεια και φτάνει µε την πραγµατική συνεισφορά του
στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν, αλλά βεβαίως και που δίνει τη
δυνατότητα σε έναν πολύ µεγάλο αριθµό συµπολιτών µας να δια-
βιώνουν, να ζουν, να εργάζονται µέσα από τη διαδικασία του
πρωτογενούς τοµέα. 

Αυτό από µόνο του είναι ο πραγµατικός λόγος για τον οποίον
ο πρωτογενής τοµέας έχει προτεραιοποιηθεί προφανώς στις πο-
λιτικές της Κυβέρνησης, κυρίως όµως -και αυτό είναι το πιο ση-
µαντικό και εκεί θα ήθελα να δώσω µια µεγαλύτερη έµφαση- στις
πολιτικές της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Μπορεί να υπάρχουν ιδεολογικές διαφορές. Τις σέβοµαι, το
έχω πει πάρα πολλές φορές, ωστόσο η πραγµατικότητα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ο πρωτογενής τοµέας πλέον έχει
αρχίσει να αποκτά τεράστιο ενδιαφέρον στην ευρωπαϊκή συζή-
τηση και αυτό αποδεικνύεται όχι µόνο από το µεγάλο µέγεθος
των πόρων που κατευθύνονται στον πρωτογενή τοµέα, αλλά κυ-
ρίως από το γεγονός ότι η Ευρώπη έχει όντως προτεραιοποιήσει
την ανάγκη να υπάρχει µια αειφορία, να υπάρχει µια ανθεκτικό-
τητα και να υπάρχει βεβαίως µια συνέχεια στον πρωτογενή τοµέα
µέσα από τα δεδοµένα τα οποία περιγράφονται. 

Γι’ αυτό και η συζήτηση εν όψει της νέας Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής -και αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία να το κρατήσουµε
όλοι στο µυαλό µας- είναι ένα εθνικό θέµα. Δεν είναι θέµα το
οποίο απλά και µόνο βρίσκεται στα όρια µιας κυβέρνησης, µιας
κυβερνητικής θητείας. Έχει αρχίσει πλέον να θέτει πολύ συγκε-
κριµένα ζητήµατα, τα οποία αφορούν στην επιβίωση του πρωτο-
γενούς τοµέα, στην είσοδο των νέων ανθρώπων που είναι ένα
πολύ µεγάλο ζητούµενο και ένα πολύ µεγάλο ερωτηµατικό µε
βάση αυτό που εξελίσσεται τα τελευταία χρόνια όχι µόνο στην
Ελλάδα, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη -προφανώς συνδυά-
ζεται και µε το δηµογραφικό ζήτηµα-, αλλά βεβαίως και στην πρα-
γµατική δυνατότητα όλων αυτών των ανθρώπων που έχουν πολύ
µικρές αγροτικές, γεωργικές, κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις, να
µπορέσουν να επιβιώσουν σε ένα βάθος χρόνου, µε άλλα λόγια
θέµατα και ζητήµατα τα οποία είναι η φωτογραφία της ελληνικής
πραγµατικότητας για τον πρωτογενή τοµέα. 

Γι’ αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία να δει κανείς ότι αν θέ-
λουµε να µιλήσουµε για τον πρωτογενή τοµέα, δεν φτάνει να µι-
λήσουµε για την επισιτιστική επάρκεια. Πρέπει να αξιοποιήσουµε
κάθε διαθέσιµο ευρωπαϊκό πόρο και πρέπει να δηµιουργήσουµε
συνθήκες ανθεκτικότητας σε όλους τους ανθρώπους του πρω-
τογενούς τοµέα, µειώνοντας το κόστος παραγωγής, διευκολύνο-
ντας τις ίδιες τις διαδικασίες και την ίδια την ενασχόληση, αλλά
βεβαίως και δηµιουργώντας συνθήκες για να υπάρξει ανανέωση
του ανθρώπινου δυναµικού.

Αλήθεια, πώς γίνονται όλα αυτά; Όλα αυτά γίνονται µέσα από
ένα σχέδιο πολιτικών που αυτή τη στιγµή µπορεί να έχει αναφορά
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, από την άλλη πλευρά όµως έχει και πρα-
κτικές επιλογές που υπάρχουν αυτή τη στιγµή ουσιαστικά στη
στρατηγική του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Θα µπορούσα να µιλάω για ώρες για όλα αυτά τα ζητήµατα,
ξέρω όµως ότι πρέπει να θίξω κάποια συγκεκριµένα ζητήµατα τα
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οποία απασχολούν την κοινή γνώµη. 
Ξέρω, παραδείγµατος χάριν, ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ αυτή τη στιγµή,

ο οργανισµός ο οποίος στην πραγµατικότητα κάνει τις ευρωπαϊ-
κές πληρωµές, είναι στο στόχαστρο της δηµοσιότητας για πολ-
λούς και διαφορετικούς λόγους. Μάλιστα, φαντάζοµαι ότι οι
συνάδελφοι οι οποίοι προέρχονται από περιοχές που ο αγροτικός
τοµέας έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, έχουν γνώση, έχουν ενδια-
φερθεί, ξέρουν ακριβώς τι γίνεται γύρω από τα θέµατα και τα ζη-
τήµατα του ΟΠΕΚΕΠΕ και είµαι βέβαιος ότι και οι ίδιοι έχουν
διαπιστώσει πως οι παθογένειες του ΟΠΕΚΕΠΕ δεν είναι παθο-
γένειες των τελευταίων δύο, τριών, πέντε ετών, αλλά είναι παθο-
γένειες που έρχονται από το αρκετά µακρινό πολιτικό παρελθόν. 

Το ζήτηµα είναι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει
µε κάθε τρόπο και µε κάθε δυνατότητα να διασφαλίσει κανείς, εν
προκειµένω η Κυβέρνηση, την οµαλή ροή των ευρωπαϊκών
πόρων προς τους Έλληνες παραγωγούς, τους Έλληνες αγρότες,
τους Έλληνες κτηνοτρόφους, τους Έλληνες µελισσοκόµους,
τους Έλληνες αλιείς.

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι από την 1η

Ιανουαρίου του 2024 έως και προχθές, 11 Δεκεµβρίου, ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ έχει καταβάλει ενισχύσεις ύψους 2.084.000.000 ευρώ προς
τους Έλληνες παραγωγούς. Η αλήθεια είναι ότι µέχρι το τέλος
του χρόνου προγραµµατίζεται ένας αριθµός τεσσάρων - πέντε
ακόµη πληρωµών. Άλλωστε, έχω δεσµευτεί δηµόσια προσωπικά
ότι ενδεχοµένως το µεγαλύτερο προσωπικό µου στοίχηµα είναι
η εξυγίανση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Η αλήθεια είναι ότι παρά τα προβλή-
µατα τα οποία υπάρχουν, πρέπει να λειτουργήσει επιτέλους µε
όρους διαφάνειας και δικαιοσύνης και να µην επιδέχεται καµµία
αµφισβήτηση συνολικά η λειτουργία του. Η αλήθεια είναι όµως
ότι αυτό το χρονικό διάστηµα έχουν γίνει περισσότερες πληρω-
µές από ποτέ -τουλάχιστον σε αριθµό- σ’ ό,τι αφορά την πρό-
σφατη ιστορία του οργανισµού. 

Μια άλλη συζήτηση επικεντρώνεται στον ΕΛΓΑ. Αλήθεια, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε γνώση τού πόσα χρήµατα έχει
καταβάλει ο ΕΛΓΑ τα τελευταία τέσσερα χρόνια ως αποζηµιώσεις
στους Έλληνες παραγωγούς; Είναι ποσά τα οποία ξεπερνούν το
ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ. Αν µάλιστα σε αυτά προσθέσουµε
και τα ΚΟΕ, τις Κρατικές Οικονοµικές Ενισχύσεις, άλλα 120 εκα-
τοµµύρια µέσω του συγκεκριµένου προγράµµατος, αντιλαµβά-
νεστε ότι το ύψος των αποζηµιώσεων που έχει κληθεί να δια-
χειριστεί και να αποδώσει ο ΕΛΓΑ προς τους Έλληνες παραγω-
γούς έχει ξεπεράσει κάθε προηγούµενο τα τελευταία χρόνια.

Αυτό βεβαίως πρέπει κανείς να το δει µέσα από διαδικασίες οι
οποίες οδήγησαν σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό σε απόγνωση ένα
µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας, κυρίως µε τα φαινόµενα
και τα προβλήµατα της κλιµατικής κρίσης τόσο στη Θεσσαλία
όσο και στον Έβρο όσο και σε πολλές άλλες περιοχές της Ελλά-
δος που είδαν οι αγρότες, οι παραγωγοί µας και οι κτηνοτρόφοι
µας είτε τα προϊόντα τους είτε τα ζώα τους να χάνονται από τη
µια στιγµή στην άλλη. 

Αλήθεια, πώς αντιµετωπίζονται όλα αυτά; Πώς µπορεί να ανα-
ταχθεί ο ελληνικός πρωτογενής τοµέας µε κάποιες γρήγορες κι-
νήσεις, πέραν όλων αυτών των στρατηγικών σχεδιασµών που
ενδεχοµένως έχουν έναν µεσοµακροπρόθεσµο χαρακτήρα;
Μέσα από τους άξονες που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της χώρας
ανακοίνωσε από το βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης.

Ποιο είναι το µείζον ζητούµενο; Το µείζον ζητούµενο είναι να
µειώσουµε το κόστος παραγωγής. Το πετυχαίνουµε αυτό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω να είναι σε γνώση σας
ότι για πρώτη φορά µε νόµο του ελληνικού κράτους επιστρέφεται
το 100% του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Μη µου πείτε ότι δεν
θυµάστε τι γινόταν τα προηγούµενα χρόνια και µη µου αµφισβη-
τήσετε το γεγονός ότι ερχόταν µια κυβέρνηση, επέστρεφε τον ει-
δικό φόρο κατανάλωσης, ερχόταν η άλλη, καταργούσε αυτήν την
επιστροφή, ερχόταν µια τρίτη, έδινε ενδεχοµένως ένα ποσοστό
του ειδικού φόρου κατανάλωσης ως επιστροφή.

Πλέον, για πρώτη φορά στην ιστορία της ελληνικής πολιτείας
θεσµοθετηµένα, µε νόµο που µάλιστα τη σχετική ΚΥΑ υπογρά-
ψαµε µε τον παριστάµενο Υφυπουργό, τον κ. Πετραλιά και τον κ.
Δήµα επιστρέφεται το 100% του ειδικού φόρου κατανάλωσης

µέσα από ένα δίκαιο µηχανισµό. 
Για πρώτη φορά υπάρχει φθηνό ηλεκτρικό ρεύµα. Έχετε ακού-

σει για το πρόγραµµα «ΓΑΙΑ», που πλέον οι αγρότες, οι κτηνο-
τρόφοι µας µπορούν να κλειδώνουν την τιµή του ρεύµατος σε
πραγµατικά χαµηλά επίπεδα, ώστε να διασφαλίζεται και µ’ αυτόν
τον τρόπο η µείωση του κόστους παραγωγής; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τους βάλαµε µέσα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Βεβαίως. 

Εδώ επισηµαίνει -και σωστά- ο παριστάµενος Υπουργός Ενέρ-
γειας και Περιβάλλοντος ότι παρά το ότι είχε λήξει το πρόγραµµα
και ενδεχοµένως µε µη γνώση εκτεταµένη υπήρξε µια παράταση
και βεβαίως η «δυνατότητα» -εντός εισαγωγικών-της άµεσης
ένταξης όλου του αγροτικού κόσµου στο συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, ούτως ώστε να υπάρχει φθηνό ρεύµα. 

Πότε, αλήθεια, ξαναέγιναν τέτοιες κυβερνητικές επιλογές να
µειώνουµε το πετρέλαιο, να µειώνουµε το ρεύµα µέχρι και να
έχουµε σαν στόχο τελικά τη µείωση του κόστους παραγωγής; 

Από την άλλη πλευρά επιχειρούµε να κλείσουµε µια παθογέ-
νεια που έρχεται από το παρελθόν, είναι τα λεγόµενα κόκκινα
αγροτικά δάνεια. Στα πρώτα νοµοσχέδια του νέου χρόνου θα
ενταχθεί σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων η συγκεκριµένη ρύθµιση. Αφορά σε είκοσι µία χι-
λιάδες αγρότες και σε περισσότερους από επτακόσιους πενήντα
αγροτικούς συνεταιρισµούς, τα µέλη των διοικήσεων των οποίων
προφανώς βρίσκονται µε δεσµευµένα περιουσιακά στοιχεία,
ακριβώς γιατί υπάρχουν θέµατα και ζητήµατα, τα οποία άπτονται
µιας συγκεκριµένης νοµοθετικής πραγµατικότητας που έρχεται
από το παρελθόν. Και µε αυτόν τον τρόπο επιχειρούµε να δώ-
σουµε µια πραγµατική ώθηση σε ένα µεγάλο µέρος του αγροτι-
κού κόσµου, απαλλάσσοντάς τον από βάρη και υποχρεώσεις που
έρχονται από το παρελθόν. 

Επίσης, από την άλλη πλευρά θα σας πω ότι µέσω του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης -εδώ θα µπορούσα να σας πω
πάρα πολλά, δεν ξέρω αν όντως είναι σε γνώση όλων των συνα-
δέλφων- αυτή τη στιγµή έχουν τρέξει µέτρα, προγράµµατα και
προσκλήσεις που αφορούν κάθε είδους δραστηριότητα, που έχει
σχέση µε τον πρωτογενή τοµέα, όπως: προγράµµατα για νέους
αγρότες, για βιολογική γεωργία, κτηνοτροφία, µελισσοκοµία, το-
πικά προγράµµατα «LEADER», σχέδια βελτίωσης, ευζωία των
ζώων, ποιοτική γεωργική παραγωγή, εξισωτική αποζηµίωση, δα-
σικά µέτρα. Θα µπορούσαµε να µιλάµε ώρες για όλα αυτά. 

Το θέµα είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρχει µια
κατεύθυνση πόρων, ώστε να ενισχυθούν οι Έλληνες παραγωγοί
και να µπορούν πραγµατικά να υποστηρίξουν τη δραστηριότητά
τους. Και όλα αυτά µέσα σε ένα τοπίο που συνεχώς αλλάζει. Χα-
ρακτηριστικά, θα µπορούσα να σας αναφέρω ότι το να ενισχύ-
σουµε και βεβαίως, να παροτρύνουµε σε µια κατεύθυνση
ανάπτυξης θερµοκηπιακής καλλιέργειας, προφανώς δείχνει έναν
δρόµο που αυτήν τη στιγµή δηµιουργεί µια προστιθέµενη αξία
στα τα ίδια τα ελληνικά προϊόντα. Γιατί όλα αυτά δεν γίνονται
απλά, επειδή κάποια στιγµή σκεφτήκαµε να κάνουµε µια συγκε-
κριµένη δράση, αλλά γιατί βρίσκουµε και εντοπίζουµε πού βρί-
σκεται το λεγόµενο συγκριτικό πλεονέκτηµα και πώς µπορούµε
να κεφαλαιοποιήσουµε στον µέγιστο δυνατό βαθµό την προστι-
θέµενη αξία των ελληνικών αγροτικών και κτηνοτροφικών προ-
ϊόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι ο πρωτογε-
νής τοµέας ζει σε µια άλλη πραγµατικότητα. Πρώτον, η κλιµατική
κρίση και οι συνέπειές της έχουν δηµιουργήσει ένα εντελώς δια-
φορετικό τοπίο. Και η αλήθεια είναι ότι η ελληνική πολιτεία, η
όποια ελληνική πολιτεία στο µέλλον, θα κληθεί να στηρίξει τον
πρωτογενή τοµέα, να τον ενισχύσει και να του δώσει βοήθεια σε
θέµατα και ζητήµατα που ποτέ δεν ήταν υπ’ όψιν µας στο παρελ-
θόν. 

Αν µάλιστα σ’ αυτό προσθέσει κανείς και το γεγονός ότι µε την
κλιµατική κρίση δηµιουργείται µια τεράστια ανάγκη να γίνει µια
ορθότερη διαχείριση του λεγόµενου αρδευτικού νερού σε συν-
δυασµό µε την αναζήτηση της επάρκειάς του, καταλαβαίνετε ότι
πλέον στην εξίσωση όλων αυτών των επιλογών που στρατηγικά,
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σχεδιαστικά πρέπει να έχει η κάθε κυβέρνηση στη δική της φα-
ρέτρα, µπαίνουν παράγοντες, οι οποίοι ποτέ δεν υπήρχαν στο
παρελθόν. 

Είναι η πρώτη φορά που επιχειρούµε να έχουµε έναν στρατη-
γικό σχεδιασµό για την επάρκεια και τη διαχείριση του αρδευτι-
κού νερού. Είναι η πρώτη φορά που γίνονται έργα όχι ασύνδετα
µεταξύ τους, αλλά µε έναν τέτοιον τρόπο και µε µια τέτοια λογική
που θα µπορούν πραγµατικά, σε ένα πολύ µεγάλο βάθος χρόνου,
να διασφαλίσουν την επάρκεια του αρδευτικού νερού. Άλλωστε,
µόνο από το πρόγραµµα «Ύδωρ 2.0» ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
αντλούνται αδιανόητα υψηλοί οικονοµικοί πόροι από το Ταµείο
Ανάκαµψης κυρίως, προκειµένου να γίνουν αρδευτικά έργα, τα
οποία δεν είχαν γίνει ποτέ στο παρελθόν. 

Το θέµα είναι, όµως, ότι σ’ αυτήν την προσπάθεια, που έχουµε
επικεντρώσει το σύνολο του σχεδιασµού και το σύνολο της πολι-
τικής, ο στόχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένας να
έχουµε έναν πρωτογενή τοµέα, ο οποίος θα λειτουργεί µε όρους
ανθεκτικότητας, µε όρους αειφορίας και µε όρους πραγµατικής
απόδοσης για όλους τους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι έχουν επι-
λέξει να ζουν και να έχουν άµεση σύνδεση µε τον πρωτογενή
τοµέα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε µε την εξής σκέψη. Σε έναν προϋπολο-
γισµό θα µπορούσαµε να µιλάµε µε αριθµούς και να λέµε πολλά,
θα µπορούσαµε να λέµε ποια είναι η εισφορά του πρωτογενούς
τοµέα στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν, ποιες είναι οι εξαγωγές
που κάνουµε, ποιο είναι το αγροτικό ισοζύγιο, αν είµαστε ελλειµ-
µατικοί, όπως ήµασταν µέχρι πριν µερικά χρόνια ή αν είµαστε
πλεονασµατικοί που είµαστε τώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µε ρωτήσετε θα σας πω ότι
οι αριθµοί για τον πρωτογενή τοµέα δεν έχουν καµµία απολύτως
σηµασία. Η µεγάλη σηµασία του πρωτογενούς τοµέα βρίσκεται
στον πραγµατικό του ρόλο στην κοινωνική συνοχή, εκεί ακριβώς
που πρέπει να υπάρχουν άνθρωποι σε όλη την ελληνική περιφέ-
ρεια, σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της ελληνικής περιφέρειας,
στις παραµεθόριες, στις αποµακρυσµένες περιοχές, που τελικά
ο µόνος λόγος για να ζουν και να µπορούν να κρατάνε ζωντανές
τις οικογένειές τους εκεί, να έχουν την άµεση σχέση και τη δια-
σύνδεση µε τον πρωτογενή τοµέα είναι ο πραγµατικός λόγος για
τον οποίο πρέπει να αναδείξει κανείς την αξία του πρωτογενούς
τοµέα. Και εκεί ακριβώς πρέπει να επικεντρώνεται το σύνολο των
πολιτικών.

Αυτό άλλωστε δεν σας κρύβω ότι είναι η προτεραιότητα όλων
των σχεδιασµών που µπορεί να υπάρχουν αυτήν τη στιγµή από
την πλευρά του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης Τροφίµων.
Αυτή είναι η πραγµατική προτεραιότητα και της Κυβέρνησης,
αλλά και του Πρωθυπουργού. 

Με αυτές τις σκέψεις σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπο-
λογισµό που προτείνει η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Έχουν ζητήσει παρέµβαση ο κ. Μάντζος, ο κ. Καραθανασόπου-
λος και ο κ. Δηµητριάδης. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο πρωτογενής τοµέας, το είπατε, κύριε Υπουργέ, είναι ένας

κρίσιµος τοµέας της ελληνικής οικονοµίας και της κοινωνικής µας
συνοχής. Για εµάς, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, o πρωτογενής
τοµέας, η αγροτική παραγωγή δεν είναι ένας απλός τοµέας οι-
κονοµικής δραστηριότητας, είναι το έδαφος πάνω στο οποίο
οφείλει να ριζώσει και να ανθοφορήσει η δίκαιη, βιώσιµη, ανθε-
κτική, εξωστρεφής περιφερειακή ανάπτυξη που έχει ανάγκη ο
τόπος µας, η χώρα µας τόσο σε οικονοµικό όσο και σε κοινωνικό
δηµογραφικό επίπεδο. 

Και όµως παρά τη σηµασία αυτού του κλάδου, τον οποίο οµο-
λογούµε σχεδόν όλοι εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα, όλοι θέλω να πι-
στεύω, πέντε Υπουργούς µετά, πέντε χρόνια µετά, µε την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας βλέπουµε µια συνεχή υποβάθµιση
του τοµέα. 

Τέσσερα σηµεία αντί πολλών. Σηµείο πρώτον, το κόστος πα-

ραγωγής σε ενέργεια, λιπάσµατα, ζωοτροφές, αναλώσιµα, πα-
ντού σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ είναι αυξηµένο κατά
29% τα τελευταία τέσσερα χρόνια. Οι αγρότες είναι αποκοµµένοι
από τον τραπεζικό λογαριασµό. Η αγροτική γη, η γεωργική γη
είναι πλήρως απροστάτευτη ενόψει των κόκκινων δανείων. Το Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έδωσε πολύ λίγα χρήµατα
σε έργα αναγκαία εγγειοβελτιωτικά. Και εγώ αναρωτιέµαι -ανα-
ρωτιόµαστε όλοι µας- πώς θα στηρίξουµε την παραγωγή την
αγροτική, όπως θέλουµε όλοι λοιπόν, µε αυτό το κόστος παρα-
γωγής σε αυτά τα ύψη στα τελευταία τέσσερα χρόνια.

Εµείς λέµε µε έλεγχο του κόστους στα αγροτικά εφόδια, µε
έλεγχο του κόστους στα καύσιµα µετά από κατάργηση του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο και µε εισα-
γωγή αφορολόγητου στις επιδοτήσεις, στις ενισχύσεις και στις
αποζηµιώσεις. Αυτά είναι µέτρα. Εσείς τι λέτε σε αυτό; Θα επι-
τρέψετε, για παράδειγµα, οι ενεργειακές κοινότητες των αγρο-
τών µας να συνδεθούν επιτέλους στο δίκτυο και να οδηγηθούν
σε επενδύσεις στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας;

Σηµείο δεύτερο, ΟΠΕΚΕΠΕ και προκαταβολή βασικής ενίσχυ-
σης. Το ποσό της προκαταβολής του 2024 είναι το µικρότερο
ποσό που έχει καταβληθεί ποτέ από την εφαρµογή της βασικής
ενίσχυσης στη χώρα µας και οι δικαιούχοι είναι οι λιγότεροι από
ποτέ από τότε που εφαρµόζεται η Κοινή Αγροτική Πολιτική στην
Ελλάδα. Είναι 104.562.933 ευρώ λιγότερα τα όσα καταβλήθηκαν
προς συµψηφισµό στους δικαιούχους από αυτά τα οποία το
Στρατηγικό Σχέδιο της ΚΑΠ προβλέπει για τη χώρα µας, χρήµατα
τα οποία στερούνται οι αγρότες µας εξαιτίας λαθών, αστοχιών,
ολιγωριών της διοίκησης. Κοστίζουν στην παραγωγή αυτές οι ολι-
γωρίες.

Φυσικά να δούµε πώς θα αναθεωρηθεί και πώς θα εφαρµοστεί
η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. Αυτό είναι ένα ευρωπαϊκό ζήτηµα,
αλλά είναι εθνική υπόθεση και εθνική ευθύνη η προετοιµασία και
η υλοποίηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής σε κάθε κράτος-
µέλος και δη στην Ελλάδα. Στην Ελλάδα ο ΟΠΕΚΕΠΕ βυθίζεται
σε µια κατάσταση ανυποληψίας, αδιαφάνειας και ανεπάρκειας,
ανικανότητας. Τέθηκε εποπτεία από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Πέντε διοικητές και ακόµη µετράµε. Στις 28 Νοεµβρίου διαβά-
ζουµε ότι ζητήσατε την παραίτηση και του σηµερινού. Πρόκειται
για ένα από τα εµβληµατικά πεδία αποτυχίας της Κυβέρνησης.
Υπάρχει σχέδιο, οποιοδήποτε σχέδιο, για τον ΟΠΕΚΕΠΕ;

Τρίτο σηµείο από τα τέσσερα, ο ΕΛΓΑ. Το είπατε. Προέρχεστε
και από τη Θεσσαλία. Γνωρίζετε πολύ καλά τη δραµατική ιστορία
των αποζηµιώσεων, τη θλιβερή ιστορία, την τραγική ιστορία των
καθυστερήσεων στις αποζηµιώσεις από φυσικές καταστροφές.

Ο ΕΛΓΑ λέει πως αδυνατεί, σηκώνει τα χέρια. Γιατί; Γιατί έχει
αναχρονιστικό κανονισµό και µηχανισµό λειτουργίας. Πόσες
φορές έχουµε µιλήσει σε αυτήν την Αίθουσα για την ανάγκη να
αναθεωρηθεί ο κανονισµός λειτουργίας του ΕΛΓΑ; Εµείς µιλούµε
για Εθνικό Ταµείο Κλιµατικής Κρίσης. Εσείς πότε θα λάβετε
δράση; Πότε και πώς θα συνειδητοποιήσετε ότι η κλιµατική αλ-
λαγή, η κλιµατική κατάρρευση δεν είναι, δικαιολογία για διοικη-
τικές παραλείψεις, αλλά είναι επιταγή για άµεση δράση; 

Σηµείο τέταρτο: οι ζωονόσοι που ζήσαµε µετά τη φυσική κα-
ταστροφή στη Θεσσαλία. Οι ζωονόσοι της πανώλης και της ευ-
λογιάς. Ακόµα δεν έχουµε κατανοήσει πώς εισχώρησαν και πώς
επεκτάθηκαν σε όλη τη χώρα. Τα ερωτήµατα είναι τι µαθήµατα
πήρε το κράτος µας από αυτή τη νέα περιπέτεια, αν προέβλεψε
την πρόσληψη κτηνιάτρων, αν στελέχωσε τις πύλες εισόδου της
χώρας µε τον κατάλληλο εξοπλισµό και προσωπικό. 

Και αλήθεια, τι γίνεται ακόµα µε εκείνη την περίφηµη επιδηµιο-
λογική διερεύνηση, η οποία δεν έχει καταλήξει και δεν φαίνεται
να καταλήγει στις αιτίες αυτής κρίσης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι
αυτά τα τέσσερα σηµεία είναι φλέγοντα ερωτήµατα πάνω σε έναν
καίριο τοµέα της εθνικής µας οικονοµίας, στον οποίο, αντί να
δρέπουµε ήδη τους καρπούς της ανάπτυξης, αντικρίζουµε κα-
µένη γη, εξαιτίας ανεπάρκειας και ανικανότητας της κυβερνητι-
κής πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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τον κ. Μάντζο.
Έχετε τον λόγο, κύριε Καραθασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αναφέρθηκε και ο κ. Τσιάρας, αλλά και ο κ. Σταϊκούρας προ-

ηγουµένως στις παθογένειες. Τι είναι, ουρανοκατέβατες οι πα-
θογένειες αυτές; Δεν είναι τα αποτελέσµατα των πολιτικών που
άσκησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, µεταξύ των οποίων και
της Νέας Δηµοκρατίας στο παρελθόν; Άρα, αξιοποιείτε αυτές τις
καταστάσεις µάλιστα, τις παθογένειες, όπως τις ονοµάζετε, για
να επιταχύνετε ακόµη περισσότερο την αντιλαϊκή σας πολιτική.

Τονίσατε, κύριε Υπουργέ, ότι ο πρωτογενής τοµέας έχει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον για την Ευρωπαϊκή Ένωση και για τη χώρα
µας. Το ζήτηµα είναι για ποιον είναι το ενδιαφέρον. Είναι για τον
βιοπαλαιστή αγρότη ή για τις επιχειρήσεις, οι οποίες δραστηριο-
ποιούνται στον πρωτογενή τοµέα, είτε στην παραγωγική διαδι-
κασία είτε στη µεταποίηση των αγροτικών προϊόντων; Για το
δεύτερο. Άρα και για ποιον σκοπό;

Είναι για να καλυφθούν οι διατροφικές ανάγκες του λαού ή η
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων που άλλες οι τιµές στο
χωράφι και άλλες στο ράφι; Και πολύ περισσότερο µε την εξω-
στρέφεια για εξαγωγές και κέρδη που επί της ουσίας καταδικά-
ζουν τον ελληνικό λαό και τον λαό γενικά της χώρας µας και λόγω
των εισοδηµατικών πολιτικών, να στρέφεται σε κατώτερης ποι-
ότητας αγροτικά προϊόντα, όπως είναι το λευκό τυρί αντί για τη
φέτα, όπως τον σπορέλαιο αντί για το ελαιόλαδο. Αντί λοιπόν να
φροντίσετε να καλύψετε τις διατροφικές ανάγκες του λαού µε
ποιοτικά αγροτικά προϊόντα, εσείς ενδιαφέρεστε για το κέρδος. 

Δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Το ενδιαφέρον σας για τον
βιοπαλαιστή αγρότη πού έγκειται; Τον έχετε αφήσει έρµαιο, όχι
µόνο εσείς, για να είµαι δίκαιος, αλλά και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, στα δόντια της καπιταλιστικής αγοράς που είναι ο
πραγµατικός αντίπαλος. Διότι η καπιταλιστική αγορά είναι αυτή
που τον προµηθεύει µε πανάκριβες πρώτες ύλες και είναι αυτή
που αγοράζει την παραγωγή του για ένα κοµµάτι ψωµί. 

Γιατί λοιπόν δεν παρεµβαίνετε άµεσα να διασφαλίσετε εγγυη-
µένες τιµές στον αγρότη που να καλύπτουν το κόστος παραγω-
γής και του αφήνουν και ένα εισόδηµα για να µπορεί να ζήσει;
Γιατί το αρνείστε αυτό το αίτηµα, το παναγροτικό αίτηµα το οποίο
υπάρχει, για εγγυηµένες τιµές από το κράτος;

Δεύτερο ζήτηµα, υπάρχει η έξαρση των ζωονόσων αυτό το διά-
στηµα. Αναρωτήθηκε και ο κ. Μάντζος από πού. Μα, είναι αποτέ-
λεσµα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που είναι ξέφραγο αµπέλι
πλέον η ενοποιηµένη ευρωπαϊκή αγορά. Γιατί, για παράδειγµα,
είναι αποδεδειγµένο ότι η πανώλη προέκυψε από νόµιµο, όπως
το ονοµάζετε, ενδοκοινοτικό εµπόριο από τη Ρουµανία. 

Άρα, ένα ζήτηµα είναι αυτό, µπάτε σκύλοι αλέστε, και δεύτερο
είναι η διάλυση των κρατικών κτηνιατρικών υπηρεσιών και τρίτον,
η µεταφορά της ευθύνης της προστασίας στον ίδιο τον κτηνο-
τρόφο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω πραγµατικά την
παρέµβασή µου.

Τρίτο ζήτηµα, στο οποίο αναφέρθηκαν και οι υπόλοιποι, είναι
για τον ΕΛΓΑ. Είπατε 1,5 δισεκατοµµύριο ότι δώσατε τα τελευ-
ταία χρόνια. Πραγµατικό το µέγεθος, αλλά δεν είναι πραγµατική
η κρατική συµβολή, γιατί 800 εκατοµµύρια είναι οι εισφορές των
αγροτών και 700 του κράτους. Πολύ δε περισσότερο ένα κράτος
το οποίο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, θα
απαντήσετε στο τέλος. Μη διακόπτετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω λοιπόν ότι 700 δώ-
σατε και τα 700, κοιτάξτε, είναι τα δέκα χρόνια κατά τα οποία οι
κυβερνήσεις από το 2010 έως το 2020 δεν έδωσαν δεκάρα τσα-
κιστή στον ΕΛΓΑ, όλες οι κυβερνήσεις και του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έδωσαν δεκάρα τσακιστή
και έφτασε σε αυτά τα χάλια ο ΕΛΓΑ.

Και τρίτον, για το ζήτηµα µε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Δεν

επιστρέφετε το 100%, ένα το κρατούµενο. Δεύτερον, δεν είναι
δική σας πρωτοβουλία, είναι αποτέλεσµα της πάλης των αγροτών
στα µπλόκα που σας ανάγκασε να δώσετε και δεν το επιστρέφετε
όλο. Είναι δυνατόν τα 100 εκατοµµύρια να είναι το ίδιο µε τα 180
εκατοµµύρια που ήταν οι επιστροφές του πετρελαίου το 2016,
όταν το καταργήσατε στο τρίτο µνηµόνιο και τα τρία κόµµατα;
Και µάλιστα µε τιµή αυξηµένη, 1 ευρώ τότε το 2016, 1,50 ευρώ
σήµερα το πετρέλαιο. Και τα 100 εκατοµµύρια λέτε ότι καλύπτει
το σύνολο; Όχι, δεν καλύπτει το σύνολο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό ακριβώς και οι
αγρότες ζητάνε επί της ουσίας το αφορολόγητο στην αντλία,
κύριε Υπουργέ, και όχι µε τις διάφορες επιστροφές, όποτε και αν
θα δοθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Πριν σας δώσω τον λόγο, κύριε Δηµητριάδη, να κάνω µια ανα-
κοίνωση στο Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ξυλοκάστρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά και σας εύχεται καλά Χρι-
στούγεννα!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Έχετε τον λόγο, κύριε Δηµητριάδη.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πράγµατι όλοι οµολογούµε ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι θεµε-
λιώδους σηµασίας για την εθνική οικονοµία, διότι σχετίζεται µε
την αυτάρκεια, µε το να µπορούµε να κάνουµε εξαγωγές και κυ-
ρίως, να µπορούµε να καλύψουµε τις ανάγκες της εσωτερικής
αγοράς σε τρόφιµα. Έχει σχέση και µε την επιβίωσή µας.

Όµως δυστυχώς, τα τελευταία δέκα χρόνια έχει υπάρξει µια
δραµατική συρρίκνωση του πρωτογενούς τοµέα. Σύµφωνα µε
την ΕΛΣΤΑΤ, από 2013 έως 2023 είχαµε µείωση 22% στη γεωρ-
γία, 20% στην κτηνοτροφία, 14% στη µελισσοκοµία και 41% στην
αµπελοκαλλιέργεια. Όλα αυτά ήταν απόρροια µνηµονιακών πο-
λιτικών και κυρίως, της αποτυχίας της Κυβέρνησης αυτής και των
προηγουµένων να αντιµετωπίσει την ενεργειακή κρίση. 

Σήµερα λοιπόν ο µέσος Έλληνας αγρότης αντιµετωπίζει τα
εξής προβλήµατα. Πρώτον, υψηλό κόστος παραγωγής: λιπά-
σµατα, ρεύµα και ενέργεια. Δεύτερον, κόκκινα δάνεια, πάρα πολύ
σηµαντικό. Περιµένω να δω τι νοµοσχέδιο θα φέρει η Κυβέρνηση
για τη ρύθµιση. Διότι δυστυχώς, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε πολ-
λοί αγρότες πνίγονται από τα κόκκινα δάνεια, από τα funds και
τους servicers και δυστυχώς, ακόµα και µέλη συνεταιρισµών και
κληρονόµοι µελών συνεταιρισµών που έχουν πεθάνει αναγκάζο-
νται να χρεώνονται δάνεια τα οποία πήραν µέσω των συνεταιρι-
σµών. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και δυστυχώς, αν δεν
βγάλουµε τους αγρότες από τη µέγγενη του κόκκινων δανείων,
τότε µονίµως θα έχουµε πρόβληµα. 

Όλα αυτά εδώ, κύριε Υπουργέ, συνθέτουν µια πολύ άσχηµη ει-
κόνα. Μάλιστα να πω εάν πάτε σε παραµεθόριες περιοχές ή σε
περιοχές της υπαίθρου, θα διαπιστώσετε ότι υπάρχει ερήµωση.
Πρόσφατα µάλιστα ένα αµερικάνικο κανάλι, το «CNBC», έκανε
ένα ρεπορτάζ για την ελληνική ύπαιθρο. Ξέρετε τι διαπίστωσε;
Στην Ελλάδα σήµερα έχουµε χωριά - φαντάσµατα, περιοχές που
κάποτε ήκµαζαν πλέον έχουν εγκαταλειφθεί, δεν έχουν κατοί-
κους. 

Αυτό φυσικά είναι µια απόρροια της εγκατάλειψης της πρωτο-
γενούς παραγωγής και φυσικά των συµφορών που έχουν πλήξει
τον αγροτικό τοµέα. Μάλιστα δε να πω ότι όλες αυτές οι συµφο-
ρές έχουν χειροτερέψει έπειτα από αυτό που έγινε στη Θεσσαλία
µε τον «Ντάνιελ», αλλά και µε την επιδηµία της πανώλης και της
ευλογιάς. 

Εµείς λοιπόν ζητούµε από εδώ να παρθούν άµεσα µέτρα, να
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απαλλαχθούν οι αγρότες από το βάρος των κόκκινων δανείων και
εκτός από τα δάνεια που είναι πάρα πολύ σηµαντικό, να ενισχυ-
θούν ειδικά οι νέοι αγρότες, να δώσουµε κίνητρα στους νέους
µας να πάνε σε παραµεθόριες περιοχές και στην ύπαιθρο, να
σταµατήσει επιτέλους αυτή η εγκατάλειψη.

Κι επειδή είπατε για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, ξέρετε, ο ΟΠΕΚΕΠΕ βρέ-
θηκε στο στόχαστρο της δηµοσιότητας όχι άδικα. Βρέθηκε στο
στόχαστρο της ευρωπαϊκής εισαγγελίας και της Κοµισιόν. Έγιναν
λάθος πληρωµές σε χιλιάδες αγρότες και πρέπει τώρα να γίνει
επιστροφή, από λάθος του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Θέλω µάλιστα να ρωτήσω τι θα συµβεί. Άκουσα για 3 δισεκα-
τοµµύρια που θα δοθούν σε νέους αγρότες. Θα µοιραστούν; Και
αν ναι, πότε;

Αυτά είναι πάρα πολύ σηµαντικά ζητήµατα. Πρέπει να αντιµε-
τωπιστούν άµεσα, διότι διαφορετικά ξέρετε πως όσο ο αγρότης
νοσεί και όσο υποφέρει, υποφέρουµε και εµείς και αυτό φαίνεται
και στο πιάτο µας. Έχουµε αύξηση τιµών και φυσικά έχουµε το
θλιβερό φαινόµενο να πηγαίνουµε στο σουπερµάρκετ να βλέ-
πουµε λεµόνια και ντοµάτες Τουρκίας, ακόµα και λαχανικά από
τη Λατινική Αµερική και από άλλα µέρη του κόσµου, αντί να βλέ-
πουµε ελληνικά προϊόντα. Αυτά ήθελα να πω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητριάδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, επιχείρησα µε την κατά το δυνατόν µεγα-

λύτερη µετριοπάθεια να σας παρουσιάσω την υφιστάµενη πρα-
γµατικότητα στον πρωτογενή τοµέα και βεβαίως θα σας µιλήσω
και για κάποια θέµατα ή ζητήµατα τα οποία άπτονται ενός κεντρι-
κού σχεδιασµού και προφανώς θα υλοποιηθούν το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα και πιθανόν να χρειάζεται να κριθούν στον επόµενο
προϋπολογισµό. 

Όµως από το να είµαστε σε µία λογική µε σοβαρό τρόπο,
χωρίς αναφορές στο παρελθόν, να προσπαθούµε να παρουσιά-
σουµε όλα αυτά τα οποία έχουν γίνει µέχρι το να δέχεται κανείς
µια κριτική, η οποία προφανώς δεν έχει σχέση µε την πραγµατι-
κότητα, είναι τεράστια απόσταση. Και εξηγούµαι. 

Κόκκινα δάνεια. Ποιος αλήθεια έρχεται και φέρνει ρύθµιση για
τα κόκκινα δάνεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ξεχάσατε στο
παρελθόν ότι έγινε τέτοια προσπάθεια και από άλλες κυβερνή-
σεις; Ξεχάσατε τον κ. Κόκκαλη, οι αξιότιµοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που, ως Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, είχε επιχειρή-
σει να περάσει µια τέτοια ρύθµιση και δεν κατάφερε να την πε-
ράσει; 

Αν πιστεύει κανείς ότι όλη αυτή η προσπάθεια να διευθετή-
σουµε νοµοθετικά τέτοιου είδους εκκρεµότητες, που έχουν πολ-
λούς παράγοντες και πολλούς συµµετέχοντες, είναι εύκολη, ας
έρθει να µας το πει και να µας δείξει πώς είναι. Κι αν πιστεύετε
ότι αυτό δεν είναι προϊόν µιας τεράστιας προσπάθειας ανθρώ-
πων, οι οποίοι επιχείρησαν σε όλα τα επίπεδα, από την Τράπεζα
της Ελλάδος, τον ειδικό εκκαθαριστή, την Τράπεζα Πειραιώς που
είναι ο βασικός µέτοχος αυτής της υπόθεσης, να υπάρξει µια συ-
νολική συνεννόηση η οποία προφανώς προϋπέθετε την τήρηση
κάποιων προϋποθέσεων, ελάτε και πείτε µου πως αλλιώς µπο-
ρούσε να γίνει. 

Εγώ θα περίµενα, κύριε Μάντζο και κύριε Καραθανασόπουλε,
να πείτε «µπράβο» στην Κυβέρνηση που επιτέλους θα φέρει µια
τέτοια ρύθµιση. Αν και πιστεύω ότι θα έχουµε το χρόνο και τη δυ-
νατότητα να τα συζητήσουµε όλα αυτά αµέσως µετά.

Αναφερθήκατε σε έργα. Έχετε αλήθεια γνώση πόσα έργα γί-
νονται αυτή τη στιγµή µε χρηµατοδότηση του δεύτερου πυλώνα
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής; Γνωρίζετε πόσες προσκλήσεις
έχουν απευθυνθεί στον παραγωγικό κόσµο και τι είδους, τι µεγέ-
θους αξιοποίηση πόρων γίνεται, προκειµένου να υπάρχει η συ-
νέχεια του πρωτογενούς τοµέα; 

Είπα να µην καταχραστώ τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό
τον λόγο και δεν επέµενα στη βασική µου οµιλία. Σας λέω λοιπόν
ότι πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ επενδύθηκαν για νέους
αγρότες. Η πρόσκληση η οποία «τρέχει» τώρα αφορά σε 410 εκα-

τοµµύρια ευρώ. Θα σας πω ότι για τη βιολογική γεωργία, κτηνο-
τροφία, µελισσοκοµία διατέθηκαν περισσότερα από 700 εκατοµ-
µύρια. Η πρόσκληση που «τρέχει» τώρα είναι 288 εκατοµµύρια.
Αυτά είναι υποχρηµατοδότηση, προφανώς, έτσι; Δεν είναι αρκετά
χρήµατα. 

Θα σας πω ότι για το «Ύδωρ 2.0» αναµένεται να αντληθούν
πόροι πάνω από 4 δισεκατοµµύρια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε µεγάλα αρδευτικά έργα, έργα τα οποία γίνονται σε όλα τα
µήκη και τα πλάτη της Ελλάδος, στο Νέστο, στη Θεσσαλία, στην
Καλαµάτα, στην Κρήτη. Όλα αυτά γίνονται ακριβώς γι’ αυτό τον
λόγο, γιατί ουσιαστικά υπάρχει η δυνατότητα µέσω του δεύτερου
πυλώνα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων να έχει έναν κρίσιµο ρόλο. Κι αυτό είναι
κάτι το οποίο δεν νοµίζω ότι µπορεί εύκολα να το αµφισβητήσει
κανείς. 

Σχέδια βελτίωσης: Δόθηκαν περισσότερα από 300 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Στα ατοµικά προγράµµατα «LEADER», περισσότερα
από 600 εκατοµµύρια ευρώ. Να σας πω ποια είναι τα επόµενα
µέσω του στρατηγικού σχεδίου της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής,
κύριε Μάντζο; Για τους νέους αγρότες 410 εκατοµµύρια, για την
αγροτική οδοποιία 65, που ουσιαστικά µε την υπερδέσµευση θα
φτάσουν 300, για τη σύσταση και λειτουργία οµάδων παραγωγών
32 εκατοµµύρια και θα φτάσουν 100. Για την εξισωτική αποζη-
µίωση ζητήσαµε το ποσό τώρα από τον κ. Παπαθανάση των 235
εκατοµµυρίων, για τα µεγάλα εγγειοβελτιωτικά και αρδευτικά
έργα 169 εκατοµµύρια. Ουσιαστικά µε τη δυνατότητα της υπερ-
δέσµευσης θα φτάσουν στα 600. Για τη µεταποίηση 120 εκατοµ-
µύρια, για τα σχέδια βελτίωσης για τα θερµοκήπια 150 και θα
φτάσουν 300. Αυτά δεν είναι χρήµατα; Είναι υποχρηµατοδότηση,
αλήθεια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γιατί άκουσα κάποια πράγµατα τα οποία πραγµατικά δεν
µπορώ να τα συλλάβω, εκτός αν µιλάµε για διαφορετικά νούµερα
και για διαφορετική πραγµατικότητα.

ΟΠΕΚΕΠΕ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στι-
γµή αναγνώρισα ότι στον ΟΠΕΚΕΠΕ υπάρχουν προβλήµατα τα
οποία καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε. Τα προβλήµατα αυτά
έχουν µια αναφορά στο παρελθόν και έχουν µια αναφορά ουσια-
στικά σε διαδικασίες τις οποίες ποτέ δεν κατάφερε κανείς να τις
κάνει να λειτουργούν µέσα από όρους διαφάνειας. Και γι’ αυτό
όποτε θέλετε µπορούµε να συζητήσουµε.

Ποιο είναι το µείζον αυτή τη στιγµή; Να µην µπουν σε διακιν-
δύνευση οι ευρωπαϊκοί πόροι που κατευθύνονται στους Έλληνες
παραγωγούς. Έχει κάποιος άλλη άποψη γι’ αυτό; Πιστεύετε κάτι
διαφορετικό από αυτό; Αν το πιστεύετε, θέλω να µου το πείτε. 

Βεβαίως ευθύνη, χρέος και βασική υποχρέωση κάθε κυβέρνη-
σης και κάθε υπουργού είναι να εξυγιάνει τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Η προ-
σπάθεια αυτή πολλές φορές δεν πετυχαίνει. Γιατί πάντα εµπλέ-
κεται ο ανθρώπινος παράγοντας. Επαναλαµβάνω όµως για άλλη
µια φορά και το λέω ενώπιόν σας -το έχω πει πολλές φορές δη-
µόσια- ότι είναι το προσωπικό µου στοίχηµα και θέλω να µε κρί-
νετε γι’ αυτό. Εδώ θα είµαι και θέλω να µε κρίνετε, όχι όµως για
πράγµατα τα οποία υπάρχουν από το παρελθόν -προφανώς αφο-
ρούσαν και πολλές προηγούµενες κυβερνήσεις- µε τον ίδιο στε-
ρεότυπο επαναλαµβανόµενο τρόπο. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. 

ΕΛΓΑ καθυστερήσεις. Αλήθεια; Έχει ξαναπληρώσει ποτέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΕΛΓΑ 312 εκατοµµύρια ευρώ σε
περισσότερους από τριάντα τρεις χιλιάδες δικαιούχους µέσα σε
ένα χρόνο και εννοώ πέραν των συνηθισµένων γνωστών κατα-
στροφών που αποζηµιώνει; Το έχετε ξανά καταγεγραµµένο; Αν
το έχετε, ελάτε και πείτε µου ότι καθυστερεί ο ΕΛΓΑ. Αλήθεια,
έτσι είναι τα πράγµατα; 

Πείτε µου αλήθεια και κάτι ακόµη. Ποια κυβέρνηση είναι αυτή
που έδωσε 397 εκατοµµύρια για να κλείσουµε µε όλες τις οφει-
λές της προηγούµενης δεκαετίας µε τον ΕΛΓΑ, µε τη λεγόµενη
κρατική χρηµατοδότηση; Πάλι αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Πάλι αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Γι’ αυτό λοιπόν θα σας παρακαλούσα πολύ η κριτική σας του-
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λάχιστον να έχει µια βάση. Διότι αν µιλάµε για χρήµατα που δεν
έχουν δει ποτέ, δεν έχουν ξαναδεί ποτέ στην ιστορία του ΕΛΓΑ,
τουλάχιστον ας αναγνωρίσουµε και κάτι στην Κυβέρνηση και σε
αυτούς τους ανθρώπους που µέσα από δυσκολίες, µέσα από
προβλήµατα προσπαθούµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, τέθηκαν πολλά θέµατα, αλλά θα
προσπαθήσω να κλείσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όσο πιο σύντοµα µπο-
ρείτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε τι γίνεται
µε τις ζωονόσους σε όλη την Ευρώπη αυτή την περίοδο; Ξέρετε
ότι είναι ένα µόνιµο θέµα σε όλα τα ευρωπαϊκά συµβούλια η αντι-
µετώπιση διαφορετικών ζωονόσων ανά χώρα; 

Η Ελλάδα πέτυχε κάτι µοναδικό. Μια ζωονόσος και αναφέρο-
µαι στην πανώλη, που έθεσε σε πολύ µεγάλο κίνδυνο όλο το
ζωικό της κεφάλαιο, κατάφερε να την αντιµετωπίσει µε τον πλέον
αποτελεσµατικό τρόπο στο πλέον σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Στις αρχές Δεκεµβρίου έκλεισε οριστικά ο κύκλος της πανώλης. 

Μάλιστα επειδή άκουσα και πολλά, θυµάστε ποια ήταν η απο-
ζηµίωση για κάθε ζώο πριν τον «Ντάνελ»; Ήταν 87 ευρώ. Θυµά-
στε πόσο, αυτή η Κυβέρνηση πάλι, η κακή για εσάς, έκανε την
αποζηµίωση για κάθε ζώο την περίοδο του «Ντάνελ»; Την έκανε
150 ευρώ. Ξέρετε ποια είναι η αποζηµίωση που δίνουµε για την
πανώλη και µάλιστα έχουµε πιστώσει 13,5 εκατοµµύρια ευρώ -
εδώ είναι ο κ. Πετραλιάς- προκειµένου να δοθούν αποζηµιώσεις
στους κτηνοτρόφους που αναγκάστηκαν να θανατώσουν τα κο-
πάδια τους; Είναι 250 ευρώ το ζώο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Δεν τις έχουν πάρει
ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε. Δεν έχετε τον λόγο.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό λοιπόν δείχνει ότι είναι µια Κυβέρνηση η
οποία δεν βλέπει, δεν ενδιαφέρεται, δεν είναι ευαίσθητη απέναντι
σε αυτά τα γεγονότα τα οποία συµβαίνουν; Αν είναι έτσι, ελάτε
να µετρηθούµε τουλάχιστον µε κανόνες λογικής, όχι πολιτικής.
Εδώ δεν µιλάµε για πολιτική αυτή τη στιγµή. Εδώ µιλάµε για λο-
γική. Κι αν αυτό δεν µπορεί κανείς να το αναγνωρίσει, το κατα-
λαβαίνω. 

Προφανώς, για να το απαντήσω κι αυτό, έχουν καταβληθεί
πάνω από 3 εκατοµµύρια, κύριε Μάντζο, προκειµένου να προσ-
ληφθούν κτηνίατροι ως εποχικό προσωπικό και βεβαίως προ-
γραµµατίζονται µόνιµες προσλήψεις µε το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών.

Κύριε Καραθανασόπουλε, κλείνω µε µια δική σας επισήµανση.
Έχω την άποψη ότι τα ελληνικά προϊόντα είναι µοναδικά. Αν θα
έπρεπε να θέσω τον ελληνικό πρωτογενή τοµέα σε µια λογική
ανταγωνιστικότητας σε σχέση µε τα προϊόντα άλλων χωρών, θα
σας έλεγα ότι στο οικονοµικό επίπεδο είναι πολύ δύσκολο να τα
καταφέρουµε. Έχουµε όµως κάτι µοναδικό, την ποιότητα. 

Τα ελληνικά προϊόντα, µε τη συζήτηση που γίνεται για τη µε-
σογειακή διατροφή και τη δική τους υψηλή διατροφική αξία, µπο-
ρούν πραγµατικά να έχουν τεράστια τύχη και στην ευρωπαϊκή και
στην παγκόσµια αγορά. Πιστεύω δηλαδή ότι λάδι, ελιά, φέτα γρα-
βιέρα, µέλι, ακτινίδια, λαχανικά, οπωροκηπευτικά δεν µπορεί να
έχει καµµία χώρα στο επίπεδο της ποιότητας που τα παράγει η
Ελλάδα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό δεν το αµφισβη-
τούµε. Αµφισβητούµε …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ποια είναι η προσπάθεια η οποία γίνεται κε-
ντρικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ποια είναι η προσπάθεια που γίνεται στρατηγικά και κεντρικά;

Να δηµιουργήσουµε συνθήκες αειφορίας, να κρατήσουµε ζωντα-

νούς και να δώσουµε κίνητρα σε όλους τους Έλληνες παραγω-
γούς. Αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο και αυτός ο βασικός άξο-
νας της πολιτικής µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αν µου λέτε, παραδείγµατος χάριν, ότι αυτή τη
στιγµή η κλιµατική κρίση έχει δηµιουργήσει άλλα δεδοµένα, προ-
φανώς κι είναι έτσι. 

Εγώ θα το αµφισβητήσω; Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Για τη νοθεία στο λάδι τι έχετε

κάνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Η ευκολία µε την οποία ο καθένας µπορεί να πε-
τάγεται και να λέει οτιδήποτε είναι µια καθιερωµένη πρακτική και
στη δηµόσια λογική και στον δηµόσιο διάλογο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τα βαφτίζουν ιταλικά και ισπα-
νικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, το
θεωρείτε σωστό;

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αλλά θέλω να σας παρακαλέσω, όποτε θέλετε,
να έρθετε να µε ρωτήσετε, να κάνετε επίκαιρη επερώτηση, αν θέ-
λετε να έρθετε να σας ενηµερώσω, γιατί το να λέει κανείς µε ευ-
κολία οτιδήποτε χωρίς να αναλαµβάνει ούτε το κόστος το
πραγµατικό ούτε το κόστος της δικής του επιχειρηµατολογίας,
προφανώς είναι κάτι που στο τέλος της ηµέρας κρίνουν οι Έλ-
ληνες πολίτες. Αυτή είναι η αλήθεια. Αλλά το να παραποιούµε µια
πραγµατικότητα η οποία είναι καταγεγραµµένη, προφανώς απέ-
χει και από την ίδια την πολιτική συζήτηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Είχε ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού ο κ. Κόκκαλης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Για ένα λεπτό, διότι αναφέρθηκε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θετικά αναφέρθηκα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, ναι, ευχαριστώ για την καλή σας

πρόθεση.
Με τη διαφορά, όµως, ότι αυτή η ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, και

βέβαια πήρε την έγκριση της Τραπέζης της Ελλάδος του κ.
Στουρνάρα -σας την έχω στείλει- και προέβλεπε τρία πράγµατα:
Διαγραφή όλων των εξωλογιστικών τόκων, δυνατότητα διαγρα-
φής έως και 60% του κεφαλαίου και υπολογισµό των πανωτοκίων.
Διήρκησε µόλις για έξι µήνες, γιατί έγιναν εκλογές το 2019 και
καταργήθηκε. Μακάρι και εσείς να φέρετε τέτοιου είδους ρυθµί-
σεις και ακόµη καλύτερες, έτσι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σε ένα µήνα θα τα πούµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Επαναλαµβάνω. Οι ρυθµίσεις αυτές
είχαν πάρει ήδη την έγκριση. Απλά καταργήθηκαν µε την ανά-
ληψη της εξουσίας από τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν φταίω εγώ, η
ιστορία το λέει, η πραγµατικότητα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εδώ είµαστε….

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αυτό είναι. Τι να κάνουµε; Ρωτήστε
τον κ. Στουρνάρα. Έξι µήνες. Ρωτήστε τον κ. Στουρνάρα, τον κ.
Ζαββό, τα γνωρίζουν. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Τον έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κεφαλογιάννης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο προ-
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ϋπολογισµός του 2025 για τον οποίο συζητάµε σήµερα συνδυάζει
τα εξής τρία στοιχεία: Πρώτον, τη δηµοσιονοµική σύνεση, ώστε
να µην ξοδεύουµε περισσότερα από αυτά που αντέχουµε. Δεύ-
τερον, την ανάπτυξη που αποτελεί πολύ σηµαντικό στοιχείο για
την πρόοδο της χώρας. Τρίτον, δράσεις για την κοινωνική συνοχή
και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Ξεκινώντας µε τη δηµοσιονοµική σύνεση, η Ελλάδα θα έχει για
φέτος το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα σε ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Παράλληλα, όµως, έχουµε δρα-
στική αποκλιµάκωση του χρέους, τη µεγαλύτερη στην ιστορία
της Ευρωζώνης, από 209,4% σε σχέση µε το ΑΕΠ το 2020 σε
147,5% σήµερα. Τι σηµαίνει, όµως, αυτό για τους συµπολίτες
µας; Σηµαίνει ότι η γρήγορη µείωση του δηµόσιου χρέους περ-
νάει στα επιτόκια δανεισµού του κράτους, αλλά και του ιδιωτικού
τοµέα, δηλαδή των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών. Μικρό-
τερα επιτόκια δανεισµού σηµαίνει περισσότερες επενδύσεις, µε-
γαλύτερη απασχόληση και υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης.
Έχουµε, επίσης, υπεραπόδοση των εσόδων κατά 3,7 δισεκατοµ-
µύρια. Αυτό οφείλεται στις παρεµβάσεις για την αντιµετώπιση
της φοροδιαφυγής. Οφείλεται, επίσης, στην ανάπτυξη και τη δι-
εύρυνση των ηλεκτρονικών συναλλαγών. Αυτά τα χρήµατα επι-
στρέφουν στην κοινωνία µε αύξηση των δηµόσιων επενδύσεων
σε κρίσιµα έργα υποδοµής, µε την ενίσχυση της υγείας, της παι-
δείας και τη στήριξη των ασθενέστερων.

Η Κυβέρνηση έδωσε µια µάχη κατά της φοροδιαφυγής µε χει-
ροπιαστά αποτελέσµατα. Οι επιδόσεις αυτές αποδεικνύουν τα
αποτελέσµατα των ψηφιακών εργαλείων που αναπτύχθηκαν για
τον περιορισµό της φοροδιαφυγής: σε πρώτη φάση η διασύν-
δεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές και η πλατφόρµα my-
DATA. Και δεν σταµατάµε εκεί, καθώς το 2025 αυτή η
προσπάθεια θα ενταθεί µε νέα εργαλεία και υπηρεσίες, όπως το
ψηφιακό πελατολόγιο, την επέκταση του ηλεκτρονικού τιµολο-
γίου, το ψηφιακό δελτίο αποστολής, τις νέες διαλειτουργικότητες
του Κτηµατολογίου και άλλα εργαλεία που θα ολοκληρώσουν
αυτήν τη µεγάλη φορολογική µεταρρύθµιση, µια µεταρρύθµιση
που έχει στον πυρήνα της τη δικαιοσύνη. Πώς αποτυπώνεται
τώρα αυτό στην κοινωνία; Με καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη,
µε µειώσεις φόρων, µε την ενίσχυση των συνταξιούχων, µε το επί-
δοµα γέννησης, µε την αύξηση των αποζηµιώσεων για τις εφη-
µερίες των γιατρών, µε τα αυξηµένα κονδύλια του προϋπο-
λογισµού που σήµερα συζητάµε για την υγεία, για την παιδεία,
για τις εθνικές µας δυνάµεις. 

Πάµε τώρα στους δείκτες της ανάπτυξης. Στην τριετία 2023-
2025 η Ελλάδα θα έχει σωρευτική ανάπτυξη 6,9% και η Ευρω-
ζώνη µόλις 2,5%. Η ανεργία από 17,9% το 2019 µειώθηκε στο
9,7% σήµερα, µε µισό εκατοµµύριο νέες θέσεις εργασίας. Είναι
σηµαντικό ότι περιορίστηκαν και τα ποσοστά µερικής απασχόλη-
σης. Οι εργαζόµενοι πλήρους απασχόλησης αυξήθηκαν τα τε-
λευταία πεντέµισι χρόνια κατά 560.000. Το 2019 οι επενδύσεις
ήταν στο 11% του ΑΕΠ και σήµερα στην Ελλάδα είναι στο 17,5%,
ενώ µία ακόµη πολύ µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης είναι ότι η
Ελλάδα είναι στην έκτη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς
την απορρόφηση των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης και
στην έβδοµη ως προς το ΕΣΠΑ. 

Στη χώρα µας συντελείται, λοιπόν, ένας τεράστιος µετασχη-
µατισµός µέσα από τις µεγάλες δηµόσιες και ιδιωτικές επενδύ-
σεις, οι οποίες αποτελούν µέρος µιας ευρύτερης στρατηγικής
για την ενίσχυση της οικονοµίας µας, διατηρώντας παράλληλα
τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, η οποία δηµιουργεί τις κατάλλη-
λες συνθήκες για την προσέλκυση παραγωγικών επενδύσεων
τόσο εγχώριων, όσο και διεθνών. Και το σηµαντικότερο, η Ελ-
λάδα παραµένει πυλώνας σταθερότητας σε µία περιοχή γεµάτη
µε γεωπολιτικές προκλήσεις. 

Για να ολοκληρώσουµε τώρα µε το τρίτο σηµείο του προϋπο-
λογισµού, την κοινωνική συνοχή, που είναι και το απώτατο ζητού-
µενο από την κοινωνία, ο κρατικός προϋπολογισµός του 2025
εξασφαλίζει πρόνοιες που κάνουν πιο ισχυρή και ανθεκτική την
οικονοµία µας. Είναι ένας προϋπολογισµός κυρίως µε κοινωνικό
πρόσηµο. Οι µόνιµες θετικές παρεµβάσεις ξεπερνούν το 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Περιλαµβάνει, επίσης, δώδεκα αυξήσεις απο-
δοχών και δώδεκα µειώσεις φόρων. Ο µέσος µισθός το 2019 ήταν

στα 1.046 ευρώ. Σήµερα είναι στα 1.445 ευρώ. Βρισκόµαστε πολύ
κοντά στον στόχο που έχουµε θέσει για 1.500 ευρώ στο τέλος
της τετραετίας. 

Παράλληλα, ο προϋπολογισµός του 2025 προωθεί θεσµικά
µέτρα που εστιάζουν στην ενίσχυση των επενδύσεων και της και-
νοτοµίας, στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού ζητήµατος, που
είναι το µεγαλύτερο στοίχηµα για την πατρίδα µας, στις δαπάνες
για την εθνική άµυνα, στα κονδύλια για την υγεία. Σε σχέση µε
το 2019, σήµερα οι δαπάνες για την υγεία έχουν αυξηθεί κατά
74%, οι δαπάνες για την άµυνα κατά 73%, γεγονός που υπογραµ-
µίζει και τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης. Βεβαίως, υπάρ-
χουν πρόσθετα µέτρα και για τις τράπεζες. Έχει ολοκληρωθεί η
εξυγίανσή τους µε σηµαντική βοήθεια του κράτους και των φο-
ρολογουµένων. Οι τράπεζες πρέπει µε τη σειρά τους να επιστρέ-
ψουν µε µεγαλύτερη υπευθυνότητα προς την κοινωνία το µέ-
ρισµα ανάπτυξης που τους αναλογεί.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
καταθέτει σήµερα έναν ρεαλιστικό, αναλυτικό και πλήρως κοστο-
λογηµένο προϋπολογισµό, εναρµονισµένο µε την επίτευξη των
µακροοικονοµικών στόχων. Ποιοι είναι αυτοί οι στόχοι; Η οικονο-
µική σταθερότητα, η βιώσιµη ανάπτυξη και η κοινωνική ευηµερία.
Ο ελληνικός λαός, σε αντίθεση µε εσάς, δεν έχει κοντή µνήµη.
Αντιθέτως, κρίνει και συγκρίνει. Και πιστέψτε µε, όχι τα λόγια,
αλλά τα έργα. Συγκρίνει τις λελογισµένες πολιτικές της Κυβέρ-
νησης µε την παλαιοκοµµατικού τύπου παροχολογία που προ-
σπαθείτε να παρουσιάσετε. 

Βέβαια, δεν είναι η πρώτη φορά που το κάνετε και φοβάµαι ότι
δεν είναι και η τελευταία. Βλέπετε πλέον ότι η Ελλάδα των επεν-
δύσεων και της προόδου αποτελεί παράδειγµα προς µίµηση για
την Ευρώπη και όχι παράδειγµα προς αποφυγή. Παρά, λοιπόν,
τις τεκτονικές αλλαγές στη διεθνή σκακιέρα, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
εγγυώνται ότι η Ελλάδα πορεύεται µε σταθερότητα και αποφα-
σιστικότητα, µε συνετή και ορθολογική διαχείριση των δηµοσίων
πόρων, µε έναν προϋπολογισµό οικονοµικά άρτιο και κυρίως δη-
µοσιονοµικά υπεύθυνο. 

Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, σας καλώ να ψηφίσετε τον
προϋπολογισµό. Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεφαλογιάννη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός, Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ, και µετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε
σήµερα για τον προϋπολογισµό στη χώρα µας. Όµως, πρέπει να
κοιτάµε και τη µεγάλη εικόνα, να βλέπουµε το ευρύτερο τοπίο
στην περιοχή µας και διεθνώς. Δυστυχώς, βρισκόµαστε σε µια
περίοδο γεωπολιτικών αλλαγών, περίοδο αστάθειας και δυστυ-
χώς βλέπουµε να ενισχύεται ο ρόλος της Τουρκίας. Το είδαµε
στη Συρία όπου ένα στυγερό, αυταρχικό καθεστώς έπεσε, αλλά
φαίνεται ότι αντικαθίσταται από µια ισλαµιστική δύναµη µε τη
στήριξη της Τουρκίας. 

Μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες η Κυβέρνηση της χώρας µας
όφειλε να ετοιµάσει τη χώρα για να αντιµετωπίσει τις νέες προ-
κλήσεις, να θωρακίσει τη χώρα µας, να προασπίσει την κυριαρχία
και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, αλλά να προσφέρει βελτιώνο-
ντας και το παραγωγικό µοντέλο και ταυτόχρονα να φροντίσει
και την κοινωνική συνοχή. 

Πετυχαίνει αυτόν τον στόχο ο προϋπολογισµός που συζητάµε
σήµερα; Εµείς λέµε όχι. Όσοι µας βλέπουν και µας παρακολου-
θούν διαπιστώνουν ότι από τη µία τα κυβερνητικά στελέχη και οι
συνάδελφοι Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας προσπα-
θούν να παρουσιάσουν µια εξωραϊσµένη εικόνα, µια εικόνα επι-
τυχίας, µια εικόνα ότι όλα πηγαίνουν καλά. Δυστυχώς, όµως,
βλέπουµε ότι εσείς ακολουθείτε την πεπατηµένη, ακολουθείτε τις
ίδιες συνταγές όπως µε τους προηγούµενους προϋπολογισµούς
και τα αποτελέσµατα δεν είναι θετικά για την κοινωνική πλει-
οψηφία. 

Εµείς αυτό που αναδεικνύουµε είναι οι ανάγκες της κοινωνικής
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πλειοψηφίας που δεν ικανοποιούνται µε τον προϋπολογισµό που
έχετε καταθέσει. Και ξέρετε δεν το λέµε µόνοι µας. Με εµάς συµ-
φωνούν και µεγάλα στρώµατα του ελληνικού λαού -µεσαία και
κατώτερα οικονοµικά στρώµατα- αλλά συµφωνούν και διεθνείς
και ευρωπαϊκοί και εγχώριοι φορείς, όπως ο ΟΟΣΑ, η EURO-
STAT, η ΕΛΣΤΑΤ και το ΚΕΠΕ, το Κέντρο Προγραµµατισµού και
Οικονοµικών Ερευνών. 

Η καθηµερινότητα, δυστυχώς, περιλαµβάνει για τους πολίτες
ακρίβεια, περιλαµβάνει στεγαστική κρίση, περιλαµβάνει ελλείψεις
σε δηµόσια νοσοκοµεία, στα σχολεία µας, περιλαµβάνει και δη-
µογραφική κρίση δυστυχώς.

Πάµε να δούµε και τα νούµερα. Είναι προτελευταίοι οι Έλληνες
και οι Ελληνίδες σε αγοραστική δύναµη. Μόνο η Βουλγαρία µας
περνάει και είναι χειρότερη. Για τη στέγη ξοδεύεται το 35% του
εισοδήµατός µας. Είναι το χειρότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Έχουν αυξηθεί 178% οι πλειστηριασµοί και οι κατασχέσεις. Έχει
αυξηθεί 16 δισεκατοµµύρια το ιδιωτικό χρέος µε τη δική σας δια-
κυβέρνηση. Σε 1,5 δισεκατοµµύριο ανέρχονται οι οφειλές του δη-
µοσίου προς τους πολίτες, προς τους ιδιώτες. Δηλαδή, τι έχουµε;
Από τη µία, έχουµε υπερχρέωση νοικοκυριών και επιχειρήσεων
και, από την άλλη, καθυστέρηση στις πληρωµές του δηµοσίου. 

Επίσης, βρισκόµαστε δυστυχώς στις χειρότερες θέσεις στις
ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία. Αυτό είναι το δηµόσιο σύστηµα
που λέτε ότι ενισχύετε, το ΕΣΥ που δήθεν ενισχύετε και καλού-
µαστε να πληρώσουµε 2,5 δισεκατοµµύρια επιπλέον φόρους για
το 2025. Παραπάνω έσοδα 2,5 δισεκατοµµυρίων προβλέπει ο
προϋπολογισµός. Το 1,5 δισεκατοµµύριο από αυτά είναι από έµ-
µεσους φόρους, τους πιο άδικους φόρους γιατί πλήττουν ιδιαί-
τερα τα µεσαία και χαµηλότερα στρώµατα.

Και, από την άλλη, τι έχουµε; Εσείς έχετε στο 5% τα µερίσµατα
για τους έχοντες και κατέχοντες. Πρόκειται για δύο µέτρα και
δύο σταθµά, λοιπόν.

Τα βλέπουµε, τα γνωρίζουµε όλα αυτά. Και εσείς τα βλέπετε
και τα γνωρίζετε. Προσπαθείτε, όµως, να πείσετε τον εαυτό σας
ότι πάνε καλά τα πράγµατα. Επιµένετε να περιγράφετε µια ανε-
στραµµένη πραγµατικότητα. Φέρνετε, λοιπόν, ξανά έναν προϋπο-
λογισµό που δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες και στις προτε-
ραιότητες του ελληνικού λαού. Ίσα-ίσα κάνει χειρότερη την κα-
θηµερινότητά του. Φέρνετε έναν προϋπολογισµό που είναι κοι-
νωνικά άδικος και διατηρεί και ενισχύει τις ανισότητες, έναν
προϋπολογισµό που επιτρέπει τα υπερέσοδα των ολιγοπωλίων
στην ενέργεια, στα διυλιστήρια, στις τράπεζες που γίνεται πολύ
µεγάλη συζήτηση τελευταία και επιβάλλει τη λιτότητα και περαι-
τέρω απώλεια εισοδήµατος για τους πολλούς. 

Είναι ένας προϋπολογισµός, λοιπόν, που αδιαφορεί για τα δί-
καια αιτήµατα των εργαζοµένων, των µικροµεσαίων, των επαγ-
γελµατιών, των επιστηµόνων, των αγροτών, των συνταξιούχων
και της νέας γενιάς. Είναι ένας προϋπολογισµός που συντηρεί
και εντείνει την υποβάθµιση των κοινωνικών δικαιωµάτων και συ-
ντηρεί και εντείνει και την αδικία που χαρακτηρίζει τη διακυβέρ-
νησή σας από τον Ιούλιο του 2019 έως και σήµερα. 

Ανάλογη είναι η κατάσταση και στη δηµόσια παιδεία και ανα-
φέροµαι στη δηµόσια παιδεία, γιατί είναι η πιο σίγουρη επένδυση
για το παρόν και το µέλλον. Τι κάνετε εσείς; Το 2023 ήταν 2,9%
του ΑΕΠ οι δαπάνες για την παιδεία, το 2024 2,8 και για το 2025
προϋπολογίζετε 2,7 δισεκατοµµύρια του ΑΕΠ για την παιδεία.
Μειώνεται, δηλαδή, το κόστος, η δαπάνη για την παιδεία από τη
δική σας διακυβέρνηση. Αυτό δείχνει και τις προτεραιότητες σας
και τις επιλογές σας. 

Τι έχουµε στη δηµόσια εκπαίδευση; Έλλειψη πόρων και προ-
σωπικού, κλείσιµο σχολείων. Διακόσια σχολεία έχουν κλείσει µε
τη δική σας διακυβέρνηση. Έχουµε συγχωνεύσεις τµηµάτων -βί-
αιες συγχωνεύσεις τµηµάτων- έως και τριάντα µαθητές σε κάθε
τάξη. Από όλη την Ελλάδα παίρνουµε µηνύµατα διαµαρτυρίας
για αυτή την κατάσταση που έχετε δηµιουργήσει. Έχουµε προ-
βλήµατα στέγασης και µετακίνησης για τους εκπαιδευτικούς και
τους µαθητές, επικίνδυνες και ακατάλληλες σχολικές τάξεις και
υποδοµές και εγκαταστάσεις συνολικά για τα σχολεία µας, συν-
θήκες αυταρχισµού και πειθαρχικές διώξεις ενάντια των εκπαι-
δευτικών και, βεβαίως, έχετε επιβάλλει την τιµωρητική αξιολό-
γηση. 

Επίσης, υπάρχουν τεράστια προβλήµατα στην ειδική αγωγή,
υπονόµευση και υποβάθµιση του δηµόσιου και δωρεάν σχολείου
και του δηµόσιου και δωρεάν πανεπιστηµίου. Η µέριµνά σας,
αυτό που φροντίζετε, είναι να ιδρύσετε αντισυνταγµατικά ιδιωτι-
κές σχολές και όλα υπέρ των ιδιωτών των κολεγίων. Εµείς επιµέ-
νουµε ότι είναι απαραίτητη µια δηµόσια γενναία αύξηση πόρων
για τη δηµόσια εκπαίδευση. Όπως είπα και προηγουµένως, είναι
η πιο σίγουρη επένδυση και οφείλουµε να δώσουµε έµφαση σε
αυτό. Χρειάζονται πραγµατικές και επαρκείς προσλήψεις εκπαι-
δευτικών. Είπε ο Υπουργός δέκα χιλιάδες νέες προσλήψεις. Αυτή
είναι η αλήθεια; Όχι. Τεσσερισήµισι χιλιάδες είναι οι αποχωρή-
σεις, οι συνταξιοδοτήσεις που έχουν γίνει. Άρα, δεν µιλάµε για
δέκα χιλιάδες νέες προσλήψεις. Είναι εξίµισι χιλιάδες στην καλύ-
τερη περίπτωση. Φτάνουν; Όχι, γιατί στην Ελλάδα το 40% των
εκπαιδευτικών αναγκών καλύπτονται µε αναπληρωτές. Πόσο
είναι ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση των αναπληρωτών;
Είναι 5%. Πότε θα φτάσουµε µε αυτό τον ρυθµό προσλήψεων να
προσεγγίσουµε έστω τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης;
Κατά τα άλλα, µας λέτε ότι είµαστε Ευρώπη.

Χρειάζεται στήριξη των εκπαιδευτικών ιδίως σε συνθήκες γε-
νικευµένης ακρίβειας και στεγαστικής κρίσης. Χρειάζεται ουσια-
στική επιµόρφωσή τους βεβαίως και δεν πρέπει να αφήνουµε
µόνους τους γονείς και τους εκπαιδευτικούς να αντιµετωπίζουν
σύνθετα και πολυποίκιλα προβλήµατα, κοινωνικά προβλήµατα,
όπως είναι ο σχολικός εκφοβισµός που έχει αυξηθεί τελευταία. 

Θέλουµε και στήριξη του δηµόσιου πανεπιστηµίου µε πρόσ-
ληψη µελών ΔΕΠ, πόρους για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, ενίσχυση
πραγµατική να λυθεί το θέµα της επισφάλειας των ερευνητών
µας. Έχουν σχέσεις επισφαλείς εργασίας και αναγκάζονται πολ-
λοί να µεταναστεύσουν και χάνουµε ένα τεράστιο επιστηµονικό
κεφάλαιο. Αυτό είναι το πραγµατικό brain drain και συνεχίζεται
γιατί δεν φροντίζετε να έχουµε ένα ασφαλές περιβάλλον µε οι-
κονοµικές απολαβές, δίκαιες απολαβές για αυτό το τεράστιο κε-
φάλαιο που λέγεται ερευνητικό προσωπικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συντοµεύετε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ναι, κύριε
Πρόεδρε.

Πριν κλείσω, δύο λόγια θέλω να πω για την Ηλεία, για τον τόπο
µου. Βιώνει την ακύρωση, την οπισθοδρόµηση, την υποβάθµιση
από την Κυβέρνηση. 

Ξεκινώ µε τις υγειονοµικές µονάδες. Υπάρχουν τεράστιες ελ-
λείψεις γιατρών. Στέλνουν από άλλους νοµούς –Αχαΐα, Αρκαδία,
Μεσσηνία- γιατρούς για να βγουν οι εφηµερίες στα νοσοκοµεία
µας. 

Λειτουργούσαν δύο πανεπιστηµιακά τµήµατα. Καταργήθηκαν,
έφυγαν. Η Ηλεία µοναδικός νόµος που δεν έχει κανένα πανεπι-
στηµιακό τµήµα.

Επίσης, µεγάλα έργα υποδοµών έχουν ακυρωθεί. Έχουν πάει
πίσω. Ήταν δροµολογηµένα, προχωρούσαν, δυστυχώς καθυστε-
ρούν.

Αγρότες -είπε ο Υπουργός προηγουµένως. Τεράστιο κόστος
παραγωγής, κλιµατική αλλαγή που προκαλεί προβλήµατα στους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους µας. Δεν αποζηµιώνονται. Μει-
ωµένες ενισχύσεις. Αλαλούµ µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Δυσλειτουργίες
στον ΕΛΓΑ. Σας λέµε αναµορφώστε το πλαίσιο του ΕΛΓΑ, τον κα-
νονισµό του ΕΛΓΑ στις σύγχρονες απαιτήσεις. Δεν το κάνετε
πέντε χρόνια, πεντέµισι τώρα. Και µας είπε ως Υπουργός ότι επι-
στρέφουµε, λέει, τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στους αγρότες.
Δύο χρόνια σας το λέµε. Τότε µας λέγατε ότι ψάχνουµε λεφτό-
δεντρα. Τώρα το εφαρµόζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εµείς το προ-
τείναµε εδώ και δύο χρόνια; Γιατί δεν το κάνατε; Λέγατε ότι είναι
λεφτόδεντα, ότι ψάχναµε λεφτόδεντρα τότε. Τώρα το κάνετε.

Σε κάθε περίπτωση, συνοψίζοντας, αυτός ο προϋπολογισµός
δεν προσφέρει λύσεις. Μεγαλώνει, ενισχύει τα προβλήµατα,
εντείνει τις ανισότητες, συρρικνώνει το κοινωνικό κράτος, υπο-
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βαθµίζει τα δηµόσια αγαθά της υγείας και της παιδείας.
Είµαστε απέναντι σε αυτή τη λογική. Θέλουµε προοδευτικές

απαντήσεις στις σύγχρονες προκλήσεις της πατρίδας µας. Είµα-
στε υπέρ της ενίσχυσης της δηµόσιας υγείας και εκπαίδευσης.
Είµαστε υπέρ µιας διακυβέρνησης που σχεδιάζει και υλοποιεί ένα
βελτιωµένο παραγωγικό µοντέλο για τη χώρα µας, που δηµιουρ-
γεί ποιοτικές και καλά αµειβόµενες σχέσεις και θέσεις εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Η οικονοµία

πρέπει να έχει στο επίκεντρο τον άνθρωπο.
Εµείς θέλουµε το χαµόγελο, την ελπίδα, την αισιοδοξία µε προ-

οδευτικές λύσεις.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καλαµατιανό. Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Σκυλακάκης.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ξεκινήσω την εισήγησή µου για τον προϋπολογισµό του 2025 σε
σχέση µε τα δικά µας θέµατα, παρουσιάζοντας τα συµβαίνοντα
στον χώρο της ενέργειας.

Το 2025, µε βάση το ΕΣΕΚ και τον προγραµµατισµό και τις
προβλέψεις όλων, θα φτάσουµε να έχουµε περίπου 16 GW ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Για να έχετε ένα µέτρο σύγκρισης,
µιλάµε για 6 GW παραπάνω από το 2022. Αυτή είναι η τεράστια
στρατηγική αλλαγή -ακόµα µεγαλύτερη όταν συγκρίνουµε από
το 2019-, την οποία επιτυγχάνει αυτή η Κυβέρνηση, εισάγοντας
στην οικονοµία ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, οι οποίες παρέ-
χουν ρεύµα πολύ φθηνότερα από οποιοδήποτε άλλο µέσο. Ξα-
ναλέω τα νούµερα: Από το 2022 µέχρι το 2025 από τα 10 GW στα
16 GW. Μιλάµε για αιολικά και φωτοβολταϊκά αποκλειστικά.

Η επιτυχία αυτή, η οποία µε ασφάλεια µάς οδηγεί σε χαµηλό-
τερες τιµές -γιατί αυτός είναι ο δρόµος- και σε ενεργειακή ανε-
ξαρτησία και αυτάρκεια, στηρίζεται σε µια συνολική πολιτική της
Κυβέρνησης, στην οποία τον περασµένο χρόνο προστέθηκαν και
καινούργια εργαλεία. Προστέθηκαν τα βιοµηχανικά ΡΡΑ που
πήραν προτεραιότητα. Προστέθηκαν τα αγροτικά ΡΡΑ, που
πήραν προτεραιότητα. Προστέθηκε η απελευθέρωση µπαταριών,
που είναι κρίσιµη, γιατί κανένας επενδυτής δεν θα µπει να κάνει
αυτές τις µαζικές και δεν θα έµπαινε να κάνει αυτές τις µαζικές
επενδύσεις, αν δεν υπήρχε ταυτόχρονα δυνατότητα και για πρό-
σθετες µπαταρίες µε τρεις τρόπους. Περάσαµε πριν από έναν
περίπου µήνα τη σχετική νοµοθέτηση, που επιτρέψαµε εγκατά-
σταση µπαταριών χωρίς επιδοτήσεις σε υφιστάµενα φωτοβολ-
ταϊκά µετά το 2019. Επιτρέψαµε, επίσης χωρίς επιδοτήσεις, εκεί
που υπάρχει έτοιµος ηλεκτρικός χώρος τα παλιά θερµικά καθώς
και stand alone µπαταρίες.

Ταυτόχρονα, προωθούµε ταχύτατα -αυτό ακόµη δεν έχει επί-
πτωση, θα έχει επίπτωση µετά από 2028, 2029, 2030- τις offshore
ανεµογεννήτριες, τις εξωχώριες ανεµογεννήτριες. Ολοκληρώνε-
ται το σχέδιο για τη χωροθέτηση. Πέρασε όλες τις διαδικασίες,
ακόµα και από το ΚΑΣ και από παντού. Τώρα πηγαίνουµε στις
έρευνες βυθού και έρευνες ανέµου, που είναι αναγκαίες, για να
βγουν οι διαγωνισµοί.

Συνέπεια αυτών των εξελίξεων, της ταχύτατης ανάπτυξης των
ΑΠΕ, είναι η καθοδική τάση προς τις τιµές, παρά τις αντιδράσεις
πολλών και διαφόρων. Διότι ένα φαινόµενο πρόσφατο µε τις ΑΠΕ
είναι ότι όλοι θέλουν τις ΑΠΕ στην Ελλάδα, αλλά κανένας τις ΑΠΕ
σε οποιονδήποτε ελληνικό νόµο. Οπότε, θα πρέπει να βρούµε ένα
µέρος της Ελλάδας που να µην έχουµε ελληνικούς νοµούς.
Τέλος πάντων, αυτά τα λύνουµε µε λογική και σύνεση καθώς
προχωρούν τα πράγµατα. Αυτή, όµως, η πολύ µεγάλη ανάπτυξη
των ΑΠΕ, οδηγεί, ταυτόχρονα µε άλλα µέτρα που παίρνουµε, και
σε καθοδική τάση προς τις τιµές. Το 2024 είχαµε περίπου 10%
κάτω στις τιµές λιανικής σε σχέση µε το 2023, παρά το γεγονός
ότι έχουµε δύο µίνι ενεργειακές κρίσεις, µία στη νοτιοανατολική
Ευρώπη το περασµένο καλοκαίρι µε ακραίες τιµές και µία τώρα,
που είναι σε εξέλιξη, µε κακές τιµές σε ολόκληρη την Ευρώπη,
όχι µόνο σε εµάς. Είναι χαρακτηριστικό ότι τον τελευταίο µήνα

αντί να είµαστε πρώτοι στην τιµή της χονδρικής, όπως είµαστε
επί χρόνια και χρόνια στην Ευρώπη, έχουµε πέσει και είµαστε και
όγδοοι και πέµπτη και δέκατοι και δέκατοι ένατοι και εικοστοί
πρώτοι στην τιµή της χονδρικής, ακριβώς διότι έχουµε πετύχει
αυτή την πολύ µεγάλη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών.

Ταυτόχρονα, πήραµε τον τελευταίο χρόνο σηµαντικά µέτρα
υπέρ του καταναλωτή. Να ξεκινήσω από το πράσινο τιµολόγιο,
το οποίο τι εξασφάλισε; Για πρώτη φορά διαφάνεια στις τιµές.
Ξέρουν πλέον οι πολίτες τι τιµές έχουν οι πάροχοι µε ένα αµέσως
συγκρίσιµο τιµολόγιο, κάτι που δεν υπήρχε καθόλου ούτε το είχε
σκεφτεί κανείς.

Προσθέσαµε, εκτός από το πράσινο τιµολόγιο που έφερε δια-
φάνεια, το τιµολόγιο για τους αγρότες και το ανέφερε και ο συ-
νάδελφος ο κ. Τσιάρας. Έχουν µπει όλοι όσοι έχουν αγροτικό
ρεύµα και οι ΤΟΕΒ σε ένα τιµολόγιο εξαιρετικά χαµηλό και το
οποίο τους εξασφαλίζει και τώρα που υπάρχει µια µίνι ενεργειακή
ένταση πολύ φθηνότερες τιµές από οποιονδήποτε και µέχρι την
επόµενη δεκαετία φθηνότερες τιµές.

Ταυτόχρονα, κάναµε ρύθµιση και των αγροτικών χρεών στο
ηλεκτρικό. Εξορθολογήσαµε την ιστορία net metering-net billing
που, που επιβαρύνει τον καταναλωτή. Το net metering δίνει λεφτά
στον επενδυτή από τον καταναλωτή. Είπαµε όχι πλέον λεφτά
στους επενδυτές. Οι καταναλωτές πρέπει να προστατεύονται, εξ
ου και κινούµενα προς µείωση παντού -σταµάτησαν και οι ταρί-
φες και οι επιδοτήσεις- και όσοι θέλουν να κάνουν επενδύσεις,
πηγαίνουν στην αγορά. Αυτή είναι µια πολύ µεγάλη διαφοροποί-
ηση, σε σχέση µε την ιστορία των ΑΠΕ, την οποία κανένας δεν
έχει επαρκώς καταγράψει, κατά τη γνώµη µου.

Ταυτόχρονα, προχωρήσαµε στην αυστηροποίηση των ρευµα-
τοκλοπών µε νοµοθεσία που περάσαµε και θα δείτε τα αποτελέ-
σµατα, καθώς θα αρχίσουµε να αποκτούµε στοιχεία για τις
ρευµατοκλοπές του 2024 και του 2025. Κάνουµε µηνιαία καταµέ-
τρηση. Ήδη έχουµε φτάσει στο 70% των νοικοκυριών και στο
90% της ενέργειας να κάνουµε µηνιαία καταµέτρηση

Κάναµε το κοινωνικό τιµολόγιο για τους πολυτέκνους, που
ήταν µία εκκρεµότητα την οποία είχαµε.

Θεσπίσαµε για πρώτη φορά επίδοµα σε αυτούς που θερµαίνο-
νται µε ηλεκτρισµό, µια µεγάλη παράλειψη η οποία υπήρχε.

Οι κοινωνικά ευάλωτοι, οι ΚΟΤ, προβλέπουµε τώρα ότι θα
έχουν επιπλέον κιλοβατώρες τον χειµώνα, κάτι που επίσης δεν
υπήρχε.

Επιπλέον, στο πλαίσιο των κοινωνικών δράσεων, ρυθµίσαµε -
οι συνάδελφοι στη δυτική Μακεδονία καταλαβαίνουν την τερά-
στια σηµασία που έχει αυτό- το µεγάλο θέµα των τηλεθερµάν-
σεων, που ήταν πνιγµένα στα χρέη και όλα τα χρέη διευθετήθη-
καν µε συµµετοχή όλων των πλευρών και εξασφαλίστηκε για την
επόµενη εικοσαετία µε πολύ καλές τιµές η τηλεθέρµανση για τις
µεγάλες πόλεις της δυτικής Μακεδονίας, κάτι που ψήφισε πριν
από λίγο καιρό η Βουλή.

Ταυτόχρονα, είναι σε πλήρη εξέλιξη το πρόγραµµα «ΑΠΟΛ-
ΛΩΝ», το οποίο θα διασφαλίσει αντίστοιχα µε τους αγρότες τα
ίδια πλεονεκτήµατα τόσο στην τοπική αυτοδιοίκηση όσο και
στους κοινωνικά ευάλωτους συµπολίτες µας σε σχέση µε τη µα-
κροχρόνια απολαβή φθηνών τιµών. 

Όπως βλέπω, ο χρόνος είναι πάντα ασφυκτικός.
Να πω, επίσης, ότι στην ενέργεια προχωρήσαµε στις διασυν-

δέσεις και έκλεισε ο διπλασιασµός διασύνδεσης µε τη Βουλγα-
ρία. Συµφωνήσαµε υπερδιπλασιασµό του καλωδίου µε την Ιταλία
και ξεκινάµε, ενώ σώσαµε το καλώδιο της Κύπρου το οποίο πή-
γαινε να χαθεί. Ακόµα, αλλάξαµε τον συσχετισµό στο καλώδιο
της Αιγύπτου και είµαστε στο 75% αιολικά. Τώρα µπαίνουν και οι
διαχειριστές µέσα στην εταιρεία και τον επόµενο Μάιο θα έχουµε
δοκιµαστική λειτουργία του καλωδίου της Κρήτης, µια τεράστια
ανακούφιση για όλους τους καταναλωτές, διότι αυτό τα επόµενα
χρόνια θα µας µειώσει δραµατικά, τουλάχιστον κατά 300 εκατοµ-
µύρια, τα κόστη των ΥΚΩ διότι, όπως ξέρετε, η Κρήτη ηλεκτριζό-
ταν πανάκριβα µε θερµικές µονάδες. Αντίστοιχα προχωρούν
αυτές οι τεράστιες επενδύσεις για τις Κυκλάδες και τα Δωδεκά-
νησα που, επίσης, θα µειώσουν και αυτές τις ΥΚΩ που τελικά πλη-
ρώνουµε όλοι µας ως καταναλωτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα. Όπως ξέρετε,

το Υπουργείο είναι τεράστιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τα τέσσερα λεπτά

είναι αρκετά, κύριε Υπουργέ; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ίσως πέντε, κύριε Πρόεδρε. Είµαι λακωνικός, αλλά
καλύπτω πάρα πολλά θέµατα προς χάριν της συζήτησης.

Και κλείνω τα ενεργειακά λέγοντας ότι στη χρονιά αυτή ξεκί-
νησε και η κανονική λειτουργία του FSRU που εξασφάλισε πλήρη
επάρκεια ακόµη και µε LNG. Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι ξεκίνησε
το FSRU σε πλήρη λειτουργία, κάτι που µας εξασφαλίζει ότι η
χώρα δεν εξαρτάται πλέον από αέριο αγωγών, αλλά µπορεί να
καλύπτει όλο της το αέριο µέσω LNG -καταλαβαίνετε τι σηµασία
έχει αυτό στη φάση που είµαστε- ενώ ταυτόχρονα µπορεί να κα-
λύπτει και τις γειτονικές χώρες έχοντας πολύ µεγάλη γεωπολιτική
σηµασία αυτή η εξέλιξη.

Έκανα ένα πολύ γρήγορο πέρασµα στην ενέργεια και πάω
τώρα στο θέµα των δασών που είναι για µένα πάρα πολύ αγα-
πητό. Στα δάση έχουµε το πρόγραµµα «ANTINERO», το οποίο
έχει παρεµβάσεις πάνω από 300 εκατοµµύρια, τώρα κοντεύουµε
τα 400 εκατοµµύρια, που δεν υπήρχαν ποτέ. Έχουµε 56 εκατοµ-
µύρια στην αναδάσωση, 64 εκατοµµύρια σε αντιπληµµυρικά και
αντιδιαβρωτικά και δώσαµε για πρώτη φορά και 30 εκατοµµύρια
στους δήµους για να παρέµβουν στους δασικούς οικισµούς και
να µπορέσουν να τους προστατεύσουν.

Το πιο σηµαντικό, όµως, από τα έργα είναι τα 200 εκατοµµύρια
που µπαίνουν σε ορεινή υδρονοµία στη Θεσσαλία. Ήδη δροµο-
λογήθηκαν, όπως και ένα αντίστοιχο σηµαντικό ποσό που θα
έρθει για την Αττική, έργα ορεινής υδρονοµίας, κύριοι συνάδελ-
φοι, τα οποία είναι τα πιο αποτελεσµατικά αντιπληµµυρικά έργα
που µπορεί να υπάρξουν. Δεν είχαν γίνει στην Ελλάδα από τη δε-
καετία σχεδόν του ‘60. Η χώρα είχε ξεχάσει τελείως τα έργα ορει-
νής υδρονοµίας. Είναι τα πιο αποτελεσµατικά αντιπληµµυρικά,
τα οποία όµως δεν φαίνονται, γιατί είναι ψηλά στο βουνό. 

Στα δάση προχωρήσαµε και τη δασική µεταρρύθµιση. Εξήντα
χρόνια τα µισά δάση µας ήταν χωρίς διαχείριση. Όλα τα δάση
της Αττικής είναι χωρίς διαχείριση σήµερα. Τελειώνουν τώρα οι
διαχειριστικές µελέτες και βγαίνουν για πρώτη φορά οι διαγωνι-
σµοί, αφού ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο για τα υβριδικά σχήµατα.
Για πρώτη φορά εντός του 2025 θα βάλουµε τα δάση µας σε κα-
νονική διαχείριση. Έχουµε ήδη τελειωµένες τις µελέτες Αττικής,
Ηλείας και Βοιωτίας και προσθέτουµε άλλα 15 εκατοµµύρια σε
µελέτες διαχείρισης, για να προχωρήσουµε σταδιακά σε ολό-
κληρη την Ελλάδα. Αυτή είναι µια επανάσταση την οποία θα δείτε
τα επόµενα χρόνια και στη δασική οικονοµία.

Όσον αφορά τα πολεοδοµικά, θα µιλήσω τελείως επιγραµµα-
τικά, γιατί ο χρόνος είναι ασφυκτικός. 

Υλοποιούµε, λοιπόν, το µεγαλύτερο πρόγραµµα πολεοδοµικής
χωροθέτησης µε τα τοπικά και τα ειδικά πολεοδοµικά και τη θε-
σµοθέτηση των οδών. Μιλάµε για το πρόγραµµα των 700 εκατοµ-
µυρίων που θα αλλάξει τελείως την κατάσταση της πολεοδοµίας
στη χώρα.

Επίσης, κάναµε τη µεταρρύθµιση για τα αυθαίρετα. Τώρα που
µιλάµε δηµιουργείται ο µηχανισµός για να µπορούµε να έχουµε
πλήρη εικόνα οποιασδήποτε αυθαίρετης δόµησης στη χώρα και
κάναµε και την αλλαγή, έτσι ώστε να κατεδαφίζονται πρώτα τα
νέα αυθαίρετα και να σταµατήσει να υπάρχει το κίνητρο να δηµι-
ουργείς νέα αυθαίρετα.

Φοβάµαι ότι προσεχώς θα έχουµε αρκετές κατεδαφίσεις και
θα χρειαστεί µια συνολική στήριξη του Κοινοβουλίου για να τε-
λειώσουµε µε την αυθαίρετη δόµηση. Η βούληση υπάρχει απο-
λύτως από τη δική µου πλευρά και αναλαµβάνουµε, επειδή
βλέπουµε ότι ορισµένα πράγµατα δεν δουλεύουν, κάτι που είναι
καινούργια εξαγγελία, να κάνουµε έναν δειγµατοληπτικό έλεγχο
στις πολεοδοµίες για τα θέµατα πολεοδοµικής διαφθοράς που
µπορεί να υπάρχουν, όπως απέδειξε η υπόθεση της Χαλκιδικής.
Και επειδή δεν είναι εφικτό να ελέγχεις το σύνολο των αδειών
στο σύνολο της χώρας µε πολλαπλούς βαθµούς ελέγχου, αυτό
που κάνουµε είναι να ξεκινήσουµε έναν δειγµατοληπτικό έλεγχο
παντού µε συγκεκριµένους κανόνες και όπου βρούµε ότι υπάρχει

υψηλή απόκλιση, θα υπάρξει πλήρης έλεγχος και θα επέµβει η
δικαιοσύνη όπου χρειαστεί.

Φεύγω από τα πολεοδοµικά και έρχοµαι πολύ σύντοµα στο
νερό. Ήδη προχωράει το έκτακτο πρόγραµµα για την υδροδό-
τηση της Αττικής µε τις αντίστοιχες µελέτες, για να πάµε στα
Κρεµαστά και σε µεγάλα εργοστάσια αφαλάτωσης, λόγω των
πολύ κακών υδρολογικών εξελίξεων της τελευταίας διετίας. Βγά-
λαµε 80 εκατοµµύρια από το µικρό µας ΠΔΕ, το εθνικό, για έκτα-
κτα έργα λειψυδρίας, ενώ σε συνεργασία και διάλογο µε την
τοπική αυτοδιοίκηση και παρά τα διάφορα αγκάθια που έχει η µε-
ταρρύθµιση στις ΔΕΥΑ, θα παρουσιάσουµε την τελική της µορφή
σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Θεσµοθετήθηκε ο ΟΔΔΗΧ και στο αµέσως επόµενο διάστηµα
θα έρθει ΚΑΙ η διοίκηση, η οποία ορίστηκε στη Βουλή. Βγήκε και
η ΚΥΑ κοστολόγησης- τιµολόγησης του νερού, ενώ ξεκίνησε τη
λειτουργία της και η Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων. Έχουµε ήδη τη
δική της πρόταση, την οποία και θα αξιοποιήσουµε στο θέµα των
ΔΕΥΑ και προχωράµε. Ήδη είχαµε τα πρώτα αποτελέσµατα και
µία µελέτη για την κλιµατική κρίση που είναι εξαιρετικά λεπτοµε-
ρής και γίνεται από την οµάδα της Ακαδηµίας Αθηνών, του Αστε-
ροσκοπείου και από µία διεθνή οµάδα και µε την οποία θα
προβλέπουµε µε πολύ µεγαλύτερη ακρίβεια τα φαινόµενα κλιµα-
τικής κρίσης στην Ελλάδα σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη χώρα
της Ευρώπης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε τα απόβλητα
αν µου δώσετε ελάχιστο χρόνο. Ξέρω ότι τον έχω ξεπεράσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον έχετε ξεπεράσει
κατά πολύ, κύριε Υπουργέ, ενώ θα σας τεθούν και ερωτήσεις και
θα θέλετε να απαντήσετε µετά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα πω µόνο µία φράση για τα απόβλητα. Από τα εξή-
ντα πέντε πρόστιµα, όταν παραλάβαµε, έπεσαν στα είκοσι. Τρία
εργοστάσια είναι σε λειτουργία και πέντε σε κατασκευή. Τώρα
είναι δώδεκα σε λειτουργία, είκοσι τρία σε κατασκευή και επτά
θα αρχίσουν να κατασκευάζονται το επόµενο εξάµηνο.

Με το τελευταίο νοµοσχέδιο καθιερώσαµε και το σύστηµα εγ-
γυοδοσίας, το οποίο και θα προχωρήσει τις επόµενες ηµέρες.
Σήµερα υπογράφω τη σχετική δαπάνη, ενώ µε το σύστηµα του
καφέ κάδου, το οποίο θα είναι ιδιωτικό σύστηµα σε ό,τι αφορά
την εστίαση και τα ξενοδοχεία, θα κάνουµε µια πολύ µεγάλη αλ-
λαγή στον τρόπο διαχείρισης των απορριµµάτων.

Ταυτόχρονα, ενοποιήσαµε τους ΦΟΔΣΑ. Και αυτό είναι ένα
έργο που ολοκληρώθηκε την τελευταία χρονιά. Ωστόσο, παρα-
λείπω και πάρα πολλά άλλα που κάναµε, όπως τα θαλάσσια
πάρκα που τελειώνουν. Είναι ένα έργο αρκετά πλούσιο, ένα έργο
µεταρρυθµιστικό, ένα έργο το οποίο θα συνεχιστεί µε τον Προ-
ϋπολογισµό του 2025. Γι’ αυτό ζητώ από το Σώµα να υπερψηφί-
σει και το έργο αυτό, αλλά και τον Προϋπολογισµό του 2025.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Έχουν ζητήσει παρεµβάσεις και ερωτήσεις στον κύριο Υπουρ-
γό ο κ. Μάντζος, ο κ. Καραθανασόπουλος, η κ. Πέρκα.

Υπάρχει κάποιος άλλος συνάδελφος;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ζαµπάρα, είστε

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει. Θα προηγη-

θεί η κ. Πέρκα και µετά συνεχίζουµε.
Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Πέρκα, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής, έντεκα µαθήτριες και µαθητές και µία συ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 13 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4743



νοδός εκπαιδευτικός από τη Δηµόσια Σχολή Ανώτερης Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης Μεταµόρφωσης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται Καλά Χριστούγεννα.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγους µήνες, τον Απρίλη, συζητού-

σαµε εδώ στην ίδια Αίθουσα κάτι τροποποιήσεις για τον ΝΟΚ και
σας είχαµε πει επί λέξει -υπάρχουν τα Πρακτικά και τα βίντεο-
«Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν περιµένετε τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε.;».
Όµως, είχατε και το ΤΕΕ συµπαραστάτη και είχαµε την ΚΕΔΕ και
τους δήµους απέναντι. Και, ευτυχώς, οι δήµοι δεν σας άκουσαν
και ανέστειλαν από µόνοι τους στο µεγαλύτερο µέρος της
χώρας, στην Αθήνα τουλάχιστον, τις οικοδοµικές άδειες και το
µπάχαλο που υπάρχει αυτή τη στιγµή, γιατί βγήκε η απόφαση του
Σ.τ.Ε. που δικαίωσε προφανώς τους δηµάρχους -δεν είδαµε να
απολογείστε γι’ αυτό- και ευτυχώς σώθηκαν κάποιες περιοχές.
Τώρα ακούµε για τοπικά πολεοδοµικά σχέδια για τα οποία
ακούµε ότι είναι φοβερά σχέδια.

Κύριε Υπουργέ, παραλάβατε ώριµα µελετητικά και χρηµατο-
δοτικά τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια και τα καταργήσατε. Ήρθε
άλλος νόµος –προκάτοχός σας βέβαια- και µέχρι να λήξει η προ-
ηγούµενη θητεία της Κυβέρνησής σας είχατε συµβασιοποιήσει
µόνο δύο. Τώρα δεν ξέρω τι έχετε κάνει.

Θα ήθελα να πω δυο λόγια µόνο. Το νερό το ιδιωτικοποιείτε. Η
ΔΕΥΑ είναι απέναντι και κάνουν συνελεύσεις και διαµαρτύρονται.
Συζητήσαµε εδώ πέρα και σας έχουµε κάνει πολλές παρεµβά-
σεις. Και ως προς τα απόβλητα, ουσιαστικά µε το τελευταίο νο-
µοσχέδιο ιδιωτικοποιήσατε την ανακύκλωση. Αυτή είναι ουσία. 

Πάµε, όµως, λίγο παρακάτω, διότι είστε πάρα πολύ περήφανος
για τα θέµατα της ενέργειας. Ακούσαµε ότι τα έχετε κάνει όλα
πάρα πολύ ωραία. Εγώ σας λέω, λοιπόν, πρώτα το εξής: Σε ό,τι
αφορά τις ΑΠΕ που προχωράνε, προχωράνε µε την κοινωνία απέ-
ναντι. Γιατί; Διότι µε την εισαγωγή της βεβαίωσης παραγωγού
καταφέρατε µία φούσκα στην αγορά και συγχρόνως να έχετε την
κοινωνία απέναντι, γιατί όποιος έµπαινε στον χάρτη της ΡΑΑΕΥ
έβλεπε όλη την επικράτεια παντού φωτοβολταϊκά και ανεµογεν-
νήτριες. Αυτή τη φούσκα καταφέρατε, όπως βέβαια και µία δευ-
τερογενή αγορά αδειών έργων ΑΠΕ. Νέα έργα ΑΠΕ δεν µπαί-
νουν, διότι δεν έχει λυθεί το θέµα της αποθήκευσης ακόµα και
βεβαίως δεν έχουν προχωρήσει και οι διασυνδέσεις.

Όµως, έχει γίνει και κάτι άλλο που είναι εξωφρενικό. Έχει µοι-
ράσει ο προκάτοχός σας κ. Σκρέκας µε υπουργική απόφαση εν
µέσω Δεκαπενταύγουστου τον ηλεκτρικό χώρο σε κάποιους
επενδυτές µε κριτήρια ό,τι ήθελε στον καθένα, όχι σταθερά, µε
αποτέλεσµα ακόµη και στις λιγνιτικές περιοχές να δηµιουργού-
νται ενεργειακές κοινότητες και να µην µπορούν να συνδεθούν
στον ηλεκτρικό χώρο. Και αυτό δεν το διορθώσατε ποτέ, ενώ σας
έχουµε καταγγείλει επανειληµµένως. 

Μάλιστα, διαφηµίζετε -σας άκουσα και σήµερα- το πρόγραµµα
«Απόλλων». Τι είναι, λοιπόν, το πρόγραµµα «Απόλλων»; Εκεί που
µας έλεγε ο κ. Σκρέκας ότι θα δώσει 100 εκατοµµύρια από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για να κάνουν όλοι οι δήµοι
ενεργειακές κοινότητες, άλλαξε η πολιτική του Υπουργείου και
έκαναν το πρόγραµµα «Απόλλων» και θα αναγκάσουν ουσιαστικά
τους δήµους να συνδεθούν µε παραγωγούς ιδιώτες που έχουν
ήδη άδεια. Αυτό δεν είναι ενεργειακή δηµοκρατία και δεν είναι
Ενεργειακή Κοινότητα.

Πάµε παρακάτω. Προσφάτως παρουσιάσατε το ΕΣΕΚ σε µία
επιτροπή. Ξέρουµε ότι έχει έρθει η αιτιολογηµένη γνώµη από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή γιατί δεν το έχετε στείλει ακόµα. 

Τι γίνεται µε αυτό το ΕΣΕΚ, κύριε Υπουργέ; Μήπως φοβάστε
να το παρουσιάσετε στην Ευρώπη γιατί και µετά το 2030 έχει
πρόβλεψη για χρήση φυσικού αερίου και νέες µονάδες φυσικού
αερίου ενός ορυκτού καυσίµου; Μιλάµε για νέες µονάδες φυσι-
κού αερίου ισχύος 1,6 γιγαβάτ έως το 2030. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.

Έχω στοιχεία από µια δεξαµενή σκέψης, την «Ember», που
λένε ότι στην Ελλάδα αυξάνεται το µερίδιο των ΑΠΕ, αλλά συγ-
χρόνως αυξάνεται και το µερίδιο του φυσικού αερίου και έτσι δεν
θα δουν ποτέ οι καταναλωτές χαµηλές τιµές στο ρεύµα, δεν θα
ωφεληθούν από την αύξηση των ΑΠΕ. Ξέρετε πολύ καλά τι γίνε-
ται. Βλέπετε τα εκατοµµύρια να περνούν. Ξέρετε πολύ καλά ότι
για την παραγωγή, ειδικά την καθετοποιηµένη, όταν δεν φυσάει
και όταν είναι νύχτα, βγαίνουν οι ΑΠΕ από το σύστηµα και ζητάνε
ό,τι θέλουν. Μέχρι και 900 ευρώ τη µεγαβατώρα έχουν φτάσει!
Τώρα είναι 460 ευρώ!

Όλο αυτό το παρακολουθείτε και δεν κάνετε καµία απολύτως
παρέµβαση. Το µόνο που κάνετε είναι κάθε τόσο να λέτε ότι θα
δώσουµε κανένα επίδοµα, άρα θα επιδοτήσουµε την αισχροκέρ-
δεια γιατί σε συνθήκες ελεύθερης οικονοµίας όταν ο παραγωγός
ξέρει ότι θα έρθει κάποιος να πληρώσει και να επιδοτήσει, θα
ανεβαίνουν συνέχεια οι τιµές και θα βλέπουµε τα εκατοµµύρια
να περνούν. Γι’ αυτό δεν διαµαρτυρόµαστε µόνο εµείς, αλλά και
η ίδια η ΕΒΙΚΕΝ, η Ένωση Βιοµηχάνων, η οποία µιλάει για χειρα-
γώγηση τιµών, για καρτέλ, κλπ. 

Επιτέλους, να σταµατήσει η κοροϊδία µε τα πολύχρωµα τιµο-
λόγια ακρίβειας. Επιµένουµε και λέµε -και έχουµε καταθέσει πρό-
ταση- για µόνιµα σταθερά τιµολόγια µε προσιτές τιµές για τους
καταναλωτές, που δεν θα αυξάνουν την κερδοφορία των παρό-
χων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Μάντζο, θα ήθελα να ανακοινώσω

ότι σήµερα θα φτάσουµε µέχρι το νούµερο 160, δηλαδή µέχρι
την κ. Λινού και αύριο θα συνεχίσουµε µε τους επόµενους. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι δεν γίναµε σοφότεροι, όσον αφορά

στις περιβαλλοντικές πολιτικές της Κυβέρνησης σε µία σειρά κρί-
σιµων ζητηµάτων και πεδίων, όπως η ανακύκλωση και η διαχεί-
ριση των απορριµµάτων, η διαχείριση των προστατευόµενων
περιοχών, η αποκατάσταση των καµένων δασών, η πολεοδοµική
νοµοθεσία. 

Επισηµάνθηκε από την κ. Πέρκα πολύ σωστά η χθεσινή από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που κηρύσσει αντισυντα-
γµατικές κρίσιµες διατάξεις του Νέου Οικοδοµικού Κανονισµού
και ερωτάται πλέον το Υπουργείο πώς θα αναθεωρήσει τον Νέο
Οικοδοµικό Κανονισµό ώστε να γίνει σεβαστό το περιβάλλον, το
συµφέρον των τοπικών κοινωνιών και η ποιότητα ζωής και, κο-
ντολογίς, το δηµόσιο συµφέρον. Δικαιώνεται, έτσι, η κριτική που
είχε ασκηθεί και από το ΠΑΣΟΚ σε σχέση µε το θέµα αυτό στον
προσήκοντα χρόνο. 

Δεν θα αναλωθώ στα ζητήµατα του περιβάλλοντος, διότι αυτά
ρωτήθηκαν. Έχω αρκετά σηµεία στα οποία θα ήθελα να ανα-
φερθώ για την ενέργεια. Πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα
έχουµε πει ότι τα στοιχεία καλό είναι να µην αµφισβητούνται,
όταν αυτά είναι στέρεα. Εχθές το βράδυ, ο Φραγκίσκος Παρασύ-
ρης, ο Τοµεάρχης Ενέργειας, µας έδειξε έναν πίνακα –είναι οι
τιµές στο ανταγωνιστικό σκέλος του τιµολογίου όλη την περα-
σµένη περίοδο- που ουσιαστικά αποδεικνύει ακριβώς την ανε-
πάρκεια και την αποτυχία της κυβερνητικής πολιτικής στην
ενέργεια. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτόν τον πίνακα έχουµε πολύ γλαφυρά
αύξηση κατά 53% της τιµής του ρεύµατος από το 2019. Δηλαδή,
πριν από την κρίση και µέχρι σήµερα πληρώνουµε 53% παρα-
πάνω το ρεύµα και οι µειώσεις έρχονται όταν υπάρχουν επιδο-
µατικές πολιτικές µόνο. Και χρειάστηκε δύο φορές µέσα στο
2024 να ενεργοποιήσετε αυτή την πολιτική των επιδοµάτων,
παρά το γεγονός ότι έχετε πάει στα χρωµατιστά τιµολόγια. Να
θυµίσουµε εδώ ότι οι επιδοτήσεις προέρχονται από τους φορο-
λογούµενους καταναλωτές που επιδοτούν τους λογαριασµούς
τους ίδιους των καταναλωτών και πηγαίνουν στις εταιρείες. Αυτό
είναι το σχήµα το στρεβλό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όχι, όχι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Άρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση κάποια
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στιγµή θα πρέπει να αποδεχτεί την πλήρη αποτυχία της πολιτικής
των κυµαινόµενων πράσινων λογαριασµών που συνδέουν άµεσα
τους καταναλωτές µε τη χονδρική τιµή ρεύµατος µιας στρεβλής
και δυσλειτουργικής αγοράς χρηµατιστηρίου ενέργειας. Δεν
µπορεί να είναι η ηλεκτρική ενέργεια των νοικοκυριών και των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων αντικείµενο κερδοσκοπίας και χρηµα-
τιστηριακών παιχνιδιών ούτε µπορούµε να µετατρέπουµε τους
καταναλωτές σε traders κάθε ηµέρα, προκειµένου να βρουν το
πλέον συµφέρον πακέτο ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε καµµία χώρα δεν έµειναν
τόσο απροστάτευτοι οι καταναλωτές. Οι επιδοτήσεις δεν αρκούν.
Είναι πλέον πανθοµολογούµενο. Δεν αρκούν οι επιδοτήσεις. Χρει-
άζονται διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις. Πότε, λοιπόν, θα µιλή-
σουµε σε αυτή την Αίθουσα για την ανάγκη να διευρυνθεί η
αγορά των διµερών συµβολαίων, για την ανάγκη να προχωρή-
σουµε επιτέλους στη διασύνδεση µέσα από δίκτυα υψηλής δια-
συνδεσιµότητας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι επενδύσεις από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
δυστυχώς, ακολουθούν ρυθµούς χελώνας. Πότε θα µιλήσουµε
για όλα αυτά; Την ίδια ώρα, η πολιτική σας για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας έχει αποτύχει. Το µόνο πράγµα που έχει επιτύχει
–και το υπονοήσατε, ρίχνοντας βέβαια την κριτική στις τοπικές
κοινωνίες- είναι τελικά να δηµιουργήσετε ένα κύµα δυσπιστίας
και επιφυλακτικότητας σε όλη την Ελλάδα για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας.

Γιατί υπάρχει αυτή δυσπιστία; Διότι πολύ απλά έχετε αρνηθεί
ως Κυβέρνηση να προχωρήσετε στον ειδικό χωροταξικό σχεδια-
σµό. Έχετε αρνηθεί µε έναν τρόπο αντικειµενικό, αδιάβλητο, µε
διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες, να χωροθετήσετε τις ΑΠΕ
στην ελληνική επικράτεια. Την ίδια ώρα έχουµε µηδενικές µονά-
δες αποθήκευσης και εδώ είµαστε κυριολεκτικά στο µηδέν. Πριν
από λίγες ηµέρες ακυρώσατε τον διαγωνισµό για τις µονάδες
αποθήκευσης, τρίτος διαγωνισµός στη σειρά, ο οποίος ήταν προ-
γραµµατισµένος στις 23 Δεκεµβρίου, το απόλυτο µηδέν. Την ίδια
στιγµή, ενεργειακές κοινότητες, που είναι ένας θεσµός που όλοι
υµνύουµε και λέµε πόσο πρέπει αξιοποιηθούν από τους δήµους,
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, τους µεταποιητές, τους κατα-
ναλωτές, τους αγρότες, µένουν ανεκµετάλλευτες, γιατί δεν µπο-
ρούν να βρουν σύνδεση στο δίκτυο.

Δεν είναι, λοιπόν, να απορεί κανείς γιατί οι δείκτες ενεργειακής
φτώχειας στην Ελλάδα είναι σχεδόν διπλάσιοι από τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν µπορούµε να µιλάµε για φθηνή
ενέργεια σε αυτή την Αίθουσα και σε αυτή τη χώρα όταν αντιπα-
ραβάλλουµε τις τιµές του ρεύµατος µε την αγοραστική δύναµη
των καταναλωτών και φτάνουµε σε τροµακτικές διαπιστώσεις.

Ακούµε τόσα πολλά για µεγάλα αφηγήµατα, για διασυνδέσεις,
για πλωτά αιολικά πάρκα. Εδώ ούτε στα απλά, τα µικρά, δεν µπο-
ρεί αυτή η Κυβέρνηση να ανταποκριθεί, όπως παραδείγµατος
χάριν, για τα προγράµµατα «Εξοικονοµώ». Δεν έχετε κλείσει ούτε
ένα από τα προγράµµατα «Εξοικονοµώ».

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία διαπίστωση πολιτική. Έτσι όπως
είναι δοµηµένη η ενεργειακή αγορά, µε τις στρεβλώσεις, µε το
ολιγοπώλιο για εγχώριους παίκτες, έτσι όπως συντελείται µε
άδικο και στρεβλό τρόπο η πράσινη µετάβαση, δεν χάνουµε µόνο
µία ιστορική αναπτυξιακή ευκαιρία, αλλά ναρκοθετείται η εθνική
οικονοµία. Η ενέργεια θα είναι εστία οικονοµικής κρίσης πολύ µε-
γάλων διαστάσεων και δυστυχώς ακόµα µεγαλύτερων συνε-
πειών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Μάντζο.
Ορίστε, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, βλέποντας και αυτή την τοποθέτησή σας, ότι

δηλαδή η κατάσταση στον τοµέα του περιβάλλοντος και της
ενέργειας είναι σχεδόν τέλεια, προτείνω να πούµε στους πολίτες

να ανάψουν όλα τα φώτα και να φουλάρουν τα καλοριφέρ, γιατί
ο λογαριασµός που έρχεται είναι ένα ψέµα. Δεν εξηγείται αλλιώς
αυτό το επίπλαστο αφήγηµα που συνεχώς διατυπώνετε σε όλους
τους τόνους ότι η κατάσταση στο κοµµάτι της ενέργειας και του
περιβάλλοντος -θα µιλήσουµε και γι’ αυτό- είναι πάρα πολύ καλή.

Ας πιάσουµε, όµως, αυτές τις δύο λέξεις, που κατά την άποψή
µου είναι κρίσιµης σηµασίας. Είστε ο πολιτικός προϊστάµενος του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Περιβάλλον και ενέρ-
γεια. Δύο λέξεις που πλέον είναι άµεσα συνυφασµένες µε τη ζωή
όλων των πολιτών.

Ας ξεκινήσουµε από τη δεύτερη λέξη, από τη λέξη «ενέργεια».
Η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη χειρότερη χώρα µετά
τη Βουλγαρία, στους επίσηµους δείκτες, στην ενεργειακή φτώ-
χεια. Ο ενεργειακός πληθωρισµός είναι πολύ µεγαλύτερος από
τον γενικό µέσο δείκτη του πληθωρισµού. Η ακρίβεια στην ενέρ-
γεια και στα καύσιµα είναι πλέον παγιωµένη, είναι σταθερή, δεν
µειώνεται µε τον χρόνο, όπως µας λέτε, και αυτή η αύξηση είναι
από 27% έως 42% από το 2020 µέχρι σήµερα.

Η κερδοφορία των εταιρειών ηλεκτρισµού έχει εκτοξευθεί,
ακούστε τα επίσηµα στοιχεία: Από 1,4 δισεκατοµµύριο το 2021,
σε 2,2 δισεκατοµµύρια το 2023, σε 3,2 δισεκατοµµύρια το 2024.
Αυτή είναι, µέσες-άκρες, η ενεργειακή σας πολιτική και είναι
απλή. Εγώ τη λέω νέτα - σκέτα ως µία πολιτική που στηρίζει τα
καρτέλ και ενισχύει την ενεργειακή φτώχεια.

Άκουσα, µάλιστα, προηγουµένως µε προσοχή τον κ. Τσιάρα
που έλεγε ότι: «Εµείς, ως Κυβέρνηση, ως πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλουµε να ενισχύσουµε την
πρωτογενή παραγωγή», κ.λπ.. Σας ρωτάω, λοιπόν, κύριε Υπουρ-
γέ, πόσα αγροτικά φωτοβολταϊκά λειτουργούν αυτή τη στιγµή,
που βοηθούν τον αγρότη να έχει επί της ουσίας φθηνό ρεύµα.
Πείτε µας έναν αριθµό, έτσι από περιέργεια, γιατί η εικόνα που
παίρνουµε εµείς -συνολικά η Αντιπολίτευση- απ’ όλη την χώρα
είναι αυτή που περιεγράφηκε προηγουµένως: Φαραωνικά έργα
χωρίς χωροταξικό σχεδιασµό, χωρίς διαβούλευση µε τις τοπικές
κοινωνίες, για τα συµφέροντα τεσσάρων, πέντε µεγάλων εται-
ρειών.

Ας πάµε λίγο στην άλλη λέξη του Υπουργείου σας, στη λέξη
περιβάλλον. Εσείς, µε όλα αυτά που έχουν ακουστεί, κυρίως,
όµως, µε όλα αυτά που νοµοθετείτε, εφαρµόζετε και υλοποιείτε
κάνετε επί της ουσίας µία πολιτική αντιπεριβαλλοντική.

Μιλήσαµε προηγουµένως για την άναρχη ανάπτυξη των ΑΠΕ.
Υπάρχει εδώ ένα στοιχείο που εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία αναφέρουµε, κύριε Υπουργέ, γιατί µας λέτε συνεχώς
ότι µέσα από την ανάπτυξη των ΑΠΕ –αυτή την ανάπτυξη, µε τον
τρόπο που εσείς την κάνετε- θα έχουµε φθηνότερο ρεύµα. Ψέ-
µατα! Αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν θα γίνει µόνο και µόνο από το
γεγονός ότι αυτή τη στιγµή που µιλάµε µέχρι το 2030 -και το
2030- πάνω από το 30% της ενέργειας που παράγεται από ΑΠΕ
χάνεται στη θάλασσα. Πετιέται στα σκουπίδια. Άρα, πιο φθηνό
ρεύµα, εάν συνυπολογίσουµε και τις στρεβλώσεις που υπάρχουν
στην αγορά ενέργειας σε σχέση µε το Target Model που πρέπει
να αλλάξει, κ.λπ.;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Εµείς σας έχουµε αντιπροτείνει…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, απαιτώ σεβασµό, για
να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δίκιο, κύριε συ-
νάδελφε. Παρακαλώ, µη διακόπτετε, για να ολοκληρώσει ο κύ-
ριος συνάδελφος.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Είναι ένα πολύ µεγάλο
Υπουργείο και ο Υπουργός µίλησε αρκετή ώρα σε σχέση µε όλα
τα ζητήµατα.

Και ένα τελευταίο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο αφορά κάτι
το οποίο δεν έρχεται από το µέλλον, αλλά χτυπάει την πόρτα µας
σήµερα. Αναφέροµαι στην κλιµατική κρίση και τις επιπτώσεις της.
Σε σχέση µε αυτά τα ζητήµατα, επίσης, δεν έχετε κάνει τίποτα
για την πρόληψη των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης. Δεν
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ακολουθείτε µία συνεκτική στρατηγική ανθεκτικότητας της κοι-
νωνίας και της οικονοµίας. Τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµ-
µύρας τα έχετε πάει και αυτά στις ελληνικές καλένδες. Τα
αντιπληµµυρικά, πολλά απεντάχτηκαν, κάποια ξεκινούν µε αρ-
γούς ρυθµούς. Οι αναδασώσεις είναι και αυτές πίσω. Η ανακύ-
κλωση και η κυκλική οικονοµία είναι έννοιες οι οποίες δεν έχουν
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.

Τελειώνοντας να αναφέρω, κύριε Υπουργέ, ότι η πολιτική είναι
επιλογές και η ιστορία και για εσάς και για την Κυβέρνησή σας
γράφεται κάθε ηµέρα. Το ζήτηµα είναι: Πώς θέλετε να σας θυ-
µούνται οι πολίτες; Ως υπηρέτες των λίγων ή ως υπερασπιστές
του δηµοσίου συµφέροντος;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Να ακουστεί και η άλλη άποψη, κύριε Υπουργέ. Και γιατί το

λέµε αυτό; Γιατί όποιος Υπουργός Ενέργειας, όπως εσείς, των
τελευταίων τριάντα, τουλάχιστον, χρόνων περηφανεύεται για το
έργο του και το βρίσκει θετικό είναι προκλητικός. Είναι προκλη-
τικός µπροστά σε αυτά τα λαϊκά στρώµατα, τα οποία ζούσαν στο
παρελθόν ζουν και τώρα σε συνθήκες ενεργειακής φτώχειας,
µπροστά στην ακρίβεια των ενεργειακών εµπορευµάτων, αλλά,
βεβαίως, είναι θετικό το έργο τους για τα αρπακτικά, κυρίως, της
πράσινης ενέργειας.

Τι εικόνα έχουµε; Είπατε ότι οι τιµές θα αρχίσουν να µει-
ώνονται. Μα το δικό σας αναθεωρηµένο ΕΣΕΚ λέει ότι οι τιµές
χονδρικής θα αποκλιµακώνονται. Από το 2050 θα πέσουν κάτω
από τα 100 ευρώ η µεγαβατώρα. «Ζήσε Μάη µου να φας τρι-
φύλλι» λένε στο χωριό µου.

Αυτό το έχουµε γιατί, βεβαίως, έχουµε εισαγόµενο ορυκτό
καύσιµο ως καύσιµο µετάβασης φυσικό αέριο. Ευρωπαϊκή εντολή
µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και το συνεχίζετε σε βάρος του εγχώ-
ριου ορυκτού καυσίµου το οποίο οδήγησε σε έλλειψη επάρκειας
στο δίκτυο, στη σταθερότητα του µείγµατος, µε αποτέλεσµα να
υπάρχει ένα πολύ ακριβό ενεργειακό µίγµα και να µη φτάνει ή
πολλές φορές και να πετιέται. Το ότι είναι ζήτηµα περιβαλλοντι-
κής ευαισθησίας, αυτό είναι ανέκδοτο. Όλων σας οι πράξεις απο-
δεικνύουν ότι δεν έχετε καθόλου σχέση µε την προστασία του
περιβάλλοντος. 

Γιατί το λέµε αυτό; Σας έχουµε ρωτήσει πολλές φορές: Πού
θα ανακυκλωθούν όλες αυτές οι ανεµογεννήτριες και τα φωτο-
βολταϊκά που έχουν περιορισµένο χρόνο ζωής; Ήδη η πρώτη
γενιά ανεµογεννητριών µένει «κουφάρια» στους ορεινούς
όγκους. Μπαταρίες και περιβάλλον; Σοβαρά µιλάτε; Να µη βά-
λουµε και το κόστος ενέργειας να κατασκευαστούν όλα αυτά και
πολύ περισσότερο και τα ορυκτά που έχουν µέσα και οι ανεµο-
γεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά που είναι από εξορύξεις.

Άλλωστε προχθές στην τροποποίηση που κάνετε των στρατη-
γικών επενδύσεων βάλατε µέσα και τις εξορύξεις. Για ποιον
σκοπό; Για την ασφάλεια –λέτε- της Ευρώπης και τη µετατροπή
της σε πολεµική οικονοµία.

Προχωράτε σε ένα έγκληµα, κύριε Υπουργέ. Κλείνετε τη «Με-
λίτη 1» και τη «Μεγαλόπολη 4», µονάδες λιγνίτη. Και µάλιστα
αυτό το έγκληµα θα ολοκληρωθεί σε λίγο µε τη «Μελίτη 5» που
µέχρι το 2026 έχετε δώσει περιθώριο ζωής, όταν κόστισε ενάµιση
δισεκατοµµύριο, δεν θα έχει κάνει απόσβεση και είναι η πιο σύγ-
χρονη µονάδα παραγωγής από λιγνίτη. Γιατί; Για να προστατέ-
ψετε το περιβάλλον; 

Και γιατί δεν βάζετε, κύριε Υπουργέ, τα φίλτρα αποθήκευσης
διοξειδίου του άνθρακα; Επιµένετε ακόµη ότι είναι ακριβά; Ας
αναλογιστείτε και εσείς και κάντε ένα λογαριασµό πόσες εκατο-
ντάδες δισεκατοµµύρια έχετε δώσει ως επιδοτήσεις στα αρπα-
κτικά της πράσινης ενέργειας και ελάτε να µας πείτε ότι είναι
ακριβά, γιατί αν µπουν αυτά τα φίλτρα αποθήκευσης, τότε δεν
θα υπάρχει λόγος να µπει το τέλος ρύπου και να εγκαταλειφθεί
ο λιγνίτης.

Άρα, λοιπόν, βάλτε τα φίλτρα για να συνεχίσουν να λειτουρ-

γούν οι µονάδες, να απεξαρτηθούµε από τα εισαγόµενα ορυκτά
καύσιµα, από το φυσικό αέριο και από τις εισαγωγές ανεµογεν-
νητριών και φωτοβολταϊκών, για να µπορέσουµε να διεκδική-
σουµε ένα πιο φτηνό µείγµα.

Από αυτήν την άποψη η κατάργηση των τελών ρύπων, η αξιο-
ποίηση του λιγνίτη, η κατάργηση του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας
και το πλαφόν των τιµών είναι προτάσεις και αιτήµατα που πάνε
κόντρα στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που όλοι σας
υποστηρίζετε. 

Τέλος, η ίδια υποστήριξη υπάρχει και για το νερό. Ποια είναι η
πολιτική σας; Λέτε για εξοικονόµηση πόρων. Σοβαρά µιλάτε;
Εµείς λέµε για εµπλουτισµό πόρων. Υπάρχει τεράστια διαφορά,
σύγκρουση ανάµεσα σε αυτές τις δύο λογικές, γιατί η εξοικονό-
µηση πόρων που εσείς λέτε σηµαίνει έξυπνους µετρητές. Έξυ-
πνοι µετρητές! Δηλαδή να βάζεις πλυντήριο στις τρεις η ώρα το
πρωί που θα είναι χαµηλή η τιµή του νερού, να πλένεσαι στις δυό-
µισι, στις τέσσερις που θα είναι χαµηλή η τιµή. 

Δεύτερον, αφαλάτωση. Είπατε για αφαλάτωση στην Αττική.
Στην Κεφαλονιά –αν είναι δυνατόν!- πέντε µονάδες αφαλάτωσης
θέλετε να κάνετε; Σοβαρά µιλάτε; Γιατί να το κάνετε αυτό; Για τις
εταιρείες που θα κατασκευάσουν τα εργοστάσια, άρα ιδιωτικο-
ποίηση του νερού. Η Κεφαλονιά έχει άφθονο νερό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-
ρώνω µε αυτήν τη φράση πραγµατικά.

Επί της ουσίας εµπλουτισµός υδροφόρου ορίζοντα σηµαίνει
ότι το 80% που πάει στη θάλασσα µπορούµε να το αντιµετωπί-
σουµε µε φράγµατα, µε λιµνοδεξαµανές και µε αντικατάσταση
του απαρχαιωµένου δικτύου που χάνει το 50% των νερών. Τέτοια
µέτρα όµως δεν παίρνετε, γιατί υπηρετείτε µε τις πολιτικές σας
όχι τις λαϊκές ανάγκες και τα συµφέροντα, αλλά τα συµφέροντα
των επιχειρηµατικών οµίλων για την κερδοφορία τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Έχουν ολοκληρώσει µε τις παρεµβάσεις τους το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας και η Νέα Αριστερά.

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου για την παρέµβασή της.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, η αλήθεια είναι ότι αυτός ο συνδυασµός περι-
βάλλοντος και ενέργειας που έχει το Υπουργείο σας έχει οδηγή-
σει στο να εµφανίζεστε κάθε φορά στη Βουλή και να µας µιλάτε
για λεφτά, µε κάτι δηλαδή που δεν έχει ιδιαίτερη σχέση ούτε µε
το περιβάλλον ούτε µε την ενέργεια. Έχει σχέση µε συµφέροντα,
τα οποία µπορεί να κινούνται γύρω από την κακώς νοούµενη,
εντός πάρα πολλών εισαγωγικών, αγκυλών και παρενθέσεων
πράσινη ανάπτυξη και τελικώς το µόνο πράσινο το οποίο µπορεί
κανείς να φανταστεί γύρω από αυτά τα οποία κάθε φορά λέτε,
είναι το χρώµα του χρήµατος µιας άλλης χώρας. 

Επειδή η Πλεύση Ελευθερίας ενδιαφέρεται γνήσια για το πε-
ριβάλλον και για την ενεργειακή πολιτική που πρέπει να σέβεται
το περιβάλλον και για το κοινωνικό δικαίωµα των ανθρώπων στο
περιβάλλον, που είναι συνταγµατικό δικαίωµα, εγώ θα ήθελα,
πρώτον, να σας κάνω κάποιες παρατηρήσεις για να προσέχετε
και εσείς και ο κύριος Πρωθυπουργός, δεύτερον, να σας απευ-
θύνω κάποιες συστάσεις, και τρίτον, να σας υποβάλω κάποιες
ερωτήσεις.

Παρατήρηση πρώτη: Είναι σοβαρή εκπροσώπηση προηγµένου
κράτους ή πολιτισµένου κράτους ή όπως θέλετε πείτε το, το να
πηγαίνετε στην COP µε επικεφαλής τον Πρωθυπουργό, ο οποίος
να δίνει συνεντεύξεις και να διερωτάται σα να είναι κάποιο παι-
δάριο γιατί είναι τόσο ακριβή η ενέργεια στη χώρα µας και να
λέει δηµοσίως ότι ρωτάει γύρω-γύρω διάφορους ηγέτες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά κανείς δεν του το εξηγεί; Εσείς µήπως
το εξηγήσατε στον Πρωθυπουργό και µήπως του έχετε κάνει κά-
ποια σύσταση ότι θα πρέπει να σοβαρευτεί όταν τοποθετείται στα
διεθνή fora σε σχέση µε την ενέργεια και µε την ακρίβεια στο
πεδίο της ενέργειας, η οποία είναι η άµεση συνέπεια της πληµ-
µελέστατης δικής σας πολιτικής, που δεν προστάτευσε ποτέ το
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δικαίωµα του πολίτη στη φθηνή ενέργεια και δεν σχεδίασε ποτέ
την ενεργειακή πολιτική; 

Συµµετείχατε βεβαίως µαζί µε όλες τις ηγεσίες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στην τροφοδότηση του πολέµου στην Ουκρανία,
αντί να πάρετε πρωτοβουλίες ειρήνης. Τροφοδοτήσατε και πυ-
ροδοτήσατε την κλιµάκωση και στηρίξατε τον πόλεµο, εγκατα-
λείποντας και από την άποψη αυτή στην πλήρη ενεργειακή
ανασφάλεια τους πολίτες ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και φυσικά τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. 

Δεύτερη παρατήρηση: Θα ήθελα -γιατί δεν κατάφερα να τα
διακρίνω µέσα από τις τοποθετήσεις σας, αλλά ούτε και µέσα
από την ανάγνωση του προϋπολογισµού- να µας πείτε συγκεκρι-
µένα ποιοι είναι οι σχεδιασµοί σας, γιατί είστε ο Υπουργός Περι-
βάλλοντος, ποιοι είναι λοιπόν οι σχεδιασµοί σας για την προστα-
σία του περιβάλλοντος, ποιες είναι οι ιεραρχικές επιλογές σας
για τη θωράκιση του περιβαλλοντικού πλούτου και ποιες είναι οι
επενδύσεις που κάνετε όχι για µπίζνες, αλλά για την αποκατά-
σταση του περιβάλλοντος εκεί όπου έχει πληγεί, υπονοµευθεί,
ρυπανθεί, καταστραφεί, διότι η πολιτική σας βοά πλήρη περιφρό-
νηση για το περιβάλλον. Στηρίζετε τοπικές και αυτοδιοικητικές
αρχές που υπονοµεύουν το περιβάλλον εδώ και χρόνια, µε κορυ-
φαία περίπτωση τον διαβόητο Μπέο, τον οποίο χτυπάτε στην
πλάτη την ώρα που οι πολίτες της περιοχής του αγωνίζονται για
να προστατεύσουν τον Παγασητικό, τον υδροφόρο ορίζοντα, τα
νερά. «Χαϊδεύετε» και τον Δήµαρχο Λαυρεωτικής κ. Λουκά, ο
οποίος ετοιµάζεται αυτήν την στιγµή να κάνει τα ίδια τα οποία
απεργάστηκε πριν από δεκατρία χρόνια στην Κερατέα. 

Να ξέρετε ότι δεν θα περάσουν αυτοί οι σχεδιασµοί. Προστα-
τεύετε και θάλπετε εκείνους οι οποίοι µέσα από τη διαχείριση των
απορριµµάτων και των σκουπιδιών υπονοµεύουν το περιβάλλον
και τη δηµόσια υγεία. Έχετε αφήσει παντελώς εγκαταλελειµµέ-
νες τις περιοχές που καταστράφηκαν από πυρκαγιές, βόρεια Εύ-
βοια –η πατρίδα µου-, Έβρος, Ρόδος και ολόκληρη η Ελλάδα
κατακαµένες από πυρκαγιές χωρίς πολιτική αποκατάστασης,
αλλά µε µόνιµες εξαγγελίες αποζηµίωσης των πληγέντων που
ποτέ, βεβαίως, δεν υλοποιούνται, παρεκτός αν είναι προεκλογική
περίοδος. Και επιδίδεστε στις τακτικές που περιέγραψε το πρώην
µέλος σας εν συνεχεία δήµαρχος και τώρα ξανά µέλος σας, ο κ.
Δούκας, ότι πηγαίναµε µε σακούλες µε λεφτά. 

Ποια είναι η επιλογή αποκατάστασης των πληγεισών περιοχών
από τις πυρκαγιές, από τις τροµερές πληµµύρες, από τη ρύ-
πανση του υδροφόρου ορίζοντα; Ποιες είναι οι περιβαλλοντικές
πολιτικές και πώς τις χρηµατοδοτείτε; Πώς τις σχεδιάζετε και
πώς τις υποστηρίζετε; Τι σκοπούς έχετε; Και πώς πρόκειται να
τους υλοποιήσετε;

Θα ιδιωτικοποιήσετε το νερό, όπως σχεδιάζετε και νοµίζετε ότι
αυτό θα περάσει από τους πολίτες, θα περάσει από τα κινήµατα,
θα περάσει και από τα δικαστήρια; Αυτό νοµίζετε και αυτό σχε-
διάζετε; Θα ιδιωτικοποιήσετε τις παραλίες; Ετοιµάζεστε να χαρί-
σετε στον Μαντωνανάκη παραλίες στο Λαγονήσι και ανταλλάσ-
σετε εξυπηρετήσεις και νοµίζετε ότι και αυτό θα περάσει;

Η περιβαλλοντική πολιτική, κύριε Υπουργέ, προϋποθέτει γνή-
σια διαφύλαξη του περιβάλλοντος, της χλωρίδας, της πανίδας,
των ζώων, των πτηνών, της πρόσβασης στο περιβάλλον και στα
στοιχεία της φύσης. Προϋποθέτει, βέβαια, και περιβαλλοντική
γνώση και περιβαλλοντική αντίληψη. Αυτή δεν βρίσκεται σε κά-
ποιο κονδύλι του Ταµείου Ανάκαµψης. Βρίσκεται στη συνείδηση
των πολιτικών και εν προκειµένω µου φαίνεται ότι όχι απλώς ανα-
ζητείται, αλλά όπως έχω πει πολλές φορές για την Κυβέρνησή
σας καταζητείται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Έχετε µεγάλη ζήτηση σήµερα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα αναφερθώ κατά

βάσιν σε όσα θέµατα προλαβαίνω να απαντήσω, γιατί µιλάτε
πολλή ώρα και ο χρόνος µου θα είναι de facto περιορισµένος. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άπλετο χρόνο έχετε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να ξεκινήσω από την κ. Κωνσταντοπούλου, µια που
είναι Αρχηγός κόµµατος και µου έκανε την τιµή να τοποθετηθεί.
Αν νοµίζετε, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι µπορείς να κάνεις
ενεργειακή πολιτική χωρίς λεφτά, νοµίζω ότι δεν έχετε µεγάλη
επαφή µε την ενεργειακή πολιτική. 

Η ενεργειακή πολιτική αφορά σε επενδύσεις δεκάδων δισεκα-
τοµµυρίων στα επόµενα χρόνια και στα προηγούµενα και το πώς
θα γίνουν αυτές οι επενδύσεις, αν θα γίνουν αποτελεσµατικά ή
λιγότερο αποτελεσµατικά οδηγεί στις ακριβές ή στις φθηνές
τιµές. Οι φθηνές τιµές δεν διατάσσονται. 

Αν κάνεις µια κακή επένδυση, όπως, παραδείγµατος χάριν, η
επένδυση «Πτολεµαΐδα 5», ήταν µία κακή επένδυση, η οποία δεν
λάµβανε υπ’ όψιν της τις σίγουρες προβλέψεις αύξησης των ρυθ-
µών ρύπων, που οδηγούν στο γεγονός ότι η πιο σύγχρονη λιγνι-
τική µονάδα που έχουµε, έχει «µε το καληµέρα σας» 135 ευρώ
τη µεγαβατώρα µίνιµουµ κόστος, χωρίς το κόστος απόσβεσης,
δηλαδή µιλάµε για λειτουργικό κόστος. Με λειτουργικό κόστος
135 ευρώ τη µεγαβατώρα, όταν εµείς θέλουµε να έχουµε λιανική
τιµή κάτω από 150 ευρώ, ποιος θα το φτιάξει αυτό το µαγικό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μόνο το τέλος ρύπους
φθάνει εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
σας διέκοψε κανείς.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ένα λεπτό και θα τα εξηγήσω όλα, µια και η κ. Κων-
σταντοπούλου µου έδωσε άπλετο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν είναι άπλετος ο
χρόνος, κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πάω λίγο στο κοµµάτι της COP. Ο Πρωθυπουργός
αναφέρθηκε στην COP σε ένα επίκαιρο γεγονός, που ήταν η
κρίση στην νοτιοανατολική Ευρώπη. Τι συνέβαινε σε εκείνη την
κρίση και συµβαίνει και τώρα; Η Ελλάδα εξάγει ενέργεια και οι
τιµές εξ αυτού του λόγου ανεβαίνουν υπερβολικά, ενώ οι χώρες
που θα έπρεπε να εισάγουν ενέργεια στις χώρες που ζητούσαν
Ρουµανία, Ουγγαρία, Βουλγαρία, δεν έδιναν την αντίστοιχη ενέρ-
γεια, γιατί υπάρχει ένας αλγόριθµος στα σύνορα µεταξύ της κε-
ντρικής και της ανατολικής Ευρώπης, τον οποίον δεν µας έχουν
ποτέ εξηγήσει επαρκώς και είναι µια ολόκληρη συζήτηση, που
έχουµε ανοίξει στην Κοµισιόν. Σε αυτό αναφερόταν ο Πρωθυ-
πουργός.

Τώρα κακώς αναφέρεστε στην ειρήνη, γιατί την ειρήνη όλοι τη
θέλουµε, αλλά δεν θα τη θέλαµε αν κάποιος έχει εισβάλει στη
χώρα µας και καταλάβει ένα µεγάλο κοµµάτι και θέλει να µας
εξανδραποδίσει ως πληθυσµό. Έτσι; Υπάρχει και ένα κόστος της
ειρήνης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρεστε στην Παλαι-
στίνη;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αναφέροµαι στην Ουκρανία, για να είµαστε σαφείς. 

Πάµε τώρα στην προστασία του περιβάλλοντος. Τα άλλα περί
δηµάρχων και Μπέου, κ.λπ., τα αφήνω στην άκρη. Δεν µε αφο-
ρούν. 

Για την προστασία του περιβάλλοντος δεν κάνετε τίποτε. Προ-
σωπικά έχω κάνει µια τεράστια επένδυση, στο πιο κρίσιµο κοµ-
µάτι και το πιο σε απειλή που είναι τα δάση. Να σας θυµίσω, ότι
οι πόροι που βάλαµε στα δάση και υπό την προηγούµενη ιδιότητά
µου, ως υπεύθυνος του Ταµείου Ανάκαµψης και υπό την τωρινή
ιδιότητα, είναι χωρίς κανένα προηγούµενο. Μιλάµε τώρα για δρά-
σεις πρόληψης και κάποιες δράσεις αναδάσωσης πάνω από µισό
δισεκατοµµύριο που έχουν µπει και µιλάµε για χρήµατα από τους
ρύπους, τα δικαιώµατα ρύπων, τα οποία δεν έχουν ξαναδεί οι δα-
σικές υπηρεσίες και τα οποία θα επιτρέψουν να λειτουργήσει και
η δασική µεταρρύθµιση, η οποία θα επιτρέψει στη χώρα να απο-
κτήσει διαχειριζόµενα δάση. Γιατί αυτή η Αίθουσα δεν έχει συ-
ναίσθηση τι σηµαίνει επί πενήντα χρόνια να µην έχουµε δια-
χείριση σε πάνω από τα µισά ελληνικά δάση. Καµµία διαχείριση!
Και αυτό πάει να αλλάξει. Μη µου πείτε, λοιπόν, ότι αυτό δεν
εµπεριέχει καµµία περιβαλλοντική ευαισθησία. Το ανάποδο εµπε-
ριέχει.
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Και στον Έβρο εγκατάλειψη µε 50 εκατοµµύρια ευρώ αντι-
πληµµυρικά και αντιδιαβρωτικά έργα τελειωµένα µε το πρό-
γραµµα της βορείου Ευβοίας; Με 200 εκατοµµύρια ευρώ έργα
ορεινής υδρονοµίας, που επί εξήντα χρόνια δεν κάνουµε και για
πρώτη φορά επί της δικής µου περιόδου, ξεκινάνε; Μιλάµε τώρα
για 200 εκατοµµύρια ευρώ στη Θεσσαλία και τουλάχιστον 100
εκατοµµύρια ευρώ θα προχωρήσουν στην Αττική. Πρόκειται για
έργα ορεινής υδρονοµίας, που δεν κάναµε, κύριοι συνάδελφοι.
Γιατί δεν τα κάναµε; Γιατί ήταν ψηλά στο βουνό και δε φαίνονταν.
Γι’ αυτό δεν τα κάναµε. Και γιατί, όταν θα ερχόταν η ώρα να µας
προστατέψουν, δεν θα το καταλαβαίναµε, γιατί εκεί πάνω θα κα-
τέβαινε απλώς το νερό. Καταλάβατε γιατί δεν τα κάναµε τα έργα
ορεινής υδρονοµίας; Γι’ αυτό δεν τα κάναµε. 

Μη µου λέτε, λοιπόν, ότι δεν έχω καµµία ευαισθησία. Πάντα
έλεγα ότι ο περιβαλλοντολόγος για να είναι σοβαρός πρέπει να
έχει και κοµπιουτεράκι για να καταλαβαίνει και τι κάνει και να µην
είναι περιβαλλοντολόγος µόνο στα λόγια, να κάνει και καµµιά
δουλειά για το περιβάλλον. 

Πηγαίνω τώρα στην κ. Πέρκα για να ξαναρχίσω από την αρχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όσο πιο σύντοµα µπο-

ρείτε, κύριε Υπουργέ, για να µπούµε στον κατάλογο των οµιλη-
τών. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όσο µπορώ.

Γιατί δεν περιµένετε τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε. για να προστα-
τέψουµε από υπερβολές του ΝΟΚ; Αλήθεια, κύριε Μάντζο, ποιος
ψήφισε τον ΝΟΚ; Δεν ήταν και τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ, που ψή-
φισαν τον ΝΟΚ; Δεν ήταν που τον εισηγήθηκαν ως Υπουργοί; 

Μην τρελαθούµε κιόλας. Ο ΝΟΚ είναι νόµος του 2012. Μην τον
χρεώνουµε ξαφνικά στον νοµοθέτη του 2024, που περιόρισε τα
προβλήµατα που άφηναν επτά µέτρα και έξι µέτρα να γίνονται,
διότι έκανε λάθος έναν υπολογισµό. Καλή τη πίστει ήταν ο ΝΟΚ
τότε. Ένα λάθος φτιάξαµε εκεί. Αποφάσισε το Σ.τ.Ε. και θα κά-
νουµε ό,τι πρέπει να κάνουµε για να εφαρµόσουµε τη νοµοθεσία. 

Φωτοβολταϊκά. Σας είπα εκατό φορές σ’ αυτή την Αίθουσα ότι
πηγαίνουµε για δεκατέσσερα γιγαβάτ φωτοβολταϊκά. Το να βά-
λουµε και άλλα φωτοβολταϊκά, όταν θα έχουµε 14 γιγαβάτ και 6
γιγαβάτ µέση ζήτηση και 10 γιγαβάτ µέγιστη, δεν ονοµάζεται ευ-
φυής κίνηση, να µην πω τι ονοµάζεται.

Είναι λάθος, πρέπει να βάλουµε περισσότερες µπαταρίες, γι’
αυτό απελευθερώσαµε τις µπαταρίες και σταµατήσαµε τις επι-
δοτήσεις. 

Κι όσο για τον διαγωνισµό, επειδή άκουσα για τον διαγωνισµό,
ο λόγος που είπα να ξαναγίνει ο διαγωνισµός και να γίνει σε µια
βδοµάδα ήταν ότι δεν είχε το anti-concentration rule. Είχε γίνει
ένα λάθος από την ΡΑΕ και δεν έβαλαν τον όρο αντισυγκέντρω-
σης για να µη µαζευτούν οι µπαταρίες σε έναν ή δύο. Λοιπόν, γι’
αυτό ζήτησα να αναβληθεί, για να έχουµε και µια εικόνα. 

Το ότι δεν βγαίνω και το λέω, δεν βγαίνω και το φωνάζω, δεν
κάνω τον έξυπνο, δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει και να υφίσταµαι
και κριτική για το σωστό. Κακώς έκαναν στη ΡΑΕ, το διόρθωσα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τόσο χρόνια είµαστε στο µηδέν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, παρα-

καλώ, πρέπει να ολοκληρώσουµε, περιµένουν οµιλητές.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για τις µπαταρίες αυτή τη στιγµή έχουµε δύο δια-
γωνισµούς απολύτως πετυχηµένους που έχουν τελειώσει και
προχωράει η υλοποίησή τους. Έχουµε ένα τεράστιο έργο αντλη-
σιοταµίευσης που µπήκε στο Ταµείο Ανάκαµψης, τελειώνει το
2026-2027, γιατί άργησε ο µηχανολογικός εξοπλισµός για λόγους
διεθνούς πληθωρισµού, και θα µας φέρει πάνω από 600 µεγαβάτ
µπαταρίες µε τη µία. Αυτά όλα είναι δουλειά η οποία έγινε εδώ.

Οι τιµές έπεσαν το 2024 κατά 10%. Γιατί είναι πάνω από 2019;
Αυτή την απορία άκουσα. Να σας πω γιατί είναι πάνω από το
2019. Πόσο ήταν το 2019 το φυσικό αέριο; Κάτω από 20 ή 20.
Αυτή ήταν η τάξη µεγέθους. Πώς είναι το φυσικό αέριο σήµερα;
45, διπλάσια τιµή. Πόσο κοµµάτι έχει της παραγωγής µας το φυ-
σικό αέριο; 35 µε 40. Πού ήταν οι ρύποι το 2019; Κάτω από 20 ή
στο 20. Πόσο είναι τώρα; Στα 70.

Όταν έχει τριπλασιασµό των ρύπων και υπερδιπλασιασµό του
αερίου, de facto έχεις πίεση των τιµών προς τα πάνω, αυξάνεται

το κόστος. 
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Τότε µη λέτε ότι έχου-

µε φθηνό ρεύµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι

τρόπος είναι αυτός;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ξαναλέω, µου λέτε γιατί συνέβη. Μπορώ εγώ να επη-
ρεάσω την παγκόσµια τιµή του φυσικού αερίου; Όχι. Μπορώ να
επηρεάσω την τιµή των ρύπων; Όχι. Τι µπορώ να κάνω; Να αυξή-
σουµε τις ΑΠΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Και να κλείσετε µπο-
ρείτε, κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Διότι ένα από τα λάθη που έγιναν και είναι διαχρο-
νικά είναι ότι πληρώνουµε 800 εκατοµµύρια από τον λογαριασµό
του ΕΛΑΠΕ για τις επιδοτήσεις του παρελθόντος, οι οποίες ήταν
υπερβολικές. Και τι έκανα για να µειώσω τις επιδοτήσεις; Έκοψα
τις επιδοτήσεις στις µπαταρίες, τις σταµάτησα και σταµάτησα και
όλους τους διαγωνισµούς. Και είπα ότι όποιος θέλει να πάει, στην
αγορά. Γι’ αυτό θα πέσουν οι τιµές. 

Γιατί στρεφόµαστε στην αγορά διότι λέµε στους επενδυτές
«Τέλος η κρατικοδίαιτη ζωή», τελειώνει και το net metering και
πάµε σε net billing και θα αφήσουµε αυτές τις µεγάλες επενδύ-
σεις των ΑΠΕ να µας ρίξουν τις τιµές µαζί και µε τις διασυνδέσεις. 

Διότι ένα άλλο µεγάλο κοµµάτι που πληρώνουµε είναι το γεγο-
νός ότι επί δεκαετίες δεν κάναµε τη διασύνδεση της Κρήτης, η
οποία θα µπορούσε να αποπληρωθεί σε τέσσερα χρόνια -αυτός
είναι ο χρόνος που χρειάζεται να αποπληρωθεί η Κρήτη-, και τη
διασύνδεση των Δωδεκανήσων και των Κυκλάδων περισσότερο
χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε. Έχει περάσει τελείως η ώρα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Σε ό,τι αφορά τις απορροφήσεις µας και ότι είµαστε
«χελώνα», απορροφήσαµε 700 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανά-
καµψης µόνο το 2023 και φέτος θα φτάσουµε στο 1 δισ. απορ-
ροφήσεις. Τι να κάνουµε; Δεν είναι «χελώνα» 1 δισεκατοµµύριο.
Πάντως αν είναι χελώνα, είναι µεγάλη χελώνα, κύριοι συνάδελ-
φοι!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά τον κ. Κουλκουδίνα είναι η κ. Κο-
µνηνάκα, µετά ο κ. Χρυσοχοΐδης, οπότε θα υπάρχουν παρεµβά-
σεις, µετά εσείς, κύριε Καιρίδη, και ο κ. Γκιόκας.

Κύριε Κουλκουδίνα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

και πολύ περισσότερο η σύνταξη του κρατικού προϋπολογισµού
και η δηµοσιονοµική διαχείριση απαιτούν υπευθυνότητα. 

Η Νέα Δηµοκρατία ως η µοναδική, θα πω, υπεύθυνη πολιτική
δύναµη της χώρας και η Κυβέρνησή της καταθέτει τον έκτο κατά
σειρά προϋπολογισµό σε δύο διαδοχικούς κύκλους διακυβέρνη-
σης που ξεκίνησε το 2019 και ανανεώθηκε µε την ψήφο των πο-
λιτών το 2023.

Η Ελλάδα πλέον έχει µπει σε µια αναπτυξιακή τροχιά καταγρά-
φοντας υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και το 2024 µάλιστα κατα-
γράφει υπερδιπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης σε σχέση µε τον µέσο
όρο φυσικά των χωρών της Ευρωζώνης. Το 2025 δε η οικονοµία
θα συνεχίσει να καταγράφει υψηλό ρυθµό ανάπτυξης, της τά-
ξεως του 2,3%. 

Η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών, λοιπόν, δεν «αγο-
ράζει» το αφήγηµα της καταστροφολογίας που διακινεί σύσσωµη
η Αντιπολίτευση. Όσοι διακινούν αυτό το αφήγηµα και επιµένουν
σε αυτό, έστω και µε παραλλαγές, δείχνουν να µην έχουν διδα-
χθεί απολύτως τίποτα από το αποτέλεσµα των τελευταίων εκλο-
γών, όταν οι πολίτες µε την ψήφο τους από τη µία, επιβράβευσαν
την Κυβέρνηση και από την άλλη, συρρίκνωσαν την Αντιπολί-
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τευση, δηµιουργώντας µια διαφορά που δεν είχαµε δει ποτέ ξανά
στα χρονικά.

Γιατί συνέβη αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γιατί πολύ
απλά οι πολίτες λειτούργησαν ορθολογικά και πραγµατιστικά,
βίωσαν οι ίδιοι τις συνέπειες του λαϊκισµού τα προηγούµενα χρό-
νια και είδαν πού οδηγούν. Αξιολόγησαν, λοιπόν, την ανάγκη να
υπάρχει µια σοβαρή και συγκροτηµένη Κυβέρνηση που παράγει
µετρήσιµο, ορατό και χειροπιαστό αποτέλεσµα, µια Κυβέρνηση
που γνωρίζει να διαχειρίζεται κρίσεις και η διακυβέρνησή της
συνδέεται µε απτά αποτελέσµατα, αλλά θα µου επιτρέψετε να
πω και µε µεγάλες εθνικές νίκες. 

Και µιας και είπα για εθνικές νίκες, αξίζει να αναφερθώ σε πο-
λιτικές µε τις οποίες ταυτίστηκε η Κυβέρνηση σε αυτά τα πέντε
χρόνια και κατάφερε και φύλαξε µε αποτελεσµατικό τρόπο τα σύ-
νορά µας, χερσαία και θαλάσσια, εκτόξευσε την αποτρεπτική µας
ισχύ και φυσικά αποτέλεσε φάρο σταθερότητας στην ευρύτερη
περιοχή µε όσα συµβαίνουν γύρω µας να τονίζουν τη χρησιµό-
τητα αυτή, αποδεικνύοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγα-
πητοί φίλοι, στην πράξη και όχι στα λόγια µε πυροτεχνήµατα
εντυπωσιασµού, τι θα πει πατριωτισµός. Ο πατριωτισµός συνδέ-
εται µε την έννοια της εθνικής ευθύνης. 

Στα του προϋπολογισµού τώρα, κανείς δεν υποστηρίζει ότι όλα
είναι ιδεατά, ιδανικά και τέλεια, ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα
που πρέπει να αντιµετωπιστούν. Όλοι όµως συνειδητοποιούν ότι
έχουν γίνει πλέον σηµαντικά βήµατα προόδου. Σε σύγκριση µε
το 2019, η κατάσταση πλέον έχει βελτιωθεί σηµαντικά και θεα-
µατικά. Και φυσικά δεν το λέω εγώ αυτό, επιβεβαιώνεται από τα
επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και της EUROSTAT, αλλά και την
ίδια την πραγµατικότητα.

Η ανεργία το 2019 ήταν στο 17,9%, σήµερα είναι στο 10,3%
και το 2025 θα πέσει κάτω από το 10%, για πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια θα φτάσει το 9,7%. Το συνολικό δηµόσιο έλλειµµα
κινείται µόλις στο 0,7% του ΑΕΠ, γεγονός που επιβεβαιώνει τη
συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση. Το δηµόσιο χρέος ως προς το
ΑΕΠ θα µειωθεί στις 147,5 µονάδες το 2025. Η Ελλάδα, λοιπόν,
καταγράφει τους ταχύτερους ρυθµούς µείωσης του δηµόσιου
χρέους στο σύνολο των είκοσι επτά κρατών-µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Μέσα σε τέσσερα µόλις χρόνια το δηµόσιο χρέος
µειώθηκε κατά 55,5 µονάδες. 

Κάποιοι µιλούν εδώ µέσα για τα κόκκινα δάνεια που όντως είναι
ένα πρόβληµα, κανείς δεν το παραβλέπει. Δεν λένε όµως ούτε
κουβέντα για το γεγονός ότι το ποσοστό των µη εξυπηρετούµε-
νων δανείων έχει µειωθεί στο 34% από το 52% που ήταν το 2019.
Κανείς δεν λέει επίσης για τον κατώτατο µισθό που το 2019 ήταν
στα 650 ευρώ, σήµερα είναι στα 830 ευρώ και τα επόµενα χρόνια
γνωρίζετε καλά πως θα αυξηθεί κι άλλο.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 2019 µέχρι
σήµερα έχει µειώσει εξήντα έναν φόρους και για το 2025 θα ενερ-
γοποιηθεί η µείωση ακόµα δώδεκα φόρων. Αποδείχθηκε ότι µέσα
από τη µείωση των φόρων µπορεί να τροφοδοτηθεί η ανάπτυξη
και να υπάρχουν ταυτόχρονα αυξηµένα δηµόσια έσοδα. Όλα
αυτά βέβαια µαζί µε ουσιαστικά αποτελεσµατικά µέτρα για την
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. 

Οι δηµόσιες επενδύσεις τώρα µέσα στα πέντε τελευταία χρό-
νια υπερδιπλασιάστηκαν και για το 2025 προβλέπεται το µεγαλύ-
τερο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων που έγινε ποτέ µε 14,1
δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Ελλάδα είναι στις πρώτες θέσεις µεταξύ
των χωρών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην απορρόφηση
των πόρων του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Οι δαπάνες για την υγεία µέσα σε πέντε χρόνια αυξήθηκαν
κατά 74%. Παράλληλα, στον προϋπολογισµό του 2025 προβλέ-
πεται αύξηση των δαπανών του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης, προκειµένου να επιταχυνθεί
η ανακαίνιση των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας, δύο εκ
των οποίων βρίσκονται στην Πιερία και µιλάω για τα Κέντρα
Υγείας Λιτοχώρου και Αιγινίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κριτής όλων µας στο τέλος της
ηµέρας είναι ο πολίτης και καλό θα είναι να µην υποτιµά κανείς
τη νοηµοσύνη των Ελλήνων πολιτών. Από τις αγορεύσεις των συ-
ναδέλφων της Αντιπολίτευσης, αλλά και από τη ρητορική και το
αφήγηµά τους είναι ξεκάθαρο ότι δεν έχουν τη δυνατότητα να

διαµορφώσουν καµµία εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης και
αυτό γίνεται αντιληπτό από τους πολίτες. 

Χρησιµοποιήθηκε αυτές τις ηµέρες για µια ακόµη φορά η κα-
ραµέλα της µείωσης του ΦΠΑ και το παράδειγµα της Ισπανίας.
Στην Ισπανία η µείωση του ΦΠΑ σωρευτικά οδήγησε, µετά από
λίγο καιρό, σε µεγαλύτερες αυξήσεις σε βασικά καταναλωτικά
αγαθά. Στην Ελλάδα, σε αντίθεση, οι πληθωριστικές τάσεις έχουν
ανασχεθεί και ο πληθωρισµός θα συνεχίσει να µειώνεται και το
2025. 

Η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που κατέλαβε τη συ-
γκεκριµένη θέση λόγω της πολυδιάσπασης της προηγούµενης
αξιωµατικής αντιπολίτευσης, µιλάει για φορολόγηση τραπεζικών
κερδών που ακούγεται φυσικά πάντα εύηχα στα αυτιά των πολι-
τών. Τι µας λένε, λοιπόν; Να επιβληθεί φόρος 5% στα κέρδη των
τραπεζών. Πόσα θα είναι όµως τα έσοδα από την επιβολή αυτού
του φόρου; Πάρα πολύ λίγα, ελάχιστα. Ποιες θα είναι τώρα οι
αρνητικές επιπτώσεις που θα υπάρξουν από επενδυτές που δεν
θα επενδύουν σε µετοχές ελληνικών τραπεζών, αλλά και σε το-
ποθετήσεις κεφαλαίων σε ελληνικά περιουσιακά στοιχεία; Γι’
αυτά γιατί δεν µιλάει κανείς; Δεν τα γνωρίζετε; Ξεχνάει κανείς
µήπως εδώ πέρα µέσα τις συνέπειες της τραπεζικής αστάθειας
που βίωσε η χώρα στο πρόσφατο παρελθόν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πιο εύκολο να εξαγγέλλει κανείς προτάσεις χωρίς κοστο-
λόγηση για λόγους εντυπωσιασµού και µόνο. Το ζητούµενο και
ο στόχος όµως είναι να µειωθούν οι χρεώσεις στις προµήθειες
των τραπεζών, αλλά και να µεγαλώσει ο αριθµός των ελληνικών
επιχειρήσεων και νοικοκυριών που θα έχουν τη δυνατότητα πλέον
να έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό, να χρηµατοδοτούν
στο µέγιστο δυνατό βαθµό οι τράπεζες την πραγµατική ελληνική
οικονοµία. Σε αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, εργάζεται η Κυβέρ-
νηση και σύντοµα θα υπάρξουν εξελίξεις. 

Οµοίως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να διευρυνθεί η περίµετρος
των αφορολόγητων αποθεµατικών για τις επιχειρήσεις, αλλά και
να δούµε το ζήτηµα του επιτοκίου στα δάνεια επιχειρήσεων µε
εξαγωγική δραστηριότητα. Επίσης, πρέπει να επανεξεταστεί η
βάση εκκίνησης χορήγησης των επιχειρηµατικών δανείων, γιατί
δεν υπολογίζουν ως βάση εκκίνησης στο 0,45% και θέτουν ως
βάσεις εκκίνησης το euribor που προσδιορίζεται στο 4% σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µε δύο φράσεις. 

Επιπλέον, συµβαίνει και το εξής. Μόλις η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανακοινώσει πρόθεση
για άνοδο των επιτοκίων, οι ελληνικές τράπεζες άµεσα ανεβάζουν
τα επιτόκια χορηγήσεων. Από την άλλη, όταν ανακοινώνει µείωση
των επιτοκίων, καθυστερούν την εφαρµογή της. 

Όπως καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, εί-
µαστε γειωµένοι µε την πραγµατικότητα και γνωρίζουµε τις στρε-
βλώσεις, γι’ αυτό και είµαι βέβαιος ότι η Κυβέρνηση θα παρέµβει
αποφασιστικά και εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αποτελεί νησίδα στα-
θερότητας, όχι µόνο σε µια περιοχή µε γεωπολιτικές αναταρά-
ξεις, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη και έτσι πρέπει να
παραµείνει. Ο µεγάλος στόχος είναι να παραµείνει η Ελλάδα στο
δρόµο της ανάπτυξης και της σταθερότητας. Τον στόχο αυτόν
εγγυάται µόνο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουλκουδίνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και δεκατέσσε-
ρις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελ-
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µατικής Εκπαίδευσης Ιεράπετρας.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται «Καλά Χριστού-

γεννα». 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Παύλος Σαράκης ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στην Ουγγαρία για προσωπικούς λόγους κατά
το χρονικό διάστηµα από 21-12-2024 µέχρι τις 24-12-2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Έχετε τον λόγο, κυρία Κοµνηνάκα. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη µέχρι τώρα συζήτηση ακούγονται µια σειρά προσδιορισµοί

για τον προϋπολογισµό, της σταθερότητας, της κοινωνικής συ-
νοχής, της σύνεσης. Μέχρι και κάποιοι πιο αµετροεπείς κοµπά-
ζουν για τις εθνικές επιτυχίες, προκαλώντας κυριολεκτικά το
λαϊκό αίσθηµα. 

Το µόνο που δεν είπε κανένας σας είναι αυτό που είναι πρα-
γµατικά ο προϋπολογισµός. Προϋπολογισµός πολεµικής οικονο-
µίας, προϋπολογισµός πολεµικής προετοιµασίας. Και αν δεν το
είπατε εσείς, το έκανε ξεκάθαρο µε το χθεσινό πολεµικό ανακοι-
νωθέν που εκφώνησε ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ. Τράβηξε
το αυτί στα κράτη-µέλη να κόψουν τις παροχές στις συντάξεις
και συστήµατα υγείας για να χρηµατοδοτήσουν ακόµα περισσό-
τερο το ιµπεριαλιστικό µακελειό. Πιο ωµά δεν µπορούσε να το
πει. Και εσείς ακόµα ποιείτε την νήσσαν. Προετοιµάζετε τους
λαούς να µατώσουν οικονοµικά και κυριολεκτικά για τα σφαγεία
των ιµπεριαλιστών. 

Τι άλλο είναι ο προϋπολογισµός; Είναι προϋπολογισµός του
νέου δηµοσιονοµικού Συµφώνου Σταθερότητας 2025-2028, δη-
λαδή προϋπολογισµός της φοροµπηξίας, της ακρίβειας, των πα-
γωµένων κοινωνικών δαπανών από τη µια και των καυτών
πολεµικών δαπανών από την άλλη. 

Και από την άποψη αυτή τον προϋπολογισµό θα µπορούσε να
τον εισηγείται, εκτός από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και
ο ΣΥΡΙΖΑ µε όλα τα συνθετικά του, µιας και αυτές είναι στρατη-
γικές επιλογές στην υπηρέτηση των οποίων συναντιέστε όλοι
σας. Τις υπηρετήσατε ως κυβερνήσεις τσακίζοντας τον λαό, τις
προσκυνάτε όµως και σήµερα σαν ιερό δισκοπότηρο. Εγκαλείτε
την Κυβέρνηση, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Ελληνική Λύση και λοιποί ότι
παίζει µε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας, αποδεικνύο-
ντας κι έτσι τον ρόλο σας ως βολική Αντιπολίτευση. 

Αυτήν την σταθερότητα τη ζουν στο πετσί τους και οι κάτοικοι
των νησιών, που από τη µια νιώθουν να µπαίνουν όλο και πιο
βαθιά στο στόµα του λύκου, στο µάτι του κυκλώνα της πολεµικής
εµπλοκής, την ίδια στιγµή που το τραπέζι της νατοϊκής συνοχής
στρώνεται µε επώδυνους συµβιβασµούς που ακουµπάνε στα κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα, µε τις αµφισβητήσεις να φτάνουν κατά και-
ρούς ακόµα και στην κυριαρχία των νησιών. 

Βλέπουν και ζουν από πρώτο χέρι τις οδυνηρές συνέπειες της
πολεµικής εµπλοκής, µε τα βασανισµένα καραβάνια των προσφύ-
γων είτε να πνίγονται στις θάλασσές µας είτε να εγκλωβίζονται
στις άθλιες δοµές των νησιών, αυτές που ξεχειλίζουν ήδη, όπως
η νατοϊκών προδιαγραφών βαρβαρότητα της Σάµου είτε προετοι-
µάζονται για τα χειρότερα που έρχονται, όπως η Βάστρια, που
παλεύετε µε νύχια και µε δόντια να νοµιµοποιήσετε τη λειτουργία
της στη Λέσβο. Τέτοιες υποδοµές µάλιστα! Ξεφυτρώνουν σε µια
νύχτα µε πακτωλό εκατοµµυρίων, κατά παρέκκλιση κάθε νοµο-
θεσίας, περιβαλλοντικής και άλλης. 

Οι αντοχές της οικονοµίας στενεύουν απότοµα και οι χρόνοι
αποπεράτωσης των έργων ξεχειλώνουν προς το άπειρο, όταν
αυτά αφορούν το αναγκαίο ολοκληρωµένο αντιπληµµυρικό σχε-
διασµό, την αντισεισµική θωράκιση για την πρόληψη των κατα-
στροφών, όπως τις πρόσφατες πληµµύρες σε Λήµνο και Ρόδο ή
τους παλιότερους σεισµούς σε Σάµο, Λέσβο και αλλού, µε ανοι-
κτές ακόµα τις πληγές τους ή όταν πρέπει να στελεχώσετε υπη-
ρεσίες για την πρόληψη ή την αποζηµίωση από ζωονόσους, την
ακαρπία, τις καταστροφές.

Βλέπουν και ζουν και άλλες αντιφάσεις οι κάτοικοι των νησιών.
Την ώρα που εναλλάσσονται ανελλιπώς και αδιάκοπα οι φρεγά-

τες στην Ερυθρά Θάλασσα, εκεί δεν ενεργοποιείται κανένας κό-
φτης των δαπανών για τα 0,5 εκατοµµύρια ευρώ την ηµέρα που
κοστίζει στον ελληνικό λαό αυτή η αποστολή, για να υπερασπί-
ζεστε τα συµφέροντα των εφοπλιστών και να φυλάτε τα νώτα του
εγκληµατία συµµάχου σας, του Ισραήλ, που µακελεύει τον πα-
λαιστινιακό λαό και βάζει µπουρλότο σε όλη την περιοχή. 

Την ίδια ώρα οι νησιώτες βρίσκονται για άλλη µια φορά στο
έλεος του ανταγωνισµού των ακτοπλόων εφοπλιστών, µε τον δια-
γωνισµό για τις άγονες γραµµές να είναι ακόµα στον αέρα, νησιά
να µένουν για µέρες, βδοµάδες ή και µήνες πλήρως αποκλει-
σµένα από την ηπειρωτική χώρα, όπως συνέβη για άλλη µια φορά
πριν λίγο καιρό µε τον Άη Στράτη, άλλοτε µε τη Λήµνο και αλλού,
αλλά και τη σύνδεση των νησιών µεταξύ τους να καταντά µια βα-
σανιστική Οδύσσεια. 

Και αυτό όταν είναι γνωστό ότι στα απογυµνωµένα από διοικη-
τικές, δικαστικές, οικονοµικές και άλλες υγειονοµικές υπηρεσίες,
νησιά οι ανάγκες για µετακινήσεις µπορεί να είναι και καθηµερινό
φαινόµενο. 

Πολλές φορές αυτές οι ανάγκες είναι επείγουσες και ανελα-
στικές. Δεν µπορούν να περιµένουν το ένα δροµολόγιο την εβδο-
µάδα και αυτό µετ’ εµποδίων.

Οι νησιώτες, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι τουρίστες και η
ζωή τους δεν είναι εµπόρευµα για να τη ζούνε µε τη σεζόν. Σύγ-
χρονο και εφικτό είναι να έχουν ασφαλείς, σύγχρονες, φθηνές,
συχνές συγκοινωνίες, όπως σύγχρονο και εφικτό -και όχι µαξιµα-
λιστικό, όπως ξεδιάντροπα ισχυρίζεστε- είναι να έχουν υψηλού
επιπέδου υπηρεσίες υγείας εν έτει 2025. Δεν φταίνε οι γιατροί
και οι υγειονοµικοί για τους άγονους διαγωνισµούς που µε ευκο-
λία επικαλείστε διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις για το ξεγύ-
µνωµα των κέντρων υγείας, των νοσοκοµείων, όλων των δηµό-
σιων δοµών στα νησιά. Φταίνε οι εξαντλητικές και επικίνδυνες
συνθήκες δουλειάς, η υπερεφηµέρευση των γιατρών, τα εκατο-
ντάδες αδιάθετα ρεπό των υγειονοµικών, τα «εντέλλεσθαι» και η
επιδηµία της κινητικότητας για να µπαλώνονται οι τρύπες από
νησί σε νησί. 

Όλα αυτά δεν αντισταθµίζονται µε τα διάφορα κίνητρα που
προβλέπονται στον προϋπολογισµό που δεν είναι παρά άλλη µια
ανεπαρκέστατη προσπάθεια από την Κυβέρνηση να αποφύγει το
κόστος για τη µόνιµη ικανοποίηση των εργασιακών, επιστηµονι-
κών και κοινωνικών αναγκών των υγειονοµικών στα νησιά, διαιω-
νίζοντας στην επικίνδυνη κατάσταση που θέτει σε διαρκή κίνδυνο
τη ζωή και την υγεία τόσο των νησιωτών, όσο και των υγειονοµι-
κών στις διαλυµένες και υποστελεχωµένες µονάδες δηµόσιας
υγείας. 

Την ίδια ώρα οι εφοπλιστές «µπουκώνονται» κάθε χρόνο µε
κάθε λογής επιδοτήσεις σαν αυτή του «πράσινου στόλου», που
τους ετοιµάζει για να φτιάξουν καινούργια καράβια, έχουν δεκά-
δες συνταγµατικά κατοχυρωµένες φοροαπαλλαγές και πλήρως
αφορολόγητο πετρέλαιο, όχι σαν την κοροϊδία που προβλέπετε
για τους αγρότες 100 εκατοµµύρια επιστροφή, όταν το 2016 που
το κόψατε µε το τρίτο µνηµόνιο ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ -για να µην ξεχνιόµαστε- ήταν 180 εκατοµµύρια µε τιµή
πετρελαίου στο 1 ευρώ και όχι στο 1,60 που είναι σήµερα. 

Εθελοντική φορολόγηση για τους εφοπλιστές, ενώ οι µικροί
επαγγελµατίες ρηµάζονται µε τον τεκµαρτό κεφαλικό φόρο και
όπως και σε µισθωτούς και συνταξιούχους, όχι µόνο εθελοντικά
δεν τους τα ζητάτε αλλά τους παίρνετε και τα σπίτια, τα µαγαζιά
και τα χωράφια όταν δεν µπορούν να τα πληρώσουν και µετά
κλαίτε για την ερήµωση της υπαίθρου. Διότι από τις δικές τους
πλάτες θα βγουν τα 70 δισ. φορολογικά έσοδα. Εθελοντικούς και
αναβαλλόµενους φόρους έχετε για εφοπλιστές και τραπεζίτες.
Και καµώνεστε τώρα και εσείς και το ΠΑΣΟΚ ότι θα τους κόψετε
το χαρτζιλίκι, αφού πρώτα τους «µπουκώσατε» όλοι µαζί µε 80
δισ. για τις ανακεφαλαιοποιήσεις από τον ιδρώτα του λαού.

Όσες αλχηµείες, λοιπόν, µε όποιον επιθετικό προσδιορισµό κι
αν κοσµήσετε τον προϋπολογισµό, δεν κρύβεται το ποιος κερδί-
ζει και ποιος χάνει από αυτόν, από πού τα παίρνει δηλαδή και σε
ποιον τα δίνει. Δεν κρύβεται ο ταξικός, αντιλαϊκός και άδικος χα-
ρακτήρας του. Δεν κρύβεται ότι η αστάθεια για τον λαό σε όλα
τα επίπεδα είναι η άλλη όψη της σταθερότητας που όλοι σας πα-
λεύετε να διαφυλάξετε για το κεφάλαιο. 
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Για να αντιστραφούν, λοιπόν, οι χαµένοι και οι κερδισµένοι του
παιχνιδιού ένας δρόµος υπάρχει, την αστάθεια να την προκαλέ-
σει ο λαός στο κεφάλαιο, στην πολιτική και τα κόµµατα που το
υπηρετούν, στο σύστηµα που το προστατεύει και αυτό θα το πε-
τύχει µε τη συνειδητή και οργανωµένη του δράση, µε το ΚΚΕ στή-
ριγµα και µπροστάρη στον αγώνα του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κοµνηνάκα. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης.

Παρακαλώ, κύριε Χρυσοχοΐδη.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασφάλεια µαζί µε την αµυντική

θωράκιση της χώρας αποτελούν τις προτεραιότητες, προκειµέ-
νου να υπερασπιστούµε την ακεραιότητά µας από τη µια πλευρά
σε ό,τι αφορά τις εξωτερικές απειλές και από την άλλη την εµπέ-
δωση αισθήµατος ασφάλειας στους πολίτες. 

Ξεκινώντας από τον σκληρό πυρήνα της ασφάλειας, δηλαδή
τα σύνορα και µάλιστα τα χερσαία, για τα οποία είναι αρµόδια η
Ελληνική Αστυνοµία, µια σειρά από επιχειρησιακές δράσεις αλλά
και τα µέσα, οι εξοπλισµοί έχουν φέρει ως αποτέλεσµα να µπο-
ρούµε να εγγυηθούµε σήµερα την ασφάλεια των συνόρων αλλά
ταυτόχρονα να αποτρέπουµε και κάθε είδους διακίνηση ανθρώ-
πων, εξοπλισµών, επικίνδυνων υλικών και ουσιών. 

Έχουν κατασκευαστεί στον Έβρο εβδοµήντα έξι χιλιόµετρα
φράχτης. Έχουν προσληφθεί τετρακόσιοι συνοριοφύλακες. Λει-
τουργεί το ηλεκτρονικό σύστηµα επιτήρησης των συνόρων και
προστέθηκαν προσφάτως νέες υποδοµές στην Ελληνική Αστυ-
νοµία, στα τµήµατα συνοριακής φύλαξης και στα φυλάκια του
Στρατού. Προσλαµβάνονται αυτές τις µέρες εκατόν πενήντα νέοι
συνοριοφύλακες, εκατό στη Ροδόπη, πενήντα στην Καβάλα για
τη δεύτερη γραµµή ελέγχου αφ’ενός µεν στις ορεινές περιοχές
της Ροδόπης, αφ’ετέρου στην Εγνατία οδό για την Καβάλα. Η κα-
θηµερινή δουλειά των ανδρών και των γυναικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας που εποπτεύουν τα σύνορα αποδίδει αποτελέσµατα
τόσο για το αίσθηµα των πολιτών του Έβρου, των Εβριτών, αλλά
ταυτόχρονα όλων των κατοίκων της Θράκης, όσο και για τη συ-
νολική ασφάλεια της χώρας. 

Ξεκίνησα από εδώ γιατί αυτή είναι η βασική, εθνική, πολιτική
προτεραιότητά µας. Αυτή είναι η πρώτη κρίσιµη επιλογή µας και
ταυτόχρονα η απάντησή µας στο ζήτηµα της ασφάλειας. Αυτή η
δουλειά έχει οδηγήσει σε πραγµατική προστασία των συνόρων,
µε αποτέλεσµα οι ροές σήµερα να είναι εξαιρετικά χαµηλές έως
µηδενικές και ταυτόχρονα να υπάρχουν πολλές συλλήψεις δια-
κινητών.

Στον τοµέα της ασφάλειας των πόλεων, της καταπολέµησης
του εγκλήµατος της πόλης, της καταπολέµησης του εγκλήµατος
στη χώρα ενισχύθηκαν οι υπηρεσίες αιχµής, όπως οι υπηρεσίες
δίωξης του εγκλήµατος, καθώς και οι υπηρεσίες πρώτης αντα-
πόκρισης στις κλήσεις πολιτών. Στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη
αυτό πραγµατικά παρήγαγε ένα πολύ σηµαντικό αποτέλεσµα και
η αστυνόµευση των δύο µεγάλων πολεοδοµικών συγκροτηµάτων
έγινε εξαιρετικά ουσιαστική και αποτελεσµατική. 

Η Ελληνική Αστυνοµία συνέλαβε πανελλαδικά µέχρι τον Νοέµ-
βριο του 2024 123.226 υπόπτους. Τους παρέπεµψε στη δικαιο-
σύνη για διάφορα αδικήµατα. Μόνο οι οµάδες πρόληψης
καταστολής εγκληµατικότητας σε Αττική και Θεσσαλονίκη το εν-
δεκάµηνο του 2024 έχουν συλλάβει 6.200 υπόπτους έναντι 2.100
το 2023, τρεις φορές πάνω δηλαδή. Η αναζήτηση νέων µεθόδων
καταπολέµησης του σοβαρού οργανωµένου εγκλήµατος οδή-
γησε στην ίδρυση µιας νέας υπηρεσίας, της Διεύθυνσης Αντιµε-
τώπισης Οργανωµένου Εγκλήµατος, η οποία λειτουργεί εδώ και
τρεις µήνες µε επιτυχία, µε εξειδικευµένο προσωπικό, µε σύγ-
χρονα τεχνολογικά µέσα, µε επεξεργασµένες στρατηγικές για
την εξιχνίαση και εξόντωση εγκληµατικών οµάδων. 

Η Ελλάδα είναι γεωγραφικά τοποθετηµένη στο «frontline», στην
πρώτη γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε ένα πολύ ευαίσθητο
γεωγραφικό και γεωστρατηγικό σηµείο. Έχει ανάγκη από υπηρε-
σίες αξιόµαχες για την καταπολέµηση των διεθνικών εγκληµατι-
κών οµάδων που διακινούν µεγάλες ποσότητες ναρκωτικών, που

διαπράττουν σοβαρά οικονοµικά εγκλήµατα και απάτες, ασχο-
λούνται µε λαθραίες διακινήσεις και χάνονται πολύτιµοι δασµοί
και φόροι και ασκούν παράνοµες δραστηριότητες µε δολοφονίες
και εκβιασµούς. Είναι χαρακτηριστικό πως το 2024 έχουν εξαρ-
θρωθεί 448 εγκληµατικές οργανώσεις. Είναι οι περισσότερες την
τελευταία δεκαετία. 

Συναφές είναι και το θέµα του εγκλήµατος της διαφθοράς,
όπου η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, στελεχωµένη από εξαιρετικά ικανούς ερευνητές, εξι-
χνίασε δεκάδες εγκλήµατα από εγκληµατικές οργανώσεις, που
είχαν µέσα τους δηµοσίους υπαλλήλους και ιδιώτες. Η Υπηρεσία
Εσωτερικών Υποθέσεων προέβη σε συλλήψεις, εκ των οποίων οι
ογδόντα επτά ήταν δηµόσιοι υπάλληλοι. 

Η καταδίωξη και η εξιχνίαση των εγκληµάτων της διαφθοράς
απαιτεί, αγαπητοί συνάδελφοι, συνεχή θεσµική αλλαγή και προ-
σαρµογή του πλαισίου. Απαιτεί, διαρκώς, νέο «modus operandi»
από τις Υπηρεσίες και, κυρίως, απόφαση πολιτική για την εξό-
ντωση της διαφθοράς. 

Μεγάλη προτεραιότητα του 2024 αποτέλεσε η κοινωνική αστυ-
νόµευση, η διαχείριση και αντιµετώπιση αδικηµάτων που σχετί-
ζονται µε πολύ σηµαντικά κοινωνικά ζητήµατα, που στο τέλος
χτυπούν την πόρτα της Αστυνοµίας και πολλές φορές κινδυ-
νεύουν ανθρώπινες ζωές. 

Η ενδοοικογενειακή βία, η βία ανηλίκων αποτελούν τις πιο συ-
χνές µορφές προσωπικής βίας. Η προστασία των θυµάτων είναι
απολύτως αναγκαίο να γίνεται µε τρόπο που ενθαρρύνει και άλλα
θύµατα να µιλήσουν, να καταγγείλουν. Ιδρύθηκαν εξήντα τρία
Γραφεία Αντιµετώπισης Ενδοοικογενειακής Βίας, σε όλες τις πε-
ριφερειακές ενότητες της χώρας, σε όλους τους νοµούς της
χώρας τα οποία στελεχώνονται από τουλάχιστον οκτώ εκπαιδευ-
µένους αστυνοµικούς το καθένα και λειτουργούν σε εικοσιτετρά-
ωρη βάση. 

Συνολικά, µέχρι τώρα το 2024, τα Γραφεία Ενδοοικογενειακής
Βίας σε όλη τη χώρα διαχειρίστηκαν είκοσι χιλιάδες εκατόν δε-
κατρία περιστατικά! Σκεφτείτε -κι αυτό είναι το κοινωνικό ζήτηµα
και το κοινωνικό ερώτηµα- ότι κάθε βράδυ υπάρχουν εκατό περι-
στατικά. Κάθε µέρα, κάθε εικοσιτετράωρο υπάρχουν εξήντα έως
εβδοµήντα συλλήψεις κατηγορουµένων για ενδοοικογενειακή
βία. Τεράστιο ζήτηµα!

Έχουµε, λοιπόν, είκοσι χιλιάδες εκατόν δεκατρία περιστατικά
έναντι δέκα χιλιάδων επτακοσίων τριάντα το 2023. Μία αύξηση,
δηλαδή, κατά 87%, που σηµαίνει ότι τα θύµατα άνοιξαν το στόµα
τους, ενθαρρύνθηκαν να µιλήσουν, εµπιστεύτηκαν τις Υπηρεσίες
της Ελληνικής Αστυνοµίας και µίλησαν. Αντιστοίχως, από αυτές
τις είκοσι χιλιάδες υποθέσεις υπήρξαν δώδεκα χιλιάδες τετρακό-
σιοι κατηγορούµενοι έναντι πέντε-έξι χιλιάδων περίπου, πέρυσι.
Οι µισοί! Έχουµε, δηλαδή, φέτος διπλάσιο αριθµό κατηγορουµέ-
νων. 

Επίσης, υπάρχουν, σε κάθε περιφερειακή ενότητα, για την
προσωρινή φιλοξενία των θυµάτων µε τα παιδιά τους, µε τους
γονείς τους -µε όποιους πρέπει να προστατευθούν- και αυτόν τον
χώρο τον γνωρίζει µόνο το Γραφείο της Ενδοοικογενειακής Βίας
και κανένας άλλος. 

Καθιερώθηκε και χορηγείται το «panic button», σε όποια γυ-
ναίκα ή σε όποιο ενήλικο θύµα επιθυµεί να το εγκαταστήσει στο
κινητό και χρησιµοποιείται αυτό πέραν του «100». Δόθηκαν χιλιά-
δες «panic button» και το έχουν χρησιµοποιήσει εκατοντάδες γυ-
ναίκες. 

Η βία των ανηλίκων που σοκάρει όλους µας -σοκάρει τους γο-
νείς πρωτίστως- αποτελεί µεγάλη προτεραιότητα. Εδώ η διαχεί-
ριση απαιτεί ευαισθησία. Η ποινική διαχείριση των ανηλίκων είναι
δύσκολο και ευαίσθητο ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τέλος, υπάρχει και το ζήτηµα της διαχείρισης των γονέων ή
των µη ασκούντων επαρκή επιµέλεια των παιδιών τους. 

Έρχονται νέες νοµοθετικές ρυθµίσεις, για την απαγόρευση
όπλων -κυρίως, µαχαιριών- που χρησιµοποιούν και φέρουν πολλά
ανήλικα παιδιά. Έρχονται απαγορεύσεις για µη κατοχή όπλων σε
δηµόσιους χώρους και κυρίως σε µεγάλες συγκεντρώσεις, γή-
πεδα ή συναυλίες.
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Καθιερώθηκε το πενταψήφιο νούµερο «10201». Καθιερώθηκε,
επίσης, η εφαρµογή «safe youth». Σε κάθε Διεύθυνση της Αστυ-
νοµίας υπάρχει ένας αξιωµατικός υπεύθυνος για τη βία ανηλίκων. 

Ενδεικτικά, για το αδίκηµα της παραµέλησης εποπτείας ανη-
λίκων έχουµε φέτος δύο χιλιάδες τετρακόσιες σαράντα συλλή-
ψεις, ενώ πέρσι ήταν περίπου οι µισές, χίλιες τετρακόσιες.

Προτεραιότητα για το 2025 είναι µία Αστυνοµία σύγχρονη, έξυ-
πνη, αποτελεσµατική, µε κοινωνική ευαισθησία και εκπαιδευµένο
ανθρώπινο δυναµικό. 

Σε λίγες µέρες θα έρθει στη Βουλή το νοµοσχέδιο για την
«Αναδιοργάνωση των Υπηρεσιών του Αρχηγείου της Ελληνικής
Αστυνοµίας και βέβαια διατάξεις που αφορούν την Αστυνοµική
Ακαδηµία και την Διά Βίου Μάθηση. 

Σε εξέλιξη, επίσης, βρίσκεται ένα τεράστιο πρόγραµµα τεχνο-
λογικής αναβάθµισης της Αστυνοµίας, µε κάµερες, µε καινούργια
οχήµατα, µε ψηφιακά επιχειρησιακά κέντρα, µε σύγχρονες επι-
κοινωνίες. Καµµία µεταρρύθµιση, όµως, δεν µπορεί να πετύχει
χωρίς το ανθρώπινο δυναµικό. Καθιερώνουµε νέα διαδικασία
αξιολόγησης του ανθρώπινου δυναµικού, αλλά και ένα σύγχρονο
πλέγµα υποστήριξης. Στην καρδιά αυτής της νέας φιλοσοφίας,
το ζητούµενο ουσιαστικά είναι η διαρκής και διά βίου εκπαίδευση,
µετεκπαίδευση και κατάρτιση των αστυνοµικών. 

Κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι, η Αστυνοµία της νέας
εποχής είναι αυτή που βρίσκεται διαρκώς δίπλα στον πολίτη.
Είναι αποτελεσµατική στην αντιµετώπιση του εγκλήµατος, είναι
ευαίσθητη στη διαχείριση των µεγάλων κοινωνικών ζητηµάτων,
είναι αποφασιστική στην αντιµετώπιση του οργανωµένου εγκλή-
µατος και είναι ασπίδα για την προστασία των συνόρων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Με αυτές, λοιπόν, τις µεταρρυθµίσεις και το τόσο σηµαντικό
έργο βάζουµε τις προϋποθέσεις για ένα νέο κοινωνικό συµβό-
λαιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουν ζητήσει τον
λόγο κάποιοι κοινοβουλευτικοί. Πώς θέλετε να πάµε, µε την αντί-
στροφη σειρά, για να µην υπάρξουν και παρεξηγήσεις ή διαφω-
νίες… 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εγώ στο τέλος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει κι ο κ.
Καζαµίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δικαιούται κι ο κ. Καζαµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κύριε Καζα-
µία, έχετε τον λόγο. Είναι η τρίτη σας παρέµβαση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω να σας απευ-
θύνω κάποιες ερωτήσεις. Μιλήσατε για τις συλλήψεις των αστυ-
νοµικών που έχουν γίνει, αλλά δεν µας εξηγήσατε για ποιο λόγο
η Ελλάδα έχει τόσο µεγάλο αριθµό αστυνοµικών ανά κάτοικο.
Όπως ενδεχοµένως να γνωρίζετε, η Ελλάδα έχει περίπου πεντα-
κόσιους είκοσι πέντε αστυνοµικούς ανά εκατό χιλιάδες κατοί-
κους. Ο ΟΗΕ συστήνει τον αριθµό των τριακοσίων αστυνοµικών
ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους ως ένας αριθµός ο οποίος θα µπο-
ρέσει να οδηγήσει σε αποτελεσµατική αστυνόµευση. 

Επίσης, θα πρέπει να παρατηρήσω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
κατά µέσο όρο έχει σχεδόν τον µισό αριθµό αστυνοµικών, λίγο
πάνω από τριακόσιους. Η Ευρωπαϊκή Ένωση! Εµείς έχουµε πε-
ντακόσιους είκοσι πέντε, σας υπενθυµίζω. Δεν ξέρω αν το γνω-
ρίζετε αυτό, αλλά ακόµη και η Κολοµβία µε τα καρτέλ και το
οργανωµένο έγκληµα έχει πιο λίγους αστυνοµικούς ανά κάτοικο
απ’ ό,τι έχει η Ελλάδα και αυτός ο αριθµός των αστυνοµικών αυ-
ξάνεται διαρκώς επί κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ο προϋπολογισµός για το Υπουργείο σας έχει αυξηθεί τα τε-
λευταία δύο χρόνια κατά 15%. Ισοδυναµεί µε το ένα τρίτο του
προϋπολογισµού για την Εθνική Άµυνα. Κι ο αριθµός των αστυ-
νοµικών στη χώρα ισοδυναµεί µε το ένα τρίτο του αριθµού των
στρατιωτών του Στρατού Ξηράς σε περίοδο ειρήνης. Αυτά δεν
είναι νούµερα τυχαία. 

Οι κοινωνιολόγοι θεωρούν ότι τα κράτη τα οποία έχουν τόσο

µεγάλο αριθµό αστυνοµικών, είναι κράτη τα οποία έχουν κοινω-
νίες και κυβερνητικές πολιτικές οι οποίες επιφέρουν τον διχασµό. 

Η προφανής εξήγηση για αυτόν τον µεγάλο αριθµό αστυνοµι-
κών είναι ότι οι πολιτικές της Κυβέρνησης δηµιουργούν διχασµό
µέσα στην κοινωνία και γι’ αυτό χρειάζεται αυτή η υπερβολική και
αυταρχική -πρέπει να πούµε- πολιτική όσον αφορά στη δηµόσια
τάξη. 

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Είναι ότι ο αριθµός των αστυνοµι-
κών που έχει η χώρα δεν οδηγεί σε αποτελεσµατική αστυνό-
µευση. Οι περιπτώσεις εντός της Αστυνοµίας, όπου υπάρχουν
φαινόµενα διαφθοράς, φαινόµενα κατάχρησης, έχουν κατ’ επα-
νάληψη σηµειωθεί και από διεθνείς οργανώσεις και πρόσφατα.
Θα πρέπει να σας αναφέρω την έκθεση που δηµοσίευσε τον Σε-
πτέµβριο η Ελληνική Ένωση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.
Ξέρετε τι λέει αυτή η έκθεση; Κάνει λόγο για χρήση υπερβολικής
βίας από τους αστυνοµικούς, για αυθαίρετη και παράνοµη χρήση
µεθόδων καταστολής στις διαδηλώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς, στην Πλεύση Ελευθερίας, είχαµε δυστυχώς το τελευ-
ταίο διάστηµα µια θλιβερή εµπειρία από αυτήν την αυθαίρετη
χρήση µεθόδων καταστολής στις διαδηλώσεις. Η Πρόεδρός µας,
η Ζωή Κωνσταντοπούλου, στις 31 Οκτωβρίου, όταν πήγε να υπε-
ρασπιστεί τη διαµαρτυρία των εποχικών πυροσβεστών, δέχτηκε
πολύ κοντά στο πόδι της µία κροτίδα κρότου λάµψης, η οποία
παραλίγο και θα της επέφερε σοβαρό τραυµατισµό. Η Βουλευ-
τής µας, η Τζώρτζια Κεφαλά, δίπλα στην οποία βρισκόµουν στη
διάρκεια µιας διαδήλωσης στο κέντρο της Αθήνας για την έµ-
φυλη βία -και εδώ είναι η ειρωνεία, κύριε Υπουργέ-, χτυπήθηκε
από άνδρα αστυνοµικό των ΜΑΤ -προσέξτε- σε µία διαδήλωση
για την έµφυλη βία. Τι µήνυµα στέλνετε, δηλαδή, ότι όσοι διαδη-
λώνουν για την έµφυλη βία -για την οποία µας µιλήσατε τώρα και
είπατε ότι σας απασχολεί-, ότι οι γυναίκες που διαδηλώνουν θα
πρέπει να δέχονται ξύλο από τα ΜΑΤ και από τους άνδρες των
δυνάµεων καταστολής; Αυτό είναι το µήνυµα που στέλνετε στην
κοινωνία; 

Η πολιτική σας γενικώς δίνει πολύ λίγη σηµασία στην εσωτε-
ρική αναποτελεσµατικότητα και στα φαινόµενα διαφθοράς µέσα
στην Αστυνοµία, για τα οποία δεν µας είπατε απολύτως τίποτα. 

Η προσέγγιση που έχουν ο προϋπολογισµός και η Κυβέρνησή
σας γενικότερα στο θέµα της αστυνόµευσης είναι πάρα πολύ
απλοϊκή. Θεωρεί ότι όσο πιο πολλά χρήµατα ξοδεύονται στην
αστυνόµευση και όσο πιο πολλούς αστυνοµικούς προσλαµβά-
νουµε, τόσο θα µειωθεί το έγκληµα. Αυτό, βεβαίως, δεν φαίνεται.
Απεναντίας, αυτό που συµβαίνει είναι µάλλον το αντίθετο, ότι
υπάρχει µία οξύτατη αναποτελεσµατικότητα από την πλευρά των
δυνάµεων καταστολής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, πώς αι-
τιολογείτε εσείς αυτό τον τεράστιο αριθµό αστυνοµικών, που µας
κατατάσσει µε τα πιο αυταρχικά καθεστώτα στην Ευρώπη, µε την
Τουρκία, για παράδειγµα, και το Μαυροβούνιο, που είναι οι µόνες
άλλες δύο χώρες, οι οποίες έχουν αντίστοιχο υψηλό αριθµό
αστυνοµικών ανά κάτοικο; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δηµητριάδη,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ανα-

φερθώ σε κάποια πρόσφατα περιστατικά, µιας και ο κύριος
Υπουργός µίλησε πριν για την εσωτερική ασφάλεια.

Πρόσφατα, λοιπόν, είχαµε ένα µακελειό στη Γλυφάδα, µε δύο
νεκρούς Τούρκους κουρδικής καταγωγής. Οι αρχές προέβησαν
σε συλλήψεις. Κατά τη διάρκεια αυτών των συλλήψεων αποκα-
λύφθηκε ότι Τούρκοι υπήκοοι εντός της Ελλάδος είχαν ολόκληρο
οπλοστάσιο. Βρέθηκαν όπλα. Και εδώ θέλω να ρωτήσω: Οι αρχές
γνωρίζουν, έχουν εικόνα τι γίνεται ή θα αφήσουµε την Ελλάδα να
γίνει πεδίο εκκαθάρισης λογαριασµών της τουρκικής µαφίας;
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Γιατί εκεί αποδόθηκε. Οι αρχές έχουν, λοιπόν, εικόνα; Θέλω να
το µάθω αυτό εδώ.

Δεύτερο περιστατικό. Πριν από λίγες ηµέρες, στο Σύνταγµα,
λίγα µέτρα από το κτήριο της Βουλής, κάποιοι Σύριοι αντιπολι-
τευόµενοι µαζεύτηκαν στις 4 το απόγευµα, για να γιορτάσουν,
όπως είπαν, την πτώση του καθεστώτος Άσαντ. Ποιο είναι το πρό-
βληµα; Το πρόβληµα είναι ότι πολλοί αραβόφωνοι που γνωρίζω,
που ξέρουν αραβικά και άκουσαν τα συνθήµατα, άκουσαν και φι-
λοτζιχαντιστικά συνθήµατα. Δεδοµένου ότι η συριακή αντιπολί-
τευση έχει σχέσεις µε τζιχαντιστές και µε Τούρκους -είναι,
µάλιστα, και φιλότουρκη-, θέλω να ρωτήσω: Οι αρχές γνώριζαν
αυτή τη συνάθροιση; Την ενέκριναν; Είχαν ειδοποιηθεί; Και το κυ-
ριότερο, γνωρίζουν για αυτούς τους Σύριους που έρχονται στην
Ελλάδα ποιο είναι το ποιόν τους; Ποιοι είναι αυτοί εδώ; Πώς ορ-
γανώνονται; Είναι απλώς αντιπολιτευόµενοι, κρύβεται κάτι άλλο
από πίσω, έχουν σχέση µε τζιχαντιστές; Αυτά πρέπει να τα ξέ-
ρουµε. Και µάλιστα, το λέω αυτό, διότι δεν έκαναν συνάθροιση
µόνο εδώ, αλλά µετά πήγαν στην πρεσβεία της Συρίας, µπήκαν
µέσα -επενέβη, βέβαια, η Αστυνοµία- και ανέβασαν τη σηµαία της
αντιπολίτευσης. Αυτά είναι πολύ σοβαρά θέµατα και θέλω να τα
συζητήσουµε.

Κάτι ακόµα που θα ήθελα να πω είναι το εξής: Στις 6 Δεκεµ-
βρίου, µε αφορµή τη δολοφονία του Αλέξανδρου Γρηγορόπου-
λου, είχαµε πάλι επεισόδια στα Εξάρχεια και στο κέντρο της
Αθήνας. Πριν από πέντε χρόνια, κύριε Υπουργέ, θυµάµαι ότι η
Νέα Δηµοκρατία είχε κάνει σηµαία προεκλογικά ότι θα αναλάβει
µετά την εκλογή της να θέσει τέρµα στο άβατο των Εξαρχείων.
Πέντε χρόνια µετά, όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό δεν έχει γίνει.
Πάλι επεισόδια έχουµε στα Εξάρχεια. Ας κάνει καθένας ό,τι θέλει,
ας τιµήσει τη µνήµη κάποιου όπως θέλει, όχι όµως µολότοφ! Δεν
το θεωρώ σωστό.

Να πω και κάτι άλλο. Ξέρετε, έγινε µεν η δολοφονία του Αλέ-
ξαδρου Γρηγορόπουλου, έχουν γίνει όµως και άλλες δολοφονίες,
έχουµε και τα θύµατα της Marfin. Επίσης, να πω ότι εδώ και σα-
ράντα χρόνια έχουµε εκατόν είκοσι επτά νεκρούς αστυνοµικούς
στην ώρα του καθήκοντος. Να τα θυµόµαστε όλα. Όλα αυτά είναι
δολοφονίες, είναι καταδικαστέα. Όχι µόνο µία δολοφονία, όλες
οι δολοφονίες είναι κακές.

Τελειώνοντας, θέλω να πω κάτι. Πριν από ενάµιση µήνα ζήσαµε
ένα άλλο θλιβερό περιστατικό, όπου ανατινάχθηκε µία πολυκα-
τοικία, επειδή τα µέλη µιας οργάνωσης είχαν µαζέψει πέντε κιλά
ζελατοδυναµίτιδας µέσα σε έναν κατοικηµένο χώρο. Είχε ως απο-
τέλεσµα τον θάνατο ενός άνδρα και τον σοβαρό τραυµατισµό
µιας γυναίκας. Θέλω να ρωτήσω: Γνωρίζουν οι υπηρεσίες τι γί-
νεται; Γιατί, ξέρετε, η ιδέα του να µαζεύει κάποιος εκρηκτικά, που
µπορούν να τινάξουν στον αέρα µια πολυκατοικία στο κέντρο της
Αθήνας, εµένα δεν µου αρέσει.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα µιλήσω για τις ροές. Σύµφωνα
µε τα στοιχεία της FRONTEX, παρά τις προσπάθειες του Λιµενι-
κού και των συνοριοφυλάκων, είχαµε αύξηση 39% το 2024. Δε-
δοµένου ότι τώρα υπάρχει νέα γεωπολιτική αστάθεια, νοµίζετε
ότι οι υπηρεσίες µπορούν να αντέξουν µια νέα ροή προσφύγων
και µεταναστών;

Αυτά ήθελα να ρωτήσω.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Μπάρκας από

τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µας παρουσιάσατε το σχέδιό σας για την Ελ-

ληνική Αστυνοµία. Και επειδή είστε ο µακροβιότερος Υπουργός
στο συγκεκριµένο Υπουργείο, θέλω να σας πω ότι αυτοί οι σχε-
διασµοί σας, όσους και αν έχετε κάνει -γιατί έχετε υπάρξει Υ-
πουργός στο συγκεκριµένο Υπουργείο και σε άλλες συζητήσεις
προϋπολογισµού- έχουν πέσει στο κενό. 

Ξεκινώ, κύριε Υπουργέ, µε τις ογδόντα γυναικοκτονίες τα τε-
λευταία τέσσερα χρόνια στη χώρα µας. Είπατε ότι φτιάξατε στα
αστυνοµικά τµήµατα κέντρα υποδοχής κακοποιηµένων γυναικών,
οι οποίες έχουν ανάγκη. Δεν είπατε, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι
δεν τα έχετε στελεχώσει. Απλώς, τα έχετε καταγράψει ως ύπαρξη
σε κάποια αστυνοµικά τµήµατα της χώρας και όχι σε όλα, αλλά

δεν έχετε ανθρώπους για να τα στελεχώσετε.
Κύριε Υπουργέ, η Κυριακή στους Αγίους Αναργύρους τα έκανε

όλα καλά και δολοφονήθηκε έξω από το αστυνοµικό τµήµα. Η
Δώρα στο Αγρίνιο όλα καλά τα έκανε. Κατήγγειλε τον σύντροφό
της, οι αστυνοµικοί επενέβησαν και του πήραν τα όπλα, αλλά
βρέθηκε και αυτή νεκρή από τον άνθρωπο τον οποίο είχε καταγ-
γείλει.

Δεκατέσσερις γυναικοκτονίες, κύριε Υπουργέ, έχουµε φέτος. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεκαπέντε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεκαπέντε γυναικοκτονίες και

εσείς, κύριε Υπουργέ, αρνείστε να βάλετε στον Ποινικό Κώδικα
τη λέξη «γυναικοκτονία» και ό,τι αυτό σηµαίνει για αυτούς που
διαπράττουν τέτοιους είδους εγκλήµατα. 

Κύριε Υπουργέ, ο τρόπος µε τον οποίον στελεχώνετε τα αστυ-
νοµικά τµήµατα, κυρίως των αστικών κέντρων, είναι µε αποσπά-
σεις από την επαρχία. Μάλιστα, αυτές οι αποσπάσεις γίνονταν
από τα γραφεία των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Εάν δεν
είχες φίλο τον ντόπιο Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, δεν πή-
γαινες σε απόσπαση. Όταν, όµως, εσείς τους µειώσατε το κό-
στος διαµονής, τότε ως διά µαγείας κόπηκαν οι αθρόες αιτήσεις
για αποσπάσεις από την επαρχία στην Αθήνα, κάτι που το συνδι-
καλιστικό όργανο των αστυνοµικών, η ΠΟΑΣΥ, σας είπε να µην
το κάνετε. Είναι άλλο πράγµα να ελέγχετε τα χρήµατα αυτά πού
πηγαίνουν και τι κάνουν και είναι άλλο πράγµα αυτό που κάνετε
εσείς. Τότε πηγαίνατε µε το «εντέλλεσθαι», παίρνατε αστυνοµι-
κούς από την επαρχία, χωρίς καν να έχουν κάνει αίτηση οι άν-
θρωποι, και τους φέρνατε στην Αθήνα.

Πριν λίγες µέρες κάνατε ανακοινώσεις για το επίδοµα επικιν-
δυνότητας. Ακόµα περιµένουµε να δούµε τι θα περιέχει αυτή η
τροπολογία. Δεν έχετε ανακοινώσει κάτι. Στο συνέδριο της ΠΟ-
ΑΞΙΑ προχτές ο επικεφαλής της οµοσπονδίας των αστυνοµικών
υπαλλήλων είπε ότι ακόµα και αυτοί περιµένουν να δουν τι ακρι-
βώς θα εµπεριέχει η τροπολογία την οποία θέλετε να φέρετε
προς συζήτηση. 

Εµείς έχουµε ταχθεί υπέρ του αιτήµατος της ΠΟΑΞΙΑ για το
επίδοµα επικινδυνότητας, γιατί αυτοί οι άνθρωποι όντως εργάζο-
νται υπό επικίνδυνες συνθήκες. Τόσοι αστυνοµικοί έχουν χάσει
τη ζωή τους όλα αυτά τα χρόνια από το οργανωµένο έγκληµα.

Και έρχοµαι στο οργανωµένο έγκληµα. Δεν είναι το πρώτο πε-
ριστατικό το οποίο συµβαίνει στο κέντρο της Αθήνας µε αντίπα-
λες οµάδες να πυροβολιούνται µέρα µεσηµέρι, όταν υπάρχει
κόσµος. Δεν είναι το τελευταίο περιστατικό αυτό που έγινε προ-
χθές στα νότια προάστια. Πυροβολισµοί στο κέντρο του Χαλαν-
δρίου το Σάββατο, πυροβολισµοί στην Αγία Παρασκευή, όπου
κυκλοφορεί κόσµος το οργανωµένο έγκληµα δρα, πυροβολιού-
νται µεταξύ τους.

Είπατε ότι εξιχνιάστηκαν τετρακόσιες πενήντα υποθέσεις του
οργανωµένου εγκλήµατος. Ποιες είναι αυτές; Το οργανωµένο
έγκληµα δρα, είναι εδώ. 

Γελάτε. Εντάξει.
Είπατε ότι θα προβείτε σε αλλαγές, γιατί φταίνε οι γονείς για

τον τρόπο µε τον οποίο µεγαλώνουν τα παιδιά τους και έχουµε
την εφηβική βία. Μάλιστα. Πώς θα παρέµβετε; Τι θα πείτε στους
γονείς να κάνουν; Εγώ δεν λέω ότι δεν έχουν και οι γονείς ευθύνη
για το πώς µεγαλώνουν τα παιδιά τους. Εδώ όµως υπάρχει ένα
σοβαρότατο κοινωνικό πρόβληµα και είστε εσείς, η Κυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία έκοψε την Κοινωνιολογία από τα σχο-
λεία, ενώ τα παιδιά µάθαιναν πράγµατα για την κοινωνία µας, να
σέβονται τον συνάνθρωπό τους, και αφήσατε το µάθηµα των
Θρησκευτικών. Εσείς είστε. Δεν εννοώ εσείς προσωπικά, η Κυ-
βέρνησή σας.

Κύριε Χρυσοχοΐδη, στην οµιλία του το 2023 στη ΔΕΘ ο κ. Μη-
τσοτάκης µίλησε για αποδέσµευση 2.500 αστυνοµικών υπαλλή-
λων από αδιάφορες θέσεις στις οποίες ήταν διάσπαρτοι. Δεν
ξέρουµε τι έκαναν, δεν ξέρουµε τι ακριβώς συνέβαινε. Σας
έχουµε καταθέσει σωρεία ερωτήσεων για το τι ακριβώς έχετε
κάνει γι’ αυτό. Και σας το λέω αυτό, γιατί, παραδείγµατος χάριν,
τις βραδινές ώρες από τα νότια προάστια της Αθήνας µέχρι την
Οµόνοια λειτουργεί ένα τµήµα ασφάλειας, από το Φάληρο µέχρι
την Οµόνοια λειτουργεί ένα τµήµα ασφαλείας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπάρκα, ολο-
κληρώνετε. Έχετε ξεπεράσει και τον διπλάσιο χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εµείς θα συνεχίσουµε να κά-
νουµε προτάσεις για τη σοβαρή λειτουργία της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και όχι για την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία την οποία
φτιάχνετε εσείς, κύριε Χρυσοχοΐδη, και η οποία, όχι απλά δεν λει-
τουργεί, αλλά χρησιµοποιεί τα παιδιά αυτά χωρίς καµµία εκπαί-
δευση. Τους βάζετε στα αστυνοµικά τµήµατα και είναι ανασ-
φαλείς και για την ίδια τους τη ζωή και για τους συναδέλφους
τους, αλλά και για την ίδια την κοινωνία. Τάζετε ασφάλεια στην
κοινωνία, αλλά η κοινωνία ζει µέσα στην ανασφάλεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε µε ιδιαίτερη προσοχή όλες και όλοι, νοµίζω, τον

κύριο Υπουργό Προστασίας του Πολίτη να απευθύνεται στο
Σώµα και πρέπει να σκεφτούµε όλα αυτά τα οποία µας είπε, πού
συµβαίνουν, σε ποια κοινωνία, σε ποιο κοινωνικό σύνολο, σε ποιο
κοινωνικό περιβάλλον. 

Η κοινωνία στην οποία τουλάχιστον εµείς ζούµε, είναι µια κοι-
νωνία στην οποία το οργανωµένο έγκληµα είναι µια βιωµένη πρα-
γµατικότητα ως µια ανεξέλεγκτη πια κοινωνική παθογένεια.
Υπάρχει πόλεµος συµµοριών µέσα στις µεγάλες πόλεις και είναι
για πολλοστή φορά πράγµατι το περιστατικό της Γλυφάδας που
επιβεβαιώνει ακριβώς αυτήν την κοινωνική παθογένεια. Είναι δε-
κάδες οι νεκροί και οι τραυµατίες τα τελευταία χρόνια από τη
δράση εγκληµατικών οργανώσεων. Όλα αυτά γίνονται εντός συ-
νόρων. Και το λέω αυτό γιατί άκουσα την τοποθέτησή σας, κύριε
Υπουργέ, να ξεκινά από τη συνοριακή φύλαξη. Το αίσθηµα ανα-
σφάλειας εντός συνόρων αυξάνεται και εµπεδώνεται διαρκώς και
καθηµερινά. Το δικαίωµα στην ασφάλεια, το οποίο είναι θεµέλιο
πράγµατι κάθε δηµοκρατικής πολιτείας, έχει καταβαραθρωθεί και
καταβαραθρώνεται λόγω της κυβερνητικής αποτυχίας. 

Κάποτε, κύριε Υπουργέ, είχατε µιλήσει για Καµπούλ. Σήµερα
πώς θα χαρακτηρίζατε τις πόλεις µας; Πώς θα χαρακτηρίζατε µια
χώρα στην οποία δεν υπάρχει συνεκτικό σχέδιο για την αντιµε-
τώπιση εγκληµατικών οργανώσεων;

Μιλήσατε για τη ραγδαία αύξηση της βίας των ανηλίκων. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας έχουµε πράγµατι
πολλαπλασιασµό των εγκληµατικών πράξεων ανηλίκων. Υπάρχει
ευθύνη των οικογενειών. Υπάρχει ευθύνη στο σπίτι και στο σχο-
λείο. Ποια είναι, όµως, η ευθύνη της πολιτείας και του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη; Να κάνει ηθικοπλαστικές διαπι-
στώσεις ή να αναλαµβάνει δράσεις και πρωτοβουλίες; Και το λέω
αυτό γιατί στον προϋπολογισµό εµείς τουλάχιστον δεν βλέπουµε
κωδικούς που να αναφέρονται στην αναγκαία ενηµέρωση και εκ-
παίδευση σε συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία Παιδείας
και Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής. 

Ενδοοικογενειακή βία, αύξηση 87%. Υπάρχει ένα συνεκτικό
σχέδιο αντιµετώπισης αυτής της παθογένειας; Μιλήσατε για
ακόµη περισσότερα γραφεία. Σωστά. Είναι ανεπαρκής ο αριθµός
και ιδίως στις µεγάλες πόλεις και κυρίως στην Αττική όπου εντο-
πίζεται το πολύ µεγάλο πρόβληµα. Υπάρχει και µεγαλύτερη ανά-
γκη για την εκπαίδευση των αστυνοµικών, των πρώτων ανταπο-
κριτών στα σηµεία των εγκληµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν πρέπει να τρέχουµε µετά τις τραγωδίες, όπως έγινε χαρα-
κτηριστικά µετά την τραγωδία στο Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων
Αναργύρων, κατόπιν εορτής να ανανεώνεται το εγχειρίδιο διαχεί-
ρισης περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας. Πόσες φορές το
«panic button», αυτό το πολυδιαφηµισµένο, χρήσιµο, αλλά όχι
από µόνο του µαγικό µέσο, έχει λειτουργήσει χωρίς αποτέλεσµα;
Πόσες φορές έχει πατηθεί και δεν έχει φέρει προστασία στις γυ-
ναίκες που χρειάστηκαν προστασία; Τι άλλο πρέπει να γίνει; Τι
σας λείπει; Σας λείπουν στελέχη; Σας λείπει εξοπλισµός; Σας λεί-
πει εκπαίδευση; Σας λείπει πολιτική βούληση; Τι είναι αυτό που
σας λείπει και ποιος είναι αρµόδιος να καλύψει αυτά τα κενά,
εµείς ή εσείς, η Αντιπολίτευση ή η Κυβέρνηση; 

Και φυσικά δίνονται αυξήσεις-ψίχουλα στους αστυνοµικούς για

το νυχτοκάµατο του τρόµου. Υπάρχει εµπαιγµός από την Κυβέρ-
νηση και αόριστες διαρκείς υποσχέσεις για τη στήριξη της επι-
κινδυνότητας, µη ορθολογική κατανοµή του προσωπικού, που
δηµιουργεί κενά και υποστελέχωση σε κρίσιµες, µάχιµες υπηρε-
σίες της Ελληνικής Αστυνοµίας. Και όλα αυτά δεν είναι απλές
ασκήσεις επί χάρτου, κοστίζουν. Κοστίζουν στην ασφάλεια, όχι
στο αίσθηµα ασφάλειας, στην ασφάλεια των πολιτών, στην ίδια
την ασφάλεια της κοινωνίας. 

Κύριε Πρόεδρε, µια τελευταία παρατήρηση -και ευχαριστώ για
την ανοχή- για έναν θεσµό, για ένα πεδίο πολιτικής για το οποίο
εγώ τουλάχιστον -αν κάνω λάθος, διορθώστε µε- δεν άκουσα να
λέτε κάτι, το σωφρονιστικό σύστηµα. 

Εγώ δεν άκουσα να λέτε κάτι, κύριε Υπουργέ, και το καλωσο-
ρίζω ως αυτοκριτική της Κυβέρνησής σας για µία από τις πρώτες
αποφάσεις του 2019 να πάρετε το σωφρονιστικό σύστηµα από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπου ανήκει φιλοσοφικά, πολιτικά,
κοινωνιολογικά και να το φέρετε στο Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπράβο!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου µάς καταδικάζει συστηµατικά για
απάνθρωπες συνθήκες υπερπληθυσµού στις ελληνικές φυλακές.
Χρήµατα καταβάλλονται από τους Έλληνες φορολογούµενους
σε αποζηµιώσεις, που ορθώς επιδικάζονται από το Στρασβούργο
για τους ανθρώπους που αυτήν τη στιγµή ζουν, πεθαίνουν και συ-
µπλέκονται σε απάνθρωπες συνθήκες στις ελληνικές φυλακές. 

Και επειδή έχω την τιµή να είµαι και µέλος της Εθνικής Αντι-
προσωπείας στο Συµβούλιο της Ευρώπης και µέλος στην Επι-
τροπή Παρακολούθησης των Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, να πω ότι από
αυτή την επιτροπή έχει περάσει πλειάδα προσωπικοτήτων και
όλες µας λένε το ίδιο: ότι η χώρα µας θα συνεχίσει δυστυχώς να
καταδικάζεται γι’ αυτές τις απάνθρωπες συνθήκες κράτησης στις
ελληνικές φυλακές, γιατί είναι µεγάλη η οµάδα των εκκρεµών
υποθέσεων, είναι πανοµοιότυπες οι καταδίκες, γιατί η πολιτεία
µας αρνείται να συµµορφωθεί σε αυτές τις αποφάσεις. Το έθεσε
µε έµφαση χθες ο Γιώργος Μουλκιώτης, ο αρµόδιος Βουλευτής
µας. Πόσοι είναι οι κρατούµενοι σήµερα και πόσες είναι οι θέσεις
που διατίθενται στα σωφρονιστικά καταστήµατα της πατρίδας
µας; Γιατί δεν γίνεται ορθή κατανοµή; 

Γιατί ο διευθυντής ενός καταστήµατος δεν έχει το δικαίωµα να
αρνηθεί να δεχτεί κι άλλους κρατούµενους, όταν µπορούν αυτοί
οι κρατούµενοι να πηγαίνουν σε άλλο κατάστηµα; Γιατί αυτή η
κατάσταση συνεχίζεται, την ώρα που το Υπουργείο Δικαιοσύνης
-και δεν είναι της παρούσης να κρίνουµε τον ποινικό λαϊκισµό της
νέας ποινικής νοµοθεσίας- αντί να στηρίξει τις εναλλακτικές µε-
θόδους έκτισης ποινών, ενισχύει τις αρνητικές ελευθερίας ποι-
νές; Πώς σε αυτό το περιβάλλον οι ελληνικές φυλακές θα
ανταποκριθούν σε αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο ισχύει;
Αυτό πια δεν είναι ένα ζήτηµα απλό, διαχειριστικό. Είναι ένα βαθύ
ζήτηµα κράτους δικαίου και δηµόσιας ασφάλειας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου και µετά θα δώσουµε
τον λόγο στον Υπουργό. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υπουργέ, µιας και ήρθατε εδώ, γιατί στις επίκαι-
ρες ερωτήσεις που σας καταθέτω αποστέλλετε τον Υφυπουργό,
τον κ. Νικολακόπουλο, θα ήθελα να σας θέσω ερωτήµατα που
έχουν να κάνουν µε αυτό που εµάς µας πονάει και πονάει την κοι-
νωνία και είναι η συνθήκη σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των, σεβασµού του κράτους δικαίου από την Ελληνική Αστυ-
νοµία, από τους αρµόδιους υπαλλήλους που εντέλλονται κάθε
φορά. Μιλάω για τον σεβασµό του κράτους δικαίου για όλους
τους ανθρώπους και την ασφάλεια όλων των ανθρώπων στην ελ-
ληνική επικράτεια, πολύ περισσότερο όταν βρίσκονται υπό την
απόλυτη ευθύνη του κράτους, δηλαδή υπό συνθήκες κράτησης.
Οι καταγραφές, σε σχέση µε το κράτος δικαίου και τις συνθήκες
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κράτησης σε σωφρονιστικά καταστήµατα, σε αστυνοµικά τµή-
µατα, σε κέντρα κράτησης, είναι αλγεινές. 

Όλες οι διεθνείς οργανώσεις καταγγέλλουν τη χώρα, κύριε
Υπουργέ, διότι έχουµε κάθε χρόνο δεκάδες θανάτους υπό κρά-
τηση σε αστυνοµικά τµήµατα, όπου άνθρωποι λιποθυµούν, πα-
θαίνουν ατυχήµατα, αυτοκτονούν υπό την ευθύνη της δικής σας
εξουσίας. Και αυτό το οποίο επανέρχεται είναι ότι αυτοί οι θάνα-
τοι δεν διερευνώνται από τις αρµόδιες αρχές του Υπουργείου
σας, όπως θα έπρεπε, δεν αποτρέπονται µε ενίσχυση των µέτρων
προστασίας της ανθρώπινης ζωής και δεν τιµωρούνται. 

Ο Συνήγορος του Πολίτη είναι εκείνος που ερευνά αυτούς
τους παλαιότερους θανάτους. Ο Συνήγορος του Πολίτη -που
προσπάθησε να αλλάξει η Κυβέρνησή σας- είναι εκείνος που
ερευνά και συνολικά τη συνθήκη του κράτους δικαίου στη χώρα
και τις πολλαπλές παραβιάσεις των πολιτικών δικαιωµάτων και
των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων από τις δυνάµεις κα-
ταστολής. 

Εµείς πιστεύουµε σε µία Αστυνοµία η οποία θα είναι προστά-
τιδα του πολίτη. Και εσείς, όπως φαίνεται, θέλετε µια Αστυνοµία
εχθρό του πολίτη, απέναντι στην κοινωνία, αντί να είναι δίπλα
στην κοινωνία. Και γι’ αυτό κρατάτε και το αστυνοµικό προσωπικό
εξαθλιωµένο, δεν δίνετε ούτε το αυτονόητο επίδοµα επί κινδύ-
νου, ώστε να εγείρονται ακόµη πιο έντονα τα αντανακλαστικά της
αντιπαράθεσης µε την κοινωνία. 

Υπήρξε πριν από µία µόλις εβδοµάδα, για άλλη µία φορά,
ακραία βία στις διαδηλώσεις για την επέτειο της δολοφονίας του
Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, της δολοφονίας ενός δεκαπεντά-
χρονου παιδιού από αστυνοµικούς µε ευθεία διπλή βολή εν
ψυχρώ. Οι διαδηλώσεις αυτές αποτελούν τιµή σε ένα νεκρό παιδί
που δεν ήταν το πρώτο ούτε το τελευταίο, δυστυχώς, που έπεσε
νεκρός από σφαίρα αστυνοµικού. Από τη δεκαετία του 1980, από
τον Μιχάλη Καλτεζά, στη δεκαετία του 2020 και τα τρία νεκρά
ανήλικα παιδιά Ροµά, που έπεσαν νεκρά από καταδίωξη αστυνο-
µικού, το µήνυµα που εκπέµπει η Κυβέρνησή σας και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις -έχετε υπάρξει Υπουργός σε πολλές
κυβερνήσεις- είναι ότι η ανθρώπινη ζωή δεν µετράει. 

Προσωπικά βίωσα για πολλοστή φορά, όχι για πρώτη, την
ακραία βία που άσκησαν οι αστυνοµικές δυνάµεις εναντίον των
εποχικών πυροσβεστών στις 31 Οκτωβρίου του 2024. Είχαµε δο-
λοφονική βία, ρίψη χηµικών σε κλειστό χώρο, εµβολισµό από
αστυνοµικούς χωρίς διακριτικά -σαν δολοφονικές οµάδες ήταν
Οµάδα «ΔΕΛΤΑ», κύριε Χρυσοχοΐδη-, χωρίς πινακίδα, µε καλυµ-
µένα χαρακτηριστικά, να εµβολίζουν µε δίκυκλα, να δέρνουν, να
δέρνουν, να κλωτσούν, να κάνουν λαβές ασφυξίας. 

Είναι πολιτική επιλογή, εάν θέλετε την Αστυνοµία για την ασφά-
λεια του πολίτη ή την Αστυνοµία για την καταστολή και την τρο-
µοκράτηση του πολίτη. Κι εγώ αυτό το οποίο διαπιστώνω
καθηµερινά στο πεδίο, στα κοινωνικά κινήµατα, στις διαδηλώσεις,
είναι ότι βάζετε ξανά και ξανά τους αστυνοµικούς απέναντι στους
πολίτες που διαδηλώνουν για το περιβάλλον, απέναντι στους πο-
λίτες που τους παίρνουν τα σπίτια τους οι τράπεζες, απέναντι
στους πολίτες που τους βγάζουν από το σπίτι τους. 

Γιατί διαθέτετε δηµόσιο χρήµα ώστε οι αστυνοµικοί να επικου-
ρούν εξώσεις και πλειστηριασµούς; Το έχετε εξειδικεύσει αυτό
στον προϋπολογισµό; Τα χρήµατα που διαθέτετε ώστε η Αστυ-
νοµία να περιστέλλει ανθρώπινα δικαιώµατα; Τα χρήµατα που
διαθέτετε ώστε η Αστυνοµία να ξυλοκοπεί διαδηλωτές που αλ-
ληλέγγυα συµπαρίστανται; Τα χρήµατα που διατέθηκαν για να
παραταχθούν τα ΜΑΤ απέναντι στους εργαζόµενους στη
«ΛΑΡΚΟ»; Τα χρήµατα που διατίθενται για να παραταχθούν αστυ-
νοµικοί απέναντι στους διαδηλωτές στον Βόλο, στην Αιγείρα,
στην Κέρκυρα, στην Κερατέα; Τα χρήµατα που διατίθενται, που
τα πληρώνουν οι πολίτες, για να ξυλοκοπούνται οι ίδιοι και άλλοι
πολίτες; 

Και την ίδια ώρα, γιατί δεν έχετε προβλέψει αποτελεσµατική
χρηµατοδότηση για τους µηχανισµούς προστασίας του πολίτη,
για τους µηχανισµούς προστασίας των γυναικών και των παιδιών
από την έµφυλη βία και από την κακοποίηση; Με δεκαπέντε γυ-
ναικοκτονίες για το 2024, χωρίς να έχετε θεσµοθετήσει ούτε ει-
δικό µηχανισµό καταγραφής των γυναικοκτονικών, το πιο
αυτονόητο που έχουν κάνει δεκαοκτώ κράτη µέλη της Ευρωπαϊ-

κής Ένωσης -και θα περιµένω την απάντηση που θα µου δώσετε
σε αυτό-, δεν είναι δυνατόν να λέτε ότι έχουµε περισσότερες κα-
ταγγελίες γιατί άνοιξαν τα στόµατα των γυναικών. Εσείς τι κάνετε
είναι το θέµα! Αυτές τις γυναίκες που καταγγέλλουν πώς τις προ-
στατεύετε όταν καταγγέλλουν και τις δολοφονούν, όταν απευθύ-
νονται στην αστυνοµική αρχή και τις διώχνει; 

Η Κυριακή Γρίβα πήγε στο Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύ-
ρων και της είπαν: «Φύγε από δω και πάρε το «100»». Και πήρε
το «100» και της είπαν: «Τι θέλεις τώρα να σου κάνω;», «Να µου
στείλετε ένα περιπολικό», «Δεν είναι ταξί το περιπολικό, κυρία
µου». Και τους είπε: «Είναι εδώ. Τον βλέπω», «Τι θέλει να σας
κάνει;», «Τι να µου κάνει; Να µου κάνει κακό!». Είναι ηχογραφη-
µένη συνοµιλία και δεν έτυχε να πέσει σε κάποιες εξαιρέσεις
αστυνοµικών. Είναι ανεκπαίδευτο το προσωπικό. Δεν έχει οδη-
γίες. Δεν έχει κανενός είδους πλαισίωση. Αυτές είναι οι στερεό-
τυπες απαντήσεις που εγώ έχω ακούσει χιλιάδες φορές ακού-
γοντας µαγνητοφωνήσεις γυναικών που καταγγέλλουν την κακο-
ποίησή τους. 

Τι κάνετε; Γιατί δεν χρηµατοδοτείτε και γιατί δεν παίρνετε
επαρκή µέτρα για την προστασία αυτών των γυναικών και για την
προστασία αυτών των παιδιών; Δεν είναι δυνατόν! Ξέρετε ότι σας
κάλεσα στο τηλέφωνο από την προηγούµενη Παρασκευή.

Περιµένω την απάντησή σας, ποια ήταν η διαδροµή του αστυ-
νοµικού της Βουλής. Κάλεσα και τον Αρχηγό της Αστυνοµίας,
όπως µου υποδείξατε, κι ακόµα περιµένω. Ποια ήταν η διαδροµή
του αστυνοµικού της Βουλής, που ήταν εδώ επί τόσα χρόνια υπό
προστασία και παρέµεινε εδώ, ακόµη κι όταν υπήρξε εναντίον
του καταγγελία έµφυλης βίας, ακόµη κι όταν του αφαιρέθηκε το
όπλο, ακόµη κι όταν ήταν σαφές ότι θα έπρεπε να αποµακρυνθεί; 

Ποιοι είναι που προστατεύουν την έµφυλη βία και ποιοι είναι
αυτοί οι οποίοι κάθε φορά εξανίστανται όταν αναφερόµαστε στις
γυναικοκτονίες, στην κακοποίηση των παιδιών, στην έµφυλη βία;

Ασχοληθείτε µε αυτά. Ασχοληθείτε µε την κουλτούρα συγκά-
λυψης, η οποία υπάρχει σε πάρα πολύ κοµβικά σηµεία στην Ελ-
ληνική Αστυνοµία. Μη βαυκαλίζεστε λέγοντας ότι κάνουν κάποιο
έπος. Σας άκουσα να µιλάτε για το «έπος του Έβρου» στα σαρά-
ντα χρόνια από την ίδρυση της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ποιο έπος;
Ποιο έπος; Ξέρετε τι είναι το έπος; 

Είναι ποτέ δυνατόν να λέτε το «έπος του Έβρου», να καµαρώ-
νετε για την µεταναστευτική πολιτική και στα κέντρα κράτησης
µεταναστών να βιάζονται µε τον τρόπο που βιάστηκε άγρια ένα
ανήλικο παιδί υπό την ευθύνη σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε,
ελάτε. Ξεπεράσατε τα δέκα λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έρχοµαι, κύριε Πρόεδρε. Έρχοµαι, ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι «έρχεστε»; Δεν
κατάλαβα. Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη µου απαντάτε, σας παρακαλώ. Κύριε Λαµπρούλη,
έχετε κάποιο πρόβληµα µαζί µου; Κρατήστε το για τον εαυτό σας,
σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν έχω κανένα
πρόβληµα µαζί σας. Μαζί σας δεν έχω κανένα πρόβληµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λέω κάτι σοβαρό! Μην αντιδικείτε µαζί µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όλα είναι σοβαρά.
Όλα είναι σοβαρά, αλλά φτάσαµε τα έντεκα λεπτά. Το δικαίωµα
του χρόνου σάς παρέχει τρία λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το κάνετε κάθε φορά, κύριε Λαµπρούλη, για τα θέµατα
της έµφυλης βίας! Κάθε φορά εσείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην το παίρνετε
προσωπικά. Ο λόγος του εκάστοτε Προεδρεύοντος είναι να προ-
σπαθεί και να παρακαλεί....

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το κάνετε κάθε φορά εσείς! Έχω ενηµερώσει και τον κ.
Κουτσούµπα γι’ αυτό που κάνετε!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ

πολύ! Έχετε τη µύγα και µυγιάζεστε. Αυτό είναι. Λοιπόν ολοκλη-
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ρώστε. Έντεκα λεπτά! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχω τη µύγα; Ποια µύγα, κύριε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει και κατάλο-

γος οµιλητών, υπάρχουν κι οι Βουλευτές που περιµένουν. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ορίστε, σας υπερασπίζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ, να δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό. Περιµέ-
νουν Βουλευτές αρκετοί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτή σας η έξαρση πάντοτε πυροδοτείται όταν µιλώ
εγώ και πάντα για την έµφυλη βία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι άδικα όµως,
κυρία Κωνσταντοπούλου. Όχι άδικα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω ενηµερώσει τον κ. Κουτσούµπα γι’ αυτό που κά-
νετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έντεκα λεπτά. Δι-
καιούσασταν τρία λεπτά, µιλήσατε έντεκα λεπτά, δεν έχετε ολο-
κληρώσει κι έχετε και µια τρίτη παρέµβαση. Έτσι δεν είναι; Έτσι
είναι. 

Τώρα, ή θα προσµετρηθεί και η τρίτη παρέµβαση σε αυτή σας
την παρέµβαση και δεν θα κάνετε άλλη ή θα ολοκληρώσετε. Πα-
ρακαλώ πολύ. Δηλαδή τι άλλο να κάνει το Προεδρείο και ο εκά-
στοτε Προεδρεύων, όταν εσείς και οι υπόλοιποι οµιλητές δεν
δείχνετε αυτοσυγκράτηση; Σας παρακαλώ! Και κανέναν σεβασµό
στη διαδικασία. Το κλείνω εδώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή σας! Ντροπή σας! Ντροπή σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ντροπή δική σας.
Όλη δική σας η ντροπή. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ντροπή σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γιατί έχετε προσω-
πικά µε εµένα και µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Αυτός είναι ο στό-
χος σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν έχω κανένα προσω-
πικό. Σας έχω υπερασπιστεί πάρα πολλές φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείνουµε εδώ.
Ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Χρυσοχοΐδη, δυστυχώς, σε αυτό το πρότυπο του
νταή, των νταηλικιών, του bullying, σε αυτό το πολιτικό πρότυπο,
το οποίο µόνον απέναντι στις γυναίκες αντιδρά µε αυτόν τον
τρόπο, δυστυχώς έχετε και επικούρους. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή περιµένω τις απαντήσεις σας, στα-
µατάω εδώ και απλώς σας λέω, και σε εσάς και σε εσάς, ότι µε
τέτοιες πρακτικές το µήνυµα που εκπέµπετε στην κοινωνία είναι
της µηδενικής ενσυναίσθησης για αυτό που βιώνουν τα θύµατα
της βίας, της έµφυλης βίας, της ενδοοικογενειακής βίας και βε-
βαίως τα πιο αδύναµα θύµατα, τα παιδιά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, ελάτε, κύριε

Υπουργέ, όσο µπορείτε πιο σύντοµα για να συνεχίσουµε τη δια-
δικασία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Άκουσα µε πολλή προσοχή όλους. Και αυτό που διακρίνω είναι
ότι υπάρχει µια σύγχυση σχετικά µε την πραγµατικότητα, η οποία
δεν είναι γνωστή σε εσάς, και τελικώς σε γενικές γραµµές εκφρά-
ζονται κάποιες γενικές ευχές, γενικοί αφορισµοί, δήθεν ως κρι-
τική εδώ µέσα. 

Ας πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή. Την ώρα που εσείς
όλοι εδώ κάνετε αυτούς τους γενικούς αφορισµούς ή τις γενικές
ευχές υπάρχουν υπηρεσίες της χώρας οι οποίες εργάζονται µε
κανονική και καθηµερινή προσπάθεια, µε στρατηγική, και φέρ-
νουν αποτελέσµατα, κυρία Κωνσταντοπούλου. 

Επαναλαµβάνω, πέρσι γίνανε δέκα χιλιάδες συλλήψεις. Φέτος

έχουν γίνει είκοσι χιλιάδες συλλήψεις κακοποιητών, επειδή λέτε
ότι υπάρχει µισογυνισµός, υπάρχει άγνοια σχετικά µε το τι συµ-
βαίνει στις οικογένειες, επειδή λέτε ότι δεν ενδιαφέρεται η Ελλη-
νική Αστυνοµία. Είκοσι χιλιάδες λοιπόν! Μου κάνετε και κριτική
για τις δεκατέσσερις γυναικοκτονίες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεκαπέντε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Το 2018 πόσες ήταν, ξέρετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ογδόντα τα τελευταία τέσσερα
χρόνια! Αυτή είναι η στάµπα σας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Αφήστε τα αυτά λέω. Λοιπόν θα τα µελετάτε πρώτα και
µετά θα έρχεστε εδώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τα µελετάω! «Καθηµερινή». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε

Μπάρκα, µη διακόπτετε.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Δεκαπέντε γυναικοκτονίες. Λοιπόν, τώρα ηρεµήστε κι ακού-
στε. Δεκαπέντε γυναικοκτονίες. Έγινε κανένα θέµα τότε; Όχι
βέβαια, γιατί δεν ήσασταν ικανοί να αναδείξετε το θέµα, γιατί δεν
ασχοληθήκατε µε το θέµα, και όχι µόνο µε αυτό, µε τίποτα δεν
ασχοληθήκατε δυστυχώς. Και δεν έχετε βάλει καθόλου µυαλό.
Και έρχεστε εδώ πέρα αυτή τη στιγµή, ξανά και πάλι, και ασκείτε
κριτική τόσο άγονη, τόσο άγονη σαν να µην πέρασε µια µέρα,
σαν να µην πέρασε µια µέρα από αυτό που σας συνέβη τα τελευ-
ταία χρόνια. Για όνοµα του θεού! 

Λοιπόν, υπάρχει δουλειά, υπάρχει αποτέλεσµα. Αυτό είναι το
συµπέρασµα. Και τα αποτελέσµατα είναι δεδοµένα, γραµµένα,
κάθε µέρα. Κάθε µέρα σώζονται εκατό γυναίκες, η ζωή τους.
Κάθε µέρα συλλαµβάνονται εξήντα µε εβδοµήντα άτοµα. Κάθε
µέρα έχουµε εκατό περιστατικά. Κάθε µέρα οι άνθρωποι της
Αστυνοµίας, σε κάθε περιοχή, σε όλες τις περιοχές της Ελλάδος,
δέχονται γυναίκες βασανισµένες, που καταγγέλλουν. Καταγγέλ-
λουν οι γυναίκες. Όλα τα υπόλοιπα δεν είναι αλήθεια. 

Έγινε ένα περιστατικό τραγικό, ένα περιστατικό στο οποίο έχει
ευθύνη η Ελληνική Αστυνοµία και αποδόθηκαν αυτές οι ευθύνες,
και ποινικά και διοικητικά. Από εκεί και πέρα γίνεται δουλειά, απο-
τέλεσµα. Και πραγµατικά πρέπει να χειροκροτήσουµε την Αστυ-
νοµία, και όχι εδώ µέσα να ερχόµαστε και πάλι να αµφισβητούµε
τη δυνατότητα της Αστυνοµίας, τη θέληση της Αστυνοµίας, παι-
διών που έχουν εκπαιδευτεί και κάθε βράδυ έχουν αποκτήσει µε-
γάλη ευαισθησία και δέχονται γυναίκες, τις φιλοξενούν στα
γραφεία µέσα, τις φιλοξενούν σε safe houses. Γίνεται µια τρο-
µερή κοινωνική δουλειά µε πολλή ευαισθησία. Ε, αυτό να το ανα-
γνωρίσετε λοιπόν.

Ο κ. Καζαµίας είπε ότι έχουµε, λέει, πολλούς αστυνοµικούς.
Ποιος τα λέει αυτά; Γιατί τα λέτε αυτά; Καθίστε κάτω και µελετή-
στε λίγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Στοιχεία είναι της EUROSTAT.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ακούστε. Η Ελλάδα έχει µία Αστυνοµία. Δυστυχώς δεν έχει
ούτε καν δηµοτική αστυνοµία, για να ελέγχει τη στάθµευση στους
δρόµους των πόλεων, για να ελέγχει τα θέµατα της καθαριότη-
τας. Η Ελλάδα δεν έχει πολλές αστυνοµίες και η Αστυνοµία αυτή
κάνει χίλιες δουλειές, φυλάει τα σύνορα. Πάνω από δέκα χιλιάδες
αστυνοµικοί φυλάνε τα σύνορα της χώρας, στα νησιά και τον
Έβρο και σε όλη τη µεθόριο τη βόρεια. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Θα συµφωνήσω µαζί σας. Οι ανάγκες το κάνουν αυτό. Η
ανάγκη µάς φέρνει και το κάνουµε αυτό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Με τριπλό µισθό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Δεύτερον, ναι, να πάτε να ρωτήσετε λοιπόν, αφού είναι µε
διπλό µισθό, τον συνάδελφό σας στην Αργολίδα, που ζητάνε εκεί
οι άνθρωποι ενίσχυση. Από πού θα την πάρουµε την ενίσχυση; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Μεταθέσεις να κάνετε, όχι αποσπά-
σεις!

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Να πάρετε και να ρωτήσετε τον συνάδελφό σας στη Ζά-
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κυνθο, τον συνάδελφό σας στη Μυτιλήνη, τον συνάδελφό σας
στην Κόρινθο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Μεταθέσεις να κάνετε και όχι απο-
σπάσεις. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Αφήστε τα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ελάτε. Μη
διακόπτετε. Ελάτε να ολοκληρωθεί η διαδικασία. Να προχωρή-
σουµε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Τώρα στρέφετε αλλού τη συζήτηση. Είπατε ότι δήθεν κά-
νουµε δαπάνες. Έχουν ανάγκη οι άνθρωποι από αστυνόµευση.
Απλά πράγµατα. Πολύ απλά. Έχουν ανάγκη οι γειτονιές και οι
πόλεις τους από λύσεις στα προβλήµατα. Σας παρακαλώ, λοιπόν.
Αυτό που λέτε είναι µια στρέβλωση. Μπορεί να φέρουµε και στον
νοµό σας κάποιους γιατί θα χρειάζεται κάποια στιγµή. Πήγαµε
στη Ρόδο πενήντα άτοµα πριν από λίγες µέρες γιατί χρειάζονται. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Από τη Ρόδο στην Αθήνα. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Άρα, λοιπόν, όλα αυτά που λέτε δεν έχουν καµµία βάση.
Μην υποστηρίζετε όλα αυτά τα πράγµατα σας παρακαλώ πάρα
πολύ, γιατί είναι ανορθολογικά, γιατί έχουµε ανάγκες και κάθε
φορά, όταν ο πολίτης έχει ανάγκη, το κράτος, η πολιτεία, η δη-
µοκρατία οφείλει να δίνει απαντήσεις. 

Επανέρχοµαι. Υπάρχουν, λοιπόν, πολλά πράγµατα που κάνει η
Ελληνική Αστυνοµία. Μην το ξαναπείτε αυτό γιατί δεν ανταποκρί-
νεται στην πραγµατικότητα. Κάντε µια έρευνα να δείτε τι κάνει η
Αστυνοµία. Μεταφέρει µέχρι και ψυχικά ασθενείς από τη Ρόδο
στα Γιαννιτσά και τη Θεσσαλονίκη. Τέτοια πράγµατα κάνει. Εκδί-
δει διαβατήρια και ταυτότητες. Κάνει µεταγωγές. Πάρα πολλά
πράγµατα. Άρα, λοιπόν, σας παρακαλώ πάρα πολύ µη διαστρέ-
φουµε την πραγµατικότητα.

Πάµε στο θέµα των κινητοποιήσεων. Είµαστε η χώρα η οποία
έχει τις περισσότερες πορείες και κινητοποιήσεις σε όλη την Ευ-
ρώπη. Από τον Ιούλιο... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Συµφωνώ µαζί σας που επιχαίρετε. Μαζί σας είµαι. Δεν έχω
πρόβληµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Μαζί µας όχι. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Όχι καθόλου. Αλήθεια λέω. Όλες τις κινητοποιήσεις η
Αστυνοµία τις προστατεύει. Γι’ αυτό έχουµε φτιάξει την Οµάδα
«ΟΔΟΣ», κυρίως γυναίκες αστυνοµικοί άοπλες, οι οποίες προ-
σπαθούν να οριοθετήσουν τις συγκεντρώσεις χωρίς καµµία βία.
Σε πόσες συγκεντρώσεις-πορείες απ’ αυτές τις 463 έγιναν επει-
σόδια; Σε τρεις. Μόλις τρεις. Εµείς µιλάµε κάθε µέρα µεταξύ µας,
µε πολλούς από εσάς. Σε τρεις. Αυτή είναι η βία της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Σε τρεις περιπτώσεις. Αυτή είναι η βία, η παραβίαση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, η παραβίαση των δικαιωµάτων
των εργαζοµένων. Σε τρεις περιπτώσεις. Αυτό είναι όλο κι όλο.
Ε, αυτό λέγεται βία της Ελληνικής Αστυνοµίας. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ. Όπου υπάρχει πρόβληµα, όπου έχει εµφανιστεί πρό-
βληµα, όπου έχουν εµφανιστεί συµπεριφορές οι οποίες είναι
έκνοµες από την πλευρά της Αστυνοµίας… 

Ο οµιλών, κυρία Κωνσταντοπούλου, πριν από τρία χρόνια
έφερε εδώ διάταξη και ανέθεσε στον Συνήγορο του Πολίτη και
την ποινική διερεύνηση -και στη συνέχεια εισαγγελέας- και τη δι-
οικητική διερεύνηση. Αυτό σας υποσχέθηκα και γίνεται αυτή τη
στιγµή και για το θέµα των πυροσβεστών στο Υπουργείο Πολιτι-
κής Προστασίας πριν από λίγο καιρό στο τέλος Οκτωβρίου.

Στη Γλυφάδα υπάρχουν οργανώσεις εγκληµατικές Τούρκων οι
οποίοι έχουν µεταξύ τους αντεγκλήσεις, δολοφονίες. Κινούνται
στον χώρο του οργανωµένου εγκλήµατος µε ναρκωτικά κ.λπ., και
κινούνται σε όλη την Ευρώπη. Μπαίνουν σε µια διαδικασία αλλη-
λοεξόντωσης. Αυτό είναι πολύ επικίνδυνο. Πάρα πολύ επικίνδυνο.
Γι’ αυτόν τον λόγο γίνεται µια δουλειά και θα τελειώσει αυτή η
δουλειά. Και θα τους εξολοθρεύσει η Ελληνική Αστυνοµία. Σας
το υπόσχοµαι αυτό. Δύο µέρες µετά την ανταλλαγή πυροβολι-
σµών και τελικώς το θάνατο δύο Τούρκων κακοποιών εγκληµα-
τιών από δολοφόνους, συνελήφθησαν οκτώ και πενήντα πιστό-

λια. Και θα συνεχιστεί. Και θα τελειώσουµε. Θα τελειώσουµε µε
αυτό. Είναι υπόσχεση της αστυνοµίας, αλλά και δική µου προς
εσάς εδώ µέσα.

Πού είδατε εσείς τα επεισόδια στα Εξάρχεια; Πότε έγιναν επει-
σόδια στα Εξάρχεια; Εγώ ήρθα το 2020. Δεν αναφέροµαι στα
παλιά χρόνια όπου κάθε µέρα καίγονταν τα Εξάρχεια όπου κάθε
µέρα µπροστά στο γραφείο του ΠΑΣΟΚ υπήρχαν πυροβολισµοί
και πολλές φορές δολοφονίες και πολλές φορές τραυµατισµοί
αστυνοµικών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ναι, ναι, ναι. Όλα αυτά που ανεχόµασταν τόσα χρόνια.
Πού είναι τα επεισόδια στα Εξάρχεια; Είδατε προχθές να γίνο-

νται επεισόδια από κάποιους που επιχείρησαν να βάλουν φωτιά
µε έναν κάδο; Έγιναν καθόλου επεισόδια στην πορεία του Πολυ-
τεχνείου; Μια χαρά όλα. Είναι κάποιοι τελευταίοι νοσταλγοί οι
οποίοι πάνε στην πορεία µε καπνογόνα, πάνε στην πορεία µε µο-
λότοφ τις οποίες συγκεντρώνουν σε κάποιο σηµείο και θέλουν
στη συνέχεια να απαντήσουν στους αστυνοµικούς καίγοντάς τους
ή σπάζοντας περιουσίες. Είδατε καµµία σπασµένη τζαµαρία προ-
χθές πουθενά; Είδατε κανένα καµένο όχηµα; Τίποτα. Άρα, πού εί-
δατε τη βία, λοιπόν; Συνελήφθησαν κάποιοι οι οποίοι έφεραν µαζί
τους όπλα -εννοώ µολότοφ κ.λπ.- για να κάνουν ζηµιά στην πο-
ρεία. Γιατί στην πορεία κάνουν ζηµιά. Δεν κάνουν στην αστυνοµία.
Αυτοί θέλουν να διαλύσουν την πορεία. Και ο ρόλος της αστυνο-
µίας µε βάση… Εδώ µέσα ψηφίσαµε πριν από τρία χρόνια έναν
νόµο για τις πορείες και ο νόµος αυτός πέτυχε. Γιατί κάποιοι εδώ
µέσα λέγανε ότι καταργείται το δικαίωµα του συνέρχεσθαι. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η Διεθνής Αµνηστία το λέει. Όχι κάποιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, συ-
ντοµεύετε παρακαλώ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Σέβοµαι τη Διεθνή Αµνηστία, όπως και το Συµβούλιο της
Ευρώπης, τον ΟΗΕ, όλους τους ελεγκτικούς οργανισµούς.
Ακούω µε πάρα πολλή προσοχή τι λένε να βελτιώσουµε. Είναι σί-
γουρο πως έχουµε προβλήµατα στα καταστήµατα κράτησης.
Συµφωνώ µαζί σας. Πολλά προβλήµατα. Είναι προβλήµατα υπο-
δοµών. Έχουµε να κάνουµε πολλά χρόνια φυλακές, να κατα-
σκευαστούν φυλακές στη χώρα. Ήδη τώρα αυτή τη στιγµή η
Δράµα κάθε µέρα…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Θέρµανση δεν έχει. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κάθε µήνα όλο και περισσότερο γεµίζει έτσι ώστε πραγµα-
τικά να υπάρχουν ανθρώπινες συνθήκες στα υπόλοιπα κατα-
στήµατα γιατί παίρνουν οι αρµόδιες υπηρεσίες, οι ΚΕΜ, κρατού-
µενους από άλλες φυλακές και πάνε στο κατάστηµα κράτησης
της Δράµας. Όπως είδατε χθες επιτέλους ξεµπλοκάρισε και ο
Ασπρόπυργος και θα ξεκινήσει σύντοµα η διαδικασία της κατα-
σκευής του Ασπροπύργου. Είµαι βέβαιος. 

Επίσης θέλω να σας πω -επειδή ο κ. Μπάρκας αναφέρθηκε στα
αστυνοµικά τµήµατα, πόσο κόσµο έχουν, και στα θέµατα ασφα-
λείας- ότι δίνουµε έναν σκληρό αγώνα µέσα από τις ανάγκες που
έχει η αστυνοµία να µπορέσουµε να στελεχώσουµε τα αστυνο-
µικά τµήµατα έτσι ώστε να λειτουργήσουν όλα κανονικά. 

Σχετικά µε το θέµα του περιστατικού που συνέβη πριν από κά-
ποιες µέρες µε τον αστυνοµικό της Βουλής. Κυρία Κωνσταντο-
πούλου, σε ό,τι αφορά στην ερώτηση που κάνατε στο Αρχηγείο,
το Αρχηγείο θα σας δώσει µια απάντηση στο πλαίσιο βέβαια και
των προσωπικών δεδοµένων του ανθρώπου αυτού -όχι µόνο αυ-
τουνού αλλά όλων- ποια ήταν η πορεία του και θα πάρετε την
απάντηση καθαρή και υπηρεσιακή, όπως πρέπει. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πότε;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Θα πω του Αρχηγού, µάλιστα, να επισπεύσει, να σας το
δώσει άµεσα. 

Εγώ όµως έχω να σας παρακαλέσω µε πολύ σεβασµό το εξής.
Αν θέλετε να µάθετε για τον αστυνοµικό αυτόν, να µάθετε αν δεν
ξέρετε, ποιος τον έφερε εδώ, ή µάλλον ποιοι ή ποιος τον έφερε
εδώ. 
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό σας ρωτάω.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Εγώ δεν έχω να σας πω τίποτα άλλο. Από το Αρχηγείο της
Ελληνικής Αστυνοµίας θα πάρετε µια απάντηση, αλλά θα πάρετε
και µια απάντηση από αυτούς που ξέρετε ενδεχοµένως. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από ποιους; 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Δεν ξέρω. Εσείς ασχοληθείτε. Κάντε µια έρευνα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ασχολούµαι και σας ρωτώ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Όχι. Το ποιος τον έφερε εδώ, ή ποιοι τον έφεραν εδώ, πότε
τον έφεραν εδώ και γιατί τον έφεραν εδώ. Τελεία και παύλα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό σας ρώτησα. Πείτε µας!

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Δεν έχω να σας πω τίποτα άλλο, ούτε θέλω να ασχοληθώ
παραπέρα. Και µη µου λέτε «άκουσα κάτι». Ποιος θα καλύψει
ποιον; Τι να καλύψουµε δηλαδή; Γιατί σας άκουσα να λέτε «κα-
λύψατε, η κάλυψη, η συγκάλυψη». Τι να συγκαλύψουµε; Για ποιον
λόγο; Για ποιον λόγο να συγκαλύψουµε; Τι να συγκαλύψω; Έναν,
δεν θέλω να εκφραστώ διότι είναι υπόδικος και πρέπει να τον σε-
βαστούµε και αυτόν, αλλά κυρίως πρέπει να σεβαστούµε τα παι-
διά του, όπως λέει η ανακοίνωση του Συλλόγου Παιδοψυχιάτρων
της χώρας, λέει «κρατήστε λίγο, δείξτε λίγο αυτοσυγκράτηση».

Όµως, αν θέλετε να µάθετε πραγµατικά ποιος έφερε εδώ και
ποιοι στη συνέχεια έφεραν εδώ και ποιοι τον τοποθέτησαν εδώ,
να το µάθετε εσείς. Εγώ δεν θα ξανασχοληθώ µε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να κάνω την τε-
λευταία µου παρέµβαση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, από τις 2.00’ το µε-

σηµέρι έχουν µιλήσει µόνο επτά Βουλευτές και έχετε πει ότι θα
µιλήσουν εκατόν εξήντα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο
στον επόµενο οµιλητή, να κάνω µια ανακοίνωση.

Παρακαλώ, κάντε λίγο ησυχία! Να καλωσορίσουµε τα παιδιά!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
79ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης.

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά, και τους εκπαιδευτικούς που σας
συνοδεύουν!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε, θέ-

λετε παρέµβαση να κάνετε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, να κάνετε και

την παρέµβαση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Από τις 2.00’ το µεσηµέρι έχουν µι-

λήσει µόνο επτά Βουλευτές και έχετε πει ότι θα µιλήσουν εκατόν
εξήντα! Στο Προεδρείο µιλάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, κυρία Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ.

Μετά τα δεκαπέντε λεπτά που µίλησε ο κ. Χρυσοχοΐδης χωρίς

να δεχθεί καθόλου τη συµπεριφορά που δέχθηκα εγώ, θα ήθελα
να τον ρωτήσω -και χαίροµαι που σας χαιρέτησαν οι Βουλευτές
και σας πρόλαβαν να µη φύγετε-, κύριε Χρυσοχοΐδη, όχι υπαινι-
γµούς, σας έχω ρωτήσει επίσηµα ποιος έφερε έναν αστυνοµικό
µε φάκελο εδώ το 2019 -όχι υπαινιγµούς σε εµένα ούτε τέτοιου
είδους διατυπώσεις- ποιος έφερε έναν αστυνοµικό που είχε φά-
κελο βίας, βίας κατά πολιτών, βίας κατά συναδέλφων του. Αντί-
στοιχο φάκελο είχε ο Κορκονέας, κύριε Χρυσοχοΐδη, ο οποίος
δολοφόνησε τον Αλέξανδρο Γρηγορόπουλο.

Ένας αστυνοµικός µε τέτοιον φάκελο ήρθε εδώ τον Μάρτιο
του 2019 µε αίτηση που έγινε τον Γενάρη του 2019 και έµεινε εδώ
µέχρι τον Νοέµβριο του 2024. Τον Φεβρουάριο του 2024, όπως
µας ενηµέρωσε ο κ. Τασούλας, του αφαιρέθηκε το όπλο λόγω
καταγγελίας έµφυλης βίας. Επίσης, ο κ. Τασούλας όταν του είπα
ότι «τον καλύψατε και αποσύρθηκε η καταγγελία, διότι έτσι γίνε-
ται πάντα, πιέζονται οι καταγγέλλουσες και αποσύρουν τις κα-
ταγγελίες της έµφυλης βίας και είναι µάλιστα αστυνοµικός η
σύζυγός του, οπότε θα πρέπει να ερευνήσετε ποιοι την πίεζαν»,
ξέρετε τι µου απάντησε ο κ. Τασούλας; Είναι στα πρακτικά της
Διάσκεψης των Προέδρων. Δεν θα το γράψουν, βέβαια, τα µέσα
ενηµέρωσης. Μου απάντησε «όχι, την πιέζαµε να µην την αποσύ-
ρει». Ποιοι την πίεζαν να µην την αποσύρει και την απέσυρε; Ποιοι
την πίεζαν να µην την αποσύρει και την απέσυρε και πώς τολµάτε
να λέτε ότι πιέζατε µία γυναίκα να µην αποσύρει την καταγγελία;
Είναι κατ’ έγκληση η έµφυλη βία ή είναι αυτεπαγγέλτως διωκό-
µενο αδίκηµα; Και όταν καταγγέλλει αστυνοµικός γυναίκα αστυ-
νοµικό άνδρα που βρίσκεται εδώ στη Βουλή υπό προστασία του
πολιτικού συστήµατος…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Θα κάνουµε δικαστήριο εδώ µέσα
τώρα! Θα δικάσουµε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Κυριαζίδη, ηρεµήστε, ως πρώην αστυνοµικός ηρε-
µήστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, παρακαλώ,
µη διακόπτετε! Κύριε Κυριαζίδη, παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν τελείωσα.

Την άλλη φορά εκτόξευσε αυτή τη λάσπη ο κ. Πλεύρης, δεν
µου έδωσε τον λόγο ο κ. Λαµπρούλης να του απαντήσω, τη
λάσπη σας την ανακύκλωσαν όλα τα µέσα ενηµέρωσης που έλε-
γαν ότι έγραψαν τι είπε ο κ. Πλεύρης και ο κ. Πλεύρης όταν τον
πήρα τηλέφωνο, είπε «εγώ δεν είπα τίποτα, εγώ δεν είπα τίποτα,
εκείνοι τα έγραψαν».

Λοιπόν, απαντήστε µας: Τον Φλεβάρη του 2024 γνωρίζετε το
κόµµα σας και η Κυβέρνησή σας διά του Προέδρου της Βουλής
που είναι δικός σας ότι εναντίον αστυνοµικού που βρίσκεται εδώ
υπό προστασία και διαφηµίζει παχυλότατη ζωή, µε ό,τι αυτό ση-
µαίνει όταν ακούµε για κάµερες και για κακοποίηση παιδιών, µε
ό,τι αυτό σηµαίνει για ένα κόµµα και µία Κυβέρνηση που έχουν
εµπλοκή και σε άλλες υποθέσεις που αφορούν κακοποίηση παι-
διών και σεξουαλική βία κατά παιδιών, την υπόθεση Γεωργιάδη,
µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την υπόθεση Μίχου και άλλες υποθέσεις
για τις οποίες για όλες νίπτετε τας χείρας σας. Τον Φλεβάρη του
2024 γνωρίζετε ότι υπάρχει καταγγελία έµφυλης βίας. Τι κάνατε
ως αρµόδιος Υπουργός; Τι κάνατε σε σχέση µε την αστυνοµικό
σύζυγο που κατήγγειλε; Τι κάνατε σε σχέση µε τον αστυνοµικό
αυτόν που του αφαιρέθηκε το όπλο, αλλά κρατήθηκε στη Βουλή
και µάλιστα του δίνονταν άδειες;

Και, επίσης, να σας ρωτήσω παρακαλώ, επειδή ήρθε και η κ.
Μπακογιάννη στη Διάσκεψη των Προέδρων και είπε ότι στον φά-
κελο του αστυνοµικού δεν υπάρχει έγγραφο…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κοινοβουλευτικό έλεγχο κάνουµε
εδώ;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην προστατεύετε την αδελφή του Πρωθυπουργού!
Ηρεµήστε! Η κ. Μπακογιάννη ήρθε στη Διάσκεψη των Προέδρων
και είπε ότι δεν υπάρχει έγγραφο που δείχνει ποιος Βουλευτής
τον ζήτησε, είναι χωρίς έγγραφο.

Επειδή στις πρακτικές της συγκάλυψης είστε δεξιοτέχνες -το
ξέρουµε από την υπόθεση Γρηγορόπουλου, που θα ήταν εκπυρ-
σοκρότηση σε επεισόδια, αν δεν υπήρχε το βίντεο, το ξέρουµε
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από την υπόθεση της «SIEMENS», το ξέρουµε από την υπόθεση
των Τεµπών, το ξέρουµε από τις υποθέσεις όλες που καλύπτο-
νται, ακόµα και το δυστύχηµα στην είσοδο της Βουλής µε τον ει-
κοσιτριάχρονο Ιάσονα Λαλαούνη και το αυτοκίνητο της κ.
Μπακογιάννη που ερευνήθηκε µε τρόπους αδιανόητους, ουσια-
στικά συγκαλύφθηκε- σας ρωτώ συγκεκριµένα και να µου απα-
ντήσετε χωρίς υπαινιγµούς και σε εµένα δεν θα εφαρµόζετε αυτή
την τακτική της λάσπης: Ποιος τον έφερε; Ποιος τον κράτησε;
Και εσείς που είστε Υπουργός από τον Φλεβάρη του 2024 γιατί
τον κρατήσατε στο Σώµα, γιατί τον κρατήσατε εδώ; Ποιος ευθύ-
νεται για το ότι δεν ερευνήθηκε νωρίτερα; Γιατί ξέρετε, τα παιδιά
αυτά για τα οποία χύνετε κροκοδείλια δάκρυα από τον Φλεβάρη
µέχρι τον Νοέµβρη συνέχισαν να κακοποιούνται και το µήνυµα
που εξέπεµπε η Βουλή υπό την ευθύνη του κόµµατός σας ήταν
ότι αυτός είναι ένα άτοµο προστατευόµενο. Απαντήστε µου, λοι-
πόν, τώρα που τελείωσε η συνθήκη προστασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, ελάτε, κύριε
Υπουργέ, και µετά ξεκινάµε τον κατάλογο οµιλητών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δέκα Βουλευτές θα µιλήσουν µετά,
κύριε Πρόεδρε! Έχουν µιλήσει επτά Βουλευτές από τις 2.00’ το
µεσηµέρι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µιλήσουν εννέα
στη σειρά. Ακούστε µε! Μόνο φωνάζετε! Θα µιλήσουν εννέα Βου-
λευτές για να ολοκληρωθεί ο ένατος κύκλος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κυρία Κωνσταντοπούλου, πρέπει να τελειώνω, παρακαλώ.
Σας µίλησα µε σεβασµό και προσωπικό και πολιτικό για τη θέση
που κατέχετε ως Αρχηγός κόµµατος. Δεν σας επιτρέπω να µου
µιλάτε εµένα σε δεύτερο πρόσωπο, ότι «καλύψατε και τα λοιπά».
Εγώ δεν καλύπτω κανέναν. Τελεία.

Δεύτερον, όλα αυτά που αναφέρατε -επαναλαµβάνω- είναι ζη-
τήµατα για τα οποία διεξάγεται αυτή τη στιγµή µια ανάκριση,
αφορούν τρία παιδιά. Και ας αφήσουµε την ανάκριση! Να είστε
σίγουροι ότι γίνεται πολύ καλή δουλειά, έτσι άκουσα, πάρα πολύ
καλή δουλειά και θα αποκαλυφθούν όλα και οι ευθύνες όλων και
σε επίπεδο διοικητικό και σε επίπεδο ποινικό και ό,τι µπορεί να
αποκαλυφθεί.

Και, τρίτον, -και κλείνω- επειδή εγώ δεν ήµουν το 2019 ούτε
καν Βουλευτής…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ούτε και εγώ!

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Μισό λεπτό.

Και δεν µπορώ να µιλώ εξ ονόµατος κανενός. Αφού ενδιαφέ-
ρεστε τόσο πολύ να δείτε ποιος τον έφερε εδώ, να ψάξετε να το
ερευνήσετε. Εγώ δεν έχω καµµία ευθύνη για αυτή την περίοδο.
Να ψάξετε εσείς, λοιπόν, να τον βρείτε και να του αποδώσετε ευ-
θύνες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα τον κ. Καιρίδη Δηµήτριο από τη Νέα Δηµοκρατία
και µετά, όπως προείπα, θα ακολουθήσουν οκτώ Βουλευτές µετά
τον κ. Καιρίδη, µε τους οποίους θα ολοκληρωθεί ο ένατος κύ-
κλος.

Ορίστε, κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Μας ακούν και τα παιδιά, κύριε Πρό-

εδρε!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό είναι πάντα µια δύσκολη συζήτηση, όπως αποδείχθηκε και
µόλις τώρα. Και αυτό, γιατί, για να είναι παραγωγική, οφείλει να
βασίζεται σε στοιχεία και πραγµατικά δεδοµένα.

Η αλήθεια, ωστόσο, είναι ότι το πολιτικό µας σύστηµα δυσκο-
λεύεται µε τους αριθµούς και συχνά τους περιφρονεί. Έχει, µά-
λιστα, εφεύρει εδώ και δεκαετίες µια σειρά από στερεοτυπικές
εκφράσεις, προκειµένου να αποφύγει την ουσιαστική συζήτηση,
εκφράσεις του τύπου «πάνω από όλα ο άνθρωπος, ευηµερούν οι
αριθµοί, αλλά υποφέρουν οι άνθρωποι, τι να την κάνεις την ανά-
πτυξη, αν δεν είναι δίκαιη;, κ.ο.κ..

Η σηµερινή Αντιπολίτευση φοβάµαι ότι δεν αποτελεί εξαίρεση.
Υπερβάλλει, µάλιστα, εαυτόν, όταν ισχυρίζεται ότι οι φόροι αυ-

ξάνονται, ενώ µειώνονται, επειδή αυξάνονται τα φορολογικά
έσοδα.

Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι και η µεγάλη επι-
τυχία µας, να αυξάνουµε τα έσοδα του δηµοσίου, µειώνοντας
τους φορολογικούς συντελεστές ή καταργώντας φόρους, όπως
συνέβη µε τον ΕΝΦΙΑ ή, αντίστοιχα, την εισφορά αλληλεγγύης.

Μας λένε και το άλλο, ότι η αναλογία έµµεσων και άµεσων
φόρων είναι άδικη, κύριε Γερουλάνο. Είναι η κριτική του ΠΑΣΟΚ!
Έχω πάρει και εγώ φόρα λόγω των προλαλησάντων!

Μας λένε και το άλλο, ότι η αναλογία έµµεσων και άµεσων
φόρων είναι άδικη, σαν αυτό να µην είναι µια διαχρονική ιδιοµορ-
φία του ελληνικού φορολογικού συστήµατος και το ανακάλυψαν
µόλις τώρα!

Κάθε φόρος έχει στοιχεία αδικίας και δηµιουργεί παρενέργειες
στην παραγωγή, την κατανάλωση ή την αποταµίευση του πλού-
του. Όµως, οι έµµεσοι φόροι αποθαρρύνουν την κατανάλωση,
αντί για την παραγωγή ή την αποταµίευση, που µια αναπτυξιακή
και δίκαιη φορολογική πολιτική οφείλουν να ενθαρρύνουν.

Μόνιµη επωδός της Αντιπολίτευσης είναι ότι η Ελλάδα είναι
φτωχή και στις τελευταίες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Όµως, το ζήτηµα δεν είναι µόνο το χαµηλό επίπεδο στο οποίο
βρέθηκε η χώρα εξαιτίας της µεγάλης οικονοµικής κρίσης, αλλά
αν ξεκολλάει από τον πάτο.

Και ενώ τα στοιχεία είναι ξεκάθαρα και η τάση απολύτως θε-
τική -έχουµε υπερδιπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης από τον µέσο ευ-
ρωπαϊκό, τη µεγαλύτερη µείωση ανεργίας στην Ευρώπη, τη
µεγαλύτερη αύξηση διαθέσιµου εισοδήµατος, τη µεγαλύτερη
µείωση δηµοσίου χρέους παγκοσµίως- τελευταίο εφεύρηµα της
Αντιπολίτευσης είναι η επικέντρωση στον πιο προσφιλή στόχο
κάθε λαϊκιστή, που είναι οι τράπεζες.

Από αρχαιοτάτων χρόνων ο δανειστής ήταν πάντα µισητός. Οι
ελληνικές τράπεζες, εξαιτίας του µεγάλου αριθµού κακοπληρω-
τών που προκάλεσε η κρίση, έχουν υπάρξει ιδιαίτερα αυστηρές
και ίσως αµείλικτες απέναντι στους καλοπληρωτές. Την Κυριακή,
ωστόσο, ο Πρωθυπουργός θα ανακοινώσει πρόσθετες σηµαντι-
κές παρεµβάσεις.

Προσωπικά, πιστεύω ότι, πέρα από το ζήτηµα των προµηθειών,
υπάρχουν και κάποια άλλα, όπως, για παράδειγµα, τα δάνεια σε
ελβετικό φράγκο που έχουν προκαλέσει προβλήµατα και πρέπει
να τα δούµε µε προσοχή, χωρίς καθ’ οιονδήποτε τρόπο να δια-
ταραχθεί η µόλις προσφάτως και τόσο επώδυνα σταδιακά κατα-
κτηθείσα ευστάθεια του τραπεζικού συστήµατος.

Ας δούµε, λοιπόν, την πορεία των δηµοσίων οικονοµικών και
την τάση της ελληνικής οικονοµίας, όπως αποτυπώνεται στον
υπό ψήφιση προϋπολογισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδέποτε στο παρελθόν τα δη-
µόσια οικονοµικά δεν ήταν υγιέστερα. Έχουµε το µεγαλύτερο
πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µετά την Ιρλαν-
δία -που είναι ειδική περίπτωση- και έναν ισοσκελισµένο προϋπο-
λογισµό για τα επόµενα πολλά χρόνια. Η αντίστιξη µε τις περισ-
σότερες ευρωπαϊκές χώρες είναι έντονη και γι’ αυτό, οι αγορές
αποτιµούν το αξιόχρεο του ελληνικού δηµοσίου υψηλότερα από
αυτή του Γαλλικού, το οποίο σήµερα δανείζεται µε υψηλότερα
επιτόκια από την Ελλάδα και αντιµετωπίζει δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα της τάξης του 6% του ΑΕΠ.

Η επιτυχία αυτή δεν είναι το αποτέλεσµα µιας φοροµπηχτικής
πολιτικής, όπως στο παρελθόν, αλλά του ενάρετου κύκλου στον
οποίο έχει εισέλθει η ελληνική οικονοµία, µε τον οποίο η ανά-
πτυξη τροφοδοτεί µε αυξηµένα έσοδα, που δίνουν τη δυνατότητα
να µειώνουµε φόρους, όπως το έχουµε κάνει από το 2019 και
µετά και το κάνουµε εκ νέου δώδεκα φορές µε τον προϋπολογι-
σµό του 2025. Μειώνουµε τους φόρους, πατάσσουµε τη φορο-
διαφυγή, αυξάνουµε τα έσοδα, αυξάνουµε λελογισµένα συγκε-
κριµένες δαπάνες µε κοινωνικό πρόσωπο και την αµυντική θωρά-
κιση της πατρίδας µας και ισοσκελίζουµε τον προϋπολογισµό του
κράτους.

Σηµειωτέον ότι στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες οι φόροι
αυξάνονται και στη Γαλλία, µόλις έπεσε η κυβέρνηση Μπαρνιέ
από µια Εθνοσυνέλευση που της αρνήθηκε την επιβολή 60 δισε-
κατοµµυρίων νέων φόρων, ενώ στη Βρετανία, η οµογάλακτη του
ΠΑΣΟΚ Κυβέρνηση των Εργατικών έχει επιδοθεί σε µια µεγάλη
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φοροεπιδροµή.
Μα, µας λένε, δεν αλλάζει το παραγωγικό µοντέλο της Ελλά-

δας, ως όφειλε. Όµως, τα στοιχεία διαψεύδουν µια τέτοια αντί-
ληψη. Η βιοµηχανική παραγωγή της Ελλάδας, η ενίσχυση της
οποίας είναι και το µεγάλο ζητούµενο, έχει αυξηθεί κατά 25% από
το 2019, την ώρα που στη Γερµανία πέφτει και η χώρα εκεί ανα-
ζητά νέο παραγωγικό µοντέλο. Η Ελλάδα κάνει άλµατα στην
«πράσινη» και ψηφιακή µετάβαση. Πάνω από το 40% της κατα-
νάλωσης ηλεκτρικού ρεύµατος προέρχεται από τον αέρα και τον
ήλιο, το δεύτερο µεγαλύτερο ποσοστό σήµερα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, ενώ πέρσι εκτελέστηκαν πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ψη-
φιακές συναλλαγές, βελτιώνοντας την παραγωγικότητα και τη
σχέση κράτους-πολίτη.

Όλα αυτά δεν έγιναν από µόνα τους, αλλά µε όραµα σχέδιο
και πολλή δουλειά από µια Κυβέρνηση που πιστεύει και εκπρο-
σωπεί την Ελλάδα της παραγωγής και της καινοτοµίας. Η πάταξη
της φοροδιαφυγής, η επιτάχυνση στην απονοµή της δικαιοσύνης,
η εξυγίανση του τραπεζικού συστήµατος, η διεκδίκηση και η εί-
σπραξη πρόσθετων ευρωπαϊκών κονδυλίων, ο εκσυγχρονισµός
της παιδείας, η ενίσχυση του ΕΣΥ είναι µερικά από τα µεγάλα
στοιχήµατα που βάλαµε και κερδίζουµε.

Το πιο σηµαντικό, ωστόσο, παραµένει η άνοδος του βιοτικού
επιπέδου και η ανάπτυξη της οικονοµίας. Η Ελλάδα χρειάζεται
περισσότερους και παραγωγικότερους εργαζόµενους. Χρει-
άζεται, δηλαδή, να µειώσει και άλλο την ανεργία, να αυξήσει την
απασχολησιµότητα πληθυσµιακών οµάδων, όπως οι νέοι και οι
γυναίκες, που σήµερα υποεκπροσωπούνται στην αγορά εργα-
σίας, να αντιστρέψει το brain drain και να επαναπατρίσει τα
µυαλά που έφυγαν τα χρόνια της κρίσης και ταυτόχρονα, να επι-
µείνει σε µια ρεαλιστική µεταναστευτική πολιτική που αναγνωρί-
ζει την αξία της νόµιµης λελογισµένης µετανάστευσης, µε όρους
και κανόνες, για την κάλυψη των διογκούµενων κενών σε συγκε-
κριµένους κλάδους της ελληνικής οικονοµίας, αλλά και µε την
προσέλκυση ταλέντων από το εξωτερικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Ταυτόχρονα, χρειαζόµαστε την αύξηση της παραγωγικότητας,

η οποία γίνεται µόνο µε έναν τρόπο και αυτός δεν είναι άλλος
από τις επενδύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγαλύτερη επιτυχία της οι-
κονοµικής µας πολιτικής είναι το κλείσιµο της ψαλίδας του πο-
σοστού επενδύσεων ως προς το ΑΕΠ της Ελλάδας µε τον µέσο
ευρωπαϊκό όρο. Παραλάβαµε µια καταστροφή. Οι επενδύσεις το
2019 ήταν µόλις 10% του ΑΕΠ, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος
είναι 22%. Ως αποτέλεσµα, τη δεκαετία του 2010, δηµιουργήθηκε
ένα τεράστιο επενδυτικό κενό και µια σοβαρότατη αποεπένδυση.
Το αποτέλεσµα ήταν η παραγωγικότητα του Έλληνα να φθίνει,
παρά τη συµπίεση των πραγµατικών µισθών.

Το 2025, οι επενδύσεις θα αγγίξουν το 18% του ΑΕΠ, ποσοστό
που παραµένει το µικρότερο στην Ευρώπη, αλλά που έχει συγκλί-
νει κατά πολύ µε τον µέσο όρο. Αυτή η ποσοστιαία αύξηση από
το 10% στο 18% -80%, ως ποσοστό του ΑΕΠ- δείχνει την τερά-
στια πρόοδο που έχει σηµειώσει η ελληνική οικονοµία, αλλά και
την περαιτέρω απόσταση που οφείλουµε να καλύψουµε. Οι αγο-
ρές, οι επενδυτές, οι ξένοι αναλυτές ήδη µας επιβραβεύουν. Η
χώρα κατέκτησε την επενδυτική βαθµίδα και ο «ECONOMIST»
µας κατέταξε για δεύτερη συνεχόµενη φορά στις χώρες-µέλη
του ΟΟΣΑ µε την καλύτερη οικονοµική επίδοση.

Στόχος µας πρέπει να είναι το ελληνικό βιοτικό επίπεδο στο
τέλος της τετραετίας, το 2027, να φτάσει το 80% του µέσου ευ-
ρωπαϊκού όρου. Έχουµε µπροστά µας δυόµισι χρόνια, µε εξα-
σφαλισµένη την κυβερνητική σταθερότητα, να εκµεταλλευτούµε
στο έπακρο τους πρόσθετους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης,
αλλά και τη διαρκή αναζήτηση των ξένων κεφαλαίων για προσο-
δοφόρες επενδύσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καιρίδη, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Τελειώνω µε µια παράγραφο.
Η Ελλάδα ήδη θεωρείται success story. Όµως, η πρόκληση του

δηµογραφικού, της γεωστρατηγικής αναταραχής, αλλά και του

πολιτικού ανορθολογισµού, που τον είδαµε σε πλήρη έξαρση σε
πολλές από τις οµιλίες των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης -και
µόλις προηγήθηκε αυτή η έξαρση του ανορθολογισµού- δεν µας
επιτρέπει τον εφησυχασµό.

Προχωράµε µπροστά, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη, την Κυβέρνηση και την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας και ολόκληρο τον ελληνικό λαό, αδιαφορώντας για
τις σειρήνες του λαϊκισµού, της πατριδοκαπηλίας, της αδράνειας,
της υστέρησης και της καθυστέρησης. Γι’ αυτό και εγώ, µε από-
λυτη συναίσθηση της ιστορικής ευθύνης και στο όνοµα του εθνι-
κού και του λαϊκού συµφέροντος, υπερψηφίζω τον παρόντα
Προϋπολογισµό, που θωρακίζει την Ελλάδα από ξένες απειλές
και εξασφαλίζει στην ελληνική κοινωνία ασφάλεια, πρόοδο και
αλληλεγγύη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ο Γιάννης Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ο χαρακτήρας του φετινού προϋπολογι-
σµού, όπως και κάθε κρατικού προϋπολογισµού, προκύπτει σχε-
τικά απλά από την ανάλυση των βασικών µεγεθών του, των
εσόδων και των δαπανών. Από ποιους παίρνει και από ποιους δεν
παίρνει, σε ποιους δίνει και σε ποιους δεν δίνει. Τι µας λένε, λοι-
πόν, εν προκειµένω τα συγκεκριµένα µεγέθη; Μας λένε ότι η Κυ-
βέρνηση παίρνει από τα γνωστά υποζύγια και αφήνει στο απυ-
ρόβλητο το µεγάλο κεφάλαιο, το οποίο µάλιστα διανύει µια πε-
ρίοδο τεράστιας κερδοφορίας µε το ένα ρεκόρ πραγµατικά να
σπάει το άλλο. Και δεν είναι µόνο οι τράπεζες. Διότι γίνεται µια
προσπάθεια, και κατά τη γνώµη µας όχι τυχαία, η συζήτηση να
επικεντρωθεί µόνο εκεί, την ίδια ώρα που ρεκόρ κερδοφορίας,
πέρα από τις τράπεζες, έχουν οι όµιλοι της ενέργειας, οι αλυσί-
δες τροφίµων, οι εταιρείες φαρµάκου, το τουριστικό κεφάλαιο,
οι µεταφορές και πάει λέγοντας. 

Γιατί γίνεται όλο αυτό; Γιατί αυτού του τύπου η αντιπαράθεση;
Για να µένει στο απυρόβλητο όλος αυτός ο µηχανισµός της πα-
ραγωγής κερδών και να επικεντρώνεται η συζήτηση σε ένα µικρό
µέρος, και µάλιστα µε µέτρα τα οποία δεν αποτελούν ούτε καν
ασπιρίνη. Αυτοί, λοιπόν, θα συνεχίσουν να απολαµβάνουν προ-
κλητική φοροασυλία, την ίδια ώρα που τα λαϊκά στρώµατα θα
κληθούν να βάλουν πολύ βαθιά το χέρι στην τσέπη για τα µατω-
µένα πλεονάσµατα, κυρίως µέσω των έµµεσων φόρων. 

Η κατάσταση µάλιστα µε τους έµµεσους φόρους καταρρίπτει
και το κυβερνητικό αφήγηµα. Tο είπε και πριν λίγο εδώ ο οµιλη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Καιρίδης, ότι δήθεν, λέει, η αύ-
ξηση των φορολογικών εσόδων προέρχεται από την ανάπτυξη
και την υπεραπόδοση της οικονοµίας και όχι από το ξεσκόνισµα
των λαϊκών νοικοκυριών. Αλήθεια; Η άνοδος των τιµών, ο πληθω-
ρισµός επιδρά ή δεν επιδρά στους έµµεσους φόρους; Είναι το
ίδιο δηλαδή ένα προϊόν που κόστιζε 10 ευρώ και πλήρωνες 2,4
ευρώ ΦΠΑ ή και ειδικό φόρο κατανάλωσης, και το ίδιο είναι το
ακριβώς ίδιο προϊόν που σήµερα κοστίζει 15 ευρώ ή 20 ευρώ και
πληρώνεις διπλάσιο και πολλές φορές υπερδιπλάσιο φόρο; Να,
λοιπόν, γιατί οργίζεται ο λαός; Διότι απέναντι στην καθηµερινό-
τητα που βιώνει, εσείς του απαντάτε υποτιµώντας τη νοηµοσύνη
του και αραδιάζοντάς του νούµερα που πολλές φορές είναι και
κοµπογιαννίτικα.

Πάµε στο δεύτερο µέγεθος αυτών των δαπανών. Πού δίνει κυ-
ρίως η Κυβέρνηση; Μήπως δίνει για κοινωνικές υπηρεσίες, για
µισθούς, για συντάξεις, για την υγεία, για την παιδεία; Το ερώ-
τηµα προφανώς είναι ρητορικό. Ακόµη και εκεί που περηφανεύε-
ται ότι δίνει είτε είναι πολύ πίσω από τις ανάγκες, όπως, για
παράδειγµα, οι µισθοί και οι συντάξεις που είναι κάτω από τον
πληθωρισµό και µάλιστα µετά από χρόνια παγώµατος, είτε δίνει
για να επιταχυνθούν οι αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις σε µια σειρά
κλάδους. 

Οι απαντήσεις του κ. Χρυσοχοΐδη πριν και η τοποθέτησή του,
είναι και σε αυτό ενδεικτικές. Την ίδια ώρα που υπάρχει εκσυγ-
χρονισµός των αστυνοµικών µεθόδων, των µέσων που αφορούν
κυρίως την καταστολή, προσλήψεις προσωπικού κυρίως σε
αυτόν τον τοµέα, την ίδια ώρα οι δοµές για τις κακοποιηµένες γυ-
ναίκες είναι τραγικά υποστελεχωµένες. Έχουµε εργαζόµενους
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µε συµβάσεις, εργαζόµενους που εξαρτώνται από προγράµµατα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εργαζόµενους όπως αυτοί της Γραµ-
µής SOS που παρέµεναν µέχρι πριν λίγες ηµέρες απλήρωτοι. Και
µετά έρχεστε και µιλάτε για έξαρση της ενδοοικογενειακής βίας
και της βίας των ανηλίκων, που είναι πραγµατικά φαινόµενα µιας
κοινωνίας µε σάπιες αξίες που και η ίδια είναι σε σήψη. Και την
ίδια ώρα πόσες είναι οι προσλήψεις στα σχολεία για ψυχολόγους
και κοινωνικούς λειτουργούς; Μηδέν. Μηδέν εις το πηλίκο. Αυτή,
λοιπόν, είναι η αντιµετώπιση την οποία δείχνετε.

Πάµε παρακάτω. Υπάρχει και κάτι στον φετινό προϋπολογισµό
που όντως είναι και ξεχωριστό και τον κάνει ακόµη πιο αντιλαϊκό.
Μιλάµε για τον πρώτο προϋπολογισµό του νέου µεσοπρόθεσµου
προγράµµατος της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε νέους πιο αυστη-
ρούς κανόνες δηµοσιονοµικής πειθαρχίας. Μιλάµε και για τον
πρώτο προϋπολογισµό της εποχής της πολεµικής οικονοµίας.
Αυτό το παραδέχονται και οι Υπουργοί της Κυβέρνησης. Βεβαίως
το εµφανίζουν µε αντεστραµµένη την πραγµατικότητα. Μιλάµε
δηλαδή για τον προϋπολογισµό των τεράστιων πολεµικών δαπα-
νών, που δεν είναι αµυντικές, όπως λέτε, µόνο και µόνο για να δι-
καιολογήσετε τη στήριξή σας σε αυτή την πολιτική. Είναι
επιθετικές δαπάνες. Έχουν να κάνουν µε τη συµµετοχή της Ελ-
λάδας και των άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στους
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, φορτώνοντας στους λαούς της
Ευρώπης τον λογαριασµό. 

Το ερώτηµα είναι το εξής. Για όλα τα παραπάνω, που δεν είναι
απλά οικονοµικά στοιχεία, αλλά εκφράζουν στρατηγικού χαρα-
κτήρα επιλογές, υπάρχει κάποια αντίθετη άποψη από τη µεριά
των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα του ΣΥΡΙΖΑ
και του ΠΑΣΟΚ; Προφανώς και δεν υπάρχει. Και τους δηµοσιο-
νοµικούς κανόνες τους αποδέχεστε, για αυτό και οι προτάσεις
που καταθέτετε συνοδεύονται πάντα από την υποσηµείωση «σο-
βαρές και κοστολογηµένες», µην τυχόν και θίξετε το πλαίσιο της
κυρίαρχης πολιτικής, και τις στρατιωτικές δαπάνες τις ψηφίζετε.
Το ΠΑΣΟΚ το είπε ξεκάθαρα ότι ψηφίζει τις στρατιωτικές δαπά-
νες. Με τον ΣΥΡΙΖΑ περιµένουµε να δούµε πού θα κάτσει η µπί-
λια. Σε κάθε περίπτωση δεν τους απορρίπτει. Ακόµη και κόµµατα
όπως η Νέα Αριστερά που τις καταψηφίζουν, την ίδια ώρα επικα-
λούνται την έκθεση Ντράγκι, που η έκθεση Ντράγκι είναι ακρι-
βώς, µεταξύ όλων των άλλων, και η στροφή της ευρωπαϊκής
οικονοµίας στην πολεµική οικονοµία. Η µόνη σας κριτική στην Κυ-
βέρνηση είναι ότι δεν συγκλίνει ή δεν συµβαδίζει µε την ευρω-
παϊκή κανονικότητα, κρύβοντας από τον λαό ότι το πρόβληµα
είναι ακριβώς αυτή η κανονικότητα. Και µάλιστα µιλάµε για µια
κανονικότητα που γίνεται ολοένα και πιο αποκρουστική, µε χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτή την περίοδο να κάνουν ασκήσεις
πολεµικής προετοιµασίας και να καταγράφουν καταφύγια, µε έξι
οικονοµίες της Ευρωζώνης να έχουν αρνητικό ρυθµό ανάπτυξης
του ΑΕΠ και µε άλλες οκτώ να έχουν υπερβολικά ελλείµµατα και
µε τη Γαλλία και τη Γερµανία να βρίσκονται αντιµέτωπες µε κυ-
βερνητική κρίση και να πρέπει να κάνουν περικοπές δεκάδων δι-
σεκατοµµυρίων στους επόµενους προϋπολογισµούς. Είναι πολύ
αφελής όποιος πιστεύει ότι όλα αυτά που γίνονται γύρω µας δεν
θα επηρεάσουν την ελληνική οικονοµία.

Και µετά από όλα αυτά, όλοι σας εξακολουθείτε να παρουσιά-
ζετε µια ωραιοποιηµένη κατάσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Να
γιατί λέµε ότι αυτού του τύπου η αντιπολίτευση είναι µια συναι-
νετική, είναι µια κάλπικη και τελικά µια βολική αντιπολίτευση, γιατί
µπορεί να σηκώνει τους τόνους στα επιµέρους, να καταθέτει και
κάποιους προτάσεις για λόγους επικοινωνίας, όµως στην κε-
ντρική γραµµή, στη βασική κατεύθυνση προσφέρει χείρα βοη-
θείας στην Κυβέρνηση και γενικότερα στο σύστηµα. 

Τελειώνω, λέγοντας το εξής. Εµείς, κύριοι της Κυβέρνησης,
δεν σας κατηγορούµε ότι δεν συµβαδίζετε µε την ευρωενωσιακή
κανονικότητα. Σας κατηγορούµε για το ακριβώς ανάποδο, ότι την
υπηρετείτε µε πολύ µεγάλη συνέπεια και µε πολύ µεγάλο κυνι-
σµό. Ούτε έχουµε να σας προτείνουµε κοστολογηµένες προτά-
σεις όπου το κριτήριο του κόστους είναι να µην κοστίζουν αυτές
στα κέρδη και στους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι δικές
µας προτάσεις και η δική µας πρόταση διεξόδου έχει ένα κριτή-
ριο, ότι για να κερδίσουν οι εργαζόµενοι κάτι µε τον αγώνα τους
πρέπει υποχρεωτικά να χάσει το κεφάλαιο και ότι για να καλυ-

φθούν οι σύγχρονες ανάγκες, δεν θα πρέπει το κεφάλαιο να
χάσει µόνο κάτι από τα κέρδη του, αλλά θα πρέπει να χάσει την
εξουσία του και την ιδιοκτησία του στα µέσα παραγωγής, και ο
πλούτος να γίνει ιδιοκτησία πραγµατικά αυτών που τον παρά-
γουν. Αυτό είναι το µόνο κοστολογηµένο, το µόνο ρεαλιστικό και
το µόνο φιλολαϊκό πρόγραµµα και σχέδιο µιας πραγµατικά λαϊ-
κής, εργατικής, κοινωνικής αντιπολίτευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ανδρέας Κατσανιώτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα να αξιοποιήσω τον χρόνο που διαθέτω, όχι για να σηµει-
ώσω τα θετικά του προϋπολογισµού. Ο προϋπολογισµός είναι
σωστός, είναι θετικός, είναι σταθεροποιητικός και προστατεύει
την πορεία της χώρας. Για αυτό και θα τον υπερψηφίσουµε,
χωρίς κανέναν ενδοιασµό.

Επιτρέψτε µου, όµως, να ασχοληθώ περισσότερο µε κάποιες
γενικές κατευθύνσεις που θα πρέπει να υιοθετήσει η οικονοµική
µας πολιτική, προκειµένου να ανταπεξέλθει στις ραγδαία µετα-
βαλλόµενες διεθνείς συνθήκες και -γιατί όχι;- να βγει κερδισµένη
µέσα από αυτές τις µεταβολές. Σύντοµα, σταθεροποιητικές πο-
λιτικές είναι σίγουρο ότι δεν θα αρκούν µέσα σε αυτό το διεθνές
οικονοµικό περιβάλλον. Ταυτόχρονα, µαζί µε τη χώρα που στά-
θηκε στα πόδια της και προχωράει µε σταθερά βήµατα, να αι-
σθανθούν και οι πολίτες ότι στέκονται κι αυτοί γερά στα πόδια
τους και ότι εισπράττουν µερίδιο από την ανάπτυξη.

Για να αυξηθεί αυτό το µέρισµα, απαιτείται η υλοποίηση ενός
νέου προτύπου ανάπτυξης, αλλά και η βελτίωση του κράτους,
ώστε αυτό να παρέχει σοβαρές ανταποδοτικές υπηρεσίες στους
πολίτες του. Θα παρατηρήσει κάποιος ότι οι αριθµοί δείχνουν ξε-
κάθαρα πως µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η χώρα
βρίσκεται σε αναπτυξιακή τροχιά. Όντως, δεν υπάρχει αµφιβολία
για αυτό. Πρέπει, όµως, να αναζητήσουµε τρόπους αυτή η ανά-
πτυξη να διαχέεται πολύ περισσότερο στη βάση της οικονοµίας
µας σε όσους το δυνατόν περισσότερους πολίτες, στο σύνολο
της επικράτειας. 

Καλό το real estate, άγιος ο τουρισµός, στηρίζουν την οικονο-
µία, ενισχύουν τους αριθµούς, αλλά ως αναπτυξιακό µοντέλο δεν
αρκούν από µόνα τους. Έχουµε ήδη ένα καµπανάκι που µας προ-
ειδοποιεί, την πορεία του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών που
είναι σκιά στη θετική δηµοσιονοµική µας πορεία. Η απόκρισή µας
σε αυτή την απειλή δεν µπορεί να είναι άλλη από ένα νέο πρό-
τυπο ανάπτυξης.

Ο κόσµος αλλάζει µε ταχύτητα που δυσκολεύεται ανθρώπινος
νους να παρακολουθήσει. Η Γαλλία και η Γερµανία, οι δύο οικο-
νοµικοί πυλώνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κλυδωνίζονται. Η γερ-
µανική βιοµηχανία, η ατµοµηχανή της Ευρώπης, αντιµετωπίζει
κρίση δοµική. Η Γαλλία από την άλλη, προστατεύοντας το µε-
γάλο δηµόσιο, αντιµετωπίζει τα δικά της δηµοσιονοµικά προβλή-
µατα. Δυστυχώς, η λύση δεν υπάρχει πουθενά γραµµένη στα
υπάρχοντα εγχειρίδια. Οι διαθέσιµες συνταγές του παρελθόντος
είναι σήµερα άχρηστες. Γι’ αυτό και όλοι αρχίζουν να ψάχνουν
το νέο πρότυπο. Ας το ψάξουµε και εµείς µαζί τους. Ας βρούµε
καλές πρακτικές από άλλες ευρωπαϊκές οικονοµίες που δείχνουν
µεγαλύτερη ανθεκτικότητα στις νέες συνθήκες -όπως η ολλαν-
δική- και ας προσαρµόσουµε αυτές τις πρακτικές στο δικό µας
εθνικό πλαίσιο. Δεν υπάρχουν χρονικά περιθώρια για να περιµέ-
νουµε έτοιµες λύσεις από άλλους. Πρέπει, λοιπόν, να στρέψουµε
την οικονοµία µας προς δραστηριότητες που γεννούν υπεραξία
για το σήµερα και για το αύριο. 

Δεν είναι τυχαίο πως η Ολλανδία, ένας διεθνής οικονοµικός
γίγας αιώνων, διαθέτει έναν τόσο ρωµαλέο πρωτογενή τοµέα. Ας
σκύψουµε και εµείς πάνω από τον πρωτογενή µας τοµέα και ας
φέρουµε σε αυτόν καινοτοµικές προσεγγίσεις. Αντί, για παράδει-
γµα, για τις καλλιέργειές µας να εισάγουµε πολλαπλασιαστικό
υλικό από χώρες που είναι ανταγωνιστικές στη διεθνή αγορά, ας
αναπτύξουµε δικές µας ποικιλίες, δικά µας λιπάσµατα, δικές µας
ζωοτροφές, προσαρµοσµένα στις δικές µας ανάγκες. Ας δούµε
προγράµµατα βελτίωσης της ποιότητας των εδαφών, αύξησης
των αρδευόµενων εκτάσεων µε τη χρήση νέων τεχνικών. Μην ξε-
χνάµε ότι στο κοµµάτι των τεχνικών της άρδευσης ήµασταν στο
παρελθόν παγκόσµιοι πρωταγωνιστές. 
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Επιτρέψτε µου αυτή την εκτεταµένη αναφορά στα του πρωτο-
γενούς τοµέα, αφενός ως γεωπόνος, αφετέρου λόγω της σηµα-
ντικότητάς του στην εξυπηρέτηση τριών σηµαντικών σκοπών:
Πρώτον, θα προσθέσει υπεραξία στην ελληνική οικονοµία και θα
την καταστήσει πιο ανταγωνιστική διεθνώς. Δεύτερον, θα βοηθή-
σει στη διάχυση των ωφεληµάτων της πολιτικής µας στην περι-
φέρεια. Τρίτον, θα συµβάλει στη σύγκλιση του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών. Η γεωργία είναι το υποµόχλιο µιας συ-
νολικής αλλαγής του πρότυπου ανάπτυξης της χώρας που µπο-
ρεί να φέρει άνθηση στην περιφέρεια όχι µόνο από την παρα-
γωγή προϊόντων, αλλά µε την ανάπτυξη της τεχνολογίας, της επι-
στηµονικής έρευνας και της καινοτοµίας. Και όταν λέµε καινοτο-
µία, το µυαλό µας δεν πρέπει να πηγαίνει µόνο στην ευφυή
γεωργία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός είναι η ύψι-
στη πολιτική πράξη µιας κυβέρνησης. Με δεδοµένο ότι οι πόροι
δεν είναι ποτέ ανεξάντλητοι, το πού θα τους διαθέσουµε είναι κο-
ρυφαία πολιτική επιλογή. Έχουµε µπροστά µας ένα σοβαρό δί-
ληµµα ως χώρα: Θα συνεχίσουµε να διαθέτουµε πόρους σε ένα
πρότυπο ανάπτυξης που βασίζεται στην αστυφιλία και την ενι-
σχύει ή θα επιλέξουµε την ανάπτυξη της περιφέρειας;

Οι δαπάνες µας για τη δηµόσια υγεία θα ρίξουν µεγαλύτερο
βάρος στην περιφέρεια; Ο υγειονοµικός χάρτης της χώρας δεν
θα πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει να ιεραρχεί τις ανάγκες
της Αθήνας πάνω από τις ανάγκες της υπόλοιπης Ελλάδας; Θα
συνεχίσουµε να θεωρούµε τη δηµόσια ασφάλεια ανάγκη κυρίως
των κατοίκων των µεγάλων αστικών κέντρων ή θα αναγνωρί-
σουµε ότι οι ανάγκες βελτίωσης της δηµόσιας ασφάλειας υπάρ-
χουν σε όλη τη χώρα, σταµατώντας την αφαίµαξη αστυνοµικών
µε αποσπάσεις στην Αθήνα;

Αυτά τα δύο κορυφαία δηµόσια αγαθά, ασφάλεια και υγεία,
είναι προαπαιτούµενα για την ανάπτυξη της περιφέρειας. Υπο-
λόγισα ότι µε το κόστος επέκτασης του µετρό Αθηνών στη
Γραµµή 4, θα µπορούσαµε να είχαµε διασφαλίσει την άρδευση
τριακοσίων πενήντα χιλιάδων στρεµµάτων. Ασφαλώς, δεν ισχυ-
ρίζοµαι ότι το µετρό είναι περιττή δαπάνη, αλλά σκεφτείτε πόσο
θα ενισχυόταν η διατροφική ασφάλεια της χώρας αν µπορού-
σαµε να προσθέσουµε καλλιέργειες τριακοσίων πενήντα χιλιά-
δων αρδευόµενων στρεµµάτων στις υπάρχουσες. 

Η ανάπτυξη της περιφέρειας θα πρέπει να είναι στο επίκεντρο
των προσπαθειών µας και της στρατηγικής µας για µια σειρά από
λόγους: Πρώτα απ’ όλα οικονοµικούς, διότι επιταχύνει µε υψη-
λότερους ρυθµούς τη συνολική οικονοµική ανάπτυξη της χώρας
και εµπλουτίζει την γκάµα των παραγωγικών της πηγών, θωρακί-
ζοντας την οικονοµία έναντι πιθανών διεθνών αναταράξεων. Δεύ-
τερον, εθνικούς, διότι στηρίζοντας τους κατοίκους των περιφε-
ρειών να παραµείνουν στον τόπο τους και να αποφύγουν τις σει-
ρήνες της αστυφιλίας, θωρακίζει την ασφάλεια του εθνικού µας
εδάφους. Τρίτον, περιβαλλοντικούς, διότι βοηθά στην αποτελε-
σµατικότερη κατανοµή των φυσικών πόρων και στη θεµελίωση
µιας πραγµατικά αειθαλούς οικονοµίας. Και τέλος, θεσµικούς,
γιατί είναι πηγή κοινωνικής δικαιοσύνης και δηµοκρατίας, αφού
αίρει τον διαχωρισµό των Ελλήνων σε πρώτης και δεύτερης κα-
τηγορίας πολίτες, ανάλογα µε το αν κατοικούν στα µεγάλα
αστικά κέντρα ή στην περιφέρεια. 

Ας χαράξουµε, λοιπόν, για το άµεσο µέλλον πολιτικές µακριά
από την πεπατηµένη και τις γνωστές απρόσφορες πλέον συντα-
γές, µε ανοικτούς ορίζοντες και µε βασικό γνώµονα ένα αναπτυ-
ξιακό µοντέλο που θα γεννά υπεραξίες για το αύριο, οι οποίες θα
διαχέονται σε όλη την κοινωνία, αλλά και σε ολόκληρη τη χώρα
κι ας βάλουµε µπροστά την υλοποίηση αυτών των πολιτικών. Πα-
ράγουµε πολύ περισσότερες ηµερίδες από όσες αντέχει ο δηµό-
σιος διάλογος. Ώρα να στραφούµε στη δράση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
η κ. Πούλου Παναγιού, Ανεξάρτητη Βουλευτής. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοι της κυβερνητικής
πλειοψηφίας επαναλαµβάνουν συνεχώς εδώ και τρεις µέρες το

κυβερνητικό αφήγηµα «πάµε καλά, απλά ακόµα δεν έχουµε αγ-
γίξει την τελειότητα». Μιλούν, επίσης, για σταθερότητα -υµνώ-
ντας τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη- που αποτυπώνεται
και στον φετινό προϋπολογισµό. Ποια σταθερότητα επικαλού-
νται; Τη σταθερότητα στη συνεχιζόµενη φτωχοποίηση της ελλη-
νικής κοινωνίας; Τη σταθερότητα στην αποδόµηση των προνοια-
κών υπηρεσιών της υγείας, της παιδείας, της εργασίας; Στη στα-
θερότητα στη στρεβλή ανάπτυξη, χωρίς αναπτυξιακό παραγω-
γικό µοντέλο που έχει ως αποτέλεσµα το έλλειµµα στο ισοζύγιο
εµπορικών συναλλαγών; Στη σταθερότητα στην καταστροφή του
περιβάλλοντος που µετά τις βουνοκορφές µας που τις έκαναν
επίπεδες για να τοποθετήσουν άναρχα και ανεξέλεγκτα ΒΑΠΕ,
τώρα καταστρέφουν και τη γη υψηλής παραγωγικότητας µε τα
φαραωνικά φωτοβολταϊκά πάρκα, αλλά και µε τα δέκα πιλοτικά
θαλάσσια πάρκα που εξήγγειλαν, χωρίς κανέναν χωροταξικό σχε-
διασµό;

Ευτυχώς, όµως, υπάρχουν και αποφάσεις του Σ.τ.Ε. που φρε-
νάρουν τα σχέδιά τους, όπως η τελευταία για τον Νέο Οικοδο-
µικό Κανονισµό, αλλά και προγενέστερες, για την ιδιωτικοποίηση
του νερού και άλλες, που δικαιώνουν τις προσφυγές πολιτών που
εξαναγκάζονται να «µπαίνουν µπροστά» µε δικά τους έξοδα, για
να προστατέψουν το περιβάλλον από τη γενική καταστροφή. 

Ο προϋπολογισµός και η ίδια η πραγµατικότητα, συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας, αποδεικνύουν ότι ως «σταθερότητα» εννοείτε
τη συνεχιζόµενη εξυπηρέτηση των λίγων, των καρτέλ ενέργειας
και καυσίµων, των τραπεζών των αλυσίδων τροφίµων. Ναι, πρά-
γµατι, γι’ αυτούς µεριµνάτε συστηµατικά! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περιµέναµε µάλλον, οι κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, µε την αλαζονεία του τίτλου
των δήθεν «ευρωπαϊστών και µεταρρυθµιστών», να στοχεύουν -
τουλάχιστον- τη σύγκλιση µε την Ευρώπη και µε τον µέσο όρο
των δεικτών βιοτικού επιπέδου. 

Για να συµβεί, όµως, αυτό θα έπρεπε να ενισχύσει τους αντί-
στοιχους κωδικούς του προϋπολογισµού µε τα εξής κονδύλια:
Στη στέγαση 1,5 εκατοµµύριο επιπλέον, στην υγεία 3,6 δισεκα-
τοµµύρια για το ΕΣΥ, στην παιδεία 2 δισεκατοµµύρια, στις δαπά-
νες ανεργίας 1,5 δισεκατοµµύριο, στην ασθένεια και αναπηρία
2,9 δισεκατοµµύρια, στην οικογένεια και το δηµογραφικό 1,35 δι-
σεκατοµµύρια. 

Αυτούς τους δείκτες, όµως, αντί να τους αυξάνει, τους µειώνει
κιόλας! Οπότε η απόκλιση από τους ευρωπαϊκούς δείκτες θα χει-
ροτερεύει, συνεχώς. 

Θα πείτε: «Πού να βρεθούν αυτά τα 12,7 δισεκατοµµύρια»; Την
απάντηση την δίνει, µε τις προτάσεις του, το Κίνηµα Δηµοκρατίας
και θα αναφερθώ στο τέλος της οµιλίας µου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για λόγους οικονοµίας του χρό-
νου, θα εστιάσω σε τρεις τοµείς: Πρώτον, στο Υπουργείο Εσω-
τερικών, όπου δεν χρειάζεται να προσθέσω κανένα δικό µου
σχόλιο στις θέσεις που έχει οµόφωνα αποφασίσει η ΚΕΔΕ. Λέει,
λοιπόν, η ΚΕΔΕ ότι «είναι αντίθετη µε τον προϋπολογισµό, αφού
οι δήµοι, µε βάση τις προβλέψεις του, παραµένουν σε παρατε-
ταµένη οικονοµική ασφυξία». Συγκεκριµένα, µε βάση τις προβλέ-
ψεις, για ρυθµό ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας 2,2% το
2025 , θα έπρεπε σύµφωνα µε τον ν.3852/2010 -τον «Καλλι-
κράτη», δηλαδή- να τους αποδοθούν 8,3 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ενώ τους αποδίδονται µόνο 2,5 δισεκατοµµύρια, ποσό µάλιστα
πολύ πιο χαµηλό και από το ανώτατο όριο αποδόσεων που έχει
οριστεί για τους ΟΤΑ σε 3,8 δισεκατοµµύρια. 

Θα ήθελα, όµως, να απαντήσω στον Υπουργό κ. Λιβάνιο ότι
µου προξενεί εντύπωση που η Κυβέρνησή τους δεν µπορεί να
συνεννοηθεί µε τους κατά συντριπτική πλειοψηφία φίλα προσκεί-
µενους δηµάρχους, τόσο για τα οικονοµικά θέµατα, όσο και για
το κόστος του τέλους ταφής απορριµµάτων, για το οποίο επίσης
έχουν προσφύγει στο Συµβούλιο της Επικρατείας και αναµένουν
την απόφαση δικαίωσής τους. Εκεί κατάντησαν την αυτοδιοί-
κηση, να προσφεύγει στη δικαιοσύνη, γιατί πολιτικά δεν µπορούν
να συνεννοηθούν! Γιατί, κύριοι Υπουργοί, γνωρίζουν όλοι στη
χώρα ότι δεν ευθύνονται οι δήµοι για τις καθυστερήσεις των
έργων υποδοµής διαχείρισης απορριµµάτων, αλλά ευθύνονται οι
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ολιγωρίες ή µάλλον οι νέοι σχεδιασµοί του ΥΠΕΝ για περαιτέρω
ιδιωτικοποιήσεις! 

Το ίδιο ζούµε τώρα και µε τον σχεδιασµό σας για τις συγχω-
νεύσεις των ΔΕΥΑ και κυρίως, κύριε Λιβάνιε, ευθύνεται αποκλει-
στικά η Κυβέρνησή σας για την επιπλέον φορολογία των πολιτών,
µέσω της αύξησης των δηµοτικών τελών. Γιατί, σε αυτούς µετα-
κυλίεται, κάθε φορά, το έλλειµµα χρηµατοδότησης από τους
ΚΑΠ. Αυτό το γνωρίζουν καλά οι δήµαρχοι, που απολογούνται
καθηµερινά στους δηµότες τους και γι’ αυτό διαφωνούν µε την
πολιτική σας. 

Ως προς τις προβλέψεις για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων περιορίζεστε σε µέτρα, που ήδη υπάρχουν και
έχουν ήδη κριθεί, ως ανεπαρκή και αναποτελεσµατικά. Αυτό απο-
δεικνύεται από τα τελευταία στοιχεία της Eurostat, τον Νοέµβριο
του 2024,  όπου η Ελλάδα παρουσιάζει τη µεγαλύτερη µείωση
αγροτικής παραγωγής στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2023, που
είναι µείον 16%, σε σχέση µε το 2022. 

Στον προϋπολογισµό προβλέπονται 80 εκατοµµύρια για την
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέ-
λαιο, αλλά το συνολικό κόστος είναι 170 εκατοµµύρια.

Από τον προϋπολογισµό λείπουν, επίσης, µέτρα που πάγια ζη-
τούν οι αγρότες, όπως µείωση του ΦΠΑ στο αγροτικό πετρέλαιο
από το 24% στο 6%, η επιδότηση ζωοτροφών για τη στήριξη της
κτηνοτροφίας, που λόγω της έλλειψης των ελέγχων που είστε
ανίκανοι να κάνετε, επιπλέον, πλήττονται και από σοβαρές ζωο-
νόσους. Επίσης, ζητούν τη στήριξη της ελαιοκαλλιέργειας, της
αλιείας, της µελισσοκοµίας, τη ρύθµιση οφειλών αγροτικών
χρεών. 

Ακούσαµε πριν τον κ. Τσιάρα να λέει ότι θα ρυθµίσει άµεσα µε
νόµο που θα φέρει το 2025, τις αγροτικές οφειλές. Και γιατί δεν
τις προβλέπει στον προϋπολογισµό; 

Οι αγρότες ζητούν, επίσης, τη χρηµατοδότηση δηµόσιων
αγροτικών υποδοµών και όχι µε τη διαδικασία ΣΔΙΤ. Ήδη έχετε
απεντάξει από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας σηµα-
ντικά αντιπληµµυρικά και αρδευτικά έργα.

Επίσης, ζητούν την διµερή χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ. Γιατί,
δυστυχώς, ακόµη στη Θεσσαλία περιµένουν τις αποζηµιώσεις
από την πληµµύρα «Daniel», παρά τις δεσµεύσεις του κ. Μητσο-
τάκη για ολοκλήρωσή τους έως τις 30-6-2024.

Από την πολιτική σας στον πρωτογενή τοµέα λείπει ο στρατη-
γικός σχεδιασµός. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι τα 240 εκα-
τοµµύρια που χάθηκαν από τις βασικές ενισχύσεις, χάθηκαν,
δηλαδή, από την τσέπη των αγροτών. Έτσι ρυθµίσατε και επιλέ-
ξατε µε την ΚΑΠ! 

Επίσης, απαιτούν την ίδρυση τράπεζας αγροτικών πιστώσεων,
για ενίσχυση της ρευστότητας και την αξιοποίηση δηµόσιας
αγροτικής γης. Το µόνο που κατάφερε ο κ. Τσιάρας είναι να δια-
λύσει τον ΟΠΕΚΕΠΕ και να εκθέσει τη χώρα που την ξανάφερε
στην εποχή των προστίµων και των καταλογισµών. 

Αλήθεια, λείπει ο κ. Τσιάρας, αλλά δεν µας είπε γιατί ζήτησε
τις παραιτήσεις του διοικητικού συµβουλίου του ΟΠΕΚΕΠΕ, οι
οποίοι µάλιστα -ακούστε- συνεχίζουν να υπογράφουν πράξεις,
τις οποίες διαπιστώνουµε στο «Διαύγεια».

Με αυτές τις πολιτικές διώχνετε τον κόσµο από το αγροτικό
επάγγελµα και την ελληνική περιφέρεια, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για τους ίδιους, για τους καταναλωτές, για τη διατροφική επάρ-
κεια, για το δηµογραφικό και για την εθνική οικονοµία. 

Κύριε Υπουργέ, το διοικητήριο στη Λιβαδειά είναι ακόµα σε κα-
τάληψη από τους αγρότες της Κωπαΐδας, που περιµένουν να
τους ακούσετε και να δεσµευτείτε, επιτέλους, για το µέλλον της
παραγωγής τους. Φοβάµαι ότι εκεί θα περάσουν τις γιορτές. 

Τέλος, όσον αφορά τις προβλέψεις, το Υπουργείο Ανάπτυξης
συνεχίζει να έχει εξαιρετικά χαµηλές απορροφήσεις και αυτές
είναι επιλεκτικές προς όφελος ισχυρών συµφερόντων και στο Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, αλλά και στα άλλα αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα. 

Πανηγυρίζετε για τους δήθεν υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης,
ενώ η Ελλάδα σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της Eurostat
είναι 21η στην Ευρώπη σε ανάπτυξη την τετραετία 2019-2023.
Όσο για τις περίφηµες επενδύσεις η χώρα είναι στην τελευταία
θέση σε σχέση µε το ΑΕΠ και το τι εννοεί η Νέα Δηµοκρατία είναι

ήδη γνωστό. Σε συντριπτικό ποσοστό πρόκειται απλά για εκποί-
ηση περιουσιακών στοιχείων των Ελλήνων πολιτών, αλλά και πε-
ριουσίας του δηµοσίου σε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που καταθέ-
τει η Κυβέρνηση είναι ταξικά άδικος. Είναι, όµως, και ανορθολο-
γικός. Προβλέπει αύξηση φορολογικών εσόδων κατά 21 δισεκα-
τοµµύρια σε σχέση µε το 2021, µε έσοδα της γενικής κυβέρνησης
37 δισεκατοµµύρια και αύξηση δαπανών µόλις 25 δισεκατοµµύ-
ρια από το 2022. Προκύπτει ένα κενό 12 δισεκατοµµύρια στο
πρωτογενές αποτέλεσµα που δεν µεταφράζεται σε µέτρα ανα-
κούφισης για την κοινωνία. 

Για την τριετία 2024-2026 η Κυβέρνηση θέτει στόχο πρωτογε-
νούς πλεονάσµατος συνολικά 7,3 σε ποσοστό του ΑΕΠ, ενώ η
Κοµισιόν προβλέπει ότι θα φτάσει στο 9%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, πόση ανοχή, φθά-

σαµε στα 9 λεπτά! 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Η πρότασή µας, λοιπόν, γιατί

δεν έχω χρόνο να την εκθέσω αναλυτικά, είναι η εξής: Προτεί-
νουµε ένα µικρότερο πλεόνασµα της τάξης του 1% για τα επό-
µενα τρία χρόνια. Αυτό και µόνο θα επέτρεπε την επιστροφή του
6% του ΑΕΠ, περισσότερο από 13,8 δισεκατοµµύρια, στους πο-
λίτες και τις αγορές, τονώνοντας τη ζήτηση και τις επενδύσεις.
Έτσι θα έδινε πολύτιµο δηµοσιονοµικό χώρο στην πολιτεία να
επενδύσει στην υγεία, την παιδεία, τους βασικούς πυλώνες της
κοινωνικής ευηµερίας. Θα έδινε περιθώριο για επενδύσεις στις
υποδοµές της χώρας που σήµερα τελούν υπό πλήρη εγκατά-
λειψη και διαλύονται µέρα µε τη µέρα και θα πετύχαινε την πρα-
γµατική σύγκλιση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Ασφαλώς ένα
τέτοιο δηµοσιονοµικό σχέδιο πρέπει να συνδυαστεί µε βαθιές
διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις στον φορολογικό κώδικα, το δικα-
στικό σύστηµα και την κυβερνητική γραφειοκρατία. 

Αυτό το σχέδιο καταθέτει το Κίνηµα Δηµοκρατίας στην ελλη-
νική κοινωνία, ένα άλλο στρατηγικό σχέδιο για το µέλλον της
χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο

στον επόµενο οµιλητή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί, από το 12ο Δηµο-
τικό Σχολείο Καλαµαριάς Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτρης Κυριαζίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Θα ακολουθήσουν ο κ. Παρασκευαΐδης, η κ. Μονογυιού, ο κ.
Βαλτογιάννης, ο κ. Δελβερούδης, ο κ. Μπούκουρας και έπεται
συνέχεια. 

Ορίστε, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

πιστεύω ότι θα µου επιτρέψετε για δεκαπέντε λεπτά. 
Κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, την τελευ-

ταία τριετία η παγκόσµια οικονοµία αντιµετώπισε αλλεπάλληλες
κρίσεις και συνεχίζει να επισκιάζεται και το 2024 από υψηλή αβε-
βαιότητα και αστάθεια σε γεωπολιτικό, οικονοµικό και κλιµατικό
πεδίο. 

Ένα από τα πλέον θετικά στοιχεία, όµως, που αποτυπώνονται
στον προϋπολογισµό, είναι η πρόβλεψη για µείωση του ποσο-
στού ανεργίας στο 9,7% ενώ περιορίστηκαν ήδη τα ποσοστά µε-
ρικής απασχόλησης.

Για πρώτη φορά µετά το 2009 η ανεργία θα σηµειώσει µονο-
ψήφιο ποσοστό µε τάση να σταθεροποιηθεί σε αυτά τα επίπεδα.
Η Ελλάδα είναι η χώρα, η οποία κατέγραψε µεταξύ του 2019 και
του 2023, τη µεγαλύτερη ποσοστιαία µείωση της ανεργίας σε
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τη δηµιουργία περισσότε-
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ρων από µισό εκατοµµύριο νέων θέσεων εργασίας. 
Αναµφισβήτητα, η µεγαλύτερη πρόκληση που αντιµετωπίζουν

σήµερα η ελληνική οικονοµία και κοινωνία είναι η ενίσχυση του
διαθέσιµου εισοδήµατος εργαζοµένων και συνταξιούχων, που
διαβρώνεται από τα υψηλά ποσοστά πληθωρισµού. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση και για το 2025 η Κυβέρνηση λαµ-
βάνει µια σειρά µέτρων µε µόνιµο χαρακτήρα, τα οποία προστί-
θενται στα ήδη έως τώρα ληφθέντα µέτρα, προκειµένου να δώσει
µια ισχυρή απάντηση σε αυτό το ζήτηµα. Μέτρα, όπως η µείωση
από την 1η Γενάρη κατά µία ποσοστιαία µονάδα των ασφαλιστι-
κών εισφορών προς όφελος εργοδοτών και εργαζοµένων, η πλή-
ρης κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος σε συνέχεια της
µείωσης κατά 50% το 2024 σε ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτο-
απασχολούµενους και εργαζόµενους µε µπλοκάκι, ενισχύοντας
έτσι το διαθέσιµο εισόδηµα. 

Ακόµα ένα καλοδεχούµενο προς την ενίσχυση του εισοδήµα-
τος στοιχείο του προϋπολογισµού του 2025 είναι η µείωση δώ-
δεκα φόρων µε κοινωνικά δίκαιο και µόνιµο τρόπο. Η µείωση µιας
σειράς φόρων, ιδίως όσων επιβλήθηκαν στη διάρκεια της µνηµο-
νιακής περιόδου, χαρακτηρίζει σταθερά την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, ήδη, από το 2019. Παρατηρείται, όµως, το εξής
οξύµωρο: Ενώ έχουµε διαρκή και σταθερή περικοπή των φόρων
σηµειώνεται αύξηση των εσόδων από φόρους. Αυτή η αύξηση
οφείλεται, κυρίως, στην επέκταση των ηλεκτρονικών συναλλα-
γών, στη χρήση των ψηφιακών εργαλείων που αναπτύχθηκαν,
όπως η διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές, η πλατ-
φόρµα myData αλλά και η περιστολή της φοροδιαφυγής. Είναι
πλέον γεγονός ότι η χρόνια παθογένεια της ελληνικής οικονο-
µίας, που είναι η φοροδιαφυγή, έχει περιοριστεί µέσω της εφαρ-
µογής ενός ψηφιοποιηµένου και αποτελεσµατικότερου φορο-
εισπρακτικού µηχανισµού. 

Επίσης, ένα µεγάλο µέρος της αύξησης των εσόδων από φό-
ρους είναι απόρροια της µεγέθυνσης της οικονοµίας, της αύξη-
σης των αµοιβών και της µείωσης της ανεργίας. 

Δεν είναι, όµως, µονάχα η αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµα-
τος που προβληµατίζει τους πολίτες αλλά και το στεγαστικό ζή-
τηµα, που αποτελεί µια νέα πραγµατικότητα, πιο έντονη στα
µεγάλα αστικά κέντρα. 

Για την αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος έχουν πραγµατο-
ποιηθεί σηµαντικές παρεµβάσεις τα προηγούµενα έτη, µε σηµα-
ντικότερες το πρόγραµµα «Σπίτι µου», µε παροχή χαµηλότοκου
στεγαστικού δανείου για νέους ή ζευγάρια από είκοσι πέντε έως
τριάντα εννέα ετών για αγορά πρώτης κατοικίας και το πρό-
γραµµα «Εξοικονοµώ- Ανακαινίζω για νέους», που παρέχει κίνη-
τρα για παρεµβάσεις εξοικονόµησης ενέργειας και γενικότερης
αναβάθµισης των κατοικιών.

Από το 2025 οι παρεµβάσεις επεκτείνονται και περιλαµβάνουν,
πέραν των οικονοµικών ενισχύσεων, και κίνητρα για την αξιοποί-
ηση των κενών σπιτιών. Πιο συγκεκριµένα, θεσπίζεται το νέο πρό-
γραµµα «Σπίτι µου 2» µε συγχρηµατοδότηση από το Ταµείο
Ανάκαµψης, που ουσιαστικά διευρύνει τα ηλικιακά και εισοδηµα-
τικά κριτήρια των δικαιούχων µε ένα άκρως επιτυχηµένο πρό-
γραµµα. Συγχρόνως, αποσκοπώντας στην αύξηση του αριθµού
των διαθέσιµων προς ενοικίαση κατοικιών, δίδεται τριετής απαλ-
λαγή από τον φόρο επί των ενοικίων σε ακίνητα που ήταν κενά ή
υπό βραχυχρόνια µίσθωση και θα ενοικιαστούν για τουλάχιστον
τρία έτη.

Μια νέα πρόκληση που συναντάται στο σύνολο των δυτικών
κοινωνιών αλλά και στην Ελλάδα είναι το φαινόµενο του αποπλη-
θυσµού, δηλαδή η µείωση του νέου ενεργού πληθυσµού, ιδιαί-
τερα σε επαρχιακές και αποµακρυσµένες από τα κύρια αστικά
κέντρα περιοχές, όπως δυστυχώς συµβαίνει και στη Δράµα. 

Οι βασικές αιτίες πίσω από το φαινόµενο του αποπληθυσµού
είναι η µείωση των γεννήσεων αλλά και η φυγή των νέων στο εξω-
τερικό. Για την επίλυσή του, η κυβέρνηση συνεχίζει να υιοθετεί
τόσο δηµοσιονοµικά όσο και θεσµικά µέτρα. Το επίδοµα γέννη-
σης αυξάνεται από 2.000 ευρώ σε 2.400 ευρώ και έως 3.500
ευρώ αναλόγως µε τον αριθµό τέκνων, ενώ παράλληλα αυξάνεται
το επίδοµα µητρότητας στους ελεύθερους επαγγελµατίες και
στους αγρότες από τους τέσσερις στους εννέα µήνες. 

Ιδιαίτερη πρόβλεψη υπάρχει και για τις τρίτεκνες οικογένειες,

όπως είναι η δια βίου ισχύς της ιδιότητας του τριτέκνου, η αύ-
ξηση της ποσόστωσης στις προσλήψεις στο δηµόσιο και η διεύ-
ρυνση των εισοδηµατικών κριτηρίων για την δυνατότητα
µεταγραφών τριτέκνων και πολυτέκνων στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Προερχόµενος από έναν νοµό κατεξοχήν του πρωτογενούς
τοµέα, οφείλω να τονίσω και να επισηµάνω τα εξής: Είναι επιτα-
κτική ανάγκη να αξιοποιηθούν έγκαιρα και ορθολογικά χρηµατο-
δοτικά προγράµµατα που προβλέπονται στη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική, όπως αυτά που παρέχουν χορηγήσεις σε ορεινές πε-
ριοχές, σε περιοχές µε ειδικά µειονεκτήµατα, όπως και προσκλή-
σεις σε χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα που προάγουν την
πρόσβαση σε γεωργική γη και κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις,
που εγγυώνται την απρόσκοπτη µετακίνηση γεωργών και κτηνο-
τρόφων στις εργασίες τους. 

Τέλος, προβλέπεται και παρέµβαση για τον εκσυγχρονισµό ή
την κατασκευή θερµοκηπίων και προσπελάσιµων στεγάστρων
φυτικής παραγωγής, µε σκοπό την ενίσχυση αυτής της αγοράς
και των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, συµπεριλαµβανοµένης βε-
βαίως και της µεγαλύτερης ώθησης προς την έρευνα, την τεχνο-
λογία και την ψηφιοποίηση.

Επίσης, και η ρύθµιση των κόκκινων δανείων είναι σηµαντική
για τον πρωτογενή τοµέα, τον αγροτικό κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οφείλω να τονίσω, ως δεύτερη ενότητα, ότι η Δράµα είναι ο
µόνος νοµός της χώρας στη Βόρεια Ελλάδα, που είναι δυστυχώς
αποκοµµένος από την Εγνατία Οδό. Θεωρώ δεδοµένο και αυτο-
νόητο αυτό το οποίο έχει ανακοινωθεί και από πλευράς του
Υπουργού Υποδοµών, ότι εντός του προσεχούς διαστήµατος θα
υπάρξει η ανάδειξη του αναδόχου εκείνου, προκειµένου να προ-
χωρήσουµε σε αυτήν τη µελέτη, κατασκευή, απαλλοτρίωση, για
να υπάρξει αυτός ο οδικός άξονας. Υπάρχει δέσµευση της Κυ-
βέρνησης ότι αυτό θα συµβεί σε τρία χρόνια, δέσµευση προς τον
ανάδοχο που θα αναλάβει την όλη µελέτη και κατασκευή. 

Ένα άλλο ζήτηµα που έχουµε, δυστυχώς, είναι η λειψυδρία, η
οποία βάρυνε και φέτος τον πρωτογενή τοµέα στον τόπο µου.
Ακόµη και στο Κάτω Νευροκόπι η παραγωγή µειώθηκε από 30%
έως 40% και µιλούµε για περιοχές µε µονοκαλλιέργειες. Είναι ση-
µαντικό ζήτηµα και είναι αναγκαιότητα να υπάρξουν αυτά τα υδα-
τοφράγµατα και στο Νευροκόπι. Έχει καταθέσει ο δήµος και
σχετική µελέτη.

Επίσης, αν και υπάρχει δέσµευση, δυστυχώς εδώ και δεκαετίες
παραµένει ανεκτέλεστο το έργο, το οποίο ανέλαβε η ΔΕΗ, προ-
κειµένου να υπάρξει ένας ταµιευτήρας στην περιοχή του Παρα-
νεστίου Δράµας, ώστε να υπάρχει δυνατότητα άρδευσης της
πεδιάδας της Δράµας.

Ένα άλλο τεράστιο ζήτηµα είναι ότι δεν υπάρχει τεχνογνωσία
από πλευράς εξόρυξης του ορυκτού πλούτου που έχει η Δράµα
και είναι αναγκαίο να υπάρξει µια αντίστοιχη σχολή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι σε ένα ζήτηµα, που αφορά όλους µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείστε µε αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω,

θα συµφωνήσετε.
Βεβαίως, η υγεία και η παιδεία είναι από τα πολυτιµότερα

αγαθά κάθε ανθρώπου. Όµως, πολυτιµότερο αγαθό είναι η ζωή
κάθε ανθρώπου. Αυτό το αγαθό διασφαλίζεται από συγκεκριµέ-
νους εργαζόµενους και εννοώ τους εργαζόµενους στα Σώµατα
Ασφαλείας. Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι όπως η εσωτερική ασφά-
λεια έχει να κάνει µε τους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφαλείας,
έτσι και η εξωτερική ασφάλεια έχει να κάνει µε τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις. Δυστυχώς, όµως, οφείλω να τονίσω ότι δεν τους έχουµε
αντιµετωπίσει ως συµβαίνει µε τους αντίστοιχους εργαζόµενους
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί το λέω αυτό; Διότι εκεί οι εργαζό-
µενοι στους χώρους αυτούς έναντι οποιουδήποτε άλλου δηµο-
σίου λειτουργού µε τα ίδια προσόντα πάντα προηγούνται έστω
κατά ένα ευρώ, ενώ αυτό δεν συµβαίνει στη χώρα µας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Η αναφορά για το επικίνδυνο, κύ-
ριε Πρόεδρε, και πιστεύω ότι συµφωνείτε στην αναφορά µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ανεξαρτήτως του
εάν συµφωνώ ή όχι, πρέπει να κλείσετε εδώ. Φθάσατε στα δέκα
λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είναι ευθύνη όλων µας, όσοι κυ-
βερνήσαµε, καθότι υπάρχουν ζητήµατα, όπως, παραδείγµατος
χάριν, είναι η αναγνώριση της πενταετίας, που ζητούν οι Ένοπλες
Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας, η οποία θεσµοθετήθηκε το
2007 από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δυστυχώς εµείς παραµελήσαµε τον χώρο αυτόν. Πιστεύω πως
υπάρχει και δέσµευση από την Κυβέρνησή µου ότι το προσεχές
έτος θα υπάρξει αναγνώριση του επικινδύνου. Θα το διαπιστώ-
σετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα προχωρήσουµε
στον επόµενο οµιλητή.

Κύριε Παρασκευαΐδη, έχετε τον λόγο.
Κύριε Κυριαζίδη, ολοκληρώστε το. Αρκετά, κύριε Κυριαζίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γι’ αυτόν τον λόγο και από πλευ-

ράς µου έχουν κατατεθεί η σχετική αναφορά και η τροπολογία
για τα ζητήµατα αυτά. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ για την υποµονή και την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε
άλλα τα ζητήµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,
παρακαλώ! Είναι σε βάρος των υπολοίπων συναδέλφων. Ολοκλη-
ρώσατε, ευχαριστούµε, κατεβείτε από το Βήµα γιατί ανεβαίνει ο
κ. Παρασκευαΐδης. Φτάνει, αρκετά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου. Υπήρχε δυστυχώς
µία καταφορά κατά των ενστόλων, ιδιαίτερα των αστυνοµικών σή-
µερα και νοµίζω ότι αυτό δεν µας πρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, ναι. Ελευθερώ-
στε το Βήµα. Τον λόγο έχει ο κ. Παρασκευαΐδης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εύχοµαι, µια και έρχεται η και-
νούργια χρονιά, υγεία και δύναµη και καλό µυαλό σε όλους µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά τον κ. Παρα-
σκευαΐδη ακολουθούν η κ. Μονογυιού, ο κ. Βαλτογιάννης, ο κ.
Δελβερούδης, ο κ. Μπουκώρος και µετά ο Υφυπουργός στον
Πρωθυπουργό, ο κ. Μαρινάκης.

Κύριε Παρασκευαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν λέµε «προϋπολογισµός», εννοούµε τι παίρνουµε και τι θα

δώσουµε. 
Εισπράττουµε µε τον ΦΠΑ, µε τον ΕΝΦΙΑ, µε φόρους, ώστε να

τα δώσουµε σε αυτούς που χρειάζονται να τους βοηθήσουµε και
ειδικά για την ανάπτυξη, όπως λέµε, γιατί µε την ανάπτυξη θα
µπορέσουν να βρουν δουλειά οι άνθρωποι και θα αναβαθµιστεί
το βιοτικό επίπεδο γενικά της χώρας και των ανθρώπων. 

Αυτός, όµως, ο προϋπολογισµός τουλάχιστον για την περιοχή
µου, για το Βορειοανατολικό Αιγαίο, δεν προσφέρει πραγµατικά
τίποτα. Οι δυνατότητες των νησιών µας -Άγιος Ευστράτιος, Λή-
µνος, Λέσβος- είναι η αγροτική παραγωγή, η αλιεία και ο τουρι-
σµός. 

Ο τουρισµός µας είχε µειωθεί. Ευτυχώς ήρθαν φέτος οι Τούρ-
κοι και µας ενίσχυσαν λίγο. Λόγω του µεταναστευτικού και λόγω
των απειλών από την Τουρκία δεν έρχονται να κάνουν επενδύ-
σεις. Άρα πάµε να εξαρτηθούµε τουριστικά ή οικονοµικά από την
Τουρκία. Αυτό πρέπει να το λάβουµε σοβαρά υπόψιν, διότι σου
λέει η Τουρκία «δεν θα σου στείλω και θα πεινάσετε». Καταλα-
βαίνετε δηλαδή σε τι επίπεδο έχουµε έρθει. 

Επίσης, δεν γίνονται επενδύσεις, διότι και το Κτηµατολόγιο
έχει σταµατήσει -είναι τριάντα χρόνια- και δεν µπορούν να γίνουν
οι συναλλαγές. Δεν µπορούµε να λειτουργήσουµε. Θέλουµε να
πουλήσουµε, θέλουµε να αγοράσουµε, αλλά δεν µπορούµε να
πάρουµε από το Κτηµατολόγιο τα ανάλογα έγγραφα.

Η Λήµνος και ο Άγιος Ευστράτιος αντιµετωπίζουν τεράστια

προβλήµατα στις µεταφορές. Οι άνθρωποι δεν µπορούν να µε-
ταφέρουν ούτε τα ζώα τους ούτε τις ζωοτροφές. Περιµένουν οι
νταλίκες στην Καβάλα και παίρνουν µόνο δύο νταλίκες την εβδο-
µάδα, που δεν καλύπτουν τις ανάγκες της κτηνοτροφίας τους,
καθώς είναι ένα κτηνοτροφικό νησί κατά 80%, αν και έχει και πα-
ραγωγή κρασιών και άλλων προϊόντων.

Αν δεν έχεις λύσει τα θέµατα των µεταφορών και των συγκοι-
νωνιών, δεν έχεις λύσει τα θέµατα του Κτηµατολογίου, δεν έχεις
λύσει τα θέµατα του προσφυγικού σε έναν βαθµό, καταλαβαίνετε
ότι δεν είναι δυνατόν αυτά τα νησιά να αναπτυχθούν και µάλιστα
όταν απειλούνται. 

Το Σύνταγµα στο άρθρο 101 προβλέπει κίνητρα για τις νησιω-
τικές περιοχές, ώστε να µπορέσουν αυτά τα νησιά να επιβιώσουν
και να αναπτυχθούν, αλλά δυστυχώς η σηµερινή Κυβέρνηση δεν
τα έλαβε καθόλου υπ’ όψιν. Δίνει κίνητρα και για χαµηλό ΦΠΑ,
δυστυχώς το ένα νησί έχει χαµηλό ΦΠΑ και το διπλανό, στον ίδιο
νοµό δεν έχει, κύριε Υπουργέ. Η Μυτιλήνη έχει 17% και ο Αϊ-
Στράτης 24%. Ο Αϊ-Στράτης έχει εκατόν ογδόντα κατοίκους και
θέλουν δεκαπέντε ώρες για να πάνε στο νησί τους οι άνθρωποι
και ταλαιπωρούνται. Αυτούς που φυλάνε Θερµοπύλες, που φυ-
λάνε το νησί, θα τους διώξετε και αυτούς. Δεν ξέρω αν η πολιτική
είναι τέτοια, ώστε τα µικρά νησιά να αδειάσουν, αφού δεν έχουν
δυνατότητες. Έβαλαν ένα πλοίο το οποίο δεν µπορεί να προσα-
ράξει, όταν φυσάει λίγος άνεµος, δεν φτάνει το λιµάνι. Τώρα
είπαν ότι θα εµβαθύνουν το λιµάνι. Μακάρι κάτι να κάνουν. Κα-
ταλαβαίνετε ότι τα προβλήµατά µας είναι σοβαρά και θέλω να τα
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν. 

Υπάρχουν δυνατότητες ανάπτυξης. Καίµε τα δάση και ένα ερ-
γοστάσιο πέλλετ, ένα εργοστάσιο που να κάνει βιοµάζα, δεν
έχουµε. Όταν παραγγέλνω να µου φέρουν πέλλετ στο σπίτι και
βλέπω τα σακιά που γράφουν απέξω «από Τουρκία» «µου σηκώ-
νεται η τρίχα», που λέµε κατά την παράδοση. Δεν είναι δυνατόν
να φέρνουν πέλλετ από την Τουρκία και εµείς να καίµε τα δάση
µας και να µην υπάρχει µια γραµµή ανάπτυξης, να πουν «µπο-
ρούµε να αναπτυχθούµε, να κάνουµε ένα εργοστάσιο πέλλετ».
Ακόµα και µε τα φύλλα από τα πεύκα µπορεί να γίνει αυτό. Το
µισό νησί είναι πευκοδάσος, θα µπορούσαµε να τα φροντίσουµε,
όπως είπε ο Υπουργός πριν, να εκµεταλλευθούµε τα δάση µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Ιχθυοκαλλιέργειες: Η Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα µε το Ενω-
σιακό Δίκαιο, σου λέει «δεν πρέπει να ψαρεύεις αυτό το διά-
στηµα» και οι ψαράδες µας έχουν δεµένα τα σκάφη τους, έρ-
χονται οι Τούρκοι και ψαρεύουν στα δικά µας χωρικά ύδατα και
φοβούνται να τους πούνε να σηκωθούν να φύγουν. Δεν ξέρω τι
πολιτικές είναι αυτές που εφαρµόζουν τώρα τελευταία, της φο-
βίας για να έχουµε ήρεµα νερά στο Αιγαίο. «Αφήστε τους, µωρέ.
Για ένα, δύο τόνους ψάρια, αφήστε τους. Αφήστε τους για να
έχουµε ήρεµα νερά στο Αιγαίο». 

Μας πνίγει το δίκιο. Πάνε στις δικές µας καλάδες. Με τα ηλε-
κτρονικά µέσα έχουν βρει πού καλλιεργούν οι Έλληνες και ξέ-
ρουν τους ψαρότοπους. Πάνε στους ψαρότοπους των ελληνικών
χωρικών υδάτων και ψαρεύουν και δεν κάνουµε τίποτα! 

Ο πιο εγκαταλελειµµένος τοµέας είναι ο αγροτικός τοµέας.
Δεν υπάρχει δυνατότητα να ανακάµψουµε οικονοµικά, αν δεν
βοηθήσουµε τους αγρότες. Δεν είναι δυνατόν να φέρνουµε γε-
ωργικά προϊόντα, ντοµάτες και πορτοκάλια από το Ισραήλ,
σκόρδα από την Κίνα, πατάτες από την Αίγυπτο και η δική µας η
γη να είναι ακαλλιέργητη. Τι είδους πολιτικές είναι αυτές που
εφαρµόζουµε;

Πρέπει να επιδοτηθεί -το έχω πει- η παραγωγή και να σταµα-
τήσουµε να δίνουµε επιδόµατα ανεργίας. Να δώσουµε επιδόµατα
εργασίας. Είναι καλύτερο γι’ αυτούς τους ανθρώπους που παίρ-
νουν το επίδοµα και κάθονται, να δώσεις αυτά τα λεφτά σε έναν
εργοδότη να βάζει και αυτός τα υπόλοιπα και να του δίνει εργα-
σία. Έτσι το βλέπω εγώ. Δεν ξέρω αν συµφωνεί και το κόµµα µου.
Απλώς είναι µια δική µου άποψη. 

Υπάρχουν πλέον των πεντακοσίων χιλιάδων µικροσυνταξιού-
χοι. Μεταξύ αυτών είναι και οι αγρότες. Άκουσα για αύξηση 2,4%.
Καλώς. Πάντα όταν δίνουµε µια αύξηση είναι καλή. Τα 400 ευρώ,
που παίρνουν θα γίνουν 415, 420 ευρώ. Άντε µε αυτά να µπορέ-
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σεις να επιβιώσεις όταν µπαίνεις στα σουπερµάρκετ και κάθεσαι
και µετράς ευρώ, ευρώ αν θα σου φτάσουν. Μιλάω µε βάση αυτά
που µου λέει ο κόσµος. Αυτά σας λέω. Δεν βλέπετε ότι βγαίνει
από την ψυχή µου;

Καταλαβαίνετε ότι πρέπει να βοηθηθεί, λοιπόν, και ο αγρότης,
να γίνει παραγωγός. Πρέπει να γίνουµε Ισραήλ αν θέλουµε να
επιβιώσουµε.

Το δηµογραφικό είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετω-
πίζει η Ελλάδα και ειδικά το Βορειοανατολικό Αιγαίο. Δεν έχω
χρόνο να αναφερθώ στο πώς έγινε αυτό το δηµογραφικό, πλην
όµως, σε αυτόν τον προϋπολογισµό δεν βλέπουµε καµία λύση,
καµία πρόταση για το πώς θα λυθεί το δηµογραφικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό. Αυτό µόνο, το µεταφορικό ισοδύναµο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι, δεν έχετε ένα

λεπτό. Έχετε φτάσει στα εννέα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Τέλος πάντων, χρωστάτε

µεταφορικό ισοδύναµο. Χρωστάτε στους πυρόπληκτους. Χρω-
στάτε σε όλους. Δηλαδή βγάζουµε ότι έχουµε ένα παραπάνω ει-
σόδηµα, διότι χρωστάµε παντού. Πληρώστε τους και θα δείτε ότι
δεν θα περισσέψει τίποτα.

Γι’ αυτό, επειδή ξέρουµε είναι ένας προϋπολογισµός των τρα-
πεζών, είναι για τις τράπεζες, είναι για τις εταιρείες ενέργειας και
είναι για µερικούς, για καµιά εκατοστή εργολάβους, τον καταψη-
φίζουµε. Δεν είναι για τον λαό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος Μπουκώ-
ρος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πάντως η σηµαντικότερη συζήτηση της χρονιάς, ο προϋπολο-

γισµός, απαιτεί καλύτερη οργάνωση. Από τις δύο το µεσηµέρι
έχουν µιλήσει δέκα βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Απαιτείται τήρηση των
χρόνων, κύριε συνάδελφε. Αυτό να έχουµε κατά κύριο λόγο στον
νου µας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτό, κυρία Πρόεδρε, είναι ευθύνη
του Προεδρείου. 

Προϋπολογισµός, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-
µαντικότερη συζήτηση της χρονιάς. Ο προϋπολογισµός έχει
αριθµούς, έχει προβλέψεις δαπανών, έχει εκτιµήσεις και συνή-
θως αποτελεί την οικονοµία της χώρας στη βάση των αριθµών.
Αυτό είναι που τροφοδοτεί και τη συζήτηση αν έχουν σηµασία οι
αριθµοί ή οι άνθρωποι. Και θέλω να σηµειώσω τούτο: Πράγµατι
µπορεί να ευηµερούν οι αριθµοί και να ευηµερούν ή να µην ευη-
µερούν οι άνθρωποι. Σε καµία περίπτωση, όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν µπορεί να ευηµερούν οι άνθρωποι χωρίς να ευη-
µερούν οι αριθµοί. Αυτό ας το αναλύσουµε. 

Κοιτάζοντας τις δέκα προηγούµενες οµιλίες µου τα δέκα τε-
λευταία συναπτά έτη στον προϋπολογισµό, διαπίστωσα κι εγώ
ότι ανέφερα αριθµούς συνεχώς. Γι’ αυτό άλλωστε και ο Κανονι-
σµός της Βουλής προβλέπει ως µοναδική συζήτηση που επιτρέ-
πει σηµειώσεις, επειδή καµία ανθρώπινη µνήµη δεν µπορεί να
θυµηθεί όλους τους αριθµούς, τη συζήτηση του προϋπολογισµού
και µόνο. Θα προσπαθήσω αυτή τη φορά να µην αναφέρω κανέ-
ναν αριθµό στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό και να πάµε
στην ουσία που κρύβεται πίσω από τους αριθµούς. 

Ποια είναι η πορεία της ελληνικής οικονοµίας τώρα που µιλάµε,
ψηφίζοντας και συζητώντας τον προϋπολογισµό του 2025; Ποια
είναι η γενική εικόνα; Τι πιστεύουν οι άλλοι για µας; Αυτό είναι η
εικόνα, όχι τι πιστεύουµε εµείς για τον εαυτό µας. Οι αξιολογή-
σεις των διεθνών οίκων τις τελευταίες ηµέρες και µόνο και των
διεθνών οργανισµών µιλούν για µια βελτιωµένη εικόνα της ελλη-
νικής οικονοµίας, που µάλιστα την κατατάσσουν στις πέντε πε-
ρισσότερο αναπτυσσόµενες της Ευρώπης. 

Στο ζήτηµα εργασία -γιατί σε µια οικονοµία που αναπτύσσεται
πρέπει ο κόσµος να εργάζεται και να αµείβεται- έχει µειωθεί η
ανεργία που ήταν ο βραχνάς της κρίσης και των µνηµονίων από

19% στο 9,6% µε τα τελευταία στοιχεία. Φτάσαµε στον µέσο ευ-
ρωπαϊκό όρο, στον µέσο όρο των ευρωπαϊκών κρατών; Όχι, αλλά
δεν απέχουµε πολύ. 

Οι ρυθµοί ανάπτυξης είναι ένας σηµαντικός αριθµός της ελλη-
νικής οικονοµίας. Για το 2025 τι προβλέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση
και όλοι οι διεθνείς οργανισµοί; Ότι οι ρυθµοί ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονοµίας θα είναι µεγαλύτεροι από τον µέσο όρο των
ευρωπαϊκών κρατών. 

Δηµόσιο χρέος. Έχουµε µια ραγδαία αποκλιµάκωση. Θυµίζω
ότι στις εποχές των µνηµονίων πλησίαζε το 200% του ΑΕΠ. Θα
έχουµε στο τέλος του 2025 περίπου 50 µονάδες µικρότερο δη-
µόσιο χρέος, το οποίο προσµετράται µόνο σε σχέση µε το ακα-
θάριστο εθνικό προϊόν. Δεν είναι απόλυτο µέγεθος. Δεν έχει τόση
µεγάλη σηµασία το απόλυτο µέγεθος. Είναι πολλά τα παραδεί-
γµατα διεθνώς. 

Ιδιωτικό χρέος. Έχουν ρυθµιστεί δεκαπλάσια κόκκινα δάνεια
συγκρινόµενα µε την εποχή ΣΥΡΙΖΑ. Αρκεί; Όχι! Προσωπική µου
επιθυµία είναι να ρυθµιστούν εκατονταπλάσια, εκατό φορές πε-
ρισσότερα, κόκκινα δάνεια και οι servicers πρέπει να σεβαστούν
επιτέλους -και εκεί έχει ευθύνη και η Τράπεζα της Ελλάδος και
τα αρµόδια Υπουργεία- τον νόµο που έχουµε ψηφίσει. Και κρα-
τάω και τη δέσµευση του Υπουργού Οικονοµικών ότι αυτός ο
νόµος θα βελτιώνεται διαρκώς για να ενταχθούν στο οικονοµικό
γίγνεσθαι όσο περισσότερες επιχειρήσεις και όσο περισσότερα
νοικοκυριά. 

Έχουν επιτευχθεί, όµως, σηµαντικά ζητήµατα. Ακούω εδώ την
αγωνία των συναδέλφων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για
τους συνταξιούχους που άρχισαν να παίρνουν αυξήσεις σηµαντι-
κές, που µπορεί να µην αλλάζουν άρδην την οικονοµική κατά-
σταση των συνταξιούχων. Αλλά ποια ήταν η κατάσταση των
συνταξιούχων πριν τέσσερα, πέντε χρόνια; Πόσο περίµεναν για
να πάρουν τη σύνταξή τους; Τρία χρόνια, δύο χρόνια, τέσσερα
χρόνια. Είχαν συσσωρευτεί τετρακόσιες χιλιάδες υποθέσεις. Και
σήµερα εκδίδεται σύνταξη, όταν πρόκειται για ένα ταµείο, σε
τρεις µήνες. Και θα φτάσουµε στο σηµείο να εκδίδεται αυθηµε-
ρόν η σύνταξη. Και σειρά, βεβαίως, έχουν το εφάπαξ και όλες οι
άλλες παροχές. Αυτό δεν έχει καµία σηµασία, όταν υπήρχαν εκα-
τοντάδες χιλιάδες συνταξιούχοι αιχµάλωτοι, χωρίς κανένα εισό-
δηµα; Δεν συνιστά αυτό αλλαγή; Δεν πρέπει να το κρατήσουµε; 

Αν η κατάσταση της οικονοµίας και η γενική της εικόνα δεν
ήταν καλή, µε ποιους όρους θα δανειζόταν η χώρα; Κι αν δεν
έχουν σηµασία οι αριθµοί, όπως ακούµε εδώ σήµερα, θα µπο-
ρούσε η κ. Ζαχαράκη να βγει χθες και να πει ότι την επόµενη δε-
καετία θα δαπανήσει ο κρατικός προϋπολογισµός 20 δισεκατοµ-
µύρια, δύο δισεκατοµµύρια ετησίως, για την αντιµετώπιση του
δηµογραφικού; Άραγε αν τα ελλείµµατά µας ήταν τεράστια, αν
το δηµόσιο χρέος δεν αποκλιµακωνόταν, αν οι αξιολογήσεις των
διεθνών οίκων και των διεθνών οργανισµών ήταν χάλια για την οι-
κονοµία, θα µπορούσε ή θα τίναζε µια τέτοια εξαγγελία την οικο-
νοµία της χώρας στον αέρα; Γι’ αυτό λέµε ότι η σηµασία των
αριθµών είναι σηµαντική. Βεβαίως, καθείς τους αξιολογεί σύµ-
φωνα µε την οπτική γωνία που τους βλέπει. 

Θα κλείσω µε δύο κουβέντες για τον πρωτογενή τοµέα που
πράγµατι είναι σηµαντικός. Πάει καλά ο τουρισµός, πάει καλά η
ναυτιλία µας, πάει καλά η οικοδοµή, βασικοί τοµείς της οικονο-
µίας µας. Υπάρχουν προβλήµατα, όµως, στον αγροτικό τοµέα,
παρά το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση πήρε πρωτοφανή µέτρα.
Θεσµοθετήσαµε µε νόµο την επιστροφή του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης, µε τιµολόγιο κι όχι στον αέρα, όχι ξεκοπή, όχι κατά
κεφαλήν. Καταθέτεις τιµολόγιο και παίρνεις την επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης ολόκληρη που ήταν πάγιο αίτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μισό λεπτό, θα σας

παρακαλέσω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ο προηγούµενος οµιλητής µίλησε

δέκα λεπτά και τριάντα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και µετά διαµαρτυρη-

θήκατε εσείς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ο προηγούµενος οµιλητής µίλησε
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δέκα λεπτά και τριάντα δευτερόλεπτα. Σας ζήτησα ένα λεπτό,
µου λέτε µισό και εξανεµίστηκε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ελάτε, κύριε Μπου-
κώρο. Συνεχίστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Λέω, λοιπόν: Φθηνό ρεύµα. Ξέρετε
ότι µε νόµο που ψήφισε αυτή η Κυβέρνηση για τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους, θα πληρώνουν ρεύµα 9 έως 11 λεπτά, την
ώρα που τα νοικοκυριά πληρώνουν 14 ως 19 λεπτά; 

Κόκκινα δάνεια. Εξαγγείλαµε τη ρύθµιση είκοσι µία χιλιάδων
κόκκινων δανείων για αγρότες και κτηνοτρόφους και θα είναι ένα
από τα πρώτα νοµοσχέδια που θα έρθουν το νέο έτος και αφορά
και συνεταιρισµούς

Κυρίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάναµε τους δασικούς
χάρτες. Οι αγρότες µας, για ενενήντα και πλέον χρόνια, είχαν κε-
χαγιά στο κεφάλι τους τον δασικό υπάλληλο. Δεν µπορούσαν να
πάνε στα κτήµατά τους. Είχαν υποστεί διοικητικές αποβολές και
συλλήψεις. 

Και δεν λέει κανένας ότι ξεκαθαρίσαµε τις περιουσίες εκατο-
ντάδων χιλιάδων αγροτών και κτηνοτρόφων µε αυτόν τον νόµο
και αυτό είναι πολύ σπουδαίο επίτευγµα. Καµία κυβέρνηση δεν
είχε αντιµετωπίσει αυτό το ζήτηµα, οι κατά τα άλλα φιλαγροτικές
κυβερνήσεις και φιλαγροτικά κόµµατα. 

Βεβαίως πρέπει να κάνουµε περισσότερα στα αρδευτικά έργα.
Ο Πρωθυπουργός εξασφάλισε 4 δισεκατοµµύρια για αρδευτικά
έργα, που είναι µείζον ζήτηµα. Πρέπει όµως και τα έργα να µην
διακρίνονται για τις κακοτεχνίες τους και τις ελλείψεις τους, γιατί
έχουµε πολλά τέτοια παραδείγµατα στην Ελλάδα τις τελευταίες
δεκαετίες, που δαπανήθηκαν εκατοντάδες εκατοµµύρια και δεν
λειτουργούν τα αρδευτικά έργα. Πρέπει να τα ξαναδούµε από
την αρχή και να µην επαναλάβουµε τα ίδια λάθη. 

Τότε θα έχουµε δώσει ένα ολοκληρωµένο περιβάλλον για τον
πρωτογενή τοµέα, σε συνδυασµό βεβαίως µε όλα τα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία. Για τους νέους αγρότες η κάθε κυβέρνηση
έδινε 70-80 εκατοµµύρια ετησίως. Η σηµερινή Κυβέρνηση θα
δώσει 420 φέτος. Όλα αυτά λοιπόν συνιστούν δοµικές αλλαγές. 

Βεβαίως τα προβλήµατα, που τα αφήσαµε να διογκωθούν, τα
µικρά εξανθήµατα που έγιναν καρκινώµατα, απαιτούν µεγάλη
προσπάθεια, την οποία θα συνεχίσουµε. Γι’ αυτό και υπερψηφί-
ζουµε τον προϋπολογισµό του 2025. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Διονύσιος Βαλτογιάννης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο προϋπολογισµός του 2025, που παρουσίασε η Κυβέρνηση,

υπόσχεται, όπως κάθε χρόνο, ανάπτυξη και κοινωνική µέριµνα. 
Όµως αν κοιτάξουµε πίσω από τις µεγάλες κουβέντες, θα

δούµε την ίδια αδιαφορία και εγκατάλειψη για τον πρωτογενή
τοµέα, τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας και της υπαί-
θρου. Οι κτηνοτρόφοι και οι αγρότες δίνουν καθηµερινά µια δύ-
σκολη µάχη για να σταθούν στα πόδια τους, και αντί να έχουν
δίπλα τους ένα κράτος που να τους στηρίζει, βρίσκονται µπροστά
τους εµπόδια που τους εξαντλούν.

Είδαµε τα πρόσφατα παραδείγµατα µε την πανώλη και την ευ-
λογιά. Αυτές οι επιδηµίες κατέστρεψαν χιλιάδες ζώα, άφησαν οι-
κογένειες χωρίς εισόδηµα και έφεραν σε απόγνωση έναν
ολόκληρο κλάδο. Και πώς αντέδρασε η Κυβέρνηση; Όπως πάντα
µε αδιαφορία. Οι καραντίνες και θανατώσεις ζώων επιβλήθηκαν,
χωρίς να συνοδευτούν από ουσιαστικές αποζηµιώσεις, ενώ τα
µέτρα πρόληψης έλειπαν ή εφαρµόστηκαν ανεπαρκώς. 

Παράλληλα, βλέπουµε τη γνωστή ιστορία µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ,
έναν οργανισµό που υποτίθεται ότι είναι εδώ για να διαχειρίζεται
τις ενισχύσεις των αγροτών, αλλά αντί γι’ αυτό µπερδεύει και επι-
βαρύνει τους ίδιους τους παραγωγούς. Πρόσφατα, λόγω λαθών
στις πληρωµές, ζητήθηκε από χιλιάδες αγρότες να επιστρέψουν
χρήµατα που έλαβαν και αυτά τα λάθη έγιναν από την κακή δια-
χείριση του ίδιου του Οργανισµού, όχι από τους ίδιους τους πα-
ραγωγούς. Και όµως, το βάρος πέφτει πάλι στους αγρότες. 

Αλήθεια, το πρόστιµο 200 εκατοµµύρια του ΟΠΕΚΕΠΕ από την
Ευρωπαϊκή Ένωση ποιος θα το πληρώσει; Πάλι οι αγρότες. 

Οι παρατυπίες στις δηλώσεις και ελληνοποιήσεις ζώων συνε-

χίζονται, υπονοµεύοντας το σύστηµα ενισχύσεων και αφήνοντας
απροστάτευτους τους τίµιους παραγωγούς. 

Ποια είναι η απάντηση της Κυβέρνησης σε όλα αυτά; Υποσχέ-
σεις και ανάπτυξη της υπαίθρου. Όµως αυτές οι υποσχέσεις πα-
ραµένουν στα χαρτιά. Για παράδειγµα, η επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο είναι καλοδεχού-
µενη, αλλά δεν καλύπτει τις αυξηµένες δαπάνες παραγωγής. 

Οι φοροελαφρύνσεις και επιδοτήσεις που εξαγγέλλονται δεν
φτάνουν ποτέ στους ανθρώπους που έχουν πραγµατικά ανάγκη,
αφού χάνονται στη γραφειοκρατία και στις παρατυπίες. 

Αυτή η αδιαφορία δεν είναι απλώς οικονοµική, είναι εθνική. Ο
πρωτογενής τοµέας δεν είναι απλώς ένας κλάδος της οικονο-
µίας. Είναι η βάση της ελληνικής ταυτότητας, η ζωή της υπαίθρου
µας. Όταν εγκαταλείπεται ο αγρότης και ο κτηνοτρόφος, εγκα-
ταλείπεται και η καρδιά της Ελλάδος. 

Η Κυβέρνηση πρέπει να σταµατήσει να αδιαφορεί και να δρά-
σει, να βελτιώσει το σύστηµα ενισχύσεων του ΟΠΕΚΕΠΕ µε
πλήρη διαφάνεια, να επενδύσει σε υποδοµές και να προστατεύ-
σει τον πρωτογενή τοµέα από τις επιδηµίες και τις οικονοµικές
κρίσεις. 

Δεν ζητάµε ελεηµοσύνη. Ζητάµε δικαιοσύνη. Ζητάµε στήριξη
για αυτούς που παράγουν τον πλούτο της χώρας. Η Ελλάδα χρει-
άζεται να σταθεί στα πόδια της και για να το κάνει πρέπει να στη-
ριχθεί σε αυτούς που κρατούν ακόµα ζωντανή την ύπαιθρο, γιατί
χωρίς πρωτογενή τοµέα δεν υπάρχει µέλλον. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 θα κάνει πιο πλούσιους τους ερ-
γολάβους σας και πιο φτωχό τον ελληνικό λαό. Ας αναλογι-
στούµε όλοι την ευθύνη µας. Ας πιέσουµε για έναν προϋπολο-
γισµό που να υπηρετεί πραγµατικά τους πολίτες. Γιατί µόνο τότε
θα φτιάξουµε µια Ελλάδα που θα ανήκει πραγµατικά στους Έλ-
ληνες. 

Καλά Χριστούγεννα σε όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε και για

τη συντοµία. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νίκης κ. Κοµνηνός Δελβερούδης. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε για

τρίτη µέρα τον κρατικό προϋπολογισµό του 2025 και επιτρέψτε
µου να ξεκινήσω από τις θέσεις της ίδιας της Κυβέρνησης και
των επικεφαλής του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας, οι οποίοι
τοποθετούνται πανοµοιότυπα, συγκρίνοντας τα οικονοµικά στοι-
χεία και δεδοµένα του 2025 µε αυτά του 2019. 

Δηλαδή, ούτε λίγο ούτε πολύ, έχουµε έναν προϋπολογισµό
από µία Κυβέρνηση, που το µόνο άγχος και η κύρια επιδίωξή της
δεν είναι η πραγµατική βελτίωση της οικονοµίας και φυσικά η κα-
λυτέρευση της ζωής των Ελλήνων πολιτών, αλλά η προσπάθειά
της να µας πείσει ότι τα καταφέρνει καλύτερα ή λιγότερο χάλια
από τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Έχουµε λοιπόν να κάνουµε µε
µια ιδιότυπη πάλη µεταξύ του κακού και του κάκιστου. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος χρησιµοποιούνται συγκριτικά στατι-
στικά στοιχεία, άλλοτε διετίας, άλλοτε τριετίας και πενταετίας,
επιλέγοντας κάθε φορά ως σηµείο αναφοράς αυτό που βολεύει
το θριαµβολογικό κυβερνητικό αφήγηµα. Λες και ενδιαφέρει τον
Έλληνα πολίτη όταν βλέπει το πορτοφόλι του να είναι άδειο, την
επιχείρησή του να κλείνει, τη σοδειά και την περιουσία του να κα-
ταστρέφονται και το σπίτι του να βγαίνει σε πλειστηριασµό, αν η
αιτία έχει γαλάζιο, ή κόκκινο, ή πράσινο χρώµα. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µετά από σχεδόν εί-
κοσι πέντε κρατικούς προϋπολογισµούς, που εισηγηθήκατε, χει-
ριστήκατε και εφαρµόσατε, θα πρέπει να είστε περισσότερο
προσεκτικοί και κυρίως απολογητικοί. Η αλαζονική στάση και οι
στατιστικές αλχηµείες δεν είναι ικανές να κρύψουν τις τεράστιες
ευθύνες για την εξαθλίωση αυτής της ευλογηµένης χώρας, που
θα έπρεπε από καιρό να διαδραµατίζει πρωταγωνιστικό ρόλο
στην Ευρώπη και εσείς την καταντήσατε ουραγό και επαίτη. 

Στα αιτήµατα για στοχευµένες αυξήσεις δαπανών δεν απα-
ντάτε πλέον ότι δεν συµφωνείτε, αλλά προβάλλετε υποκριτικά
τον αναγκαστικό κόφτη δαπανών, που θα ισχύσει από 1-1-2025
λόγω του αναθεωρηµένου Μεσοπρόθεσµου Δηµοσιονοµικού
Σχεδίου 2025-2028. Εύλογα όµως γεννάται το ερώτηµα, αφού
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είναι έτσι, γιατί δεν ικανοποιήσατε αυτά τα αιτήµατα µέχρι σή-
µερα, που δεν υπήρχε αυτή η ανελαστική δέσµευση; Σταµατήστε
λοιπόν τα κροκοδείλια δάκρυα.

Πανηγυρίζετε στην Κυβέρνηση για την πρόβλεψη -άλλο θέµα
αυτό- αύξησης του ΑΕΠ κατά 34% από το 2019 ως το 2025. 

Εµείς βέβαια δεν συµµεριζόµαστε αυτό το κλίµα ευφορίας, αν
αναλογιστούµε ότι µετά από αλλεπάλληλους προϋπολογισµούς
ανάπτυξης, επενδύσεων και µεγάλων οραµάτων, το µόνο που κα-
ταφέραµε είναι να φτάσουµε το ΑΕΠ -ω του θαύµατος!- στα επί-
πεδα του 2008, µε τους Έλληνες όµως πολύ πιο φτωχούς και
απογοητευµένους από τότε. 

Δεν χρειάζεται να είναι κανείς οικονοµική διάνοια για να αντι-
ληφθεί ότι το µόνιµο και σίγουρο εργαλείο χτισίµατος του ΑΕΠ
για το Υπουργείο Οικονοµικών αποτελεί η φορολογία σε ποσοστό
40%, δηλαδή πολύ πάνω από τον µέσο όρο του ΟΟΣΑ, ενώ είµα-
στε και οι µόνιµοι πρωταθλητές στην αναλογία έµµεσων και άµε-
σων φόρων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είπαν και
πολλοί άλλοι συνάδελφοι.

Δεν µπορεί να θεωρείται επίτευγµα η αύξηση των φορολογι-
κών εσόδων, όταν κατά ποσοστό 67% αυτή η αύξηση οφείλεται
στους έµµεσους φόρους, τον πλέον άδικο και άνισο φόρο, που
οδηγεί στην οριζόντια αφαίµαξη των εισοδηµάτων των χαµηλών
και µεσαίων στρωµάτων.

Ενώ κάνετε σηµαία σας την υπερφορολόγηση στραγγίζοντας
τα ελληνικά νοικοκυριά την ίδια στιγµή σφυρίζετε αδιάφορα στο
ενδεχόµενο φορολόγησης των υπερκερδών των τραπεζών τις
οποίες αφήσατε για χρόνια να θησαυρίζουν ανεξέλεγκτα είτε
λόγω της χαοτικής απόστασης µεταξύ τόκων καταθέσεων και χο-
ρηγήσεων είτε λόγω των υπέρογκων προµηθειών που τώρα
ασθµαίνοντας σκέφτεστε να τις περιορίσετε. Είναι δυνατόν να
ανέχεστε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να χρεώνει µια τρά-
πεζα µε 4 και πλέον ευρώ τη µεταφορά ενός µικρού ποσού σε
µία άλλη; Έχετε συνειδητοποιήσει ότι για να στείλει ένα µεροκα-
µατιάρης απλός άνθρωπος τα χρήµατα στο παιδί του που είναι
φοιτητής ή οτιδήποτε άλλο πρέπει να χρεωθεί µε το ποσό µηνι-
αίας ληστρικής προµήθειας που αντιστοιχεί σε µια ολόκληρη ώρα
εργασίας; 

Πώς όµως να πειράξετε τις τράπεζες; Είναι δύσκολο το εγχεί-
ρηµα όταν χρωστάτε σε αυτές σχεδόν 500 δισεκατοµµύρια. Σας
έχουν δεµένους χειροπόδαρα. Πώς να περιµένει από εσάς ένας
απεγνωσµένος δανειολήπτης να τον προστατέψετε από τα κορά-
κια των funds και το servicers; Και επειδή έχει χαθεί πλήρως το
παιχνίδι των τραπεζών αντεπιτίθεστε επικοινωνιακά φυσικά µε το
αφήγηµα της δήθεν ανάπτυξης και των µεγάλων επενδύσεων. Και
αυτή είναι µια πλασµατική ανάπτυξη η οποία αποτυπώνεται µόνο
στα νούµερα ενώ οι έξωθεν επενδύσεις περιορίζονται κυρίως
στον τοµέα των ακινήτων και του τουρισµού. 

Τη στιγµή που εσείς µιλάτε για ανάπτυξη οι µοναδικοί που επω-
φελούνται πραγµατικά πέρα από κάθε αµφιβολία είναι τα καρτέλ,
τα µονοπώλια και τα ολιγοπώλια. Ποιων; Των τραπεζών, της ενέρ-
γειας και των σουπερµάρκετ στους οποίους βάζετε κάπου κάπου
κάποιο πρόστιµο για τα µάτια του κόσµου το οποίο είναι χάδι συ-
νοδευόµενο από τις γνωστές δηλώσεις περί πάταξης της αισχρο-
κέρδειας θεωρώντας προφανώς τους Έλληνες ως τους µονίµως
τρώγοντες κουτόχορτο. Όσο όµως και να σας χαϊδεύουν τα συ-
στηµικά κανάλια δεν µπορείτε να ξεγελάσετε την άδεια τσέπη
των καταναλωτών ισχυριζόµενοι ότι χτυπάτε την αισχροκέρδεια
µε τα καλάθια των Χριστουγέννων και του Άη Βασίλη ενώ την ίδια
στιγµή εξελίσσεται ένα τεράστιο πάρτι µεταξύ κολλητών και
φίλων µε τις απευθείας αναθέσεις και το ξεκοκάλισµα του Τα-
µείου Ανάκαµψης. 

Αλήθεια, πείτε µου ποιες µεγάλες επιχειρήσεις στον τοµέα της
βιοµηχανίας έχουν ανοίξει τα τελευταία χρόνια. Να σας πω κι εγώ
πόσες έχουν κλείσει και παραµένουν άδεια κουφάρια. Σας καλώ
να περπατήσουµε µαζί στους κεντρικούς δρόµους της Κατερίνης
απ’ όπου και προέρχοµαι -είναι η εκλογική µου περιφέρεια- να
µετρήσουµε τα κλειστά µαγαζιά. Μάλλον, καλύτερα τα ανοιχτά
γιατί αυτά είναι δυστυχώς τα λιγότερα. Και πώς να κρατηθούν τα
καταστήµατα αυτά όταν η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων κα-
ταναλωτών είναι στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε έναν ΦΠΑ εµµονικά ψηλό ιδιαίτερα στον τοµέα των ειδών πρώ-

της ανάγκης που δεν µπορούν να λείψουν από τον καταναλωτή
µε τη θηλιά της απαράδεκτης προκαταβολής φόρου και µε ένα
τεράστιο ενεργειακό κόστος; 

Δραµατικά τα στοιχεία και από το αρνητικό ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών. Και πώς να µην είναι άλλωστε όταν εισάγουµε
τα πάντα ενώ οι εξαγωγές µας έχουν πιάσει πάτο από πλευράς
ανταγωνισµού. Βέβαια, οι δικαιολογίες είναι συνήθως γνωστές.
Για κάθε τι που πέφτετε έξω ή για την εξοντωτική ακρίβεια που
σαρώνει τα ελληνικά νοικοκυριά πάντα θα υπάρχει µια βολική
κρίση, ένας πόλεµος, µια φυσική καταστροφή, µια πανδηµία, για
να δικαιολογήσουµε τα αδικαιολόγητα. Ένα άλλο πεδίο θριαµ-
βολογίας σας είναι η πρόβλεψη της ονοµαστικής µείωσης του
αδηφάγου χρέος για το οποίο δεν ξέρω πόσες δεκαετίες θα πρέ-
πει να περάσουν ακόµα για να µας εξηγήσετε ή καλύτερα να απο-
λογηθείτε πώς έφτασε σε αυτά τα ύψη. 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας παρακαλέσω

να συντοµεύετε. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Είναι ποτέ δυνατόν εσείς που

δεν µπορείτε να νοικοκυρέψετε το καταχρεωµένο σπίτι σας, δη-
λαδή το κόµµα σας, να µας πείσετε ότι θα καταφέρετε να σώσετε
ολόκληρη τη χώρα; Θριαµβολογείτε µε τη µικρή πτώση στα νού-
µερα της ανεργίας όταν το 50% και πλέον των συµβάσεων εργα-
σίας αφορά τις ευέλικτες µορφές απασχόλησης. Αλήθεια ένας
ηµιαπασχολούµενος, ο όποιος δεν θεωρείται άνεργος, µπορεί να
επιβιώσει αξιοπρεπώς µε τα 400 ευρώ που παίρνει και να συντη-
ρήσει ή ακόµα και να µπει κάποτε στη διαδικασία δηµιουργίας οι-
κογένειας; Θεωρώ σηµαντικό να πω ότι για σας βέβαια δεν είναι
προτεραιότητα η αντιµετώπιση του δηµογραφικού παρ’ όλες τις
βαρύγδουπες δηλώσεις σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατατίθεται προς ψήφιση στη
Βουλή ένας ακόµα προϋπολογισµός φορολογικής αφαίµαξης και
αδιαµφισβήτητης συρρίκνωσης του εισοδήµατος των Ελλήνων
πολιτών. Ένας προϋπολογισµός που χαϊδεύει τις ελίτ και δεν δεί-
χνει καµία διάθεση απεµπλοκής από τα συµφέροντα των πάσης
φύσεως καρτέλ και ολιγοπωλίων µε µοναδική φροντίδα την ευη-
µερία των αριθµών αδιαφορώντας επιδεικτικά για τον ίδιο τον άν-
θρωπο. Για τους λόγους αυτούς και εµείς στη Νίκη τον
καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Μιχαήλ Λιβανός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, παρακολουθώντας τη συζήτηση µέχρι τώρα δεν σας κρύβω
ότι µπήκα στον πειρασµό να ανατρέξω στα Πρακτικά της Βουλής
και να διαβάσω οµιλίες της αντίστοιχης συζήτησης για τον προ-
ϋπολογισµό του 2019 επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τότε που
σύσσωµοι οι κυβερνώντες διατυµπάνιζαν την έξοδο από τα µνη-
µόνια και τον πρώτο προϋπολογισµό που ξέφευγε από τον στενό
εναγκαλισµό της επιτήρησης. Και το αναφέρω αυτό για να θυ-
µίσω σε όλους ότι όλοι οι Υπουργοί και Βουλευτές της κυβερνώ-
σας, τότε, παράταξης επεσήµαναν τότε τη σηµασία και την αξία
που έχει για τους επόµενους προϋπολογισµούς η ρεαλιστική τή-
ρηση των οικονοµικών δυνατοτήτων της χώρας, η διατήρηση της
δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και η σταδιακή ανάπτυξη που είναι
δύσκολη έπειτα από τη χρεοκοπία που βιώσαµε. 

Έρχοµαι να ρωτήσω: γιατί τότε όλα αυτά για εσάς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ήταν ανάγκη να τηρηθούν
σε ένα πλαίσιο αρχών στα οποία µάλιστα µας καλούσατε όλους
να δεσµευτούµε και σήµερα έξι χρόνια µετά έχετε αλλάξει γνώµη
και είστε έτοιµοι να ρισκάρουµε το παρόν και το µέλλον των επό-
µενων γενεών µε προτάσεις ακοστολόγητες και εντελώς εξωπρα-
γµατικές; Μήπως αυτό που άλλαξε είναι ότι πλέον δεν έχετε την
ευθύνη της διακυβέρνησης και όντας αντιπολίτευση µπορείτε
ανέξοδα να µοιράζετε υποσχέσεις τις οποίες καµία σώφρονα κυ-
βέρνηση δεν θα µπορούσε ποτέ να εφαρµόσει; Είναι προφανές
για εσάς και για τον τρόπο που έχετε επιλέξει να πολιτεύεστε ότι
οι σειρήνες του λαϊκισµού, της καταστροφολογίας και της ισοπέ-
δωσης είναι πιο θελκτικές από τη γλώσσα της αλήθειας και της
υπευθυνότητας προς τους πολίτες. 

4768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εµείς όµως σταθερά και τότε και τώρα επιλέξαµε και επιλέ-
γουµε τον δύσκολο δρόµο. Και υπενθυµίζω ξανά ότι από τότε
προσπαθούσαµε να σας πείσουµε ότι υπάρχει και άλλος δρόµος
για την ανάπτυξη µε περισσότερα έσοδα, ναι, αλλά µε χαµηλό-
τερους φορολογικούς συντελεστές το οποίο απορρίπτατε τότε
µε περίσσια σιγουριά περί αποτυχίας. Τα πεπραγµένα όµως της
δικής µας Κυβέρνησης µας δικαίωσαν και µας δικαιώνουν κάθε
µέρα στα µάτια των πολιτών ολοένα και περισσότερο. 

Με αφορµή, λοιπόν, αυτή τη µικρή ιστορική αναδροµή συζη-
τάµε σήµερα πάνω στον προϋπολογισµό για το 2025 ο οποίος
είναι συνέχεια µιας φιλοσοφίας αρχών που όπως προανέφερα
περιλαµβάνουν υπευθυνότητα, ρεαλισµό, λογική, στήριξη των πιο
ευάλωτων και της µεσαίας τάξης και διεύρυνση της χρηµατοδό-
τησης στους τοµείς της υγείας και της παιδείας που από την
αρχή αυτής της τετραετίας είναι στο επίκεντρο της πολιτικής
µας. Είναι ένας προϋπολογισµός που καταδεικνύει στην κοινωνία
και στον απλό πολίτη πως οι µύθοι µε αυτή την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας πέφτουν ένας-ένας και ο κόσµος αποδέχεται
την αλήθεια ακόµα και αν αυτή συχνά δεν είναι ευχάριστη ή δεν
είναι εύκολη για τη ζωή του. 

Οι βασικοί, λοιπόν, άξονες αυτού του προϋπολογισµού είναι
πρώτον ότι γίνονται πράξη οι προεκλογικές µας δεσµεύσεις
βήµα-βήµα. Μέχρι το τέλος της τετραετίας θα έχει εκπληρωθεί
ό,τι δεσµεύτηκε η Κυβέρνηση προς τον ελληνικό λαό και πιθανό-
τατα θα ξεπεράσουµε σε θετικό αποτύπωµα τις δεσµεύσεις
αυτές. Δεύτερον, δηµιουργούµε συνθήκες ανθεκτικότητας της
ελληνικής οικονοµίας εν µέσω ενός δύσκολου περιβάλλοντος
από την παγκόσµια ρευστότητα και την κλιµατική κρίση µε την
ενθάρρυνση της επιχειρηµατικότητας και τη στροφή του παρα-
γωγικού µοντέλου περισσότερο προς την καινοτοµία και τις συγ-
χωνεύσεις επιχειρήσεων. Τρίτον, η δηµοσιονοµική σταθερότητα
και πειθαρχία δεν είναι πλέον µόνες τους αλλά είναι συνυφασµέ-
νες µε την ανάπτυξη που σταθερά καταγράφεται σε υψηλούς συ-
ντελεστές πολύ πιο πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να επισηµάνουµε ότι τη στιγµή που πα-
γκοσµίως οι ισχυρές οικονοµίες κλυδωνίζονται από τα ελλείµ-
µατά τους και την πολιτική αστάθεια, όπως για παράδειγµα η
Γαλλία και η Γερµανία, η Ελλάδα έχει κερδίσει δύο αξιοσηµεί-
ωτους και πολύ δύσκολους στόχους. 

Πρώτον, ενώ αυξάνει τον κατώτατο µισθό, πέφτει ραγδαία η
ανεργία. Και δεύτερον, ενώ µειώνει άµεσους και έµµεσους φό-
ρους, αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα από την οικονοµική δρα-
στηριότητα και τη µείωση της φοροδιαφυγής.

Έτσι δηµιουργείται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηµοσιονο-
µικός χώρος για περισσότερες µόνιµου χαρακτήρα φοροελα-
φρύνσεις στην άµεση φορολογία και περισσότερες δαπάνες και
στην υγεία και στην παιδεία. Και γιατί είναι συνειδητή επιλογή η
µείωση των άµεσων φόρων; Γιατί όπως είδαµε και στο παράδει-
γµα της µείωσης του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή για
τα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο 9% που εµείς κάναµε πράξη
την προηγούµενη τετραετία, αυτό οι πολίτες το είδαν αµέσως
στην τσέπη τους, στο εισόδηµά τους.

Και επειδή κάποιοι αφελώς επικοινωνούν προς τον κόσµο ότι
δεν µας ενδιαφέρει η έµµεση φορολογία και η µείωση του ΦΠΑ,
υπενθυµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση µείωσε είκοσι τρεις έµµεσους
φόρους, οι δεκαοκτώ εκ των οποίων είναι µειώσεις ΦΠΑ σε αγαθά
από το 24% στο 13% και όχι στο 22%.

Σας υπενθυµίζω επίσης ότι το ποσοστό στην πίτα -για να διορ-
θώσω και τον προλαλήσαντα- των εσόδων από τους έµµεσους
φόρους µε αυτή την Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια σταδιακά
κατρακύλησε από το 67% στο 62% του συνόλου της πίτας των
εσόδων. Οι έµµεσοι φόροι, λοιπόν, µειώθηκαν στο σύνολο της
πίτας των εσόδων σε µια δικαιότερη αναλογία και κατανοµή για
όλους τους πολίτες.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω δύο,
τρεις τελευταίες επισηµάνσεις και να θέσω προβληµατισµούς για
τους πολίτες, για τους τηλεθεατές και τους ακροατές που µας
παρακολουθούν. Πότε άλλοτε η Ελλάδα προόδευε τόσο σηµα-
ντικά στα οικονοµικά της µεγέθη; Ας αναρωτηθούµε: Πότε άλ-
λοτε τις τελευταίες δεκαετίες -και πριν ακόµα από τα µνηµόνια-
παρήγαγε τέτοια πρωτογενή πλεονάσµατα και µεγάλους συγκρι-

τικά µε τους εταίρους µας ρυθµούς ανάπτυξης; Πότε άλλοτε θυ-
µάστε να µειώνουµε την ανεργία και ταυτόχρονα να αυξάνονται
οι µισθοί; Πότε άλλοτε στη χώρα αυτή δανειζόµασταν πιο φθηνά
ακόµα και από τη Γαλλία και την Ιταλία, που φαντάζουν οικονοµι-
κοί γίγαντες µπροστά µας; Πότε άλλοτε µειώσαµε το δηµόσιο
χρέος της χώρας τόσο γρήγορα και σηµαντικά και σταθήκαµε
στα πόδια µας, προκειµένου να είµαστε ένας ελκυστικός και αξιό-
πιστος προορισµός για επενδύσεις, όσο έχουµε καταφέρει σή-
µερα;

Αυτά για τα δηµόσια οικονοµικά µας είναι ερωτήµατα που
έχουν µία απάντηση και δεν τη δίνουµε εµείς, αλλά την πιστοποι-
ούν όλοι οι διεθνείς οίκοι, δίνοντάς µας την περίφηµη επενδυτική
βαθµίδα που για την τσέπη των πολιτών µεταφράζεται µεταξύ
άλλων σε λιγότερα 800 εκατοµµύρια ευρώ σε τόκους δανείων
της κεντρικής κυβέρνησης.

Και επειδή η εύκολη απάντηση για εσάς σε όλα αυτά που πα-
ρέθεσα είναι ότι ενώ οι αριθµοί ευηµερούν, είναι ακόµα πολλοί
οι πολίτες που δυσκολεύονται, σας διαβεβαιώνω ότι όχι µόνο το
ξέρουµε, το κατανοούµε, αλλά διαρκώς αυτή η Κυβέρνηση µερι-
µνά µε κάθε µικρό ή µεγάλο µέσον, πρώτον, να στηρίξει κατά
προτεραιότητα τους πιο αδύναµους και ευάλωτους και στο κοµ-
µάτι το εισοδηµατικό και στην ακρίβεια και στην ενέργεια, δεύ-
τερον, να αυξήσει σε λογικό πλαίσιο αντοχής µισθούς και
συντάξεις, γιατί αυτές οι αυξήσεις θα µείνουν µόνιµα στην τσέπη
τους. Και τρίτον, επειδή ακριβώς γνωρίζουµε ότι όλα αυτά γίνο-
νται και επιτυγχάνονται και µε θυσίες αλλά µε σταθερά και στέ-
ρεα µικρά βήµατα, ποτέ δεν θα µας δείτε να θριαµβολογούµε
πάνω σε αυτά, γιατί ό,τι επιτυγχάνουµε είναι µικρές και µεγάλες
νίκες όλων των Ελλήνων και είναι η µικρή µας παρακαταθήκη για
τις επόµενες γενιές και τα παιδιά µας, όπως παρακαταθήκη απο-
τελούν και οι θυσίες µας στις µεγάλες αµυντικές δαπάνες πολύ
πιο πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, για να έχουµε ειρήνη,
ασφάλεια και ισχυρή αποτρεπτική και διπλωµατική θέση σε κάθε
δύσκολη ή επικίνδυνη στιγµή.

Για όλους αυτούς τους λόγους θα υπερψηφίσω τον προϋπο-
λογισµό του 2025 και σας καλώ να πράξετε µε συναίσθηση της
ευθύνης σας το ίδιο και εσείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα
τώρα ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, ο κ. Μαρινάκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ερχόµενος σε
αυτή την πολύ σηµαντική, την κορυφαία συζήτηση για τον ετήσιο
προϋπολογισµό της χώρας για το 2025 θεωρώ ότι είναι πολύ ση-
µαντικό να αποφύγουµε τρεις πολύ µεγάλους σκοπέλους. Ο
πρώτος είναι παρουσιάζοντας τις επιτυχίες που σηµειώνει η ελ-
ληνική οικονοµία να πανηγυρίσουµε και να ξεχάσουµε ότι ακόµα
πολλοί συµπολίτες µας περνάνε δύσκολα. Ο δεύτερος είναι να
απαξιώσουµε την πρόοδο που έχει συντελεστεί πέφτοντας στην
παγίδα του λαϊκισµού. Ο τρίτος είναι να παρασυρθούµε από τις
σειρήνες των ανέξοδων υποσχέσεων που στην αρχή ηχούν ευ-
χάριστα στους πολίτες και στο τέλος αποδεικνύονται βαθύτατα
επιζήµιες για όλους µας.

Προσπαθώντας λοιπόν και εγώ να αποφύγω αυτούς τους τρεις
σκοπέλους, θα προσπαθήσω να σταθώ σε τέσσερις µεγάλους
στόχους οι οποίοι προκύπτουν από τον προϋπολογισµό του 2025.

Στόχος πρώτος: Περισσότερες δουλειές, καλύτερες δουλειές,
µε καλύτερους µισθούς. Ό,τι έχουµε κάνει µέχρι τώρα εξυπηρε-
τεί αυτόν τον στόχο. Μέσα σε πέντε χρόνια µέσα από την πολιτική
µας δηµιουργήθηκαν πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.
Σε ποσοστά η ανεργία από το 19,2% έχει πέσει λίγο πάνω από το
9% το 2024, µέσα σε πέντε χρόνια. Με λίγα λόγια, µισό εκατοµ-
µύριο απαντήσεις σε κάθε έναν που αναρωτιέται πώς γίνεται να
µειώνονται οι φόροι και να αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα του
κράτους.

Μισό εκατοµµύριο θέσεις εργασίας πιο κοντά στην αύξηση του
ανταγωνισµού στην αγορά εργασίας που νοµοτελειακά, φίλες και
φίλοι, ενισχύει τη διαπραγµατευτική δύναµη των εργαζοµένων,
µε συνέπεια να δεσµευόµαστε να δηµιουργούµε συνεχώς νέες
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θέσεις εργασίας και βέβαια, όσο το δυνατόν, πιο καλοπληρωµέ-
νες.

Και µε µία ειδική αναφορά στην ανεργία των νέων που ακόµα
-για να λέµε µόνο την αλήθεια σε αυτή την Αίθουσα- είναι υψηλή
σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη, αλλά µέσα σε πέντε χρόνια
από το 36% έχει πάει στο 17%. Η αλήθεια είναι ότι οι ανά τα χρό-
νια κυβερνήσεις έχουν δώσει πολλές υποσχέσεις στους νέους
ανθρώπους και µάλιστα, αν σκεφτεί κανείς ότι στον αντίστοιχο
προϋπολογισµό που ψηφίστηκε εδώ πριν από δέκα, πριν από
εννιά, πριν από οκτώ χρόνια µιλούσαµε για το βασικό ζήτηµα της
χώρας µας, την ανεργία των νέων, η αλήθεια είναι ότι ήταν και
λογική η απόσταση, ακόµα και η αποστροφή συνολικά από το πο-
λιτικό σύστηµα.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη απέδειξε µε πράξεις ότι υπάρχει και
ένας άλλος δρόµος, ένας δρόµος προσέγγισης των νέων ανθρώ-
πων µε πρώτο και κυριότερο όπλο το να τους δώσει τη δυνατό-
τητα από το να πληρώνονται το επίδοµα ανεργίας να έχουν µία
αξιοπρεπή δουλειά. Αυτός, λοιπόν, είναι ο πρώτος στόχος.

Ο δεύτερος στόχος είναι η στήριξη της οικογένειας. Μπορούµε
να κοιτάµε στα µάτια κάθε νέα µητέρα και κάθε νέο πατέρα, γνω-
ρίζοντας ότι εξαντλούµε όλα τα δηµοσιονοµικά περιθώρια για τη
στήριξή τους. Είµαστε δίπλα, ειδικά στις νέες µητέρες. Να µην
ξεχάσουµε ότι πριν από λίγα χρόνια µία νέα µητέρα έπαιρνε λίγο
πάνω από 800 ευρώ σε αυτό το πολύ δύσκολο νέο ξεκίνηµα της
ζωής της. Πλέον αν αθροίσει κάνεις το επίδοµα µητρότητας και
το επίδοµα γέννησης, αυτά τα λεφτά φτάνουν µέχρι και τα 10.000
ευρώ για τους πρώτους µήνες αυτού του νέου ιερού ρόλου. Τα
vouchers για βρεφονηπιακούς σταθµούς, η κατάργηση του
φόρου από 1-1-2025 για την ασφάλιση υγείας για παιδιά µέχρι
δεκαοκτώ ετών, αυτά και πολλά ακόµα -για να µη σας κουράσω,
η έµφαση, για παράδειγµα, στις αυξήσεις στους δηµοσίους
υπαλλήλους, σε όσους είναι γονείς- τα σχεδιάζει η Κυβέρνηση
και εµπεριέχονται πολλές τέτοιες πρωτοβουλίες στον επόµενο
προϋπολογισµό.

Φυσικά, όποιος µεγαλώνει παιδιά, πόσω µάλλον αν είναι µονο-
γονέας, καταλαβαίνει πως όλα αυτά δεν είναι αρκετά. Για να συ-
νεννοηθούµε, σίγουρα δεν παίρνεις την απόφαση να κάνεις παιδί
ή να κάνεις δεύτερο παιδί, επειδή µπορεί πλέον το κράτος να σου
δίνει ένα σηµαντικό αντίτιµο.

Όµως, δεν φοράµε παρωπίδες, βλέπουµε πως έχουµε ακόµα
δρόµο να διανύσουµε. Γνωρίζουµε πως υπάρχουν ακόµα µεγά-
λες ανάγκες. Γνωρίζουµε πως όλα αυτά που σας είπα δεν είναι
αρκετά, αλλά είναι µία πολύ σηµαντική αρχή. Είναι κάποια πολύ
σηµαντικά πρώτα βήµατα.

Αυτό, λοιπόν, που θέλω να γνωρίζουν όλοι οι γονείς είναι πως
είµαστε εδώ, είµαστε εδώ για να συνεχίσουµε µε σταθερό ρυθµό
και κοστολογηµένο σχέδιο την προσπάθεια για την ανακούφιση
από τα βάρη που καθηµερινά σηκώνουν.

Στόχος τρίτος είναι η στήριξη της µεσαίας τάξης που υπέστη
τα προηγούµενα χρόνια τη µεγαλύτερη ζηµιά στα εισοδήµατά
της. Ενισχύσαµε τη µεσαία τάξη, πρώτον και κυριότερο, µει-
ώνοντας ή καταργώντας µέσα σε πέντε χρόνια πάνω από εξήντα
φορολογικούς συντελεστές και κυρίες και κύριοι Βουλευτές και
άµεσους φόρους και έµµεσους φόρους, είκοσι τρεις έµµεσους
φόρους συγκεκριµένα.

Το ίδιο θα κάνουµε και το 2025, επιπλέον δώδεκα µειώσεις
φόρων -είναι πολύ σηµαντικό να το τονίζουµε σε µία χώρα που
για πάρα πολλά χρόνια είχε συνηθίσει τους πολίτες για το αντί-
θετο- από την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες ως την απαλλαγή από τον φόρο
ασφαλίστρου, συµβολαίων υγείας για παιδιά µέχρι 18 ετών, από
τη µείωση επιπλέον 1%-6% συνολικά θα φθάσει η µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών από 1-1-2025- την επιπλέον µείωση του
ΕΝΦΙΑ για ακίνητα που ασφαλίζονται, ακόµα 20%.

Και βέβαια, γιατί κοιτάξαµε στα µάτια τους αγρότες και τους
υποσχεθήκαµε κάποιες συγκεκριµένες ικανοποιήσεις λογικών αι-
τηµάτων, θα προχωρήσουµε στη µονιµοποίηση της επιστροφής
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο.

Αυτό είναι, λοιπόν, µια δίκαιη πολιτική, γιατί µέσα από αυτές
τις µειώσεις φόρων έχουµε καταφέρει να αυξήσουµε, όπως είπα
πριν, τα φορολογικά έσοδα; Διότι τι θέλει η µεσαία τάξη, τι θέ-

λουν αυτοί που κάποιοι ειρωνικά τα προηγούµενα χρόνια αποκά-
λεσαν «νοικοκυραίους»; Είναι αυτοί που µε συνέπεια κάθε µήνα
από το υστέρηµα του εισοδήµατός τους πληρώνουν το κράτος,
πληρώνουν τις υποχρεώσεις τους, υποµένουν και κρατούν τη
χώρα µας όρθια. Αυτή είναι η µεσαία τάξη. Δύο πράγµατα θέλει:
Λιγότερους φόρους -προσπαθούµε να µειώνουµε συνεχώς τους
φόρους και θα µειώσουµε περισσότερους φόρους τα επόµενα
χρόνια- και αυτοί οι φόροι που πληρώνουν κάπου να πηγαίνουν,
να πιάνουν τόπο.

Και ναι, αρχίζουν τα λεφτά που δίνουν στο κράτος οι πολίτες
να πιάνουν τόπο, αρχίζουν να φαίνονται σε καλύτερα νοσοκοµεία,
µε χρηµατοδότηση 73% παραπάνω για την υγεία, σε καλύτερα
σχολεία, σε περισσότερους γιατρούς κατά 10% µέσα σε πέντε
χρόνια, σε προληπτικές εξετάσεις -που ήταν µια άγνωστη έννοια
για τη χώρα- σε µια νέα κουλτούρα πρόληψης για την Πολιτική
Προστασία, σε ένα ψηφιακό κράτος που δεν είναι πλέον ανέκ-
δοτο, αλλά είναι µια πραγµατικότητα και βέβαια, σε συνταξιού-
χους που, πέραν των αυξήσεων που παίρνουν -ναι, δεν φτάνουν-
παίρνουν τη σύνταξή τους σε κάποιους µήνες και όχι σε τρία χρό-
νια. Αυτό θέλει η µεσαία τάξη.

Χρειάζεται, προφανώς να της δώσουµε περισσότερα και πρέ-
πει και το 2025 και κυρίως, τα επόµενα χρόνια να είναι στην κο-
ρυφή των προτεραιοτήτων µας.

Κλείνω µε τον τέταρτο στόχο, που είναι το στεγαστικό, ένα από
τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν κυρίως οι νεό-
τεροι και όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στις υπόλοιπες χώρες
της Ευρώπης και ειδικά όσοι νοικιάζουν ένα σπίτι και έχουν µια
οικογένεια.

Δεν θα σας πω ότι λύνουµε το πρόβληµα µε αυτά τα οποία οι
αξιότιµοι Βουλευτές θα ψηφίσουν στον προϋπολογισµό για το
2025. Θα σας πω, όµως, ότι υπάρχει σχέδιο για να µειωθούν οι
επιπτώσεις. Υπάρχει το πρόγραµµα «Σπίτι µου ΙΙ», σε συνέχεια
του πρώτου προγράµµατος, υπάρχουν συγκεκριµένες φοροα-
παλλαγές για να µετατραπεί ένα ακίνητο από βραχυχρόνια σε µα-
κροχρόνια µίσθωση, το πρόγραµµα «Ανακαινίζω-Νοικιάζω», το
πρόγραµµα «Αναβαθµίζω το Σπίτι µου».

Υπάρχει ένα συγκεκριµένο σχέδιο και µια συγκεκριµένη πολι-
τική και βέβαια, στήριξη σε συγκεκριµένα επιδόµατα, όπως η αύ-
ξηση του φοιτητικού-στεγαστικού επιδόµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να κλείσω µε µια πιο προσωπική αναφορά. Όπως
σας είπα, θυµάµαι να βλέπω από την τηλεόραση συζητήσεις για
προηγούµενους προϋπολογισµούς. Τότε και εγώ και όλοι οι συ-
νοµήλικοί µου είχαµε µια απορία: Ποια χώρα θα µας χωρέσει; Σε
ποια χώρα µπορούµε να δουλέψουµε; Και δυστυχώς, η πιο δη-
µοφιλής απάντηση είναι σίγουρα: Όχι στην Ελλάδα. Και για
όσους µείναµε πίσω ήταν ακόµα πιο δύσκολο.

Επειδή άκουσα, λοιπόν, από πολλούς Βουλευτές της Αντιπο-
λίτευσης ότι µιλάµε µόνο µε αριθµούς, µιλάµε µόνο µε κάποια δε-
δοµένα, τα οποία µάλιστα, ενώ είναι αντικειµενικά και τα δέχεται
συνολικά η Ευρώπη, εν πάση περιπτώσει, εγώ θα σας πω έναν
αριθµό που θεωρώ ότι είναι σηµαντικός, γιατί αναφέρεται σε αν-
θρώπους.

Τριακόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι άνθρωποι γύρισαν στη χώρα
τα τελευταία χρόνια από τις εξακόσιες ογδόντα χιλιάδες που
είχαν φύγει. Αυτοί, λοιπόν, οι τριακόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι
µαζί µε αυτούς οι οποίοι έµειναν πίσω και άντεξαν στα δύσκολα,
όλοι µαζί δίνουν το σήµα ότι η Ελλάδα επιστρέφει.

Το γεγονός ότι ισχυρά ευρωπαϊκά κράτη, µεγάλες οικονοµίες
αναζητούν έστω και λίγους µήνες πολιτικής σταθερότητας και
εδώ συνεχίζουµε να χτίζουµε µε γερά θεµέλια, παρά τις πολλές
δυσκολίες που υπάρχουν ακόµα, σηµαίνει ότι η Ελλάδα δυναµώ-
νει και ότι στα πιο δύσκολα χρόνια των µεγαλύτερων κρίσεων, σε
χρόνια παγκόσµιας πληθωριστικής κρίσης και πολέµων εµείς
αντέξαµε χάρη στην πολιτική µας, αλλά κυρίως χάρη στην υπο-
µονή και την εργατικότητα των πολιτών, σηµαίνει ότι η Ελλάδα
σίγουρα µπορεί πολλά περισσότερα.

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Το 2024, πράγµατι, φεύγει µε µια
αντίφαση. Σηµαντική πρόοδος, πολύ καλές ειδήσεις, καλή πορεία
της ελληνικής οικονοµίας, µείωση της ανεργίας, καλύτεροι µισθοί
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από ό,τι ήταν και µάλιστα, παρά την πρωτοφανή ακρίβεια, µεγα-
λύτερες αυξήσεις από τις αυξήσεις του πληθωρισµού, αλλά και
σίγουρα πάρα πολλές δυσκολίες για τους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κλείστε, κύριε Μαρι-
νάκη, παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.

Το 2025 έχουµε κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι θα εδραιωθεί η
πεποίθηση ότι χώρα µας βαδίζει µπροστά. Στόχος το 2026 και το
2027, όλο και περισσότεροι συµπολίτες µας να βιώσουν αυτήν
την ανάπτυξη, να καταλάβουν αυτή τη βελτίωση, να νιώσουν στην
τσέπη τους σίγουρα µια σηµαντική βελτίωση της καθηµερινότη-
τάς τους.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε συγκεκριµένο σχέδιο για να το πετύ-
χουµε. Αυτό είναι το πρόγραµµά µας, που έχουµε κάθε λόγο να
πιστεύουµε ότι θα υλοποιηθεί µε τα µέχρι τώρα δείγµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε παρέµβαση ο
Πρόεδρος της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης.

Πεντάλεπτη παρέµβαση, κύριε Χαρίτση, σωστά;
Στη συνέχεια, θα πάρει τον λόγο η κ. Κωνσταντοπούλου, Πρό-

εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας και εσείς, κύριε Γιαννούλη, για
ένα λεπτό.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Ζήτησα να µιλήσω µετά τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο κ. Μαρι-
νάκη, όχι για να συζητήσουµε και πάλι για το περίφηµο success
story της Κυβέρνησης στην οικονοµία και στο κοινωνικό κράτος.
Θα τα πούµε αυτά και την Κυριακή, παρουσία και του Πρωθυ-
πουργού και θα έχουµε την ευκαιρία για αυτόν τον διάλογο.

Οµολογώ, για να είµαι δίκαιος µε τους πολιτικούς µου αντιπά-
λους, ότι ο κ. Μαρινάκης ξεκίνησε µε µια µετριοπάθεια σε σχέση
µε τις επιτυχίες της Κυβέρνησης. Βεβαίως, εκεί που άρχισε να
µας λέει για τα καλύτερα νοσοκοµεία και να µας λέει για το πώς
το brain drain έγινε brain gain, εκεί πραγµατικά ήρθε στα µέτρα
της Κυβέρνησής του, δυστυχώς!

Θέλω, όµως, κύριε Κυβερνητικέ Εκπρόσωπε, µιας και εκπρο-
σωπείτε την Κυβέρνηση -αυτός είναι ο ρόλος σας- να επικαλεστώ
δύο δηλώσεις σας χθες και σήµερα για να συζητήσουµε δύο
πάρα πολύ σηµαντικά ζητήµατα που άπτονται των διεθνών σχέ-
σεων και της εξωτερικής πολιτικής της χώρας µας.

Ζήτηµα πρώτον: Κύριε Μαρινάκη, χθες στο briefing των πολι-
τικών συντακτών σάς ζητήθηκε να σχολιάσετε κάποιες παλαι-
ότερες δηλώσεις της κ. Κίµπερλι Γκίλφοϊλ, που ο νεοεκλεγέντας
Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών κ. Ντόναλντ Τραµπ την
όρισε ως νέα Πρέσβη των Ηνωµένων Πολιτειών στην Αθήνα.

Για όσους δεν το γνωρίζουν, λοιπόν, ως σχολιάστρια στο ακρο-
δεξιό FOX News, πριν από κάποια χρόνια, η κ. Γκίλφοϊλ αποκά-
λεσε τον ελληνικό λαό µε διάφορα κοσµητικά επίθετα. Μας είπε
«τζαµπατζήδες», λέγοντας ότι δεν την νοιάζει αν φτιάχνουµε καλό
γιαούρτι. Μας προέτρεψε να σηκωνόµαστε πιο νωρίς το πρωί και
να µη βγαίνουµε τόσο νωρίς στη σύνταξη. Σε ποιους; Σε αυτούς
που, σύµφωνα µε τη Eurostat, είναι οι πιο σκληρά εργαζόµενοι
σε όλη την Ευρώπη. Αυτοί είναι οι Έλληνες εργαζόµενοι!

Είπε και άλλα ωραία. Παροµοίασε έναν ολόκληρο λαό, τον ελ-
ληνικό λαό, ως το σκυλί που κάνει την ανάγκη του στο χαλί και
ζητάει εκπαίδευση µέσω τιµωρίας. Αυτά έλεγε η νέα ορισµένη
Πρέσβειρα των Ηνωµένων Πολιτειών στη χώρα µας και όταν ερω-
τηθήκατε για αυτό το ζήτηµα, τι απαντήσατε εσείς; Ότι δεν έρ-
χεται στην Ελλάδα του 2015, αλλά έρχεται στην Ελλάδα του
2025. Δηλαδή, ούτε µια νύξη, έστω για τα µάτια του κόσµου, για
αυτούς τους απαράδεκτους χαρακτηρισµούς; Τίποτα; Έτσι θα
την υποδεχτείτε, µε δόξα και τιµή, µετά από όλα αυτά τα οποία
έχει πει;

Κάνετε, όµως και µια λαθροχειρία -επιτρέψτε µου να πω- γιατί
οι Έλληνες κατηγορούνταν ως τεµπέληδες και ως χαραµοφάη-
δες πολύ πριν από το 2015, ήδη από την έναρξη της δηµοσιονο-
µικής κρίσης, ήδη από τότε που πτώχευσε η χώρα µας, χάρη πάλι
σε µια Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας! Και τότε ήταν και στις

Ηνωµένες Πολιτείες, ήταν και στη Γερµανία, αλλά ήταν και εδώ
στην Ελλάδα κάποιοι που φώναζαν «Βάστα, Γερούν» και «Βάστα,
Σόιµπλε». Τα θυµόµαστε όλα αυτά, τα θυµόµαστε πάρα πολύ
καλά. Υπήρχε ολόκληρο αφήγηµα τότε, ότι για την κρίση έφται-
γαν οι τεµπέληδες και οι χαραµοφάηδες Έλληνες.

Έρχοµαι, όµως, στο προκείµενο για να µην παρελθοντολο-
γούµε, κύριε Μαρινάκη. Ως χώρα και ως Κυβέρνηση, θα αποδε-
χτείτε αυτόν τον διορισµό, χωρίς την παραµικρή αντίδραση; Θα
δεχθείτε να έρθει ως Πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών στη
χώρα µας η συγκεκριµένη κ. Γκίλφοϊλ µετά από όλα αυτά τα
οποία έχει πει για τη χώρα µας; Ούτε καν θα ζητήσετε να ανακα-
λέσει αυτούς τους χαρακτηρισµούς;

Βεβαίως τα πράγµατα γίνονται ακόµα πιο σοβαρά, κύριε Κυ-
βερνητικέ Εκπρόσωπε, πολύ πιο σοβαρά, αν αναλογιστεί κανείς
ότι ο νέος πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών στέλνει στην Ελ-
λάδα την κ. Γκιλφόϊλ και στέλνει στην Άγκυρα ως πρεσβευτή τον
προσωπικό του σύµβουλο. Αυτή είναι η αντιστοιχία. Αυτή είναι η
αναλογία.

Επιτρέψτε µου, όµως, να θέσω στον πολύ λίγο χρόνο που έχω
στη διάθεσή µου και ένα άλλο ζήτηµα εξαιρετικά σοβαρό.
Έχουµε γεωπολιτικές εξελίξεις στη Μέση Ανατολή -θα τα πούµε
αναλυτικά βεβαίως και την Κυριακή- οι οποίες αναδιατάσσουν συ-
νολικά το σκηνικό στην ευρύτερη γειτονιά µας. Από τη µια, ναι,
βεβαίως έχουµε την πτώση ενός στυγνού δικτατορικού καθεστώ-
τος, το οποίο βασάνιζε τον συριακό λαό για σαράντα χρόνια, είναι
το καθεστώς Άσαντ. Από την άλλη, όµως, τι έχουµε; Έχουµε αυτό
το οποίο δηλώσατε εσείς σήµερα στο ΚΥΣΕΑ; Έχουµε επιστροφή
στη δηµοκρατική οµαλότητα; Από πότε έγιναν δηµοκρατική οµα-
λότητα οι τζιχαντιστές; Θα τρελαθούµε εντελώς; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση
στη βιασύνη της και στην πρεµούρα της να εξαναγκάσει τους Σύ-
ριους πρόσφυγες να επιστρέψουν άρον άρον στη Συρία, νοµίζω,
ξεχνάει, ή κάνει πως ξεχνάει, ότι αυτήν την στιγµή παίζεται ένα
πάρα πολύ σοβαρό γεωπολιτικό πόκερ στην περιοχή για να δια-
σφαλιστούν τα συµφέροντα του κράτους-δολοφόνου του Ισραήλ
και των Ηνωµένων Πολιτειών, αλλά βεβαίως και της Τουρκίας -
µην το ξεχνάµε αυτό- µε µάχες να µαίνονται µεταξύ των Κούρδων
και του συριακού στρατού. Και στον χορό βεβαίως µπαίνει και η
Ρωσία µε τις δικές της βάσεις στην περιοχή. 

Όλο αυτό το σκηνικό εσείς το βλέπετε ως επιστροφή στη δη-
µοκρατική οµαλότητα; Είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν αυτή να είναι
η επίσηµη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης; Εµείς αυτό το οποίο
βλέπουµε είναι το εξής. Βλέπουµε τεράστιους γεωπολιτικούς κιν-
δύνους. Βλέπουµε κινδύνους για επαναχάραξη των συνόρων
στην ευρύτερη περιοχή µας. Βλέπουµε κινδύνους για νέες αιµα-
τοχυσίες. Και βλέπουµε κινδύνους για να διαταραχθεί η ήδη πολύ
εύθραυστη σταθερότητα στη Μέση Ανατολή και στη Νοτιοανα-
τολική Μεσόγειο. 

Κύριε Κυβερνητικέ Εκπρόσωπε, λίγο περισσότερη σοβαρότητα
από την ελληνική Κυβέρνηση όταν µιλάτε για αυτά τα ζητήµατα,
τα οποία ενέχουν πάρα πολύ µεγάλους κινδύνους για το Διεθνές
Δίκαιο, για τον ανθρωπισµό και για τα εθνικά µας συµφέροντα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κωνσταντοπού-
λου, θα πάρετε τώρα τον λόγο. Θέλω να σας παρακαλέσω,
επειδή ήδη έχετε κάνει τις τρεις παρεµβάσεις σας, να ολοκληρώ-
σετε στα τρία λεπτά. Αντιλαµβάνοµαι ότι έχουµε εδώ τον Κυβερ-
νητικό Εκπρόσωπο, αλλά θα παρακαλέσω να µιλήσετε µόνο τρία
λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Γεια σας, κύριε Μαρινάκη! Είστε καλά; Μας είπατε για τα νέα
ζευγάρια. Μας είπατε για τους ανθρώπους. Μας είπατε για το
πώς στηρίζετε τις µητέρες, τις νέες µητέρες. Έχετε υπόψη σας
πόσες οικογένειες είναι οι εποχικοί πυροσβέστες, που τους απο-
λύσατε; Έχετε υπόψη σας πόσα παιδιά; Πόσες γυναίκες; Ήταν
πολλές, και πυροσβέστες, και γυναίκες και άνδρες, µε µικρά παι-
διά. Κάποιους τους υποδεχθήκαµε, η Πλεύση Ελευθερίας, εδώ
µέσα στη Βουλή. Τους έχετε αφήσει άνεργους από 1η Νοεµβρίου
του 2024. Και βγήκατε και είπατε ότι είναι προβοκάτορες. Είναι
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προβοκάτορες οι άνθρωποι που πέφτουν στη φωτιά; Έχει φωτιές
και πυρκαγιές η χώρα µας ακόµα και τώρα. Ακόµη και στη Μο-
νεµβασιά υπήρξε πυρκαγιά. Και εσείς έχετε απολύσει δυόµισι χι-
λιάδες οικογένειες, γυναίκες, νέους ανθρώπους µε παιδιά µικρά,
ανήλικα, µωρά. Και όχι απλώς τους απολύσατε, αλλά τους λέτε
και προβοκάτορες. 

Μας λέτε ως εκπρόσωπος του κ. Μητσοτάκη ότι βλέπατε τη-
λεόραση µε τους συνοµήλικούς σας και λέγατε ποια χώρα θα µας
χωρέσει όλους; Δεν έχετε ακούσει πώς αποκαλούν τη χώρα µας
τα νέα παιδιά που τα σκοτώσατε στα Τέµπη; Δεν φταίει η κακιά η
ώρα, φταίει η κακιά η χώρα λένε. Και η κακιά η χώρα δεν είναι η
πατρίδα µας, είναι η χώρα που εσείς έχετε αφαιµάξει και αποµυ-
ζήσει γιατί κυβερνάτε το µεγαλύτερο κοµµάτι της Μεταπολίτευ-
σης, το κόµµα σας, όχι εσείς προσωπικά ενδεχοµένως, εσείς
βλέπατε τηλεόραση. Έχετε καταφέρει να χρεώσετε τη χώρα
αυτή. Την έχετε κάνει, όπως έχετε κάνει το κόµµα σας, που χρω-
στάτε 500 εκατοµµύρια ευρώ. Και κουνάτε το δάχτυλο στους πο-
λίτες ότι θα τους νοικοκυρέψετε εσείς, που δεν µπορείτε να
ορίσετε τα δικά σας οικονοµικά, που χρωστάτε στις τράπεζες και
κάνετε τα χατίρια στις τράπεζες, και µας διαφηµίζετε ότι θα έρθει
µεθαύριο ο κ. Μητσοτάκης να µας πει ότι του κάνανε κάποιο χα-
τίρι οι τράπεζες και είναι πολύ καλός Πρωθυπουργός.

Γεια σας, κύριε Χατζηδάκη! Είστε και εσείς εδώ βλέπω, επ’ ευ-
καιρία της παρουσίας του κ. Μαρινάκη. Θα προσλάβετε τους
εποχικούς πυροσβέστες που είναι απολύτως απαραίτητοι; Θα κη-
ρύξετε αντιπυρική και αντιπληµµυρική περίοδο όλη τη χρονιά,
όπως επιβάλλεται όταν µιλάµε για κλιµατική κρίση; Θα επαναφέ-
ρετε τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό, που σας
έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου από τον Δεκέµβρη του 2023,
εδώ και έναν χρόνο; Και έχει κοστολογηθεί. Είναι 2,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, το ένα τέταρτο δηλαδή των 8 δισεκατοµµυρίων που
δίνετε ως προπληρωµή στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Γιατί δί-
νετε 8 δισεκατοµµύρια για να προπληρώσετε το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο και δεν δίνετε 2,1 δισεκατοµµύρια για να επιστ-
ρέψετε στους εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα, αυτούς στους
οποίους καθηµερινά βασίζεστε, αυτούς οι οποίοι, εξαντληµένοι
και εξουθενωµένοι στα νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας, στις
δοµές, δίνουν όλο τους το είναι; Θα τους επιστρέψετε τα εργα-
σιακά τους δικαιώµατα, τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο
µισθό που αφαιρέσατε το 2012, λέγοντας ότι είναι προσωρινή
αυτή η αφαίρεση; Έχει κοστολογηθεί. Από τον Γενάρη του 2024
έχει κοστολογηθεί στα 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί δεν τα δί-
νετε, και την ίδια ώρα µας λέτε ότι φροντίζετε τους ανθρώπους,
φροντίζετε τους πολίτες, φροντίζετε τις οικογένειες; Αυτοί δεν
είναι άνθρωποι; Είστε µόνο εσείς που χρωστάτε 500 εκατοµµύρια
ευρώ άνθρωποι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κωνσταντοπού-
λου, θα παρακαλούσα να ολοκληρώσετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ήθελα να µην είµαι
σε αυτή τη δύσκολη θέση, αλλά σας ζητώ να µε διευκολύνετε
έναντι των συναδέλφων για…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καµία δύσκολη θέση, κυρία Πρόεδρε. Ολοκληρώνω µε
δύο φράσεις.

Έχετε χρεώσει το κάθε µωρό µε 40.000 ευρώ χρέος που δεν
του ανήκει. Αυτή τη χώρα δηµιουργείτε. Και τελευταίο. Κάνατε
δηλώσεις για τα εντάλµατα σύλληψης Νετανιάχου. Και είπατε ότι
τα εντάλµατα του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου, του οποίου
είναι ιδρυτικό µέλος η χώρα µας, δεν βοηθάνε. Τον Χίτλερ δεν
θα τον περνάγατε δικαστήριο, κύριε Μαρινάκη; Αυτή είναι η
γραµµή της Κυβέρνησής σας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γιαννούλη, θα

παρακαλούσα συντοµότατα να τοποθετηθείτε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας δίνω δύο λεπτά.

Το ένα το έχω κάνει δύο. Αλλά µέχρι εκεί.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα είµαι συνεπής. 

Οµολογώ, κύριε Υπουργέ, ότι στην οµιλία σας θυµίσατε πρα-
γµατικά ένα ορµητικό ποτάµι, όπως περιγράφει πλέον τη Νέα Δη-
µοκρατία ο κ. Αντώνης Σαµαράς. Θυµίσατε ένα ορµητικό ποτάµι
γεµάτο από ανακρίβειες. Και δεν θα σας απαντήσω ως πολιτικός
απέναντι σε Υπουργό, θα σας απαντήσω ως πατέρας σε πατέρα. 

Κύριε Μαρινάκη, ειλικρινά, πέρα από τη ροπή σας σε ποτάµι
ανακρίβειας και διάθλασης της πραγµατικότητας, ως πατέρας σε
πατέρα, σας εύχοµαι πραγµατικά από την καρδιά µου να µη µε-
γαλώσει το µικρό σας παιδί µέσα σε µια χρεοκοπηµένη χώρα,
από το 2009. 

Σας εύχοµαι ειλικρινά, κύριε Μαρινάκη, να µη µεγαλώσει το
παιδί σας µέσα από τη λογική του «σκοιλ ελικικού» που ήταν ένα
από τα πρώτα δείγµατα της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Κύριε Μαρινάκη, πραγµατικά εύχοµαι το παιδί σας να µη ζήσει
το δράµα των δικών µας παιδιών -εµένα ο γιος µου είναι 21 ετών-
, το δράµα της δοκιµασίας των πανελληνίων εξετάσεων µέσα από
ένα υποτιθέµενο σύστηµα πληροφορικής υποστήριξης και µε
µαύρους κύκλους στα µάτια, για να περάσει σε ένα πανεπιστήµιο
που είχε πριν την είσοδό του, την ελάχιστη βάση εισαγωγής ως
«κόφτη» στα όνειρά του. 

Εύχοµαι, κύριε Μαρινάκη, να µη µεγαλώσει το παιδί σας µε
τους γονείς του να καπνίζουν απογοητευµένοι στο µπαλκόνι,
γιατί πολύ απλά εδώ και πολλά χρόνια σε αυτή τη χώρα, µε ευ-
θύνη της διακυβέρνησής σας, τα εισοδήµατα δεν µπορούν να
αντιστοιχίζονται στα έξοδα διαβίωσης.

Κύριε Μαρινάκη, πραγµατικά σας εύχοµαι ποτέ το παιδί σας
να µην περιµένει τον συµφοιτητή του και να ακούει ότι ήταν ένας
από τους πενήντα επτά νεκρούς νέους ανθρώπους στα Τέµπη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εύχοµαι πραγµατικά, να µεγαλώσει το παιδί σας σε µία χώρα
όπου δεν θα υπάρχει αυτή η παρανοϊκή κυβερνητική ή πολιτική
διαστροφή να παρουσιάζεται µια εικόνα ευηµερίας, σε µια χώρα
που έχει προβλήµατα. 

Εύχοµαι, κύριε Μαρινάκη, να µην πενθήσετε ποτέ αγαπηµένα
πρόσωπα, γιατί ένα κράτος θέλει να συγκαλύπτει και όχι να
ακούει. 

Εύχοµαι, κύριε Μαρινάκη, να µεγαλώσουν τα παιδιά µας -και
το δικό σας και το δικό µου- σε µια χώρα που θα ακούει τα παιδιά
και δεν θα τα παρακολουθεί. 

Εύχοµαι, τέλος, κύριε Μαρινάκη, πραγµατικά όταν µεγαλώσει
το παιδί σας και περάσει στο πανεπιστήµιο, να µη χρειαστεί να
µείνει σε καµία από τις τρώγλες φοιτητικές εστίες που εδώ και
πεντέµισι χρόνια παραµένουν στίγµα στη δηµόσια εκπαίδευση.

Όσο κι αν γελάτε, κύριε Χατζηδάκη, αυτή είναι η εικόνα των
παιδιών της καθηµερινής Ελλάδας, των παιδιών της διπλανής
πόρτας. Δεν ξέρω πώς έχετε µεγαλώσει εσείς. Έχετε συνηθίσει
να ειρωνεύεστε, να σαρκάζετε, να κατηγορείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κλείστε, κύριε Γιαν-
νούλη. Δεν έχετε άλλον χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η Ελλάδα του σήµερα µπορεί να
αποδοθεί µόνο µε ένα τραγούδι. Θα είναι αυτό που θα συνοδεύει
τους συναδέλφους σας όταν θα σηκώνουµε άκριτα το χέρι της
πλειοψηφούσας κυβερνώσας παράταξης για να ψηφίσουν αυτόν
τον προϋπολογισµό. Το µόνο τραγούδι που σας ταιριάζει είναι το
εξής: Πεθαίνω για σένα, γιατί είσαι απάτη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μαρινάκη, θα
παρακαλούσα όσο συντοµότερα µπορείτε.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. Θα είµαι όσο πιο σύντοµος γί-
νεται. 

Θα ξεκινήσω από τον κ. Χαρίτση. Έχω εδώ και ήταν εύκολο να
το βρω -κύριε Χαρίτση, έπρεπε να το κάνετε και εσείς- για την
ενηµέρωση των πολιτικών συντακτών, αλλά ευτυχώς που άκουσα
αυτές τις τρεις τοποθετήσεις και µάλιστα και από διαφορετικά
κόµµατα. 

Μίλησα για την Ελλάδα του 2015 στην οµιλία µου. Έτσι όπως
σας άκουσα και τους τρεις µαζί, να σας πω ευχαριστώ εκ µέρους
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πολλών συµπολιτών µας, γιατί µας θυµίσατε το 2015, όταν ήσα-
σταν όλοι µαζί. Ένα από αυτά που κάνατε τότε -τα κάνατε σχεδόν
όλα µέσα σε λίγα λεπτά- ήταν η κοπτοραπτική, κύριε Χαρίτση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Απαντήστε επί της
ουσίας.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Σας άκουσα µε προσοχή. 

Επικαλεστήκατε, λοιπόν, την απάντησή µου, αλλά έχετε τόση
µεγάλη εντιµότητα πολιτικά που την κόψατε όπως σας βόλευε.
Μέσα στην απάντησή µου, λοιπόν, που προφανώς είπα ότι η -µε
το καλό- νέα Πρέσβης των ΗΠΑ έρχεται στην Ελλάδα του 2025
και όχι στην Ελλάδα του 2015, όπως την είχατε κάνει, είπα και
άλλα, τα οποία δεν τα είπατε. 

Σας τα διαβάζω λέξη προς λέξη: «Δυστυχώς η Ελλάδα του
2015, χωρίς να φταίνε οι πολίτες γι’ αυτό», αυτό δεν το είπατε,
αυτό προφανώς είναι άδικο να κατηγορούµε τους πολίτες, «ήταν
το µαύρο πρόβατο όχι µόνο της Ευρώπης, αλλά ολόκληρου του
κόσµου. Όταν ήθελαν να µιλήσουν στα Κοινοβούλιά τους όλοι οι
ηγέτες όλων των κρατών για τους κινδύνους που υπάρχουν στο
δικό τους κράτος χρησιµοποιούσαν ως παράδειγµα προς απο-
φυγή την Ελλάδα. Η Ελλάδα, όµως, δυνάµωσε». 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): (Δεν ακούστηκε)

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Περιµένετε, κύριε Χαρίτση.

«Η Ελλάδα, όµως, δυνάµωσε, ψήλωσε, άντεξε, κυρίως λόγω
των θυσιών των Ελλήνων πολιτών, της εργατικότητάς τους, της
υποµονής τους, των αντοχών τους. Άρα, προφανώς, οι Έλληνες
πολίτες µε τη σκληρή δουλειά, µε πολύ λιγότερες αποδοχές από
αυτές που τους αξίζει και που αξίζει στη δουλειά τους, άντεξαν
και µεγάλωσαν την Ελλάδα».

Έχετε µάθει, λοιπόν, κύριε Χαρίτση, να πολιτεύεστε µε ψέ-
µατα. Μπορεί να αλλάξατε το σηµείο που κάθεστε, αλλά τα χού-
για δεν φεύγουν. Όταν, λοιπόν, απαντάµε και θέλετε να κάνετε
µία τοποθέτηση -δεν σας διέκοψα- τα είπατε όλα αυτά; Είπατε
την αναφορά µας ως Κυβέρνηση για τους Έλληνες πολίτες; Δεν
την είπατε. Άρα, ουσιαστικά, παραποιήσατε την αλήθεια. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Αποδοκιµάσατε;
Αυτό σας ρώτησα.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Αποδοκίµασα, κύριε Χαρίτση, όταν είπα ότι δεν έχουν σχέση οι
πολίτες µε αυτό το οποίο ήταν το 2015. Δεν το είπατε αυτό, για
να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Σας ευχαριστώ, λοιπόν, που µου
δίνετε την ευκαιρία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καταλάβατε τι είπατε;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Απαντώ σηµείο-σηµείο, κύριε Γιαννούλη. Θα φτάσω και σε εσάς. 
Μιλήσατε για τη Συρία και τους πρόσφυγες. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι λέτε; 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Απάντησα στο πρώτο. Η απάντησή µου ήταν ξεκάθαρη στην ενη-
µέρωση των πολιτικών συντακτών. Ο κ. Χαρίτσης και µια σειρά
από µέσα, φίλα προσκείµενα στον χώρο του, την παραποίησαν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε φίλα προσκεί-
µενα µέσα;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κύριε Χαρίτση…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ. Θα πει

αυτά τα οποία θέλει. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Παρακαλώ να επαναφέρετε στην τάξη τούς πρώην συντρόφους
σας. Δεν διέκοψα κανέναν. Τουλάχιστον, σεβαστείτε µε. Σεβα-
στείτε µε, κύριε Ηλιόπουλε. Δεν έχετε κανένα πρόβληµα να µε
ακούσετε.

Κύριε Χαρίτση, µη µιλάτε για πρόσφυγες. Συµµετείχατε σε µια
κυβέρνηση της Μόριας και της Ειδοµένης. Συµµετείχατε σε µία
κυβέρνηση που στοιβάζονταν ανθρώπινες ψυχές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Φαρµακονήσι!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Είστε οι µεγαλύτεροι πολιτικοί υποκριτές. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Δεν ντρέπεστε!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Είχατε ανθρώπους να περιµένουν δύο και τρία χρόνια για άσυλο
και εµάς οι αιτήσεις εξετάζονται σε δύο και σε τρεις µήνες.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ναι, εφαρµόζουµε µία δίκαιη µεταναστευτική πολιτική, αυ-

στηρή µεταναστευτική πολιτική, χωρίς όµως να στοιβάζουµε τα-
λαιπωρηµένους ανθρώπους. 

Προχωράµε και πάµε στην κ. Κωνσταντοπούλου. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): (Δεν ακούστηκε)
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Χαρίτση, σας παρακαλώ. Άλλη φορά να διαβάζετε καλύ-
τερα αυτά τα οποία λέµε και να µην κάνετε κοπτοραπτική.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, είστε έµπειρη νοµικός. Ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι δεν είναι δυνατόν, δεν γίνεται να µονιµοποιηθούν
οι συµβασιούχοι. Δεν γίνεται.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γίνεται.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Αυτό που γίνεται είναι αυτό που κάναµε, να δώσουµε κίνητρα, να
µοριοδοτήσουµε την µετέπειτα πρόσληψή τους και καταφέραµε
τους περισσότερους από αυτούς να τους εντάξουµε. Έχουµε κα-
ταφέρει και έχουµε αυξήσει το προσωπικό του Πυροσβεστικού
Σώµατος. Έχουµε καταφέρει και έχουµε δηµιουργήσει µια άλλη
λογική στην Πολιτική Προστασία, µε drones, µε το «112» που στα
χρόνια του κόµµατος που κάποτε ήσασταν, δεν λειτουργούσε και
εάν λειτουργούσε, όπως έχουν πει εισαγγελείς σε δικαστήρια -
επειδή τα επικαλείστε και µετατρέπετε τη Βουλή των Ελλήνων σε
ένα δικαστήριο κάθε φορά- τότε θα είχαν σωθεί δεκάδες ανθρώ-
πινες ζωές. 

Δεν τα έχουµε κάνει όλα τέλεια, αλλά δεν κοιτάµε απαθείς
τους πολίτες και δεν έχουµε απολύσει κανέναν, κυρία Κωνστα-
ντοπούλου. Προσπαθούµε να δώσουµε κίνητρα, να δώσουµε µο-
ριοδότηση, να βοηθήσουµε τους ανθρώπους αυτούς, στους
οποίους είµαστε ευγνώµονες και σίγουρα να µην τους εκµεταλ-
λευτούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μαρινάκη, συ-
ντοµεύετε. 

Σε µισό λεπτό να κλείσετε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Θα µπορούσα να κάνω από µία παρέµβαση, κυρία Πρόεδρε.
Όµως, επέλεξα, όσο πιο σύντοµα. Τελειώνω µε την κ. Κωνστα-
ντοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το ξέρω, αλλά θα µπο-
ρούσατε να απαντήσετε και πιο σύντοµα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Όµως, πώς να µην εκµεταλλευτείτε την αγωνία των εποχικών πυ-
ροσβεστών, όταν κάνετε πολιτική στις πλάτες πονεµένων συγγε-
νών νεκρών; Αυτό κάνετε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Είναι δυνα-
τόν να χρησιµοποιείτε, για να µας επιτεθείτε, το αν εµείς πονάµε
λιγότερο για νέα παιδιά τα οποία χάθηκαν; Όλοι πονάµε το ίδιο,
κυρία Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν πονάµε όλοι το ίδιο.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Όλοι πονάµε το ίδιο και τουλάχιστον εµείς, που όλοι περιµένουµε
δικαιοσύνη, χωρίς αστερίσκους, δεν κάνουµε πολιτική στις πλά-
τες των πονεµένων ανθρώπων. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο δολοφόνος δεν πονάει το ίδιο.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Στέκεστε δίπλα σε πονεµένους ανθρώπους, µόνο και µόνο για να
δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Η Δικαιοσύνη θα κρίνει για τα Τέµπη
και πρέπει να κρίνει αυστηρά. Δεν θα κρίνετε εσείς. Δεν είστε δι-
καστής. Εκπροσωπείτε ένα κόµµα στο Κοινοβούλιο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς καλύπτετε τον Καραµανλή. 
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ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Πριν πάω στον κ. Γιαννούλη, ήθελα να πω επίσης για τη λαθρο-
χειρία µε τον Νετανιάχου και το ένταλµα σύλληψης. Έχουµε το-
ποθετηθεί πολλές φορές. Κανείς δεν είπε, ούτε εγώ, ούτε ο
Υπουργός Εξωτερικών, ούτε ο Υφυπουργός Εξωτερικών που
απάντησε στη σχετική επιτροπή στη Βουλή, ότι η Ελλάδα δεν σέ-
βεται τις αποφάσεις του Διεθνούς Δικαστηρίου.

Αυτό το οποίο είπαµε είναι ότι µια απόφαση, σαν και αυτή, δεν
βοηθάει στον στόχο, που είναι ένας: Κατάπαυση του πυρός και
προστασία των αµάχων. Και σε εκείνη την απάντηση όλα τα κόµ-
µατα του πολιτικού σας χώρου, τα κόµµατα της παραποίησης δε-
δοµένων, τα κόµµατα της µονταζιέρας που αλλάζουν τις
απαντήσεις όλων, εννοείται ότι χρησιµοποίησαν κατά το δοκούν
την απάντηση αυτή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για σας µιλάτε;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Γιαννούλη, επειδή κάνατε επίκληση στο συναίσθηµα και
αναφερθήκατε στα παιδιά µας και στο πόσο τα παιδιά µας θα θέ-
λαµε να µεγαλώσουν σε µία χώρα …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εσείς το ξεκινήσατε.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Βεβαίως. 
Θα σας πω, κύριε Γιαννούλη, ότι όταν ήσασταν εσείς, οι νέοι

άνθρωποι είχαν ανεργία 36%. Σήµερα η ανεργία των νέων ανθρώ-
πων είναι 17%. Όταν ήσασταν εσείς, οι νέοι άνθρωποι που πλη-
ρώνονταν µε τον κατώτατο µισθό … 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Υποκατώτατο!
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ναι, και τον υποκατώτατο, µε ό,τι µπορεί να φανταστεί κανείς! Ο
κατώτατος µισθός επί των ηµερών σας ήταν 650 ευρώ. Τώρα
είναι 830 ευρώ και σε δύο χρόνια θα είναι, τουλάχιστον, 950
ευρώ. Μιλήσατε για γονείς. Όταν ήσασταν εσείς, µια νέα µητέρα
έπαιρνε 850 ευρώ. Τώρα παίρνει 9 µήνες τον κατώτατο µισθό και
τουλάχιστον 2.400 επίδοµα γέννησης. Δηλαδή, αθροιστικά περί-
που 10.000 ευρώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σε ποιο σπίτι θα µείνει;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Επειδή σας έπιασε ο πόνος, κύριε Γιαννούλη, για τα σπίτια και
για τους φοιτητές, ένας φοιτητής έπαιρνε 1.000 ευρώ τον χρόνο
επίδοµα ενοικίου. Τώρα παίρνει 1.500 και 2.000 αν συγκατοικεί
και δυόµισι χιλιάδες αν είναι στην Περιφέρεια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλετε να πάµε να τους δούµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, να σεβα-

στούµε ότι έχει περάσει η ώρα και ταλαιπωρούνται οι Βουλευτές.  
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Όλα αυτά … 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: … µας διαβάζετε την οµιλία σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα τα λύσουµε

όλα τα ζητήµατα σε µια τοποθέτηση, δεν γίνεται αυτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Όλα αυτά, κυρία Πρόεδρε, δεν έχουν λύσει κανένα πρόβληµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έλα, έλα …
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Γερουλάνο, µπορείτε να µιλάτε καλύτερα. Το «Έλα, έλα …
» δεν βοηθάει, δεν είναι σοβαρή Αντιπολίτευση. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ! 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχετε πάρει τρεις φορές τον χρόνο
σας, περιµένουν να µιλήσουν Βουλευτές και διαβάζετε την οµιλία
σας!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Όλα αυτά δεν έλυσαν όλα τα προβλήµατα. Όµως, αυτές οι το-
ποθετήσεις αυτών των τριών εκπροσώπων µάς θύµισαν πού ήταν
η Ελλάδα το 2015 και πού δεν πρέπει να φτάσουµε ξανά: Στο
ψέµα, στην ανέχεια, στην υποκρισία και στην καταστροφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία. Μετά τον
θερµό αυτό διάλογο, τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ.
Εµµανουήλ Χνάρης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να ψηφί-

σουµε το νοµοσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού 2025 στον
οποίο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποτυπώνει την οικο-

νοµική πολιτική που πρόκειται να ακολουθήσει. Εκ προοιµίου,
διαπιστώνουµε ότι πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που δεν
απαντά στα προβλήµατα των ελληνικών νοικοκυριών και δεν αντι-
µετωπίζει τις κοινωνικές αδικίες και ανισότητες. Για ακόµα µια
φορά παρατηρούµε µια Κυβέρνηση που εθελοτυφλεί και που
κρύβει τα προβλήµατα κάτω από το χαλί της επικοινωνιακής δια-
χείρισης. Η ακρίβεια έχει γονατίσει τα ελληνικά νοικοκυριά µε το
κόστος ζωής να είναι εκρηκτικό και δυσανάλογο µε την αγορα-
στική δύναµη των πολιτών αντιµετωπίζοντας, σύµφωνα µε τη Eu-
rostat, τον κίνδυνο να βρεθούµε στην τελευταία θέση, πίσω κι από
τη Βουλγαρία. 

Ενώ παρατηρούµε την ανάκαµψη της αξίας των ακινήτων και
κερδών στα προ του 2009 επίπεδα, δεν συµβαίνει το ίδιο µε µι-
σθούς και συντάξεις. Οι φόροι στη χώρα µας αγγίζουν το 40%
του ΑΕΠ. Είναι έξι µονάδες πάνω από τον µέσο όρο του ΟΟΣΑ,
ενώ συγχρόνως η σχέση άµεσων και έµµεσων φόρων είναι 1
προς 1 στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εν αντιθέσει µε το 1 προς 1,63
που ισχύει στην Ελλάδα. 

Πάµε τώρα στα επιµέρους ζητήµατα. Η δηµόσια υγεία και παι-
δεία παραπαίουν. Οι Έλληνες πολίτες αναγκάζονται να επιβαρύ-
νονται µε ολοένα και περισσότερες δαπάνες σε ιδιωτικές υπη-
ρεσίες. Ήδη είµαστε η δεύτερη χώρα σε δαπάνες ιδιωτικής
υγείας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η στεγαστική κρίση
είναι ραγδαία, µε την ιδιοκατοίκηση να παρουσιάζει συνεχώς φθί-
νουσα πορεία. Το ενεργειακό κόστος είναι σε δυσθεώρητα ύψη.
Χιλιάδες πολίτες βρίσκονται εγκλωβισµένοι στα κόκκινα δάνεια,
µε ορατό τον κίνδυνο απώλειας της κύριας κατοικίας τους. Επί-
σης, το Ταµείο Ανάκαµψης, ένα σηµαντικό χρηµατοδοτικό εργα-
λείο, δεν λειτουργεί προς όφελος των πολιτών, χαρακτηρίζεται
από αδιαφάνεια και δεν απορροφάται στον υπέρτατο βαθµό. 

Αλήθεια, πιστεύετε ότι µε αυτήν την οικονοµική πολιτική που
έχετε χαράξει θα οδηγήσετε τη χώρα σε ανάκαµψη; Και όταν
εµείς λέµε «ανάκαµψη», εννοούµε πρωτίστως, την ευηµερία των
ανθρώπων και όχι των αριθµών! 

Ένας ακόµα τοµέας, µε τεράστια συµβολή στο ΑΕΠ, που αντι-
µετωπίζει µεγάλη κρίση είναι ο Πρωτογενής Τοµέας. Όπως ανέ-
δειξε το ΠΑΣΟΚ, το ποσό της προκαταβολής της βασικής
ενίσχυσης του 2024 αποτελεί το µικρότερο ποσό, που ιστορικά
έχει καταβληθεί, µε τους δικαιούχους παραγωγούς να είναι επί-
σης λιγότεροι, συγκριτικά, σε όλα τα χρόνια της εφαρµογής της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Για την τροποποίηση της νέας ΚΑΠ, οι προτάσεις σας και πάλι
δεν αποτέλεσαν αντικείµενο διαβούλευσης µε τους αγρότες και
τους αρµόδιους φορείς. Δεν πραγµατοποιήθηκε απλοποίηση των
οικολογικών σχηµάτων, ενώ ποσό πάνω από 10% επί του συνολι-
κού ποσού των 430 εκατοµµυρίων, κατευθύνεται σε τρίτους, µε
συνέπεια να χάνεται από το εισόδηµα των πραγµατικών δικαιού-
χων παραγωγών. 

Η ελληνική κτηνοτροφία έχει δεχθεί ανεπανόρθωτο πλήγµα,
καθώς η πλήρης ανικανότητά σας να επανδρώσετε τις πύλες ει-
σόδου της χώρας µε το κατάλληλο προσωπικό και τεχνολογικό
εξοπλισµό, οδήγησε στην εισχώρηση των νόσων των ζώων της
πανώλης και της ευλογιάς. 

Αξιοσηµείωτο είναι ότι ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία καταβολής των αποζηµιώσεων και κυρίως, της αντικατάστα-
σης του ζωικού κεφαλαίου! 

Η οικονοµική ενίσχυση «Αµάλθεια», για τους νησιώτες κτηνο-
τρόφους, ακόµα να καταβληθεί, αν και έχουν παρέλθει δυόµισι
έτη από την εξαγγελία της.

Ποιανού τη νοηµοσύνη υποτιµάτε; Έχει καταστραφεί η ελλη-
νική κτηνοτροφία και οδηγείτε τους κτηνοτρόφους σε αδιέξοδο.
Η Εµπορική Συµφωνία «Mercosur» έχει προκαλέσει έντονες ανη-
συχίες και αντιδράσεις. Ποιες είναι οι θέσεις της Κυβέρνησης;
Από αυτό εδώ το Βήµα προ ολίγου ο αρµόδιος Υπουργός δεν
βρήκε µία κουβέντα για να αναφερθεί σε ένα τόσο σοβαρό θέµα! 

Ποιες είναι οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για τη διασφά-
λιση της ανταγωνιστικότητας των ελληνικών προϊόντων και την
προστασία εµβληµατικών προϊόντων, όπως είναι η φέτα; Το κό-
στος παραγωγής παραµένει δυσθεώρητο.

Έχουµε τον µεγαλύτερο ειδικό φόρο πετρελαίου, αν και επα-
νειληµµένα ως ΠΑΣΟΚ έχουµε προτείνει την κατάργησή του και
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όχι την επιστροφή µέρους του φόρου, γιατί τα 100 εκατοµµύρια,
που είναι επιστροφή του ειδικού φόρου πετρελαίου, είναι µέρος.
Το 2015, πριν την κατάργηση από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η
επιστροφή ειδικού φόρου πετρελαίου στους αγρότες ήταν 160
εκατοµµύρια. Επίσης, έχουµε προτείνει και τη δηµιουργία ενερ-
γειακών κοινοτήτων, µε προτεραιότητα διασύνδεσης για αγρότες
και µεταποιητές. Επιπλέον, επιτείνεται λόγω και της έλλειψης ερ-
γατών γης.

Ανεφάρµοστες κατ’ ουσίαν παραµένουν και αποσπασµατικές
νοµοθετικές πρωτοβουλίες γι’ αυτό το ζήτηµα, εξαιτίας της υπο-
στελέχωσης των αρµόδιων υπηρεσιών, πρεσβείες και αποκε-
ντρωµένες διοικήσεις. Παράλληλα, η ελληνοποίηση και νοθεία
των αγροτικών προϊόντων παραµένουν ανεξέλεγκτες. Ακούµε για
αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ που να περιλαµβάνει τις
συνέπειες της κλιµατικής κρίσης, αλλά δεν βλέπουµε κανένα νο-
µοσχέδιο για την τροποποίησή του, παρά τη σχετική σας δέ-
σµευση.

Δεν διεκδικήσατε ούτε καν τη σύσταση ενός «Ευρωπαϊκού Τα-
µείου Κλιµατικής Κρίσης», όπως σας είχαµε προτείνει στην αρ-
µόδια επιτροπή, αλλά ούτε εναλλακτικά τη δηµιουργία ενός
εθνικού ταµείου για την αποζηµίωση ζηµιών που δεν προβλέπο-
νται και προέρχονται από τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης.

Όπως είναι προφανές, όλα τα παραπάνω επιβεβαιώνουν ότι
δεν υπάρχει καµία στρατηγική της Κυβέρνησης στον πρωτογενή
τοµέα. Ενδεικτικό είναι, άλλωστε, ότι µέχρι σήµερα έχουν αλλάξει
πέντε Υπουργοί και πέντε πρόεδροι του ΟΠΕΚΕΠΕ, ενός ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ που εσείς οι ίδιοι µε τις ενέργειές σας έχετε απαξιώσει. 

Συνεπώς, όλα αυτά διαταράσσουν τη συνέχιση της παραγωγι-
κής διαδικασίας και κατ’ επέκταση την αγροτική ανάπτυξη, την
επισιτιστική επάρκεια και κυρίως, την κοινωνική συνοχή της
χώρας. 

Αυτό, άλλωστε, αποδεικνύεται και από την καθηµερινότητα
που βιώνουν οι συµπολίτες µου στο Ρέθυµνο. Η πίεση της τοπι-
κής κοινωνίας -οι παρεµβάσεις µας- εξανάγκασαν τον χαρακτη-
ρισµό του Νοσοκοµείου του Ρεθύµνου ως «άγονο τύπου Α’»
χωρίς όµως την αντίστοιχη αναβάθµιση των υπόλοιπων κέντρων
υγείας. 

Τα εκπαιδευτικά κενά, σε πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση εξακολουθούν να παραµένουν. Παράλληλα, η εξαγγε-
λία µεγάλων έργων, όπως είναι το Φράγµα του Πλατύ Ποταµού
και τα αντισταθµιστικά της τοπικής κοινωνίας, ο ΒΟΑΚ, για τον
οποίο διεκδικούµε την κατασκευή του περιφερειακού δρόµου της
πόλης του Ρεθύµνου ως συνοδό έργο, όπως επίσης η κατασκευή
του δρόµου Σούδα-Αεροδρόµιο, καθώς και η κατασκευή του πάρ-
κινγκ της Πλατείας Τεσσάρων Μαρτύρων και η περαιτέρω επέ-
κταση του αρδευτικού δικτύου του φράγµατος των ποταµών στο
σύνολο των περιοχών του Κάτω Μυλοποτάµου, παραµένουν
ακόµα χωρίς ουσιαστική δέσµευση. 

Διεκδικούµε τη χρηµατοδότηση µελέτης για τη διάνοιξη σή-
ραγγας για το Φαράγγι του Κοτσυφού του Δήµου Αγίου Βασι-
λείου, που επί µήνες παραµένει κλειστό και δυσκολεύει τη
µετακίνηση των πολιτών. 

Αδήριτη ανάγκη αποτελεί η ολοκλήρωση της διαδικασίας κα-
ταβολής αποζηµίωσης για τους πυρόπληκτους των Δήµων Αµα-
ρίου και Αγίου Βασιλείου. 

Τέλος, αναγκαίο είναι να δοθεί νέα παράταση στην κτηµατο-
γράφηση για την απρόσκοπτη ολοκλήρωση της διαδικασίας. 

Συνοψίζοντας, ο κρατικός προϋπολογισµός του 2025 δεν είναι
ρεαλιστικός. Επιβαρύνει µε βαριά έµµεση φορολογία τους πολί-
τες και δεν επιλύει ούτε κατ’ ελάχιστον τα καθηµερινά τους προ-
βλήµατα. Οι προτεραιότητές του δεν ευθυγραµµίζονται µε τις
ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας για εξάλειψη ανισοτήτων και
ενίσχυση των µεσαίων στρωµάτων και των πιο ευάλωτων οµά-
δων. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, πλην των αµυντικών
δαπανών, καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό σας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Βα-

σίλειος Βασιλειάδης Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζη-
τούµε αυτές τις ηµέρες, σε αυτή τη µοναδική κοινοβουλευτική
διαδικασία, για το στίγµα της κατάστασης της χώρας αλλά και
την κατεύθυνσή της για το επόµενο έτος. Η συζήτηση επί του
προϋπολογισµού σίγουρα δεν έχει νόηµα, εάν δεν γίνεται σε ένα
πλαίσιο σύγκρισης για τους στόχους που τέθηκαν, αλλά και για
τους στόχους που θέτουµε για την επόµενη οικονοµική περίοδο. 

Κοιτάζοντας προς τα πίσω, λοιπόν, µπορούµε να δούµε ότι ο
στόχος του 2024 ήταν να ακολουθήσουµε µία ρεαλιστική οικονο-
µική πολιτική, στο πλαίσιο φυσικά των δυνατοτήτων της οικονο-
µίας µας. 

Με βάση τα στοιχεία του σηµερινού προϋπολογισµού, η επι-
δίωξη αυτή επετεύχθη και οδεύουµε πλέον σε µία νέα κατά-
σταση, που περιγράφεται από τη φράση «δηµοσιονοµική
σύνεση». Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει να διατηρηθούν τα θετικά
οικονοµικά επιτεύγµατα της χώρας µας τη χρονιά αυτή. Να δια-
τηρηθούν, δηλαδή, η δραστική αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέ-
ους, καθώς και η σηµαντική µείωση του δηµοσιονοµικού ελ-
λείµµατος και ταυτόχρονα να διατηρήσουµε τους θετικούς δεί-
κτες οικονοµικής ανάπτυξης µε παράλληλη µείωση των φόρων.
Επίσης, πρέπει να προχωρήσει η σταδιακή και σταθερή αύξηση
του µέσου διαθέσιµου εισοδήµατος, που άρχισε από το 2019 και
να καταφέρουµε να επιλύσουµε έτσι καθηµερινές δυσκολίες των
συµπολιτών µας. 

Είναι δεδοµένο ότι οι καιροί είναι απαιτητικοί. Το άµεσο και έµ-
µεσο γεωπολιτικό περιβάλλον δοκιµάζεται και αυτό σηµαίνει πως
η αναπτυξιακή αυτή πορεία της ελληνικής οικονοµίας σίγουρα
δεν συµβαίνει σε ήρεµους καιρούς αλλά σε ένα δύσκολο και αβέ-
βαιο διεθνές περιβάλλον. Είναι, εποµένως, παραπάνω από σηµα-
ντικό να καταφέρουµε να διατηρήσουµε το θετικό κλίµα της
οικονοµίας µας, για να έχουµε την ασφάλεια της οικονοµικής µας
επάρκειας. 

Το 2025 προβλέπεται να αποτελέσει για την Ελλάδα το τρίτο
συνεχόµενο έτος µετά την ανάκτηση των απωλειών ΑΕΠ της παν-
δηµίας που θα καταγράψει ρυθµό ανάπτυξης -πραγµατικής ανά-
πτυξης- άνω του 2%. Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι η οικο-
νοµική µας πολιτική όλα αυτά τα χρόνια επέτρεψε την αύξηση
των δαπανών σε µια σειρά από τοµείς που είχαν σοβαρές ελλεί-
ψεις. Για παράδειγµα, για την υγεία, στην περίοδο 2019-2025, οι
δαπάνες αυξάνονται 74,4% και για τα νοσοκοµεία 120,8%. 

Το αποτέλεσµα αυτής της αύξησης είναι ορατό και σε τοπικό
επίπεδο. Στην Πέλλα, δηλαδή, αυτήν την στιγµή υλοποιούνται σε
επίπεδο υποδοµών ανακαινίσεις και ενεργειακές αναβαθµίσεις
όλων των κέντρων υγείας, της Αριδαίας, της Σκύδρας, της Κρύας
Βρύσης, της Άρνισσας αλλά και των νοσοκοµειακών µονάδων της
Έδεσσας και των Γιαννιτσών, τα έργα επέκτασης της ΜΕΘ Γιαν-
νιτσών, η ανακαίνιση των χειρουργείων στην Έδεσσα και στα
Γιαννιτσά, καθώς και η ενεργειακή αναβάθµιση και στις δύο νο-
σοκοµειακές µονάδες. Πριν από δύο εβδοµάδες, µάλιστα, έγιναν
και τα εγκαίνια της ανακαινισµένη βάσης του τοµέα του ΕΚΑΒ
της Έδεσσας. 

Παράλληλα, η ένταξη της Πέλλας στις άγονες περιοχές τύπου
Α’ θα βοηθήσει σηµαντικά στην προσέλκυση ιατρικού προσωπι-
κού, αλλά και θα δώσει κίνητρα στους ήδη υπηρετούντες να πα-
ραµείνουν. 

Και εδώ έρχεται, λοιπόν, η σύγκριση. Πέρυσι, στην τοποθέτησή
µου επί του προϋπολογισµού, είχα αναφερθεί στο ζήτηµα της έλ-
λειψης γιατρών και ότι αυτό το ζήτηµα θα πρέπει να επιλυθεί.
Μπορεί ακόµη, βέβαια, να µην έχει δοθεί µόνιµη και οριστική
λύση στο πρόβληµα, όµως µπορούµε να πούµε µε σιγουριά
πλέον ότι µόλις έναν χρόνο µετά έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα
και πολύ σύντοµα πιστεύω -και αυτό φαίνεται από τις προκηρύ-
ξεις που τρέχουν και από τις συµµετοχές, οι οποίες υπάρχουν-
πως θα έχουµε πολύ θετικά αποτελέσµατα. 

Πέρα, όµως, από τον τοµέα της υγείας, θεωρώ πως από την
στιγµή που έχουµε καταφέρει να σταθεροποιήσουµε την οικονο-
µία µας είναι σηµαντικό να στραφούµε περισσότερο προς την
ανάπτυξη της επαρχίας συνολικά, να δώσουµε κίνητρα στους αν-
θρώπους της να επιστρέψουν και να τη συγκρατήσουν από την
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ερήµωση και την απαξίωση. Κάθε επένδυση που γίνεται σε µια
επαρχιακή πόλη µπορεί να δηµιουργήσει ένα νέο κέντρο, το
οποίο θα φέρει και πάλι ζωή και ελπίδα στους ανθρώπους που
ζουν εκεί. 

Αναφέροµαι και πάλι στην Πέλλα, γιατί, πέρα από τόπος κατα-
γωγής µου, θεωρώ ότι είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα
επαρχίας που έχει πραγµατικά εφόδια ανάπτυξης. Ο οδικός άξο-
νας Θεσσαλονίκης-Γιαννιτσών-Έδεσσας, που ναι µεν έχει δρο-
µολογηθεί και έχει περάσει στη β’ φάση του ανταγωνιστικού
διαλόγου, είναι ένα έργο που πραγµατικά πρέπει να επισπευσθεί,
γιατί θα δώσει σηµαντική ανάσα τόσο στους κατοίκους και επαγ-
γελµατίες της περιοχής, όσο πραγµατικά και στην περαιτέρω
τουριστική ανάπτυξη. 

Το ίδιο ισχύει και για το Φράγµα του Αλµωπαίου, που θα δώσει
πνοή στους παραγωγούς και τους επαγγελµατίες. 

Αντίστοιχα, το δικαστικό µέγαρο της Έδεσσας είναι ένα πο-
λυαναµενόµενο έργο, το οποίο έχει δροµολογηθεί µε τη διαδικα-
σία ΣΔΙΤ, καθώς και η κατασκευή του δικαστικού µεγάρου στα
Γιαννιτσά, που υπάρχει δέσµευση της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και αναµένεται η εξεύρεση της χρηµα-
τοδότησης. 

Οι υποδοµές και η αναβάθµιση ενισχύουν πραγµατικά την ποι-
ότητα της ζωής των κατοίκων και δίνουν κίνητρα στους νέους µας
να παραµένουν ή ακόµα και να επιστρέφουν στις πόλεις τους.
Για παράδειγµα, θα έλεγα το Χιονοδροµικό Κέντρο Βόρας, που
τελευταία έγινε και µία συζήτηση όσον αφορά στη λειτουργία
του, που επιλύεται και από τις 20 του µηνός θα ξεκινήσει, αποτε-
λεί ένα κόσµηµα για την περιοχή µας και έναν ισχυρό πόλο έλξης.
Χρειάζεται, όµως, και αναβάθµιση και εκσυγχρονισµό και εκεί θα
πρέπει να βρεθούν περισσότερα κονδύλια από το πρόγραµµα
του Ταµείου Ανάκαµψης, που έχει προταθεί µελέτη, για να µπο-
ρέσει και αυτό να τύχει της έγκρισης. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα Λουτρά του Πόζαρ, που έχουµε την
ευκαιρία µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης να τα αναπτύξουµε. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω και την ανάγκη αναβάθµι-
σης του αγροτικού τοµέα. Οι προκλήσεις του κλάδου πλέον είναι
πάρα πολλές. Και είναι πάρα πολλές ειδικά µε την αλλαγή του
κλίµατος, που αποτελεί πλέον µείζον ζήτηµα και µεγάλο πρό-
βληµα για τους παραγωγούς. Προκλήσεις, όπως και οι ολοένα
συχνότερες, έντονες, ακραίες και άκαιρες βροχοπτώσεις ή οι ιώ-
σεις που ταλανίζουν τελευταία πολλές καλλιέργειες -και έχουµε
τέτοιο φαινόµενο στην περιοχή µου-, ενδεχοµένως και αυτές να
οφείλονται στο πλαίσιο της αλλαγής του κλίµατος. Πραγµατικά,
απαιτείται µια νέα και αποτελεσµατική στρατηγική. 

Πρέπει να δούµε ξανά ολιστικά, θα έλεγα, την αγροτική πολι-
τική, γιατί η αγροτική οικονοµία στηρίζει και µπορεί να στηρίξει
ουσιαστικά και δυναµικά την τοπική και εθνική οικονοµία. 

Κυρία Πρόεδρε, η δηµοσιονοµική σύνεση που προβλέπει ο
προϋπολογισµός του 2025 αλλά και η ταυτόχρονη µεταρρυθµι-
στική πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση αποβλέπουν στη δη-
µιουργία µιας θωρακισµένη και σταθερής οικονοµικής πραγ-
µατικότητας για όλους τους Έλληνες πολίτες. Πολλά ακόµα χρει-
άζονται να γίνουν, αλλά όταν οι βάσεις είναι σταθερές, το οικο-
δόµηµα µπορεί να αντέξει. Προς αυτήν την κατεύθυνση θεωρώ
ότι κινείται και αυτός ο προϋπολογισµός, τον οποίο και υπερψη-
φίζουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά θα κάνω µία γενική ανα-

φορά για την οικονοµική κατάσταση της χώρας και στη συνέχεια
θα αναφερθώ στον τοµέα της Δικαιοσύνης, έτσι όπως αποτυπώ-
νεται στον προϋπολογισµό.

Στον προϋπολογισµό του 2025 αποτυπώνεται η νεοφιλελεύ-
θερη προσέγγιση, που διαπερνά το σύνολο των πολιτικών της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, µε προτεραιότητα την εµπέ-
δωση της καρτελοποίησης της οικονοµίας της αγοράς -τράπεζες,
ενέργεια, αλυσίδες τροφίµων-, τις ιδιωτικοποιήσεις, τις φορολο-

γικές ελαφρύνσεις για τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους
και την υποβάθµιση του κοινωνικού κράτους.

Εκτός στόχων βρίσκονται η οικονοµική ανάπτυξη για την κοι-
νωνική πλειοψηφία και η εξακτίνωσή της στην περιφέρεια, η κοι-
νωνική συνοχή και η βιώσιµη διαχείριση των δηµοσίων πόρων.
Έτσι, ενισχύονται οι κοινωνικές και περιφερειακές ανισότητες. 

Ενδεικτική είναι η υποχρηµατοδότηση, οι περικοπές των δηµο-
σίων πολιτικών για την υγεία, για την εκπαίδευση, για την πρό-
νοια,. Ας σηµειωθεί -και το υπογραµµίζω- ότι ακόµη και σήµερα
οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί καλούνται να καλύψουν τα κενά
που υπάρχουν στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Μεγάλη πληγή αυτή.
Όµως τα κενά εξακολουθούν να υπάρχουν και σήµερα µήνα Δε-
κέµβριο και µάλιστα σε ειδικότητες καθηγητών, όπως τα Μαθη-
µατικά και η Οικονοµία. Ενδεικτικά Λύκειο Τροπαίων της αποµο-
νωµένης Γορτυνίας Αρκαδίας, παραδείγµατος χάριν, ακόµη και
σήµερα υπάρχουν κενά. 

Δεδοµένης της αύξησης των τιµών στα τρόφιµα, στα είδη πρώ-
της ανάγκης και στην ενέργεια, οι µισθοί και οι συντάξεις δεν
µπορούν να καλύψουν στοιχειώδεις ανάγκες των λαϊκών νοικο-
κυριών. Παρότι το ΑΕΠ έχει σηµειώσει αύξηση, για την οποία η
Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, επαίρεται, η αγοραστική δύναµη
και το διαθέσιµο εισόδηµα των Ελλήνων αποκαλύπτουν ότι η µε-
γέθυνση του ΑΕΠ από µόνη της δεν λέει τίποτα. Την ώρα που το
ΑΕΠ τρέχει, οι µισθοί ακολουθούν µπουσουλώντας. Με το πρό-
σφατο νοµοσχέδιο που ψηφίσατε, και έγινε νόµος, δεν επαναφέ-
ρετε τη συλλογική αυτονοµία, η οποία είναι βασικό στοιχείο του
συλλογικού εργατικού δικαίου. Οι συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων θα µπορούσε να οδη-
γήσει σε αύξηση των µισθών. Στον αντίποδα τα κέρδη των µεγά-
λων επιχειρηµατικών οµίλων, των εισηγµένων εταιρειών έχουν
εκτοξευθεί. 

Συνεπώς, µε την πολιτική σας και µε την ενίσχυση των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων δεν προωθείται η πραγµατική οικονοµική
ανάπτυξη ούτε δηµιουργούνται ποιοτικές και σταθερές θέσεις
εργασίας, αλλά επισφαλείς, µερικής απασχόλησης, εκ περιτρο-
πής. Η εξάρτηση της ελληνικής οικονοµίας από τους µεγάλους
και ισχυρούς παίκτες είναι ακόµη µεγαλύτερη. Η µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα βρίσκεται στο στόχαστρο -σχέδιο Πισσαρίδη-
και βέβαια εκτός του κυβερνητικού ενδιαφέροντος, εκτός της
τραπεζικής χρηµατοδότησης και εκτός των προγραµµάτων του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Σε αυτό το πλαίσιο κινείται και η φορολογική πολιτική. Πρόκει-
ται για έναν φορο-προϋπολογισµό, αφού τα έσοδα εξαρτώνται
σε υπερβολικό βαθµό από τους φόρους και βέβαια τους έµµε-
σους φόρους που επιβαρύνουν τα λαϊκά και µεσαία στρώµατα,
σε αντίθεση µε τους άµεσους φόρους που συνδέονται µε τη φο-
ροδοτική ικανότητα, αποτελούν µικρότερο ποσοστό των εσόδων
ενώ όλες οι πολιτικές ελαφρύνσεων της Κυβέρνησής σας απο-
σκοπούν στη µείωση της φορολόγησης των υψηλότερων εισοδη-
µάτων, ενισχύοντας τις ανισότητες. 

Εµείς έχουµε προτείνει µια άλλη φορολογική πολιτική, µε µεί-
ωση των έµµεσων φόρων και βέβαια αναλογικότητα στους άµε-
σους φόρους. 

Σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Είναι γεγονός ότι το κράτος δικαίου και η ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης στη χώρα µας έχουν τρωθεί από τότε που αναλάβατε,
κύριε Υπουργέ, τη διακυβέρνηση της χώρας. Η απροσχηµάτιστη
προσπάθεια συγκάλυψης των ευθυνών σας στα µεγάλα σκάν-
δαλα των υποκλοπών και του εγκλήµατος των Τεµπών, καθώς και
ο τρόπος που οι κρατικές αρχές χειρίστηκαν έως τώρα τις υπο-
θέσεις αυτές, αποδεικνύουν ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα υπο-
νόµευσης του κράτους δικαίου και λειτουργίας των θεσµών της
χώρας µας. 

Χαρακτηριστικό στοιχείο της κυβερνητικής επιχείρησης συσκό-
τισης των ευθυνών και στο σκάνδαλο των υποκλοπών και στο
έγκληµα των Τεµπών είναι ο τρόπος που αντιµετωπίζονται οι ανε-
ξάρτητες αρχές και συγκεκριµένα η Αρχή Διασφάλισης του
Απορρήτου των Επικοινωνιών, που είναι επιφορτισµένη µε το
έργο του ελέγχου και της προστασίας του απορρήτου των επι-
κοινωνιών, η υπονόµευση του έργου της από πλευράς σας, η
απαξίωση του ρόλου της, αλλά και του ίδιου του προέδρου της
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και µάλιστα µε µία βεβιασµένη επιχείρηση αλλαγής της σύνθεσης
της λίγο πριν ελεγχθεί η ΕΥΠ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η δικαιοσύνη από πλευράς χρόνου απονοµής της πάσχει και
αυτή στη χώρα µας. Αυτό αποτυπώνεται στους χρόνους έκδοσης
αποφάσεων, που είναι από τους µεγαλύτερους στην Ευρώπη,
ενώ πλήθος καταδικαστικών αποφάσεων από το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου έχουν εκδοθεί εις βάρος
µας γι’ αυτόν τον λόγο. Χρειάζεται ψηφιακός εκσυγχρονισµός
στη δικαιοσύνη για να υπάρχει ταχύτερη απονοµή. Οι πόροι είναι
µειωµένοι σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια και θα έλεγα ότι
ο ψηφιακός εκσυγχρονισµός που είχε αρχίσει επί της διακυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ αυτήν την στιγµή δεν προχωρεί και δεν µπορεί
να ολοκληρωθεί. 

Η απονοµή της δικαιοσύνης δεν είναι µόνο θέµα ψηφιακού εκ-
συγχρονισµού, είναι και θέµα προσωπικού, είναι θέµα δικαστικών
λειτουργών, εισαγγελικών λειτουργών και δικαστικών υπαλλή-
λων. Και ξέρουµε και βλέπουµε ότι αυτήν την στιγµή υπάρχουν
πολύ µεγάλα κενά, στα δικαστήρια και βέβαια µε τον νέο δικα-
στικό χάρτη, που έγινε µάλιστα καθ’ υπόδειξη της Παγκόσµιας
Τράπεζας, δεν δίδονται λύσεις, αλλά τουναντίον η απονοµή της
δικαιοσύνης θα επιβραδυνθεί και άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο
τελευταίες παρατηρήσεις.

Ο προϋπολογισµός κινείται στις ράγες της γνωστής νεοφιλε-
λεύθερης πολιτικής που ακολουθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Ενισχύονται οι κοινωνικές και οι περιφερειακές
ανισότητες. Η ελληνική περιφέρεια βρίσκεται «στην απ’ έξω» των
πολιτικών της Κυβέρνησης. Η ελληνική ύπαιθρος ερηµώνει και
µε την απαξίωση της πρωτογενούς παραγωγής, όπως αναπτύ-
χθηκε από τον τοµεάρχη-εισηγητή µας στη διάρκεια της σηµερι-
νής συζήτησης, αλλά και µε την αποµάκρυνση κοινωφελών δο-
µών και υπηρεσιών από τις περιοχές που είναι προβληµατικές,
αποµακρυσµένες από τα κέντρα, µε αποτέλεσµα οι κάτοικοι της
υπαίθρου να µην εξυπηρετούνται και να ταλαιπωρούνται συνε-
χώς. 

Συνεπώς, στον προϋπολογισµό αποτυπώνεται το παραγωγικό
υπόδειγµα που είναι το ίδιο µε αυτό µέσω του οποίου εσείς οδη-
γήσατε τη χώρα στη χρεοκοπία. Χρειάζεται ένα άλλο παραγωγικό
µοντέλο, ένα άλλο παραγωγικό υπόδειγµα, που να στηρίζεται στα
συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας, στην εργασία στη µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα και βέβαια στην εργασία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Χριστόδουλος Στεφανάδης Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει

αµφιβολία ότι η συζήτηση και η κύρωση του παρόντος προϋπο-
λογισµού αποτελεί µία από τις κορυφαίες, αν όχι την κορυφαία
διαδικασία του νοµοθετικού Σώµατος. 

Δύο είναι οι πυλώνες που χαρακτηρίζουν αυτόν τον προϋπο-
λογισµό. Ο πρώτος είναι η δηµοσιονοµική σταθερότητα και η
υπευθυνότητα και ο δεύτερος η οικονοµική ανάπτυξη. Χρυσή
τοµή µεταξύ των δύο, πιστεύω, επιτυγχάνεται µε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό. Έχουµε ανάγκη από πολιτικές που ενισχύουν το ει-
σόδηµα και βοηθούν τους Έλληνες πολίτες, γιατί αντικειµενικά
το κόστος ζωής, η ακρίβεια, αποτελεί ένα πανθοµολογούµενο
πρόβληµα αυτή την εποχή, για διάφορους λόγους. 

Βρισκόµαστε στην αρχή µιας καθοριστικής χρονιάς, καθώς
κλείνει πολύ δυναµικά το 2024 µε εξαιρετικά, κατά την άποψή
µου, αποτελέσµατα για τη χώρα µας. Αυτό είναι αποτέλεσµα
τόσο της µεθοδικής, συστηµατικής και εστιασµένης αναπτυξια-
κής πολιτικής της Κυβέρνησης της χώρας µας, όσο και της ερ-
γασίας και της υποµονής θα έλεγα του ελληνικού λαού. 

Αξίζει να αναφερθεί ότι η χώρα µας σηµειώνει το τέταρτο υψη-

λότερο πρωτογενές πλεόνασµα σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή
Ένωση, ενώ παράλληλα η ανάπτυξη της οικονοµίας παραµένει
υψηλότερη από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Το συνολικό δη-
µοσιονοµικό έλλειµµα µειώνεται σηµαντικά και ανέρχεται στο
0,7% του ΑΕΠ στην εκπνοή του έτους, τώρα και είναι χαµηλότερο
από ότι είχε προβλεφθεί στον προϋπολογισµό της προηγούµενης
χρονιάς. Σηµειωτέον ότι καταγράφεται για τη χώρα µας η µεγα-
λύτερη µείωση του δηµοσίου χρέους σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση και είναι δεύτερη µεγαλύτερη παγκόσµια. 

Μίλησα στην αρχή για έναν προϋπολογισµό µε έντονα κοινω-
νικά χαρακτηριστικά. Εδώ, ενώ οι φόροι µειώνονται και θα συνε-
χίσουν να µειώνονται, τα έσοδα αυξάνονται χάρη στην πάταξη
της φοροδιαφυγής, ένας όρος που τον ακούµε δεκαετίες. Η συ-
ζήτηση στην Ελλάδα, που γίνεται πολλές δεκαετίες, περιστρέφε-
ται γύρω από την φοροδιαφυγή. Αλλά τι επέτυχε αυτή η Κυ-
βέρνηση; Πράγµατι επέτυχε µείωση της φοροδιαφυγής µε θετικά
βέβαια αποτελέσµατα. Ειδικότερα του 2024 το κράτος εισέπραξε
επιπλέον 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ από φόρους, κάτι στο οποίο
µαζί µε τα άλλα συνέβαλαν και παρεµβάσεις όπως η διασύνδεση
των ταµειακών µηχανών µε το κέντρο, η εφαρµογή του Mydata
και η επέκταση των ηλεκτρονικών συναλλαγών των πολιτών. 

Παράλληλα, ένα ακόµα µεγάλο ζήτηµα είναι η ανεργία. Είµα-
στε απόλυτα ικανοποιηµένοι γιατί η ανεργία στην Ελλάδα παρου-
σιάζει τη µεγαλύτερη µείωση σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ
οι πραγµατικές αµοιβές και τα εισοδήµατα αυξάνονται µε γρήγο-
ρους µε ταχείς ρυθµούς. Χαρακτηριστικά δηµιουργήθηκαν, όπως
είπε εµφατικά ο Υπουργός κ. Μαρινάκης, µισό εκατοµµύριο νέες
θέσεις εργασίας. Και βέβαια αυτές οι θέσεις δηµιουργήθηκαν όχι
τελείως τυχαία, αλλά γιατί το περιβάλλον ευνόησε να δηµιουρ-
γηθούν αυτές οι θέσεις. Επίσης ο κατώτατος βασικός µισθός δια-
µορφώθηκε στα 830 ευρώ. Επιπλέον, από το 2019 µέχρι το 2025
έχουν αυξηθεί κατά 23% οι δαπάνες για τις συντάξεις. 

Το ποσοστό του πληθυσµού σε κίνδυνο φτώχειας και κοινωνι-
κού αποκλεισµού µειώθηκε και αναµένεται να µειωθεί περαιτέρω.
Ενώ, επίσης, έχουµε σταδιακή αποκλιµάκωση µε αντικειµενικούς
δείκτες του πληθωρισµού. 

Τι αναµένεται, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2025;
Αρχικά νέες δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις της τάξεως του 1,12
δισ. ευρώ, αύξηση των δαπανών των συντάξεων κατά 0,96 δισ.
ευρώ και παράλληλα αύξηση των δαπανών Υπουργείων και φο-
ρέων. 

Παράλληλα αναµένεται η παραλαβή υλικού εξοπλιστικών συ-
στηµάτων, που είναι πολύ σηµαντικό. Στον τοµέα της άµυνας η
χώρα µας µε θυσίες του ελληνικού λαού εξοπλίζεται ταχέως και
αποτελεσµατικά, ταχέως µε την παραλαβή νεοτάτου τύπου
πλοίων -στις φρεγάτες αναφέροµαι- και αεροσκαφών και αποτε-
λεσµατικά µε τις δυνατότητες που παρέχονται για την αποτρε-
πτική άµυνα της χώρας σε αυτή την ταραγµένη εποχή που ζούµε
και µε έναν όχι συνεργάσιµο και όχι καλό γείτονα. Αυτό αφορά
ιδιαίτερα τα νησιά του Αιγαίου και βέβαια την ακριτική Σάµο, που
έχω την τιµή να εκπροσωπώ. 

Η εθνική άµυνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάντα στο
επίκεντρο της κυβερνητικής πολιτικής. Από το 2019 οι δαπάνες
χαρακτηριστικά για την άµυνα έχουν αυξηθεί κατά 73,4%. 

Βάση δίνεται στην επιχειρηµατικότητα και την καινοτοµία. Το
2025 στόχος είναι να γίνουν επενδύσεις στην Ελλάδα και να βοη-
θηθούν νέοι γονείς, οπότε σε αυτό το πεδίο δίδονται ακόµα πε-
ρισσότερα κίνητρα για καινοτοµία και συγχωνεύσεις, καταργείται
ο φόρος επιτηδεύµατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
ισχύει η φοροαπαλλαγή οικειοθελών παροχών επιχειρήσεων
υπέρ νέων γονέων και κατά 1% µειώνονται οι ασφαλιστικές ει-
σφορές από την 1η Ιανουαρίου του 2025. Παράλληλα ο ΕΝΦΙΑ
µειώνεται κατά 20% για κατοικίες που ασφαλίζονται για φυσικές
καταστροφές, οι οποίες είναι παρούσες, δυστυχώς, στην εποχή
µας. 

Μια σηµαντική αλλαγή έρχεται στον χώρο της υγείας. Επι-
πλέον θα εφαρµοστεί αυτοτελής φορολόγηση των εφηµεριών
των γιατρών του ΕΣΥ, κάτι το οποίο ήταν ένα αίτηµα διαχρονικό
και θα βοηθήσει στην καλύτερη λειτουργία του συστήµατος
υγείας. 

Η υγεία, κυρίες και κύριοι, πάντα είναι στο επίκεντρο της Κυ-
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βέρνησης και της κοινωνίας. Από το 2019 ως το 2025 η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει
αυξήσει κατά 74,4% τις δαπάνες για την υγεία και κατά 120,8%
τις δαπάνες για υποδοµές στα νοσοκοµεία. 

Το ίδιο ισχύει για την παιδεία, µε αύξηση των δαπανών για το
διάστηµα αυτό κατά 73%. 

Τα αποτελέσµατα της κλιµατικής κρίσης η οποία πλήττει τη
χώρα µας, δυστυχώς, όπως όλο τον πλανήτη, είναι παρόντα. Στον
τοµέα αυτό αυξάνονται κατά 474 εκατοµµύρια ευρώ οι δαπάνες
και οι δράσεις για την πράσινη ανάπτυξη και τις συναφείς άλλες
δράσεις. 

Στον τοµέα των επενδύσεων η χώρα παρουσιάζει τη µεγαλύ-
τερη αύξηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά 74% την τελευταία
πενταετία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια εποχή, σε µια πε-
ρίοδο και περιοχή πολύ ταραγµένη που συντελούνται κοσµοϊστο-
ρικά ανατρεπτικά γεγονότα. Σε αυτήn την περιοχή η χώρα µας
είναι ένας χώρος οικονοµικής σταθερότητας και πολιτικής συνο-
χής κι αυτό πρέπει να το διατηρήσουµε. 

Είπε ο Υπουργός κ. Μαρινάκης ότι σε παλαιότερες εποχές διε-
ρωτάτο µε αγωνία πώς θα µας χωρέσει αυτή η χώρα ή ποια χώρα
θα µας χωρέσει. Πράγµατι τότε είχε δίκιο. Αλλά σήµερα αυτή η
χώρα που έρχεται από µακριά, πηγαίνει πολύ µακριά, µας χωράει
όλους και πολύ περισσότερους. 

Στηρίζω οπωσδήποτε τον προϋπολογισµό και παρακαλώ να
τον υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Παναγιωτόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενέσκηψε το µεταναστευ-
τικό πρόβληµα στη χώρα, µε τον δραµατικό τρόπο που ενέσκηψε
κατά τη διετία 2015-2017, οι συνθήκες ήταν εντελώς διαφορετι-
κές και δεν ήταν µόνο εντελώς διαφορετικό το διεθνές περιβάλ-
λον που ήταν πολύ πιο σταθερό τότε. Υπήρχε ανυπαρξία
κρατικής οργάνωσης. Υπήρχε ανάγκη δηµιουργίας δοµών υπο-
δοχής, καταγραφής και επεξεργασίας αιτηµάτων ασύλου σε µε-
γάλους αριθµούς βέβαια εκείνες τις µέρες, από το σηµείο µηδέν
σχεδόν. 

Υπήρχε τεράστια εµπροσθοβαρής ευρωπαϊκή βοήθεια σε κον-
δύλια για την επείγουσα αντιµετώπιση µιας έκτακτης κατάστα-
σης. Θυµίζω ότι την περίοδο 2014-2020 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
διέθεσε στην Ελλάδα κονδύλια ύψους 3,4 δισ. ευρώ. Υπήρχε η
πρωτοβουλία κινήσεων περισσότερο σε διεθνείς οργανισµούς,
όπως ο ΔΟΜ, ή σε φορείς της κοινωνίας των πολιτών, δηλαδή µη
κυβερνητικές οργανώσεις, παρά στο κράτος, µέχρι σηµείου
υπερβολής σε κάποιες περιπτώσεις. 

Υπήρχε µια συγκεκριµένη κυβερνητική πολιτική -θα έλεγα-
ανοιχτών συνόρων, δηλαδή, µιας χώρας εισόδου στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µε όρους τράνζιτ και βέβαια µε προορισµό µια Ευ-
ρώπη που είχε και αυτή διαφορετική πολιτική συνολικά πάνω στο
µεταναστευτικό, ιδίως κάποιες µεγάλες χώρες της Ευρώπης,
όπως η Γερµανία. Υπήρχε µία ανησυχία στην κοινωνία, ένα αί-
σθηµα ανασφάλειας, ιδίως στα νησιά. Τα ζήσαµε όλα αυτά. 

Στα χρόνια που ακολούθησαν και ιδίως κατά την τελευταία πε-
νταετία, η Ελλάδα οργανώθηκε καλύτερα για να αντιµετωπίσει
το πρόβληµα, ιδίως µετά την κρίση της εργαλειοποίησης του µε-
ταναστευτικού από τη γείτονα, κατά τον Μάρτιο του 2020 και την
επιτυχή -εκ του αποτελέσµατος- αντιµετώπισή της από την Ελ-
λάδα.

Λήφθηκαν µέτρα θωράκισης των συνόρων, ιδίως στα χερσαία
σύνορα, όπου και αποδίδουν. Τα θαλάσσια σύνορα είναι µια πολύ
δύσκολη υπόθεση. 

Δοµήθηκε ένα ολοκληρωµένο σύστηµα υποδοχής, καταγρα-
φής και ταυτοποίησης, αλλά και επεξεργασίας αιτηµάτων ασύλου
µε τρόπο αποτελεσµατικό. 

Δηµιουργήθηκαν µηχανισµοί προστασίας των ευάλωτων, όπως
ας πούµε τα ασυνόδευτα ανήλικα. Κάνω ιδιαίτερη µνεία στον
Εθνικό Μηχανισµό Επείγουσας Ανταπόκρισης, που πήρε και τα

εύσηµα από διεθνείς οργανισµούς ως διεθνής καλή πρακτική. 
Η συνεργασία µεταξύ κράτους και φορέων κοινωνίας των πο-

λιτών, δηλαδή ΜΚΟ, έγινε, θα έλεγα, αρκετά αποδοτική. Η δια-
χείριση του προβλήµατος πέρασε στα χέρια του κράτους µε τη
δόµηση ενός αυστηρού, αλλά δίκαιου συστήµατος και όλα αυτά
µε µικρότερη, σε σύγκριση µε την πρώτη περίοδο, ευρωπαϊκή
χρηµατοδότηση. Κατά την περίοδο 2021-2027 που διανύουµε τα
ευρωπαϊκά κονδύλια για τη διαχείριση του µεταναστευτικού
ανέρχονται στα 1,6 δισεκατοµµύρια σε σύγκριση µε τα 3,4 της
περιόδου 2014-2020. 

Το µεταναστευτικό έπαψε να αποτελεί πρωτεύουσα αιτία ανη-
συχίας στην κοινωνία. Η κατάσταση περιήλθε υπό έλεγχο, ιδίως
µετά τη διετία του Covid, 2020-2022, όπου όπως καταλαβαίνετε
οι ροές περίπου µηδενίστηκαν. 

Σήµερα όµως µια σειρά από σύνθετους και αλληλεπιδρώντες
παράγοντες προκαλούν µια νέα έξαρση του µεταναστευτικού, µε
νέα στοιχεία αυτής της έξαρσης τον µόνιµο πλέον χαρακτήρα -
ήρθε για να µείνει το πρόβληµα, και όχι µόνο στην Ελλάδα- τον
έντονα πολιτικό αντίκτυπο, ιδίως στις δυτικές κοινωνίες των
χωρών υποδοχής, και την έµφαση στην ασφάλεια των συνόρων,
την εκτεταµένη γεωπολιτική αναταραχή στην ευρύτερη γειτονιά
µας -µαίνονται τρεις πόλεµοι αυτήν την στιγµή, σε διάφορα στά-
δια ο καθένας, µε πιο πρόσφατη την ανάφλεξη στη Συρία- και βέ-
βαια την κλιµατική κρίση, που ωθεί πολλούς σε πολλές χώρες να
εγκαταλείψουν τις εστίες τους για να επιβιώσουν, απλά και µόνο
για να επιβιώσουν. 

Όλα αυτά οδηγούν σε σηµαντική αύξηση των µεταναστευτικών
και προσφυγικών ροών ήδη από το τέλος του 2023. Στη χώρα
µας οι ροές για το 2024 είναι αυξηµένες κατά 30% µε 35% περί-
που σε σχέση µε το 2023. Θα έλεγα ότι υπό τις συνθήκες αυτές
το σύστηµα αντέχει, αν και υπό πίεση. Η χωρητικότητα στις
δοµές σε όλη την επικράτεια είναι στο 67% περίπου, αλλά σε κά-
ποια νησιά είναι στο 100%. Και βέβαια εδώ µπορώ να πω ότι τις
επόµενες µέρες θα µετακινηθεί ικανός αριθµός, περί τα δύο χι-
λιάδες άτοµα, από τις δοµές των νησιών προς την ενδοχώρα,
προκειµένου να ανακουφιστεί εκεί το σύστηµα. 

Η πίεση υφίσταται περισσότερο από τον ανατολικό διάδροµο,
από την Τουρκία δηλαδή, και ιδίως στα νησιά του Νοτιοανατολι-
κού Αιγαίου, αλλά πλέον υφίσταται -εκεί που µέχρι πρότινος θα
έλεγα ότι ήταν πολύ µικρότερος- και στον διάδροµο από τις
ακτές της Βόρειας Αφρικής, από τις λιβυκές ακτές, µέσω Κρήτης
στην ενδοχώρα. 

Αν και η διαχείριση του µεταναστευτικού για την Ελλάδα και
την Ευρώπη γίνεται µε όρους ασφαλώς καθηµερινής διαχείρισης
κρίσης των παράνοµων ή παράτυπων µεταναστευτικών ροών, εν
τούτοις ο στρατηγικός στόχος του Υπουργείου και της Κυβέρνη-
σης παραµένει αφενός ο έλεγχος της παράτυπης µετανάστευσης
και αφετέρου η οργάνωση της νόµιµης µετανάστευσης. Η σχε-
τική νοµοθετική πρωτοβουλία θα τεθεί υπό την κρίση της Κυβέρ-
νησης στις µέρες που έρχονται και στο πρώτο τρίµηνο του 2025
εκτιµώ ότι θα έρθει προς νοµοθέτηση στη Βουλή.

Μέσα σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο, µε προοπτική µάλλον επι-
δείνωσης, άρα και αυξηµένων αναγκών υποστήριξης και χρηµα-
τοδότησης του προβλήµατος, η οικονοµική διαχείριση αποτελεί
και αποκτά ιδιαίτερη σηµασία. 

Στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Μετανάστευσης του
2025 προβλέπονται πιστώσεις για την εκτέλεση της αποστολής
του, κυρίως για τον σχεδιασµό και την εφαρµογή της εθνικής πο-
λιτικής για τη µετανάστευση, αφενός µεν µε τη νόµιµη είσοδο,
διαµονή και κοινωνική ένταξη πολιτών τρίτων χωρών στην ελλη-
νική επικράτεια, αφετέρου δε µε την ταυτοποίηση και υποδοχή
πολιτών τρίτων χωρών που εισέρχονται στη χώρα χωρίς νόµιµες
διατυπώσεις, παράνοµα δηλαδή. 

Επίσης προβλέπεται ο σχεδιασµός και η υλοποίηση εθνικής
πολιτικής για τη χορήγηση ασύλου ή άλλων µορφών διεθνούς
προστασίας. Μεταξύ άλλων προβλέπεται η λειτουργία της αρχής
προσφυγών, ο συντονισµός και η αποτελεσµατική δράση των
υπηρεσιών υποδοχής και ταυτοποίησης, καθώς και ο προσδιορι-
σµός των αναγκών ίδρυσης και επέκτασης κέντρων υποδοχής και
δοµών φιλοξενίας, ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και η εποπτεία της
εθνικής στρατηγικής για την προστασία των ασυνόδευτων και
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των χωρισµένων από την οικογένειά τους ανηλίκων, η πιστοποί-
ηση και ο έλεγχος νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα και µη κυβερνητικών οργανώσεων, κα-
θώς και η στήριξη των τοπικών κοινωνιών που επιβαρύνονται από
τη λειτουργία µονάδων φιλοξενίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Εκεί υπάρχει το Ταµείο Αλληλεγγύης, που προικοδοτείται ετη-
σίως µε 25 εκατοµµύρια ευρώ. Μέσα στο 2024 χρηµατοδότησε
έργα πάνω από 12 εκατοµµύρια ευρώ. Συνολικά από το 2020,
οπότε και ιδρύθηκε, χρηµατοδοτήθηκαν εκατόν ογδόντα έξι
έργα, ή προµήθειες, ή υποδοµές, ή µελέτες, συνολικού προϋπο-
λογισµού πάνω από 80 εκατοµµύρια ευρώ. Εδώ, λοιπόν, µε αντα-
ποδοτικούς όρους το Ταµείο αυτό στηρίζει περιοχές και τοπικές
κοινωνίες που υφίστανται στην επικράτειά τους τη λειτουργία
δοµών. 

Οι πιστώσεις για δηµόσιες επενδύσεις για το έτος 2025 ανέρ-
χονται σε 334 εκατοµµύρια ευρώ, 305 εκατοµµύρια από το συγ-
χρηµατοδοτούµενο σκέλος, δηλαδή τα ευρωπαϊκά κονδύλια, και
29 εκατοµµύρια από το εθνικό σκέλος, αυξηµένες κατά τι σε
σχέση µε το 2024, ενώ ποσό ύψους 28 εκατοµµυρίων ευρώ θα
διατεθεί για τη χρηµατοδότηση επιµέρους δράσεων του Υπουρ-
γείου από το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης. 

Ο τακτικός προϋπολογισµός ανέρχεται στο ποσό των 141,8
εκατοµµυρίων. Αυτό το ποσό καλύπτει τις πάγιες και λειτουργι-
κές ανάγκες της λειτουργίας του συστήµατος σε όλη την επικρά-
τεια. 

Το Υπουργείο Μετανάστευσης είναι από τα κορυφαία Υπουρ-
γεία σε ποσοστό απορροφητικότητας, πάνω από 90% του ορίου
πιστώσεων στο χρηµατοδοτούµενο σκέλος. Εποµένως, τα λεφτά
που διατίθενται στο Υπουργείο απορροφώνται λόγω των ανα-
γκών. 

Παράλληλα, όµως καταβλήθηκε ιδιαίτερη προσπάθεια να
εξορθολογιστεί και η οικονοµική διαχείριση, µε έµφαση στην
αποπληρωµή εκκρεµοτήτων και υποχρεώσεων σε όλο το εύρος
του συστήµατος, δηλαδή προµηθευτές στο λεγόµενο «facility
management», ήτοι συντήρηση, καθαριότητα, φύλαξη και ασφά-
λεια, σίτιση, κατασκευαστικό, νοµική συνδροµή, ΜΚΟ και φορείς
κοινωνίας πολιτών. 

Από τον Ιούνιο του 2016 πληρώθηκαν από το Υπουργείο 160
εκατοµµύρια στις υποχρεώσεις αυτές. Εντός του Δεκεµβρίου
πληρώνονται 110 εκατοµµύρια, σε έναν αγώνα δρόµου πραγµα-
τικά, που κάνουν οι υπηρεσίες για να τακτοποιήσουν υποχρεώ-
σεις, µέσα βέβαια από µια αύξηση του ορίου των πιστώσεων σε
συνεννόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών κατά 100 περίπου εκα-
τοµµύρια.

Αυτές τις µέρες ολοκληρώνονται και οι αποπληρωµές των εκ-
κρεµοτήτων στη νοµική συνδροµή, στους δικηγόρους δηλαδή,
που έχουν παράσχει υπηρεσίες στο σύστηµα, ενώ οφειλές δώ-
δεκα και δεκατεσσάρων µηνών σε αναδόχους ανήκουν πλέον στο
παρελθόν. Οφειλές σε ΜΚΟ, ύψους 25 εκατοµµυρίων ευρώ,
έχουν πληρωθεί στο 100%. 

Έχει σηµασία για να δραστηριοποιηθούν αυτοί οι φορείς στο
πεδίο και να παρέχουν υπηρεσίες, ενώ το µεγάλο αγκάθι, αυτό
της διερµηνείας, διευθετήθηκε -αγκάθι, αλλά απαραίτητη η διερ-
µηνεία εντελώς για τη λειτουργία του συστήµατος- διευθετήθηκε,
λοιπόν, µε την υπογραφή χθες νέων εκτελεστικών συµβάσεων
για την υπηρεσία υποδοχής και ταυτοποίησης αφενός, για τη
Γραµµατεία Ευαλώτων αφετέρου. Ήδη οι διερµηνείς έχουν ανα-
λάβει δράση στο πεδίο. Ακολουθεί εντός ηµερών η τρίτη εκτελε-
στική για την υπηρεσία ασύλου, αλλά πλέον το σύστηµα
λειτουργεί κανονικά. Στόχος η κανονικοποίηση του συστήµατος
των πληρωµών εν όψει των νέων µεγάλων συµφωνιών πλαισίου
σε σίτιση και FM εντός του 2025. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025
είναι µια δύσκολη άσκηση ισορροπίας ανάµεσα στη δηµοσιονο-
µική υπευθυνότητα, την οικονοµική ανάπτυξη, τη θωράκιση της
χώρας και σε γεωπολιτικά επικίνδυνους καιρούς και τις κοινωνι-
κές ανάγκες, που αντιµετωπίζονται, στο µέτρο του δυνατού
πάντα, από την υπεραπόδοση της οικονοµίας. 

Δεν ζούµε ασφαλώς σε έναν οικονοµικό παράδεισο και οι συν-

θήκες, και στο µεταναστευτικό αλλά και αλλού, δεν γίνονται ευ-
κολότερες και δεν πρόκειται να γίνουν ευκολότερες στο µέλλον.
Όµως, µέσα σε αυτήν την πολυσύνθετη και πολυδιάστατη οικο-
νοµική και γεωπολιτική καταιγίδα, το καράβι πορεύεται µε πορεία
σταθερή και µε ικανό κυβερνήτη.

Υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας

ο κ. Στολτίδης και ακολουθεί ο κ. Φερχάτ.
Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λοιπόν κοιτάξτε πώς καταντήσατε τον λαό µας µε τους προ-

ϋπολογισµούς σας. Τα στοιχεία είναι από ΣΕΒ, ΕΛΙΑΜΕΠ, ΟΗΕ.
Το πλουσιότερο 10% στην Ελλάδα κατείχε το 2009 το 38% του

συνολικού πλούτου. Το 2015 κατείχε το 42% του συνολικού πλού-
του και σήµερα κατέχει το 55,1 του συνολικού πλούτου. Να τα
εκατοστήσετε. Αυτή την αθλιότητα εσείς την ονοµάζετε ανθρώ-
πινη κοινωνία; 

Στο ευαγγέλιό σας, την Ευρωπαϊκή Ένωση, το 10% του πλη-
θυσµού κατέχει το 67% του συνολικού πλούτου. Πολύ προχώ. Με
αυτό το πράγµα θέλετε να µας συγκλίνετε; Το παλεύετε καλά βέ-
βαια, είναι αλήθεια. Αλλά είστε πολύ πίσω γιατί εδώ υπάρχει δυ-
νατό Κοµµουνιστικό Κόµµα και ταξικό εργατικό κίνηµα και τέτοια
σύγκλιση θα κάνουµε τα πάντα να µην τη δείτε. 

Πάµε να δούµε πιο συγκεκριµένα. Στην Ελλάδα το 0,1 του πλη-
θυσµού κατέχει 224 δισεκατοµµύρια. Το 10% κατέχει 478 δισε-
κατοµµύρια. Εσείς τα µαζέψατε όλα εκεί µόνοι σας, µε τα
µνηµόνια, µε τα µαξιλάρια. Εκεί µέσα είναι οι κλεµµένες συντά-
ξεις ό,τι λείπει από τα ασφαλιστικά ταµεία, τα αιµατηρά φορολο-
γικά έσοδα, η καταλήστευση του µισθού και του εισοδήµατος των
εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων. Το αποτέλεσµα; Το
72,5 των Ελλήνων, κοντά 7 εκατοµµύρια, κατέχουν µόνο 2,64 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Εφτά εκατοµµύρια Έλληνες έχουν µε τα
επίσηµα στοιχεία έως 1.000 ευρώ καταθέσεις. Οι µισοί από αυ-
τούς είναι επίσηµα κάτω από το όριο της φτώχειας και οι άλλοι
µισοί µε το ένα πόδι µέσα. 

Ο νέος αδίστακτος προϋπολογισµός σας πάλι αφαιρεί και άλλα
από αυτούς και τα δίνει πάλι σε αυτούς το 1% που κολυµπάνε
στα δισεκατοµµύρια. Δεν φτάνει, δηλαδή, που όλα τα κοράκια
που ξαµολήσατε ρήµαξαν τον µισθό, το εισόδηµα, µε τα κόστη
σε ρεύµα, σε σούπερ µάρκετ κ.τλ., µε κέρδη ασύλληπτα -τράπε-
ζες 3,5 δισεκατοµµύρια σε εννέα µήνες, 1,3 µόνο η ΔΕΗ σε εννέα
µήνες, δισεκατοµµύρια οι σουπερµακατάδες, 21 δισεκατοµµύρια
οι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο τον τελευταίο χρόνο- εσείς οι
απίστευτοι ακόµα και τα έσοδα από το αυξηµένο ΦΠΑ λόγω της
ακρίβειας τα επιστρέφετε πάλι σε αυτούς. Τα 6 δισεκατοµµύρια
υπερέσοδα, 3 του προηγούµενου χρόνου και του επόµενου, φτά-
νουν για πενήντα χιλιάδες υγειονοµικούς που λείπουν, µε 20%
αύξηση µισθού και δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µε 1,3
δισεκατοµµύριο, σαράντα πέντε χιλιάδες δασκάλους που λείπουν
µε τις ίδιες αυξήσεις, µε µισό δισεκατοµµύριό. Όλα τα προϋπο-
λογισµένα αντιπληµµυρικά έργα σε όλη την Ελλάδα 2 δισεκατοµ-
µύρια. Τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό για τους
δηµόσιους υπαλλήλους όλους που είναι 2 δισεκατοµµύρια. Κι
εσείς χωρίς καµµία ντροπή τα δίνετε και αυτά πάλι στα παράσιτα.
Ιδού πώς. 

Συν 2 δισεκατοµµύρια παραπάνω για το χρέος, για να µπορείτε
να το αυξάνετε µε πιο φτηνά δάνεια για το κεφάλαιο. Συν 2 δισε-
κατοµµύρια για τους επιχειρηµατικούς οµίλους από 12,5 πέρυσι,
σε 14,5 φέτος. Αυτούς που έσκισαν από τα κέρδη, δηλαδή. Συν
2 δισεκατοµµύρια για το δολοφονικό ΝΑΤΟ από 5 σε 7 δισεκα-
τοµµύρια. Επειδή φυσικά δεν φαίνεται να σας βγαίνει το όργιο
µε τα φωτοβολταϊκά και τις ανεµογεννήτριες που έφαγαν από τον
λαό µας πάνω από 30 δισεκατοµµύρια και επειδή βλέπετε νέα κα-
πιταλιστική κρίση να κοντεύει ανοίγετε νέα πεδία κερδοφορίας
αυτή τη φορά µε περισσότερα όπλα που θα καταπιούν πολλές
δεκάδες δισεκατοµµύρια από τις τσέπες του λαού µας για να βά-
λουν οι εγχώριοι όµιλοι µαζί µε τους συµµάχους τους στο χέρι
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τον πλούτο άλλων λαών ισοπεδώνοντάς τους προσφέροντας και
τον λαό µας ως στόχο ισχυρών πυρηνικών δυνάµεων. Κουβέντα
για όλα αυτά. Από κανέναν. Κουβέντα για τα 87 δισεκατοµµύρια
που χρωστάνε οι πιο ισχυροί όµιλοι που και καλά δεν τα βρίσκετε.
Τα ψάχνετε αφού τα έχουν σε άλλα σηµεία από αυτά που φου-
ντάρουν. Κουβέντα για τα ατελείωτα δισεκατοµµύρια που οφεί-
λουν αυτοί που δεν δίνουν τίποτα, όπως εφοπλιστές και
τράπεζες. Το ίδιο κόλπο κάθε χρόνο. Κρατάτε 1 δισεκατοµµύριο,
το τραβάτε από εδώ το τραβάτε από κει και βγάζετε τα γνωστά
καλάθια καπαµά. Το ίδιο κόλπο ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ αλλά και οι
υπόλοιποι ψάχνετε µερικά εκατοµµύρια από κάποια υπερκέρδη
για να προτείνετε καλάθια καπαµά διαφορετική βερσιόν. 

Ξέρετε όλοι σας ότι γκρεµίζεστε στην εµπιστοσύνη του λαού.
Γι’ αυτό πριν έναν µήνα το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο σας τρά-
βηξε το αυτί. Σας είπε «ψάξτε να βρείτε τρόπο να τουµπάρετε
τον λαό γιατί ξεφεύγει και ψάχνει πιο ριζοσπαστικές πολιτικές λύ-
σεις». Η αλήθεια είναι ότι κάνετε φιλότιµες προσπάθειες για την
κατασκευή νέου πολιτικού πόλου εξαπάτησης του λαού. Δεν σας
βγήκε ο ΣΥΡΙΖΑ που έγδαρε τον λαό και ακόµη κοιµούνται µε
όνειρα γλυκά οι καπιταλιστές στο µαξιλάρι των 38 δισεκατοµµυ-
ρίων που τους άφησε κι έτσι πιάσατε να αναστήσετε ποιον; Το
ΠΑΣΟΚ. Το κόµµα που το έστειλε ο λαός µας στα αζήτητα. Το
κόµµα που ξέρει ότι έπρεπε στωικά να περιµένει δυο-τρεις γενιές
να ξεχαστεί ότι ρήµαξε οποιεσδήποτε κατακτήσεις δεκαετιών
στην παραγωγή, στα εργατικά δικαιώµατα, στα συνδικαλιστικά
δικαιώµατα του λαού µας. Το κόµµα που έχει δώσει όρκους πί-
στης σε κάθε άρθρο σε όλα τα µνηµόνια. Το κόµµα που τα στε-
λέχη του πρωτοστατούν στο γκρέµισµα κάθε συλλογικής
εργατικής κατάκτησης µαζί, βέβαια, µε τους δικούς σας συνδι-
καλιστές, τους ανθρώπους, δηλαδή, της εργοδοσίας του κινήµα-
τος. Καλή ανάσταση, λοιπόν. 

Επειδή και κυρίως µε τη συµβολή και την παρέµβαση του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος όλο και περισσότερος κόσµος βλέπει ότι
η δική σας σύγκλιση σηµαίνει κατώτατο µισθό πείνας, σηµαίνει
µέσο µισθό να γκρεµίζεται, σηµαίνει ότι µε τα προαπαιτούµενα
του Ταµείου Ανάκαµψης προετοιµάζονται νέα «κοράκια» να ορ-
µήσουν στον µισθό του, στο εισόδηµα -εκτός από το ρεύµα, τρά-
πεζες, τρόφιµα έρχονται τώρα τα «κοράκια» του νερού, της
ασφάλισης και πόσα άλλα- όλο και περισσότεροι -και το ξέρετε
πολύ καλά- διαλέγουν µία άλλη σύγκλιση, αυτή τη σύγκλιση των
διεκδικήσεών τους µε τις ανάγκες τους. Οργανώνονται σε πολλά
νέα σωµατεία. Ετοιµάζονται µαζικά. Απαλλάσσονται από τους αν-
θρώπους της εργοδοσίας, τους ανθρώπους σας στο συνδικαλι-
στικό κίνηµα, περνάνε στην αντεπίθεση. Αυτή η σύγκλιση
οδήγησε τους λιµενεργάτες, τους µεταλλωρύχους, στους οικο-
δόµους, τους ντελιβεράδες σε νίκες και κατακτήσεις καταργώ-
ντας στην πράξη αντεργατικά εκτρώµατα και µνηµονιακούς
όρους. Πολλαπλασιάζονται όµως και αυτοί που θα παλέψουν για
µία άλλη σύγκλιση. Τη σύγκλιση των παραγωγικών δυνάµεων µε
το µόνο κοινωνικοοικονοµικό σύστηµα στο οποίο αυτές χωράνε.
Αυτό για homework. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σενετάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και
ακολουθεί ο κ. Φερχάτ. Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, παρακολουθώ µε κατανόηση την προσπάθεια των Βουλευ-
τών της Αντιπολίτευσης να ανασύρουν από το χρονοντούλαπο
της ιστορίας άλλη µία φράση του Ανδρέα Παπανδρέου που λέει
πως «όταν ευηµερούν οι αριθµοί, δυστυχούν οι άνθρωποι». Ειλι-
κρινά εκπλήσσοµαι από την αφέλεια τους να πιστεύουν ότι µε τα
συνθήµατα µιας άλλης εποχής θα πείσουν τους Έλληνες πολίτες
ότι ο προϋπολογισµός που θα υπερψηφίσουµε είναι η αριθµητική
απεικόνιση της δυστυχίας τους. Τι και αν µέσα σε πέντε χρόνια
µισό εκατοµµύριο Ελληνίδες και Έλληνες βρήκαν δουλειά στη
µεγαλύτερη µείωση ανεργίας σε όλη την Ευρώπη. Για εκείνους
αυτό είναι δυστυχία. Τι και αν οι πραγµατικές αµοιβές και τα ει-
σοδήµατα έχουν αυξηθεί. Για εκείνους αυτό είναι δυστυχία. Τι και
αν το ποσοστό των συµπατριωτών µας που νιώθουν τον κίνδυνο
της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού έχει µειωθεί. Για

εκείνους είναι δυστυχία. Τι και αν οι συντάξεις έχουν αυξηθεί. Για
εκείνους και αυτό είναι δυστυχία. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
εµείς δεν υποστηρίζουµε ούτε πανηγυρίζουµε ότι η Ελλάδα έγινε
Ελβετία σε πέντε χρόνια αλλά δεν µπορούµε να δεχτούµε την
πλασµατική εικόνα µιζέριας και δυστυχίας που παρουσιάζετε και
διακινείτε. Εντάξει να δεχτούµε -όπως λέει ευγενικά και θεσµικά
ο Πρωθυπουργός µας για να σας δικαιολογήσει- ότι ο ρόλος της
Αντιπολίτευσης είναι να αντιπολιτεύεται την Κυβέρνηση. Είναι
όµως άλλο πράγµα η κριτική για πολιτικές επιλογές που αποδει-
κνύονται αναποτελεσµατικές -αν αποδεικνύονται- και είναι άλλο
πράγµα η παραποίηση της πραγµατικότητας. Ή ακόµα χειρότερα
η απαξίωση χειροπιαστών επιτευγµάτων που εξασφαλίζουν στη
χώρα πολιτική σταθερότητα, κοινωνική οµαλότητα και οικονοµική
κανονικότητα. Όταν για παράδειγµα ο προϋπολογισµός που θα
ψηφίσουµε εγκρίθηκε χωρίς επιφυλάξεις από την Κοµισιόν δεν
είναι κάτι που το απαξιώνεις αβασάνιστα. Πόσω µάλλον να απα-
ξιώνεται από πολιτικούς και κόµµατα που έχουν ζήσει την εµπει-
ρία της διακυβέρνησης και γνωρίζουν και τη δυσκολία του να
επιτύχεις έναν δηµοσιονοµικό στόχο αλλά και τις δυσκολίες που
θα αντιµετωπίσεις αν δεν τον πετύχεις. Κι εσείς σύντροφοι του
ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς έχετε εµπειρία. Τη
ζήσατε. Θα έπρεπε να είστε πιο προσεκτικοί και πιο υπεύθυνοι
στην κριτική σας. Αλλά, δυστυχώς, δεν πήρατε το µάθηµά σας. 

Το ότι η Κυβέρνηση παίρνει τα εύσηµα από οίκους αξιολόγη-
σης και διεθνείς οργανισµούς, όπως πρόσφατα και από τον
ΟΟΣΑ, δεν το απαξιώνεις αβασάνιστα, διότι η δηµοσιονοµική πει-
θαρχία που διατηρούµε ως κόρη οφθαλµού εµπεδώνει την εµπι-
στοσύνη που µε κόπο κερδίζουµε στο διεθνές στερέωµα και τις
αγορές από τις οποίες δανειζόµαστε.

Και δεν είναι µόνο η πρόσβαση σε δανεισµό που µας διασφα-
λίζει η δηµοσιονοµική πειθαρχία. Είναι κυρίως το αίσθηµα εµπι-
στοσύνης που δηµιουργεί σε όσους θέλουν να επενδύσουν στην
Ελλάδα. Το ότι πετύχαµε τη µεγαλύτερη αύξηση επενδύσεων
στην Ευρώπη κατά 64% τα τελευταία χρόνια είναι προϊόν αταλά-
ντευτης πολιτικής επιλογής, της δικής µας πολιτικής επιλογής
που απέφερε πραγµατική ψήφο εµπιστοσύνης στην ελληνική οι-
κονοµία και τη χώρα. Ούτε αυτό είναι κάτι που το απαξιώνεις αβα-
σάνιστα, διότι οι επενδύσεις φέρνουν νέες και καλοπληρωµένες
δουλειές, που µε τη σειρά τους συµβάλλουν στην αύξηση των ει-
σοδηµάτων και αποταµιεύσεων, που µε τη σειρά τους συµβάλ-
λουν και εξηγούν -κάτι που δεν θέλετε να καταλάβετε- την
αύξηση των δηµοσίων εσόδων παρά τις συνεχείς µειώσεις των
φόρων που και εκεί είµαστε πρωταθλητές στην Ευρώπη. Και όταν
έρχονται επενδύσεις, δηµιουργούνται δουλειές, παράγεται προ-
ϊόν, αναπόφευκτα αυξάνονται και οι εξαγωγές, όπου και εδώ εί-
χαµε τη µεγαλύτερη αύξηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και οι
εξαγωγές µε τη σειρά τους συµβάλλουν στη µείωση του ελλείµ-
µατος και την επίτευξη πρωτογενών πλεονασµάτων. Είχαµε το
τέταρτο υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όλα αυτά λόγω της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας, εξαιτίας της
οποίας πετύχαµε τη µεγαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη δεύτερη µεγαλύτερη παγκοσµίως.
Και όµως, εσείς επιµένετε να τα απαξιώνετε αβασάνιστα.

Και απορώ πώς είναι δυνατόν αυτή η πολιτική επιλογή δηµο-
σιονοµικής υπευθυνότητας να λοιδορείται. Η εξήγηση είναι µία:
Λαϊκισµός. Όµως και η εξήγηση που προκαλεί απορία, διότι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µετά από όσα
υπέφερε η χώρα από ανεύθυνους λαϊκιστές το λαϊκιστικό σας
αφήγηµα δεν πουλάει. Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες είναι πια υπο-
ψιασµένοι και δεν αγοράζουν φθηνά, τετριµµένα και παρωχηµένα
συνθήµατα, διότι έχουν πλέον καταλάβει καλά ότι οι αριθµοί είναι
πεισµατάρικοι, όπως η πραγµατικότητα σκληρή αλλά δίκαιη. Και
όταν ακούν ακοστολόγητες και πρόχειρες προτάσεις, αντιλαµ-
βάνονται τους κινδύνους που θα επέφερε µία νέα δηµοσιονοµική
εκτροπή, όπως αντιλαµβάνονται ότι το κράτος πρέπει να είναι
ισχυρό σε άµυνα και ταµειακά αποθέµατα για να µπορεί και να
αµύνεται διασφαλίζοντας την ελευθερία για την ευηµερία, αλλά
και για να παρεµβαίνει όπου και όταν χρειάζεται για να ενισχύσει
τους ευάλωτους.

Αυτό µε απλά λόγια συνιστά µία πολιτική επιλογή µε κοινωνικό
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πρόσηµο και ανθρώπινο πρόσωπο, διότι ο προϋπολογισµός που
θα υπερψηφίσουµε δεν είναι απρόσωπος, δίνει έµφαση στην κοι-
νωνία και τον άνθρωπο. Είναι οι συνταξιούχοι που θα δουν την
τρίτη διαδοχική αύξηση των συντάξεών τους. Είναι οι φοιτητές,
οι µαθητές και οι γονείς τους που διαπιστώνουν την αύξηση των
δαπανών για το σχολείο και το πανεπιστήµιο. Είναι οι ασθενείς
και οι εργαζόµενοι στο ΕΣΥ που διαπιστώνουν την αύξηση των
δαπανών για την υγεία. Είναι οι αγρότες που έχουν µόνιµη επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Είναι τα νοικοκυριά
στα οποία µειώνονται επιπλέον δώδεκα φόροι. Είναι οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες στους οποίους καταργείται επιτέλους το τέλος
επιτηδεύµατος. Είναι οι νέοι εργαζόµενοι που εισέρχονται στην
αγορά εργασίας µε πολύ υψηλότερο µισθό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω από τους αριθµούς που
κάποιοι της Αντιπολίτευσης λοιδορούν βρίσκονται άνθρωποι, ναι
µε µία διαφορά, όµως, από το τσιτάτο σας. Πίσω από τους αριθ-
µούς που ευηµερούν υπάρχουν άνθρωποι που µέριµνά µας είναι
να ευηµερούν. Αυτή είναι η νέα πραγµατικότητα που όσο και αν
κάποιοι προσπαθούν να διαστρεβλώσουν τόσο εκείνη θα τους
διαψεύδει. Η σηµερινή Ελλάδα δεν έχει καµµία σχέση µε την Ελ-
λάδα που παραλάβαµε το 2019. Το 2025 θα είναι πολύ καλύτερη,
πόσω µάλλον το 2027.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Αριστερά ο κ. Φερχάτ και ακο-
λουθεί ο κ. Χατζηβασιλείου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

νάδελφοι της Κυβέρνησης, σας ακούµε να λέτε ότι όλα είναι
καλώς καµωµένα και ότι πρέπει και η Αντιπολίτευση να χαίρεται
και να πανηγυρίζει όπως εσείς. Ίσως εµφορείστε από το πνεύµα
των εορτών που πλησιάζουν. Όµως, πίσω από το προσωπείο σας
κρύβεται ένας άκρατος νεοφιλελευθερισµός που συνδυάζει το
µέγιστο όφελος των λίγων και τη φτωχοποίηση και καταδίκη ενός
ολόκληρου λαού.

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2025 επιβεβαιώνει τη βαθιά
αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης, επιβεβαιώνει την αδιαφορία
στα προβλήµατα επιβίωσης που αντιµετωπίζει η πλειοψηφία της
ελληνικής κοινωνίας, επιβεβαιώνει την αδιαφορία στη συνεχώς
µειούµενη αγοραστική δύναµη των συµπολιτών µας που µας κα-
τατάσσει στις τελευταίες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επι-
βεβαιώνει την όξυνση µιας ταξικής, δηµοσιονοµικής δοµής µε τα
χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα να επιβαρύνονται δυσανάλογα
από τη λαίλαπα της υπερφορολόγησης.

Και ακόµα πιο εξοργιστικό είναι το γεγονός ότι ο προϋπολογι-
σµός του 2025 εν µέσω µιας απίστευτης στεγαστικής επισφά-
λειας και κρίσης που πέφτει στις πλάτες του πιο ενεργού
τµήµατος της ελληνικής κοινωνίας προβλέπει τη µείωση του κον-
δυλίου για επίδοµα στέγασης κατά 60 εκατοµµύρια ευρώ.

Ειδικότερα τώρα στον τοµέα µου για την υγεία, η µέχρι τώρα
πολιτική σας έχει ως αποτέλεσµα την επιδείνωση της υπερβάλ-
λουσας θνησιµότητας που κατατάσσει τη χώρα µας δεύτερη
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και πολύ πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο, επίσης, δεύτερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τρίτη στην ευ-
ρωπαϊκή ήπειρο σε ακάλυπτες ανάγκες υγείας, φτάνοντας το
13,1%, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στο 3,8%.

Για πρώτη φορά στην ιστορία του το ΕΣΥ βρίσκεται σε τέτοια
διαλυτική κατάσταση, τραγική υποστελέχωση, κλειστό το 40%
των χειρουργικών αιθουσών, εκτίναξη των τιµών σε φάρµακα,
ασυδοσία των µεγάλων ιδιωτικών οµίλων, ογκολογικοί ασθενείς
που αναγκάζονται να επωµιστούν επιπλέον δαπάνες σε ακτινο-
θεραπείες, διαγνωστικές εξετάσεις και νοσηλείες, καταγγελίες
για τραγική καθυστέρηση ιστολογικών αποτελεσµάτων λόγω
υποστελέχωσης των βιοπαθολογικών κλινικών και τµηµάτων, µε
δυσµενείς συνέπειες για τη ζωή των πολιτών.

Μπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα µάς κουνάτε το δά-
χτυλο και µας κατηγορείτε για πολιτική σκοπιµότητα και µίζερη
συµπεριφορά. Ταυτόχρονα, πανηγυρίζεται η αύξηση των δαπα-

νών για την υγεία.
Ας δούµε, όµως, πραγµατικά ποια θα είναι η αύξηση και πώς

θα κατευθυνθούν αυτές οι δαπάνες. Σε ταµειακή βάση και στον
τακτικό προϋπολογισµό οι δαπάνες για το Υπουργείο Υγείας εκτι-
µάται ότι θα κλείσουν στα 6,051 δισ. για το 2024, ενώ προϋπολο-
γίζονται στα 6,608 δισ. ευρώ για το 2025. Η όποια αύξηση της
χρηµατοδότησης µε την υποσηµείωση του πληθωρισµού στο
3,2% εξηγείται από τις αυξηµένες λειτουργικές δαπάνες, την ανά-
γκη αναπλήρωσης των µειωµένων εσόδων λόγω µείωσης των
ασφαλιστικών εισφορών κλάδου υγείας, την κάλυψη µέρους του
1,3 δισ. ευρώ απλήρωτων υποχρεώσεων των νοσοκοµείων προς
προµηθευτές και την αύξηση στις δαπάνες µισθοδοσίας του προ-
σωπικού.

Μάλιστα, σύµφωνα µε τη λειτουργική ταξινόµηση των δαπανών
στον προϋπολογισµό του 2024 οι δαπάνες για την υγεία προβλέ-
πονταν στα 12,82 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στο 5,48% του ΑΕΠ.
Στον προϋπολογισµό του 2025 προβλέπονται µεν δαπάνες 13,46
δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή έχουµε ονοµαστική αύξηση 640
εκατοµµυρίων ευρώ για την υγεία, µείωση, όµως, ως ποσοστό
του ΑΕΠ στο 5,43%. Ας υπενθυµίσουµε ότι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση οι δαπάνες για την υγεία βρίσκονται στο 7,6% του ΑΕΠ.

Κατά συνέπεια, µη χρυσώνετε το χάπι και µας λέτε για την αύ-
ξηση των δαπανών για την υγεία. Μέρος από τα χρέη σας θα ξε-
πληρώσετε για τα οποία µας εγκαλεί και η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σε αντίθεση µε τα προαναφερόµενα, φροντίσατε για τη χρη-
µατοδότηση της πολεµικής οικονοµίας και όχι της αµυντικής θω-
ράκισης όπως ισχυρίζεστε. Η Νέα Αριστερά είναι αντίθετη στα
υπέρογκα εξοπλιστικά προγράµµατα και ο Πρόεδρός µας έχει
καλέσει όλες τις προοδευτικές δυνάµεις σε σύµπλευση καταψή-
φισης.

Ας δούµε λίγο και τι γίνεται στην περιφέρεια, καθώς οι προ-
ϋπολογισµοί σας κάθε χρόνο ενισχύουν τις περιφερειακές ανι-
σότητες. Συγκεκριµένα για τη Ροδόπη, την εκλογική µου
περιφέρεια, δεκαέξι µήνες από τις πυρκαγιές οι κάτοικοι που έχα-
σαν την περιουσία τους συνεχίζουν να µετρούν τις πληγές τους.
Καµµία αποζηµίωση, καµµία ενέργεια για την προστασία των πλη-
γέντων περιοχών από ενδεχόµενα πληµµυρικά φαινόµενα, κα-
νένα µέτρο αποκατάστασης και προστασίας του περιβάλλοντος,
κανένας σοβαρός σχεδιασµός, καµµία αναπτυξιακή πολιτική για
τη Ροδόπη και τη Θράκη γενικότερα.

Είναι µια περιφερειακή ενότητα µε τεράστιο δηµογραφικό πρό-
βληµα, χωρίς ενίσχυση του αγροτικού κόσµου, µε τους καπνο-
παραγωγούς να εγκαταλείπουν τα χωράφια τους λόγω δυσβά-
στακτων οικονοµικών συνθηκών και εξοντωτικού κόστους παρα-
γωγής, µε τους βαµβακοπαραγωγούς και τους σιτοπαραγωγούς
που καλλιεργούν το 80% της θρακικής γης αλλά δεν ξέρουν
πόσοι και πώς θα έχουν τη δυνατότητα να βγουν στα χωράφια
τους το 2025, µε τους µελισσοκόµους να έχουν χάσει το 70% της
παραγωγής τους λόγω καταστροφικών κλιµατικών συνθηκών,
χωρίς την έγκαιρη καταβολή αποζηµιώσεων για καλλιέργειες που
επλήγησαν λόγω λανθασµένων πολιτικών χειρισµών σε ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και ΕΛΓΑ -νοµίζω ότι αυτό το έχετε παραδεχτεί και µέσω
του Υπουργείου σας- χωρίς αξιοποίηση της διασυνοριακότητάς
της.

Καταθέτω στα Πρακτικά επιστολή της ΟΕΒΕΣ Ροδόπης, που
έφτασε σήµερα στα χέρια µου και κρούει τον κώδωνα του κινδύ-
νου για τις επιπτώσεις στην τοπική οικονοµία λόγω της ένταξης
της Ρουµανίας και της Βουλγαρίας στη Συνθήκη Σένγκεν, απο-
δυναµωµένη η οικονοµία η οποία θα πλήττεται ακόµα περισσό-
τερο, µε κλειστές επιχειρήσεις στην κάποτε ακµάζουσα βιοµη-
χανική περιοχή Κοµοτηνής και µε πλείστες ακόµη επιχειρήσεις
που κλείνουν εντός του αστικού ιστού και στα γύρω χωριά, µε
τους νέους, το πιο παραγωγικό κοµµάτι της κοινωνίας µας, να
εγκαταλείπουν τη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οζγκιούρ Φερχάτ καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προφανώς, θα έχουµε πτώση της ανεργίας, γιατί µε το δικό
σας το σκεπτικό αν δεν υπάρχουν πολίτες δεν υπάρχουν και προ-
βλήµατα.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοείται βιώσιµη ανάπτυξη
και ευηµερούσα οικονοµία όταν υπάρχουν άλυτα σοβαρά θε-
σµικά ζητήµατα των τοπικών κοινωνιών, όπως γίνεται µε τη µει-
ονότητα της Θράκης που ενώ τα αιτήµατά τους έχουν ωριµάσει
εδώ και δεκαετίες και η διεκπεραίωσή τους θα αποτελούσε δη-
µοκρατική τοµή για τη χώρα µας, εντούτοις, παραµένουν άλυτα.

Αναφέρω ενδεικτικά παραδείγµατα: Το ζήτηµα εκλογής των
µουφτήδων, µε πλήρη αποδοχή από τη µειονότητα, τα θέµατα
της εκπαίδευσης, η απόδοση των βακουφικών δικαιωµάτων στη
µειονότητα και άλλα παρεµφερή ζητήµατα που µας απασχολούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω.
Όλα αυτά πρέπει να λυθούν σε έναν ευρύ διάλογο µε τη µει-

ονότητα, ώστε να µην απασχολούν τα χρονίζοντα θεσµικά ζητή-
µατα την τοπική κοινωνία και την κεντρική πολιτική σκηνή και να
αποτελέσει η Θράκη ένα ισχυρό πεδίο δηµοκρατίας, ισότητας και
κοινωνικής δικαιοσύνης. Μόνο έτσι η βιώσιµη ανάπτυξη και η οι-
κονοµική ευηµερία της περιοχής θα θωρακιστεί και θα ανοίξει
τους ορίζοντες, συγκαταλέγοντας σε αυτό το ευρύ φάσµα ανά-
πτυξης τη µειονότητα και την πλειονότητα της περιοχής που πολ-
λές φορές προσπερνούν µαζί τις πολιτικές αγκυλώσεις, δίνοντας
καθηµερινά το παράδειγµα ειρηνικής, αρµονικής και πολυπολιτι-
σµικής συµβίωσης.

Κλείνοντας, οι αστειότητες µε τα καλάθια του νοικοκυριού και
τα καλάθια του Άη-Βασίλη δεν συγκρατούν τις τιµές ούτε διορ-
θώνουν τις αδικίες. Δυστυχώς, το διαθέσιµο εισόδηµα εξανεµί-
ζεται, ο πολίτης βάζει βαθιά το χέρι στην τσέπη για να έχει
πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας, απροστάτευτος στις φωτιές,
στις πληµµύρες, στις συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής.

Φέρνετε έναν προϋπολογισµό που αγνοεί τα πραγµατικά προ-
βλήµατα του κόσµου, που πλήττει ευθέως τα λαϊκά στρώµατα,
τον κόσµο της εργασίας και της αγροτιάς. Γι’ αυτό και απαιτείται
αλλαγή στρατηγικής µε προτεραιότητα στους πολλούς και όχι
στους λίγους που υπερασπίζεστε.

Εµείς, ως Νέα Αριστερά, µε τη συµπόρευση αριστερών και
προοδευτικών δυνάµεων, θα παλέψουµε για να ξανανθίσει η ελ-
πίδα για ένα καλύτερο µέλλον στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Από τη Νέα Δηµοκρατία τώρα τον λόγο έχει ο κ. Χατζηβασι-

λείου.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε τη σηµαντικότερη

κοινοβουλευτική διαδικασία της χρονιάς, δηλαδή την ψήφιση του
προϋπολογισµού. Δεν θα σταθώ στα αριθµητικά στοιχεία, τα
οποία άλλωστε έχουν αναλύσει διεξοδικά και ο Υπουργός Οικο-
νοµικών και το επιτελείο της Κυβέρνησης αλλά και οι εισηγητές
της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα επιχειρήσω να απαντήσω σε ερωτήµατα που διατυπώθηκαν
από την Αντιπολίτευση εδώ και αρκετές ηµέρες σε αυτή την Αί-
θουσα. Πώς συµβιβάζεται ο πληθωρισµός µε την αύξηση του ει-
σοδήµατος; Πώς είναι δυνατόν να αυξάνονται τα φορολογικά
έσοδα ενώ έχουν µειωθεί κατά πολύ οι φόροι; Πώς γίνεται κά-
ποιες δυνάµεις να παροµοιάζουν τη χώρα και την οικονοµική της
πορεία µε εκείνη χωρών του πρώην ανατολικού µπλοκ και άλλα
τέτοια διάφορα γραφικά.

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι µία. Ο προϋπολογισµός αυτός
επικυρώνει το νοικοκύρεµα της ελληνικής οικονοµίας µαζί µε την
επιστροφή στη µεσαία τάξη όλων όσων στερήθηκε την τελευταία
δεκαετία. Νοικοκύρεµα σηµαίνει σταθεροί ρυθµοί ανάπτυξης, µε
ταυτόχρονη µείωση του δηµοσίου χρέους. Σηµαίνει χρηστή οι-
κονοµική διακυβέρνηση που δεν υποθηκεύει το µέλλον των παι-
διών µας. Νοικοκύρεµα σηµαίνει υψηλό πρωτογενές πλεόνασµα
και έλλειµµα κοντά στο µηδέν.

Ναι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι πρωταθλήτρια στη µείωση
φορολογικών βαρών και αυτή η πολιτική έφερε ακριβώς ανάπτυξη
και αυξηµένα έσοδα. Αυτό σηµαίνει κοινωνική ενσυναίσθηση όχι
νεοφιλελευθερισµός όπως ειπώθηκε πριν από λίγο εδώ.

Το επιχείρηµα, επίσης, της Αντιπολίτευσης ότι το κράτος δήθεν
αφαιµάζει τους πολίτες επειδή εισέπραξε φέτος 3,7 δισεκατοµ-
µύρια περισσότερα από φόρους, είναι απολύτως αβάσιµο και
έωλο.

Ας καταλάβουµε, λοιπόν, όλοι ότι τα φορολογικά έσοδα µπο-
ρούν να αυξάνονται χωρίς να αυξάνονται οι φόροι. Και γιατί συµ-
βαίνει αυτό; Διότι η οικονοµία αναπτύσσεται, η φοροδιαφυγή
καταπολεµάται και η τεχνολογία βοηθά στην ορθότερη κατα-
γραφή της φορολογικής ύλης. Έτσι, η Κυβέρνηση αύξησε τα δη-
µόσια έσοδα, πράγµα που της επιτρέπει να µειώνει φόρους και
να στηρίζει σταθερά την κοινωνία.

Άκουσα, επίσης, την άποψη συναδέλφων ότι η Κυβέρνηση δεν
αυξάνει τους πόρους για την κοινωνική πολιτική παρά τα πλεο-
νάσµατα που έχει. Μα, χάρη ακριβώς στα έσοδα και στα πλεονά-
σµατα ενισχύονται σταθερά οι δηµόσιες επενδύσεις που
στοχεύουν στην κοινωνική συνοχή. Και όσο και αν κάποιοι επιχει-
ρούν να παραποιούν την πραγµατικότητα, αυτή η Κυβέρνηση αύ-
ξησε µισθούς, αυτή η Κυβέρνηση αύξησε συντάξεις, αµοιβές
εφηµεριών, έδωσε επιδόµατα σε µητέρες, σε φοιτητές, µείωσε
ασφαλιστικές εισφορές, µείωσε τον ΕΝΦΙΑ κ.ο.κ..

Και έρχοµαι τώρα στην καραµέλα περί δήθεν µισθών Βουλγα-
ρίας. Αντιλαµβάνοµαι, λοιπόν, ότι στην Αντιπολίτευση επιλέγουν
την γκεµπελική µέθοδο «αν επαναλαµβάνεις συνέχεια ένα µεγάλο
ψέµα τότε στο τέλος θα το πιστέψουν».

Ναι, κανείς µας στη Νέα Δηµοκρατία δεν αρνείται ότι η ακρί-
βεια περιορίζει την αγοραστική δύναµη των πολιτών, αλλά και κα-
νείς δεν µπορεί να αρνηθεί ότι την περασµένη τετραετία το κατά
κεφαλήν ΑΕΠ στην Ελλάδα αυξήθηκε κατά 8,5% και το µέσο ει-
σόδηµα κατά 23% περίπου. Η πληθωριστική κρίση αντιµετωπίζε-
ται µέσω της ενίσχυσης των εισοδηµάτων µε µόνιµα µέτρα
µείωσης φόρων και αύξηση των µισθών.

Δυστυχώς, δεν υπάρχει µαγικό ραβδί, αλλά γίνεται µια µεθο-
δική, µια συστηµατική προσπάθεια που φέρνει σταδιακά καρ-
πούς. Και όλα αυτά η Κυβέρνηση αυτή τα πέτυχε έχοντας περά-
σει από δύο παγκόσµιες κρίσεις, την πανδηµία αλλά και το ενερ-
γειακό σοκ που ακολούθησε. Και όµως, πέτυχε την οικονοµική
ανάταξη και οι Έλληνες πολίτες βλέπουν ότι οι θυσίες τους έπια-
σαν τόπο. Η ανεργία δεν µειώθηκε 50% από τύχη. Οι πεντακόσιες
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας δεν δηµιουργήθηκαν από σύ-
µπτωση. Είναι ακριβώς αποτελέσµατα των κυβερνητικών επιλο-
γών και πολιτικών που εφήρµοσε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ και στις
αµυντικές δαπάνες γιατί ακούω από το πρωί διάφορα στην Αί-
θουσα αυτή και λυπάµαι πραγµατικά που ορισµένα κόµµατα, είτε
καταψηφίζουν τις αµυντικές δαπάνες είτε τις υπερψηφίζουν µε
ένα «ναι µεν αλλά».

Δυστυχώς, δεν είµαστε πια στη φάση όπου οι πόλεµοι γίνονται
κάπου αλλού µακριά από την Ευρώπη. Με τον πόλεµο, λοιπόν,
έξω από την πόρτα µας δεν έχουµε πια την πολυτέλεια να ευχό-
µαστε θεωρητικά παγκόσµια ειρήνη. Το δίληµµα, λοιπόν, «βού-
τυρο ή κανόνια» είναι παραπλανητικό.

Η Ελλάδα δεν βρίσκεται γεωγραφικά στην Ελβετία. Χρειάζεται
να προβάλλει σταθερά και ισχύ και κύρος και αυτό γίνεται µε δύο
τρόπους: Ασκώντας υπεύθυνη εξωτερική πολιτική και θωρακίζο-
ντας τις Ένοπλες Δυνάµεις. Και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ασκεί
διπλωµατία µε αυτοπεποίθηση και µε όπλο το Διεθνές Δίκαιο και
ταυτόχρονα, χτίζει ισχυρή άµυνα, ισχυρή ασπίδα αποτροπής.
Όλα τα άλλα κινούνται στη σφαίρα της άρνησης ή του φθηνού
λαϊκισµού.

Συνοψίζοντας, λοιπόν, από το 2019 και µετά η Κυβέρνηση αυτή
είχε τέσσερις βασικές προτεραιότητες: Να αποκαταστήσει την
εικόνα της πατρίδας, να δηµιουργήσει θεµέλια οικονοµικής ανά-
πτυξης για όλους τους πολίτες, να αποκαταστήσει την εµπιστο-
σύνη προς τους θεσµούς και την κοινωνική αλληλεγγύη και,
φυσικά, να αµβλύνει τις κοινωνικές ανισότητες θωρακίζοντας τον
κοινωνικό ιστό για τις γενιές του σήµερα αλλά και αυτές που θα
ακολουθήσουν στο µέλλον.

Βλέποντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι συµβαίνει
στη Γαλλία, στη Γερµανία, στην Ολλανδία, ακόµα και στην Αυ-
στρία, καταλαβαίνουµε ότι οι δηµαγωγοί και ο λαϊκισµός καρα-
δοκούν. Είναι στο χέρι, λοιπόν, κάθε υπεύθυνης ηγεσίας να δια-
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χειριστεί µε σύνεση τους διαθέσιµους πόρους της χώρας για να
µεγιστοποιήσει το όφελος προς τους πολίτες της.

Εµείς, λοιπόν, αφουγκραζόµαστε τις προσδοκίες, ζυγίζουµε
τις ανάγκες και φέρνουµε αποτέλεσµα, µε σχέδιο, µε µέτρο, µε
σύνεση και πάνω από όλα µε ενσυναίσθηση. Αυτός ο προϋπολο-
γισµός αυτά εκφράζει και αυτά θα κάνει πράξη. Σας καλώ, λοι-
πόν, να τον ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Αυλωνίτης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Έτσι όπως ακούω τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που

είναι τόσο χαρούµενοι και περήφανοι, να οργανώσουν µια χορο-
εσπερίδα εδώ, όπως έκανε ο Όθωνας. 

Το ξέρεις, Θεόφιλε, ότι εδώ γίνονταν χοροεσπερίδες;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ακούστε µε, κύριοι

συνάδελφοι. Ζούµε και εµείς στην ελληνική κοινωνία.
Κύριε Χατζηβασιλείου, δεν είµαστε λαϊκιστές ούτε ανόητοι. Όχι

ότι είπατε τη λέξη ανόητοι, αλλά όπως µε τόσο πειστικότητα προ-
σπαθήσατε να πείσετε εµάς τους λίγους αλλά και τον λαό που
σας ακούει θα τον προσβάλλετε ευθέως λες και δεν ξέρει, λες
και δεν ζει τη φτώχεια. Δεν είναι γονατισµένος ο λαός µας, γονα-
τισµένος είναι ο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
απευθύνεστε σε συνάδελφο που δεν έχει τη δυνατότητα να απα-
ντήσει. Έτσι δεν είµαστε σύµφωνα µε τον Κανονισµό. Σας παρα-
καλώ να απευθύνεστε στο Σώµα. Μην απευθύνεστε ονοµαστικά
σε συναδέλφους.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ
έχω δει πάρα πολλές φορές να απευθύνονται από το Βήµα σε
παρόντα συνάδελφο. Εν πάση περιπτώσει, θα σας ακούσω, κύριε
Πρόεδρε, αλλά έχω την εντύπωση ότι διαφορετικά µιλάµε εδώ
µέσα. Εν πάση περιπτώσει. Τώρα όµως µε κάνατε να χάσω τον
ειρµό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα σας δώσω ένα
λεπτό παραπάνω, κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Έλεγα ότι δεν µας τα
λέτε καλά εδώ σε αυτή τη Βουλή. Μου έκαναν εντύπωση και αυτά
που άκουσα από τον κ. Χατζηδάκη, όπως και από άλλους συνα-
δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, για την ακρίβεια. Λέτε ότι οι
τιµές στο σούπερ µάρκετ µειώθηκαν, αλλά δεν λέτε ότι η µείωση
αφορά στο σύνολο των ειδών ενώ τα βασικά είδη διατροφής πα-
ρουσιάζουν αύξηση. 

Παρακολούθησα αυτές τις ηµέρες την αύξηση στα καταναλω-
τικά προϊόντα, αυτά τα οποία είναι ζωτικής σηµασίας. Και το Ιν-
στιτούτο Έρευνας Λιανεµπορίου Καταναλωτικών Αγαθών για τα
τυροκοµικά προϊόντα διαπίστωσε αύξηση κατά 1,35% για τα φρέ-
σκα φρούτα και τα λαχανικά 2,09%, για τα φρέσκα κρέατα 2,13%
και για τα ψάρια και θαλασσινά ακόµα 6,38%. Αυτοί οι αριθµοί
δείχνουν, πράγµατι, ευηµερία!

Λέτε επίσης ότι και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
οι τιµές των αγαθών είναι αυξηµένες. Πάντοτε τέτοιου είδους συ-
γκρίσεις κάνετε. Δεν λέτε, όµως, ότι σε αυτές τις χώρες µε τις
οποίες κάνετε σύγκριση, το ύψος των εισοδηµάτων είναι ασύ-
γκριτα µεγαλύτερο από αυτό που έχουν οι Έλληνες πολίτες, και
η αγοραστική δύναµή τους είναι ασύγκριτα µεγαλύτερη. Και το
ότι λένε όλες οι στατιστικές ότι είµαστε λίγο πιο πάνω από τη
Βουλγαρία και αυτό ψέµα και αυτό λαϊκισµός! 

Δεν βλέπετε, επίσης, τη φτωχοποίηση των Ελλήνων όταν για
τον Νοέµβριο το ποσοστό των καταναλωτών που ίσα ίσα τα βγά-
ζει πέρα ανέρχεται στο 67%. Και αυτός ο αριθµός εφευρέθηκε
από εµάς χάριν του λαϊκισµού µας! Επιβεβαιώνεται δηλαδή ο δεί-
κτης της υποκειµενικής φτώχειας της EUROSTAT, που στη χώρα
µας επηρεάζει το 67% του πληθυσµού, όπως είπα προηγουµέ-
νως, έναντι του 24% στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εφηύρε τις προάλλες ο κ. Γεωργιάδης ότι υπάρχουν Έλληνες
οι οποίοι νοµίζουν ότι είναι φτωχοί. Ακούστε τώρα! Νοµίζουν ότι

είναι φτωχοί! Ξύπνησαν και διαπίστωσαν ότι νοµίζουν κάτι τέτοιο.
Αυτό είναι ντροπή και κοροϊδία για τον ελληνικό λαό.

Να πω για τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους. Στη
χώρα µας ένας στους δύο εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα
έχει µισθό κάτω από 1.000 ευρώ, κάπου κοντά στα 820 ευρώ κα-
θαρά. Επιπλέον, σύµφωνα µε την έκθεση «Ήλιος» σε σύνολο δύο
εκατοµµύρια τετρακόσιες ενενήντα πέντε χιλιάδες τετρακοσίων
εξήντα τεσσάρων συνταξιούχων µόλις επτακόσιες δεκαοκτώ χι-
λιάδες είναι αυτοί που λαµβάνουν µέση σύνταξη µεγαλύτερη των
1.000 ευρώ µεικτά. Άλλοι τετρακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες συ-
νταξιούχοι παίρνουν µικρότερο ποσό σύνταξης από 700 ευρώ. Η
ακριβή στέγη έχει καταντήσει βραχνάς για τους πολίτες. Το ενοί-
κιο απορροφά το 50% έως το 75% ενός µέσου µισθού. Αυτά που
λέω και αυτά ψέµατα είναι; Είναι και αυτά χάριν λαϊκισµού; Αυτό
ακριβώς ονοµάζει «υπερβολική στεγαστική επιβάρυνση» η EU-
ROSTAT, που ορίζει ότι το ποσό στέγης πρέπει να είναι κάτω από
το 40% του διαθέσιµου εισοδήµατος. 

Για τους περίφηµους έµµεσους φόρους που µετά µανίας επι-
µένετε να διατηρείτε σε υψηλότερα επίπεδα και έχουν αποτελει-
ώσει ουσιαστικά τους πολίτες ισχύουν τα εξής. Με βάση τα
στοιχεία του ΟΟΣΑ για το 2023 οι εισπράξεις φόρων στην Ελ-
λάδα αντιστοιχούν στο 39,8% του ΑΕΠ, το δέκατο υψηλότερο πο-
σοστό ανάµεσα σε τριάντα έξι χώρες. 

Να σας πω και κάτι άλλο επειδή συγκρίνατε µε την προηγού-
µενη κυβέρνηση τη δική σας πολιτική. Έχουν αυξηθεί οι φόροι
κατά 42,5% από το 2021 µέχρι το 2024, κατά 53% από το 2021
µέχρι το 2023. Αυτοί είναι φόροι. Αµφισβητήστε, αν θέλετε, σας
παρακαλώ αυτά τα ποσοστά. Με βάση τα στοιχεία του ΟΟΣΑ για
το 2023, οι εισπράξεις φόρων στην Ελλάδα αντιστοιχούν, όπως
είπα προηγουµένως, στο 39,3%. Μια από τις πλέον χαρακτηρι-
στικές περιπτώσεις υπέρµετρης έµµεσης φορολόγησης είναι ο
ειδικός φόρος κατανάλωσης που πασχίζουµε µε κάθε τρόπο να
σας πείσουµε να τον µειώσετε, όπως να µειώσετε και τον ΦΠΑ
που σε µερικές κατηγορίες τροφίµων και αγαθών και υπηρεσιών
θα πρέπει να καταργηθεί και να φτάσει στο µηδέν. 

Ακούστε τι λέει η Ένωση Σουπερµάρκετ Ελλάδας που σας το
διαµήνυσε και εγγράφως. Λέει ότι η Κυβέρνηση οφείλει να µει-
ώσει τον ΦΠΑ στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης γιατί επη-
ρεάζει το βιοτικό και το επενδυτικό επίπεδο της χώρας. Πανη-
γυρίζετε για τη µείωση της ανεργίας, για πεντακόσιες χιλιάδες
ανθρώπους που βρήκαν εργασία στην Ελλάδα. Ακούστε τι λένε
οι ειδικοί εργατολόγοι. Λένε ότι η µείωση του εργατικού δυναµι-
κού οφείλεται στην έκρηξη της µερικής απασχόλησης και στην
απασχόληση των συνταξιούχων. Οι συνταξιούχοι ανέρχονται
στον αριθµό των διακοσίων είκοσι χιλιάδων. Και αυτά δεν είναι
στοιχεία δικά µου. Είναι στοιχεία του ΕΦΚΑ. Και εσείς πανηγυρί-
ζετε για τις πεντακόσιες χιλιάδες. Και όλοι οι συνταξιούχοι δου-
λεύουν για να τα βγάλουν πέρα, και εσείς λέτε ότι µειώθηκε η
ανεργία. 

Τέλος, σύµφωνα µε την EUROSTAT, η Ελλάδα συνεχίζει να
έχει τη δεύτερη υψηλότερη ανεργία στην Ευρωπαϊκή Ένωση
µετά τη Βοσνία και την τρίτη υψηλότερη ανεργία στους νέους,
πάντα µε στοιχεία. Και για πέστε µου σας παρακαλώ, τι έχετε
κάνει εσείς για να βρείτε περισσότερα λεφτά µε τη φορολόγηση
των τραπεζών; Έχει ξαναγίνει αυτή η συζήτηση. Σας φέραµε ως
Κίνηµα Δηµοκρατίας µια πρόταση για τη φορολόγηση του τρα-
πεζικού συστήµατος -Το θυµάστε; Το διαβάσατε; Το είδατε;- δη-
λαδή φορολόγηση που δίνει κίνητρα στις τράπεζες έτσι ώστε να
χρηµατοδοτήσουν την αγορά, και η φορολόγησή τους να γίνεται
µε κλιµακωτό τρόπο. Όχι βέβαια. Δεν το κάνετε, αλλά πάνω στον
λαό ρίχνετε τους φόρους. Και επαναλαµβάνω τον αριθµό. Αυξή-
θηκαν 53% τα έσοδα από τον ΦΠΑ και 42,5% από φόρους. Και
µου λέτε ότι δεν φορολογείτε τον ελληνικό λαό; Και µου λέτε ότι
ο ελληνικός λαός δεν είναι γονατισµένος µε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό, που του φέρνετε πίσω άλλα 2,5 δισεκατοµµύρια φό-
ρους; Και πανηγυρίζετε; Και θέλετε να κάνουµε και χορο-
εσπερίδα εδώ µέσα; 

Να κάνω και δυο επισηµάνσεις. Έχετε υποσχεθεί ότι θα φτιά-
ξετε δικαστικό µέγαρο στην Αθήνα. Ταυτόχρονα εφαρµόζεται ο
δικαστικός χάρτης της χώρας. Θα το κάνετε αυτό το έργο; Είναι
µείζονος σηµασίας. Και δεν προβλέπεται τίποτα ακριβώς στον
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προϋπολογισµό όταν το έχετε υποσχεθεί στους δικηγόρους και
στους δικαστές;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό.
Για πέστε µου για το Υπουργείο Ναυτιλίας. Χρωστάτε το µετα-

φορικό ισοδύναµο; Το µεταφορικό ισοδύναµο δεν πρέπει να απο-
δίδεται αµέσως; Το αποδίδετε; Εσείς που είστε χαρούµενοι
σήµερα και πανηγυρίζετε για τον προϋπολογισµό σας, ακούστε.
Οφείλονται ο έκτος και ο έβδοµος µήνας του 2023 -σας θυµίζω
ότι το 2024 τελειώνει- µε την υπόσχεση ότι το επόµενο διάστηµα
θα καταβληθούν και οι οφειλές µέχρι και τον ενδέκατο του 2023.
Για δεύτερη φορά επαναλαµβάνω και λέω: του 2023! 

Σας ρωτάω: είστε υποχρεωµένοι να δώσετε τα λεφτά του µε-
ταφορικού ισοδύναµου στους νησιώτες; Ξέρετε τι τραβάνε οι νη-
σιώτες και τι σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζουν; Θα τα δώ-
σετε;

Απίστευτο χρόνο θα µπορούσε να µιλήσει κάποιος για αυτά
που καταγράφονται στον προϋπολογισµό. Εµείς δεν θα ψηφί-
σουµε τον προϋπολογισµό. Ο προϋπολογισµός αυτός είναι φο-
ροµπηχτικός. Δεν είναι αναπτυξιακός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Τις δαπάνες…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εσείς που είστε από

την Ηγουµενίτσα να µου πείτε αν ο λαός που σας ψήφισε δεν
είναι γονατισµένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας έδωσα ένα
λεπτό αλλά νοµίζω ότι κάνετε κατάχρηση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εγώ είµαι από την
Κέρκυρα και ξέρω τι συµβαίνει στην Ηγουµενίτσα και θα ανέβετε
σε λίγο εσείς και θα πανηγυρίσετε. Δεν είναι έτσι και θα το δείτε
στις επόµενες εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής και µετά ο κ. Λιούτας. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, διαπιστώνουµε ότι

σήµερα δεν συζητάµε για τον προϋπολογισµό. Σήµερα συζητάµε
για τον λογαριασµό που πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες και µά-
λιστα κάθε χρόνο και πιο ακριβά. Δυστυχώς, αυτή η Κυβέρνηση
δεν λέει αλήθειες. Ενώ, για παράδειγµα, οι φοροαπαλλαγές και
τα εισοδήµατα που αφορούν τους πολίτες το 2025 ανέρχονται
στο 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ, οι πρόσθετοι φόροι που θα πλη-
ρώσουν το 2025 ανέρχονται στα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Βά-
ζουµε πάλι το ερώτηµα και λέµε: τελικά παίρνετε ή δίνετε;
Παίρνετε, δηλαδή, περισσότερα από αυτά που δίνετε. Είναι τόσο
απλή διαπίστωση.

Λέτε ότι οι φόροι ανεβαίνουν για έναν µόνο λόγο, επειδή ανε-
βαίνει το εισόδηµα. Πάµε, λοιπόν, να δούµε πόσο ανέβηκε το
πραγµατικό ΑΕΠ και η απασχόληση από το 2019. Ανέβηκε µόλις
λίγο πάνω από το 9% το 2024. Πόσο ανέβηκε ο µέσος µισθός,
σύµφωνα µε την EUROSTAT; Ανέβηκε περίπου 11% στο τέλος
του 2024, σύµφωνα µε τον Υπουργό. Άρα, 30% από τους εργα-
ζόµενους πληρώνονται πολύ κάτω από τον µέσο όρο, από τον κα-
τώτατο. Πόσο ανέβηκαν οι φόροι την πενταετία σας; Ανέβηκαν
30% και ειδικά τα έσοδα του ΦΠΑ, 43%. Κάθε επίδοµα που δίνετε
στους πολίτες το έχετε πάρει πίσω στα µουλωχτά µέσω των σου-
περµάρκετ, µέσω των καταστηµάτων, αλλά και για πολλούς
ακόµα και µέσω των φορολογικών δηλώσεων.

Ακούµε παντού στις τηλεοράσεις να λέτε και να διατυµπανίζετε
ότι µειώσατε εβδοµήντα φόρους. Μάλιστα, µειώσατε εβδοµήντα
φόρους αλλά ποιοι είναι οι πραγµατικά ευνοηµένοι από αυτή τη
φορολογική πολιτική; Πάµε να δούµε, λοιπόν, ποιοι είναι. Είναι
όσοι εισπράττουν υπερκέρδη επιχειρήσεων που αυξήθηκαν πάνω
από 30% τα τελευταία πέντε έτη, αλλά παραµένουν πιο χαµηλά
φορολογηµένα στην Ευρώπη, σύµφωνα µε την EUROSTAT. Είναι
αυτοί που εισπράττουν µερίσµατα από τα κέρδη των µεγάλων
επιχειρήσεων που έχουν τον δεύτερο χαµηλότερο φορολογικό
συντελεστή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι αυτοί που είναι κάτο-
χοι µεγάλων περιουσιών και ευνοήθηκαν από την τροποποίηση
του ΕΝΦΙΑ. Είναι αυτοί που έχουν µια προνοµιακή φορολόγηση
στα µπόνους τους. Είναι όσοι µπορούσαν να κληρονοµήσουν

αφορολόγητα περιουσία έως και 3.200.000 ευρώ και φυσικά οι
τελευταίοι ευνοούµενοι είναι και οι φορολογικοί κάτοικοι του εξω-
τερικού. 

Κύριοι Υπουργοί, όλοι αυτοί πάντως στον Νοµό µου, στην Αι-
τωλοακαρνανία, είναι απειροελάχιστοι δυστυχώς, όλοι οι παρα-
πάνω που προανέφερα. Ζούνε σε παρακµή πραγµατικά. Η
Αιτωλοακαρνανία είναι ένας αγροτικός νοµός, ένας φτωχός
νοµός και είναι ένας από τους δεκαπέντε νοµούς µε τη µεγαλύ-
τερη µείωση µόνιµου πληθυσµού. Τα ήδη πετσοκοµµένα αγρο-
τικά εισοδήµατα γίνονται ακόµα χειρότερα όταν, σύµφωνα µε την
ΕΛΣΤΑΤ, ξέρουµε ότι έχει αυξηθεί κατά 25% το κόστος παραγω-
γής. Δεν µας έφταναν αυτά είναι και οι ζωονόσοι που έχουν εµ-
φανιστεί. Η ανοµβρία έχει κάνει την εµφάνισή της, µε αποτέλεσµα
να έχουµε αυτά τα τραγικά αποτελέσµατα. Επιπλέον, δεν βρί-
σκουµε εργάτες γης για την παραγωγή.

Μιας και ανέφερα για την ανοµβρία, να πω ότι η µείωση της
παραγωγής της επιτραπέζιας ελιάς στην Αιτωλοακαρνανία έχει
σπάσει φέτος ρεκόρ εικοσαετίας, στην κυριολεξία. Αν συνεχιστεί
αυτή η ανοµβρία το 2025, η κατάσταση θα γίνει ακόµα χειρότερη.

Να πούµε και για το µνηµείο της κυβερνητικής αποτυχίας, της
πληρωµής της βασικής ενίσχυσης το 2024 στο πλαίσιο λειτουρ-
γίας ενός αµαρτωλού ΟΠΕΚΕΠΕ; Με δύο νούµερα θα καταλά-
βουµε όλοι για τι συρρίκνωση εισοδήµατος µιλάµε, σε τέτοιες
ιδίως περιοχές. Αντί του ποσού των περίπου 581.000.000 ευρώ
για τη βασική ενίσχυση, πιστώθηκαν στους λογαριασµούς των
αγροτών της χώρας µας 476.000.000 ευρώ. Δηλαδή, 105.000.000
ευρώ λιγότερα. Αν εσείς το θεωρείτε ευτελές ποσό, για την πε-
ριοχή µου που είναι κατ’ εξοχήν αγροτική περιοχή δεν είναι κα-
θόλου ευτελές ποσό. 

Την ίδια στιγµή στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος ο πληθυ-
σµός είναι σε κίνδυνο φτώχειας και σε κοινωνικό αποκλεισµό.
Αυτό το ποσοστό είναι το θηριώδες ποσοστό των 35,2%. Επίσης,
σηµειώνουµε το χαµηλότερο κατά κεφαλήν διαθέσιµο εισόδηµα
των νοικοκυριών. Εγώ θα σας παρακαλούσα, κύριοι συνάδελφοι
της Κυβερνήσεως και κύριοι Υπουργοί, να κοιτάξετε στα µάτια
τους πολίτες του δυτικού άξονα της χώρας και να τους πείτε ότι
συγκλίνουν µε την Ευρώπη όπως εσείς υποστηρίζετε. 

Πάµε τώρα και στη δική µου κοινοβουλευτική αρµοδιότητα,
που είναι ο τοµέας του αθλητισµού και νέας γενιάς. Ο αθλητι-
σµός παραµένει ένας από τους «φτωχούς συγγενείς», τόσο του
προϋπολογισµού συνολικά όσο και του αρµόδιου Υπουργείου.
Συγκεκριµένα, το Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού λειτουργεί στην κυριολεξία σαν διχασµένη προσωπικό-
τητα. Γιατί το λέω αυτό; Διότι ενώ συνολικά ο προϋπολογισµός
του Υπουργείου είναι 6,6 δισεκατοµµύρια, για τον αθλητισµό δί-
νονται µόνο 153,8 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή το 2,32%.

Αυτό αποδεικνύει περίτρανα ότι η πολυδιαφηµισµένη αναβάθ-
µιση του αθλητισµού µε Αναπληρωτή Υπουργό από Υφυπουργό,
έγινε καθαρά µόνο για επικοινωνιακούς λόγους. Διότι έχουµε
έναν Αναπληρωτή Υπουργό καθαρά του 2%. Για άλλη µια χρονιά
δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν στον προϋπολογισµό οι πραγµατικές
και αυξηµένες οικονοµικές ανάγκες των αθλητικών οµοσπονδιών
και των αθλητικών σωµατείων, µε πολύ σοβαρούς κινδύνους για
τη βιωσιµότητά τους. Επίσης, αποτελεί αδήριτη ανάγκη, για λό-
γους διαφάνειας, να διευκρινιστεί το ακριβές ποσό που προκύ-
πτει ως τελικό έσοδο για το κράτος από τη φορολόγηση των
κερδών των παικτών του «ΣΤΟΙΧΗΜΑΤΟΣ» και εν τέλει, πόσα χρή-
µατα από αυτά επιστρέφουν στον αθλητισµό. 

Την ίδια στιγµή, παρά την αύξηση που φαίνεται εγγεγραµµένη
στον προϋπολογισµό για τις χρηµατοδοτήσεις για τις αθλητικές
υποδοµές, η κατανοµή των πόρων στις περιοχές της χώρας πα-
ραµένει ασαφής. Αυτό δείχνει για άλλη µία φορά την απουσία
ενός εθνικού σχεδίου. Άλλωστε η υφιστάµενη κατάσταση των
αθλητικών εγκαταστάσεων έχει την υπογραφή της κυβερνητικής
πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας που, εκτός των άλλων,απώτερο
στόχο, δυστυχώς, φαίνεται να έχει την εµπορευµατοποίηση και
ιδιωτικοποίηση του ελληνικού αθλητισµού, ευνοώντας «ηµέτε-
ρους», «κουµπάρους» και σε εξέλιξη επενδύσεις εκατοµµυρίων
και αποξενώνοντας αθλητικούς χώρους από τους πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 
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Στην Αιτωλοακαρνανία οι αθλητικές εγκαταστάσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώσατε,

κυρία συνάδελφε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ:… είναι σε άθλια κατάσταση… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

ολοκληρώσατε. Είναι 12 το βράδυ, θέλετε να µιλήσετε εννέα
λεπτά, ενώ περιµένουν και άλλοι συνάδελφοι. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει υπάρξει τρο-
µερή ανοχή από τους άλλους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε, από εµένα
δεν έχει υπάρξει. Ο κ. Αυλωνίτης µόνο µίλησε. Επειδή τον διέ-
κοψα τον κ. Αυλωνίτη, του έδωσα συν ενάµισι λεπτό. Από κανέναν
άλλον.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχετε δίκιο, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Από κανέναν άλλον.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Είµαι εδώ όλο το απόγευµα και σας

λέω ότι υπήρξε απίστευτη ανοχή …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να σας πω κάτι; Αν

θέλετε να µιλάτε εννέα λεπτά, εγώ το λέω να το ζητήσουµε από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες να γίνει. Ό,τι λέει ο Κανονισµός. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχετε όλα τα δίκια του κόσµου, απλά
σας λέω ότι δεν µπορεί να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το αξιολογώ. Ακού-
στε, όµως, κάποιοι συνάδελφοι, σταµατάνε στα επτά λεπτά. Εγώ
αυτούς πρέπει να τους υπερασπιστώ µε τον τρόπο µου, µε την
έννοια ότι αυτός που σταµατάει στα επτά λεπτά πώς θα αισθά-
νεται; Κάποιοι άλλοι θέλουν να µιλήσουν οπωσδήποτε εννέα ή
δέκα δεν µπορώ να το επιτρέψω. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Όχι, αλλά το Προεδρείο πρέπει να
αποφασίζει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε λίγο, ο
κάθε Προεδρεύων αξιολογεί µε βάση τα δεδοµένα. Είναι 12 το
βράδυ! Δηλαδή, κάποιοι συνάδελφοι, να µιλήσουν στη 1:30’; Να
τους ακούσει ποιος; 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχω ακούσει…
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Στο µεταξύ, θα είχα κάνει άλλη µία... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε µε λίγο,

σας παρακαλώ. Διέκοψα στα οκτώ λεπτά και σαράντα πέντε δευ-
τερόλεπτα, λέγοντας: «Μία φράση, παρακαλώ να ολοκληρώσετε,
είναι αδιέξοδο και καθυστερούµε τον κόσµο που θέλει να µιλήσει,
τους συναδέλφους που βρίσκονται εδώ. Παρακαλώ.».

Στα έξι λεπτά χτυπάει το κουδούνι, για να ολοκληρώνει κά-
ποιος στα επτά. Αν θέλετε να µιλάτε δέκα λεπτά, πείτε στις Κοι-
νοβουλευτικές σας Οµάδες να εισηγηθούν στην ολοµέλεια των
Προέδρων να µιλάµε δέκα λεπτά όλοι µας. Όλοι µας! 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αλλά να τηρείται από όλους! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εγώ το τηρώ όσο

είµαι εδώ πάνω κι αν δεν το τηρώ παρακαλώ να µου πείτε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Το Προεδρείο είναι ένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συµφωνώ ότι είναι

ένα, αξιολογείται και ο κάθε Προεδρεύων. Λυπάµαι. Και είναι από
πολλά κόµµατα και δεν είναι από ένα κόµµα. Ο Κανονισµός,
όµως, είναι ένας και εγώ το µόνο που θα δεχτώ από κάποιον είναι
να µου πει «δεν τηρείς τον Κανονισµό». Αν µου το πει αυτό θα
συµφωνήσω ή θα διαφωνήσω. 

Κύριε Γερουλάνο, νοµίζω, συνεννοούµαστε. Δεν διαφωνώ µε
αυτό που λέτε αλλά δεν µπορώ να υποχρεώσω κάποιον. Εγώ
προσπαθώ να εφαρµόσω τον Κανονισµό µε ανοχή σχετική, το ξέ-
ρετε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κατανοητό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το καταλαβαίνετε. 
Μία φράση παρακαλώ, κυρία Σταρακά, για να ολοκληρώσουµε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο προϋπολογι-

σµός είναι µια κορυφαία πολιτική διαδικασία, πραγµατικά µε πλη-
γώνει ότι έχω τρία λεπτά τώρα και δεν µπορώ να ολοκληρώσω
την οµιλία µου, γιατί σε ένα λεπτό θα είχα ολοκληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοντά στα εννέα
λεπτά σας διέκοψα, παρακαλώ! Δεν το δέχοµαι τώρα αυτό.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε: Άλλο η

ανοχή κι άλλο να διαστρεβλώνουµε τα πράγµατα εδώ µέσα. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Γιατί θα είχα κάνει άλλη µία… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν έχει «θα

είχα τελειώσει». Ο καθένας θα έλεγε «Θα είχα τελειώσει» και θα
πήγαινε δέκα και έντεκα λεπτά. Όχι.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Δεν νοµίζω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Σταρακά, ολοκληρώστε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πολύ. Δεν χρειάζεται. 
Ο κ. Λιούτας έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κεντρικό

και πυρηνικό σηµείο της διακυβέρνησης µιας χώρας η οικονοµική
πολιτική που σχεδιάζεται και εφαρµόζεται. Η αποτελεσµατική
άσκησή της µε σύνεση και µε το βλέµµα στην ασφάλεια, την ανά-
πτυξη και την ευηµερία συνιστά πολιτική πράξη ύψιστης σηµα-
σίας και µεγάλης ευθύνης. 

Χρέος και ευθύνη του Πρωθυπουργού µας, από την πρώτη στι-
γµή της ανάληψης της πρωθυπουργίας, ήταν και είναι η άσκηση
εκείνης της οικονοµικής πολιτικής που θα διασφαλίζει και θα δια-
φυλάττει τα δηµόσια οικονοµικά, την οικονοµική ανάπτυξη και την
κοινωνική ευηµερία.

Τα συµπεράσµατα και οι διαπιστώσεις που γεννιούνται και
µέσα από τον προϋπολογισµό του 2025, αναδεικνύουν τη συνέ-
χισή µας στον φιλοαναπτυξιακό δρόµο και στην τήρηση µιας κοι-
νωνικής πολιτικής µε γνώµονα το καλό και το συµφέρον όλων των
συµπολιτών µας.

Είναι µια πολιτική που σωρευτικά εφαρµόζεται από τον Ιούνιο
του 2019 και η οποία ούτε µία στιγµή δεν διέφυγε των κυρίαρχων
στόχων της. Πετυχαίνουµε τους στόχους µας και µάλιστα εµπρά-
κτως!

Συγκεκριµένα, σε σχέση µε αριθµούς, για το 2024 προβλέπεται
ανάπτυξη ύψους 2,2% και για το 2025 ανάπτυξη 2,3%. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι η Ελλάδα αναπτύσσεται και µάλιστα αναπτύσ-
σεται ταχύτερα, ανάµεσα στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωζώνης.
Ακολούθως το ποσοστό της ανεργίας ανέρχεται σε 10,3% και για
το 2025 προβλέπεται να µειωθεί περαιτέρω και να φτάσει στο
9,7%. 

Σχετικά µε το ποσοστό της ανεργίας διαπιστώνεται η γενικό-
τερη πτωτική τάση που έχει οικοδοµηθεί και επιτευχθεί επί των
ηµερών µας για όλα τα χρόνια της διακυβέρνησής µας. Πλέον,
το ποσοστό κατέρχεται του 10%, γεγονός που πιστοποιεί ότι τα
επίπεδα αγγίζουν τα δεδοµένα προ της οικονοµικής κρίσης. 

Ο πληθωρισµός αποκλιµακώνεται και το δηµόσιο χρέος µει-
ώνεται αποφασιστικά και δυναµικά. Σε σχέση, ειδικότερα, µε το
δηµόσιο χρέος, οι αριθµοί αποκαλύπτουν µια κρίσιµη διαπί-
στωση, ότι δηλαδή σε διάστηµα πέντε ετών έχει επιτευχθεί µεί-
ωση κατά 61,9%. 

Την ίδια στιγµή ο φορολογικός µηχανισµός αποδεικνύεται
πολύ αποτελεσµατικός, µε συνέπεια να αυξάνονται και να θωρα-
κίζονται τα δηµόσια έσοδα και µάλιστα µε έναν δοµικό τρόπο. Τα
δηµόσια έσοδα αυξάνονται, την ίδια στιγµή που οι φορολογικοί
συντελεστές συνεχίζουν να µειώνονται. 

Πώς εξηγείται αυτό; Πρώτον, η πραγµατική ενίσχυση της ανά-
πτυξης πάντοτε συµβάλλει στην αύξηση αυτή. Με αυτόν, ακρι-
βώς, τον τρόπο και η δική µας εθνική ανάπτυξη οδήγησε στη
µεγάλη αύξηση των δηµοσίων εσόδων. Η αύξηση, επίσης, δικαιο-
λογείται και µέσω της πραγµατικότητας της αντιµετώπισης της
φοροδιαφυγής στην πράξη. 

Τέλος, αποτελεί κρίσιµο σηµείο της φορολογικής µας πολιτι-
κής, το γεγονός ότι επιβλήθηκε και έκτακτη εισφορά στα διυλι-
στήρια, ύψους 300 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Επιπρόσθετα, πρέπει να σταθούµε και στο πλέον κυρίαρχο ση-
µείο της πολιτικής µας, στην ενίσχυση του εισοδήµατος των µι-
σθών των εργαζοµένων στην πατρίδα µας. Ο µέσος µισθός
αυξήθηκε κατά 25%, µεταξύ των ετών 2019 - 2024. Ο κατώτατος
µισθός, επίσης, αυξήθηκε από τα 650 ευρώ στα 830 ευρώ και
έπεται συνέχεια, έως το 2027, να φτάσει τα 950 ευρώ. 

Ειδικότερα, για το 2025 προβλέπονται, επιπλέον, αυξήσεις
αποδοχών και συγκεκριµένα προβλέπεται αύξηση των συντάξεων
κατά 2,4%, οριζόντια αύξηση των µισθών στο δηµόσιο, ώστε ο ει-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 13 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4785



σαγωγικός να µην υπολείπεται του επιπέδου του κατώτατου µι-
σθού. Κίνητρο προσέλκυσης ιατρών σε προβληµατικές και άγο-
νες περιοχές. Αύξηση κατά 20% της αποζηµίωσης των
νυχτερινών των ενστόλων. Αύξηση του φοιτητικού στεγαστικού
επιδόµατος για τα περιφερειακά πανεπιστήµια, και επίσης, αύ-
ξηση των αποδοχών σπουδαστών στρατιωτικών σχολών. Επιπρό-
σθετα, τώρα, τον Δεκέµβριο του 2024 θα δοθούν και επιπλέον
οικονοµικές ενισχύσεις. 

Κυρίες και κύριοι, όλα όσα αναφέρθηκαν οδηγούν και εξηγούν
το συµπέρασµα ότι αυτή η Κυβέρνηση εφαρµόζει το κατάλληλο
µείγµα πολιτικής. Σε κάθε στιγµή το κατάλληλο µείγµα πολιτικής
είναι εκείνο το οποίο µπορεί να συνδυάζει, να πετυχαίνει και να
εγγυάται τη δηµοσιονοµική σύνεση, την ανάπτυξη και την κοινω-
νική ευηµερία. Το κατάλληλο µείγµα πολιτικής είναι εκείνο που
µπορεί να διαµορφώνει και να αφήνει το περιθώριο, ώστε η οικο-
νοµική πολιτική να αντιµετωπίζει προβλήµατα που ανακύπτουν
ακόµη και πολύ ξαφνικά, τα οποία µπορούν να έχουν µεγάλες και
πολυδιάστατες συνέπειες. 

Αναφέροµαι, ασφαλώς, στις οικονοµικές, κοινωνικές και περι-
βαλλοντικές συνέπειες που προκαλούν τα ακραία φαινόµενα της
κλιµατικής κρίσης. Εκείνες τις στιγµές οι άνθρωποι που έχουν
πληγεί, οι συµπολίτες µας περιµένουν πολλά από µία Κυβέρνηση.
Περιµένουν άµεση δράση, ανακούφιση, επούλωση, άµεση απο-
ζηµίωση και αποκατάσταση. 

Ας αναφερθούµε, λοιπόν, και στον τρόπο µε τον οποίο δρά-
σαµε σε τέτοιου είδους κρίσιµες στιγµές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από την πληγείσα
Θεσσαλία και από τον πληγέντα Νοµό Τρικάλων. Εµείς, οι Θεσ-
σαλοί, βιώσαµε το 2020 το ακραίο φαινόµενο του «Ιανού», το
2021 τον µεγάλο καταστροφικό σεισµό και επίσης, το 2023 τις
µεγάλες καταστροφικές πληµµύρες του «Ντάνιελ» και του
«Ηλίας».

Άνθρωποι και οικογένειες, επαγγελµατίες και επιχειρήσεις, ερ-
γαζόµενοι, αγρότες και κτηνοτρόφοι επλήγησαν σε µέγιστο
βαθµό. Ο κρατικός µηχανισµός, όµως, κινήθηκε έµπρακτα, άµεσα
και αποτελεσµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η διαµόρφωση µιας φόρµουλας αποζηµίωσης και στήριξης συ-
νιστά ζήτηµα τεράστιας σηµασίας, σπουδαία παρακαταθήκη, θα
έλεγα, για το µέλλον. 

Παράλληλα, η ετοιµότητα που επέδειξαν ο κρατικός µηχανι-
σµός και το πολιτικό προσωπικό είναι, επίσης, ζήτηµα υψίστης
σηµασίας, µεγάλης ευθύνης και χρέους. 

Επιπρόσθετα, πάντοτε σε πρώτο και κεντρικό πλάνο, οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι µας. Η µονιµοποίηση της απαλλαγής από
τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, η ρύθµιση των «κόκκινων» δα-
νείων που επίκειται, οι αποζηµιώσεις στους πληγέντες και κάθε
µεταρρύθµιση, που αφορά τον εκσυγχρονισµό και την ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας της πρωτογενούς µας παραγωγής, απο-
τελούν θετικές και κρίσιµες πολιτικές παρεµβάσεις, για το παρόν
και το µέλλον. 

Ο πρωτογενής µας τοµέας και δη µέσα στην κλιµατική κρίση
έχει ανάγκη τη δυναµική στήριξη, για να προασπιστεί και να δια-
φυλαχθεί το δικό µας αγροτικό και κτηνοτροφικό προϊόν το οποίο
είναι και διεθνώς αναγνωρισµένο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση και η ψήφιση του
προϋπολογισµού συνιστούν κοινοβουλευτικές διαδικασίες ύψι-
στης πολιτικής σηµασίας.

Η κοινωνία περιµένει από εµάς εκείνη την πολιτική που θα
ανταποκρίνεται σε κάθε δίκαιο αίτηµά της και στη µεγάλη ανάγκη
για εξέλιξη και πρόοδο, για την εξέλιξη και την πρόοδο κάθε το-
πικής οικονοµίας και κοινωνίας. Κάθε οικογένεια αυτής της
χώρας έχει µεγάλη ανάγκη την πολιτική που µπορεί να εγγυάται
στα παιδιά της το παρόν και το µέλλον, που πραγµατικά αξίζουν. 

Εµείς όλοι, µαζί µε την κοινωνία, οφείλουµε να σχεδιάζουµε
και να εφαρµόζουµε την πολιτική που θα εγγυώνται αυτά που
όλοι οι Έλληνες έχουν ανάγκη. Οι στόχοι που πετυχαίνουµε είναι
πάρα πολύ σηµαντικοί και είναι σπουδαίο που η πατρίδα µας χα-
ρακτηρίζεται από µια ανθεκτική και σταθερή ανάπτυξη. Ειδικό-
τερα σήµερα που σε πολλά σηµεία της κοντινής και ευρύτερης

γεωπολιτικής γειτονιάς µας λαµβάνουν χώρα πολυποίκιλες κρί-
σεις, η Ελλάδα αποτελεί αυτή τη στιγµή κρίσιµο φάρο σταθερό-
τητας. 

Με την πολιτική µας, λοιπόν, η οποία αναγνωρίζεται διεθνώς
ως θετική αναπτυξιακή πολιτική, συνεχίζουµε να χτίζουµε σχέσεις
αµοιβαίας εµπιστοσύνης µε την κοινωνία µας. Συνεχίζουµε να οι-
κοδοµούµε και να αντανακλούµε ένα ισχυρό διεθνές αποτύπωµα.
Συνεχίζουµε πάντα ώριµα, πάντα υπεύθυνα και πάντοτε µε ενσυ-
ναίσθηση να αγωνιζόµαστε για την πατρίδα, για την κοινωνία, για
την οικονοµία αλλά προπάντων για όλους τους Έλληνες. Και σε
αυτόν τον δρόµο θα συνεχίσουµε απαρέγκλιτα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Σπυριδάκη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν έναν χρόνο, µε έναν προ-

ϋπολογισµό που συνοδευόταν από την πανηγυρική κατάκτηση
της επενδυτικής βαθµίδας η Κυβέρνηση µας υποσχόταν ανά-
πτυξη, ευηµερία, κοινωνική συνοχή µε άµβλυνση των ανισοτήτων,
στοχευµένες παρεµβάσεις που θα δώσουν στον Έλληνα και στην
Ελληνίδα προοπτική και µέλλον. 

Σήµερα, µάλιστα, στην επίσκεψή του στην Κρήτη, ο Πρωθυ-
πουργός ήρθε να µας δηλώσει ότι η οικονοµία υπεραποδίδει. Δεν
ξέρω, βέβαια, εάν αυτήν την υπερβολή στην απόδοση την λέει
για καλό ή για κακό. Δεν ξέρουµε τι να περιµένει ο ελληνικός
λαός, αλλά εάν κρίνουµε από τον προϋπολογισµό, παρά τις προ-
σπάθειες των κυρίων Υπουργών, φαίνεται ότι ο Έλληνας θα εξα-
κολουθήσει να νιώθει ή να νοµίζει ότι είναι φτωχός και το 2025. 

Σας το λέµε, λοιπόν, και από το Βήµα της Βουλής, ως Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση πλέον: πολλά λόγια, λίγες πράξεις. Τελικά, το
µόνο που καταφέρνετε σταθερά είναι να διαχειρίζεστε τη στασι-
µότητα µε µία επικοινωνιακή δεινότητα, ενώ η κοινωνία περιµένει
το µέλλον που της τάξατε. 

Και εάν αυτή η περιβόητη υπεραπόδοση είναι η ευηµερία που
µας επιφυλάσσετε τότε καλύτερα να µας εξηγήσετε πώς ακριβώς
είναι η ανέχεια για να είµαστε προετοιµασµένοι. Εάν η υπεραπό-
δοση της οικονοµίας είναι το να έχουµε τη δεύτερη χαµηλότερη
αγοραστική δύναµη στην Ευρώπη, τις δεύτερες υψηλότερες
ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία στην Ευρώπη, τη δεύτερη µεγα-
λύτερη αύξηση ενοικίων στην Ευρώπη, τη δεύτερη µεγαλύτερη
έµµεση φορολογία στις χώρες του ΟΑΣΑ, τότε πώς ακριβώς είναι
η ανέχεια; Τι να περιµένουν οι πολίτες το 2025; 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στο Λασίθι η έννοια της οι-
κονοµικής µεγέθυνσης, που διαφηµίζετε, είναι µια λέξη άγνωστη.
Σε κάθε προϋπολογισµό περιµένουµε να δούµε κάτι που θα µας
δώσει ελπίδα και σε κάθε προϋπολογισµό επιβεβαιώνουµε ότι
απλά µας έχετε ξεχάσει. Νοσοκοµεία σε µόνιµη κρίση χωρίς για-
τρούς και νοσηλευτές. Δρόµοι που θυµίζουν περασµένους αι-
ώνες. Φράγµατα, όπως των Μπραµιανών, των Λιθινών, του Αγίου
Ιωάννη, των Χοχλακίων, του Καθαρού, που έχουν γίνει παιχνίδι
µεταξύ των χρηµατοδοτικών εργαλείων και της κυβερνητικής
αδιαφορίας, αφήνοντας τη λειψυδρία να κάνει να αναπτύσσει
αντιπαλότητες µεταξύ χωριών και τους αγρότες µας, αντί για
προοπτική, να παλεύουν µόνοι µε την ακαρπία, την έλλειψη ερ-
γατών γης, το κόστος παραγωγής.

Δεν θα µιλήσω για τα σχολεία, που ρίχνατε το µπαλάκι στην
τοπική αυτοδιοίκηση και στον δήµο, χωρίς να του δίνετε πόρους
για να τα φτιάξει.

ΒΟΑΚ: Ένας δρόµος που συνεχίζει να αφαιρεί ζωές, ένα έργο
που συνεχώς καρκινοβατεί. Στο Νοµό Λασιθίου η διασύνδεση Νε-
άπολης - Αυχήν Αγκαθιάς παραµένει στα λόγια. Για την ακρίβεια,
παραµένει πάκο µε χαρτιά σε συρτάρια. 

Σας το είπα και παλαιότερα, σας το λέω και τώρα. Για εσάς
µπορεί να είναι ένα έργο του Υπουργείου Υποδοµών, µπορεί να
είναι απλώς ένας δρόµος. Για εµάς, όµως, είναι κάτι πολύ περισ-
σότερο. Είναι η υγεία µας, η ανάπτυξη, η προοπτική, η οικονοµία,
είναι όλα αυτά που αρνείστε να µας δώσετε. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ο τουρισµός έχει χαρακτη-
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ριστεί ως εθνικός πρωταθλητής. Είναι αυτός που κάθε χρονιά θα
µας κάνει περήφανους και θα µας δίνει νέα ρεκόρ. Πράγµατι, η
συµβολή του στην οικονοµία είναι αναµφισβήτητη ειδικά όταν κα-
λείται να πληρώσει τα σπασµένα της ελληνικής οικονοµίας και
συγκεκριµένα το 70% στο έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου. 

Ωστόσο, πίσω από τα πανηγυρικά ρεκόρ, που επικαλούνται η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο, κρύβονται ανησυχητικές πραγµα-
τικότητες που δεν µπορούµε να αγνοήσουµε. Στην πραγµατικό-
τητα ισχύει το εξής παράδοξο: Φέτος οι αφίξεις αυξήθηκαν κατά
πολύ, όµως η µέση κατά κεφαλήν δαπάνη µειώθηκε. Το 2022 µει-
ώθηκε 11,7%, το 2023 1,7% και φέτος, εάν κρίνουµε από τον Ιού-
λιο και τον Αύγουστο, πάλι θα έχει µείωση. Εάν σε αυτήν τη
µείωση συνυπολογίσουµε και το γεγονός ότι ο πληθωρισµός στις
αεροµεταφορές είναι στο 35% τότε τίποτα δεν είναι δεδοµένο.
Αυτό σηµαίνει ότι οι περισσότεροι επισκέπτες στη χώρα µας ξο-
δεύουν λιγότερο, οι τοπικές κοινωνίες και οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις βλέπουν τα έσοδά τους να µειώνονται, ενώ οι υποδοµές
µας επιβαρύνονται περισσότερο χωρίς αυτό να εξισορροπείται
από έσοδα, λόγω µη ανταποδοτικότητας. Και ερωτώ: Ποιο είναι
το όριο για να παραδεχτούµε ότι κάτι πρέπει να αλλάξει; 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει να καυχιέται για τα ρεκόρ, αποφεύγο-
ντας να υπολογίσει τις επιδόσεις σε πραγµατικά νούµερα. Εάν
συγκρίνουµε τη φετινή χρονιά µε το 2019, θα δούµε ότι τότε εί-
χαµε λιγότερες αφίξεις αλλά περισσότερα πραγµατικά έσοδα.
Είναι αυτό επιτυχία ή µήπως είναι αποτέλεσµα µιας στρατηγικής
που βασίζεται σε αριθµούς και όχι σε ποιότητα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τουρισµός είναι εξαιρετικά
ευάλωτος στις προκλήσεις της κλιµατικής κρίσης, στις γεωπολι-
τικές εξελίξεις και στις διακυµάνσεις της ελαστικής αγοράς. Η
Κυβέρνηση συνεχίζει να αντιµετωπίζει τον τουρισµό σαν αµιγώς
οικονοµική δραστηριότητα, ως την ιερή αγελάδα των φορολογι-
κών εσόδων, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τις πραγµατικές ανά-
γκες του κλάδου και τις ανάγκες των προορισµών.

Διπλασιάσατε το τέλος ανθεκτικότητας. Επιβάλατε το τέλος
κρουαζιέρας χωρίς διαβούλευση, χωρίς µεθοδολογία, χωρίς
αξιολόγηση. Και αναρωτιέµαι: Πού πήγαν αυτά τα έσοδα; Πήγαν
σε έργα υποδοµής στους προορισµούς, που στην ουσία εκείνοι
επιβαρύνονται, ή µήπως βελτίωσαν το βιοτικό επίπεδο των πολι-
τών; Όχι και στα δύο. 

Να θυµίσω αυτή τη στιγµή στους κυρίους της Κυβέρνησης ότι
προτεραιότητά µας πρέπει να είναι να διαφυλάξουµε τους προ-
ορισµούς. Οι επισκέπτες έρχονται και φεύγουν. Οι προορισµοί
είναι αυτοί που µένουν και δεν µένουν απλώς αλλά καλούνται να
διαχειριστούν το αποτύπωµα που αφήνει πίσω ο τουρισµός, µε
υποδοµές που έχουν σχεδιαστεί για τους µόνιµους κατοίκους
των περιοχών. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, είναι δύο: Τι τουρισµό µπορούµε να
έχουµε και τι τουρισµό θέλουµε να έχουµε; Το ότι θέλουµε να
έχουµε µας δείχνει το όραµά µας, το τι µπορούµε να έχουµε θα
µας δείξει τη στρατηγική µας.

Μιλώντας για στρατηγικό σχεδιασµό, πάµε να δούµε εν τάχει
τι έχετε κάνει. Τι κάνατε µε το ειδικό χωροταξικό για τον τουρι-
σµό; Να απαντήσω; Τίποτα! Φέρατε ένα σχέδιο το οποίο όχι µόνο
δεν είναι εργαλείο ισόρροπης ανάπτυξη αλλά αντί να ενισχύει τις
µη ανεπτυγµένες περιοχές και να προστατεύει τις επιβαρυµένες,
είναι απλώς ένα οικονοµικό σχέδιο. Δεν γίνεται σαφής αναφορά
στη φέρουσα ικανότητα. Αναρωτιέµαι: Ποιο είναι το όραµα για
τη βιώσιµη και ισόρροπη τουριστική ανάπτυξη, που µας διατυ-
µπανίζετε; Πού είναι σε προτεραιότητα η προστασία του περι-
βάλλοντος; Έτσι θα κάνουµε ανθεκτικούς προορισµούς; 

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, στον προϋπολογισµό του 2025 βλέ-
πουµε 9,5 εκατοµµύρια ευρώ για τουριστικές επενδύσεις. Εάν
λάβουµε υπ’ όψιν µας αυτό που λέµε «το θαύµα του τουρισµού»,
µάλλον µοιάζει µε υποχρηµατοδότηση, παρά µε στρατηγική επέν-
δυση. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δείχνει ανίκανη να αξιοποιήσει τη δυνα-
µική του τουρισµού και ταυτόχρονα να εξασφαλίσει την ανθεκτι-
κότητά του. Γίνονται µόνο παρεµβάσεις που στηρίζουν το
επιχειρείν για τους λίγους αφήνοντας τους πολλούς, τους µι-
κρούς, χωρίς χώρο και χωρίς πόρους.

Μιλώντας, λοιπόν, για το µέλλον, τι έκανε το Υπουργείο για το

ανθρώπινο δυναµικό; Παρά τις εκκλήσεις µας, λέει ότι είναι αναρ-
µόδιο, µας στέλνει στο Υπουργείο Εργασίας και εάν κρίνουµε
από τη σιωπή ιχθύος και την άρνησή της, µία αφορά στη χορή-
γηση του επιδόµατος για τις µητέρες εργαζόµενες στον τουρι-
σµό και στον επισιτισµό και άπειρες φορές στην επέκταση
τακτικής επιδότησης της ανεργίας, µάλλον τίποτα. 

Τι κάνετε για τις θέσεις που λείπουν στον τουρισµό και στον
επισιτισµό, θέσεις που είναι απαραίτητες για την ποιότητα του
τουρισµού µας; Τι κάνετε για την κατάρτιση; Πώς αξιοποιήσατε
45 εκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης, όταν οι όροι ήταν
τόσο γενικοί που αφήσατε το πρόγραµµα training voucher να
γίνει άλλο ένα επιδοµατικό µέτρο; Τι κάνατε για τις σχολές του-
ρισµού; Τίποτα. Τι κίνητρα δίνετε στους νέους για να δουλέψουν
επαγγελµατικά στον τουρισµό; Τίποτα. Τι κάνετε για τη µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα; Τίποτα. Μειώσατε τον προϋπολογισµό
κατά 48 εκατοµµύρια, αφήνοντας εκατοντάδες επενδυτικά σχέ-
δια εκτός, ενώ οι µεγάλες επιχειρήσεις συνεχίζουν να επωφελού-
νται. Στην ανάπτυξη σας οι µικροµεσαίοι δεν είχαν χώρο. 

Τι κάνατε για τη βραχυχρόνια µίσθωση; Μήπως βάλατε πλαί-
σιο; Όχι και εδώ. Εντείνατε τη στεγαστική κρίση και στερήσατε
από τον Έλληνα το δικαίωµα στη στέγη.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, και στον τουρισµό, όπως
και σε κάθε άλλο κλάδο, δεν παράγετε πολιτική. Δεν έχετε σχέ-
διο, δεν έχετε όραµα, δεν έχετε πλάνο δεν θέτετε βάσεις, κάνετε
απλά διαχείριση.

Ο τουρισµός όµως χρειάζεται αλλαγές, χρειάζεται ένα νέο µο-
ντέλο. Χρειαζόµαστε έναν τουρισµό αποκεντρωµένο, ποιοτικό,
βιώσιµο, ανθεκτικό, που να σέβεται, να επεκτείνεται, να εξελίσ-
σεται και να ανταποδίδει. Ο τουρισµός δεν χρειάζεται µέτριο
όραµα. Χρειάζεται ένα µεγάλο όραµα χωρίς τσιγκουνιές και µι-
ζέρια, ένα όραµα για να δώσει στον κλάδο νέα πνοή και στους
ανθρώπους που τον υπηρετούν ελπίδα. Ο τουρισµός δεν ανήκει
στο παρελθόν, ανήκει στο µέλλον και µε εσάς αυτό το µέλλον φο-
βάµαι πως είναι χαµένο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές τις

ηµέρες, τόσο η πολιτική ηγεσία του αρµόδιου Υπουργείου, όσο
και οι εισηγητές και οι οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία έδειξαν
µε στοιχεία ότι η ελληνική οικονοµία την τελευταία πενταετία έχει
µπει ξανά σε τροχιά σύγκλισης µε την Ευρώπη σηµειώνοντας µά-
λιστα σηµαντικά καλύτερες επιδόσεις σε πολλούς δείκτες σε
σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Αυτές οι επιδόσεις θεωρώ ότι είναι µία κατάκτηση που κανείς
δεν µπορεί να αµφισβητήσει. Δεν µπορεί να αµφισβητήσει, ούτε
τον σηµαντικά µεγαλύτερο ρυθµό ανάπτυξης και την αύξηση των
επενδύσεων ούτε την πρωτιά στο πρωτογενές πλεόνασµα ή τη
µείωση της ανεργίας, του χρέους, του πληθωρισµού και την αύ-
ξηση µισθών και εισοδηµάτων. Όσο και να θέλει η Αντιπολίτευση
αυτά είναι τα νούµερα και δεν διαβάζονται αλλιώς έστω κι αν προ-
σπαθεί να τα φέρει στα µέτρα της. 

Ακόµα, αυτό που προκύπτει από τον κρατικό προϋπολογισµό
του 2025 έχει να κάνει µε όλα αυτά που βρίσκονται σε εξέλιξη
αυτήν τη στιγµή σε όλη τη χώρα, αυτή η κοσµογονία πολιτικών
προγραµµάτων και έργων που αλλάζουν προς το καλύτερο τις
συνθήκες, τις ευκαιρίες, και τις δυνατότητες για όλους µας. 

Αυτό γίνεται πραγµατικότητα χάρη σε ένα δυναµικό και πολυ-
διάστατο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Δυναµικό γιατί το
2025 οι δηµόσιες επενδύσεις αυξάνονται κατά 10% συν 1,11% το
2026 και πολυδιάστατο, γιατί περιλαµβάνει σοβαρές παρεµβά-
σεις σε πολλούς και διαφορετικούς τοµείς πολιτικής, από την κοι-
νωνική προστασία, την υγεία, τη στέγαση, µέχρι την επιχειρη-
µατικότητα, το περιβάλλον, την πολιτική προστασία και τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό.

Είναι σηµαντικά έργα για την ανάπτυξη του ανθρώπινου δυ-
ναµικού και την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, όπως η από-
κτηση εργασιακής εµπειρίας, τα προγράµµατα µαθητείας της
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Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, η υποστήριξη του ολοήµε-
ρου σχολείου και της εκπαίδευσης µαθητών µε αναπηρία και τα
προγράµµατα επισιτιστικής βοήθειας. 

Είναι έργα µε τα οποία αλλάζει πρόσωπο το ΕΣΥ, όπως η ανα-
καίνιση νοσοκοµείων και κέντρων υγείας και η χρηµατοδότηση
των απογευµατινών χειρουργείων, αλλά και δράσεις στη δηµόσια
υγεία που ήδη έχουν αγκαλιάσει πολίτες, όπως τα προγράµµατα
πρόληψης µε επόµενο αυτό για τα καρδιαγγειακά νοσήµατα. 

Ακόµα υπάρχει και η στήριξη των επιχειρήσεων και ιδιαίτερα
της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, µε επιδοτήσεις για την
εξοικονόµηση ενέργειας και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων, τη µεταποίηση, τον αγροτικό τοµέα,
τη δηµιουργία νέων επιχειρήσεων, µεταξύ αυτών και στον κλάδο
του τουρισµού. 

Κοντά σε αυτά αξίζει να αναφερθούν και τα προγράµµατα απα-
σχόλησης δέκα χιλιάδων ανέργων δικαιούχων του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος, καθώς και το πρόγραµµα κατάρτισης
ανέργων για τους εργαζοµένους στον τουρισµό. Περίπου τρια-
κόσιες εξήντα χιλιάδες είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις που
έχουν ήδη στηριχθεί µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ
και το Σχέδιο της Δίκαιης Ανάπτυξης και Μετάβασης.

Στο πεδίο της στέγης έχουµε το νέο πρόγραµµα για την αγορά
πρώτης κατοικίας το «Σπίτι µου 2» αλλά και το νέο πρόγραµµα
ενεργειακής αναβάθµισης κατοικιών, πρωτοβουλίες που συµβάλ-
λουν στην αντιµετώπιση και της στεγαστικής κρίσης και του δη-
µογραφικού και της πράσινης µετάβασης. 

Στο µέτωπο της πολιτικής προστασίας έχουµε την προµήθεια
εναέριων, αµφίβιων και επίγειων µέσων πυρόσβεσης, στο πλαίσιο
του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ», ενώ και για την αντιµετώπιση των επι-
πτώσεων της κλιµατικής αλλαγής είναι σε εξέλιξη και έχουν προ-
γραµµατιστεί δεκάδες έργα αντιπληµµυρικής προστασίας και
διαχείρισης υδάτων. Κάθε χρόνο δεσµεύονται 600 εκατοµµύρια
ευρώ στον προϋπολογισµό για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων
τυχόν φυσικών καταστροφών. 

Είναι πολλά ακόµα όσα προβλέπονται µέσα από αναπτυξιακά
εργαλεία, όπως έργα βελτίωσης της οδικής ασφάλειας, εξοικο-
νόµησης ενέργειας, ψηφιακής σύνδεσης και άλλα που για λό-
γους χρόνου είναι αδύνατο να τα αναφέρουµε. Όλα όµως
δείχνουν ότι σε όλη τη χώρα γίνεται πράξη ένα τεράστιο σχέδιο
ανάπτυξης µε το οποίο επιχειρείται να γίνουν καλύτερες πολλές
και σηµαντικές όψεις της ζωής µας, της ζωής όλων µας, νοικο-
κυριών, επιχειρήσεων, νέων και παλαιότερων εργαζοµένων και
προπάντων αυτών που έχουν ανάγκη για περισσότερη στήριξη.

Ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν περιµέναµε από
την Αντιπολίτευση να αναφερθεί σε αυτό το τεράστιο αναπτυ-
ξιακό και επενδυτικό έργο που έχει ξεκινήσει. Περιµέναµε όµως
να µην κρατά για τον εαυτό της το προνόµιο της κοινωνικής ευαι-
σθησίας, γιατί όλοι µας ερχόµαστε από την κοινωνία και ζούµε
µέσα στην κοινωνία, έχουµε εικόνα αυτών που πρέπει και µπορεί
να αλλάξουν προς το καλύτερο. Ξέρουµε την απόσταση που πρέ-
πει να καλυφθεί για να φτάσουµε εκεί που θέλουµε. 

Εµείς ακολουθούµε σταθερά τον ίδιο δρόµο, τον δρόµο που
φέρνει αποτελέσµατα, που δίνει καρπούς και για τον οποίο οι πο-
λίτες εµπιστεύτηκαν τη Νέα Δηµοκρατία για δεύτερη κυβερνη-
τική θητεία. Κρατάµε τα πολλά και θετικά που έχουν γίνει και
συνεχίζουµε µε σκληρή δουλειά, µε επίπονη προσπάθεια, µε
υπερβάσεις, έναν δρόµο που θα συνεχίζει να φέρνει περισσότε-
ρες ευκαιρίες, για να δηµιουργεί νέες δυνατότητες για όλους
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιόγιακα, ευ-
χαριστούµε για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Τώρα τον λόγο έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας
ο κ. Μεταξάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, µε αφορµή τις περσινές πληµµύρες στη
Θεσσαλία και τα όσα περιλαµβάνετε στον προϋπολογισµό υπάρ-
χει ένα ερώτηµα που πρέπει να απαντηθεί κατά τη γνώµη µας:
Με ποια κριτήρια καθορίζετε την πολιτική σας σε σχέση µε τις

λεγόµενες φυσικές καταστροφές, τις πληµµύρες, τις πυρκαγιές
και άρα και τα χρήµατα που διαθέτετε για την προστασία του
λαού, της ζωής και της περιουσίας του, για τις αποκαταστάσεις
στην πολύπαθη Θεσσαλία από τον κρατικό προϋπολογισµό, τον
δεύτερο προϋπολογισµό -το τονίζουµε: στον δεύτερο- µετά τις
περσινές καταιγίδες «Ντάνιελ» και «Elias».

Οδηγός σας, λοιπόν, είναι τα εξής:
Πρώτον, οι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις φυσικές

καταστροφές, τις οποίες έχουµε καταγγείλει από την αρχή και
που κινούνται στη λογική «κόστους - οφέλους», δηλαδή στη λο-
γική που λέει πως «αν ο κατεστραµµένος είναι πιο φτηνός από
τον προστατευµένο τότε άφησέ τον να καταστραφεί». 

Και αν σας ενοχλούν αυτά τα λόγια, ας µην τα ψηφίζατε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και ας µην τα στηρίζατε εδώ, κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Αρι-
στεράς, της Ελληνικής Λύσης. Όλοι µαζί στηρίξατε την οδηγία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις πληµµύρες που ρητά λέει ότι
είναι οικονοµικά αποδοτικότερο να προστατευτούν από την πληµ-
µύρα εκείνοι µε τα µεγαλύτερα περιουσιακά στοιχεία, από το να
προστατευτούν εκείνοι που είναι φτωχοί και µε πενιχρά περιου-
σιακά στοιχεία.

Δεύτερον, οι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διαχεί-
ριση των υδάτων λένε: µείωση της προσφοράς, ακριβότερο νερό,
ιδιωτικοποιήσεις των υποδοµών. Αυτά ψηφίσατε οι ίδιοι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και γι’ αυτό κατάπιατε τη γλώσσα σας όταν τα
έφερε για υλοποίηση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τον
«Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Α.Ε.», µε την ιδιωτι-
κοποίηση των ΔΕΥΑ. 

Τρίτο, οδηγός σας είναι η πολεµική οικονοµία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Για ποια µέτρα αντιπληµµυρικής θωράκισης και γενικό-
τερα για ποια µέτρα πρόληψης να µιλήσετε, όταν πλέον τα πάντα
υποτάσσονται στην πολεµική προετοιµασία; Όλα, ακόµη και την
πολιτική προστασία, τα προσαρµόζετε σε αυτόν τον στόχο. 

Ξεχωρίζουµε από τον προϋπολογισµό την προµήθεια σµηνών
drones σταθερής τροχιάς, τον εξοπλισµό ιατρικής εκκένωσης για
ΕΚΑΒ, την προµήθεια νοσοκοµείων πεδίου και εξοπλισµού προ-
σωρινής διαµονής, των πλωτών µέσων διάσωσης και µεταφοράς,
των εναέριων κέντρων διοίκησης και την προµήθεια πτυσσόµε-
νων µεταφερόµενων γεφυρών Bailey. 

Αυτά τι είναι; Μέτρα πρόληψης της επόµενης πυρκαγιάς και
πληµµύρας ή µέτρα στην κατηγορία των προϊόντων διπλής χρή-
σης που αναφέρθηκε πρόσφατα η Φον Ντερ Λάιεν και γράφεται
στην έκθεση Νιινίστο; Δηλαδή προµήθεια µέσων που να µπορούν
να χρησιµοποιηθούν πρώτα και κύρια σε πολεµικές συνθήκες.
Όχι µέσα για πρόληψη αλλά µέσα για την εποµένη της καταστρο-
φής, για όταν γίνει η πληµµύρα και η πυρκαγιά κι έχει καταστρέ-
ψει τα πάντα, αφού δεν θα υπάρχουν αντιπληµµυρικά και
αντιπυρικά έργα. Μέσα ώστε να υπάρχουν πρώτα και κύρια για
όταν γίνει η όποια άλλη καταστροφή στα πλαίσια της πολεµικής
κατάστασης που µπήκε πια η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ. 

Αυτή είναι η δική σας εκδοχή στα πολεµικά φυλλάδια που µοι-
ράζονται στη Σουηδία, τη Νορβηγία και τη Φινλανδία. Αυτός είναι
πλέον ο ρόλος της πολιτικής προστασίας. Τέρµα η πρόληψη! Ο
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ προχτές ήταν ξεκάθαρος. «Κόψτε τις συ-
ντάξεις και τις κοινωνικές παροχές και ρίξτε λεφτά για όπλα».
Αφωνία εδώ µέσα στη Βουλή για τις δηλώσεις αυτές από όλους
σας και τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και το ΣΥΡΙΖΑ και τη
Νέα Αριστερά. 

Τέταρτον, οδηγός σας για τα µέτρα για τη Θεσσαλία µετά τις
πληµµύρες είναι η Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που πάλι όλοι µαζί την ψηφίσατε µε τα δύο χέρια και
βήχατε και ξεροβήχατε όταν οι αγρότες µπήκαν στην Αθήνα και
έφτασαν µέχρι το Βερολίνο µε τα µπλόκα τους. Και πάλι κατά-
πιατε τη γλώσσα σας, όταν η Κυβέρνηση µίλησε για το νέο δήθεν
παραγωγικό µοντέλο, δηλαδή το ξεκλήρισµα των βιοπαλαιστών
αγροτών, την καταστροφή των δυνατοτήτων της χώρας στην
αγροτική οικονοµία, για να χωρέσει και αυτή στο ασφυκτικό πλαί-
σιο των απαιτήσεων της κερδοφορίας των µονοπωλίων. Φτάσαµε
να εισάγουµε προϊόντα που η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε όλους τους
µηχανισµούς και τρόπους, απαγορεύει να παράγονται στη χώρα.
Και πάµε στο ράφι στο µάρκετ και δεν τα ακουµπάµε καν, τα κοι-
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τάµε σαν εκθέµατα λες και είµαστε σε µουσείο. 
Αυτά ψηφίσατε όλοι µαζί και µετά γκρινιάζετε που σας λέµε

«βολική αντιπολίτευση» στη Νέα Δηµοκρατία. Όλοι στο ίδιο βα-
ρέλι χωρίς πάτο. Ποια πρόταση δήθεν διαφορετική, εναλλακτική,
παραγωγική και όποιον άλλον επιθετικό προσδιορισµό, θα βρείτε
για να κοροϊδέψετε ότι διαφοροποιείστε από την Κυβέρνηση; 

Η δική σας περιφερειακή αρχή στη Θεσσαλία, της σοσιαλδη-
µοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, την πολιτική της Κυβέρ-
νησης υλοποιεί κατά γράµµα, γιατί είναι και δική σας πολιτική.
Βγήκατε επικοινωνιακά ενάντια δήθεν στο σχέδιο των Ολλανδών
στην αρχή, και τώρα όπως δήλωσε ο δικός σας Περιφερειάρχης
ο κ. Κουρέτας, βρισκόµαστε σε τροχιά υλοποίησης του σχεδίου
της Περιφέρειας Θεσσαλίας που διαµόρφωσε σε συνεργασία µε
τα συναρµόδια Υπουργεία και την ολλανδική εταιρεία HVA. Αυτά
είπε. 

Το «ταγκό», λοιπόν, της συναίνεσης µε την Κυβέρνηση, το
«ταγκό» του κ. Ανδρουλάκη και του ΠΑΣΟΚ, το χορεύετε µια
χαρά εδώ και καιρό στη Θεσσαλία και στο ζήτηµα των καταστά-
σεων από τις πληµµύρες. Κι είµαστε ενάµιση χρόνο µετά, δύο
προϋπολογισµούς µετά και ακόµα υπάρχουν κάτοικοι που δεν
έχουν πάρει ούτε την πρώτη αρωγή δεκαπέντε µήνες µετά. Προ-
χτές δώσανε συνέντευξη οι επιτροπές πληµµυροπαθών της Λά-
ρισας που το κατήγγειλαν µε συγκεκριµένα στοιχεία. 

Οι αγρότες είναι στους δρόµους. Δεύτερος προϋπολογισµός
και ακόµη ανακοινώνετε έργα που «θα» υπογραφούν. Υπόσχεστε
τώρα ότι θα πέσουν υπογραφές µε τους µεγαλοκατασκευαστές
το 2025. Τα ίδια λέγατε και πέρυσι για το 2024. Ανακοινώνετε για
δεκαπέντε µήνες πάνω από 1 δισ. έργα που, όµως, αν τα δούµε
προσεκτικά θα αποκαλυφθεί ότι είναι έργα µακριά από τα όσα
χρειάζεται ο λαός. 

Υπάρχουν χωριά ολόκληρα, γκρεµισµένοι δρόµοι, γκρεµισµέ-
νες γέφυρες, διαλυµένη αγροτική οδοποιία, ζηµιές στο δίκτυο

της άρδευσης, της ύδρευσης, που κανένας δεν λέει πότε και αν
θα φτιαχτούν. Την ίδια στιγµή, για παράδειγµα, από το 1 δισ. που
ανακοινώνεται, τα 800 εκατοµµύρια, κοντά στο 80%, είναι για το
σιδηροδροµικό δίκτυο, έργα όπως η πράσινη µετατροπή της
γραµµής Βόλου - Λάρισας για να «φάνε» και από εκεί τα πράσινα
αρπακτικά, την ίδια στιγµή που και στον Βόλο και στη Λάρισα η
γραµµή περνάει µέσα από τον πολεοδοµικό ιστό, δίπλα στις γει-
τονιές χωρίς στοιχειώδη περίφραξη µε αφύλακτες διαβάσεις και
συχνά µέχρι και θανατηφόρα ατυχήµατα. Είναι έργα όπως η νέα
γραµµή των σαράντα χιλιοµέτρων που ανακοινώσατε ότι θα φτιά-
ξετε ώστε το τρένο να φτάνει µέχρι την πόρτα της χαλυβουργίας
στη Σούρπη για να µη χάνει ούτε ευρώ ο βιοµήχανος από τη µε-
ταφορά του εµπορεύµατος. Τι είναι αυτά; Αντιπληµµυρικά έργα;
Έργα αποκατάστασης; 

Μια λύση υπάρχει, λοιπόν, για να µη µείνει ο λαός θαµµένος
στις λάσπες της πολιτικής σας. Πρέπει να κάνει επιλογή οργά-
νωσης και αγώνα µε το ΚΚΕ για να θάψουµε µια και καλή στις λά-
σπες σας το σάπιο σύστηµα σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.37’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Σάββατο 14 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτη-
σης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικο-
νοµικού έτους 2025», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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